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ΤΗΣ ΚΥ ΡΙΑΚΗΣ

CHRONOMASTER I El Primero Classic Cars
LEGENDS ARE FOREVER

w
w

w
.z

en
it

h-
w

at
ch

es
.c

om

Μην κάνουμε
πόλεμο μόνοι μας 

Ακόμη και πριν από τη διάσκεψη στο
Κραν-Μοντάνα, οι «πολέμαρχοι» του πλη-
κτρολογίου είχαν ξεκινήσει να παίρνουν
θέσεις μάχης ελέω ενεργειακών σχεδια-
σμών της Κύπρου. Η τέχνη της μαντικής
κακών νέων δεν είναι καινοφανής, ωστόσο,
από την άποψη απόδειξης της είδησης,
ορισμένοι έχουν μείνει στον καιρό της
χλαμύδας. Αυτό που περιμένουν από εμάς
είναι να τους πάρουμε στα σοβαρά. Να
μεταδώσουμε και εμείς έναν αόριστο
τρόμο που δεν τον βλέπεις αλλά τον δια-
βάζεις. Η αρχή του να μην κάνουμε πόλεμο
μόνοι μας, όχι για μόνο για οικονομικούς
αλλά για καθολικούς λόγους, θα πρέπει
να γίνει ασπίδα μας. Απέναντι σε όσους
πολλαπλασιαστικά, εντός και εκτός χώρας,
βιώνουν τα πάντα με ένταση ανάλογη
αγωνίσματος ανάμεσα σε δύο χώρες, κάτω
από φοίνικες σε μια εξωτική παραλία. Επι-
τέλους, λίγη σοβαρότητα.

ΔΙΑΒΑΣΤΕ ΣΗΜΕΡΑ ΣΤΟ ΕΝΘΕΤΟ «ΖΩΗ» 

ΣΕΙΡΑ

«Games of Thrones»
Από σήμερα Κυριακή θα μεταδοθεί, ταυτόχρονα με τις ΗΠΑ, ο
έβδομος και προτελευταίος κύκλος της επικής σειράς  «Games
of Thrones» σε 170 χώρες, αριθμό ρεκόρ. Η σειρά θα κλείσει με
ακόμα έξι επεισόδια στον όγδοο και τελευταίο κύκλο.

ΜΟΔΑ

Eνας Eλληνας μόδιστρος στο Παρίσι
Ο Λάσκαρης, αναγνωρισμένος από την αφρόκρεμα της κοινωνίας και
του καλλιτεχνικού κόσμου της Αθήνας, παρουσίασε για πρώτη φορά
στο παγκόσμιο κοινό τη δουλειά του, τη συλλογή Φθινόπωρο/Χειμώ-
νας 2017-18, στο πλαίσιο της Εβδομάδας Υψηλής Ραπτικής στο Παρίσι.

ΦΕΣΤΙΒΑΛ

Τζαζ πρότζεκτ για τρεις στην Αξιοθέα
Ο Γαβριήλ Καραπατάκης, ο Ζαχαρίας Σπυριδάκης και ο Hub
Hildenbrand παρουσιάζουν το τζαζ πρότζεκτ τους «Dance to
Infinity» στο πλαίσιο του Πολιτιστικού Φεστιβάλ του Πανεπι-
στημίου Κύπρου.
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ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ

ΝΙΚΟΣ ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ Σελ. 8
Τουρκία και φυσιολογικό κράτος

ΠΕΤΡΟΣ ΖΑΡΟΥΝΑΣ Σελ. 6
Ποια η επόμενη μέρα στο Κυ-
πριακό μετά το Κραν-Μοντάνα

Γυρίζουν πλάτη
στην Τουρκία
Αποξενωμένη από όλους

Ενα χρόνο μετά το ανεπιτυχές πραξι-
κόπημα, η Τουρκία αποξενώνεται από
τους συμμάχους της. Η προοπτική έν-
ταξης στην Ε.Ε. έχει εξοστρακιστεί,
ενώ η ελπίδα ότι ο Ερντογάν θα έβρισκε
κατανόηση από τον Τραμπ, μετατρά-
πηκε σε οργή. Σελ. 25

Τίτλοι τέλους 
για ΑΚΕΛ-ΔΗΣΥ
Το παρασκήνιο της ρήξης

Το ναυάγιο στο Κραν-Μοντάνα έφερε
και τη ρήξη στην άτυπη συμμαχία ΑΚΕΛ-
ΔΗΣΥ για το Κυπριακό. Μία σειρά γεγο-
νότων έφεραν τόσο τους μεν όσο και
τους δε σε αντίπαλα στρατόπεδα με τον
καθένα να κατηγορεί τον άλλο για μι-
κροκομματικές σκοπιμότητες. Σελ. 15

ΤΑΧΣΙΝ ΕΡΤΟΥΓΡΟΥΛΟΓΛΟΥ

Στο Κραν Μοντάνα 
κατέρρευσε 
διαδικασία 50 ετών

Λίγα εικοσιτετράωρα
μετά το ναυάγιο στο Κυ-
πριακό, η «Κ» συνάντη-
σε τον «υπουργό Εξω-
τερικών» Ταχσίν Ερτου-

γρούλογλου και έθεσε επί τάπητος
τις τελευταίες εξελίξεις. Ο έμπειρος
Τ/κ πολιτικός προβλέπει ότι η Τουρ-
κία θα πραγματοποιήσει βήματα στα
πεδία της διπλωματίας και της οικο-
νομίας αλλά και ότι ακολουθεί τουρ-
κική εξόρυξη στα νερά της Κύπρου.
Την ίδια ώρα, αποκλείει το ενδεχό-
μενο της λήψης στρατιωτικών μέ-
τρων εκ μέρους της Τουρκίας στην
κυπριακή ΑΟΖ. Σελ. 9

ΕΝΕΡΓΕΙΑΚΑ

Επίσκεψη της ΥΠΑΜ
Γαλλίας με μηνύματα
Σε μία κίνηση με πολιτικούς συμβολι-
σμούς η γαλλίδα υπουργός Άμυνας
ενδεχομένως να επισκεφθεί αύριο
και το πλωτό γεωτρύπανο της κοινο-
πραξίας TOTAL-ENI. Την ίδια ώρα η
Τουρκία αυξάνει του απειλητικούς τό-
νους με ταυτόχρονη παρουσία δύο
πολεμικών πλοίων και του «Μπαρμπα-
ρός» στην περιοχή της Κύπρου. Ωστό-
σο, πληροφορίες της «Κ» αναφέρουν
ότι δεν αποτελεί επιλογή η χρησιμο-
ποίηση στρατιωτικών μέσων. Σελ. 10

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤAΚΗΣ

Διεύρυνση και 
ανανέωση για Ν.Δ.
«Οταν εγώ ανοίγω τις πόρτες του
κόμματος, κανένας δεν μπορεί να τις
κλείνει». Hταν η πιο αποφασιστική
μέχρι σήμερα τοποθέτησή του Κυ-
ριάκου Μητσοτάκη για το ζητούμενο
της ανανέωσης. Το μήνυμα ήταν σα-
φές. Η ανανέωση και η διεύρυνση
της Ν.Δ. είναι ειλημμένη απόφασή
του, η οποία θα προχωρήσει. Σελ. 19

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΕΛΛΗΝΑΣ:
«Οι απειλές της Τουρκίας δεν
επηρεάζουν τη γεώτρηση στο
τεμάχιο 11». Σελ. 11

«Ο ειδικός σύμβουλος του γ.γ. του
ΟΗΕ Έσπεν Μπαρθ Αϊντε πιστεύω
ότι ήταν καλής πίστης, πλην όμως
έχει το ελάττωμα να πιστεύει ότι
συμβαίνει αυτό που ήθελε να συμβεί.
Και ζούσε σε μια πλάνη ότι τα πάντα
ήταν σχεδόν λυμένα», επισημαίνει
ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας στην
πρώτη συνέντευξή του μετά το
Κραν-Μοντάνα. Ο Νίκος Αναστα-
σιάδης τονίζει ότι είχε προειδοποι-
ήσει τον κ. Αϊντε ότι έδινε λάθος ει-
κόνα γι’ αυτό και φέρει ευθύνη για
την έλλειψη σωστής προετοιμασίας
ειδικά στο θέμα της Ασφάλειας και
των Εγγυήσεων. Θα έπρεπε σύμ-
φωνα με τον Πρόεδρο να διερευνή-
σει και να μεταφέρει επακριβώς τα
μηνύματα που έπαιρνε, ειδικά από
την Τουρκία. Ο Νίκος Αναστασιάδης
μιλάει για την επόμενη μέρα στο
Κυπριακό, για τη μακρά συνομιλία
του με τον κ. Τσαβούσογλου, καθώς
και όλο το παρασκήνιο της Διάσκε-
ψης, για το οποίο υπάρχουν πρα-
κτικά που αποτυπώνουν επί λέξει
το τι ελέχθη! Σελ. 4-5.

Ο Αϊντε ζούσε μέσα σε μια πλάνη 
Ο Πρόεδρος εκτιμάει ότι ο νέος διάλογος Ε.Ε.-Τουρκίας θα αποτελέσει κίνητρο για νέο ξεκίνημα στο Κυπριακό

Η ΕΠΟΜΕΝΗ ΜΕΡΑ

Στο Ε.Σ. η απόφαση για
πρωτοβουλίες ενεργο-
ποίησης των Η.Ε.

Η Τουρκία θα αναμένει
αποτελέσματα στην Ε.Ε.
για να κάνει άλλο βήμα

Δεν υπάρχει κανείς που
δεν μας κατανοεί στο θέ-
μα «Εγγυήσεις» 

Οι γεωτρήσεις είναι δι-
καίωμά μας και δεν χρει-
άζονται προκλήσεις

Επρεπε να προηγηθεί
διάλογος εγγυητριών
πριν από τη Διάσκεψη

Στο δείπνο μετά την
αποτυχία απέσυρα τις
προτάσεις μας 

Ενθαρρύνουν για εφαρμογή του APS
ΕΚΤ, ΔΝΤ και Κομισιόν επικροτουν το μοντέλο της Ελληνικής

Θετική αναφορά στο μοντέλο που επέλεξε
η Ελληνική Τράπεζα για τη μείωση του
χαρτοφυλακίου των Μη Εξυπηρετούμε-
νων Δανείων της, με τη δημιουργία της
APS Cyprus, κάνουν η Ευρωπαϊκή Κεν-
τρική Τράπεζα και η Ευρωπαϊκή Επιτρο-

πή. Ταυτόχρονα, στο δελτίο Τύπου του
Διεθνούς Νομισματικού Ταμείου σχετικά
με την πορεία της κυπριακής οικονομίας,
επισημαίνεται ότι το μοντέλο APS είναι
ένα από τα ενδεδειγμένα για μείωση των
«κοκκινων δανείων». Οικονομική, σελ. 3

Αποκαλύπτουμε το πλαίσιο Γκουτιέρες και την
τουρκική πρόταση για Εγγυήσεις και Ασφάλεια. Σελ. 6

Τα τουρκικά σενάρια μετά την Ελβετία, το μοντέλο
Γιβραλτάρ, και ο ρόλος της Ευρώπης. Σελ. 8

<<<<<<<

Συνέντευξη Προέδρου
Αναστασιάδη στην «Κ»

Οι νέες αποκαλύψεις
για τη συνάντηση του
υιού του Ντόναλντ
Τραμπ με Ρωσίδα δικη-
γόρο το 2016, με στόχο
να εξασφαλίσει το επι-
τελείο του ενοχοποι-
ητικό υλικό εις βάρος
της Δημοκρατικής αντι-
πάλου του Χίλαρι Κλίν-
τον, επισκίασαν το ταξί-
δι του Προέδρου των
ΗΠΑ. Σελ. 24

Ρωσικός ελέφαντας στον Λευκό Οίκο
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ΑΠΑΓΟΡΕΥΕΤΑΙ η αναδημοσίευση, αναπαραγωγή, διασκευή
ή απόδοση του περιεχομένου της εφημερίδας με οποιονδήποτε

τρόπο, χωρίς προηγούμενη γραπτή άδεια του εκδότη.

ΔΕΥΤΕΡΟΣ ΣΙΝΟΪΑΠΩΝΙΚΟΣ ΠΟΛΕΜΟΣ:
Λονδίνον, 15.- Η Κυβέρνησις του Νανκίν ανεκοί-
νωσεν ότι πάσαι αι εθνικαί κινεζικαί δυνάμεις
ξηράς και αέρος είναι έτοιμαι να σπεύσουν εις
βοήθειαν του 29ου σώματος ευθύς ως οι Ιάπωνες
ήθελον επιτεθή κατ’ αυτού. Η ανακοίνωσις αύτη
εγένετο κατόπιν θετικών πληροφοριών ότι αι ια-
πωνικαί στρατιωτικαί αρχαί του Φέγκ-Τάι εξέ-
δωκαν προκήρυξιν διά της οποίας αγγέλλεται ότι
πρόκειται ν’ αποστείλουν ιαπωνικά στρατεύματα
εις βόρειον Κίναν προς εκτόπισιν εκείθεν του ως
άνω σώματος όπερ χαρακτηρίζεται υπό των Ια-
πώνων ως αντιτιθέμενον κατά του νόμου και της
τάξεως.
ΜΗΤΡΟΠΟΥΛΟΣ ΥΠΟ ΤΟ ΣΕΛΗΝΟΦΩΣ: Η
τελευταία κατά την θερινήν περίοδον εν τω Ωδείω
Ηρώδου Αττικού συναυλία της Συμφωνικής Ορ-
χήστρας του Ωδείου Αθηνών θα δοθή την προσεχή
Δευτέραν [19 Ιουλίου 1937] ώραν 10.15 νυκτερινήν
με το σεληνόφως. Την ορχήστραν θα διευθύνη ο κ.
Δ. Μητρόπουλος, θα εκτελεσθούν δε τέσσαρα εξαι-
ρετικού ενδιαφέροντος συμφωνικά έργα, ήτοι:
Χάυδν: Συμφωνία εις Ρε (Λονδίνου), Μόζαρτ: «Μία
νυκτερινή μουσική», Μάλλερ: Αντατζιέττο εκ της
Ε΄ Συμφωνίας και Μπετόβεν: 8η Συμφωνία.

Ο  Φ Ι Λ Ι Σ Τ Ω Ρ
Επιλογή: ΜΙΧΑΛΗΣ Ν. ΚΑΤΣΙΓΕΡΑΣ

80 χρόνια πρίν στην «Κ»
16.VΙΙ.1937

Θα ήθελα πολύ να πι-
στέψω ότι ο περιβόητος
Φάκελος της Κύπρου
αποτελεί ένα κατά το
δυνατό άρτιο και αξιό-
πιστο αρχείο που θα

συμβάλει τουλάχιστον στην αποκα-
τάσταση της ιστορικής αλήθειας για
την προδοσία που εξυφάνθηκε και
συντελέστηκε με αποτέλεσμα την τρα-
γωδία της Κύπρου το 1974. Τουλάχιστον
για να αποτελέσει αντικείμενο ακα-
δημαϊκής μελέτης που θα διαχυθεί
στην παιδεία έτσι ώστε να μαθαίνουν
οι νεότερες γενιές και μέσω της γνώσης
να αποφεύγονται επαναλήψεις λαθών
αλλά και η δημιουργία μύθων γύρω
από πρόσωπα που όρισαν τις τύχες
του τόπου, με αποτέλεσμα την ανα-
τροφοδότηση παθών προς συντήρηση
μιας ατέρμονης διχόνοιας. Ωστόσο, οι
επιφυλάξεις μου για το περιεχόμενο
των φακέλων αλλά και για την χρήση
του υλικού είναι ισχυρές. Δεν εκπο-
ρεύονται μόνο από το γεγονός ότι μπο-
ρεί να υπηρετήθηκαν και πολιτικές
σκοπιμότητες κατά τη σύνταξή τους
αλλά κυρίως λόγω προσωπικής εμπει-
ρίας, την οποία έχω εκθέσει γραπτώς
στο παρελθόν αλλά θεωρώ ότι στην
παρούσα συγκυρία, έχει πρόσθετη
αξία. Τη Δευτέρα 15 Ιουλίου 1974 ήμουν
παρών στην εν ψυχρώ δολοφονία τεσ-
σάρων νέων ανθρώπων στο κέντρο
της Λάρνακας από πραξικοπηματίες.
Ήταν οι, Γεώργιος Χατζηστεφανή 43
χρόνων, Αχιλλέας Κουρτελλής 25 χρό-
νων, Γεώργιος Χαραλάμπους 17 χρόνων
και Ανδρέας Θεοδοσίου 14 χρόνων.
Και όταν λέω ότι ήμουν παρών, οι τρεις
από αυτούς –πλην του Αχιλλέα– έπεσαν
στην κυριολεξία νεκροί επάνω μου.
Ήμασταν μια ντουζίνα νέοι στην κάσα
ενός ημιφορτηγού ακολουθούμενου
από άλλα τρία οχήματα με άλλους
νέους που είχαμε πάει στον αστυνομικό
σταθμό της Λάρνακας για να συνδρά-
μουμε την αντίσταση. Ο αστυνομικός
διευθυντής, λόγω του ότι δεν υπήρχαν
όπλα για όλους και καθότι αναμενόταν
επίθεση για κατάληψη του Σταθμού,
διέταξε όλους τους μη στρατεύσιμους
να φύγουμε. Ανεβήκαμε στα οχήματα
και κινηθήκαμε προς το κέντρο της
πόλης. Περάσαμε μπροστά από την
Πρώτη Ανωτέρα Στρατιωτική Διοίκηση
χωρίς να δεχτούμε πυρά αλλά πλησιά-
ζοντας προς τα φώτα τροχαίας της
Ακρόπολης οι σφαίρες άρχισαν να πέ-

φτουν βροχή. Ήταν από πραξικοπη-
ματίες που βρίσκονταν στην ταράτσα
της γνωστής και μόνης τότε πολυκα-
τοικίας ΔΙΠΑ και από το Ευρυβιάδειο
Γυμνάσιο. Το γεγονός ότι δεν σκοτω-
θήκαμε και οι υπόλοιποι, κατά την αν-
τίληψή μου οφείλεται στο ότι ο οδηγός
του δικού μας οχήματος που προπο-
ρευόταν αν και τραυματίστηκε, συνέ-
χισε την πορεία του στρίβοντας προς
την οδό Ερμού. Όταν σταμάτησε το
αυτοκίνητο σε μια πάροδο, την Βίκτω-
ρος Ουγκώ, ήμασταν όλοι ένα κουβάρι
κορμιά βουτηγμένα στο αίμα που μόλις
μετά βίας σαλεύαμε και αναπνέαμε.
Όχι όλοι δυστυχώς… Οι τέσσερις νε-
κροί έμειναν άταφοι για δύο μέρες
στην αυλή του νοσοκομείου Λάρνακας,
διά το μένος των πραξικοπηματιών,
που αρνούνταν να τους δώσουν στους
οικείους τους για να συντελεστεί ένα
δεύτερο έγκλημα. Τους παρέλαβαν σε
τυμπανιαία κατάσταση και με τη δυ-
σωδία να θερίζει, τους έθαψαν με συ-
νοπτικές διαδικασίες. Γι’ αυτό το έγ-
κλημα ουδείς προσήχθη ενώπιον της
δικαιοσύνης παρόλο που υπήρχαν και
υπάρχουν πολλοί αυτόπτες μάρτυρες
που είδαν και τους δολοφόνους να πα-
τάνε τη σκανδάλη και γνωρίζουν ονό-
ματα και πρόσωπα, όπως κι εμείς. Θα
πει κάποιος ότι ουδείς των πραξικο-
πηματιών οδηγήθηκε ενώπιον δικα-
στηρίου, διότι ο Πρόεδρος Μακάριος,
όταν τον Δεκέμβριο του 1974 επέστρε-
ψε από το εξωτερικό, από το μπαλκόνι
της Αρχιεπισκοπής και μιλώντας ενώ-
πιον δεκάδων χιλιάδων κόσμου ανα-
κοίνωσε ότι δίνει κλάδον ελαίας σε
όλους. Ως εάν ο ίδιος να ήταν ο υπέρ-
τατος νόμος διέγραψε τους ηθικούς
και εκτελεστικούς αυτουργούς του με-
γαλύτερου εγκλήματος που συντελέ-
στηκε στη σύγχρονη Κύπρο και που
ήταν η αφορμή για την Τουρκία να ει-
σβάλει στο νησί, να καταλάβει το ένα
τρίτο του και να αφήσει πίσω της χι-
λιάδες πρόσφυγες, αγνοούμενους και
νεκρούς. Το κυπριακό σκέλος του Φα-
κέλου της Κύπρου ολοκληρώθηκε από
την αρμόδια κοινοβουλευτική Επιτροπή
υπό την προεδρία του Μαρίνου Σιζό-
πουλου χωρίς ωστόσο ποτέ να κλη-
θούμε να καταθέσουμε για το έγκλημα
στη Λάρνακα. Είναι γι’ αυτό που οι αμ-
φιβολίες μου περί του Φακέλου της
Κύπρου είναι ισχυρές…

Ο φάκελος της Κύπρου 

ΠΟΛΙΤΕΙΕΣ ΑΝΘΡΩΠΩΝ
Γράφει ο ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΡΑΣΧΟΣ

paraschosa@kathimerini.com.cy

1 Στα junk: Πληροφορίες από πηγές Η.Ε.
που ξέρουμε ότι άλλα έλεγαν τη μια

και άλλα την άλλη, από πρεσβείες που
βγαίνουν παγανιά γιατί έτσι ξέρουν και
ψίθυροι, δεν κάνουν ρεπορτάζ. Κάνουν
ένα κυπριακό σπαμ μέιλ που καλά θα κά-
νουμε να το μεταφέρουμε στα junk.

2 Στους μέσα. Λέει το ΑΚΕΛ για τους χει-
ρισμούς του Προέδρου. Δεν εξάντλη-

σε τα περιθώρια για συμφωνία λέει. Δί-
κιο. Έλειπαν οι σύντροφοι από το Κραν.
Κανείς δεν ήταν εκεί, και όλα τα μάθαιναν
από τ/κ πηγές που μάλλον ήταν οι ίδιες
που λέγανε για «ιστορική, πολιτική, συμ-
φωνία». Και έπεσαν τόσο μέσα…

3 Στα σενάρια. Χαίρομαι τον πάσα ένα
που ξέρει καλύτερα τι θα έπρεπε να

είχαμε κάνει στο Κραν. Προπονητές της
κερκίδας γέμισε ο τόπος, και ακόμη ούτε
το Τσάμπιονς Λιγκ να πάρουμε ούτε το Κυ-
πριακό να λύσουμε. 

4 Στον μη έλεγχο. Δεν είναι αθέμιτο κά-
ποιοι εκ των αξιωματούχων να μην

ελέγχονται. Έτσι παγιώνεται το «δεν με
ακουμπά κανείς» θεμιτό συναίσθημα και
μια εργασιακή αλαζονεία που κάνει καλό
σε όσους ασκούν εξουσία γιατί επιβεβαι-
ώνεται ότι τους ανήκει και ότι είναι προ-
σωποπαγής. Οι άλλοι να κόψετε τον λαιμό

σας να τους μοιάσετε. Χρυστάλα, μην
ακούς. Σ’ αγαπάμε… 

5 Στο happy hour. Που δεν ήταν με ένα
κοκτέιλ στο χέρι αλλά με ένα κοκτέιλ

υποτιθέμενων καλών προθέσεων από την
Τουρκία. Όταν τα γύρισε τούμπα ο Τσα-

βούσογλου στο δείπνο, είπε με παράπονο
ο ΥΠΕΞ: «Γιατί μου χαλάς τις τέσσερις πιο
χαρούμενες ώρες της ζωής μου»;

6 Στην Τρίτη. Πάντως, που θα κατέβει ο
Νίκος Κοτζιάς την Τρίτη, να πάρει μα-

ζί του κι αυτό το ψάθινο καπελάκι που εί-

χε στο Κραν. Αν εκεί δεν την πάλευε τη
ζέστη, με τα 45αρια της Κύπρου και με
φρεγάτες και υποβρύχια να κάνουν βόλ-
τες στην ΑΟΖ, η θερμοκρασία είναι στο
κόκκινο. 

7 Στην αλαζονεία. Σε συνεδρίαση του
Εθνικού παρακάλεσε ο Αναστασιάδης

τους αρχηγούς ό,τι θέλουν να πουν για τις
προτάσεις που θα κατέθετε να το πουν
χαμηλόφωνα. Δίπλα συνεδρίαζαν οι
Τούρκοι. Μόνο ένας εκ των πολιτικών αρ-
χηγών έβαλε τις φωνές. Τώρα ή ήθελε να
ακουστεί μέχρι τη Λευκωσία ή απλά λεί-
πουν οι τρόποι στοιχειώδους καλής συμ-
περιφοράς. Μάλλον το δεύτερο. 

8 Στον Αβέρωφ. Αρχηγέ, λείπεις από
το Κραν. Σε ψάχνουν οι λίμνες και τα

γήπεδα του γκολφ. Κρανίου τόπος το
Κραν χωρίς εσένα. Γύρνα πίσω ή έστω
τηλεφώνα. 

9 Στα χλμ. Είμαστε σίγουροι για την αύ-
ξηση ορίου ταχύτητας στα 120 χλμ.

από 100 χλμ.; Δηλαδή, ένας αργοπορημέ-
νος βουλευτής από τη Λεμεσό, παράδειγ-
μα λέω, για να πάει Λευκωσία θα τρώει
πρόστιμο στα 141 χλμ. τώρα ή στα 121
χλμ.; 

10 Στο τελεφερίκ. Στο ξεκούραστο μέ-
ρος του Κραν-Μοντάνα, ο Αναστα-

σιάδης τσέκαρε και το τελεφερίκ. Το ότι τι
τσέκαρε για να κάνει το ίδιο στο Τρόοδος
φυσικά και έπεσε σαν ατάκα αμέσως. Το
ότι κάποιοι τσέκαραν κάποτε το νέο μου-
σείο της Ακρόπολης για να τη «μεταφέ-
ρουν» ως σχέδιο στη νέα Βουλή των Αντι-
προσώπων, ήρθε σαν ανάμνηση… 

ΕΝΩΝΟΥΜΕ ΔΥ ΝΑΜΕΙΣ / Γράφει Ο ΣΠΟΝΔΟΦOΡΟΣ

Με άριστα 
το 10

Παραλάβαμε φάκελο. Ο μόνος ευπρόσδεκτος και μετά από χρόνια καλοδεχούμενος…
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Ο Κοτζιάς, το Εθνικό και τα τρία κακά του Νίκαρου...
Σημαντικές είναι οι πρώτες μέρες της νέας
εβδομάδας για τον καθορισμό πολιτικής και
στρατηγικής τόσο στο Κυπριακό όσο και για τις
προεδρικές εκλογές. Οι διεργασίες, όπως μα-
θαίνω από τις πηγές μου που βρίσκονται διά-
σπαρτες σε όλους τους πολιτικούς χώρους και
στον Λόφο της Εξουσίας, θα λάβουν χώρα σε
διάφορα επίπεδα με πολυσήμαντες αποφά-
σεις, συνεργασίες και συμμαχίες...

Στον Λόφο της Εξουσίας θα συνέλθει Δευτέ-
ρα και Τρίτη το Εθνικό Συμβούλιο στη σκιά του
ναυαγίου της Ελβετίας και των τουρκικών
απειλών για την κυπριακή ΑΟΖ. Όπως μου
επεσήμανε πολιτικός αναλυτής: «Η συμμετοχή
του Νίκου Κοτζιά στο Εθνικό Συμβούλιο της
Τρίτης παρά το ότι δεν προκαλεί χαρά σε ορι-
σμένους, θα συμβάλει στην χάραξη, από κοι-
νού με την Ελλάδα, στρατηγική για διαχείριση
του ναυαγίου στο Κραν-Μοντάνα. Επιπλέον θα
ισχυροποιήσει τη θέση της Λευκωσίας για
υπεράσπιση του ερευνητικού προγράμματος
στην ΑΟΖ, εάν οδηγηθούμε σε κοινές ενέργει-
ες προς την Ευρώπη, σε ΗΠΑ, Ρωσία και ΟΗΕ».

Η πηγή μου δεν αποκλείει και το ενδεχόμενο
«διεύρυνσης της καχυποψίας μεταξύ κάποιων
πολιτικών δυνάμεων στην Κύπρο και του Νί-
κου Κοτζιά». Όπως μου διευκρίνισε: «δύο
ήταν οι πολιτικοί ηγέτες που βρίσκονταν σε
απόσταση από τον Νίκο Κοτζιά πριν από το
Κραν-Μοντάνα, ο Άντρος Κυπριανού και ο
Φούλης. Στη Διάσκεψη του Κραν-Μοντανά ο
Φούλης φαίνεται να εκτίμησε δεόντως τις
προσπάθειες Κοτζιά και τη στενή συνεργασία
με τον Αναστασιάδη αλλά η καχυποψία του
Άντρου δεν φαίνεται να έχει εκλείψει». Όπως
μου είπε οι δηλώσεις του Άντρου, τόσο οι δη-
μόσιες όσο, κυρίως, εντός του κόμματος φα-
νερώνουν πως ο ηγέτης του ΑΚΕΛ «μάλλον πι-
στεύει ότι ο Κοτζιάς κατάφερε να παρασύρει
στη δική του πολιτική και τον Αναστασιάδη».

Πάντως, αρχές της εβδομάδας αναμένεται να
αρχίσει ξανά το ΑΚΕΛ, επίσημα το ψάξιμο για
τον υποψήφιό του για τις προεδρικές εκλο-
γές. Η κυρία Γιαννούλα, η οποία ακούει όλα
όσα ψιθυρίζονται στους διαδρόμους του ΑΚΕΛ
και ακόμα περισσότερα, με διαβεβαίωσε πως
«η διερεύνηση ποτέ δεν σταμάτησε. Ονόματα
συζητούνταν και συζητούνται, προτάσεις και
αντιπροτάσεις γίνονταν ακόμα και κατά τη
διάρκεια του Κραν-Μοντάνα!»

Η πάντα έγκυρη κυρία Γιαννούλα επιμένει
πως τώρα υπάρχει μια νέα μικρή λίστα «την
οποία χειρίζεται αποκλειστικά ο κύριος Άν-
τρος για να αποφύγει νέες περιπέτειες, απο-
γοητεύσεις και κατηγορίες».  Όπως υποστηρί-

ζει σε αυτή τη μικρή λίστα βρίσκονται 3 ή 4
ονόματα.

Τη Δευτέρα συναντάται ο πρίγκιπας Νικόλαος
με στελέχη της Αυτόνομης Πλατφόρμας και
«αναμένεται πως θα ικανοποιήσει όλες τις
απαιτήσεις τους», όπως υποστηρίζει ΔΗΚΟϊκό
στέλεχος, προκειμένου να τον στηρίξουν και
επίσημα για την προεδρία. Ως γνωστόν η
Πλατφόρμα αποτελείται κυρίως από πρώην
μέλη της Συμμαχίας Πολιτών τα οποία απο-
σκίρτησαν, αντιδρώντας στην υποψηφιότητα
Λιλλήκα... Το ΔΗΚΟϊκό στέλεχος μου εξέφρα-
σε την απορία: «πώς κάποια μέλη της Πλατ-
φόρμας που αντιτίθενται στη ΔΔΟ θα πειστούν
από τον Νικόλα Παπαδόπουλο ο οποίος την
υποστηρίζει;» Το ίδιο στέλεχος θεωρεί πως σε
περίπτωση εκλογής του Νικόλα θα πρέπει η
Πλατφόρμα να έχει ισχυρά πολιτικά ανταλλάγ-
ματα ώστε να του δώσει τις ψήφους της. « Ό,τι
και να σημαίνει αυτό...» σημείωσε με νόημα.

Πολλή δουλειά έπεσε ξαφνικά στον Λόφο της
Εξουσίας με τον κύριο Πάμπο να έχει κουρα-
στεί ιδιαίτερα μετά την επιστροφή του Ανα-
στασιάδη «και των γύρω-τριγύρω του». «Και
να είχαμε μόνο εμείς προβλήματα; Οι συνερ-
γάτες του Νίκαρου είναι ακόμα πιο πιεσμένοι
αυτή την περίοδο!» μου είπε και μου αποκάλυ-
ψε πως το βράδυ της συνέντευξης του Προ-
έδρου του δόθηκε λάθος ομιλία! «Παρ’ ολίγον
ο Πρόεδρος να διάβαζε μήνυμα προς τη νεο-
λαία αντί για τις εξελίξεις στο Κραν-Μοντάνα!»

μου είπε και μου περιέγραψε την οργή του Νί-
καρου όταν το διαπίστωσε και μέχρι να του
φέρουν το ορθό κείμενο για την εισαγωγή του
στη συνέντευξη Τύπου...

«Και σαν να μην έφτανε αυτό, κατά το διάλειμ-
μα και ενώ μετακινούσαν έπιπλα στο χώρο
έπεσε ένα ποτήρι με νερό και σχηματίστηκε
μια μικρή λιμνούλα στα πόδια του ήδη εκνευ-
ρισμένου Νίκαρου!» μου ανέφερε και συνέχι-
σε: «Επικράτησαν στιγμές σιωπής και αγωνίας
για την αντίδρασή του αλλά ευτυχώς κάποιος
επενέβη και αναφώνησε: γούρι, γούρι θα πά-
ρουμε χρήματα από τη γεώτρηση! Για να χα-
μογελάσουν όλοι αυθόρμητα! Ευτυχώς!»

Ο κύριος Πάμπος μου είπε πως το... κακό τρί-
τωσε με τον Πρόεδρο τη βραδιά της συνέν-
τευξης Τύπου. «Σαν να μην έφταναν όλα αυτά
το κοστούμι που επέλεξε σχολιάστηκε αρνητι-
κά από κάποιους. Πρόκειται για καινούργιο κο-
στούμι επιλεγμένο μάλλον σε χρωματισμούς
που να δίνουν μια εξωστρέφεια, ειδικά για την
περίσταση... Όμως τελικά οδήγησε σε ακρι-
βώς αντίθετα σχόλια μια και μόνο αρνητικά
ήταν όσα ακούσαμε!», όπως μου αποκάλυψε!

ΚΟΥΪΖ: Αληθεύει ότι πολιτικός αρχηγός φέρε-
ται να έχει πει σε πολιτικούς του φίλους πως
δεν είναι σίγουρος εάν θα έχει κάποιο ρόλο
στην πολιτική ζωή του τόπου μετά τον ερχόμε-
νο Φεβρουάριο; Πρόκειται για πολιτικό που δη-
μόσια τουλάχιστον λέει ακριβώς το αντίθετο!

«Ρε παιδιά, ελπίζω να βρείτε και κανένα στυλίστα της προκοπής για τα προεκλογικά κοστούμια!»

02-KATHI NEW_Master_cy  14/07/17  21:57  Page 2



@HellenicBankOfficial @HellenicBank Hellenic Bank Hellenic Bankwww.hellenicbank.com       8000 9999

03-ADV ΕΛΛΗΝΙΚΗ_Master_cy  14/07/17  19:45  Page 5



4 l     Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η Τ Ο Θ Ε Μ Α Kυριακή 16 Ιουλίου 2017

Συνέντευξη στους ΑΝΔΡΕΑ ΠΑΡΑΣΧΟ,
ΜΙΧΑΛΗ ΤΣΙΚΑΛΑ και ΑΘΑΝΑΣΙΟ ΕΛΛΙΣ 

Στην πρώτη συνέντευξή του μετά το ανε-
πιτυχές κλείσιμο της Διάσκεψης για την
Κύπρο στο Κραν-Μοντάνα, ο Πρόεδρος
της Δημοκρατίας εξηγεί τους λόγους και
διαγράφει το πλαίσιο της επόμενης μέρας
στο Κυπριακό. Αρχικά επισημαίνει ότι,
όπως είχε διατυπωθεί και στο Ευρωπαϊκό
Συμβούλιο, η Τουρκία δεν ήταν διατε-
θειμένη να κάνει βήματα στο Κυπριακό
πριν δει αποτελέσματα στις διαπραγμα-
τεύσεις που βρίσκονται σε εξέλιξη με
την Ε.Ε. Ωστόσο, ο ειδικός σύμβουλος κ.
Αϊντε αν και καλής πίστεως, πίστεψε σε
αυτό που ήθελε να συμβεί, ότι τα πάντα
ήταν σχεδόν λυμένα και αυτή την εικόνα
έδινε αν και είχε προειδοποιηθεί γι’ αυτό.
Εξ αυτού ο Πρόεδρος αναφέρει ότι από
την ώρα που ο γ.γ. των Η.Ε. –πεπεισμένος
από τις πληροφορίες που λάμβανε από
τους καθ’ ύλη αρμοδίους, καλούσε σε μια
Διάσκεψη για την Κύπρο, ο ίδιος δεν θα
μπορούσε να αρνηθεί.

–Ποια είναι η επόμενη μέρα του Κραν-
Μοντάνα, εφόσον υπάρχουν πλέον
και σενάρια από την Τουρκία και ένας
ορισμένος βαθμός ανησυχίας;

–Δεν υπάρχει αμφιβολία ότι η ανεπι-
τυχής λήξη της Συνόδου για την Κύπρο,
προκάλεσε και απογοήτευση αλλά και
προβληματισμούς όσο αφορά τις προθέ-
σεις των συμμετεχόντων και πιο συγκε-
κριμένα της Τουρκίας. Και ενδεχόμενα,
το λέω με ερωτηματικό, της τ/κ κοινό-
τητας. Αυτό που απαιτείται είναι ψυχραι-
μία και αποφυγή όξυνσης έστω κι αν
υπάρχει προσπάθεια αλληλοαπόδοσης
ευθυνών, τα γεγονότα μιλούν από μόνα
τους. Αυτό που μετράει και ενδεχομένως
να δημιουργήσει μια νέα προοπτική είναι
η προσπάθεια και των δύο κοινοτήτων
να ζήσουν ή να δημιουργήσουν συνθήκες
έτσι ώστε η νέα κατάσταση πραγμάτων
που θα δημιουργηθεί μέσα από ένα συμ-
φωνημένο πλαίσιο λύσης να δημιουργεί
ένα πραγματικά ανεξάρτητο κράτος. Η
εμμονή εξάρτησης από την Τουρκία είναι
ο μεγαλύτερος παράγοντας ανησυχίας
για τους Ε/κ. Η Τουρκία απέχει μόλις 60
χλμ., η πείρα του παρελθόντος διδάσκει
ότι συμπεριφορές που ενδεχόμενα να
βαραίνουν την ε/κ πλευρά και ιδιαίτερα
η ενέργεια της Χούντας να ανατρέψει
τη συνταγματική τάξη, πιστεύω ότι δι-
δάσκουν και πως ανάλογες συμπεριφορές
δεν επιτρέπονται. Και είμαι απόλυτος
βέβαιος πως ποτέ και από κανέναν, πλην

μεμονωμένων φανατικών ατόμων δεν
υπάρχει περίπτωση να υπάρξουν φαινό-
μενα του παρελθόντος που οφείλονταν
στη μία ή στην άλλη κοινότητα σαν απο-
τέλεσμα παρεμβάσεων είτε μιας είτε της
άλλης των εγγυητριών δυνάμεων είτε
της Βρετανίας. Στα πρώτα στάδια του-
λάχιστον. Συνεπώς εκείνο που θα καθο-
ρίσει τη συνέχεια είναι το τι κράτος δια-
μορφώνεται, πόσο εξαρτώμενο από μια
τρίτη χώρα και πιο συγκεκριμένα από
την Τουρκία, πόσο ελεύθεροι θα είναι οι
Τ/κ να συμμετέχουν, να συνδημιουργούν
και μέσα σε ένα δικό μας κράτος. Όταν
λέω δικό μας εννοώ των Κυπρίων Ε/κ και
Τ/κ. Μόνο έτσι μπορεί να αποκαταστα-
θούν η εμπιστοσύνη και η προοπτική,
αν ιδιαίτερα ληφθεί υπόψη και το ότι δεν
παραγνωρίσαμε ούτε ένα ιώτα των ανη-
συχιών της τ/κ κοινότητας, όσο αφορά
είτε την εσωτερική είτε τη συνταγματική,
είτε την εξωτερική ασφάλεια. 
–Τι έχει κλείσει στο Κραν-Μοντάνα;
Το Κυπριακό, όπως το γνωρίζαμε, ένας
κύκλος του κυπριακού, μπήκε σ’ ένα
διάλειμμα;

–Θέλω να ελπίζω ότι είναι ένα διά-
λειμμα. 
–Στη Νέα Υόρκη θα βρεθείτε για τη
Γενική Συνέλευση του ΟΗΕ. Εκεί θα
είναι ο Έλληνας πρωθυπουργός, και
ο Πρόεδρος της Τουρκίας. Εκεί τα τε-
λευταία χρόνια εμφανίζεται και ο Τ/κ
ηγέτης. Δύναται να υπάρξει ενδεχό-
μενη κινητικότητα μετά την περισυλ-
λογή του Αυγούστου ή είμαστε σε με-
γαλύτερο διάστημα διαλείμματος; 

–Δεν μπορώ να προβλέψω από τώρα.

Εν πάση περιπτώσει κατά τη διάρκεια
της εκεί παραμονής μου παρίσταμαι εκ-
προσωπώντας την Κυπριακή Δημοκρατία.
Συνήθως όλες οι συναντήσεις αυτής της
υφής γίνονται μετά τη Γ.Σ. και εφόσον
υπάρχει η ανάλογη πρόσκληση από τον
γ.γ. είτε άλλως πως. 
–Εσείς δεν θα επιδιώξετε να το ανοί-
ξετε ξανά το θέμα; 

–Έχω την εντύπωση ότι ορθόν είναι
να προηγηθούν οι συνεδρίες του Εθνικού
Συμβουλίου και να περάσει ένα διάστημα
περισυλλογής και ορθολογικής αξιολόγη-
σης των δεδομένων προκειμένου να απο-
φασίσουμε με ποιες πρωτοβουλίες μπορεί
να ενεργοποιηθούν εκ νέου τα Η.Ε. 
–Τα σχέδια Β΄ και Γ΄ για τα οποία μί-
λησε ο κ. Ερντογάν, σας προβλημα-
τίζουν; 

–Θα ήταν αφέλεια ή έλλειψη πολιτικής
κρίσης να μη λαμβάνονται υπόψη οι κίν-
δυνοι που ενυπάρχουν πάντοτε, όταν
απουσιάζει ο διάλογος ή η προοπτική με
βάση τους στόχους που έχουν τεθεί.
Όμως θεωρώ πως είναι βεβιασμένο να
ισχυριστεί κανείς ότι η Τουρκία θα προ-
χωρήσει σε βήματα τα οποία δεν θα οδη-
γήσουν ενδεχόμενα στα όσα προγραμ-
ματίζει. 
–Κατά μία εκτίμηση δεν ήταν ώριμη
η περίοδος κατά την οποία συγκλή-
θηκε η Διάσκεψη εφόσον και η Τουρ-
κία αναμένει κάποια πράγματα από
την Ε.Ε., μετά τις γερμανικές εκλογές.
Θεωρείτε ότι αυτό επιβεβαιώνει τα
περί του ανώριμου της μετάβασης
στην Ελβετία; 

–Είχα προειδοποιήσει κατ’ επανάληψη

τόσο τον κ. Ακιντζί όσο και τον κ. Αϊντε
ότι οι βεβιασμένες κινήσεις χωρίς κα-
τάλληλη προετοιμασία θεμάτων –ιδιαίτερα
όσο αφορά τις εγγυήτριες δυνάμεις και
την ασφάλεια που είναι ζωτικής σημασίας
για εμάς και δεν είχαν συζητηθεί ποτέ–
θα οδηγούσαν από τη μία σε αύξηση
προσδοκιών και από την άλλη σε βέβαιη
αποτυχία χειρότερη της αναμονής ή της
συνέχισης του διαλόγου στην Κύπρο,
των διακριτικών διαβουλεύσεων που
έπρεπε να γίνουν από κάποιον μεταξύ
των εγγυητριών δυνάμεων έτσι ώστε να
κριθεί και από την ετοιμότητα των εγ-
γυητριών να συμμετάσχουν δημιουργικά
στο κεφάλαιο που κληθήκαμε να συζη-
τήσουμε. 
–Υπήρχαν αποχρώσες ενδείξεις;

–Υπήρχαν. Η αναφορά των αρμοδίων
των Η.Ε. ότι είχαν τηλεφωνική επικοι-
νωνία με την Άγκυρα αντί της όποιας
επαφής, είμαι βέβαιος πως ήταν άρνηση
να δεχτούν τους συγκεκριμένους αξιω-
ματούχους στην Τουρκία. Αυτό υποδηλοί
ότι η Άγκυρα δεν αισθανόταν ότι είναι
η ώρα να συζητηθεί αυτό το ζήτημα. Και
είναι καλά γνωστό από επαφές φιλικών
χωρών με Τούρκους επισήμους αυτό που
έχετε επισημάνει: δηλαδή ότι η Τουρκία
θα ανέμενε να δει αποτελέσματα των
διαπραγματεύσεων που βρίσκονται σε
εξέλιξη με την Ε.Ε. και πως δεν ήταν δια-
τεθειμένη να κάνει βήματα στο Κυπριακό.
Αυτό μάλιστα είχε τεθεί και στο Ευρω-
παϊκό Συμβούλιο, όταν ενημέρωσα και
υπήρχε για πρώτη φορά τόση εμπλοκή
της Ε.Ε. με σημαντικές αναφορές στο τι
θα έπρεπε να πράξει η Τουρκία και για
το Κυπριακό, και εν συνεχεία να συζητηθεί
η διεύρυνση της Τελωνιακής Ένωσης. 
–Επειδή διαπιστώθηκαν πολλαπλά
κενά στο Κραν-Μοντάνα και μάλιστα
αναγκάστηκε να παρευρεθεί δύο φορές
ο γ.γ. των Η.Ε., η αποτυχία αυτή στη
διοργάνωση αυτονόητα αντανακλάται
στο πρόσωπο του κ. Αϊντε; 

–Ο ειδικός σύμβουλος πιστεύω ότι
ήταν καλής πίστης, πλην όμως έχει το
ελάττωμα να πιστεύει ότι συμβαίνει αυτό
που ήθελε να συμβεί. Και ζούσε σε μια
πλάνη ότι τα πάντα ήταν σχεδόν λυμένα.
Αυτή ήταν η εικόνα που έδινε και τον
είχα προειδοποιήσει. Δεν εισακούστηκα
δυστυχώς. Εκείνο που χρεώνεται είναι
η έλλειψη σωστής προετοιμασίας ειδικά
στο θέμα της Ασφάλειας και των Εγγυή-
σεων. Θα έπρεπε να διερευνηθεί και να
μεταφέρει επακριβώς τα μηνύματα που
έπαιρνε ειδικά από την Τουρκία. 
–Προέκυψαν μηνύματα από τη συ-
νάντηση Τσίπρα - Ερντογάν στο Πεκίνο
όσο την επίσκεψη Γιλντιρίμ στην Αθή-
να ως προς πιθανές κινήσεις της Τουρ-
κίας στο Κυπριακό; 

–Από τις επαφές του Έλληνα πρωθυ-
πουργού διαμορφώθηκε η εικόνα ότι η
Τουρκία δεν θέλει τώρα να κάνει βήματα,
κι αυτό ελέχθη και προς τους αρμοδίους
των Η.Ε. για να τονιστεί το πρόωρο ή το
άκαιρο της συνάντησης. Από την ώρα
όμως που καλούσε ο γ.γ. των Η.Ε. –πε-
πεισμένος από τις πληροφορίες που λάμ-
βανε από τους καθ’ ύλη αρμοδίους, έκρινα
ότι θα μπορούσε να είχε αποτελέσματα
μια σύνοδος για την Κύπρο. 

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ ΤΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ ΝΙΚΟΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ ΣΤΗΝ «Κ»

Ο κ. Αϊντε ζούσε σε μια πλάνη 
ότι τα πάντα ήταν σχεδόν λυμένα

Ο Πρόεδρος εκτιμάει ότι έγινε ένα διάλειμμα στο Κυπριακό, και πως ο νέος διάλογος Ε.Ε.-Τουρκίας θα αποτελέσει κίνητρο για νέο ξεκίνημα

Μίλησα για
τα ενεργειακά με
τον Τσαβούσογλου 
–Το «West Capella» αφίχθηχωρίς να συμβεί
κάτι. Συνεχίζουμε όπως έχετε πει καιπλέον
εφόσον όλα είναι σε τροχιά υλοποίησης
ποιες είναι οι δικές σας σκέψεις;

–Εκ των πραγμάτων διαφαίνεται πως οι
ενεργειακοί μας σχεδιασμοί δεν έχουν αλλάξει.
Είναι ένα δικαίωμα που ασκείται από την Κυ-
πριακή Δημοκρατία, ούτε διαφήμιση χρειάζεται
ούτε προκλήσεις απαιτούνται. Είναι καλά γνω-
στό πως η Τουρκία αμφισβητεί πρώτον την
Κυπριακή Δημοκρατία, δεύτερον την ΑΟΖ.
Εμείς έχουμε ήδη πάρει σειρά προληπτικών
μέτρων και δεν εννοώ πολεμικών αλλά νομικά
μέτρα, υπάρχουν οι διεθνείς οργανισμοί και
το Δίκαιο της Θάλασσας που καθορίζουν τα
δικαιώματα του κάθε κράτους. Συνεπώς η
άποψή μου είναι ότι τα λιγότερα που λέγονται
καλύτερα είναι, προς όφελος του συνόλου του
κυπριακού λαού. Να πω εδώ ότι ο φυσικός
πλούτος ανήκει στο σύνολο των νομίμων κα-
τοίκων της χώρας. Η κατάθεση νομοσχεδίου
για τη δημιουργία συναφούς ταμείου, εθνικού
ταμείου υδρογονανθράκων, διασφαλίζει όλους
τους Κύπριους. Δεν πρόκειται να καταχρα-
στούμε των κυριαρχικών δικαιωμάτων εις βά-
ρος των συμπατριωτών μας. 
–Υπάρχουν, ωστόσο, και δηλώσεις, όπως
η έσχατη του Ισραηλινού υπουργού Ενέρ-
γειας. 

–Είναι καλά γνωστό πως η Τουρκία και το
Ισραήλ βρίσκονται σε ένα διάλογο προκειμένου
το Ισραήλ να προμηθεύει την Τουρκία με Φ.Α.
Ως εκ της αποστάσεως είναι οικονομικότερη
πηγή άντλησης και μεταφοράς. Το πρόβλημα
που αναφύεται είναι ότι ο αγωγός θα διέρχεται
μέσα από την ΑΟΖ της Κύπρου. Ναι μεν δεν
έχουμε δικαίωμα βέτο αλλά έχουμε σωρεία
άλλων δικαιωμάτων, είτε αυτά αφορούν το
περιβάλλον είτε μελλοντικούς σχεδιασμούς
οπότε απαιτείται η συγκατάθεση της Κύπρου.
Με τον Ισραηλινό πρωθυπουργό έχουμε συ-
ζητήσει κατ’ επανάληψη το θέμα και του έχω
εκφράσει τις ενστάσεις που διατηρούμε, όχι
έναντι του Ισραήλ αλλά της Τουρκίας λόγω
της μη αναγνώρισης της Κυπριακής Δημο-
κρατίας. Αν η Τουρκία, ακόμη και με άλυτο
το Κυπριακό, προχωρήσει σε βήματα που δεν
βλέπω πού θα τη βλάψουν, θα διευκολύνει
σημαντικά στο να καταλήξει η συμφωνία. Και
αυτή είναι σημαντική και για το Ισραήλ και
για την Τουρκία και για εμάς.
–Δηλαδή να αναγνωρίσει η Τουρκία την
Κυπριακή Δημοκρατία… 

–Ναι, γιατί καλώς ή κακώς χρειάζεται και
μια τριμερής συμφωνία μεταξύ των κρατών
που συμβάλλονται για την πώληση ή προμήθεια
Φ.Α. 
–Και υποθαλάσσια να το κάνουν δηλα-
δή… 

–Γιατί θέλουν οι χώρες να περνούν από τα
εδάφη τους; Διότι έχουν σημαντικά έσοδα.
Σημαντικά θα είναικαιτα έσοδα της Κυπριακής
Δημοκρατίας από τη διέλευση του αγωγού.
Συνεπώς δεν μπορεί να παραγνωρίζεις την
κυριαρχία ενός κράτους ή την ύπαρξη, και
την ίδια ώρα να θέλεις να εξυπηρετηθείς. Εν
πάση περιπτώσει είμαστε σε επαφή με τον
Ισραηλινό πρωθυπουργό, ενώ είχα την ευκαιρία
να τα πω αυτά και με τον ΥΠΕΞ της Τουρκίας
Μεβλούτ Τσαβούσογλου. Στόχος ήταν να μι-
λήσουμε πιο ανθρώπινα για τα συμφέροντα
και τα δικά μας και της Τουρκίας. Και όταν
λέω τα δικά μας εννοώ Ε/κ και Τ/κ αλλά και
της περιοχής. 
–Έδειξε κατανόηση; 

–Νομίζω ήταν μια ειλικρινής συνομιλία.
Αναφέρθηκε στις δυσκολίες που αντιμετω-
πίζουν. Αναγνωρίζει τις δυσκολίες που εμείς
αντιμετωπίζουμε σε κάποιες των αξιώσεων
που εγείρει η Τουρκία. Αυτό που χρειάζεται
είναι κάποια περίοδος ύφεσης, μη έξαρσης
των παθών για αυτό και προσπάθειά μου είναι
να αποφευχθεί η όξυνση στις σχέσεις είτε
των δύο κοινοτήτων είτε ακόμη και με την
Τουρκία. Δεν είναι έτσι που θα κερδίσεις τη
«μάχη» που δεν είναι άλλη από την επικράτηση
της ειρήνης και της δημιουργίας συνθηκών
συμφιλίωσης αν και εφόσον λυθεί με τρόπο
ορθό το Κυπριακό.
–Παίρνει ο Αμερικανός αντιπρόεδρος Μάικ
Πενς τον ρόλο του Τζο Μπάιντεν; 

–Καταγράφεται ένα αυξημένο ενδιαφέρον
από πλευράς ΗΠΑ χωρίς να σημαίνει ότι πα-
ρεμβαίνουν. Πίστευαν ότι οι φιλικές παραι-
νέσεις θα απέδιδαν κάτι που δυστυχώς δεν
συνέβη. 

–Αν πάει καλά η Τελωνιακή Ένωση με
την Τουρκία θα μπορούσε να λειτουρ-
γήσει ως καρότο; Και ποια θα είναι η
στάση της Κύπρου; 

–Μέσα από κινήσεις της Ε.Ε. εν καιρώ
–διότι τώρα βρίσκονται σε εκλογικές δια-
δικασίες η Γερμανία και η Αυστρία– θα
μπορούσε. Θα μπορούσε να είναι το κίνη-
τρο, ο διάλογος Τουρκίας-Ευρώπης, είτε
για την Τελωνιακή Ένωση είτε για την ει-
δική σχέση που θέλει η Τουρκία, για νέο
ξεκίνημα στο Κυπριακό. 
–Η θέση σας δηλαδή κ. Πρόεδρε θα
διαμορφωθεί σε συνδυασμό και με τον
ευρω-τουρκικό διάλογο; 

–Ακριβώς. 
–Θεωρείτε κατεκτημένο πλέον ότι η
συζήτησηστο Κυπριακόμετατοπίστηκε
στις Εγγυήσεις και στην Ασφάλεια και
έχει πλέον αναδειχθεί ως προτεραι-
ότητα; 

–Δεν υπάρχει κανείς που δεν μας κα-

τανοεί στο θέμα των Εγγυήσεων. Έφερα
συγκεκριμένα παραδείγματα στο Ευρω-
παϊκό Συμβούλιο απευθυνόμενος προς άλ-
λους ηγέτες και γινόταν απ’όλους αντιληπτό
πως δεν μπορούμε να έχουμε εγγυήσεις
από τρίτες χώρες. 
–Στο πλαίσιο που έδωσε ο γ.γ. υπήρχε
χρονοδιάγραμμα για τις εγγυήσεις; 

–Όχι. Ήταν σαφέστατος. Δεν νοείται

το 2017 να υπάρχει δικαίωμα επέμβασης
και Εγγυήσεων. Και ότι εκείνοι που κα-
λούνται να υλοποιήσουν υποχρεώσεις
που θα απορρέουν από τη συμφωνία δεν
μπορούν να είναι και επιτηρητές. Όσο
αφορά τα στρατεύματα, η πρόταση του
ΥΠΕΞ της Τουρκίας έλεγε για σημαντική
μείωση στρατευμάτων χωρίς να το κα-
θορίζουν, να φτάσουμε στον συμφωνη-
μένο αριθμό και εσαεί παραμονή στρα-
τευμάτων.
–Ο κ. Ακιντζί πάντως λέει ότι προτι-
μήσατε τελικά τις 40.000 στρατιώτες
αντί τους 650 του αγήματος.

–Το άκουσα και αυτό από τον κ. Ακιντζί
τον οποίο καλώ νααναλογιστεί πόσο όφελος
για την κοινότητά του υπήρξε από την
απόρριψη των προτάσεών μου, χάριν της
Τουρκίας. Θα πρέπει να πω το εξής πολύ
σημαντικό. Το πρώτο θέμα που ήγειραν
οι Τ/κ προς συζήτηση στα θέματα εσωτε-
ρικής πτυχής και ιδιαίτερα της διακυβέρ-

νησης ήταν το θέμα της ισότιμης μετα-
χείρισης Τούρκων και Ελλήνων υπηκόων.
Και είχα πει στον ειδικό σύμβουλο γιατί
ξεκινάμε από κάτι που δεν αφορά τους
Ε/κ και τους Τ/κ; Πώς είναι δυνατόν να θέ-
τετε ως πρώτο θέμα αυτό, ενώ στην ανα-
κοίνωσή του ο γ.γ. των Η.Ε. είχε τονίσει
πως τα θέματα που θα συζητηθούν είναι
Εδαφικό, Περιουσιακό, Διακυβέρνηση, ξε-
κινάτε από κάτι που δεν έχει σχέση με
εμάς αλλά με τρίτη χώρα;
–Αυτό ήταν στην πρώτη μέρα; 

–Την πρώτη μέρα στο Κραν-Μοντάνα
το πρώτο θέμα που ηγέρθη κατά την απο-
γευματινή σύνοδο στο τραπέζι 2, και μά-
λιστα ο κ. Αϊντε κάλεσε και εμπειρογνώ-
μονες της Ε.Ε. διότι το έθεσαν οι Τ/κ. Έκανα
σφοδρές παραστάσεις. Είδα το θέμα και
είπα από πού ώς πούκαι πόσο ενδιαφέρεστε
για την Κύπρο όταν το πρώτο θέμα που
συζητάτε είναι θέμα που εξυπηρετεί μια
τρίτη χώρα; 

Μας κατανοούν όλοι στο θέμα των Εγγυήσεων
<<<<<<<

Το πρώτο θέμα που ήγειραν
οι Τ/κ προς συζήτηση στα
θέματα εσωτερικής πτυχής
και ιδιαίτερα της διακυβέρ-
νησης ήταν το θέμα της ισότι-
μης μεταχείρισης Τούρκων
και Ελλήνων υπηκόων!

<<<<<<<

Για να αποφασίσουμε με ποι-
ες πρωτοβουλίες μπορεί να
ενεργοποιηθούν εκ νέου τα
ΗΕ, ορθόν είναι να προηγη-
θούν οι συνεδρίες του Εθνι-
κού Συμβουλίου και να περά-
σει ένα διάστημα περισυλλο-
γής και ορθολογικής αξιολό-
γησης των δεδομένων.

Είχα προειδοποιήσει κατ’ επανάληψη τόσο τον κ. Ακιντζί όσο και τον κ. Αϊντε ότι κινήσεις
χωρίς κατάλληλη προετοιμασία θεμάτων –ιδιαίτερα για Εγγυήσεις και Ασφάλεια, που δεν
είχαν συζητηθεί ποτέ– θα οδηγούσαν από τη μία σε αύξηση προσδοκιών και από την άλλη
σε βέβαιη αποτυχία χειρότερη της αναμονής ή της συνέχισης του διαλόγου στην Κύπρο. 
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Υπάρχουν πρακτικά για το Κραν-Μοντάνα
«Μετά την αποτυχία, κατά το δείπνο, είπα ότι οι προτάσεις μας αποσύρονται», διευκρινίζει ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας

Όχι μόνο δεν έχει πρόβλημα να δη-
μοσιοποιηθούν τα πρακτικά που
κρατήθηκαν στο Κραν-Μοντάνα,
τονίζει ο Πρόεδρος Αναστασιάδης,
αλλά αποκαλύπτει ότι προειδοποίησε
και κάποιους που εξέφρασαν αμφι-
βολία, κατ’ ιδίαν, να είναι προσεχτικοί
για να μη μείνουν εκτεθειμένοι, κα-
θότι τα πρακτικά που αποτυπώνουν
επί λέξει το τι ελέχθη. 

–Επειδή τα όσα έχετε πει για τα
όσα έγιναν στο Κραν-Μοντάνα
αμφισβητούνται από κάποιους,
θέλω να ρωτήσω εν πρώτοις εάν
κρατούνταν πρακτικά; 

–Βεβαιότατα. Και όχι μόνο. 
–Παντού; 

–Βεβαιότατα. Σε όλες τις συναν-
τήσεις κρατούνταν πρακτικά. Σε
όλες. Από δικής μας πλευράς ο κ.
Ανδρέας Μαυρογιάννης, από ελλη-
νικής αντιπροσωπείας ο κ. Δημήτρης
Παρασκευόπουλος και από πλευράς
Η.Ε. η αρμόδια για την τήρηση των
πρακτικών. Είμαι δε βέβαιος το ίδιο
έγινε και από πλευράς Ηνωμένου
Βασιλείου αλλά και της Ε.Ε. 
–Άρα δεν έχετε πρόβλημα να δη-
μοσιοποιηθούν τα πρακτικά; 

–Όχι μόνο δεν έχω αλλά προει-
δοποίησα και κάποιους που εξέφρα-
σαν αμφιβολία, κατ’ ιδίαν, να είναι
προσεχτικοί για να μη μείνουν εκτε-
θειμένοι. Κρατήσαμε τα πρακτικά
που αποτυπώνουν επί λέξει το τι
ελέχθη. 
–Ένα, εκ των πραγμάτων σημαν-
τικό κείμενο που ωστόσο δεν είδε
το φως της δημοσιότητας είναι
το πλαίσιο που έθεσε ο γ.γ. των
Η.Ε. στην πρώτη του κάθοδο στο
Κραν-Μοντάνα και για το οποίο
πολλά λέγονται… 

–Ο γ.γ. των Η.Ε., πριν και από
όλα, στην παρουσία του βοηθού γε-
νικού γραμματέα, έθεσε τρία ερω-
τήματα που αφορούσαν τα θέματα
Ασφάλειας. Διότι από την αρχή ελέχ-

θη πως η λύση του θεμάτων Εγγυή-
σεων, επεμβατικών δικαιωμάτων
και στρατευμάτων, ήταν εκείνο το
κεφάλαιο που θα διευκόλυνε την
παραπέρα πορεία στα θέματα εσω-
τερικής δομής του κράτους. Οι απαν-
τήσεις δόθηκαν από όλες τις πλευρές
και είναι εκεί που αποτυπώθηκε και
η θέση της Τουρκίας στο τι επιδιώκει
και στο τι δεν επιδιώκει. 
–Άρα λειτουργεί τρόπον τινά ως
προϋπόθεση. 

–Δεν είμαστε εμείς που το θέσαμε
ως προϋπόθεση, με την έννοια ότι
εμείς προσπαθήσαμε με κάθε τρόπο
να το αναδείξουμε. Και αυτό ανε-
δείχθη από τις 4 Ιουνίου, από το
ανακοινωθέν των Η.Ε. Επαναβεβαι-
ώθηκε με τις παραμέτρους που έθεσε
ο κ. Γκουτιέρες στις 30 Ιουνίου. Επα-
νελήφθη δε διά τηλεφωνικής επι-
κοινωνίας με τον κ. Αϊντε, ο οποίος
επί λέξει επανέλαβε τις παραμέτρους,

όταν αμφισβητήθηκε το έγγραφο
που παρουσίασε ο τελευταίος και
που είχε μεγάλα κενά και διαφορο-
ποιούσε τον τρόπο με τον οποίο ο
γ.γ. έθεσε τις παραμέτρους του. Κα-
τατέθηκαν και πάλι σε δύο ερωτή-
ματα που τέθηκαν απαντήσεις πλην
όμως η καθεμία των δύο πλευρών
ανέμενε να δει, η μεν Τουρκία ότι
ικανοποιούνται οι Τ/κ στα θέματα
εσωτερικής δομής, εμείς αναμέναμε
να δούμε κινήσεις στα θέματα Ασφά-
λειας και στα θέματα εδαφικών ανα-
προσαρμογών. Η όλη συζήτηση τις
πλείστες των ημερών, πλην εκείνων
που ήταν παρών ο γ.γ., αναλώθηκε
σε άσκοπες συζητήσεις περί κότας
και αβγού, ποιο θα είναι το πρώτο
και ποιο το δεύτερο. Γι’ αυτό προ
του διαφαινομένου αδιεξόδου απο-
φάσισα ότι έπρεπε να γίνει μια κί-
νηση ενόψει και της νέας καθόδου
του γ.γ. που είχε τον αποφασιστικό

ρόλο και την προσωπικότητα, δια-
μεσολαβώντας, να διαπιστώσει τι
ήταν αυτό που θα μπορούσε να βοη-
θήσει στο να ξεπεραστούν προβλή-
ματα που αντιμετωπίζαμε κατά τον
διάλογο. 
–Θα χρεωνόμασταν το αδιέξοδο; 

–Από την αρχή ο γ.γ. είχε κατα-
στήσει σαφές ότι ο ρόλος του δεν
ήταν επιδιαιτητικός είτε για να υπο-
βάλει take or leave it προτάσεις,
ούτε και πρόθεσή του ήταν να απο-
δώσει σε οποιονδήποτε ευθύνη.
«Έχετε ένα πρόβλημα, με συγκε-
κριμένες διαφορές, η προσπάθεια
είναι να δούμε πώς μπορούν να
υπερκεραστούν», τόνιζε. Και γι’
αυτό, επαναλαμβάνω, υπέβαλα γρα-
πτές προτάσεις κάτω από συγκε-
κριμένους όρους βεβαίως. Διότι η
πρόσκληση ήταν, «δώστε τις προ-
τάσεις σας που θα είναι υπό την
προϋπόθεση ότι (subject to)». Έτσι

ενεργώντας με σαφήνεια, καθορί-
ζοντας ότι ήταν υπό προϋποθέσεις,
δηλαδή πρόοδος στο θέμα των Εγ-
γυήσεων, κατέθεσα προτάσεις που
παρέμεναν εντός των παραμέτρων
που έθεσε ο γ.γ. και αφορούσαν την
αποτελεσματική συμμετοχή των
Τ/κ συμπεριλαμβανομένης της εκ
Περιτροπής Προεδρίας, του Περι-
ουσιακού και του θέματος της ίσης
μεταχείρισης των Τούρκων υπη-
κόων.  
–Ακόμη κι αν έχουν αποσυρθεί
οι προτάσεις μας, δημιουργήθη-
καν νέα διαπραγματευτικά όρια
τέτοια που αν ανοίξει και πάλι
το Κυπριακό να θεωρείται δεδο-
μένο πως θα δώσουμε την εκ Πε-
ριτροπής Προεδρία, για παρά-
δειγμα; 

–Να σας πω για την εκ Περιτρο-
πής για να το ξεκαθαρίσουμε. Αν
δεις κανείς τα πρακτικά του Εθνικού

Συμβουλίου του Απριλίου 2005 θα
διαπιστώσει ότι και ο αείμνηστος
Τάσσος Παπαδόπουλος είχε πει πως
δεν είναι θέμα που θα πρέπει να μας
απασχολήσει τώρα, γιατί υπάρχει
ο ισχυρισμός ότι θα επηρεαστεί η
ισορροπία του Σχεδίου Ανάν. Να
πω επίσης, το είπα και στη συνέν-
τευξη Τύπου. Αν υπάρχουν κάποιοι
που ισχυρίζονται ότι ήταν έτοιμη η
Τουρκία να δεχτεί τον τερματισμό
των Εγγυήσεων και των επεμβατικών
δικαιωμάτων από την ημέρα έναρξης
των διαπραγματεύσεων, ας το κά-
νουν σαφές και είμαι διατεθειμένος
να επανέλθω στο τραπέζι των δια-
πραγματεύσεων και να επαναφέρω
προτάσεις. 
–Για την εκ Περιτροπής Προεδρία
όμως, έχετε την αίσθηση πως δεν
γίνεται αποδεκτή από τους Ε/κ. 

–Να πω το εξής: Οι προϋποθέσεις
απεξάρτησης από την Τουρκία, δη-
λαδή η απαλλαγή από τον κατοχικό
στρατό, η κατάργηση Εγγυήσεων
και επεμβατικών δικαιωμάτων και
οι εδαφικές αναπροσαρμογές έχω
την εντύπωση ότι είναι σημαντικό-
τερα από την εκ Περιτροπής Προ-
εδρία. Η εκ Περιτροπής, θα γίνεται
είτε διά κοινού ψηφοδελτίου είτε
διά σταθμισμένης ψήφου. Που ση-
μαίνει ότι είτε η μία είτε η άλλη κοι-
νότητα θα πρέπει να δώσουν θετική
ψήφο στον Τ/κ και συνεπώς ο κάθε
Τ/κ πλέον θα πρέπει να δείξει πως
ενδιαφέρεται για την πατρίδα μας
και όχι για την εξυπηρέτηση συμ-
φερόντων τρίτων. Το πώς μπορεί,
αν υπάρχει εξάρτηση, να το αποφύγει
είναι το μεγάλο πρόβλημα. Η συζή-
τηση τώρα δεν είναι για την εκ Πε-
ριτροπής Προεδρία. Έκανα κίνηση
για να δείξω ότι αν μας επέτρεπαν
να ζήσουμε ως ανεξάρτητο κράτος
αυτό θα ήταν κάτι που θα γινόταν
δεκτό κάτω από τις προϋποθέσεις
που είχαν τεθεί. 

Ο ρόλος της Ελλάδας
–Υπήρξε μια αμφισβήτηση για τον ρόλο της Ελλάδας.
Για τον κ. Κοτζιά, τον Έλληνα πρωθυπουργό και για το
τι έγινε στο Κραν-Μοντάνα. 
–Ο κ. Κοτζιάς υπήρξε ο θετικότερος των συμμετε-
χόντων στη διάσκεψη. Προέβαλε τις θέσεις του,
υποστήριζε τις θέσεις μας, χωρίς να προκαλέσει κα-
νέναν και να δώσει την αφορμή ότι η Ελλάδα συνέ-
βαλε με οποιοδήποτε τρόπο στην αποτυχία. Αυτό εί-
ναι το πρώτο και το σημαντικότερο που πρέπει να
λεχθεί. Το δεύτερο είναι ότι από την πρώτη μέχρι
την τελευταία μέρα είχαμε διαδοχικές συσκέψεις
για να χαράξουμε από κοινού γραμμή πάντα μέσα
στο πλαίσιο των παραμέτρων του γ.γ., ώστε να επι-
τευχθεί πρόοδος και γιατί όχι συγκλίσεις τέτοιες
που να επέτρεπαν στους πρωθυπουργούς να συμ-
μετάσχουν στη διάσκεψη έτσι ώστε να κλείσει το
θέμα των στρατευμάτων. Θέλω να ευχαριστήσω για
άλλη μια φορά και να τονίσω την άψογη συνεργασία
που είχαμε με τον κ. Κοτζιά και με τον πρωθυπουρ-
γό της Ελλάδας Αλέξη Τσίπρα μέσω από επικοινω-
νίες που είχαμε για τους τρόπους χειρισμού της
όλης διαπραγμάτευσης για τη Σύνοδο της Κύπρου. 

Αν υπάρχουν κάποιοι που ισχυρίζονται ότι ήταν έτοιμη η Τουρκία να δεχτεί τον τερματισμό των Εγ-
γυήσεων και των επεμβατικών δικαιωμάτων από την ημέρα έναρξης των διαπραγματεύσεων, ας το
κάνουν σαφές και είμαι διατεθειμένος να επανέλθω στο τραπέζι των διαπραγματεύσεων και να
επαναφέρω προτάσεις. 
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Τ ο Κραν-Μοντάνα ανέδειξε την επιμονή
της Τουρκίας για διατήρηση του
στρατηγικού ελέγχου σε ολόκληρη

την Κύπρο μέσα από τη συνέχιση των Εγ-
γυήσεων έστω και με διαφοροποιημένο
τρόπο αλλά και μέσα από τη διεκδίκηση
δικαιωμάτων για τους Τούρκους πολίτες.
Ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας επεχείρησε
να ανταλλάξει ένα πακέτο υποχωρήσεων
στα εσωτερικά θέματα με μηδενικές εγ-
γυήσεις και μηδενικά στρατεύματα.

Η στρατηγική αυτή του Προέδρου Ανα-
στασιάδη στηριζόταν στη διαπίστωση που
έκανε μέσα από δημοσκοπήσεις ότι καμία
λύση που θα περιλαμβάνει εγγυήσεις και
στρατεύματα δεν θα μπορούσε να περάσει
σε δημοψήφισμα. Την ίδια στιγμή με βάση
και τα λεχθέντα στο Εθνικό Συμβούλιο στο
Κραν-Μοντάνα εκτιμάτο ότι στη χειρότερη

περίπτωση, αν η Τουρκία απέρριπτε το
συγκεκριμένο πάρε-δώσε, θα ήταν εκτε-
θειμένη ενώπιον του διεθνούς παράγοντα.
Δεν υπάρχει ξεκάθαρη εικόνα για το πώς
αντέδρασε η Τουρκία. Κάποιοι μιλούν για
αντιπρόταση της που προνοούσε την εν-
σωμάτωση στοιχείων της συνθήκης εγγυή-
σεως στη συνθήκη συμμαχίας που απέρριψε
ο Αναστασιάδης. Αυτά εξηγούν εν μέρει
και το γιατί ο γ.γ. του ΟΗΕ δεν επέρριψε
ευθύνες στην Τουρκία και ανακοίνωσε το
τέλος της διαδικασίας. Άλλοι μιλούν απλώς
για άρνηση της Τουρκίας να δώσει γραπτώς
την πρότασή της.  Ερχόμαστε τώρα στην
επόμενη μέρα. Από την πλευρά της Τουρκίας
επιχειρείται να αυξηθεί η ψυχολογική πίεση
στους Ε/κ με επαναφορά της φιλολογίας
για σχέδιο Β΄ και σχέδιο Γ΄. Άποψή μου
είναι ότι πίσω από αυτή είναι η προσπάθεια

των Τούρκων να αποδεχθούμε τη δική τους
αντιπρόταση. Όπως έχω επανειλημμένα
εξηγήσει η Τουρκία δεν πρόκειται να προ-
χωρήσει σε προσάρτηση των Κατεχομένων
ή σε λύση δύο κυριάρχων κρατών.

Ο λόγος είναι ότι και τα δύο θα οδηγήσουν
σε κατάργηση αυτού που η Τουρκία θέλει
και επιμένει να έχει. Δηλαδή λόγο και ρόλο
στη νότια Κύπρο μέσω των ρυθμίσεων μιας
διζωνικής ομοσπονδίας και τη συνέχιση
των εγγυητικών της δικαιωμάτων. Στο πλαί-
σιο αυτό είναι δυνατόν η Τουρκία να επι-
χειρήσει και την αναβάθμιση της «ΤΔΒΚ»
(που λίγο-πολύ έχει γίνει ήδη μέσα από
τους ευρωπαϊκούς κανονισμούς της πρά-
σινης γραμμής κ.λπ.) ή ακόμα και την αλλαγή
της διαπραγματευτικής βάσης από ομο-
σπονδία σε συνομοσπονδία (αυτή απαιτεί
και τη δική μας συναίνεση). Η διαφαινόμενη

μη απόδοση από τον ΟΗΕ ευθυνών στην
πλευρά μας για το ναυάγιο στο Κραν-Μον-
τάνα δεν διευκολύνει την Τουρκία στην
εκφρασμένη πρόθεσή της για αλλαγή των
παραμέτρων της λύσης. Εκτιμώ πως η Τουρ-
κία θα συνεχίσει την πίεση προς την πλευρά
μας με κινήσεις όπως π.χ. μία απόφαση της
ψευδοβουλής ή ακόμα και ένα δημοψήφισμα
υπέρ της συνομοσπονδίας, όπως επίσης
και με συνέχιση και κλιμάκωση των αντι-
δράσεων στην υλοποίηση του ενεργειακού
μας προγράμματος. Την ίδια στιγμή θεωρώ
ότι η Τουρκία θα μπορούσε να αναμείνει
να δει μία σειρά από πράγματα πριν ενερ-
γοποιήσει το όποιο σχέδιό της. Π.χ. το πού
θα οδηγήσει η διαπραγμάτευση, μετά τον
Οκτώβριο, με τη νέα γερμανική κυβέρνηση
σε ό,τι αφορά τις ευρω-τουρκικές σχέσεις.
Το αποτέλεσμα των προεδρικών εκλογών

του Φεβρουαρίου που ενδεχομένως να οδη-
γήσει είτε σε αποδοχή της αντιπρότασής
της (σε περίπτωση επανεκλογής του Ν.
Αναστασιάδη) είτε σε εγκατάλειψη από
την Ε/κ πλευρά (σε περίπτωση εκλογής του
Ν. Παπαδόπουλου) αριθμού συγκλίσεων
που επετεύχθησαν τα προηγούμενα χρόνια.
Καταλήγοντας θα ήθελα να τονίσω ότι η
παρούσα διαδικασία δεν έχει ακόμα τελει-
ώσει παρά το αναμενόμενο διάλειμμα πε-
ρισυλλογής που προτείνει ο ΟΗΕ. Επιβάλ-
λεται με ψυχραιμία και παρά την προεκλο-
γική περίοδο που διανύουμε να επαναξιο-
λογήσουμε την κατάσταση. Παράλληλα
απαιτείται να κινηθούμε προληπτικά προς
τον διεθνή παράγοντα για να αποτρέψουμε
νέα τουρκικά τετελεσμένα.  

Ο κ. Πέτρος Ζαρούνας είναι διεθνολόγος.

ΑΝΑΛΥΣΗ / Του ΠΕΤΡΟΥ ΖΑΡΟΥΝΑ 

Ποια η επόμενη μέρα στο Κυπριακό μετά το Κραν-Μοντάνα

Των ΑΝΔΡΕΑ ΠΑΡΑΣΧΟΥ
και ΑΠΟΣΤΟΛΗ ΖΟΥΠΑΝΙΩΤΗ

Το ερώτημα γιατί διακόπηκε τόσο
άδοξα τα ξημερώματα της Παρα-
σκευής 7 Ιουλίου, η Διάσκεψη για
την Κύπρο στο Κραν-Μοντάνα, θα
βασανίζει για αρκετό καιρό ακόμη
και τους εμπλεκόμενους, καθώς η
διάσκεψη είχε χαρακτηριστεί και
εξ αρχής τον Ιανουάριο, αλλά και
με τη δήλωση του γενικού γραμ-
ματέα στις 4 Ιουνίου (μετά την
κοινή συνάντηση της Νέας Υόρκης),
ανοιχτού τέλους. Θεωρητικά, με
βάση το ίδιο το πλαίσιο που πα-
ρουσίασε ο γ.γ. στη διάσκεψη (και
έχει στην κατοχή της η «Κ»), το ζή-
τημα της ύπαρξης «ρήτρα αποχώ-
ρησης» (sunset clause) που εμφα-
νίστηκε σαν το βασικό εμπόδιο,
καθώς ο κ. Τσαβούσογλου αρνή-
θηκε να βεβαιώσει εγγράφως, θα
συζητιόταν σε επίπεδο πρωθυπουρ-
γών. Ωστόσο, για να οδηγηθεί ο
Αντόνιο Γκουτιέρες να κλείσει τη
Διάσκεψη, φαίνεται υπερίσχυσε
το γεγονός ότι τα προβλήματα ήταν
πολύ περισσότερα, κάτι που δήλωσε
(στα γαλλικά) τα ξημερώματα της
7ης Ιουλίου και επανέλαβε λίγες
ώρες αργότερα ο εκπρόσωπός του.
Άρα, έβλεπε και ο ίδιος ότι οι πι-
θανότητες επιτυχίας μιας διάσκε-
ψης με τη συμμετοχή πρωθυπουρ-
γών ήταν μικρές, ενώ αντίθετα ο
αντίκτυπος της αποτυχίας της θα
ήταν πολύ μεγαλύτερος απ’ ό,τι με
την παρούσα σύνθεσή της. Του-
λάχιστον τώρα, τα Ηνωμένα Έθνη
έχουν τη δυνατότητα να εργαστούν
για το ξεπέρασμα των προβλημάτων
στα υπόλοιπα κεφάλαια και σε συ-
νεργασία με τις εγγυήτριες να δη-
μιουργήσουν εκείνο το αποτελε-
σματικό πλέγμα συνθηκών και συμ-
φωνιών που θα αντικαταστήσει τις
υπάρχουσες και μέσω αυτών θα εί-
ναι δυνατό να εξασφαλίζεται το αί-
σθημα ασφαλείας και των δύο κοι-
νοτήτων, χωρίς στρατούς και επεμ-
βατικά δικαιώματα.

Συμφωνία - πλαίσιο
Με βάση το πλαίσιο του γ.γ., τις

προτάσεις της τουρκικής και τουρ-
κοκυπριακής πλευρές και τους δια-
λόγους που διέρρευσαν από την
πλευρά μας και την ελληνική πλευ-
ρά για το δείπνο της 6ης Ιουλίου,

φαίνεται ότι ήταν αδύνατη η επί-
τευξη στρατηγικής συμφωνίας,
εκτός κι αν ρητώς ο κ. Τσαβούσο-
γλου δήλωνε ότι συμφωνούσε με
την κατάργηση των εγγυήσεων. 

Υπήρχαν βέβαια και άλλες απαι-
τήσεις (πρωτογενές δίκαιο), ή άρ-
νηση εδαφικής προσαρμογής (Μόρ-
φου) που επίσης αποτελούσαν εμ-
πόδια. Χωρίς να το δηλώνει κανείς,
ίσως ο γ.γ. είδε πως είχε να επιλέξει
μεταξύ μιας λύσης που θα προκα-
λούσε μεν σοκ αλλά θα μπορούσε
με διορθωτικές κινήσεις να ξανα-
φέρει τα μέρη στο τραπέζι, έχοντας
κάνει καλύτερα προεργασία, από
το να καλέσει τους πρωθυπουργούς
και να ρισκάρει μία εκκωφαντική
πλέον κατάρρευση, ή μία συμφωνία
πάνω σ’ ένα κείμενο τόσο ασαφές,
που δύσκολα θα οδηγούσε σε ανα-
λυτικό συμφωνημένο έγγραφο για
τη διευθέτηση.

Έχοντας διαβάσει αναλυτικά
τους προβληματισμούς του Έσπεν
Μπαρθ Αϊντε για τους πυλώνες 3
και 4 της Ασφάλειας στο σχέδιο
κοινού εγγράφου, εκτιμούμε ότι η
απουσία προεργασίας πάνω στο
ποιοι μηχανισμοί απαιτούνται, αν
θα έχουν ορισμένη διάρκεια, ποιοι
θα συμμετέχουν κ.λπ. δεν εγγυάται
μία γρήγορη συμφωνία, όπως ευ-
νοούσε ο ειδικός σύμβουλος, αλλά
μάλλον μία πολύμηνη και σκληρή
εργασία τεχνοκρατών, υπό την
προϋπόθεση βέβαια ότι οι Εγγυή-
σεις θα καταργηθούν και η όποια
παραμονή στρατευμάτων για ορι-
σμένο διάστημα θα αφορούσε απο-
κλειστικά την εξωτερική άμυνα
της Κύπρου, στο πλαίσιο μια συν-
θήκης συμμαχίας ή ενός συμφώνου
φιλίας και συνεργασίας.

Τα επόμενα βήματα θα καθορι-
στούν από τον γ.γ., αφού πρώτα
διαβουλευθεί με τους συνεργάτες
του, τα μόνιμα μέλη του Σ.Α. και
σε κάποια φάση με τα εμπλεκόμενα
μέρη. Για την ώρα την Τρίτη τα
μέλη του Σ.Α. θα ενημερωθούν από
τον Εσπεν Μπαρθ Αϊντε και την
Ελίζαμπεθ Σπέχαρ, ενώ ξεκινούν
και οι διεργασίες στο Σ.Α. για το
κείμενο του ψηφίσματος της ΟΥΝ-
ΦΙΚΥΠ. Η κυπριακή κυβέρνηση
στέλνει στη Νέα Υόρκη τον δια-
πραγματευτή Ανδρέα Μαυρογιάν-
νη, για επαφές με τα μέλη του Σ.Α.
και τη Γραμματεία.

Όπως ήδη έγραψε η «Κ», το αρχικό κείμενο
που παρουσίασε στα μέρη ο Έσπεν Μπαρθ
Αϊντε ως την πρόταση-πλαίσιο του γ.γ. για
στρατηγική συμφωνία των συμμετεχόντων
στη Διάσκεψη, είχε αρκετές διαφορές από
το τελικό, τόσο επί της ουσίας, όσο και στη
σειρά παρουσίασης των θεμάτων. Τελικά,
στη συνεδρίαση της 4ης Ιουλίου, ο ειδικός
σύμβουλος του γ.γ. Έσπεν Μπαρθ Άιντε,
αφού συνομίλησε με το γ.γ. παρουσίασε
την τελική του πρόταση, που σήμερα πα-
ρουσιάζει αυτούσια η «Κ» και έχει ως εξής:
«Συνομίλησα με το γ.γ. χθες βράδυ και επί-
σης σήμερα το πρωί ανταλλάξαμε μηνύματα.
Παρακολουθεί στενά όσα συμβαίνουν και
ενδιαφέρεται έντονα και ασφαλώς είναι
λίγο ανήσυχος από την έλλειψη προόδου.
Βάση της συνομιλίας μου μαζί του, θα ήθελα
να διευκρινίσω τα σημεία που ήγειρε στη
συνομιλία που είχα μαζί του και τα σχόλιά
του:

• Στην Ασφάλεια, πιστεύω έχουμε αρχίσει
να αναγνωρίζουμε πως αυτό που χρειαζό-
μαστε είναι ένα νέο καθεστώς ασφαλείας,
όχι τη συνέχιση του παλαιού. Πιστεύω χρει-
αζόμαστε –όπως είπε– τον τερματισμό του
μονομερούς δικαιώματος παρέμβασης και
τον τερματισμό της Συνθήκης Εγγυήσεων.
Η παρούσα κατάσταση θα αντικατασταθεί
από ένα συμπαγές σύστημα διαβεβαιώσεων
όπου ολόκληρη η Κύπρος και οι Κύπριοι
αμφοτέρων των κοινοτήτων θα αισθάνονται
ασφαλείς και μέσω μιας εύρωστων μηχα-
νισμών εφαρμογής και επιτήρησης οι οποίοι
θα συμπεριλαμβάνουν εξωτερικό στοιχείο
(διεθνής πτυχή: ΟΗΕ, πολυμερές / διεθνές
/ φιλικές χώρες). Οι σημερινοί εγγυητές
δεν μπορούν να εφαρμόζουν και να επιτη-
ρούν τους εαυτούς τους.

• Για τα Στρατεύματα, πιστεύω θα πρέπει
να υπάρξει ταχεία μείωση από την πρώτη
μέρα σε χαμηλότερο επίπεδο και στη συνέχεια
σε αριθμούς ισοδύναμους με αυτούς της
Συνθήκης Συμμαχίας (χρονοδιάγραμμα για
να φτάσουν στα επίπεδα του 1960 και μη-

χανισμός επιβεβαίωσης για τις ανάγκες επί-
βλεψης χρειάζεται να συμφωνηθούν). Σε
σχέση με τη ρήτρα αποχώρησης σε σύγκριση
με ρήτρα αναθεώρησης, ήταν κάτι που χρει-
άζεται να συζητηθεί σε υψηλότερο επίπεδο.
Χρειάζεται να συζητηθούν εντολή / σκοπός
/ Συμφωνία για το καθεστώς της παρουσίας
τους, υποχρεώσεις κ.λπ.

• Για το Εδαφικό η τουρκοκυπριακή πλευρά
χρειάζεται να προσαρμόσει τον χάρτη που
παρουσίασε για να ανταποκριθεί στις ανη-
συχίες που εκφράστηκαν από τους Ελληνο-
κύπριους για κάποιες τοποθεσίες. (σ.σ. Κι
όπως σχολιάζει η πλευρά μας, δηλαδή βασικά
τη Μόρφου).

• Στο Περιουσιακό υπάρχουν δύο αρχές:
για περιοχές υπό εδαφική αναπροσαρμογή
και τις υπόλοιπες το καθεστώς θα οικοδομηθεί
κατά τρόπο που να προσφέρεται επικράτηση
στους εκτοπισμένους ιδιοκτήτες, αλλά όχι
100%, για περιοχές που δεν είναι υπό εδαφική
αναπροσαρμογή το καθεστώς να οικοδομηθεί
κατά τρόπο που να προσφέρεται επικράτηση
στους σημερινούς χρήστες, αλλά όχι 100%.
Συγκεκριμένα στοιχεία πρέπει να αναπτυχ-
θούν περαιτέρω.

• Στην ισότιμη αντιμετώπιση, σε σχέση με
τη μόνιμη διαμονή Τούρκων υπηκόων να
έχουν ποσόστωση και να είναι ακριβοδίκαιο
(equitable) προς τους Ελληνες υπηκόους που
γίνονται μόνιμοι κάτοικοι, εκτός του καθε-
στώτος που σχετίζεται με φοιτητές, τουρίστες
και αποσπασμένους εργαζόμενους. Περαιτέρω
συζήτηση απαιτείται ως προς το τι είναι
ακριβοδίκαιο στην εφαρμογή της μόνιμης
διαμονής.

• Το θέμα της αποτελεσματικής συμμετοχής
χρειάζεται να συζητηθεί περαιτέρω σε σχέση
με το θέμα της μιας ευνοϊκής ψήφου (όταν
και υπό ποιες συνθήκες, ποια σώματα και
σχετικοί μηχανισμοί επίλυσης αδιεξόδων),
ενώ όποια άλλα απομένονται στοιχεία στη
νομή εξουσίας συμπεριλαμβανομένου του
αιτήματος της τ/κ πλευράς για εκ περιτροπής
προεδρίας θα πρέπει επίσης να συζητηθούν».

Ενώ η πρόταση που είχε επιδώσει η Τουρκία στον
κ. Αϊντε για τις ανάγκες της συγγραφής του κοινού
εγγράφου περιοριζόταν σε δύο γραμμές (Συνθήκη
Εγγυήσεων, Συνθήκη Συμμαχίας), τελικά μετά το
δείπνο του γ.γ. με όλους τους εμπλεκόμενους στις
30 Ιουνίου, στο Κραν- Μοντάνα, παρουσίασε λίγο
μεγαλύτερη, υπό τον όρο ότι «τίποτε δεν είναι συμ-
φωνημένο αν δεν συμφωνηθούν όλα». Στο κείμενο
–που έχει στην κατοχή της η «Κ»– επισημαίνεται
ότι «η πρόταση είναι εντός των ορίων των στοιχείων
που καθόρισε ο γ.γ στο εν λόγω δείπνο (της 30ής
Ιουνίου), στο μέτρο που τα εν λόγω στοιχεία αφορούν
την Τουρκία ως εγγυήτρια δύναμη». Ωστόσο, είναι
προφανής η επιμονή της Αγκυρας στις εγγυήσεις,
στοιχείο-κλειδί του πλαισίου του γ.γ.και στου οποίου
στην κατάργηση επέμεινε ο κ. Γκουτιέρες.

1. Εγγυήσεις:
α) Η Συνθήκη Εγγυήσεως θα εφαρμόζεται τη-

ρουμένων των αναλογιών (mutatis mutandis) στη
νέα κατάσταση πραγμάτων.

β) Δεν θα υπάρχει ρήτρα κατάργησης.
γ) Η Επιτροπή Επιτήρησης που θα ιδρυθεί με

τη Συνθήκη για τη Νέα Κατάσταση Πραγμάτων θα
πρέπει να επιτηρεί την εφαρμογή της συνολικής
διευθέτησης.

δ) Θα πρέπει να υπάρξει αξιολόγηση στο τέλος
της τρίτης περιόδου της εκ περιτροπής προεδρίας
και της Ομοσπονδιακής Βουλής στο τέλος τριών
πλήρων εκλογικών κύκλων, μετά την επιτυχή εφαρ-
μογή. (Υπόκειται σε συμφωνία σε υψηλότερο επίπεδο,
μετά από την επιτυχή εφαρμογή, να λάβει χώρα
αξιολόγηση μετά το τέλος μικρότερης περιόδου).

2. Στρατιωτική παρουσία:
α) Θα πρέπει να υπάρξει σημαντική αρχική

μείωση στρατευμάτων.
β) Θα πρέπει να υπάρξει περαιτέρω σταδιακή

μείωση σε αριθμούς, σε ευθυγράμμιση με την
πρόοδο που επιτυγχάνεται στην εφαρμογή της δι-
ευθέτησης.

γ) Θα πρέπει να υπάρξει μόνιμη δύναμη η οποία
δεν θα υπόκειται σε ρήτρα αποχώρησης.

δ)Ένα επιπλέον Πρωτόκολλο στη Συνθήκη Συμ-
μαχίας και στις Μεταβατικές Διευθετήσεις Ασφαλείας
θα πρέπει να επισυναφθούν στη Συνθήκη για τη
Νέα Κατάσταση Πραγμάτων.

Tο πλαίσιο Γκουτιέρες και τουρκική πρόταση
Η απόσταση που χώριζε τις απαιτήσεις της Αγκυρας από την πρόταση του γ.γ. καθιστούσαν αδύνατη τη στρατηγική συμφωνία

Η εγχείρηση του Αλέξη Τσίπρα
Μία πτυχή που διερευνήσαμε σχετικά με την άρνηση της Ελλάδας (και
της Λευκωσίας) να δεχθούν σύγκληση της Διάσκεψης για την Κύπρο
σε επίπεδο πρωθυπουργών ήταν αν πέραν του όρου που τέθηκε για
έγγραφη δήλωση από την Τουρκία για τις εγγυήσεις, υπήρχε περίπτω-
ση να λήφθηκε υπόψη και η εγχείρηση κοίλης στην οποία επιβλήθηκε
ο πρωθυπουργός Αλέξης Τσίπρας της Παρασκευή. Το Μαξίμου λέει ότι
ο πρωθυπουργός αισθάνθηκε πόνους την Πέμπτη και η απόφαση για
την εγχείρηση ελήφθη την Παρασκευή (σ.σ. όταν δηλαδή είχε κλείσει
η Διάσκεψη) «εκτάκτως», σύμφωνα με μήνυμα του πρωθυπουργού
στο τουίτερ. Την ίδια στιγμή η εγχείρηση χαρακτηρίζεται «προγραμμα-
τισμένη». Στο ερώτημά μας αν η εγχείρηση του πρωθυπουργού Αλέξη
Τσίπρα επηρέασε την απόφαση να πούμε όχι σε διάσκεψη σε επίπεδο
πρωθυπουργών, ανώτατη ελληνική πηγή απάντησε μονολεκτικά «όχι».
Πολύ στενός συνεργάτης του Ελληνα πρωθυπουργού είπε πως η εγ-
χείρηση «δεν ήταν ο λόγος». Σε άλλο ερώτημα αν συζητήθηκε ποτέ η
πιθανότητα ακύρωσης της εγχείρησης στην περίπτωση που ήταν ανα-
γκαία η σύγκληση διάσκεψης σε επίπεδο πρωθυπουργών, απάντησε
ότι «δεν φτάσαμε κοντά στο ενδεχόμενο να πάει». Αρνητικά απάντησε
και υψηλόβαθμη ε/κ πηγή στο ερώτημα αν ποτέ συζητήθηκε το θέμα
της εγχείρησης του πρωθυπουργού με Ελληνες αξιωματούχους.

Η διευκρινισμένη πρόταση του γ.γ. Η τουρκική πρόταση

Γιατί έκλεισε τό-
σο ξημερώματα
Παρασκευής 7
Ιουλίου η Διά-
σκεψη για την
Κύπρο, ο γ.γ. του
ΟΗΕ; Ίσως είδε
πως είχε να επι-
λέξει μεταξύ
μιας λύσης που
θα προκαλούσε
μεν σοκ αλλά θα
μπορούσε με
διορθωτικές κι-
νήσεις να ξανα-
φέρει τα μέρη
στο τραπέζι,
έχοντας κάνει
καλύτερη προερ-
γασία, από το να
καλέσει τους
πρωθυπουργούς
και να ρισκάρει
μία εκκωφαντική
πλέον κατάρρευ-
ση, ή μία συμφω-
νία πάνω σ’ ένα
κείμενο τόσο
ασαφές, που δύ-
σκολα θα οδη-
γούσε σε αναλυ-
τικό συμφωνημέ-
νο έγγραφο για
τη διευθέτηση.
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Η κατάληξη της τελευταίας
διάσκεψης για προώθηση
λύσης του Κυπριακού στο
Κραν-Μοντάνα είναι καλά
γνωστή. Ο κακός δαίμονας
της Κύπρου έδρασε και πάλι.
Η τουρκική αδιαλλαξία και

επεκτατισμός για μια ακόμα φορά, όπως
για 43 χρόνια τώρα, έθεσε φρένο σε μια
ακόμα προσπάθεια για το Κυπριακό. Η
επιμονή της Τουρκίας να συντηρήσει φυ-
σική, νομική και πολιτική παρουσία και
επικυριαρχικό ρόλο στην Κύπρο για πάντα.
Ένας ρόλος που μοιάζει με την παροχή
προστασίας στο κόσμο της νύχτας.

Λέει η μαφία: Πλήρωνέ με για προστασία
από βομβιστές κ.λπ., εννοώντας ότι αν
δεν πληρωθεί είναι ο ίδιος που θα βάλει
τις βόμβες. Επιπρόσθετα για να είμαι σί-
γουρος ότι θα τηρηθούν τα συμφωνηθέντα,
να έχω και φυσική παρουσία δι’ αντιπρο-
σώπων. Δηλαδή μπράβων! Αυτό κάνει και
η Τουρκία. Το συμβόλαιο προστασίας είναι
η Συνθήκη Εγγύησης με το επεμβατικό

δικαίωμα και οι μπράβοι τα στρατεύματα.
Δυστυχώς αυτή η απαράδεκτη στάση της
επιβάλλει αυτή τη στιγμή ως πρώτο βήμα
αντίδρασης μια παγκόσμια εκστρατεία
διαφώτισης.

Επίκεντρο τα μόνιμα και μη μόνιμα
μέλη του Συμβουλίου Ασφαλείας του ΟΗΕ,
η Ευρωπαϊκή Ένωση και άλλοι οργανισμοί.
Σ’ αυτήν την προσπάθεια πρέπει να με-
τέχουν οι πάντες. κυβέρνηση, βουλή, κόμ-
ματα, οργανώσεις και φορείς, Εκκλησία,
άτομα. Βασικό συστατικό στοιχείο αυτής
της προσπάθειας πρέπει να είναι η αξιο-
ποίηση της φράσης του γ.γ. του ΟΗΕ για
ένα «φυσιολογικό κράτος» στην Κύπρο
ως αποτέλεσμα της λύσης.

Τι είναι το φυσιολογικό κράτος; Για την
ε/κ πλευρά το βασικό πλαίσιο έχει τεθεί
με την ομόφωνη απόφαση του Εθνικού
Συμβουλίου στις 18/9/2009. Θεωρώ σκόπιμο
και απαραίτητο να την παραθέσω σημείο
με σημείο: «Επαναβεβαιώνει την εμμονή
του σε εξεύρεση μιας ειρηνικής λύσης στη
βάση των περί Κύπρου ψηφισμάτων του

ΟΗΕ και των Συμφωνιών Υψηλού επιπέδου
του 1977 και 1979 για διζωνική, δικοινοτική
ομοσπονδία, με πολιτική ισότητα όπως
αυτή καθορίζεται στα σχετικά ψηφίσματα
του Συμβουλίου Ασφαλείας των Ηνωμένων
Εθνών. Η πιο πάνω λύση πρέπει να επι-
τυγχάνει την ενότητα του χώρου, του
λαού, των θεσμών και της οικονομίας.

‘‘Η λύση πρέπει να συνάδει με το διεθνές
δίκαιο, τις ευρωπαϊκές αρχές και αξίες, το
κοινοτικό δίκαιο, καθώς και με τις διεθνείς
συμβάσεις για τα ανθρώπινα δικαιώμα-
τα’’.

‘‘Η ενωμένη Κυπριακή Δημοκρατία πρέ-
πει να έχει μία και μόνη κυριαρχία, διεθνή
προσωπικότητα και ιθαγένεια και να είναι
μετεξέλιξη της Κυπριακής Δημοκρατίας’’.

‘‘Η λύση πρέπει να προνοεί την απο-
χώρηση των τουρκικών κατοχικών στρα-
τευμάτων και των εποίκων. Τελικός στόχος
παραμένει η αποστρατιωτικοποίηση της
Κύπρου με την απομάκρυνση και των βρε-
τανικών βάσεων’’.

‘‘Πριν από τη λύση να διενεργηθεί απο-

γραφή πληθυσμού από αξιόπιστο διεθνή
οργανισμό. Το Εθνικό Συμβούλιο στηρίζει
τη θέση και τις προσπάθειες που ο Πρό-
εδρος της Δημοκρατίας καταβάλλει στη
διαδικασία των διαπραγματεύσεων, για
την επείγουσα ανάγκη απογραφής πλη-
θυσμού, ιδιοκτησίας και χρήσης γης. Επί-
σης, στηρίζει τις προσπάθειες του Προ-
έδρου να επιδιωχθεί μορατόριουμ στην
εκμετάλλευση προσφυγικών περιουσιών
και στην απόδοση της λεγόμενης ιθαγέ-
νειας του ψευδοκράτους’’.

‘‘Η αποκατάσταση της κυριαρχίας, ανε-
ξαρτησίας, εδαφικής ακεραιότητας και
ενότητας της Κυπριακής Δημοκρατίας.
Στην ενωμένη Κυπριακή Δημοκρατία, κρά-
τος μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης, δεν
νοούνται εγγυητές και εγγυήσεις’’.

‘‘Αποκατάσταση των βασικών ελευθεριών
και των ανθρωπίνων δικαιωμάτων όλων
των Κυπρίων, περιλαμβανομένου του δι-
καιώματος των προσφύγων για επιστροφή
στα σπίτια και τις περιουσίες τους, είναι
επίσης απαραίτητη προϋπόθεση για τη

λύση. Η παράνομη δόμηση σε ελληνοκυ-
πριακές περιουσίες υπονομεύει την εφαρ-
μογή της πιο πάνω αρχής και δημιουργεί
νέα τετελεσμένα, που αποσκοπούν στην
απόκτηση πολιτικών πλεονεκτημάτων στο
πλαίσιο της συζήτησης για συνολική διευ-
θέτηση. Πρέπει να διατρανωθεί ο σεβασμός
και η αποκατάσταση στις τέσσερις ελευ-
θερίες. Αποκλεισμός των μόνιμων παρεκ-
κλίσεων από το ευρωπαϊκό κεκτημένο’’.

‘’Η λύση πρέπει να είναι προϊόν συμ-
φωνίας μεταξύ των δύο ηγετών και όχι
αποτέλεσμα επιβολής εκ των έξω. Μόνο
μια τέτοια συμφωνία μπορεί να παραπεμ-
φθεί σε δημοψήφισμα. Αποκλείεται η όποια
μορφή επιδιαιτησίας καθώς και η επιβολή
χρονοδιαγραμμάτων’’.

Απορρίπτεται και αποκλείεται η όποια
μορφή λύσης που οδηγεί στη νομιμοποίηση
του στάτους κβο ή στη λύση δύο χωριστών
κρατών». Το κείμενο μιλά από μόνο του.

Ο κ. Νίκος Κατσουρίδης είναι πρώην βουλευτής
ΑΚΕΛ.

Των ΜΙΧΑΛΗ ΤΣΙΚΑΛΑ 
και ΝΊΚΟΥ ΣΤΕΛΓΙΑ 

Το ένα δεδομένο με το οποίο μετέβη
η τ/κ πλευρά και ο Μουσταφά Ακιν-
τζί στο Κραν-Μοντάνα, αφορούσε
τα δικά του διαπραγματευτικά όρια
στο τραπέζι των συνομιλιών, εφό-
σον είχε ειπωθεί κατ’ επανάληψη
πως τα έχει φτάσει και δεν θα μπο-
ρούσε να κάνει ο ίδιος περαιτέρω
κινήσεις. Περίπου το ίδιο φαίνεται
πως ίσχυε και σύμφωνα με τις πλη-
ροφορίες της «Κ» και για τον ΥΠΕΞ
της Τουρκίας Μεβλούτ Τσαβούσο-
γλου στην Ελβετία. Η αποφυγή του
να τοποθετηθεί επί της ουσίας από
την πρώτη μέχρι και την τελευταία
μέρα στο Κραν-Μοντάνα, παρά τις
διαρκείς και επίμονες ερωτήσεις
για το κεφάλαιο της Ασφάλειας και
των Εγγυήσεων τόσο από τον Πρό-

εδρο της Δημοκρατίας Νίκο Ανα-
στασιάδη όσο και από τον Έλληνα
ΥΠΕΞ Νίκο Κοτζιά, επιβεβαιώνουν
από μια πλευρά τα προαναφερθέν-
τα. Από την άλλη, πηγές της εφη-
μερίδας τονίζουν πως ο Μεβλούτ
Τσαβούσογλου κατήλθε στο Κραν-
Μοντάνα έχοντας σαφείς οδηγίες
να μην υποχωρήσει στο παραμικρό,
με αποτέλεσμα να προτάξει ένα
αποστειρωμένο από διπλωματικής
πλευράς παιχνίδι εντυπώσεων που
επί της ουσίας οδήγησε στην κο-
ρύφωση του αδιεξόδου μετά το πε-
ριβόητο δείπνο στο Κραν-Μοντάνα. 

Τι είχε διαφανεί πιο πριν
Τουλάχιστον από δημοσιογρα-

φικές πληροφορίες υπήρχε η εν-
τύπωση πριν τη συνέχεια της διά-
σκεψης στην Ελβετία, και χωρίς
καν η Τουρκία να έχει ανοίξει τα
χαρτιά της στον ειδικό σύμβουλο
για το Κυπριακό Έσπεν Μπαρθ

Αϊντε με τον οποίο αξιωματούχοι
της χώρας περιορίστηκαν σε τη-
λεφωνικές συνδιαλέξεις πριν από
τη μετάβαση, πως υπήρχαν μηνύ-
ματα για ανοίγματα από την Άγ-
κυρα. Ωστόσο, δεν είχε καταγραφεί
τίποτα συγκεκριμένο, και οι πλη-
ροφορίες από το παρασκήνιο παρά
τη σοβαρότητα και την κρισιμότητα
των στιγμών κινούνταν στον άξονα
του «να πάμε και να δούμε». Η
πραγματικότητα αποδείχθηκε εν-
τελώς διαφορετική και αυτό γιατί
τελικά ούτε καν σε κατ’ ιδίαν συ-
ναντήσεις που είχαν σε ανώτατο
επίπεδο Έλληνες αξιωματούχοι,
κατάφεραν να αποσπάσουν μια δέ-
σμευση για θετική προσέγγιση εκ
μέρους ομολόγων τους από την
Τουρκία και ενόψει του Κραν-Μον-
τάνα. Το ερώτημα που ανακύπτει
φυσιολογικά άπτεται του βαθμού
ευθύνης όσων αποφάσισαν να συ-
νεχιστεί η διάσκεψη εφόσον οι
πληροφορίες για τη στάση που θα
κρατούσε η Τουρκία στο μείζον
για την ε/κ πλευρά κεφάλαιο της
Ασφάλειας και των Εγγυήσεων όχι
μόνο δεν ήταν κρυφές αλλά είχαν
και μια συνέπεια από την αρχή που
ξεκίνησε τις επαφές ο Έσπεν
Μπαρθ Αϊντε εκτός Κύπρου μέχρι
και το ναυάγιο της περασμένης
Παρασκευής. Ειδικότερα δε, όπως
είναι σε θέση να γνωρίζει η «Κ»
και δεν αμφισβητείται, εφόσον
άλλα έχει κατά νου η Τουρκία σε
σχέση με το μέλλον της που αφορά
τη σχέση της με την Ε.Ε., θέμα στο
οποίο περιφερειακά άπτεται τόσο
η παρουσία της Κύπρου όσο και η
επίλυση του Κυπριακού όσο και
αν έγινε προσπάθεια στα ευρωπαϊ-
κά όργανα να συνδεθούν τα βήματα
εκ μέρους της Άγκυρας στο εθνικό
θέμα με τη σχέση Τουρκίας-Ε.Ε. 

Περιμένει τις εκλογές 
Επιβεβαιώνονται σε αυτό το

σημείο οι αναλύσεις των προηγού-
μενων εβδομάδων που τόνιζαν με
έμφαση, και η «Κ» μεταξύ αυτών,
πως στην ατζέντα της Τουρκίας
το Κυπριακό ήταν χαμηλά και πως
δεν θα προχωρούσε σε καμία κί-
νηση αν δεν ξεκαθαρίσει πρώτα
ένα άλλο τοπίο που συνάδει άμεσα
με όλα τα προαναφερόμενα, οι
εκλογές στη Γερμανία. Στην εξί-
σωση φυσικά και έχει ρόλο η Ε.Ε.
που όμως εκτιμάται από αρμόδιες
πηγές πως δεν θα προχωρήσει σε
ουσιαστικές αποφάσεις που ν’ αφο-
ρούν την Τουρκία αν πρώτα δεν

καταστεί σαφές το ποιος θα είναι
στο τιμόνι του βασικού, οικονομι-
κού, πνεύμονα της Ένωσης. Είναι
μέσα στο πλαίσιο αυτό που συ-
νάντησε ακόμη και την άρνηση
χωρών μελών της Ε.Ε., νουθεσία
που ήρθε από ελληνικής πλευράς
και αφορούσε το να προχωρήσει
η Ε.Ε. με τα εκκρεμούντα με την
Τουρκία θέματα ώστε η τελευταία
με τη σειρά της να κάνει βήματα
στο Κυπριακό. «Είναι το αντίθετο
που θα πρέπει να συμβεί» ήταν η
απάντηση αξιωματούχων σε υψηλό
επίπεδο, πριν από τη διάσκεψη
στο Κραν-Μοντάνα. 

Κατανόηση για Εγγυήσεις 
Κι ενώ συνέβαιναν αυτά, με την

προετοιμασία της διάσκεψης να
είναι σε εξέλιξη, φαίνεται πως η
κατανόηση του ότι εν έτει 2017
δεν δύναται τρίτες χώρες να εγ-
γυώνται σε κράτος μέλος της Ε.Ε.,
ξεπερνάει κι αυτή την ξεκάθαρη
αναφορά που έκανε στο πλαίσιο
συμπερασμάτων του ο γ.γ. των
Η.Ε. Αντόνιο Γκουτιέρες. «Υπάρχει
μεγάλο επίπεδο κατανόησης του
τι σημαίνει, όχι γιατί σήμερα υπάρ-
χει ανάλογο με της Κύπρου παρά-
δειγμα για να γίνει σύγκριση αλλά
ακριβώς επειδή η πολυτάραχη ευ-
ρωπαϊκή ιστορία είναι διάσπαρτη
με ανάλογα παραδείγματα από το
παρελθόν. Παραδείγματα που όταν
αναφέρονται σε διάφορα φόρα και
μεταφέρονται υποθετικά στο σή-
μερα, γίνονται κατανοητά από ευ-
ρωπαίους ηγέτες κι αν μη τι άλλο
δεν αφήνουν κανένα ευχάριστο
συναίσθημα στο τέλος. Ειδικά αν
μια σειρά από χώρες θα μπορούσαν
ή αντιμετώπισαν παρόμοια με την
Κύπρο προβλήματα ως προς τις
εγγυήσεις» τόνισε στην «Κ» αρ-
μόδια πηγή. 

ΘΕΣΕΙΣ / Του ΝΙΚΟΥ ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗ

Τουρκία και φυσιολογικό κράτος

Tα τουρκικά
σενάρια μετά
το αδιέξοδο
στην Ελβετία 
Oι γραμμές Τσαβούσογλου, ο ρόλος της 
Ε.Ε. και οι επιπτώσεις στο Κραν-Μοντάνα

<<<<<<<

Ούτε καν σε κατ’ ιδίαν
συναντήσεις που είχαν
σε ανώτατο επίπεδο
Eλληνες αξιωματούχοι,
κατάφεραν να αποσπά-
σουν δέσμευση για 
θετική προσέγγιση 
εκ μέρους των Τούρκων
ομολόγων τους, ενόψει
τότε του Κραν-Μοντάνα.

Η έναρξη της συζήτησης γύρω από
τα εναλλακτικά σενάρια είναι μια
ιδέα την οποία προσεγγίζει με θετικό
τρόπο το τουρκικό Προεδρικό και
κύκλοι της τουρκικής κυβέρνησης.
Συνεργάτες του Ρετζέπ Ταγίπ Ερν-
τογάν, υπό την σκιά των τελευταίων
εξελίξεων, καταλήγουν στο ότι η
τουρκική πλευρά καλείται μια ώρα
αρχύτερα να εστιάσει σε αυτά, μέσα
από δυο συμπεράσματα: Πρώτον,
η ελπίδα-οπτική γωνία της ε/κ πλευ-
ράς ότι μετά το τέλος των προεδρι-
κών εκλογών στην Κυπριακή Δη-
μοκρατία, οι συνομιλίες θα μπο-
ρούσαν να συνεχιστούν από το ση-
μείο που διακόπηκαν, δεν πρόκειται
να φέρει κανένα θετικό αποτέλεσμα.
Υποστηρίζεται επίσης ότι ο διεθνής
παράγοντας δεν πρόκειται να πιέσει
τις εμπλεκόμενες πλευρές, έτσι
όπως συνέβη την περίοδο 2014-
2015. Οι ΗΠΑ είναι απασχολημένες
με πολλά προβλήματα στο εσωτε-
ρικό μέτωπο και οι ισορροπίες στην
περιοχή έχουν αλλάξει. Δεύτερον,
η Άγκυρα επιμένει στο γεγονός ότι
σε τελική ανάλυση τα εναλλακτικά
σχέδια για το Κυπριακό, θα έρθουν
στο προσκήνιο διά μέσου ενός νέου
διαλόγου των δύο κοινοτήτων. Στο
ίδιο πλαίσιο υποστηρίζεται ότι η
ε/κ πλευρά δεν έχει το προνόμιο
να αγνοήσει τα βήματα μιας μεγά-
λης δύναμης, δηλαδή της Τουρκίας.
Την ίδια στιγμή, οι νέες κινήσεις
της τ/κ πλευράς δεν πρόκειται να
σημειώσουν επιτυχία δίχως τη συγ-
κατάθεση –άμεση ή έμμεση– της
ε/κ πλευράς, με βάση μια σειρά ση-
μαντικών ανταλλαγμάτων. Στο
πλαίσιο του προαναφερόμενου
προβληματισμού, στην τουρκική

πρωτεύουσα αποκλείονται σε πρώ-
το στάδιο ριζοσπαστικής υφής σχέ-
δια, όπως λ.χ. η προσάρτηση των
Κατεχομένων. Σε αντίθεση με τέ-
τοιου είδους σπασμωδικές κινήσεις,
η τουρκική πλευρά στρέφει την
προσοχή της σε πιο «ήπιες» προ-
τάσεις, όπως το μοντέλο Γιβραλτάρ,
σύμφωνα με το οποίο, στο μέλλον
η άμυνα και η εξωτερική πολιτική
θα είναι καθήκον-έργο της Άγκυρας.
Στα υπόλοιπα ζητήματα, η τουρ-
κοκυπριακή κοινότητα θα διατη-
ρήσει την αυτονομία της. Αναλύον-
τας το μοντέλο Γιβραλτάρ, τουρκική
πηγή με πολύχρονη εμπειρία στο
πεδίο της διπλωματίας, αναφέρει
στην «Κ» ότι «στην πραγματικό-
τητα, από την σκοπιά της Άγκυρας,
το συγκεκριμένο μοντέλο δεν απέ-
χει πολύ από τα όσα συζητήθηκαν
μέχρι σήμερα στο τραπέζι των συ-
νομιλιών στο Κυπριακό. Όπως και
στην περίπτωση της ομοσπονδια-
κής λύσης, έτσι και στην περίπτωση
αυτού του μοντέλου, η τουρκική
πλευρά στοχεύει σε ειδικές σχέσεις
με την Κύπρο στα πεδία της διπλω-
ματίας και της άμυνας. Επίσης, θα
πρέπει να τονιστεί ότι το συγκε-
κριμένο μοντέλο αφήνει ανοιχτή
την πόρτα για την έναρξη της συ-
ζήτησης γύρω από ένα νέο μοντέλο
ομοσπονδίας. Φυσικά, η έναρξη
αυτής της συζήτησης δεν είναι δυ-
νατόν να έρθει στο προσκήνιο δί-
χως να τεθούν ανταλλάγματα και
νέες ελκυστικές προτάσεις. Η τουρ-
κική πλευρά θα μπορούσε για πα-
ράδειγμα ν’ ανοίξει το θέμα της
κλειστής πόλης της Αμμοχώστου
ή να προτείνει τη σταδιακή μείωση
των στρατευμάτων». 

Το μοντέλο Γιβραλτάρ

Στην τουρκική πρωτεύουσα αποκλείονται σε πρώτο στάδιο ριζοσπαστικής υφής σχέδια, όπως λ.χ. η προσάρτηση των Κατεχομένων. Σε αντίθεση, η τουρκική
πλευρά στρέφει την προσοχή της σε πιο «ήπιες» προτάσεις, όπως το μοντέλο Γιβραλτάρ. 

Τα επόμενα 
βήματα από 
Τουρκία και Τ/κ 

Από τα ξημερώματα της προ-
ηγούμενης Παρασκευής, το Κυ-
πριακό εισήλθε σε νέα φάση.
Αυτό ισχυρίζεται η τουρκική
πλευρά ενώ παρόμοια είναι και
η άποψη της ηγεσίας του Μου-
σταφά Ακιντζί και των τ/κ πολι-
τικών κομμάτων. Στην Άγκυρα η
άποψη που ξεχωρίζει σχετικά
με τις τελευταίες εξελίξεις εί-
ναι το ότι στο Κραν-Μοντάνα κα-
τάρρευσαν οι παράμετροι του
ΟΗΕ. Από αυτή την άποψη, η
τουρκική πλευρά προσεγγίζει
με προβληματισμό τις τελευταί-
ες δηλώσεις της Λευκωσίας, οι
οποίες κάνουν λόγο για συνέχι-
ση της προσπάθειας λύσης με
βάση τις υφιστάμενες συνθή-
κες και παραμέτρους του Κυ-
πριακού. Παρόμοια είναι και η
άποψη της τουρκοκυπριακής
πλευράς. Η ηγεσία του Μουστα-
φά Ακιντζί ζητά από την ε/κ
πλευρά να κατανοήσει ότι το
κλειδί της λύσης βρίσκεται στο
δικό της χέρι αλλά ότι με την
αρχή «μηδέν στρατός μηδέν εγ-
γυήσεις» οι δύο κοινότητες δεν
πρόκειται να οδηγηθούν σε θε-
τικό αποτέλεσμα. Αξίζει να ση-
μειωθεί ότι προχωρώντας ένα
βήμα πιο πέρα, η τουρκοκυ-
πριακή Δεξιά αναφέρει ότι πλέ-
ον έχει έρθει η ώρα για την
έναρξη μιας συζήτησης και
ενός δημόσιου διαλόγου γύρω
από τα εναλλακτικά σενάρια
της τουρκικής πλευράς. 
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Συνέντευξη στον ΝΙΚΟ ΣΤΕΛΓΙΑ

Λίγα εικοσιτετράωρα μετά το ναυά-
γιο στο Κυπριακό, η «Κ» συνάντησε
τον «υπουργό Εξωτερικών» Ταχσίν
Ερτουγρούλογλου και έθεσε επί τά-
πητος τις τελευταίες εξελίξεις. Ο
έμπειρος Τ/κ πολιτικός προβλέπει
ότι η Τουρκία θα πραγματοποιήσει
βήματα στα πεδία της διπλωματίας
και της οικονομίας αλλά και ότι
ακολουθεί τουρκική εξόρυξη στα
περίχωρα του νησιού. Την ίδια ώρα,
αποκλείει το ενδεχόμενο της λήψης
στρατιωτικών μέτρων εκ μέρους
της Τουρκίας στην κυπριακή ΑΟΖ,
αλλά και το ενδεχόμενο της επα-
νέναρξης των συνομιλιών με βάση
τις υφιστάμενες παραμέτρους της
λύσης. 
–Προτού αναφερθούμε στις τε-
λευταίες εξελίξεις στο Κυπριακό,
θα ήθελα την άποψή σας σχετικά
με τις τελευταίες εξελίξεις στην
κυπριακή ΑΟΖ. Ποια είναι η δική
σας εκτίμηση για τις εξελίξεις
που πρέπει να αναμένουμε σε
αυτό το πεδίο;

–Δυστυχώς η ελληνοκυπριακή
πλευρά ξεκίνησε τις εργασίες της.
Επέλεξε να κορυφώσει την ένταση
και να αψηφήσει τις προειδοποι-
ήσεις της Τουρκίας και της τ/κ πλευ-
ράς. Εδώ και καιρό, όλες οι πλευρές
γνώριζαν ότι η Τουρκία και η τ/κ

πλευρά δεν πρόκειται να τηρήσουν
σιωπηλή στάση σε αυτή την υπό-
θεση. Οπωσδήποτε η τουρκική
πλευρά θα αντιδράσει στις κινήσεις
της ε/κ πλευράς. Σήμερα ή αύριο,
η τουρκική πλευρά θα πραγματο-
ποιήσει τα βήματά της. 
–Ποια θα είναι τα βήματα της
τουρκικής πλευράς; Διπλωματι-
κές, οικονομικές πρωτοβουλίες
ή ακόμη και στρατιωτικά μέτρα;

–Προσωπικά ελπίζω ότι δεν θα
ληφθούν στρατιωτικά μέτρα. Αυτή
τη στιγμή οι υφιστάμενες συνθήκες
δεν επιβάλλουν στρατιωτικά μέτρα.
Ωστόσο, το γεγονός ότι δεν θα υπάρ-
ξουν στρατιωτικά μέτρα δεν πρέπει
να μας οδηγεί στο λανθασμένο συμ-
πέρασμα ότι η τουρκική πλευρά δεν
πρόκειται να αντιδράσει. Οπωσδή-
ποτε θα υπάρξει αντίδραση. Για ακό-
μη μία φορά θα γίνει αντιληπτό ότι
η ελληνοκυπριακή πλευρά δεν έχει
το δικαίωμα να προβεί σε μια τέτοιου
είδους ενέργεια. Θα μπορούσαν να
ληφθούν διπλωματικά ή οικονομικά
μέτρα. Επίσης, θα μπορούσε να
πραγματοποιηθεί εξόρυξη στην ίδια
περιοχή. Αυτό θα το δούμε εντός
των επόμενων ημερών. 
–Εσείς ως τουρκοκυπριακή κοι-
νότητα θα λάβετε πρωτοβουλίες
γι’ αυτό το ζήτημα;

–Δεν υπάρχουν περιθώρια για
να πραγματοποιήσουμε άλλου εί-
δους βήματα εκτός από αυτά που
εμπίπτουν στη σφαίρα της διπλω-
ματίας. 
–Λίγο πριν από τις εξελίξεις στην
ΑΟΖ μας απασχολούσαν οι εξε-
λίξεις στο Κραν Μοντάνα. Πώς
προσεγγίζετε τις τελευταίες εξε-
λίξεις και το ναυάγιο;

–Οι θέσεις μου είναι γνωστές
εδώ και καιρό. Ποτέ δεν πίστεψα
ότι ήταν δυνατόν να αποχωρήσουν
οι δύο πλευρές από το τραπέζι δια-
πραγματεύσεων που στήθηκε στο
πλαίσιο της αποστολής καλής θέ-
λησης του ΟΗΕ. Ανέκαθεν υποστή-

ριζα ότι από τεχνική άποψη δεν
υπήρχαν περιθώρια για μια τέτοιου
είδους συμφωνία, και αυτό για τον
εξής λόγο: Αυτή η διαδικασία βα-
σίζεται στην αρχή της ανισότητας.
Η μια πλευρά είναι ένα αναγνωρι-
σμένο κράτος που εκπροσωπείται
στον ΟΗΕ. Η άλλη κοινότητα αν-
τιμετωπίζεται ως μια εξεγερμένη
κοινότητα ή καλύτερα μια μειονό-
τητα του νησιού που στοχεύει στη
διχοτόμηση. Γι’ αυτό τον λόγο της
επιβάλλονται απομονώσεις. Υπό
αυτές τις συνθήκες διεξάγεται η
διαπραγμάτευση με τελικό προορι-
σμό τη λύση. Κατ’ αυτόν τον τρόπο,
με ένα ανόητο αίτημα, ο ΟΗΕ μας
έκλεψε τα τελευταία 50 χρόνια μας.
Τελικά, στο Κραν Μοντάνα το αυ-
τονόητο ήρθε στο προσκήνιο. Η
ελληνοκυπριακή πλευρά δεν συμ-
μετείχε στη διάσκεψη με πρόθεση
τη διαπραγμάτευση. Το ίδιο ισχύει
και για την Ελλάδα. Από την πρώτη
μέχρι την τελευταία ημέρα επανέ-
λαβαν την αρχή «μηδέν στρατός,
μηδέν εγγυήσεις». Η μητέρα πα-
τρίδα και ο τουρκικός λαός της Κύ-
πρου δεν επρόκειτο να αποδεχθούν
κάτι τέτοιο. Αυτό το γνώριζαν πολύ
καλά. Παρόλα αυτά παραδόθηκαν
στον λαϊκισμό και, ενδεχομένως
εστιάζοντας την προσοχή τους στις
επικείμενες εκλογές, έπαιξαν το
παιχνίδι της διαπραγμάτευσης.
Προσπάθησαν να φανεί ότι δια-
πραγματεύονται. Προσωπικά πι-
στεύω ότι ακόμη και σε περίπτωση
που δεν ετίθεντο ζήτημα εκλογών,
η στάση του Αναστασιάδη δεν θα
ήταν διαφορετική. 
–Πώς προσεγγίζετε τη νέα πε-
ρίοδο μετά το ναυάγιο; 

–Στέλνουν το μήνυμα ότι είναι
έτοιμοι για διαπραγμάτευση. Πρό-
κειται για ένα αστείο μήνυμα που
εκπέμπουν η ε/κ πλευρά και η Ελ-
λάδα. Δεν πρόκειται να συμβεί κάτι
τέτοιο. Στο Κραν-Μοντάνα δεν κα-
τέρρευσε μόνο μια διάσκεψη. Στο
Κραν-Μοντάνα κατέρρευσε μια δια-
δικασία 50 ετών. Κατέρρευσαν οι
παράμετροι 50 ετών. 
–Δηλαδή πιστεύετε ότι κατέρ-
ρευσε η ομοσπονδιακή λύση;

–Αναφέρομαι στην ομοσπονδία,
όχι αποκλειστικά στην ομοσπον-
διακή λύση. Μια ομοσπονδιακή λύ-
ση συμπεριλαμβάνει και τη συνο-
μοσπονδία. Μέχρι σήμερα συζη-
τήσαμε στο τραπέζι των διαπραγ-
ματεύσεων με βάση τις παραμέ-
τρους της δικοινοτικής, διζωνικής
ομοσπονδίας. Στο Κραν-Μοντάνα
φάνηκε με ξεκάθαρο τρόπο ότι
αυτοί οι παράμετροι έχουν πλέον
καταρρεύσει. Κανείς δεν πρέπει να
αναμένει ότι αυτό το θέμα θα σταλεί
στην κατάψυξη. Θα ολοκληρωθούν
οι εκλογές στην ε/κ πλευρά και στη
συνέχεια οι συνομιλίες θα ξεκινή-
σουν εκ νέου. Δεν τίθεται τέτοιο
ζήτημα. Ποτέ δεν θα συμβεί κάτι
τέτοιο. Αυτή η ιστορία έληξε. 
–Αν κατανοώ ορθά αποκλείετε
το ενδεχόμενο της μελλοντικής
επιστροφής του Μουσταφά Ακιν-
τζί στο τραπέζι των συνομιλιών,
έτσι δεν είναι; 

–Δεν πρόκειται για ένα ζήτημα
που αφορά τις προσωπικές επιλογές
του Μουσταφά Ακιντζί. Και ο ίδιος
ο κ. Ακιντζί θα πρέπει να είδε τη
συνολική εικόνα στο Κραν-Μον-
τάνα, από όπου αποχώρησε με με-
γάλη απογοήτευση. Σε κάθε περί-
πτωση, ποτέ δεν είχα κατανοήσει
τις προσδοκίες του. Δεν έβλεπε ότι
αυτή η διαδικασία δεν επρόκειτο
να αποδώσει αποτέλεσμα; Ωστόσο,
θα πρέπει να προσθέσω ότι μελ-
λοντικά δεν αποκλείω την επιστρο-
φή στο τραπέζι των συνομιλιών
υπό κάποιες σημαντικές προϋπο-
θέσεις. Η διπλωματία δεν τερματί-
ζεται ποτέ. Η επιστροφή στο τραπέζι
θα γίνει με βάση την κατανόηση
της πραγματικότητας ότι έχουν λή-

ξει οι υφιστάμενες παράμετροι.
Έχει ολοκληρωθεί πλέον το έργο
του γενικού γραμματέα του ΟΗΕ.
Επίσης, ολοκληρώθηκαν οι δικοι-
νοτικές συνομιλίες. Από τώρα και
στο εξής, οι νέες συνομιλίες θα
πραγματοποιηθούν πάνω σε νέες
βάσεις, σε νέες παραμέτρους. 
–Κατανοώ ότι θεωρείτε υπεύθυ-
νη την ε/κ πλευρά για το ναυάγιο.
Ωστόσο, θα ήθελα να σας υπεν-
θυμίσω τους στίχους ενός κλα-
σικού τουρκικού τραγουδιού
που λέει «δεν υπάρχει δούλος
του Θεού δίχως λάθη». Πιστεύε-
ται ότι η τ/κ πλευρά με τη στάση
της δεν συνέβαλε καθόλου σε
αυτή την αρνητική εξέλιξη;

–Από τη δική μας σκοπιά τα λά-
θη της τ/κ πλευράς ήταν πολλά. Η
διαπραγματευτική ομάδα του κ.
Ακιντζί έπραξε πολύ σοβαρά λάθη.
Προχώρησαν σε αδικαιολόγητες
υποχωρήσεις. Έδωσαν πολλά πράγ-
ματα. 
–Τι έδωσαν; Ποιες ήταν αυτές
οι υπερβολικές παραχωρήσεις;

–Τα πάντα. Έδωσαν τα πάντα.

Τι πήραν ως αντίκρισμα; Δεν κα-
τάφεραν να πάρουν ούτε καν την
εκ περιτροπής προεδρία. Φυσικά,
πρέπει να προσθέσω και το εξής:
Κατά μια έννοια, τα λάθη του κ.
Ακιντζί ενίσχυσαν με έμμεσο τρόπο
τη θέση μας. Φάνηκε ότι παρά αυτές
τις υπερβολικές παραχωρήσεις η
λύση δεν είναι εφικτή. Ο Μουσταφά
Ακιντζί διαπραγματεύτηκε νιώθον-
τας ότι η πλευρά του φέρει την ευ-
θύνη του κυπριακού προβλήματος.
Η πλευρά μας έπρεπε δήθεν να απο-
δείξει στην παγκόσμια κοινή γνώμη
ότι επιδιώκει τη λύση. Για ποιο
λόγο; Δίνοντας πολλά ο Ακιντζί,
άνοιξε η όρεξη της ε/κ πλευράς και
ζήτησε περισσότερα. 
–Θέλω να ολοκληρώσουμε τη
συνέντευξη μας με την εκτίμησή
σας σχετικά με τα εναλλακτικά

σχέδια της τ/κ πλευράς; Το εν-
δεχόμενο της προσάρτησης της
«ΤΔΒΚ» στην Τουρκία συμπερι-
λαμβάνεται σε αυτά τα σχέδια;

–Προσωπικά, πριν από μήνες,
έχω καταθέσει 4-5 επιλογές-προ-
τάσεις. Το ενδεχόμενο της προσάρ-
τησης, το οποίο δεν συζητείται την
παρούσα στιγμή, συμπεριλαμβά-
νεται στην εν λόγω λίστα προτά-
σεων παρά το ότι δεν προσεγγίζεται
θετικά από ορισμένους Τουρκοκύ-
πριους και παρά το ότι δεν αποτελεί
επίσημη γραμμή της Άγκυρας και
της κυβέρνησης της «ΤΔΒΚ». Πα-
ράλληλα με αυτή τη συζήτηση γύρω
από τις εναλλακτικές προτάσεις θα
μπορούσαμε να συζητήσουμε με
την ε/κ πλευρά τις σχέσεις καλής
γειτονίας ή ακόμη και τη συνομο-
σπονδία. 
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Στο Κραν-Μοντάνα
κατέρρευσε μια
διαδικασία 50 ετών
«Θα μπορούσε να πραγματοποιηθεί εξόρυξη στην ίδια
περιοχή. Αυτό θα το δούμε εντός των επόμενων ημερών»,
δηλώνει στην «Κ» ο Ταχσίν Ερτουγρούλογλου

<<<<<<<

Η διαπραγματευτική
ομάδα του κ. Ακιντζί
έπραξε πολύ σοβαρά
λάθη. Προχώρησαν
σε αδικαιολόγητες
υποχωρήσεις. Έδωσαν
πολλά πράγματα. 

Δίνοντας πολλά ο Ακιντζί, άνοιξε η όρεξη της ε/κ πλευράς και ζήτησε περισσότερα, λέει ο Ταχσίν Ερτουγρούλογλου.

<<<<<<<

Το γεγονός ότι δεν θα
υπάρξουν στρατιωτικά
μέτρα δεν πρέπει
να μας οδηγεί στο λαν-
θασμένο συμπέρασμα
ότι η τουρκική πλευρά
δεν πρόκειται να αντι-
δράσει. Οπωσδήποτε θα
υπάρξει αντίδραση.

09-ΠΟΛΙΤΙΚΗ_Master_cy  14/07/17  17:33  Page 9



10 l     Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η Π Ο Λ Ι Τ Ι Κ Η Kυριακή 16 Ιουλίου 2017

Του ΝΙΚΟΥ ΣΤΕΛΓΙΑ     

«Επιστρατεύουμε μια πολυδιάστατη
στρατηγική για να αντιμετωπίσου-
με την ελληνοκυπριακή προκλη-
τικότητα στα περίχωρα της Κύπρου.
Προτεραιότητά μας δεν αποτελούν
τα στρατιωτικά μέσα, αλλά η δι-
πλωματία, τα οικονομικά μέτρα
και οι πρωτοβουλίες που ετοιμά-
ζεται να λάβει το Υπουργείο Ενέρ-
γειας και Φυσικών Πόρων». Αυτό
επισήμανε στα τέλη της προηγού-
μενης εβδομάδας πηγή της «Κ»
από τους κύκλους της τουρκικής
κυβέρνησης. 

Λίγο μετά την έναρξη των νέων
ερευνών της Κυπριακής Δημοκρα-
τίας, η Άγκυρα δρομολογεί τα δικά
της «αντίμετρα» τα οποία είναι πο-
λυδιάστατα και με πολλά στοιχεία.
Η Άγκυρα, όπως ήδη έχει αναφερθεί
από την «Κ», δεν επιθυμεί να οδη-
γήσει τις εξελίξεις στο σημείο της
στρατιωτικής αναμέτρησης. Το
συγκεκριμένο σημείο υπογραμμίζει
και ο «υπουργός Εξωτερικών», Ταχ-
σίν Ερτουγρούλογλου, ο οποίος
διακρίνεται για τη σκληρή εθνικι-
στική ρητορική του στο Κυπριακό.
Αποκλείοντας τον πρωταγωνιστικό
ρόλο των Τουρκικών Ενόπλων Δυ-
νάμεων στην κυπριακή ΑΟΖ, η Άγ-
κυρα στρέφει την προσοχή της σε
εναλλακτικά μέσα άσκησης πίεσης
στην ε/κ πλευρά. 

Την ίδια στιγμή, η Άγκυρα βο-
λιδοσκοπεί τις προθέσεις του Ισ-
ραήλ. Η τουρκική πλευρά ευελπι-
στεί ότι μέχρι το 2019 θα εξασφα-
λίσει την μεταφορά του ισραηλινού

φυσικού αερίου στην Τουρκία, με
μια στρατηγική, η οποία ενδέχεται
να αποκλείει την ε/κ πλευρά από
το μεγάλο ενεργειακό παιχνίδι στην
ευρύτερη περιοχή. 

Οι έρευνες και η Μόρφου
Η πηγή της «Κ» επισημαίνει ότι

στη νέα περίοδο τις κινήσεις της
τουρκικής πλευράς στην κυπριακή
ΑΟΖ καθορίζει ο γαμπρός του Τούρ-
κου Προέδρου, ο υπουργός Ενέρ-
γειας και Φυσικών Πόρων, Μπεράτ
Αλμπαϊράκ. Ο κ. Αλμπαϊράκ συνο-
μιλώντας με το Υπουργείο Εξωτε-
ρικών και το επιτελείο του τουρ-
κικού στρατού, δημιουργεί τον νέο
οδικό χάρτη της τουρκικής πλευράς
στην ενεργειακή σκακιέρα της πε-
ριοχής. 

Αναλύοντας τις τελευταίες προ-
ετοιμασίες του επιτελείου του τουρ-
κικού Υπουργείου Ενέργειας, δίχως
να εισέρχεται σε πολλές λεπτομέ-
ρειες, η πηγή μας τονίζει το εξής:
«Στο Υπουργείο Ενέργειας και Φυ-

σικών Πόρων επικρατεί η άποψη
ότι η καλύτερη απάντηση στην ε/κ
επιθετικότητα είναι η εντατικο-
ποίηση των ερευνών της χώρας
και έναρξη «σκαψίματος» από την
τουρκική πλευρά σε περιοχές όπου
πραγματοποιεί εργασίες η ε/κ πλευ-
ρά. Διπλωμάτες του τουρκικού
Υπουργείου Εξωτερικών και αξιω-
ματούχοι του Υπουργείου Ενέργειας
θεωρούν αναγκαία την επιστροφή

του σκάφους «Μπαρμπαρός» στην
περιοχή. Μάλιστα, στη νέα περιοχή,
η προσπάθεια του «Μπαρμπαρός»
πρέπει να ενισχυθεί και με άλλα
μέσα. Η τοποθέτηση μιας πλατ-
φόρμας σε περιοχές όπου διεκδικεί
μονομερώς και με παράνομο τρόπο
η ε/κ πλευρά θα ήταν η ιδανικότερη
λύση-επιλογή για την πλευρά
μας». Η πηγή μας πραγματοποιεί
ειδική αναφορά στην περίπτωση

της Μόρφου και τονίζει ότι η συγ-
κεκριμένη περιοχή διαδραματίζει
ρόλο-κλειδί τόσο για τα σχέδια της
Τουρκίας όσο και για τους σχεδια-
σμούς της ε/κ πλευράς. 

Η συγκεκριμένη πηγή, τονίζει
ότι τα ενεργειακά αποθέματα της
ανατολικής Μεσογείου αποτελούν
πλέον «εθνική υπόθεση» για την
Τουρκία. Ο Πρόεδρος Ρετζέπ Ταγίπ
Ερντογάν, η κυβέρνησή του, το

κόμμα του και οι πολιτικοί του σύμ-
μαχοι καταλήγουν στο συμπέρασμα
ότι η τουρκική πλευρά πρέπει να
χρησιμοποιήσει όλα τα διαθέσιμα
μέσα για να εξασφαλίσει τη συμ-
μετοχή της Τουρκίας στη μεγάλη
μοιρασιά στο ενεργειακό πεδίο της
ανατολικής Μεσογείου. 

Η στρατηγική της Tουρκίας
Εκτός από το ενδεχόμενο της

τοποθέτησης μιας τουρκικής πλατ-
φόρμας στα ανοικτά του νησιού η
τουρκική πλευρά στρέφει την προ-
σοχή της και σε άλλα μέσα άσκησης
πίεσης. 

Παράλληλα, με στόχο την προ-
βολή των τουρκικών θέσεων στο
ζήτημα των ενεργειακών πόρων
και την άσκηση πίεσης στις ξένες
εταιρείες οι οποίες συνεργάζονται
με τη Λευκωσία στο πεδίο του φυ-
σικού αερίου, διεξάγονται παρα-
σκηνιακές επαφές και διαπραγμα-
τεύσεις με ξένους παράγοντες. Σε
αυτό το «μέτωπο», η Άγκυρα διευ-
κρινίζει σε ιδιαίτερα υψηλούς τό-
νους ότι όποιες ξένες εταιρίες επι-
λέξουν να συνεχίσουν τη συνερ-
γασία τους με την ε/κ πλευρά, στο
μέλλον θα αποκλειστούν από την
ανάληψη σημαντικών έργων και
την οικονομική δραστηριοποίησή
τους στην Τουρκία. Επίσης, η τουρ-
κική πλευρά ετοιμάζεται να στείλει
στις ξένες κυβερνήσεις το μήνυμα
ότι η πιθανή «αδιαλλαξία» τους θα
επιφυλάσσει αντίκτυπο σε άλλα
πεδία στα οποία οι ξένες κυβερνή-
σεις χρειάζονται τη βοήθεια και
την υποστήριξη της Άγκυρας. 

Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Πέντε εικοσιτετράωρα μετά την
άφιξη του πλωτού γεωτρύπανου,
στο τεμάχιο 11 της κυπριακής ΑΟΖ,
όλα είναι στη θέση τους προκειμένου
να ξεκινήσει το ουσιαστικό κομμάτι
των ερευνητικών εργασιών, που
δεν είναι άλλο από την πορεία του
τρυπανιού προς τον βυθό του ση-
μείου γεώτρησης 1800 μέτρων. Από
τα ξημερώματα περασμένης Τετάρ-
της, όταν το πλωτό γεωτρύπανο ει-
σήλθε στην κυπριακή ΑΟΖ, από ση-
μείο του τεμαχίου 5 που γειτνιάζει

με την αιγυπτιακή ΑΟΖ, και με τελικό
προορισμό το σημείο της γεώτρησης
μοναδική παραφωνία αποτελούν
οι αυξανόμενες το τελευταίο διά-
στημα φραστικές απειλές της Τουρ-
κίας. Απειλές, που δεν φαίνεται να
φθάνουν στο σημείο της γεώτρησης
αλλά και στη Λευκωσία. Οι εργασίες
που πραγματοποιούνται, από τις
πρώτες ώρες άφιξης του γεωτρύ-
πανου, συνεχίζονται απρόσκοπτα
χωρίς να έχει προκληθεί τα παρα-
μικρό πρόβλημα από την παρουσία
στην περιοχή πολεμικών πλοίων
της Τουρκίας. Οι υψηλοί τόνοι δεν
έχουν επηρεάσει τη Λευκωσία, η
οποία, ναι μεν παρακολουθεί στενά

τα τεκταινόμενα πλην όμως απο-
φεύγει, συστηματικά να εμπλακεί
σε ένα δημόσιο διάλογο στη λογική
ότι οι πραγματικές προθέσεις απο-
δεικνύονται επί του πεδίου, που
στη συγκεκριμένη περίπτωση είναι
η περιοχή της ερευνητικής γεώτρη-
σης. Η κυβέρνηση το μεσοδιάστημα
από την έναρξη των εργασιών εμ-
φανίσθηκε περισσότερο θορυβη-
μένη για την εικόνα που δινόταν
ότι επικρατεί στην περιοχή, παρά
για τις αντιδράσεις της Άγκυρας.
Μια τακτική, που μέχρι τώρα φαί-
νεται να επιβεβαιώνει τις απόψεις
εκείνες που θέλουν την Τουρκία να
κινείται, και στην παρούσα φάση
στην πεπατημένη των φραστικών
προκλήσεων που επί του πεδίου,
όμως κινούνται στα όρια του διε-
θνούς δικαίου. Η ίδια εκτίμηση φαί-
νεται να υπάρχει, και από πλευράς
των δύο εταιρειών, TOTAL και ENI.
Οι δύο εταιρείες, όπως αναφέρει
και στη συνέντευξή του (σελ. 11) ο
Χαράλαμπος Έλληνας, όχι μόνο
γνώριζαν για τη συμπεριφορά της
Τουρκίας αλλά και πώς θα την αν-
τιμετωπίσουν. 

Διπλωματική θωράκιση
Ένα από τα ισχυρά όπλα που

έχει η Λευκωσία, απέναντι τους
τουρκικούς λεονταρισμούς είναι
και τα διπλωματικά τόσο σε ευρω-
παϊκό επίπεδο όσο και πέραν του
Ατλαντικού. Αύριο Δευτέρα, η
υπουργός Άμυνας της Γαλλίας θα
περάσει από την Κύπρο και σε μια
κίνηση που στέλνει πολλαπλά μη-
νύματα, θα επισκεφθεί για λίγη
ώρα το πλωτό γεωτρύπανο της κοι-
νοπραξίας TOTAL-ENI. Επίσκεψη
που ενδεχομένως να συμπέσει με
την έναρξη του κυρίως μέρους της
γεώτρησης. Παράλληλα, η Λευκω-
σία ποντάρει τα μέγιστα στη συ-
νεχιζόμενη δημόσια υποστηριχτική
τακτική των ΗΠΑ, οι οποίες επα-
ναλαμβάνουν με κάθε ευκαιρία δο-

θείσης το δικαίωμα της Κυπριακής
Δημοκρατίας στην εκμετάλλευση
του φυσικού πλούτου. 

Oχι σε στρατικοποίηση 
Μετά και τις τουρκικές προκλή-

σεις το 2014, και την αποχώρηση
του Προέδρου της Δημοκρατίας από
τις συνομιλίες για το Κυπριακό, η
Λευκωσία, αφού ανέλυσε τα γεγο-
νότα προχώρησε και αναθεώρησε
την τακτική της, στη λογική της μη
στρατικοποίησης των ενεργειακών.
Σχεδιασμός που στηρίχθηκε στην
προσεκτική ανάλυση της συμπερι-
φοράς που επιδείχθηκε από πλευράς
Τουρκίας, τόσο το 2011 όταν ξεκι-

νούσε η πρώτη ερευνητική γεώ-
τρηση στο τεμάχιο 12, αλλά και με-
τέπειτα όταν η ιταλική ENIτρυπούσε
στο τεμάχιο 9. Και στις δύο περι-
πτώσεις παρά τις σφοδρές απειλές,
η Τουρκία απέφυγε να παραβεί το
διεθνές δίκαιο παραμένοντας σε
ρόλο απλού θεατή των εργασιών,
στις περιοχές γεωτρήσεων. Οι ασκή-
σεις που είχαν πραγματοποιηθεί
πριν από την έλευση του γεωτρύ-
πανου, απέδιδαν μεγάλη σημασία
στα πρώτα εικοσιτετράωρα. Πηγές
μετέφεραν στην «Κ» το κλίμα που
επικρατούσε τα μεσάνυχτα περα-
σμένης Τρίτης προς Τετάρτη, όταν
το γεωτρύπανο βρισκόταν εν πλω

μεταξύ Κρήτης και Κύπρου. Η ανη-
συχία που καταγραφόταν είχε να
κάνει με το ενδεχόμενο παρενό-
χλησης του γεωτρύπανου από τουρ-
κικά μέσα. Ανησυχία που εκτονώ-
θηκε όταν το γεωτρύπανο εισήλθε
στην κυπριακή ΑΟΖ έχοντας αντι-
μετωπίσει μόνο μια αναγνώριση
από τουρκικό πλοίο, 30 ναυτικά
μίλια πριν από το FIR Λευκωσίας
κάτι που όπως υποστηρίχθηκε απο-
τελεί συνήθη πρακτική των Τούρ-
κων, για εμπορικά πλοία που κι-
νούνται στην περιοχή. Σε πολιτικό
επίπεδο το στίγμα της πολιτικής
που έχει χαραχθεί το έδωσε ο υπουρ-
γός Ενέργειας Γιώργος Λακκοτρύ-
πης, ο οποίος έσπευσε να ρίξει τον
πήχη των προσδοκιών, λέγοντας
ότι δεν αναμένεται κάποια μεγάλη
ανακάλυψη στο τεμάχιο 11. 

Δεν βρήκαν γεωτρύπανο
Οι κινήσεις των Τούρκων στην

περιοχή, πέρα από τη ναυτική πα-
ρουσία, γινόταν προσπάθεια να συμ-
πέσει με την παρουσία πλατφόρμας
σε ένα από τα τεμάχια της κυπριακής
ΑΟΖ, ως εργαλείο πρόκλησης πίεσης
για ακύρωση των ερευνών. Σύμφωνα
με πηγές που θέλησαν να διατηρή-
σουν την ανωνυμία τους, η Τουρκία
προσπάθησε το 2016 να ενοικιάσει
πλωτή εξέδρα, ανεπιτυχώς. Οι ίδιες
πληροφορίες μας ανέφεραν ότι τότε

βρήκε πόρτες κλειστές, κάτι που
οδήγησε τον Ταγίπ Ερντογάν να δη-
λώνει δημόσια ότι η χώρα του προ-
τίθεται να αγοράσει δική της εξέδρα. 

Οι εργασίες στο 11
Το γεωτρύπανο «West Capella»

προσέγγισε το σημείο γεώτρησης
στη μία και μισή τα ξημερώματα
της περασμένης Τετάρτης, ξεκι-
νώντας άμεσα τη σταθεροποίηση
του πλοίου στο σημείο της ερευ-
νητικής γεώτρησης «Onesiphoros
West 1» στο τεμάχιο 11 της Απο-
κλειστικής Οικονομικής Ζώνης
(ΑΟΖ) της Κυπριακής Δημοκρατίας.
Στις οκτώ το πρωί της ίδιας μέρας
πραγματοποιήθηκαν οι πρώτες πτή-
σεις ελικοπτέρων που έχει μισθώσει
η κοινοπραξία, ενώ το μεσημέρι
Τετάρτης ξεκίνησαν οι πτήσεις ελι-
κοπτέρων της Δημοκρατίας κυρίως
για σκοπούς εξοικείωσης με το ελι-
κοδρόμιο του πλωτού γεωτρύπανου.
Από τότε άρχισε και η δοκιμή του
εξοπλισμού του γεωτρύπανου προ-
κειμένου να είναι όλα έτοιμα για
τη γεώτρηση. Όπως ανακοινώθηκε
επίσημα η γεώτρηση εκτιμάται ότι
θα ολοκληρωθεί εντός 75 περίπου
ημερών, με μέγιστο γεωτρητικό βά-
θος τα 4.250 μέτρα περίπου κάτω
από την επιφάνεια της θάλασσας
και βάθος νερού στη θέση της γε-
ώτρησης τα 1.698 μέτρα.

Τουρκικούς
βρυχηθμούς
προκαλεί 
το τρυπάνι
Σπασμωδικές αντιδράσεις από πλευράς 
Aγκυρας με απειλές προς πάσα κατεύθυνση

<<<<<<<

Σε απόσταση 10 ναυτι-
κών μιλίων, περιμετρικά
του σημείου γεώτρησης
κινείται μία από τις δύο
τουρκικές φρεγάτες που
έχουν σταλεί στην περιο-
χή. Πληροφορίες αναφέ-
ρουν ότι το πολεμικό
πλοίο κινείται εκτός 
ζώνης ασφάλειας.

Το πλωτό γεωτρύπανο στο τεμάχιο 11 αναμένεται να επισκεφθεί αύριο, Δευτέρα η γαλλίδα υπουργός Άμυνας η οποία θα περάσει από την Κύπρο. Σύμφωνα
με πληροφορίες η παρουσία της γαλλίδας υπουργού ενδεχομένως να συμπέσει με το τέλος των δοκιμαστικών εργασιών και την έναρξη της γεώτρησης.

Τέσσερεις ζώνες ασφάλειας
Πολύ πριν το γεωτρύπανο πάρει θέση στο σημείο γεώτρησης, το ΚΣΕΔ
με NAVTEX και NOTAM προχώρησε στην δέσμευση της περιοχής μέχρι
και της 15 Οκτωβρίου, δημιουργώντας τέσσερις ζώνες ασφάλειας πέριξ
του σημείου της γεώτρησης. Η πρώτη όπως φαίνεται και στον χάρτη εί-
ναι η Κόκκινη Ζώνη σε απόσταση 500 μέτρων από το σημείο γεώτρη-
σης, η Κίτρινη Ζώνη σε απόσταση 5 ναυτικών μιλίων, η Πορτοκαλί Ζώνη
σε απόσταση 10 ναυτικών μιλίων και η Κίτρινη Ζώνη σε απόσταση 15
ναυτικών μιλίων. Στις τέσσερις ζώνες μέχρι και το πέρας των εργασιών,
απαγορεύεται κάθε δραστηριότητα από θάλασσα και αέρα. Το πλωτό
γεωτρύπανο βρίσκεται σε διαρκή επικοινωνία με το ΚΣΕΔ ενώ σε εικο-
σιτετράωρη βάση θα υπάρχουν σε επιφυλακή ελικόπτερα και πλοία της
Δημοκρατίας, εάν και εφόσον χρειασθεί να επέμβουν, παρέχοντας με
τον τρόπο αυτό πλήρη υποστήριξη στις ερευνητικές εργασίες.

Τα αντίμετρα της Aγκυρας για τις  έρευνες στην κυπριακή ΑΟΖ 
<<<<<<<

Με διπλωματικά και 
οικονομικά μέτρα, καθώς
και με την παρουσία 
δύο πολεμικών πλοίων
και του «Μπαρμπαρός»
αντιδρά η τουρκική
πλευρά τρία εικοσιτετρά-
ωρα μετά την έναρξη των
εργασιών στο τεμάχιο 11.

Σφήνα στις σχέσεις Λευκωσίας - Τελ Αβίβ προσπαθεί να μπει η Τουρκία σε μια προσπάθεια, όπως αναφέρουν σχετικές
πηγές, να μειώσει τον ρόλο της Κυπριακής Δημοκρατίας στο ενεργειακό γίγνεσθαι της ανατολικής Μεσογείου.
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Συνέντευξη στον
ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΤΟΜΑΡΑ

–Πώς αντικρίζετε την έναρξη
των εργασιών στο τεμάχιο 11;

–Το βλέπω πολύ θετικά. Οι εν-
δείξεις από τις σεισμικές έρευνες
είναι καλές, το μοντέλο του «Ζορ»
έχει έλθει στο τεμάχιο 11 μέσω της
εταιρείας ENI, έγινε μελέτη στα
νέα δεδομένα και έχουν εντοπίσει
στόχους που πιστεύω ότι, έχουν
καλές πιθανότητες όχι μόνο ο «Ονη-
σίφορος» αλλά και άλλοι στόχοι
στο 11.
–Τα αποτελέσματα της γεώτρη-
σης στο 11, θα διαφοροποιήσουν
την ενεργειακή δομή της κυ-
πριακής ΑΟΖ;

–Υπάρχει πιθανότητα, διότι τα
αποθέματα στο 11 φαίνεται να βρί-
σκονται σε παρόμοιες δομές με το
αιγυπτιακό κοίτασμα «Ζορ». Αν αυ-
τό αποδειχθεί από αυτή τη γεώ-
τρηση, οπωσδήποτε ανοίγει μεγά-
λες προοπτικές για τα άλλα τεμάχια.
Το 6, το 7, το 8 ιδιαίτερα το 10 που
υπάρχουν πιθανότητες για μεγάλη
ανακάλυψη. Αυτή η γεώτρηση στο
11 θα μας δείξει πού βρισκόμαστε.
–Υπάρχουν εκτιμήσεις αν οι υπό
αναζήτηση ποσότητες του 11 θα
είναι μεγαλύτερες από τα 4,5 tcf
του κοιτάσματος «Αφροδίτη»;

–Βάσει των εκτιμήσεων που έχει
κάνει η TOTAL, οι ποσότητες του
11 υπολογίζονται στα 4 με 5 tcf.
–Άρα από πλευράς ποσοτήτων
δεν έχουμε ριζική διαφοροποί-
ηση με τις ποσότητες του τεμα-
χίου 12;

–Το σκηνικό από πλευράς πο-
σότητας υδρογονανθράκων δεν
αλλάζει σημαντικά. Πρέπει να γί-
νουν και άλλες ανακαλύψεις, όμως
τα 4 με 5 tcf μια σημαντική ποσό-
τητα και δεν πρέπει να ξεχνάμε
ότι αυτή η γεώτρηση είναι η πρώτη
σε ένα κύκλο γεωτρήσεων που θα
κλείσει στο τέλος του 2018 και πε-
ριλαμβάνει, τα τεμάχια 2, 3, 9 και
ιδιαίτερα το 10 του χρόνου. Άρα

είναι μετά το τέλος αυτού του κύ-
κλου που θα έχουμε καλύτερη αν-
τίληψη για τις ποσότητες Φ.Α. που
υπάρχουν στην ΑΟΖ της Κύπρου.
Η TOTAL δεν πρόκειται να προχω-
ρήσει με έργα, μόνο με τις ποσό-
τητες του τεμαχίου 11. Αν η τωρινή
γεώτρηση είναι επιτυχημένη η κοι-
νοπραξία θα συνεχίσει με άλλες
γεωτρήσεις στο ίδιο τεμάχιο. Υπάρ-
χουν και άλλοι στόχοι.
–Με το σκεπτικό αυτό μπορεί
να καθυστερήσει η παραγωγή
και πώληση Φ.Α.; 

–Είναι το πιο ισχυρό ενδεχόμενο.
Η TOTAL δεν θα προχωρήσει με
έργα υποδομών με μόνο ένα κοί-
τασμα. Θα συνεχίσει τις έρευνες,
και ιδιαίτερα θα εξετάσει τι απο-
τελέσματα γεωτρήσεων που θα κά-
νουν άλλες εταιρείες. Για να μπο-
ρέσουμε να πάμε σε εξαγωγές Φ.Α.
θα πρέπει να εντοπιστούν μεγάλες
ποσότητες, και θα πρέπει να γίνει
συνεργασία μεταξύ των εταιρειών
για μείωση του κόστους παραγωγής.
Αυτό η TOTAL το αναγνωρίζει.
–Όταν λέτε συνεργασίες εννο-
είτε τις εταιρείες που είναι μέσα
στην κυπριακή ΑΟΖ;

–Βεβαίως. Δεν πρέπει να ξεχνάμε
ότι υπάρχουν ήδη συνεργασίες. Η
ENI-TOTAL συνεργάζονται στα τε-
μάχια 11 και 6 ενώ η ENI βρίσκεται
σε διαπραγματεύσεις – επαφές με
την Exxon για συνεργασία στο τε-
μάχιο 10. Αυτό που θα μας βοηθή-
σει, είναι αν αυτές οι εταιρείες συ-
νασπιστούν και τα κοιτάσματα που
θα ανακαλύψουν να το παράγουν
ως ενιαίο έργο. Τα μικρά έργα πα-

ραγωγής έχουν αυξημένο κόστος.
Σε ένα περιβάλλον συνεργασίας,
το κόστος υποδομών όπως και της
παραγωγής Φ.Α. θα είναι μικρότερο.
Αυτό είναι πολύ σημαντικό, ιδιαί-
τερα στην παρούσα φάση που οι
τιμές του Φ.Α. στις διεθνείς αγορές
είναι και θα παραμείνουν χαμηλές.
Για να γίνουν εξαγωγές, το κόστος
παραγωγής θα πρέπει να υποχω-
ρήσει στο χαμηλότερο σημείο.
–Υπήρχε μια εκτίμηση ότι το
2020-2022 θα ξεκινούσε η πα-
ραγωγή κυπριακού Φ.Α. Αυτός
ο στόχος είναι εφικτός;

–Όχι. Ο στόχος είχε βασιστεί
σε πωλήσεις ποσοτήτων του «Αφρο-
δίτη» στην Αίγυπτο, για τις ανάγκες
της εσωτερική αγορά και ίσως, για
υγροποίηση και εξαγωγή. Η Αίγυ-
πτος προχωράει ραγδαία με δικά
της έργα, η παραγωγή του κοιτά-
σματος «Ζορ» θα ξεκινήσει στο τέ-
λος του 2017 και η παραγωγή μέχρι
τα μέσα του επόμενου χρόνου θα
ανέλθει στα 10 δισ. κυβικά μέτρα.
Επιπλέον, η Αίγυπτος έχει περικό-
ψει τις εισαγωγές του LNG κατά
30%. Μέχρι το τέλος του 2018 λέει,
ότι θα σταματήσει τις εισαγωγές
LNG γιατί δεν θα το χρειάζεται, και
επιπλέον προγραμματίζει εξαγωγές
για το 2020 - 2021. 
–Με τις εκτιμήσεις αυτές πότε
μπορεί να ξεκινήσει η εγχώρια
παραγωγή Φ.Α.;

–Μάλλον 2020-2025, και να εξη-
γήσω το γιατί. Οι εταιρείες θα πε-
ριμένουν να ολοκληρωθεί ο γύρος
γεωτρήσεων τέλος του 2018. Θα
χρειαστούν τρία χρόνια για μελέτες,

αναζήτηση αγορών, επισύναψη
συμβολαίων και εξασφάλιση δα-
νείων από τράπεζες για τα έργα
υποδομών. Έτσι φθάνουμε στο
2022. Η κατασκευή των έργων χρει-
άζεται τρία με τέσσερα χρόνια. Αυ-
τός ο χρόνος απαιτείται για να γί-
νουν εξαγωγές. Δεν πρέπει να ξε-
χνάμε όμως ότι έσοδα δεν θα δούμε
πριν από το 2028. Διότι τα έσοδα,
από τις μελλοντικές πωλήσεις τα
τρία πρώτα χρόνια θα πάνε για
απόσβεση των επενδύσεων.
–Οι εταιρείες που είναι μέσα
στην κυπριακή ΑΟΖ πιστεύετε
ότι έλαβαν υπόψη το κλίμα που
υπάρχει στην περιοχή;

–Δεν έχω καμία αμφιβολία. Όχι
μόνο το γνώριζαν, αλλά είναι και
έτοιμες να αντιμετωπίσουν την

όποια κατάσταση δημιουργηθεί.
Για παράδειγμα η TOTAL, δεν πρό-
κειται να σταματήσει τις έρευνες,
θα το κάνει μόνο αν υπάρχει κίν-
δυνος για το προσωπικό. Δεν πι-
στεύω όμως να γίνει οτιδήποτε. Η
συμπεριφορά της Τουρκίας δεν είναι
κάτι το καινούργιο. Και στις προ-
ηγούμενες γεωτρήσεις τα ίδια έκανε.
Και στο 9 και στο 12. Δεν σταμάτησε
τις γεωτρήσεις ούτε τώρα θα τη
σταματήσει. Στο συνέδριο που έγινε
την προηγούμενη εβδομάδα στην
Κωνσταντινούπολη για το πετρέ-
λαιο, ο διευθύνων σύμβουλος της
TOTAL για έρευνες ρωτήθηκε, αν
ανησυχεί με τη συμπεριφορά της
Τουρκίας. Η απάντησή του ήταν:
«Δεν υπάρχει πρόβλημα», δηλαδή
τα ξέρουν και τα αντιμετωπίζουν.

Οι απειλές της Τουρκίας
δεν επηρεάζουν τη γεώτρηση
Αισιόδοξος εμφανίζεται ο πρώην πρόεδρος της ΚΡΕΤΥΚ Χαράλαμπος Eλληνας,
για το ενεργειακό δυναμικό του 11 το οποίο θα επηρεάζει την κυπριακή ΑΟΖ

<<<<<<<

Η TOTAL δεν πρόκειται
να προχωρήσει με έργα,
μόνο με τις ποσότητες
του 11. Αν η τωρινή γεώ-
τρηση είναι επιτυχημένη
η κοινοπραξία θα συνεχί-
σει με άλλες γεωτρήσεις
στο ίδιο τεμάχιο. Υπάρ-
χουν και άλλοι στόχοι.

<<<<<<<

Η συμπεριφορά της
Τουρκίας δεν είναι κάτι
το καινούργιο. Και στις
προηγούμενες γεωτρή-
σεις τα ίδια έκανε. Και στο
9 και στο 12. Δεν σταμά-
τησε τις γεωτρήσεις ούτε
τώρα θα τη σταματήσει.

Ο Χαράλαμπος Έλληνας θεωρεί επιβεβλημένη ανάγκη τη συνεργασία των
εταιρειών προκειμένου να μειωθεί σημαντικά το κόστος παραγωγής Φ.Α. και
να γίνει πραγματικότητα η σύναψη εμπορικών συμβολαίων. Ο πρώην πρό-
εδρος της ΚΡΕΤΥΚ δεν βλέπει παραγωγή Φ.Α. πριν από το 2025.
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Από τον Κλίφορντ στον Τσαβούσογλου

Στο επίκεντρο η Βουλή 
Τη δόξα του Κραν-Μοντάνα και το ενδιαφέ-
ρον που επικέντρωσε φαίνεται να ζήλεψε ο
πρόεδρος της Βουλής Δημήτρης Συλλούρης.
Η νέα βουλή δεν θυμίζει σε τίποτα το ενδια-
φέρον και τα θέματα που απασχολούσαν
την προηγούμενη θητεία. Ωστόσο, λίγο ο
Φάκελος της Κύπρου λίγο οι βαρύγδουπες
δηλώσεις του Δημήτρη Συλλούρη, έκλεψαν
για ακόμη μία φορά την παράσταση. 

••••
Ήρθαν οι φάκελοι 
Μετά τιμών και συγκίνησης κατέφθασαν
στην Κύπρο οι φάκελοι της Κύπρου. Όπως
μαθαίνει ο Ιανός ο Φάκελος της Κύπρου θα
φυλάγεται στο υπόγειο της Βουλής στο γνω-
στό και ως strong room. Το δωμάτιο υψίστης
ασφαλείας στο οποίο θα φυλάγεται η ιστορία
της Κύπρου είναι κάτι σαν μεγάλο χρηματοκι-
βώτιο. Θα μπορεί να προφυλάξει το υλικό,
από τον κίνδυνο πυρκαγιάς, ενώ για να ει-
σέλθεις θα πρέπει να περάσεις κωδικούς
ασφαλείας και να ξεκλειδώσεις κλειδαριές
και κλειδαριές. Επί της ουσίας εκείνο που
προκύπτει ως μέγα ερώτημα είναι κι αν ανοί-
ξει ο εξ Ελλάδος Φάκελος κι αν δούμε πως
για τις τραγωδίες μας φταίνε οι τάδε και οι
δείνα, τι θα αλλάξει πλην της ιστορικής ίσως
αλήθειας, από τη στιγμή που οι αυτουργοί
έχουν φύγει από τη ζωή, πλείστοι εξ αυτών
ατιμώρητοι. Διότι μην μου πείτε ότι μόνο οι
Απριλιανοί δικτάτορες που μπήκαν φυλακή
φταίνε για την τραγωδία της Κύπρου, διότι
δεν θα σας πιστέψει κανείς. Όταν ανοίξει κι
αν, θα δείτε. Φυσικά να σας θυμίσω ότι 11 εκ
των φακέλων της Ελλάδας έχουν εξαφανι-
στεί (υπάρχουν μόνο απομαγνητοφωνημένα
πρακτικά). Τυχαίο; Δεν νομίζω. 

••••
Ζήλεψε ο Ομήρου 
Ζήλεψε, πάντως, ο Γιαννάκης Ομήρου που
έχασε την ευκαιρία να παραλάβει ο ίδιος τον
Φάκελο της Κύπρου. Ο ίδιος θέλησε μέσα
από τον προσωπικό του λογαριασμό στο
twitter να θυμίσει όσους τον ακολουθούν
βέβαια, πως η απόφαση για να λάβει η βου-
λή τον Φάκελο της Κύπρου λήφθηκε όταν ο
ίδιος βρισκόταν στο πηδάλιο της βουλής. 

••••
Παρά τη συγκίνηση
Μπορεί ο Φάκελος της Κύπρου να παραδό-
θηκε με τιμές και συγκίνηση, ωστόσο το
ΑΚΕΛ κρατά τις επιφυλάξεις του γύρω από το
ποια θα είναι η διαχείριση του ιστορικού αυ-
τού αρχείου. Όπως επισημαίνουν αριστερό-
στροφοι κύκλοι, στόχος είναι να αποσιωπηθεί

και να κρατηθεί στο υπόγειο κλειδωμένο. Εί-
ναι γι’ αυτό που το κόμμα της Αριστεράς ανα-
μένεται να ασκήσει σοβαρές πιέσεις για
ελεύθερη πρόσβαση στο αρχείο. Το τι θα γί-
νει θα διαφανεί το επόμενο διάστημα. 

••••
90 χιλιάρικα μισθός 
Στην οδό Νεχρού δεν κατοικεί η βουλή των
αντιπροσώπων αλλά τάγματα εργασίας. Τα
Αμελέ Ταμπουρού αναβιώνουν σύμφωνα με
τον Πρόεδρο της Βουλής. Κουρασμένοι, κα-
ταπονημένοι, νηστικοί και κακοπληρωμένοι
είναι οι βουλευτές μας, σύμφωνα με τον Δη-
μήτρη Συλλούρη. Μία κατάσταση σύγχρονου
μεσαίωνα, με τον εργατοπατέρα Συλλούρη να
αναλαμβάνει δράση βελτίωσης των δύσκο-
λων συνθηκών διαβίωσης των βουλευτών.
Όπως αποκάλυψε στον ΑΣΤΡΑ, όχι μόνο θα
τους απαλλάξει από τις βαρετές εβδομαδι-
αίες συνεδρίες της ολομέλειας, αλλά θα
φροντίσει να αυξήσει τον μισθό τους. Τι είναι
90 χιλιάρικα τον χρόνο, μπροστά στο έργο
που καθημερινά παράγουν; Βέβαια ο δεύτε-
ρος τη τάξει, δεν εργάζεται μόνο για τους
βουλευτές αλλά για όλες τις ευπαθείς ομά-
δες. Μόλις, πρόσφατα κατέθεσε πρόταση νό-
μου για να έχουν κρατική λιμουζίνα στη διά-
θεσή τους επί 24ώρου βάσεως οι γενικοί δι-
ευθυντές των υπουργείων. Κοινωνική αλλη-

λεγγύη, κατευθείαν από τη βουλή, όχι αστεία.

••••
Οι Αλληλέγγυοι
Όπως μαθαίνει ο Ιανός πάντως, στο Κίνημα
Αλληλεγγύης το φυσούν και δεν κρυώνει. Και
αυτό, γιατί ένα χρόνο πριν το νεοσυσταθέν κί-
νημα, έβγαινε με συνθήματα περί λογοδοσίας,
απόδοσης δικαιοσύνης γύρω από το οικονομι-
κό έγκλημα. Μια οι πολυσυντάξεις της μαντάμ
Θεοχάρους, τώρα και η «κοινωνική δικαιοσύ-
νη» που επιχειρεί να επιβάλει ο Δημήτρης Συλ-
λούρης ήταν αρκετά για να προκαλέσουν τριγ-
μούς στους κατά τα άλλα Αλληλέγγυους. 

••••
Περί ελληνικότητας
Βέβαια ο δεύτερος τη τάξει δεν περιορίστηκε
στα κοινοβουλευτικά δρώμενα και στην πάλη
εναντίον της εισοδηματικής ανισότητας. Επέ-
λεξε να κάνει βαρυσήμαντες τοποθετήσεις
και για το Κυπριακό. «Το ναυάγιο στο Κραν-
Μοντάνα επήλθε από ευθύνη της Τουρκίας
100%», κάτι το οποίο δεν σηκώνει συζήτηση,
εκτός αν κάποιος δεν είναι Έλληνας» είπε με
στόμφο σε συνέντευξη που παρέδωσε. Πολι-
τική ανάλυση επιπέδου, αν μη τι άλλο. 

••••

Μπήκε τελεία
Μπήκε τελεία στη συμμαχία Άντρου Κυ-
πριανού και Νίκου Αναστασιάδη, με τον
πρώτο να ανοίγει επιθετικό μέτωπο. Όπως
επισημαίνουν σχετικοί κύκλοι, η ηγεσία του
ΑΚΕΛ έκανε μεγάλη υπέρβαση για να επιλυ-
θεί το Κυπριακό, «όταν αντιλήφθηκε πως ο
Νίκος Αναστασιάδης δεν ήταν έτοιμος να λύ-
σει το Κυπριακό ήταν πλέον αργά». Πάντως,
το παράπονο του Άντρου Κυπριανού δεν
συμμερίζονται όλα τα στελέχη, με κάποιους
να υπογραμμίζουν συνεχώς την ανάγκη να
επιρρίπτεται πρώτα και κύρια η ευθύνη στην
Τουρκία και μετά στους όποιους κακούς χει-
ρισμούς. Όπως λένε η συνεχής μουρμούρα
για την προχειρότητα Αναστασιάδη, μόνο
περισσότερα προβλήματα προκαλεί στο
κόμμα και η Εζεκία Παπαϊωάννου έχει να
λύσει ή και να κόψει ένα τεράστιο γόρδιο
δεσμό. Διαφορετικά όπως προέβλεψε γνω-
στός εξ Ελλάδος σύντροφος θα πάρει την
εκλογική κατηφόρα του ΠΑΣΟΚ.

••••
Προεκλογικός στον καύσωνα
Τεράστια επιτυχία είχε το φεστιβάλ της
ΕΔΟΝ και ιδιαίτερα το αφιέρωμα στον Μάνο
Λοΐζο με τον συναυλιακό χώρο να γεμίζει.
Κομματικό στέλεχος ανέφερε στον Ιανό πα-
ρακολουθώντας τη συναυλία πως αν το κόμ-

μα όπως και για τις συναυλίες ήταν τόσο ορ-
γανωμένο και στην εξεύρεση υποψηφίου,
τώρα δεν θα ανησυχούσε για το ενδεχόμενο
να αποκλειστεί από τον δεύτερο γύρο.
Όπως ενημερώνεται πάντως η στήλη, μετά
και από την απογοήτευση του ναυαγίου, η
ηγεσία αποφάσισε να μπει δυναμικά στον
προεκλογικό εν μέσω θερινής ραστώνης.
Πάντως, αν και το κεφάλαιο Λιλλήκας είχε
κλείσει ο Στέφανος μετά την τελευταία συ-
νάντηση Άντρου-Λιλλήκα, από εκείνο το
ραντεβού είχε μείνει η εκκρεμότητα μιας
τελικής συνάντησης των δύο. Θα γίνει; Ειδι-
κά τώρα που το Κυπριακό δεν αποτελεί εμ-
πόδιο; Ίδωμεν. 

••••
Άφαντος ο Αβέρωφ
Λέμε για την πίκρα του ΑΚΕΛ, όμως και στην
Πινδάρου δεν είναι λίγοι που δυσφορούν με
το αποτέλεσμα του Κραν-Μοντάνα. Πρώτος
και κύριος ο Αβέρωφ Νεοφύτου ο οποίος
χάθηκε από προσώπου γης. Ο πρόεδρος του
ΔΗΣΥ εδώ και καιρό υπογράμμιζε πως η
Τουρκία είναι έτοιμη για λύση και όσο να ναι
το αποτέλεσμα της διάσκεψης διέψευσε τις
προσδοκίες του. Πλέον αποφεύγει να κάνει
τις όποιες δηλώσεις και τοποθετήσεις. Εν-
δεικτικό είναι ότι μετά το Εθνικό Συμβούλιο
της Δευτέρας, αποχώρησε ησύχως από τους
λόφους, αποφεύγοντας να κάνει την όποια
δήλωση και κυρίως να δεχτεί ερωτήσεις.
Ευτυχώς για τον Πάφιο αρχηγό υπάρχει η
πάτρια και θαλασσοφίλητη Αργάκα. 

Ο ΗΡΩΣ ΤΗΣ ΕΒΔΟΜΑΔΟΣ

Ο Φάκελος που άργησε 40 χρόνια. Τυχαίο; 
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Μας την έφεραν και
πάλι οι μπαγάσες οι
τουρκαλάδες, ήταν η
πρώτη αντίδραση, το
πρώτο συναίσθημα,
παρακολουθώντας

τους κύπριους δημοσιογράφους,
να μεταδίδουν το παρασκήνιο, από
το περίφημο δείπνο στο Κραν-
Μοντάνα, όπου ο Πρόεδρος Ανα-
στασιάδης κατέθεσε γραπτώς τις
θέσεις της ελληνοκυπριακής πλευ-
ράς και οι Τσαβούσογλου και Ακιν-
τζί λάκισαν και δεν κατέθεσαν γρα-
πτώς τις δικές τους θέσεις. Αν
ισχύει και η πληροφορία ότι οι
τουρκαλάδες ξεγέλασαν και τον
Αντόνιο Γκουτιέρες, τότε φαίνεται
ότι το πραγματικό γεωπολιτικό παι-
χνίδι παίχτηκε και παίζεται σε άλλα
δώματα και όχι στο τραπέζι του ελ-
βετικού θέρετρου.
Η ιστορία πάει πίσω στο 1977, όταν
ο Μακάριος κατέθεσε επισήμως
για πρώτη φορά χάρτη, με τις εδα-
φικές αναπροσαρμογές, κατά τις
συνομιλίες της Βιέννης μεταξύ
31ης Μαρτίου και 7ης Απριλίου,
χωρίς να λάβει πίσω τις θέσεις της
Τουρκίας. Ο μακαρίτης Αντρέας
Χριστοφίδης, δεξί χέρι του Μακα-
ρίου τότε, έλεγε αργότερα στους
φοιτητές του, ότι ο λόγος που πέ-
θανε ο Μακάριος, λίγους μήνες αρ-
γότερα, ήταν το γεγονός ότι τον ξε-
γέλασαν οι Αμερικάνοι και οι Τούρ-
κοι. Πρωταγωνιστής ήταν τότε, ο
πρώην υπουργός Άμυνας των Ηνω-
μένων Πολιτειών Κλαρκ Κλίφορντ,
ο οποίος τον Φεβρουάριο του 1977,
επισκέφθηκε κατ’ εντολή του τότε
Προέδρου Τζίμι Κάρτερ, την Αθή-
να, την Άγκυρα και τη Λευκωσία
και δεσμεύτηκε στις πλευρές, ότι
θα εγγυηθεί την εφαρμογή της λύ-
σης του Κυπριακού. 
Ο Αντρέας Χριστοφίδης, κατ’ εντο-

λή του Μακαρίου, ετοίμασε ένα
φάκελο για τον Κλίφορντ και κατέ-
ληγε στο συμπέρασμα ότι είναι
ένας πολύ αξιόπιστος ανώτατος
αξιωματούχος, δίπλα στον αμερι-
κανό Πρόεδρο και εκτιμούσε ότι
αυτά που λέει θα τα εφαρμόσει.
Τότε ετοιμάστηκε ο περίφημος
χάρτης, ο οποίος παραχωρούσε
για πρώτη φορά το 20% του κυ-
πριακού εδάφους στο τουρκοκυ-
πριακό κρατίδιο. Το αντάλλαγμα
ήταν οι Τούρκοι να καταθέσουν σο-
βαρές συνταγματικές προτάσεις,
κάτι που δεν έπραξαν ποτέ. Φυσι-
κά και τότε ο Μακάριος γνώριζε τις
θέσεις του Ντενκτάς και αντιστρό-
φως, αφού διεξάγονταν και τότε
ανάλογες συνομιλίες. Η διαφορά,
ήταν ότι οι ανεπίσημες συμφωνίες,
θα γίνονταν επίσημες και θα υπήρ-
χε και η βούλα των ισχυρών της
γης, οι οποίοι θα ήταν η εγγύηση
για εφαρμογή τους.
Οι μικρές και φαινομενικά ασήμαν-
τες λεπτομέρειες της ιστορίας, φω-
τίζουν πολλές φορές καλύτερα, τα
σκοτεινά παρασκήνια, των μεγά-

λων παζαριών των λαών. Ο Γιαννά-
κης Ομήρου, τέως πρόεδρος της
Βουλής, αποκάλυψε τη συνάντηση
που είχε αντιπροσωπεία της ΕΔΕΚ
Πάφου, εκείνες τις μέρες με τον
Μακάριο στην Αρχιεπισκοπή. Μας
κάλεσε, είπε, για να μας ενημερώ-
σει για τις αποφάσεις, ώστε να στη-
ρίξουμε την αναμενόμενη λύση
του Κυπριακού. Εκεί που μιλούσα-
με και έκανε αστεία ο Μακάριος,
ξαφνικά άνοιξε την πόρτα ο οδηγός
και αδελφός του και του είπε, ότι
τον ήθελε επειγόντως στο τηλέφω-
νο ο Τάσσος Παπαδόπουλος από τη
Βιέννη. Το μήνυμα ήταν τραγικό,
αφού του ανήγγειλε ότι οι Τούρκοι
δεν ανταποκρίθηκαν και δεν κατέ-
θεσαν προτάσεις. Τότε σύμφωνα
με τη μαρτυρία του Γιαννάκη Ομή-
ρου, ο Μακάριος επέστρεψε συνο-
φρυωμένος, ιδρωμένος και χωρίς
να μιλά. Σηκωθήκαμε και φύγαμε
διακριτικά, αφού ξέραμε ότι όλα
άλλαξαν σε μία στιγμή.
Η ιστορία του Κυπριακού συνεχί-
ζεται από τότε μέχρι σήμερα, με
βήμα σημειωτόν. Στο ίδιο έργο θε-
ατές, οι πάντα ευκολόπιστοι και
πάντα απατημένοι πρόσφυγες, οι
οποίοι φεύγουν από τον κόσμο
τούτο, με τον καημό της επιστρο-
φής, στα σπίτια που γεννήθηκαν
και μεγάλωσαν. Τώρα πάμε για νέα
«μικρασιατική καταστροφή» ή τώ-
ρα πάμε για τη μεγάλη ανατροπή,
ελέω φυσικού αερίου. Κανείς δεν
μπορεί να απαντήσει και όλοι πολι-
τικοί κολοκυνθίζουν τα περί νέων
ευκαιριών, περί νέας στρατηγικής,
περί συγκυριών, περί κόστους
στην Τουρκία και περί άλλων πολ-
λών, ων ουκ έστιν αριθμός. Το μό-
νο που μπορεί να ελπίζει κάποιος
πλέον, είναι στις προφητείες και
στη θεία δίκη. Οι άνθρωποι πλέον
δεν πείθουν.  

Eσπεν Μπαρθ Αϊντε

“Ο Αντρέας Χριστοφίδης,
δεξί χέρι του Μακαρίου
τότε, έλεγε αργότερα
στους φοιτητές του, ότι ο
λόγος που πέθανε ο Μα-
κάριος, λίγους μήνες αρ-
γότερα, ήταν το γεγονός
ότι τον ξεγέλασαν οι Αμε-
ρικάνοι και οι Τούρκοι. 

Όχι μόνο τυπικά αλλά στην κυριολεξία, ο πρόεδρος της Βουλής Δημήτριος Συλλούρης παρέλαβε τον εξ Ελλάδος Φάκελο της Κύπρου, ξεφορ-
τώνοντας και κούτες υπό την υψηλή επίβλεψη της φιλτάτης διευθύντριας της Βουλής Βασιλικής Αναστασιάδου. 

Μετά και το τέλμα
της προηγούμενης
βδομάδας στον Κραν-
Μοντάνα είχα σκοπό
να γράψω σήμερα
για άλλα ζητήματα.

Μακριά από το εθνικό μας πρόβλη-
μα. Για προτάσεις, σκέψεις και ει-
σηγήσεις. Για τα κίνητρα στην αγο-
ρά και χρήση ηλεκτρικών αυτοκινή-
των για παράδειγμα, για την ανα-
γκαιότητα να προχωρήσουμε με την
ιατρική κάνναβη, πιθανές λύσεις
για το κυκλοφορικό, εισηγήσεις για
τη ναυτιλία και τον τουρισμό.

Η τελετή της Παρασκευής όμως,
για παραλαβή του Φακέλου της Κύ-
πρου από τη Βουλή των Ελλήνων
στη δική μας Βουλή των Αντιπρο-
σώπων μου άλλαξε τη θεματολογία.
Η δε αναφορά του Προέδρου της
Βουλής των Ελλήνων κ. Νίκου Βού-
τση για το «Δεν Ξεχνώ» είναι η
αφορμή για το κείμενο αυτό. 

«Πράγματι όσο κι αν επιμένει κα-
νείς καθώς περνάνε τα χρόνια ξέ-
ρουμε όλοι πολύ καλά ότι κάποιες
εμβληματικές φράσεις σιγά σιγά
ξεθωριάζουν έτσι η σημερινή μας
πράξη από κοινού νοηματοδοτεί, με
ένα σύγχρονο τρόπο, αυτό το ‘δεν
ξεχνώ’ ακριβώς ως μια πράξη ιστο-
ρικής συνέχισης και ανασύστασης
της ιστορικής, συλλογικής μνήμης
και αυτό πρέπει να μας κάνει υπε-
ρήφανους», ανέφερε ο πρόεδρος
της Βουλής των Ελλήνων από το βή-
μα του κοινοβουλίου στη Λευκωσία. 

Δεν θέλω να μειώσω την ιστορική
αξία του Φακέλου της Κύπρου. Κά-
θε άλλο. Και ελπίζω να αξιοποιηθεί
σωστά για να μάθουμε όλοι μας την
ιστορική αλήθεια. Αυτό είναι ένα
ιστορικό δεδομένο. Μέχρι του ση-

μείου δημιουργίας όμως ενός σύγ-
χρονου μακροχρόνιου αγώνα, με
ανανεωμένο το «Δεν Ξεχνώ» η
απόσταση είναι τεράστια. 

Οι μέρες δεν προσφέρονται για να
αναλύσουμε τι κάναμε σωστά και τι
λάθος τα τελευταία 43 χρόνια. Οι
μέρες δεν προσφέρονται όχι μόνο
λόγω των μαύρων επετείων αλλά
και γιατί αυτή τη Δευτέρα και Τρίτη
θα εξετάσουμε, σε συντονισμό με
την Αθήνα, τα επόμενα βήματα στο
Κυπριακό. Ας είμαστε, λοιπόν, όλοι
δημιουργικοί αυτές τις μέρες. Και
ας έχουμε εισηγήσεις που θα βοη-
θήσουν και δεν θα δυσκολεύουν. 

Το «Δεν Ξεχνώ» το μαθαίναμε στο
δημοτικό πριν μάθουμε να γράφου-
με το όνομά μας. Το βλέπαμε καθη-
μερινά σε όλα τα τετράδιά μας, στο
εξώφυλλό τους. Πέτυχε τον σκοπό
του; Όντως δεν ξεχάσαμε; Κρατή-
σαμε ζωντανό στη δική μου γενιά
που δεν έζησε ούτε μέρα στα Κατε-

χόμενα εδάφη τον πόθο για επι-
στροφή; Μάλλον όχι. Γι’ αυτό φταίει
όμως η προσέγγιση επικοινωνίας; ή
τα πολλά χρόνια; Μήπως αν το σύν-
θημα ήταν «Θυμάμαι» αντί του «Δεν
Ξεχνώ» τα αποτελέσματα να ήταν
διαφορετικά; κανείς δεν ξέρει και
κανείς δεν μπορεί με σιγουριά να
απαντήσει. 

Η εμβληματική αυτή φράση, όπως
ανέφερε ο πρόεδρος της Ελληνικής
Βουλής, όντως ξεθώριασε. Ξεθώ-
ριασε από τα χρόνια. Κάθε μέρα ξε-
θωριάσματος είναι όμως και μια μέ-
ρα παγίωσης της παρουσίας της
Τουρκίας στον τόπο μας. Η αδιαλλα-
ξία της Τουρκίας είναι δεδομένη.
Σαράντα τρία χρόνια μετά όμως εί-
ναι δύσκολο να μην ξεθωριάσει το
«Δεν Ξεχνώ». Αρκετοί δεν ζουν για
να θυμούνται. Πολλοί άλλοι δεν ζή-
σαμε τους τόπους μας για να θυμό-
μαστε. Υπάρχουν και άλλοι που συ-
νήθισαν. Ο πόθος για επιστροφή εί-
ναι που ξεθώριασε. Η αγάπη για τον
τόπο μας είναι που σβήνει. Και δεν
είμαι καθόλου βέβαιος πως η έλευ-
ση του Φακέλου της Κύπρου θα μει-
ώσει το ξεθώριασμα. Μακάρι να κα-
ταφέρουμε να φωτίσουμε και να
φωτιστούμε. Μακάρι να καταφέ-
ρουμε αυτό που επιμελώς κρύψα-
με τόσα χρόνια σε υπόγεια στην
Αθήνα. Την ιστορική αλήθεια. 

Αυτό που δεν πρέπει να ξεχάσουμε
είναι τον στόχο μας. Και ο στόχος
μας, ο εφικτός στόχος είναι η επί-
τευξη λύσης ομοσπονδίας, εντός
της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Οι θλιβε-
ρές επετείους και οι σεμνές τελε-
τές μας ξύνουν απλά τις πληγές.
Δυστυχώς. 

ΑΜΕΡΩΤΑ / Γράφει ο ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ 

Δεν ξεχνώ 

“Το «Δεν Ξεχνώ» το μα-
θαίναμε στο δημοτικό
πριν μάθουμε να γρά-
φουμε το όνομά μας. Το
βλέπαμε καθημερινά σε
όλα τα τετράδιά μας, στο
εξώφυλλό τους. Πέτυχε
τον σκοπό του; Όντως
δεν ξεχάσαμε.

Γράφει Ο ΙΑΝΟΣ

Βουλευτής ΔΗΣΥ Λευκωσίας
twitter: @dmdemetriou 

Ο ειδικός σύμβουλος του γ.γ. του ΟΗΕ
στο Κυπριακό Έσπεν Μπαρθ Αϊντε, ο
οποίος σύμφωνα με τον Πρόεδρο Ανα-
στασιάδη, τα έκαμε σσιόνιν τζιαι γα-
στρί, διότι ζούσε σε μια πλάνη ότι τα
πάντα ήταν σχεδόν λυμένα. Τελικά
ήταν λιωμένα. 
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Το πιο εξοργιστικό δεν είναι
ότι οι διαπραγματεύσεις ναυά-
γησαν, ούτε ότι ο ΟΗΕ μας
ευχήθηκε καλή τύχη, νίπτον-
τας τας χείρας του. Το πιο
εξοργιστικό είναι ότι δεν έχου-

με καμία συναίσθηση του τι σημαίνει αυτό
το ναυάγιο, αφού η επόμενη μέρα μας βρί-
σκει και πάλι στο σημείο μηδέν. Και όταν
μιλώ για σημείο μηδέν, εννοώ την αδράνεια
της πολιτικής μας ηγεσίας να αναλάβει
άμεσα δράση προτού βρεθούμε αντιμέ-
τωποι με νέα μη ανατρέψιμα δεδομένα.
Αντ’ αυτού οι φωστήρες της πολιτικής μας
σκηνής επιστρέφοντας από το Κραν-Μον-
τάνα, οι μισοί τσακώνονται για τους χει-
ρισμούς που έγιναν (βλέπε ΑΚΕΛ-ΔΗΣΥ),
ενώ οι υπόλοιποι (βλέπε Ενδιάμεσοι) αι-
σθάνονται δικαιωμένοι. Δικαιωμένοι ως
προς τι βέβαια δεν μας διευκρίνισαν. Ούτε
και μας εξήγησαν γιατί πρέπει να αισθά-

νεται κανείς έστω και την παραμικρή δι-
καίωση όταν οι 40.000 Τούρκοι στρατιώτες
παραμένουν χωρίς προοπτική αποχώρησης
και οι εγγυήσεις του ’60 συνεχίζουν να
ισχύουν, την ίδια στιγμή μάλιστα που η
διεθνής κοινότητα σφυρίζει αδιάφορα, η
τουρκική φρεγάτα κόβει βόλτες έξω από
την κυπριακή ΑΟΖ και ο Τσαβούσογλου
επικαλείται τα δικαιώματα των Τ/κ για το
φυσικό αέριο. Και επιπρόσθετα ο ΟΗΕ δεν
μοιάζει διατεθειμένος να στριμώξει την
Τουρκία αλλά ούτε και οι μεγάλες δυνάμεις
(βλέπε ΗΠΑ) μοιάζει να έχουν αυτή την
πρόθεση. Για εμάς βέβαια όλα αυτά είναι
ψιλά γράμματα διότι εκείνο που προέχει
είναι να τσακώνεται ο Δίπλαρος με τον
Λουκαΐδη στα τηλεοπτικά πάνελ, να βγάζει
ανακοινώσεις ο Προδρόμου για το «κατη-
γορώ» του ΑΚΕΛ και να σεργιανίζει ο Εν-
διάμεσος Παπαδόπουλος στις τηλεοράσεις
περιφέροντας τον δικαιωμένο του πατριω-

τισμό, χαρούμενος που ο Πρόεδρος της
Δημοκρατίας άρχισε λέει να συγκλίνει με
τις ενδιάμεσες θέσεις. Δεν είναι απλώς
θλιβερό, είναι κάτι περισσότερο. Διότι αν-
τικατοπτρίζει τη σχιζοφρένεια της πολιτικής
μας συνείδησης και κυρίως την ανικανό-
τητά μας να συνειδητοποιήσουμε με ρε-
αλισμό τα νέα δεδομένα προτού μετατρα-
πούν σε νέα τετελεσμένα.

Η κυβέρνηση όφειλε σ’ αυτά τα δύο
χρόνια των διαπραγματεύσεων, πέρα από
το να πηγαινοέρχεται στην Ελβετία και
να προσπαθεί να κατευνάσει τα οργισμένα
Ενδιάμεσα πνεύματα, να δημιουργήσει το
υπόβαθρο που θα ωρίμαζε την πολιτική
μας κρίση και σκέψη περί της σημασίας
εξεύρεσης βιώσιμης λύσης και περί των
κινδύνων που ελλοχεύουν από την μη
εξεύρεση. Και όχι να αφήνει τους ενδιά-
μεσους πατριώτες να «εκβιάζουν» συναι-
σθηματικά τον κόσμο χωρίς να έχουν ου-

σιαστικά τίποτα να προτείνουν πέρα από
κούφια συνθήματα και ανυπόστατες «στρα-
τηγικές», προκειμένου να διασφαλίσουν
την πολιτική τους καριέρα. 

Άκουγα τις προάλλες τον κ. Παπαδόπουλο
στο ΣΙΓΜΑ να επαναφέρει το επιχείρημά
του για μια «νέα στρατηγική» η οποία όπως
λέει θα προκαλέσει πολιτικό και οικονομικό
κόστος στην Τουρκία. Διότι, όπως ισχυρί-
στηκε το Κυπριακό δεν πρόκειται να λυθεί
στο τραπέζι των διαπραγματεύσεων αλλά
μόνο μέσα από πιέσεις που θα εξασκήσουμε
εμείς και οι οποίες θα επιφέρουν αυτό το
κόστος. Πώς θα το επιτύχει αυτό ο κ. Πα-
παδόπουλος δεν μας εξήγησε βέβαια, διότι
προφανώς δεν έχει τίποτα να μας πει. Δεν
έχουμε ωστόσο περιθώρια να ακούμε άλλες
τέτοιες μπαρούφες περί νέων στρατηγικών
και πιέσεων, διότι αυτό που χρειαζόμαστε
σ’ αυτή την πολύ κρίσιμη φάση είναι άμεσο
χειρισμό των γεγονότων και όχι τζάμπα

μαγκιές. Διότι αν υπάρχει έστω και ένας ο
οποίος πραγματικά να πιστεύει ότι η νέα
στρατηγική του κ. Παπαδόπουλου και των
ενδιάμεσων θα λυγίσει τη νέα στρατηγική
της Τουρκίας τότε πραγματικά είμαστε άξιοι
της μοίρας μας. 

Ο κ. Μιχάλης Παπαπέτρου, σε πρόσφατο
άρθρο του, το έθεσε πολύ εύστοχα και ου-
σιαστικά και γι’ αυτό αντί επιλόγου, πα-
ραθέτω την άποψη του:

«Για να μην είναι το ναυάγιο της Ελβετίας
το τέλος του δρόμου χρειάζεται δράση και
ευελιξία πριν το ραγισμένο γυαλί να σπάσει.
Διαφορετικά οι δρόμοι χωρίζουν και οι μα-
ξιμαλιστικές θέσεις ‘αρχών’ μετατρέπονται
σε εφιάλτη. Και οι δήθεν αγώνες για το δί-
καιό μας μετατρέπονται σε κοροϊδία, αφού
ντε φάκτο οδηγούν την Κύπρο στην κα-
ταστροφή και την απόγνωση».

Εμείς οι ναυαγοί
AKAΡΙΑΙΑ / Της ΕΛΕΝΗΣ ΞΕΝΟΥ

elenixenou11@gmail.com

«Είναι λυπηρό που χάρη κομματικών σκο-
πιμοτήτων κάποιοι υιοθετούν θέσεις που
μπορεί αναίτια να οδηγήσουν τρίτους
στην απόδοση ευθυνών στην ελληνοκυ-
πριακή πλευρά» ανέφερε τις προάλλες ο
αναπληρωτής κυβερνητικός εκπρόσωπος

Βίκτωρας Παπαδόπουλος, αναφερόμενος στο ΑΚΕΛ και
την επίθεση του Άντρου Κυπριανού προς τους χειρισμούς
του Νίκου Αναστασιάδη. Παρόμοια είχε τοποθετηθεί
πριν από λίγο καιρό, όταν ο Νικόλας Παπαδόπουλος
ασκούσε κριτική στον Πρόεδρο Αναστασιάδη, λέγοντας
χαρακτηριστικά πως ο ΔΗΚΟϊκός πρόεδρος άρχισε από
νωρίς την προεκλογική εκστρατεία του 2018. 

Σε παρόμοια συμπεράσματα κατέληξαν βέβαια και
άλλοι εκπρόσωποι του Δημοκρατικού Συναγερμού τις
μέρες που πέρασαν. Από τα τηλεοπτικά πάνελ, ο βου-
λευτής του ΔΗΣΥ Ονούφριος Κουλλά αποφάσισε πως
ο εκτελεστικός διευθυντής του Κέντρου Μελετών Τάσσος
Παπαδόπουλος και εξ απορρήτων του Νικόλα Παπα-
δόπουλου θέλει διχοτόμηση. Ο δε Ευθύμιος Δίπλαρος
σε μία αλήστου μνήμης τηλεοπτική εμφάνιση, κατη-
γόρησε το ΑΚΕΛ ότι υπερασπίζεται τουρκικές θέσεις
και πως προωθεί το «λύση να ναι κι ό,τι να ναι». 

Είτε συμφωνεί κάποιος με το ΑΚΕΛ είτε όχι με τις
θέσεις του, είναι λίγο οξύμωρη η στάση που κρατούν
ΔΗΣΥ και κυβέρνηση. Δεν μπορείς δηλαδή μέχρι τώρα
να εξαίρεις τη στάση υπέρβασης που έδειξε ως αξιωματική
αντιπολίτευση και ως το μόνο κόμμα που στηρίζει τους
χειρισμούς του Προέδρου στο Κυπριακό, αλλά μόλις
αυτό διαφοροποιηθεί και επικρίνει χειρισμούς του Προ-
έδρου, να κατηγορείται για μικροκομματικές σκοπιμό-
τητες και υιοθέτηση των θέσεων της Τουρκίας. 

Με τον ίδιο τρόπο και το ΔΗΚΟ. Ο πρόεδρος του
ΔΗΚΟ Νικόλας Παπαδόπουλος έχει μία συγκεκριμένη
γραμμή στο Κυπριακό και αυτήν υποστηρίζει. Πάνω σε
αυτή θα δεχτεί κριτική ή θα υποστηριχθεί από την κυ-
πριακή κοινωνία. Το αν αυτό είναι μέρος της στρατηγικής
που ακολουθεί για τις προεδρικές εκλογές, είναι ένα
άλλο ζήτημα. Αυτό δεν είναι καθόλου αθέμιτο εν μέσω
προεκλογικής εκστρατείας, καθώς βάσει των θέσεών
του θα κληθεί ο κόσμος να τον ψηφίσει.  Με τη λογική
της κυβέρνησης και της κυβερνητικής παράταξης να
υποθέσουμε πως όλοι, συμπεριλαμβανομένης της κυ-
βέρνησης, να κλείσουν τα στόματα και να δέσουν τα
χέρια, ώστε να μην κατηγορηθούν από τους πολιτικούς
τους αντίπαλους για προεκλογικές σκοπιμότητες; Μάλλον
όχι. Δεν είναι μόνο η κυβέρνηση, ωστόσο, που προχωρεί
σε αυθαίρετα συμπεράσματα. Και το ΑΚΕΛ πολλές φορές
πίσω από κάθε κίνηση του Προέδρου Αναστασιάδη
βλέπει προεκλογικούς τακτικισμούς, ενώ τα περί φου-
στανέλας που αναφέρει συνεχώς κατάντησε πλέον τε-
τριμμένο ανέκδοτο. Πέραν του αν κάποια πολιτική
ομάδα έχει μπει ή όχι στον προεκλογικό, είναι τουλάχιστον
προσβλητικό για οποιοδήποτε, να θεωρείται είτε οπαδός
της διχοτόμησης είτε οπαδός της όποιας λύσης. Τέτοιες
τοποθετήσεις πλήττουν ανεπανόρθωτα το πολιτικό επί-
πεδο του τόπου και απομακρύνουν ολοένα και περισ-
σότερο τους πολίτες από τα πολιτικά πράγματα. 

Σε ένα καίριο ζήτημα, όπως είναι το Κυπριακό, τα
επιχειρήματα θα έπρεπε να ήταν πολύ πιο σοβαρά απ’
όσα ακούγονται το τελευταίο διάστημα. Η περιρρέουσα
που είχε προκληθεί το 2004, με την κυπριακή κοινωνία
να έχει χωριστεί σε ναινέκους και απορριπτικούς, προ-
κάλεσε αναμφίβολα βαθύ ρήγμα στην κυπριακή κοινωνία.
Μία πληγή που ακόμα και σήμερα δεν επουλώθηκε. Η
αναβίωση αυτού του κλίματος είναι το τελευταίο πράγμα
που θα έπρεπε να επιδιώκουν πολιτικά πρόσωπα και
κυβερνώντες. Θέλουμε να πιστεύουμε πως για τη βελ-
τίωση της πολιτικής ζωής του τόπου, αλλά και για την
αποφυγή ενός νέου εθνικού διχασμού, τα πολιτικά επι-
χειρήματα που θα ακολουθήσουν θα είναι σίγουρα κα-
λύτερα από τα όσα μέχρι τώρα ακουστήκαν. Μόνο έτσι
θα μπορέσει και ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας να
κρατήσει κοντά του ενωμένη την κυπριακή κοινωνία.
Με σοβαρά επιχειρήματα γύρω από το τι συνέβη και
το τι πέτυχε η πλευρά μας. Φθηνά επιχειρήματα περί
προεκλογικών σκοπιμοτήτων, περί οπαδών της όποιας
λύσης και οπαδών της διχοτόμησης απομακρύνουν
ολοένα και περισσότερο τους πολίτες από την πολιτική
ζωή του τόπου. Και σίγουρα σε καμία περίπτωση δεν
περιποιεί τιμή σε όσα πολιτικά πρόσωπα τα διαδίδουν
και τα μεταφέρουν.

Να βρούμε
επιχειρήματα

ΔΙΕΛΚΥΣΤΙΝΔΑ/ Tης ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ 

economidoum@kathimerini.com.cy

Η κρίση
θέλει ηγέτη

ΣΥΝΙΣΤΩΣΕΣ / Του ΤΑΣΟΥ ΤΡΥΦΩΝΟΣ

trifonost@sppmedia.com

Το ομολογουμένως πετυχημένο σλόγκαν
της προεκλογικής εκστρατείας του Νίκου
Αναστασιάδη το 2013 του έδωσε την ώθηση
για τη μεγαλειώδη νίκη του με 57%. Το πο-
λιτικό σκηνικό είναι διαχρονικά ευμετάβλητο
και ένας καλός πολιτικός survivor – όπως

απέδειξε ο Αναστασιάδης ότι είναι– οφείλει να «πιάνει»
τις αλλαγές και τις ανάγκες των καιρών. Έτσι ενώ μετά
το δημοψήφισμα για το σχέδιο Ανάν, ο Νίκος Αναστα-
σιάδης θεωρήθηκε από τους περισσότερους πολιτικά
«τελειωμένος», οι συνθήκες και οι καταστάσεις τον
έβαλαν στο προεδρικό μέγαρο εννέα χρόνια μετά. Ήταν
η Κύπρος της κρίσης, του μνημονίου και μιας αριστερής
διακυβέρνησης από τον Δημήτρη Χριστόφια που έδειξε
να μην έχει τα αντανακλαστικά να αντιμετωπίσει την
κρίση. Έτσι ο αντιδημοφιλής Αναστασιάδης του 2004,
φάνηκε ως η μόνη επιλογή σε μια περίοδο κρίσης για
τον κυπριακό λαό. Άλλωστε ένα εκλογικό σώμα, αν θέλει
να ψηφίζει σωστά, δεν θα πρέπει να ψηφίζει τον πιο
αρεστό αλλά τον πιο ωφέλιμο. Ο Αναστασιάδης κατάφερε
να περάσει το μήνυμα ότι ήταν ο πιο ωφέλιμος για τον
τόπο τη συγκεκριμένη χρονική περίοδο. Τώρα η κρίση
δεν αφορά την οικονομία, που ομολογουμένως τα πάμε
καλύτερα από ό,τι φανταζόμασταν μετά τον Μάρτιο του
2013. Τώρα η κρίση αφορά το εθνικό μας θέμα, το Κυ-
πριακό. Μετά το ναυάγιο του Κραν-Μοντάνα και εν όψει
των προεδρικών εκλογών του Φεβρουαρίου, τα δεδομένα,
οι ισορροπίες και οι καταστάσεις έχουν πάλι αλλάξει. Εί-
παμε, στην πολιτική τίποτα δεν είναι σταθερό, τίποτα
δεν είναι μονοδιάστατο.
Φαίνεται, λοιπόν, ότι η κοι-
νή γνώμη έχει μπροστά της
το εξής σκηνικό. Έναν Νι-
κόλα Παπαδόπουλο που δεί-
χνει να έχει μαξιμαλιστικές
θέσεις και ουτοπικές τις
οποίες δεν μπορεί να ακο-
λουθήσει ή ένα επιβραβεύ-
σει το μεγαλύτερο ίσως πο-
σοστό του πληθυσμού. Θέ-
σεις όπως «νέα στρατηγι-
κή», «να κάνουμε το κόστος
της κατοχής δυσβάσταχτο
για την Τουρκία» ή «καταγ-
γελία της σε όλα τα διεθνή βήματα και οργανισμούς»
απευθύνονται –επιτρέψτε μου– μόνο σε αφελείς. Άλλωστε,
αν ήταν να αποδώσουν θα γίνονταν και επί της 11χρονης
διακυβέρνησης του Σπύρου Κυπριανού που δεν είδαμε
να έχει κάποιο κόστος η Τουρκία η οποία προχώρησε
και σε ανακήρυξη του ψευδοκράτους το 1983, ούτε και
κατά τη διακυβέρνηση του Τάσσου Παπαδόπουλου, όπου
όχι μόνο δεν μπλοκάραμε την ενταξιακή της πορεία αλλά
δώσαμε και τη συναίνεσή μας.

Από την άλλη ο κόσμος φαίνεται να πιστεύει ότι η
επιλογή του άγνωστου Χ υποψηφίου από το ΑΚΕΛ, θα
αποτελεί –δικαίως ή αδίκως– έκφραση της πολιτικής της
«όποιας λύσης». Άρα αυτή τη στιγμή που μιλάμε ο Νίκος
Αναστασιάδης φαίνεται να είναι ο ρεαλιστής πολιτικός
που μπορεί ακόμα να διαπραγματευτεί μια αξιοπρεπή
λύση για ένα «λειτουργικό κράτος» όπως προέταξε πρό-
σφατα στο Κραν-Μοντάνα. Όμως για να επιβεβαιωθεί
αυτό, ο Πρόεδρος πρέπει να αποδείξει για ακόμη μια
φορά ότι διαθέτει τη στόφα ηγέτη. Περνάμε ίσως τη με-
γαλύτερη κρίση στην ιστορία του Κυπριακού. Το σκηνικό
είναι πιο περίπλοκο από ποτέ. Η επόμενη μέρα κινείται
σε αχαρτογράφητα νερά. Χρειάζεται μεγάλη μαεστρία
για να κρατηθεί η διαδικασία ζωντανή και κυρίως να μη
φύγουμε από το πλαίσιο του ΟΗΕ και της ομοσπονδίας.
Χωρίς αυτά ο Νίκος Αναστασιάδης θα πάει στις εκλογές
χωρίς αφήγημα, χωρίς πεδίο για να κινηθεί και να πείσει.
Χρειάζεται μια εντυπωσιακή κίνηση μέσα στον Σεπτέμβριο
που θα «ξαναζεστάνει» τις «μηχανές» της διαδικασίας.
Ο κυπριακός λαός εναπόθεσε επάνω του τις ελπίδες του
για λύση το 2013. Το ίδιο είχε κάνει και το 2008 με τον
Δημήτρη Χριστόφια που είχε και την ετικέτα «ο Πρόεδρος
της λύσης». Τώρα είναι η ώρα του Αναστασιάδη. Πρέπει
να ξαναδώσει στη διαδικασία νέα πνοή και να εξαναγκάσει
την Άγκυρα να επανέλθει στις παραμέτρους του ΟΗΕ
και στον αντικειμενικό σκοπό της ομοσπονδίας. Η πρό-
κληση για τον Νίκο Αναστασιάδη είναι τεράστια: η επι-
βίωση της διαδικασίας του Κυπριακού κρίνει και τη δική
του πολιτική επιβίωση.   
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Η διάσκεψη στο Κραν-Μοντάνα
ανήκει στο παρελθόν, ωστόσο, όσο
κάθεται η σκόνη της τόσο θα βγαί-
νουν και πιο ουσιώδη συμπερά-
σματα. Κι αυτό γιατί ακόμη και
εμείς που ήμασταν εκεί, περισσό-

τερο είχαμε το άγχος της μετάδοσης παρά την
ψυχραιμία της ανάλυσης. Ακόμη και τότε όμως,
ένα από τα πρώτα συμπεράσματα που έβγαινε
ήδη από την πρώτη-δεύτερη μέρα, είναι πως
«δεν τσουλάει» η συζήτηση. Πίσω από κλειστές
πόρτες, όλων των ειδών τελικά οι συζητήσεις
λάμβαναν χώρα, παρά αυτή που θα έπρεπε να
αφορά την ουσιαστική διαπραγμάτευση.

Εφόσον, λοιπόν, η συζήτηση δεν κυλούσε,
κι αναλώθηκε για μέρες σε διαδικαστικά ζητή-
ματα, και εκφραζόταν παράλληλα μια αισιοδοξία
που είχε την ουρά της στις συνομιλίες στο
παλιό αεροδρόμιο της Λευκωσίας, ποιος έχει
την ευθύνη; Ο κ. Αϊντε είναι ο πρώτος. Όχι
γιατί πρέπει να βρεθεί ένας αποδιοπομπαίος
τράγος, αλλά γιατί κατέστησε ο ίδιος τον εαυτό
του μέρος του προβλήματος, χρησιμοποιώντας
όλα τα μέσα για να εκβιάσει το χρόνο, την πρό-
οδο, το αποτέλεσμα. Από «φόβους» για θερμό
επεισόδιο στην ΑΟΖ, αν δεν υπήρχε μια κάποια
συμφωνία μέχρι την ημερομηνία γεώτρησης
(είτε εκβιασμό το πεις είτε λάθος, δεν θα είναι
το πρώτο αλλά πάντως είναι μια εντελώς άστοχη
για τη βαρύτητα της θέσης του άποψη) μέχρι
χειρισμούς του που προκάλεσαν εκνευρισμό
στο Κραν-Μοντάνα.

Η δε έλευση του «μηχανικού» Γκουτιέρες
δεν κατάφερε να αναστρέψει την πορεία. Και
εκείνος έχει τη δική του ευθύνη. Γιατί πίστεψε
προφανώς πως βρίσκονταν κοντά οι πλευρές,
όταν ένα όχι μηδενικού αθροίσματος συμπέ-
ρασμα λέει το εξής. Σε πάνω από 18-20 μήνες
διαπραγμάτευσης και σε όχι τόσο καίρια κε-
φάλαια του Κυπριακού, ποια έχουν κλείσει;
Πού θα μπορούσε και επικοινωνιακά και επί
της ουσίας να βασιστεί η διαδικασία των 10
μερών για να πάει παρακάτω; Ο ευσεβής πόθος
του κ. Αϊντε, συγχωρείται μέσα στον άνευ ορίων
κατά πως φαίνεται ενθουσιασμό του, και καλά
έκανε να είναι αισιόδοξος, που όμως φαίνεται
να συμπαρέσυρε και τους συν αυτώ σε ανώτερο

επίπεδο. Με αποτέλεσμα το άδοξο κλείσιμο
μιας διαδικασίας για την οποία οι ίδιοι οι συμ-
μετέχοντες είχαν καταβάλει πολύ μεγαλύτερες
προσπάθειες από όλους μας. Αν κάποιος πρέπει
να κοιτά πίσω και λυπάται, αυτός ο είναι ο Πρό-
εδρος της Δημοκρατίας. Όχι γιατί έχασε χρόνο,
αλλά γιατί ξέρει ότι έφτασε κοντά σε μια συμ-
φωνία η οποία σκάλωσε στην προφορική ευε-
λιξία της Τουρκίας και την παντελή απουσία
οποιασδήποτε γραπτής δέσμευσης. Αν επίσης
πρέπει να υπάρχει κάποιος άλλος που να κοιτά
πίσω και να κουνάει με λύπη του κεφάλι του,
είναι ο Μουσταφά Ακιντζί. Απευθυνόμενος στη
δική του κοινότητα για την οποία δεν κατάφερε
να πραγματώσει τις ελπίδες που ο ίδιος έθρεψε
με την εκλογή του. Ξέραμε πως δεν θα μπορούσε
να κάνει ελιγμούς στην παρουσία της Τουρκίας,
δεν περιμέναμε τη σιωπή του να είναι τόσο εκ-
κωφαντική.

Ας κοιτάξει πίσω και η εσωτερική πολιτική
σκηνή, που τώρα αρχίζει για δικούς της λόγους
να παίζει ένα εκτός Κύπρου παιχνίδι αναφορικά
με το τι πραγματικά έγινε στο Κραν-Μοντάνα.
Αρνούμαι τις συνωμοσιολογικές θεωρίες και
πως στις έξι τα ξημερώματα της προηγούμενης
Παρασκευής μετά από ώρες διαπραγμάτευσης
που οδήγησαν στο ναυάγιο, Ελλάδα και Κύπρος
συνεννοήθηκαν μέχρι κεραίας τι θα πουν, ώστε
να μην έχει καταγραφεί καμία αντίφαση μέχρι
σήμερα. Αντίφαση που θα φανέρωνε την προ-
σπάθεια μετάλλαξης των όσων έλαβαν χώρα.
Δεν μένουν μόνο τα γραπτά. Μένουν και τα
λόγια που γίνονται γραπτά. Κι όσοι αμφισβητούν
το τι έγινε το κάνουν για δικούς τους λόγους.
Αυτό όλο ήταν το αποτέλεσμα. Καιρός να δούμε
το μετά, το παρακάτω. Κι αν ήταν δύσκολο μια
φορά πριν, τώρα είναι ακόμη πιο δύσκολο. Πρέ-
πει οι πολιτικοί ταγοί να βάλουν τώρα το μυαλό
τους να δουλέψει αλλιώς. Να προετοιμάσουν
σενάρια και αντιδράσεις για να μη χάσει η Κύ-
προς το δίκιο που απέδειξε ότι έχει απέναντι
στην Τουρκία, στα μάτια τρίτων. Εκείνων που
ασχολήθηκαν με το Κυπριακό ως επαγγελματίες
και που τώρα δεν θέλουν και πολύ για να μας
κατηγορήσουν. 

ΕΝ ΚΑΜΙΝΩ / Του ΜΙΧΑΛΗ ΤΣΙΚΑΛΑ

Δεν μένουν μόνο τα γραπτά 

tsikalasm@kathimerini.com.cy

<<<<<<

Χρειάζεται μεγάλη
μαεστρία για να
κρατηθεί η διαδι-
κασία ζωντανή και
κυρίως να μη φύ-
γουμε από το πλαί-
σιο του ΟΗΕ και
της ομοσπονδίας.

Ο Γιούνκερ έγινε καθηγητής στην Ελλάδα…
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Ε δώ και οκτώ μήνες η διαπραγμάτευση
για λύση στο Κυπριακό πάει στραβά.
Χαρακτηριστικό δείγμα γραφής η

αποχώρηση Αναστασιάδη από το Μον Πε-
λερέν στις 16 Νοεμβρίου 2016. Χαρακτη-
ριστικό δείγμα γραφής η πολύμηνη διακοπή
της διαδικασίας εξαιτίας της λάθος απόφαση
της Βουλής των Αντιπροσώπων για το ενω-
τικό δημοψήφισμα και της εκτός κάθε λο-
γικής αντίδραση του Μ. Ακιντζί.  Το σκηνικό
αυτής της κατάστασης επανελήφθη στο
Κραν-Μοντάνα, από τις 28 Ιουνίου στις 7
Ιουλίου. Παρά τις ελπίδες που δημιούργησε
η φρέσκια εικόνα που εμφάνισε ο νέος γ.γ.
του ΟΗΕ, αυτό δεν οδήγησε σε ουσιώδη
πρόοδο. Η κατάρρευση των συνομιλιών,
όπως δηλώθηκε επισήμως από τον Α. Γκου-
τιέρες στις 7 Ιουλίου αποτελεί μία ακόμα
σκληρή σελίδα στις μακρές προσπάθειες
για να αλλάξουν τα πράγματα. Βλέπω ως
εξής τους λόγους που έφεραν την κατά-
σταση σε αυτό το σημείο: 

1. Καμιά διπλωματική μάχη δεν κερδί-
ζεται εάν δίνεις την εικόνα ότι πας σε
αυτήν με το ζόρι. Οι συνεχείς δισταγμοί,
η μάχη για πρόσκαιρες εντυπώσεις, δεν
βοήθησαν στη δημιουργία του καλύτερου
δυνατού κλίματος γύρω από τις συνομιλίες.
Ειδικότερα, θέλω να υπογραμμίσω ότι δεν
περιποιεί τιμή σε κανένα στην ε/κ πλευρά
το γεγονός ότι η πρόταση της τουρκικής
πλευράς στα ζητήματα που συνδέονται
με την Ασφάλεια διέρρευσε σχεδόν αυ-
τομάτως σε ε/κ μέσο ενημέρωσης. 

2. Η βασική θέση της Τουρκίας στα ζη-
τήματα Ασφάλειας ήταν γνωστή στην ε/κ
ηγεσία μέσα από τις επαφές του γ.γ. του
ΑΚΕΛ Α. Κυπριανού στην Κ/Πολη στις αρ-
χές του 2016. Σε αυτό το διάστημα θα
μπορούσε να Πρόεδρος Αναστασιάδης να
είχε ορίσει ειδικό απεσταλμένο του που
να έκανε τη βασική προεργασία για να
δούμε πού στέκουν τα πράγματα. Δεν
έγινε αυτό, ενώ και η ύλη που συγκέντρωσε
ο απεσταλμένος του γ.γ. του ΟΓΕ Έσπεν
Μπαρθ Αϊντε στο κεφάλαιο της Ασφάλειας
δεν κρίθηκε ως επαρκής λίγες ημέρες πριν
από τη Διάσκεψη. 

3.Η διαφωνία που οδήγησε τις συνομιλίες
σε αδιέξοδο, εξ όσων μαθαίνουμε από τον
Τύπο, συνδεόταν με την πτυχή της Ασφά-
λειας. Αν οι ειδήσεις είναι ακριβείς, η ε/κ
πλευρά και ελληνική ζητούσαν οριστική
κατάργηση του συστήματος των εγγυήσεων
και των στρατιωτικών μονάδων της ΕΛΔΥΚ

και ΤΟΥΡΔΥΚ σε μια 15ετία, ενώ η τουρκική
και τ/κ ήθελαν επανεξέταση του ίδιου θέ-
ματος στην 15ετία υπό το φως των τότε
δεδομένων. Εκτιμώ ότι η ε/κ πλευρά σταθ-
μίζοντας όλα τα δεδομένα θα μπορούσε
να κάνει δύο κινήσεις: 

Πρώτο, να ανακοινώσει σε κάθε επίπεδο
ότι η αποχώρηση του κατοχικού στρατού
και η κατάργηση των μονομερών ή και πο-
λυμερών επεμβατικών δικαιωμάτων συνιστά
την πλήρη και κορυφαία προτεραιότητά
της, και, δεύτερο, να κάνει διαπραγμάτευση
πάνω στην τουρκική πρόταση, ζητώντας
αλλαγές όπως λ.χ. επανεξέταση/τερματισμός
σε μια 10ετία της παρουσίας της ΕΛΔΥΚ
και ΤΟΥΡΔΥΚ, ή διασύνδεση της επανεξέ-
τασης/τερματισμού της παρουσίας τους,
υπό το φως της προόδου της ευρωτουρκικής
σχέσης λ.χ. σε πρόοδο σε αριθμό από εν-
ταξιακά κεφάλαια. 

Το περιεχόμενο για τη διάζευξη που
χρησιμοποιώ, (επανεξέταση ή τερματι-
σμός), βρίσκεται σε συνάρτηση από την
τελική μορφή που θα έπαιρνε η συζήτηση
για την κατάργηση των επεμβατικών δι-
καιωμάτων του 1960. Προφανώς αυτά δεν
γίνονται στην τελευταία στιγμή. Προ-
ηγούνται οι ειδικοί απεσταλμένοι, τίθενται
εφικτοί στόχοι, αναζητούνται συμμαχίες,

περνάς τη θέση για κατάργηση των επεμ-
βατικών δικαιωμάτων στα Συμπεράσματα
του Ευρωπαϊκού Συμβουλίου στις 24 Ιου-
νίου. Έτσι, γνωρίζεις το πεδίο, αποκτάς
περισσότερη ισχύ, βλέπεις τη μεγάλη ει-
κόνα και παίρνεις αποφάσεις. 

4. Το δίλημμα ήταν ανάμεσα στη συν-
τήρηση του ισχύοντος συστήματος του
1960 με ό,τι αυτό σημαίνει (κυρίως, μο-
νομερή/πολυμερή στρατιωτικά επεμβατικά
δικαιώματα, μόνιμη παρουσία ΕΛΔΥΚ,
ΤΟΥΡΔΥΚ) και στην ουσιώδη βελτίωση
των πιο πάνω (όπως συνιστά το χρονικό
όριο για επανεξέταση της παρουσίας τους
σε καθορισμένο χρονικό διάστημα). Το
αδιέξοδο στο Κραν-Μοντάνα σημαίνει
διατήρηση του συστήματος του 1960, με
ό,τι αυτό συνεπάγεται. Θυμίζω ότι τα
Σχέδια Ανάν το 2003 και 2004 στο κεφάλαιο
της Ασφάλειας προέβλεπαν φωτοτυπική
μεταφορά της Συνθήκης Εγγυήσεων του
1960. Συνεπώς η επιδίωξη στο Κραν-Μον-
τάνα θα έπρεπε να ήταν η ουσιώδης βελ-
τίωση τόσο των σχετικών προνοιών της
Ζυρίχης, όσων και ουσιώδη βελτίωση των
σχετικών κεφαλαίων στα Σχέδια Ανάν. 

5. Τι μπορεί να γίνει από εδώ και πέρα;
Δεν γνωρίζω αν ο ΟΗΕ θελήσει να κάνει
μια ακόμα προσπάθεια. Αν υπάρχει ακόμα

χρόνος και αν θελήσει να το επιχειρήσει,
χρειάζεται ο ίδιος ο γ.γ. να αναλάβει τα ηνία
της, αλλιώς δεν έχει νόημα μια επανάληψη
του σκηνικού όπως στο Κραν-Μοντάνα. Ο
γ.γ. του ΟΗΕ μπορεί να θέσει υπόψη των
δύο μερών το «πλαίσιο Γκουτιέρες» και
κάθε πλευρά να υποβάλει τις τελικές θέσεις
της στα ζητήματα που εκκρεμούν. Ο γ.γ.
του ΟΗΕ να τις αξιολογήσει και να υποβάλει
μια δική του συμβιβαστική πρόταση, ικανή
να καλύπτει τις βασικές ανησυχίες των δύο
πλευρών ώστε, η Κύπρος, όπως δήλωσε ο
ίδιος, να καταστεί μια κανονική χώρα. 

6. Δεν βλέπω τι άλλο μπορεί να αλλάξει
το διαφαινόμενο στρατηγικό αδιέξοδο.
Πλέον τα πράγματα λειτουργούν αντί-
στροφα και ήδη ο Μ. Τσαβούσογλου μίλησε
δημόσια για αναζήτηση λύσης πέρα από
τις παραμέτρους που θέτει ο ΟΗΕ. Μια
τέτοια αλλαγή θα ήταν απολύτως κατα-
στροφική για το μέλλον της Κύπρου, συ-
νεπώς η ε/κ ηγεσία έχει την πλήρη ευθύνη
να λάβει την πρωτοβουλία ώστε ο γ.γ. του
ΟΗΕ να κινήσει τα νήματα μιας νέας προ-
σπάθειας. Τώρα, πριν να εμφανιστούν
εξελίξεις που να οδηγούν σε επιλογές
χωρίς επιστροφή.

www.larkoslarkou.org.cy

Μοντάνα ήταν και πάει...
Του ΛΑΡΚΟΥ ΛΑΡΚΟΥ

Kυριακή 16 Ιουλίου 2017

«Ο ι μαθητές, οι γονείς, οι συ-
νάδελφοί της εκπαιδευτικοί
και όλη η Ευρυτανία είναι

στο πλευρό της μοναχής Φεβρωνίας»
διαβάζουμε σε δικτυακό τόπο της Στε-
ρεάς Ελλάδος, ενώ «σε κοινή ανακοί-
νωσή τους οι ΕΛΜΕ των νομών της
Στερεάς (Ευρυτανίας, Φθιώτιδας, Φω-
κίδας, Βοιωτίας και Εύβοιας) καταγ-
γέλλουν τον προϊστάμενό της Δευτε-
ροβάθμιας Εκπαίδευσης Ευρυτανίας...
για πληθώρα διώξεων σε εκπαιδευτι-
κούς, για “ψύλλου πήδημα”...». Η μο-
ναχή, στην οποία συμπαραστέκονται
οι ΕΛΜΕ της Στερεάς Ελλάδος, ήταν
ταυτόχρονα και διευθύντρια λυκείου
και ως τέτοια καταπάτησε τους νόμους
Θεού και ανθρώπων. Ψευδομαρτύρησε
στα υπηρεσιακά έγγραφα προς το
υπουργείο Παιδείας σχετικά με τον
αριθμό των μαθητών που είχε στο
σχολείο της. Τον διόγκωσε, λένε, για
να μην κλείσει το ΕΠΑΛ Φραγκίστας.

Θα πιστέψουμε μόνο εκείνους που
λένε ότι η μοναχή είχε καλό σκοπό
και όχι τους άλλους κακεντρεχείς που
ισχυρίζονται ότι στόχος της ήταν να
παραμείνει διευθύντρια στο εν λόγω
σχολείο παίρνοντας τα σχετικά επι-
δόματα θέσης. Αλλά εδώ τίθεται ένα
ερώτημα προς τις ΕΛΜΕ. Τι διδάσκουν
με τη στάση τους οι συνδικαλιστές
της εκπαίδευσης; Μήπως μαθαίνουν
στα παιδιά μας ότι οι παρανομίες είναι
προς έπαινο και όχι ψόγο, όπως έγραψε
και μια τοπική εφημερίδα της Ευρυ-
τανίας;

Δεν είναι τυχαία η διάχυση της
ανομίας στη χώρα, ούτε υπάρχει κά-
ποιο γονίδιο παραβατικότητας των
Ελλήνων. Αντιθέτως, είναι επίκτητο
χαρακτηριστικό. Διδάσκεται από νωρίς
στα σχολεία και στην κοινωνία. Να
σημειώσουμε εδώ ότι δύο αιρετοί της
περιοχής υπερασπίστηκαν την παρα-
νομία της μοναχής και σε δήλωσή
τους αναφέρουν ότι από όλα τα χα-
ρακτηριστικά που σύμφωνα με τον
νόμο πρέπει να έχουν οι διευθυντές
σχολικών μονάδων, η μοναχή «υστερεί
σε ένα και μόνο και αυτό δευτερεύον»
(σ.σ. αναφέρονται στην ψευδομαρ-
τυρία) και ότι «ακόμη και στο πρό-
σφατο έντυπο αξιολόγησης των διευ-
θυντών πουθενά δεν αναφέρεται η
στείρα γραφειοκρατική αντίληψη και
αποτύπωση ως βασικό χαρακτηριστικό
ενός διευθυντή ή μιας διευθύντριας...
Στην παρ. 7 του ίδιου άρθρου, το οποίο
αφορά τους διευθυντές εκπαίδευσης,
αναφέρεται αυτολεξεί: “Ενεργούν γε-
νικότερα με γνώμονα την αρχή πως
η Διοίκηση της Εκπαίδευσης πρέπει
να ασκείται όχι μόνο με την εφαρμογή
νομικών διατάξεων και επιστημονικών
αρχών αλλά και με την αντίληψη της
υποχρέωσης για την εξυπηρέτηση
των πολιτών και της κοινωνίας”».

Με άλλα λόγια, αρκεί να δηλώσει
κάποιος ότι ενεργεί με καλό σκοπό
και μπορεί να κάνει ό,τι θέλει. Και
μετά αναρωτιόμαστε γιατί κάποια κα-
λόπαιδα καίνε τρόλεϊ στην Πατησίων.
Μα το κάνουν «με την αντίληψη της
υποχρέωσης για την εξυπηρέτηση
των πολιτών και της κοινωνίας»...

Στης ανομίας
τα θρανία

Του ΠΑΣΧΟΥ ΜΑΝΔΡΑΒΕΛΗ

Α κόμη μία διαδικασία διαπραγ-
μάτευσης για το Κυπριακό
έχει φτάσει στο τέλος της,

δυστυχώς και αυτή χωρίς κανένα
ουσιαστικό αποτέλεσμα. Παρόλο
που στην αρχή ήμουν διστακτικός
να παρακολουθήσω την όλη διαδι-
κασία (είναι ιδιαίτερα ψυχοφθόρο
κάθε φορά που βρίσκεται σε εξέλιξη
διαδικασία συνομιλιών για το Κυ-
πριακό), τα όσα συνέβησαν τελικά
με έβαλαν στον πειρασμό να μελε-
τήσω λίγο περισσότερο από άλλες
φορές τα όσα διαδραματίστηκαν.

Από το 2004 και μετά, όταν είχα
διαφωνήσει έντονα με τον τότε πρό-
εδρο του ΔΗΣΥ και νυν Πρόεδρο
της Κυπριακής Δημοκρατίας Νίκο
Αναστασιάδη για την όλη του στάση
στο δημοψήφισμα για το σχέδιο
Ανάν, προσπαθώ να καταλάβω την
όλη του προσέγγιση στο θέμα της
επίλυσης του κυπριακού προβλή-
ματος.  Είναι όντως διατεθειμένος
να παραβεί όλες τις κόκκινες γραμ-
μές για να επιτύχει επίλυση του κυ-
πριακού προβλήματος με το οποι-
οδήποτε κόστος ή μέσα στο πλαίσιο
της διαπραγμάτευσης έχει την ικα-

νότητα και την ευελιξία να επιτύχει
αυτά που θέλει και παράλληλα να
εκθέσει την Τουρκία. Για να είμαι
ειλικρινής θεωρώ τον Πρόεδρο Ανα-
στασιάδη ιδιαίτερα ευφυές άτομο
και δεν πιστεύω ότι θα έφερνε οποι-
οδήποτε σχέδιο λύσης του Κυπρια-
κού σε δημοψήφισμα αν δεν υπήρ-
χαν σοβαρές πιθανότητες να υπερ-
ψηφιστεί από την ελληνοκυπριακή
πλευρά.

Τονίζω ότι παρόλο που είχα ταχ-
θεί ξεκάθαρα και είχα ψηφίσει Όχι
στο συγκεκριμένο δημοψήφισμα,
ουδέποτε είχα σταματήσει να πι-
στεύω υπέρ της επίλυσης του Κυ-
πριακού. Η άποψή μου είναι ότι ένα
μεγάλο ποσοστό από όσους κατα-
ψήφισαν το συγκεκριμένο σχέδιο
λύσης, εξακολουθούν να πιστεύουν
ότι μπορεί να βρεθεί μια δίκαιη και
βιώσιμη λύση.

Όσον αφορά τις συνομιλίες στο
Κραν-Μοντάνα, ο Νίκος Αναστα-
σιάδης έδειξε στοιχεία ηγέτη. Ήταν
αυτός που διαπραγματευόταν απευ-
θείας με την Τουρκία μέσω του
υπουργού Εξωτερικών της Μεβλούτ
Τσαβούσογλου. Αντίθετα ο Μου-

σταφά Ακιντζί σε καμία φάση της
διαπραγμάτευσης δεν κατάφερε να
αποτρέψει αυτό που όλοι τόσο καιρό
πιστεύαμε και τώρα δικαιωθήκαμε
πανηγυρικά, ότι δηλαδή δεν απο-
τελεί παρά ένα πιόνι της Τουρκίας
το οποίο σε καμία περίπτωση δεν
πρόκειται να υποστηρίξει και να
κάνει κάτι ενάντια στη βούλησή
της. Ο Πρόεδρος Αναστασιάδης από
ό,τι ακούγεται προχώρησε σε υπο-
χωρήσεις, που ενδεχομένως να μην
έπρεπε να κάνει. Κατάφερε όμως
να ξεμπροστιάσει την Τουρκία και
την κατάλληλη στιγμή απέσυρε τις
συγκεκριμένες υποχωρήσεις-προ-
τάσεις, ο οποίες αν είναι αυτές που
ακούγονται, θα πρέπει να είναι ιδι-
αίτερα προσεκτικός, αν  έχει σκοπό
να τις επαναφέρει στο μέλλον.

Ιδιαίτερα βοηθητική φαίνεται
να ήταν η όλη στάση του Έλληνα
υπουργού Εξωτερικών Νίκου Κοτζιά.
Σε καμία περίπτωση δεν προσπά-
θησε να υποσκελίσει τον Πρόεδρο
Αναστασιάδη, άφησε σε αυτόν την
πρωτοβουλία να διαπραγματεύεται
απευθείας με την Τουρκία και τον
Μεβλούτ Τσαβούσογλου, κάτι το

οποίο έχει τη δική του σημασία.
Παρόλα αυτά ήταν συνεχώς στο
πλευρό του Προέδρου της Κυπρια-
κής Δημοκρατίας, τον συμβούλευε,
τον υποστήριζε και ήταν η γέφυρα
επικοινωνίας με τον πρωθυπουργό
της Ελλάδας Αλέξη Τσίπρα. Έχουν
ακουστεί διάφορα για τη σχέση των
δύο (Αναστασιάδη και Κοτζιά), δεν
ξέρω πόσα από αυτά ευσταθούν.
Σημασία όμως έχει ότι στη συγκε-
κριμένη φάση της διαπραγμάτευσης
η συνεργασία φαίνεται να ήταν αρ-
μονική παρά τις οποιεσδήποτε δια-
φωνίες που ενδεχομένως υπήρχαν
μεταξύ τους. Ας μην ξεχνάμε ότι
εκτός από έξυπνοι και οι δύο τους
είναι και έντονοι χαρακτήρες. Όπως
έλεγε πάντοτε ο αείμνηστος Γλαύκος
Κληρίδης «το μοναδικό μας διαχρο-
νικό στήριγμα είναι η Ελλάδα, ακόμη
και να έχουμε έντονη διαφωνία μαζί
με την εκάστοτε πολιτική ηγεσία
της, οφείλουμε να στηρίζουμε τις
οποιεσδήποτε θέσεις της, αλίμονο
αν ποτέ διαρρήξουμε τις σχέσεις
μας μαζί της».  

Θετική εντύπωση μου έχει προ-
καλέσει η υπεύθυνη στάση της αξιω-

ματικής αντιπολίτευσης στην Ελ-
λάδα. Η Νέα Δημοκρατία με ανα-
κοίνωσή της επιρρίπτει όλες τις ευ-
θύνες για το ναυάγιο στο Κραν-
Μοντάνα στην αδιαλλαξία της Άγ-
κυρας όσον αφορά τα  θέματα της
Ασφάλειας και της παραμονής κα-
τοχικών στρατευμάτων, καθώς και
για την επιμονή της στη διατήρηση
παράλογων επεμβατικών δικαιω-
μάτων στην Κύπρο. Παράλληλα
επαναλαμβάνει ότι η υποστήριξή
της στις ενέργειες του Προέδρου
Αναστασιάδη είναι στέρεη και διαρ-
κής. Εν αντιθέσει με το ΑΚΕΛ στην
Κύπρο, το οποίο από την πρώτη
στιγμή που ολοκληρώθηκε η δια-
δικασία στην Ελβετία, έτρεξε να
επιρρίψει ευθύνες στη δική μας
πλευρά, αποδεικνύοντας για ακόμη
μια φορά την αδυναμία του για σο-
βαρή αντιπολίτευση, αλλά και την
ανευθυνότητα που επιδεικνύει σε
τόσο σοβαρά ζητήματα. Δεν μπορώ
παρά να συμφωνήσω με τη θέση
του αναπληρωτή κυβερνητικού εκ-
προσώπου ότι με τις συγκεκριμένες
του ενέργειες το ΑΚΕΛ οδηγεί τρί-
τους στο να επιρρίπτουν ευθύνες

στην ελληνοκυπριακή πλευρά. Αυτό
που είναι ιδιαίτερα ενθαρρυντικό
πάντως είναι η άποψη πολλών ατό-
μων οι οποίοι παραδοσιακά υπο-
στηρίζουν του ΑΚΕΛ, με τους οποί-
ους είχα την ευκαιρία να ανταλλάξω
απόψεις τις τελευταίες ημέρες, οι
οποίοι αποδοκιμάζουν την στάση
της ηγεσίας τους.

Η ελληνοκυπριακή πλευρά κα-
τάφερε τουλάχιστον να φύγει αλώ-
βητη από τη διαδικασία στο Κραν-
Μοντάνα και έχει ξεκινήσει μια τε-
ράστια προσπάθεια να ενημερώσει
τον διεθνή παράγοντα για τα όσα
συνέβησαν και φυσικά να προβάλει
την ξεκάθαρη αδιαλλαξία της Τουρ-
κίας. Οι ενέργειες του ΑΚΕΛ δυσχε-
ραίνουν την προσπάθεια αυτή σε
μια ιδιαίτερα κρίσιμη συγκυρία,
αφού μετά από αρκετό καιρό επα-
ναλαμβάνονται οι γεωτρήσεις στην
ΑΟΖ της Κύπρου για εξεύρεσή υδρο-
γονανθράκων, με την Τουρκία να
είναι έτοιμη για ακόμη μια φορά να
αμφισβητήσει την ΑΟΖ της Κύπρου.
Θεωρώ ότι σύσσωμη η πολιτική
ηγεσία της Κύπρου οφείλει να στη-
ρίξει την προσπάθεια αυτή. 

Κραν-Μοντάνα: Αναστασιάδης, Κοτζιάς και η αντιπολίτευση σε Ελλάδα και Κύπρο
Του ΑΝΔΡΕΑ ΘΕΟΔΟΤΟΥ

Προχθες το πρωί, στο πλαίσιο των πάντα
εντυπωσιακών εορτασμών της εθνικής
εορτής της Γαλλίας, η μπάντα των ενόπλων
δυνάμεων κατευθύνθηκε στην εξέδρα των
επισήμων όπου εκτός από τον Εμανουέλ
Μακρόν ήταν παρών και ο πρόεδρος των
ΗΠΑ Ντόναλντ Τραμπ. Πάντα κομψή και
καλά προβαρισμένη, η μπάντα ξεκίνησε
με κάποιες εμβατηριακές νότες για να κα-
ταλήξει να παιανίζει το «Get Lucky», πα-
λιότερο χιτ των Daft Punk. Η ηλικία (αλλά
και το ταμπεραμέντο) του προέδρου της
Γαλλίας φανερώθηκε, καθώς με δυσκολία
συγκρατιόταν να μη χορέψει ή έστω να
«σπάσει» λίγο την τελετουργική σοβαρό-
τητα. Το χαμόγελο του Μακρόν ήταν πλατύ

και το στήσιμό του αρκετά χαλαρό. Αλλοι
προσκεκλημένοι, Γάλλοι επίσημοι και επι-
τελείς δεν είχαν πρόβλημα ακόμα και να
χτυπήσουν παλαμάκια. Σε αυτό το κατα-
φανώς χαρούμενο γαλλικό ταμπεραμέντο,
μοναδική παραφωνία ήταν ο Τραμπ, ο οποί-
ος ως καθήμενος Βούδας ατένιζε την μπάντα
απορημένος, φορώντας αυτό το δήθεν σο-
βαρό ύφος που περιφέρει σε επίσημες εκ-
δηλώσεις.

Οι ερμηνείες είναι αρκετές. Καταλήγω
ότι πιθανότατα ο Τραμπ μπορεί και να
νόμιζε ότι το «Get Lucky» είναι η Μασσα-
λιώτιδα. Είναι πραγματικά κρίμα για τον
Μακρόν και τους Γάλλους, οι οποίοι επί
της ουσίας διαθέτουν τα πιο βαθιά φιλοα-

μερικανικά αισθήματα στην Ευρώπη, να
έχουν στην εθνική εορτή τους έναν πρόεδρο
των ΗΠΑ όπως ο Τραμπ. Η χθεσινή εικόνα
αντικατόπτριζε μια πραγματικότητα: Εναν
άνθρωπο ο οποίος εκμεταλλεύθηκε την
ελευθεριότητα και την αθυροστομία των
social media, αλλά και τον «αντισυστημι-
σμό» για να γίνει πρόεδρος της ισχυρότερης
χώρας του κόσμου ενάντια σε κάθε προ-
γνωστικό. Και έναν νέο που ακόμη φαίνεται
να διανύει τον μήνα του μέλιτος στην εξου-
σία, απέναντι σε «ξεδοντιασμένους» πο-
λιτικούς αντιπάλους.

Η θητεία του Μακρόν θα κρίνει πολλά
για το μέλλον της Ευρώπης. Η σύγκριση
με τους δύο προκατόχους του είναι σχετικά

εύκολη, αν και έχει μπροστά του μια ολό-
κληρη πενταετία για να δείξει αν πέρα από
το περιτύλιγμα διαθέτει και ουσία. Ιδιαίτερα
ενδιαφέρουσα είναι η δράση που δείχνει
ο Μακρόν στα ζητήματα εξωτερικής πο-
λιτικής και άμυνας. Εκτιμάται ότι πέρα από
λόγους ουσίας, ο Μακρόν ρίχνει το βάρος
του προς αυτή την κατεύθυνση διότι τον
Σεπτέμβριο ακολουθεί ένα «βαρύ» πολιτικά
πακέτο για τις εργασιακές σχέσεις και το
ασφαλιστικό. Οπως και να έχει, η μετακί-
νηση του κέντρου βάρους της Ε.Ε. από την
οικονομία, προς ζητήματα «σκληρής» κυ-
ριαρχίας, όπως η ασφάλεια θα κρίνει το
μέλλον όχι μόνο του Μακρόν, αλλά της Ευ-
ρώπης στο σύνολό της.

Το «αστέρι» του Μακρόν
Tου ΒΑΣΙΛΗ ΝΕΔΟΥ

Η Μελάνια στο Παρίσι.
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Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ 

Το ποτάμι δεν γυρίζει πίσω, λέει ο
λαός και αυτό ισχύει πλέον στις
σχέσεις του ΑΚΕΛ με το Προεδρικό.
Τόσο οι δηλώσεις του Άντρου Κυ-
πριανού όσο και του δευτέρου τη
τάξει Γιώργου Λουκαΐδη, δύο πο-
λιτικών προσώπων που στήριξαν
ιδιαίτερα τη διαδικασία επίλυσης
του Κυπριακού, από την αρχή της
εβδομάδας προετοίμαζαν για την
αρχή του τέλους. Το κόμμα της Αρι-
στεράς επέλεξε μέσω φουρτούνας
βέβαια, να σταθεί δίπλα στον Νίκο
Αναστασιάδη καθ’ όλη τη διάρκεια
της διαπραγμάτευσης μέχρι τώρα.
Υπερέβη για πολλούς εαυτόν καθώς
παραμέρισε τις νόρμες που θέλουν
την αξιωματική αντιπολίτευση πάν-
τα στο αντίπαλο στρατόπεδο και
στήριξε τη διαδικασία.

Έχοντας βέβαια γι’ αυτό να χει-
ριστεί εσωκομματικές αντιδράσεις
σε μία περίοδο που τα εκλογικά
ποσοστά παραπαίουν. Και η κυ-
βέρνηση όμως από την πλευρά της,
εξήρε πολλάκις την «υπεύθυνη και
πατριωτική» στάση του ΑΚΕΛ, με
τον Νίκο Αναστασιάδη να συμβου-
λεύεται μέχρι ενός διαστήματος
τόσο τον Άντρο Κυπριανού όσο
και τον Τουμάζο Τσελεπή για τις
διαδικασίες στο τραπέζι των δια-
πραγματεύσεων.

Σχέσεις που απασχόλησαν την
επικαιρότητα και αξιοποίησε πλή-
ρως ο Ενδιάμεσος για να καλλιερ-
γήσει υπέρ του το αφήγημα, περί
ΔΗΣΑΚΕΛ. Το ναυάγιο, ωστόσο,
στο Κραν-Μοντάνα και τα όσα εκεί
διαμείφθηκαν ήταν το ορόσημο
για το τέλος της συνεργασίας, με
τον Άντρο Κυπριανού να ανοίγει
πλέον μέτωπο εναντίον των χειρι-
σμών Αναστασιάδη και την κυβέρ-
νηση να τον κτυπά για μικροκομ-
ματικές σκοπιμότητες. Ήταν όμως
το Κραν-Μοντάνα ένα μεμονωμένο
περιστατικό, αρκετό για να πέσουν
τίτλοι τέλους στις σχέσεις των δύο;
Όπως όλα δείχνουν είναι μία σειρά
γεγονότων από το Μον Πελερέν
και έπειτα που ενίσχυαν την κα-
χυποψία στα δύο μέρη. Καχυποψία
που επέφερε προσφάτως τη μετω-
πική ρήξη. Η απαρχή μάλιστα και
του προεκλογικού έπαιξε τον δικό
της ρόλο και μας προετοίμασε κα-
ταλλήλως για το πώς η ιδιότυπη
αυτή συμμαχία ήταν επόμενο και
φυσιολογικό να έχει ημερομηνία
λήξης. 

Το δείπνο 
Το ξημέρωμα της Παρασκευής

σίγουρα δεν ήταν η καλύτερη στιγ-
μή τόσο για την κυβέρνηση όσο
και για το ΑΚΕΛ, καθώς οι συνο-
μιλίες δυόμισι ετών, τερματίστηκαν
άδοξα με άγνωστες τις προεκτάσεις
και θολή την επόμενη μέρα. Τι πήγε
λάθος και τι μεσολάβησε σε εκείνο
το τετράωρο δείπνο που οδήγησε
στο αδιέξοδο ήταν ένα ζήτημα που
προκαλούσε ερωτήματα. Ο Πρό-
εδρος Αναστασιάδης άλλωστε, συ-
ναίνεσε, σύμφωνα με κύκλους έν-
θεν και ένθεν στις πιέσεις ΑΚΕΛ
και κατέθεσε τις προτάσεις του
γραπτώς για εσωτερικές και εξω-
τερικές πτυχές της λύσης, ρίχνον-
τας το μπαλάκι, σε μία Τουρκία
που σύμφωνα με Ηνωμένα Έθνη,
ΔΗΣΥ και ΑΚΕΛ, ήταν έτοιμη για
λύση. Ο Άντρος Κυπριανού είχε
μάλιστα χαρακτηρίσει μέσω twitter
τις προτάσεις που κατέθεσε ο Πρό-
εδρος της Δημοκρατίας, ως πρό-
ταση με προοπτική, ξεκαθαρίζοντας
παράλληλα στο Εθνικό Συμβούλιο
πως θα έπρεπε να το είχε πράξει
νωρίτερα. Με την ανακοίνωση του
ναυαγίου ο Πρόεδρος επεσήμανε
πως για την κατάρρευση ευθυνόταν

αποκλειστικά η τουρκική αδιαλ-
λαξία την οποία ο ίδιος κατάφερε
να «αποκαλύψει». Ο Άντρος Κυ-
πριανού λίγες ώρες μετά το ναυάγιο,
χαρακτήριζε προφανές πως η Τουρ-
κία επέμενε σε απαράδεκτες απαι-
τήσεις, κρατώντας παράλληλα επι-
φυλάξεις για τα όσα διημείφθησαν
στο δείπνο. 

Χρειάστηκαν δύο εικοσιτετρά-
ωρα, βέβαια, ώστε η ηγεσία του
ΑΚΕΛ, να επιμείνει μεν στην αδιαλ-
λαξία της Τουρκίας, αλλά και να
κατηγορήσει ευθέως τον Νίκο Ανα-
στασιάδη για έλλειψη προετοιμα-
σίας, προχειρότητα στη διάσκεψη
και για χρονοτριβή που στοίχισε
στην πλευρά μας. Ενδεικτικό ότι
σε δηλώσεις του επεσήμανε πως
έννοια του Προέδρου στο Κραν-
Μοντάνα ήταν να μην εκτεθεί παρά
στο πώς επιλύεται το Κυπριακό,
ανοίγοντας επίσημα μέτωπο με
την κυβέρνηση. 

Παρασκήνιο της πρότασης
Πώς όμως προκλήθηκε όλη αυτή

η αντιπαράθεση, τη στιγμή που ο
γ.γ. του ΑΚΕΛ λίγες μέρες πριν στή-
ριζε τις κινήσεις Αναστασιάδη,
είναι ένα ζήτημα που συζητείται
στα πολιτικά πηγαδάκια. «Δεν ξε-
νυχτήσαμε μαζί για την υλοποίηση
των προτάσεων;» ανέφεραν την
επομένη της σύγκρουσης μέλη της

διαπραγματευτικής ομάδας στα
στελέχη του ΑΚΕΛ. Όπως επιση-
μαίνουν κύκλοι του Προεδρικού,
ο Πρόεδρος Αναστασιάδης όχι μόνο
έκανε προτάσεις, όπως ήθελε το
ΑΚΕΛ, αλλά δέχτηκε και τις αλλαγές
που έθεσε ο Τουμάζος Τσελεπής.
Μάλιστα, όπως ακούγεται στα πη-
γαδάκια, τη μέρα της κατάθεσης
της πρότασης, ο Άντρος Κυπριανού
χαμογελούσε επισημαίνοντας σε
κύκλους της κυβέρνησης πως κι-
νούνται στη σωστή κατεύθυνση.
Είχαν βέβαια προηγηθεί στιγμές
εντάσεων εντός του Εθνικού Συμ-

βουλίου μεταξύ Νίκου Αναστασιάδη
και Άντρου Κυπριανού, μέχρι και
την κατάθεση της πρότασης. «Είναι
συνεπώς άδικο να κατηγορείται ο
Πρόεδρος από το ΑΚΕΛ ότι δεν
προσπάθησε» αναφέρουν συνα-
γερμικά στελέχη. Σύμφωνα, πάν-
τως, με την εκτενή ενημέρωση που
έδωσε ο Άντρος Κυπριανού σε Πο-
λιτικό Γραφείο και Κεντρική Επι-
τροπή, το ΑΚΕΛ ήταν που επέμενε
να καταθέσει προτάσεις ο Πρόεδρος
μέχρι και την υστάτη. Ως αποτέ-
λεσμα η λειτουργός του Υπουργείου
Εξωτερικών που βρισκόταν στο ελ-
βετικό θέρετρο να ξενυχτά τη νύχτα
που πάρθηκε η απόφαση γύρω από
τη σύνθεσή της και να την παρα-
δίδει την επομένη στα μέλη της

διαπραγμάτευσης. Πρόταση στην
οποία ο Τουμάζος Τσελεπής προ-
έβλεπε κινδύνους για την πορεία
της Κυπριακής Δημοκρατίας και
επεσήμανε στον Πρόεδρο, με απο-
τέλεσμα να τη διορθώνει επί 7 ώρες
–όπως αναφέρθηκε– μαζί με την
εμπειρογνώμονα του ΑΚΕΛ Σταύρη
Καλοψιδιώτη. Με δεδομένο το πιο
πάνω, στελέχη του κόμματος υπο-
στηρίζουν ότι η κυβέρνηση όχι μό-
νο έχασε πολύτιμο χρόνο αλλά
πήγε πλήρως απροετοίμαστη σε
μία πολύ δύσκολη μάχη.

Παρά όμως τις επίσημες δηλώ-
σεις περί κακής προετοιμασίας,
στη ρήξη συνετέλεσε και η αμφι-
σβήτηση του κατά πόσο ο Νίκος
Αναστασιάδης έλεγε όλη την αλή-

θεια για τα διαμειφθέντα του δεί-
πνου.

Η καχυποψία
Το πρωί του περασμένου Σαβ-

βάτου ενώ όλοι ανέμεναν την επίρ-
ριψη ευθυνών στην αδιάλλακτη
Τουρκία για το ναυάγιο, ο Αντόνιο
Γκουτιέρες εξέφραζε τις ευχαριστίες
του προς τον Τούρκο Πρόεδρο Τα-
γίπ Ερντογάν για τη δέσμευσή του
στο Κυπριακό. Αυτό ήταν αρκετό
για να εγερθούν ερωτήματα στις
τάξεις του ΑΚΕΛ γύρω από το τι
συνέβη τελικώς στο δείπνο. Αν η
Τουρκία εξέθεσε τα Ηνωμένα Έθνη
προσποιούμενη πως ήταν έτοιμη
για λύση και το αναίρεσε στο τρα-
πέζι της διαπραγμάτευσης, δεν θα

έπρεπε τα Ηνωμένα Έθνη να ενο-
χληθούν; Δεν θα έπρεπε έστω να
αποφύγουν τις όποιες ευχαριστίες
προς αυτήν; Αυτά τα ερωτήματα
εγείρουν κύκλοι του ΑΚΕΛ από
εκείνη τη μέρα και εντεύθεν στο
παρασκήνιο. Οι πρώτες πληροφο-
ρίες που είχαν λάβει από πηγές
τους σε Ηνωμένα Έθνη, Ευρωπαϊκή
Ένωση αλλά και τουρκοκυπριακές
πηγές, έλεγαν πως η Τουρκία ήταν
έτοιμη να εγκαταλείψει τα επεμ-
βατικά και στρατιωτικά της δικαιώ-
ματα διατηρώντας ένα άγημα 650
στρατιωτών το οποίο και θα συζη-
τούσε εκ νέου σε 15 χρόνια. Στο

κλίμα σύγχυσης προστέθηκε και
η αναδημοσίευση στο twitter από
τον Kjartan Bjornsson λειτουργό
της Ε.Ε. που εργάζεται στην επί-
λυση του Κυπριακού και συμμετέ-
χοντα στο Κραν-Μοντάνα, ρεπορ-
τάζ της εφημερίδας «Cyprus Mail»
ότι ο Πρόεδρος Αναστασιάδης έχα-
σε μία πολύ καλή ευκαιρία για λύση
σχολιάζοντας πως αξίζει να διαβα-
στεί. Ήδη κύκλοι στο Προεδρικό
ξεκαθαρίζουν πάντως πως η πραγ-
ματικότητα για τα διαμειφθέντα
του δείπνου είναι αυτή που ανέφερε
η ε/κ πλευρά και θα αποδειχτεί
σύντομα, αφήνοντας εκτεθειμένο
το ΑΚΕΛ και όσους εκφράζουν δυ-
σπιστία.

Η αρχή του τέλους
Το ερώτημα που εγείρεται από

συναγερμικούς κύκλους είναι για
ποιον λόγο ο Άντρος Κυπριανού
και το ΑΚΕΛ αμφισβητούν τα όσα
είπε ο Πρόεδρος και δίδουν έμφαση
σε πηγές όπως η Ευρωπαϊκή Ένωση
–την οποία μέχρι σήμερα επικρί-
νουν– και στην τουρκοκυπριακή
πλευρά. Η αλήθεια είναι πως μία
σειρά γεγονότων από το τέλος του
’16 και μετά, κλιμάκωσαν την αμ-
φισβήτηση και την έλλειψη εμπι-
στοσύνης μεταξύ των δύο μερών.
Αν και ο Άντρος Κυπριανού βρι-
σκόταν στο πλευρό του Νίκου Ανα-
στασιάδη, κινήσεις του τελευταίου,
οδήγησαν στο συμπέρασμα την
ηγεσία του ΑΚΕΛ, πως ο Πρόεδρος
της Δημοκρατίας, δεν ενδιαφέρεται
τόσο για την επίλυση του Κυπρια-
κού, αλλά μάλλον για την επανε-
κλογή του. Ήταν πρώτα η αποχώ-
ρησή του Νίκου Αναστασιάδη από
το Μον Πελερέν 1, όταν υπήρξε
ακτίνα λύσης στο εδαφικό ποσοστό,
με το επιχείρημα ότι θα έπρεπε να
ενημερώσει την πολιτική ηγεσία,
που προκάλεσε τη δυσφορία στο
ΑΚΕΛ, ωστόσο ο μεγάλο ρήγμα
επήλθε με το ενωτικό δημοψήφι-
σμα, όταν ο Νίκος Αναστασιάδης
επέλεξε να αναπέμψει τον νόμο
που ψήφισαν ΔΗΣΥ και ΑΚΕΛ. Πρό-
ταση νόμου που αναιρούσε εντέ-
χνως την εγκύκλιο για το ενωτικό
δημοψήφισμα στα σχολεία και θα
άνοιγε ξανά τον δρόμο για τις συ-
νομιλίες. Αυτά, σε συνδυασμό με
την «απαίτηση» του Προέδρου για
συμφωνία στο θέμα των Εγγυήσεων
και της Ασφάλειας και ακολούθως
συμφωνία στο Εδαφικό, ως προ-
ϋπόθεση για να συζητηθούν τα
υπόλοιπα κεφάλαια, σε αντίθεση
με την εισήγηση του ΑΚΕΛ να συ-
ζητηθεί ανεπίσημα στην Κύπρο με
τον Μουσταφά Ακιντζί το πακέτο
με τα σημαντικά θέματα, υπήρξαν
σημάδια για τον κ. Κυπριανού, ότι
ο Πρόεδρος κάνει επικοινωνιακούς
τακτικισμούς παρά να επικεντρώ-
νεται στην επίλυση του προβλή-
ματος. «Αν ο Πρόεδρος ήθελε πράγ-
ματι να λυθεί θα είχε ήδη κάνει
κάποιο βήμα» λένε κομματικοί κύ-
κλοι σημειώνοντας πως μπροστά
στην τουρκική αδιαλλαξία και το
σοβαρό ενδεχόμενο διχοτόμησης,
ο Πρόεδρος ακόμα να λάβει μέτρα. 

Επεσε αυλαία
στη συμμαχία
λύσης για
το Κυπριακό
Το χρονικό που οδήγησε το ΑΚΕΛ
να έρθει σε ρήξη με Αναστασιάδη-ΔΗΣΥ

Ο Άντρος Κυπριανού είχε πιστώσει τον Νίκο Αναστασιάδη με τη θέληση να
λύσει το Κυπριακό, ωστόσο από την αρχή του χρόνου και εντεύθεν, άρχισε να
ενισχύεται η ανησυχία του ότι ο Πρόεδρος βλέπει εκλογές και όχι λύση. 

Όταν ο Άντρος Κυπριανού τελείωσε με την
εκτενή ενημέρωση γύρω από το Κυπριακό,
παρουσιάζοντας κατά μέρα και ώρα τα όσα
συνέβησαν στο Κραν-Μοντάνα στα μέλη του
Πολιτικού Γραφείου και της Κεντρικής Επι-
τροπής, ξεκαθάρισε πως το κόμμα πλέον δεν
μπορεί να αναμένει τον Σεπτέμβριοκαι αρχίζει
από τώρα τις διεργασίες για τον προεκλογικό.
Αν και το κόμμα της Αριστεράς θα λάμβανε
τις αποφάσεις τον Σεπτέμβριο, αποφασίστηκε
όπως μπει εντατικά στην όλη διαδικασία από
τη Δευτέρα. Και αυτό γιατί η ηγεσία του κόμ-
ματος είχε εναποθέσει όλες τις ελπίδες της
στο ενδεχόμενο επίλυσης του Κυπριακού.
Κάτι τέτοιο άλλωστε θα μετέθετε για αργότερα
την όποια συζήτηση και διαδικασία προεδρικών
εκλογών, εξαιτίας της περιόδου εφαρμογής
της λύσης. Πλέον, το κόμμα μπαίνει δυναμικά
στην προεδρολογία, ωστόσο, το ποιοι θα είναι
οι υποψήφιοι είναι ένα ζήτημα ανοικτό. Όπως
ανέφερε η ηγεσία, η διαδικασία δεν θα ξεκινήσει
από το μηδέν, αλλά υπάρχει λίστα. Από το
κάδρο έχουν βγει τα ονόματα των Ανδρέα Χρί-
στου και Κίκη Καζαμία, ωστόσο, ο Σταύρος

Μαλάς και θέλει και είναι εντός του κάδρου
συζητήσεων. Το θέμα είναι κατά πόσο μπορεί
να αποκτήσει δυναμική, μετά τα όσα διημεί-
φθησαν με τον Μάικ Σπανό. Το σενάριο του
Γιώργου Λιλλήκα υπάρχει, ωστόσο, απομα-
κρύνεται δεδομένης και της στάσης που κρατά
το κόμμα το τελευταίο διάστημα. Θα είναι εν
πολλοίς παράδοξη, μία τέτοια συμμαχία με
τη ρητορική που ασκεί πλέον το ΑΚΕΛ. Από
το κάδρο δεν πρέπει βέβαια να βγαίνει το
όνομα του Άντρου Κυπριανού. Ο ίδιος έχει
κάνει κινήσεις προεδρικές, όπως τις επαφές
στην Αθήνα για να αντιληφθεί τι ακριβώς
έγινε στο Κραν-Μοντάνα αλλά και να διαβου-
λευθεί για την επόμενη μέρα, ενώ άρχισε και
κύκλο διπλωματικών επαφών, ούτως ώστε να
εμποδίσει όποιο σενάριο επιβουλεύεται η
Τουρκία για προσάρτηση. Το κύριο ζήτημα,
ωστόσο, είναι πως σύμφωνα με δημοσκοπήσεις
αδυνατεί να προσελκύσει ακροατήριο πέραν
του ΑΚΕΛ, ενώ και στο ίδιο το κόμμα υπάρχουν
αντιδράσεις για τη μέχρι τώρα στάση που τή-
ρησε και την εμπιστοσύνη που επέδειξε στις
κινήσεις Αναστασιάδη. 

Δεν πάει θάλασσα το ΑΚΕΛ 

«Πίεζε συνεχώς τον Πρόεδρο»
Προσπαθούσε πράγματι με τακτικισμούς και ελιγμούς, ο Νίκος Ανα-
στασιάδης να εξαγοράσει χρόνο μέχρι και τον προεκλογικό; Συναγερ-
μικοί κύκλοι εκφράζουν έντονη δυσφορία για την τελευταία, όπως
λένε, «μετάλλαξη» του Άντρου Κυπριανού. Όπως επισημαίνουν, το
ΑΚΕΛ πίεζε συνεχώς τον Πρόεδρο για υποχωρήσεις και υπαναχωρή-
σεις. Όπως σημειώνουν η συνεχής κριτική που του ασκείτο ότι «έβα-
λε φουστανέλα για το ’18» ήταν εκείνη που ανάγκασε τον Πρόεδρο
να παρευρεθεί σε μία διάσκεψη που διαισθανόταν από την αρχή ότι
ήταν έτοιμη να καταρρεύσει λόγω καμίας προόδου. Σημειώνουν δε
πως ο Νίκος Αναστασιάδης, σε ένδειξη καλής θέλησης, προχώρησε
στην κατάθεση προτάσεων. «Θα ήταν σωστό να δεχθούμε την πρότα-
ση για 15 χρόνια Εγγυήσεις, μονομερές δικαίωμα με παρουσία στρα-
τού σε βάση και με πιθανή αναθεώρηση μετά εάν και εφόσον θα ήμα-
σταν καλά παιδιά; » διερωτήθηκε μέσω ανάρτησής του ο διευθυντής
του Γραφείου του Προέδρου Μιχάλης Σοφοκλέους στέλνοντας μήνυ-
μα στο ΑΚΕΛ και καλώντας το να απαντήσει στο μεγάλο ερώτημα αν
δέχεται ή όχι Εγγυήσεις. Σημείωσε παράλληλα πως το «αυτομαστίγω-
μα, το πρώτο πράγμα που άθελά του πολεμά είναι την επίλυση του κυ-
πριακού». Πάντως, αν και σε ΔΗΣΥ και Προεδρικό παραδέχονται πως
το ΑΚΕΛ στήριξε τη διαδικασία, σημειώνουν παράλληλα με νόημα,
πως εδώ και καιρό ο Άντρος Κυπριανού προσπαθεί να βρει τρόπο
απεγκλωβισμού από την άτυπη αυτή συμμαχία για τους δικούς του
εσωκομματικούς λόγους. Το δε Κραν-Μοντάνα υπήρξε για το κόμμα
όπως εκτιμούν η αφορμή να λήξει την όποια σύμπλευση και να προ-
ετοιμαστεί για έναν δύσκολο προεκλογικό αγώνα. 

<<<<<<<

Το παρασκήνιο στο
Κραν-Μοντάνα, οι δια-
πληκτισμοί στο Εθνικό
και οι πιέσεις για τις προ-
τάσεις ήταν μερικά ζητή-
ματα που οδήγησαν
στον τερματισμό μιας
ιδιότυπης συνεργασίας.

<<<<<<<

ΔΗΣΥ - ΑΚΕΛ εγκατα-
λείπουν τη ρητορική συ-
ναίνεσης και μπαίνουν σε
αντίπαλα στρατόπεδα,
στα οποία ανήκαν μέχρι
σήμερα, προετοιμαζόμε-
νοι για προεκλογικό. 

Ο Νίκος Αναστασιάδης βλέπει με δυσφορία τη στάση Άντρου Κυπριανού και
του καταλογίζει πως ο ίδιος με τις συνεχείς επικρίσεις του τον οδήγησε σε μία
διάσκεψη προδιαγεγραμμένη στο να αποτύχει.

Το κόμμα μπαίνει δυναμικά στην προεδρολο-
γία, ωστόσο, το ποιοι θα είναι οι υποψήφιοι εί-
ναι ένα ζήτημα ανοικτό
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Του ΣΤΕΛΙΟΥ ΣΤΥΛΙΑΝΟΥ

Σάρκα και οστά παίρνουν πλέον οι
διαδικασίες για τις εξετάσεις διορι-
σίμων τον ερχόμενο Νοέμβριο, μετά
καιτην ανακοίνωση του Υπουργείου
Παιδείας για τον αριθμό των εκπαι-
δευτικών οι οποίοι δήλωσαν ενδια-
φέρον για να συμμετάσχουν στο
νέο σύστημα. Οι ενδιαφερόμενοι
ξεπερνούν τις 17.000, ενώ συνολικά
στην εκπαίδευση για τη διετία 2018-
2020 θα διατεθούν περίπου 1700
θέσεις και από τα δύο συστήματα
(εξετάσεις διορισίμων, κατάλογοι
διοριστέων). Με τα σημερινά δεδο-
μένα και το γεγονός ότι οι διορισμοί
μέχρι το 2027 θα γίνονται με ποσό-
στωση 50-50, οι θέσεις οι οποίες θα
διατεθούν από το νέο σύστημα θα
ανέρχονται γύρω στις 850.

Αναφοράς αξίζει ότι οι συνολικές
μόνιμες θέσεις στην εκπαίδευση
για τις δύο πρώτες σχολικές χρονιές
του συστήματος ανέρχονται στις
300 με αποτέλεσμα οι θέσεις που
θα δοθούν από τις εξετάσεις να μην
ξεπερνούν τις 150. Παράλληλα οι
έκτακτες θέσεις διορισμού που θα
δοθούν στην εκπαίδευση μέσα από
τις εξετάσεις τη διετία 2018-2020
είναι γύρω στις 700. Αυτό όμως δεν
σημαίνει ότι είναι σίγουρο πως θα
διοριστούν 700 εκπαιδευτικοί ως
έκτακτοι, καθώς όπως σημειώνεται
σε πρόσφατη ανακοίνωση του
Υπουργείου Παιδείας, οι έκτακτοι
διορισμοί θα αφορούν ετήσιες συμ-
βάσεις. Οι συμβάσεις αυτές θα ανα-
νεώνονται κάθε χρόνο και αναμέ-
νεται ότι ένας αριθμός συμβάσεων
της σχολικής χρονιάς 2018-2019 θα
δοθεί στα ίδια άτομα και κατά τη

σχολική χρονιά 2019-2020.Το θετικό
της όλης υπόθεσης για τους υπο-
ψήφιους εκπαιδευτικούς έγκειται
στο γεγονός ότι από τη στιγμή που
παρακάθονται στις εξετάσεις, θα
μπορούν ναδιατηρήσουν τονβαθμό
τους για μια δεκαετία. Οπότε μέσα
από τη διαδικασία αυτή θα μπορεί
να προσβλέπει οποιοσδήποτε σε
διορισμό στο μέλλον, φτάνει όμως
να υπάρξουν κενές θέσεις στον κλά-
δο ενδιαφέροντός του. Αξίζει ν’ ανα-
φερθεί πάντως, ότι οι εξετάσεις του
νέου συστήματος προγραμματίζεται
να διεξάγονται κάθε διετία, με τις
διαθέσιμες θέσεις να ανακοινώνον-
ται πριν από τη διεξαγωγή τους για
να γνωρίζουν και οι υποψήφιοι δια-
φόρων ειδικοτήτων εάν υπάρχουν
κενές θέσεις στον κλάδο τους. 

Μεγάλος ανταγωνισμός 
Σύμφωνα με πηγές από το Υπουρ-

γείο Παιδείας που μίλησαν στην
«Κ», δεν ενοχλεί το γεγονός ότι θα
είναι μεγάλος ο ανταγωνισμός, αφού
μέσα από εξετάσεις και άλλες αξιο-
κρατικές διαδικασίες όπως τονίζεται,
«θα επιλεγούν οι καλύτεροι από
τους καλύτερους». Όπως υποστη-
ρίζεται επίσης μέσα από τη νέα δια-
δικασία που επιχειρείται οι υποψή-
φιοι θα αντιμετωπιστούν με βάση
τα προσόντα, τις δεξιότητες και τις
εμπειρίεςτους. Επιπρόσθετα,άποψη
του Υπουργείου είναι ότι οι 17.500
που επέδειξαν ενδιαφέρον είναι
εκείνοι που έχουν πραγματικό εν-
διαφέρον για να διδάξουν στη δη-
μόσια εκπαίδευση. Όπως αναφέ-
ρουν στην «Κ» οι ίδιες πηγές, οι
υποψήφιοι εκπαιδευτικοί, με το υφι-
στάμενο σύστημα, θα δυσκολεύον-

ταν να εξασφαλίσουν μια θέση στο
εκπαιδευτικό σύστημα, καθώς οι
πιθανότητες ήταν ακόμα λιγότερες
μέχρι και απαγορευτικές. Άλλωστε,
αναφέρουν, όπως τόνισε επανει-
λημμένα και ο ίδιος ο υπουργός Παι-
δείας Κώστας Καδής, με το νέο σύ-
στημα ανοίγει ένα παράθυρο ελπί-
δας, που θα δώσει τη δυνατότητα
σε υποψήφιους εκπαιδευτικούς να
ενταχθούν στο εκπαιδευτικό σύ-
στημα, με βάση τις γνώσεις τους,
τις ικανότητές τους, τις εμπειρίες
και τα προσόντα και όχι βάση με
το πότε πήρε ο καθένας το πτυχίο
του, κάτι που ίσχυε μέχρι σήμερα.

Συμμετέχουν και στα δύο
Μέσα από την όλη διαδικασία

μέχρι σήμερα αποτελούσε ερωτη-
ματικό εάν οι υποψήφιοι στις εξε-

τάσεις διορισίμων θα είχαν και το
δικαίωμα να βρίσκονται και στους
κατάλογους διοριστέων. Αυτό που
φαίνεται να ξεκαθαρίζει είναι ότι
ορισμένοι εκπαιδευτικοί αποκτούν
κάποιο πλεονέκτημα σε σχέση πάν-
τα με άλλους συναδέλφους τους.
Συγκεκριμένα, οι εκπαιδευτικοί οι
οποίοι βρίσκονται τόσο στον κατά-
λογο διοριστέων όσο και στις δια-
δικασίες για τις εξετάσεις διορισίμων
θα έχουν τη δυνατότητα μέχρι το
2027 να περιμένουν διορισμό και
από τα δύο συστήματα. Αξίζει να
αναφερθεί ότι στις διαδικασίες για
τις εξετάσεις συμμετέχουν και άτομα
που δεν είναι γραμμένα στους κα-
ταλόγους διοριστέων, αφού περί-
μεναν το νέο σύστημα πιστεύοντας
ότι έχουν τα προσόντα να πετύχουν
πρόσβαση στη δημόσια εκπαίδευση

πιο γρήγορα. Τέλος, τα άτομα που
ανήκουν στους καταλόγους διορι-
στέων και δεν υπέβαλαν αίτηση για
εξετάσεις, σύμφωνα με το Υπουργείο
Παιδείας, είτε δεν ενδιαφέρονται
για συμμετοχή στην εκπαίδευση
λόγω κάποιας άλλης απασχόλησης
είτε είναι σε ευνοϊκή θέση διορισμού.
Δεν αποκλείεται πάντως το ενδε-
χόμενο να θελήσουν να συμμετέ-
χουν σε εξετάσεις σε μεταγενέστερο
στάδιο.

Εξετάσεις φιλολογικών
Ένα σημαντικό κομμάτι των εξε-

τάσεων αποτελούν οι εξετάσεις για
τους φιλολόγους αφού οι εκπαιδευ-
τικοί αυτοί καλούνται να εξεταστούν
στο κομμάτι του γνωστικού αντι-
κειμένου σε πέντε θέματα. Συγκε-
κριμένα οι εξετάσεις των φιλολόγων
θα είναι πάνω στη γλώσσα, τη λο-
γοτεχνία και τα λατινικά, με την
εξέταση να διαρκεί μία ώρα για κάθε
τομέα. Ακόμα οι υποψήφιοι φιλό-
λογοι θα πρέπει να εξεταστούν στα
αρχαία ελληνικά και στην ιστορία
με τον χρόνο εξέτασης για κάθε μά-
θημα να ορίζεται στην μιάμιση ώρα.
Αυτό που δεν έχει αποσαφηνιστεί
ακόμα είναι εάν η εξέταση για το
γνωστικό αντικείμενο θα πραγμα-
τοποιηθεί σε μια μέρα αφού οι φι-
λόλογοι θα πρέπει να εξεταστούν
συνολικά για έξι ώρες. Ταυτόχρονα
όμως ξεκαθαρίζεται ότι εάν και οι
εξετάσεις των φιλολόγων θα είναι
σε περισσότερα μαθήματα, το ποσό
που θα πληρώσουν για την εξέταση
του γνωστικού αντικειμένου θα
είναι ισότιμο με τους άλλους κλάδους
και θα ανέρχεται στα €50.

Την ερχόμενη Τρίτη αρχίζουν οι

αιτήσεις για συμμετοχή στις εξε-
τάσεις. Η Υπηρεσία Εξετάσεων του
Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού
ανακοίνωσε ότι η υποβολή αιτήσεων
για συμμετοχή στις πιο πάνω Εξε-
τάσεις θα γίνει ηλεκτρονικά από
τις 18 μέχρι τις 31 Ιουλίου. Για να
μπορέσει ο κάθε υποψήφιος να υπο-
βάλει αίτηση θα πρέπει πρώτα να
δημιουργήσει ηλεκτρονικό λογα-
ριασμό πρόσβασης στο σύστημα
χρησιμοποιώντας τα στοιχεία με
τα οποία έχει υποβάλει την αίτηση
εκδήλωσης ενδιαφέροντος στην
ΕΕΥ. Οι εξετάσεις σύμφωνα με το
προγραμματισμό του Υπουργείου
Παιδείας θα πραγματοποιηθούν στο
πρώτο δεκαπενθήμερο Νοεμβρίου
και τα αποτελέσματα με την κατά-
ταξη των υποψηφίων, θα ανακοι-
νωθούν στα μέσα Μαρτίου. Οι προσ-
λήψεις των εκπαιδευτικών με το
νέο σύστημα προσλήψεων θα γίνουν
τον Σεπτέμβριο του 2018.

Έτοιμοι οι θεματοθέτες
Παράλληλα με τη διαδικασία αι-

τήσεων από τους υποψηφίους , η
υπηρεσία εξετάσεων συνεχίζει τις
διαδικασίες για την κατάλληλη προ-
ετοιμασία των υποψήφιων θεματο-
θετών. Όπως ανέφερε στην «Κ» η
ανώτερη λειτουργός της εκπαιδευ-
τικής υπηρεσίας Τέρψα Κωνσταν-
τινίδου, η υπηρεσία ξεκίνησε την
προετοιμασία αυτή πριν από περί-
που έναν χρόνο με στόχο να είναι
απολύτως έτοιμοι. Όπως πρόσθεσε
το αμέσως επόμενο διάστημα θα
γίνει η επιλογή των θεματοθετών
αφού πρώτα δει η υπηρεσία των
αριθμό υποψηφίων πάνω σε κάθε
κλάδο.

Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Το ενδιαφέρον νέων ατόμων που οι γονείς
τους κατάγονται ή διαμένουν σε κατεχόμενα
χωριά με εγκλωβισμένους, προσπαθεί να
κεντρίσει η κυβέρνηση σε μια προσπάθεια
να συνεχισθεί η παρουσία Ε/κ που υπάρχει
σε κατεχόμενες περιοχές, μέχρι σήμερα.
Με δέλεαρ την οικονομική στήριξη, η κυ-
βέρνηση στέκεται αρωγός σε όσους και
όσες αποφασίσουν να επιστρέψουν στα
κατεχόμενα χωριά της Καρπασίας αλλά
και τα Μαρωνίτικα. Το πακέτο κινήτρων
που έχει εξαγγελθεί, αφορά επί το πλείστον
νέα ζευγάρια που έχουν ρίζες σε χωριά με
εγκλωβισμένους, διατηρούν περιουσία και
επιθυμούν να επιστρέψουν για μόνιμη εγ-
κατάσταση.

Ο Επίτροπος Προεδρίας Φώτης Φωτίου,
ο οποίος αναφέρθηκε στο θέμα στη βουλή,
τόνισε ότι πρωταρχικός στόχος είναι η πα-
ραμονή των εγκλωβισμένων στα κατεχό-
μενα χωριά τους, με ταυτόχρονη βοήθεια
για βελτίωση της ποιότητας της ζωής τους.
Στο πνεύμα αυτό πέρασε από το Υπουργικό
Συμβούλιο πρόταση, για στήριξη προς
άτομα ή οικογένειες που θελήσουν να επι-
στρέψουν για διαμονή. Πέρα από τη βοήθεια
για επιδιόρθωση σπιτιών, το πακέτο κινή-
τρων προνοεί την καταβολή επιδομάτων
επανεγκατάστασης, καθώς και στήριξη
στους τομείς της γεωργίας με τη δημιουργία
μικρών βιοτεχνιών. Η απόφαση του Υπουρ-
γικού Συμβουλίου έχει προκαλέσει θετικές
αντιδράσεις και ήδη το ενδιαφέρον που
επιδεικνύεται χαρακτηρίζεται ικανοποι-
ητικό.

Εγκρίθηκαν 150 αιτήσεις
Η υπαγωγή στο σχέδιο κινήτρων έχει

ως βασική προϋπόθεση την παραμονή για
ένα χρόνο στο χωριό επανεγκατάστασης,
προκειμένου να εγκριθεί η σχετική αίτηση
που υποβάλλεται. Με βάση επίσημα στοι-
χεία, μέχρι σήμερα έχουν εγκριθεί 150 αι-
τήσεις από τις οποίες οι 130 αφορούν επα-

νεγκατάσταση στον Κορμακίτη και 20
στην Καρπασία. Αν ληφθεί υπόψη ότι η
κάθε αίτηση αφορά οικογένειες, στη χει-
ρότερη περίπτωση ο αριθμός των ατόμων
που επιστρέφουν μπορεί να είναι ο διπλά-
σιος. Ενώπιον του Γραφείου Επιτρόπου
Προεδρίας εκκρεμούν άλλες 135 αιτήσεις,
από τις οποίες οι 110 αφορούν τον Κορ-
μακίτη, οι 20 το Ριζοκάρπασο και οι πέντε
την Αγία Τριάδα. Με βάση τη σημερινή
εικόνα στο Ριζοκάρπασο κατοικούν 240
Ε/κ εγκλωβισμένοι και άλλοι 70 στην Αγία
Τριάδα.

Τα κίνητρα
Από τη στιγμή που θα εκπνεύσει η πε-

ρίοδος του ενός έτους και εγκριθεί η αίτηση
επανεγκατάστασης, το ύψος της βοήθειας
που λαμβάνουν οι ενδιαφερόμενοι, κρίνεται
αρκούντως ικανοποιητικό. Τα επιδόματα
είναι σε μηνιαία βάση και για ένα ζευγάρι
κατανέμονται ως εξής: Το συνολικό μηνιαίο
επίδομα ανέρχεται στα 557 ευρώ. Επιπλέον
για κάθε τέκνο μέχρι ηλικίας 3 ετών το
μηνιαίο επίδομα ανέρχεται στα 111 ευρώ,
ενώ άνω των τριών ετών έως και το 18ο
έτος της ηλικίας του, αυξάνεται στα 379
ευρώ τον μήνα. Επιπλέον, στις περιπτώσεις
εκείνες που κάποια οικογένεια έχει τέκνο

που σπουδάζει, καταβάλλεται μηνιαίως
το ποσό των 213 ευρώ συν το επίδομα
ενοικίου που είναι 133 ευρώ. Με βάση την
απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου,
προτεραιότητα δίνεται σε νέα ζευγάρια
που επιθυμούν να επανεγκατασταθούν
στα μαρωνίτικα χωριά και στην κατεχόμενη
Καρπασία.

Επιδιορθώσεις οικιών
Στο πακέτο κινήτρων προτεραιότητα

δίδεται στις περιπτώσεις εκείνες που απαι-
τείται η επιδιόρθωση οικιών. Στις περι-
πτώσεις αυτές δίνεται εφάπαξ ποσό. Η επι-
διόρθωση των σπιτιών θα γίνει από το

ΕΤΕΚ, σε συνεργασία με το Συμβούλιο
Ανοικοδόμησης. Το σχέδιο για τις κατοικίες,
που είχε παγώσει τα τελευταία επτά χρόνια
εστιάζει περισσότερο σε Ριζοκάρπασο και
Αγία Τριάδα όπου υπάρχουν κατοικίες που
χρήζουν επιδιόρθωσης. Παράλληλα σε
εφαρμογή έχει τεθεί πιλοτικό σχέδιο για
νέα ζευγάρια προκειμένου να τους δοθούν
κίνητρα επαγγελματικής δραστηριότητας
με τη δημιουργία όπου είναι δυνατό, τη
δική τους μικρής αγροτικής βιοτεχνικής
μονάδας για παρασκευή γλυκών, μαρμε-
λάδων, γαλακτοκομικών προϊόντων όπως
παραγωγής χαλουμιών. Για τον σκοπό αυτό
έχει εγκριθεί ένα ποσό της τάξης των 250
χιλιάδων ευρώ για το έτος 2017. Συνάμα,
τα κίνητρα καλύπτουν και την επαγγελ-
ματική δραστηριότητα στον κλάδο της με-
λισσοκομίας.

Οι εγκλωβισμένοι γεωργοκαλλιεργητές
επιδοτούνται από το Υπουργείο Γεωργίας,
λόγω ειδικών δυσκολιών κατά την άσκηση
της γεωργικής τους απασχόλησης. Συγκε-
κριμένα το Υπουργικό Συμβούλιο ενέκρινε
από τον ετήσιο προϋπολογισμό, ποσό 700
χιλιάδων ευρώ για τους εγκλωβισμένους
νέους γεωργούς Πέρα από την οικονομική
στήριξη, τόσο οι εγκλωβισμένοι όσο και
οι περιπτώσεις επανεγκατάστασης, θα συ-
νεχίσουν να παραλαμβάνουν βοήθεια σε
τρόφιμα που αποστέλλονται μέσω των
Ηνωμένων Εθνών.

Βροχή αιτήσεων εκπαιδευτικών για μια μόνιμη θέση 
Εντατικά κινούνται οι διαδικασίες για τις εξετάσεις διορισίμων, την ερχόμενη Τρίτη αρχίζουν οι αιτήσεις για συμμετοχή

Οι συνολικές μόνιμες θέσεις στην εκπαίδευση για τις δύο πρώτες σχολικές
χρονιές του συστήματος ανέρχονται στις 300, ενώ παράλληλα οι έκτακτες θέ-
σεις διορισμού μέσα από τις εξετάσεις τη διετία 2018-2020 είναι γύρω στις 700.

Πακέτο κινήτρων
για επιστροφή
στην Καρπασία
Στόχος η επανεγκατάσταση νέων ζευγαριών
σε κατεχόμενες κοινότητες εγκλωβισμένων
με οικονομική στήριξη του κράτους

Η προσοχή στην Καρπασία
Το σχέδιο κινήτρων δίνει ιδιαίτερη προσοχή για τις περιπτώ-
σεις εκείνες που αφορούν χωριά της κατεχόμενης Καρπα-
σίας. Σε ό,τι αφορά το Ριζοκάρπασο, αποτελεί πρωταρχικής
σημασίας, η συνέχιση της λειτουργίας του σχολείου που σή-
μερα έχει 41 μαθητές. Τα έργα βελτίωσης και συντήρησης
του σχολείου προχωρούν, σύμφωνα με τον κ. Φωτίου, ενώ σε
φάση υλοποίησης βρίσκονται τα επιμορφωτικά κέντρα. Ένα
σημαντικό έργο το οποίο βρίσκεται στο στάδιο της μελέτης,
είναι η αναπαλαίωση ενός κτιρίου στο Ριζοκάρπασο. Το μισό
από αυτό, προγραμματίζεται να μετατραπεί σε αποθήκη για
τα τρόφιμα που αποστέλλονται από τις ελεύθερες περιοχές,
και στο άλλο μισό να δημιουργηθεί πολιτιστικό κέντρο.

Εκατόν πενήντα αιτήσεις επανεγκατάστασης έχουν εγκριθεί, ήδη ενώ σε διαδικασία εξέτασης βρίσκονται άλλες 135 αιτήσεις. Οι περισσότερες
αιτήσεις αφορούν τον Κορμακίτη και οι υπόλοιπες το Ριζοκάρπασο και Αγία Τριάδα.

<<<<<<<

Για τις νέες περιπτώσεις
επανεγκατάστασης, τα κίνητρα
έχουν να κάνουν με την κατα-
βολή μηνιαίων επιδομάτων,
εφάπαξ ποσού για επιδιορθώ-
σεις κατοικιών. Κίνητρα
προνοούνται και για την
επαγγελματική δραστηριότη-
τα των ενδιαφερομένων.
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Σκληροί παίκτες
Tου ΣΤΕΦΑΝΟΥ ΚΑΣΙΜΑΤΗ

  τσι είναι πάντα με τη σεζόν της μπα-
λαφάρας. Ερχεται ξαφνικά όταν
αγριεύει το καλοκαίρι – ενσκήπτει!

Πολύ ευτυχές εννοιολογικά ότι την εγ-
καινίασε ο Μπαλάφας, ο οποίος τελευ-
ταίως αρχίζει να νιώθει ευεργέτης. (Δια-
θέτει, πάντως, μορφή για προτομή  και
θα μπορούσαν στο βάθρο να χαραχθούν
παρηλλαγμένοι για την περίπτωση οι
τελευταίοι λόγοι του Βεσπασιανού: Vae,
puto benefactor fio).

Από εκεί, τη σκυτάλη πήρε ο κορυφαίος
στο είδος: ο πρωθυπουργός, ο οποίος ξε-
πέρασε τα όρια που έθεσαν οι ασπρόμαυ-
ρες κωμωδίες του 1960. Υποσχέθηκε «λι-
μάνι στεριανό» στην Καστοριά, καθώς
και την παραχώρηση παλαιού στρατοπέ-
δου έκτασης «τετρακοσίων χιλιάδων στρεμ-
μάτων» στον Δήμο Κοζάνης. Κολάκευσε,
επίσης, τη Μακεδονία ως «ενεργοβόρο».
Ηθελε, βέβαια, να την πει ενεργογόνο
αλλά τι πειράζει; Πόσο μεγάλη είναι πια
η διαφορά ανάμεσα στο «βόρος» και στο
«γόνος»; Και τα δύο έχουν από δύο όμικρον
(ή μήπως «όμικρα» στον πληθυντικό;) και
ένα τελικό σίγμα. Τρία στα πέντε, λοιπόν,
έπιασε ο πρόεδρος. Πώς κάνετε έτσι;

Η φαιδρότητα δεν είναι, βέβαια, σκόπιμη.
Τους βγαίνει αυθόρμητα, είναι το φυσικό
τους. Δεν αναιρεί, όμως, ούτε προς στιγμήν
τη θανάσιμη σοβαρότητα των προθέσεών
τους. Με την κούραση που επισωρεύεται
από την παράταση της κρίσης (για την
οποία κάποιος είπε, πολύ εύστοχα, ότι
τόσο που κρατάει είναι πια παρακμή, έχει
πάψει να είναι κρίση), εύκολα αφήνεσαι
στην παρηγοριά της φαιδρότητας, ενώ
κάτω από την επιφάνεια οι κίνδυνοι υπάρ-
χουν και μεγαλώνουν. Το θεότρελο νο-
μοσχέδιο με τις παροχές στους υπαλλήλους
των ΟΤΑ, λ.χ., σκορπίζει το γέλιο απλό-
χερα. Μέσω του μουσικού επιδόματος
στους μουσικούς των δήμων, το νομο-
σχέδιο αναστηλώνει την αξία του επιδό-
ματος ως αυτοσκοπού – κάτι που είναι
εθνική κληρονομιά μας και τα απαίσια
μνημόνια είχαν κατορθώσει να το εξα-
λείψουν.

Το νομοσχέδιο όμως στο σύνολό του είναι

τρομακτικό. Σκορπίζει παροχές, απολύτως
στοχευμένα και σε όλη την έκταση των
πελατειακών δικτύων της Τοπικής Αυτο-
διοίκησης  δεν αφήνει κανέναν έξω από
το εύρος της γενναιοδωρίας της. Επανα-
φέρει, με ένα τρόπο, ακόμα και τη διαφθο-
ρά  λ.χ., όταν επιτρέπει στις «αναπτυξιακές»
ανώνυμες εταιρείες των ΟΤΑ να συνεχίζουν
να λειτουργούν, ακόμη και έπειτα από
τρεις συναπτές ζημιογόνες χρήσεις, εφόσον
διαχειρίζονται ευρωπαϊκά ή εθνικά προ-
γράμματα. Ταυτοχρόνως, εισάγει και τις
βάσεις για μια βιομηχανία προσλήψεων,
τη μισθοδοσία των οποίων παραπέμπει
εμμέσως πλην σαφώς στους ίδιους τους
δήμους.

Φυσικά, οι ριζοσπαστικότερες από τις πα-
λαβομάρες που εισάγει το νομοσχέδιο δεν
θα σταθούν στη Δικαιοσύνη. (Αυτή, εν
παρόδω, στην οποία η κυβέρνηση έχει
κηρύξει τον πόλεμο...). Αυτό όμως δεν τους
ενδιαφέρει καθόλου, νομίζω. Δήλωση προ-
θέσεων είναι τέτοιες τολμηρές πρωτοβου-
λίες, πασαλειμμένες με το κύρος του νο-
μοθετικού έργου. Το νομοσχέδιο είναι
σκοπίμως φτιαγμένο, ώστε η αριστερή
ταυτότητα των ρυθμίσεων να γίνεται αν-
τιληπτή στον καθένα. Είναι και ψηφοθηρικό
και ιδεολογικό συγχρόνως. Πολιτικά, επί-
σης, η συγκεκριμένη πρωτοβουλία της κυ-
βέρνησης είναι ενέργεια ανάλογη των επι-
θέσεων που εξαπολύει συστηματικά ο ΣΥ-

ΡΙΖΑ κατά της «αστικής δικαιοσύνης»,
από την πλευρά της «λαϊκής δικαιοσύνης».
(Το πεδίο όπου διαπρέπει ο Πολάκης...).

Ολο αυτό είναι απλό προανάκρουσμα των
όσων μας περιμένουν μετά την καλοκαι-
ρινή παύση, όπως έλεγαν οι παλιοί. Μην
περιμένετε ότι θα τελειώσει με τις δια-
κοπές  τόση χυδαιότητα εναντίον της
Δικαιοσύνης δεν εκτοξεύθηκε για πλάκα,
όπως οι μπαλοθιές των Κρητικών. Ο συν-
δυασμός ακραίας οξύτητας προς την αν-
τιπολίτευση και κραυγαλέου σοσιαλιστι-
κού παρεμβατισμού είναι η τακτική που
ακολουθεί η κυβέρνηση και θα συνεχίσει
έτσι, αυξάνοντας την ένταση κατά το δο-

κούν. Δεν μου είναι ευχάριστο, αλλά
πρέπει να αναγνωρίσω ότι, παρά την επι-
δεικτική αμάθεια και την έφεση στην κο-
τσάνα, ο Τσίπρας είναι σκληρός παίκτης.
Παρεμπιπτόντως, είδα έναν φίλο από το
εξωτερικό, άνθρωπο ο οποίος αγαπά τη
χώρα και παρακολουθεί τις εξελίξεις. «Δυ-
στυχώς για σας», μου είπε με την ευθύτητα
των βορειότερων εθνών, «ο Τσίπρας και
ο Παππάς είναι οι καλύτεροι πολιτικοί
αυτή τη στιγμή στην Ελλάδα». Δεν είπα
τίποτε  πάντως δεν μου άρεσε που το
άκουσα...

Ε

Ο Μίκυ και η παρέα του επιστρέφουν 
και αυτό το καλοκαίρι στην Καθημερινή.

Η Disney και 
ο Καρλ Μπαρκς 

είναι 
στην Καθημερινή!

Χωρίς ανατίμηση με μόνο €3.50

ΤΗΝ ΚΥΡΙΑΚΗ 23 ΙΟΥΛΙΟΥ ΜΕ ΤΗΝ ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ

«Αστυνόμος για μια μέρα»
«Στη μαύρη ήπειρο»

«Θαλασσόλυκοι του Γλυκού Νερού»
«Ο Πυρομανής»

ΦΑΛΗΡΕΥΣ
kassimatis@kathimerini.gr

ΣΚΙΤΣΟ ΤΟΥ ΔΗΜΗΤΡΗ ΧΑΝΤΖΟΠΟΥΛΟΥ
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  ταν από τις προτάσεις που, ενώ αυτό που
λένε είναι σοκαριστικό και απρόσμενο,
αποκαλύπτουν μια αλήθεια που ήταν

μπροστά μας αλλά δεν τη βλέπαμε. Ενας από
τους κύριους λόγους που δεκάδες χιλιάδες
Αφρικανοί θέτουν τη ζωή τους σε κίνδυνο για
να φθάσουν στην Ευρώπη, είναι ίδιος με αυτόν
που ωθεί πολλούς νέους Ελληνες να αναζη-
τήσουν καλύτερη τύχη εκτός Ελλάδος: η έλ-
λειψη αξιοκρατίας και η διαφθορά στην πατρίδα
τους. Είναι δυνατόν άνθρωποι που οι χώρες
τους μαστίζονται από τη φτώχεια και άλλοι
που η δική τους είναι μέλος της Ε.Ε. εδώ και
σχεδόν 40 χρόνια να ξενιτεύονται για παρό-
μοιους λόγους;

Κι όμως, σε πρόσφατο άρθρο του, ο Ρίτσαρντ
Ντάνζιγκερ (Richard Danziger), περιφερειακός
διευθυντής του Διεθνούς Οργανισμού Μετα-
νάστευσης στη Δυτική και Κεντρική Αφρική,
έγραψε: «Οι πιο συχνοί λόγοι που αναφέρουν
άνθρωποι που μεταναστεύουν από την Αφρική
στην Ευρώπη σχετίζονται με την αναζήτηση
οικονομικής ευκαιρίας και εργασίας. Ολοένα
πιο πολύ, όμως, αναγνωρίζεται ότι η μετανά-
στευση συχνά συμπεριλαμβάνει μείγμα κινή-
τρων, και ότι ο όρος “οικονομικός μετανάστης"
αδικεί το άτομο, το οποίο μπορεί να επηρεάζεται
από διάφορους παράγοντες. Ενα θέμα που
συχνά αναφέρεται από μετανάστες που γνώρισα
στη διάρκεια της πορείας τους... είναι η έλλειψη
ίσων ευκαιριών στην πατρίδα τους. Εάν δεν
γνωρίζουν τους σωστούς ανθρώπους, αν δεν
είναι από τη σωστή κοινότητα, αν δεν διαθέτουν
χρήματα για να αγοράσουν θέση εργασίας, δεν
θα προκόψουν». Ο Ντάνζιγκερ παραθέτει το
παράδειγμα της Γκάμπια, η οποία είχε τα θλιβερά
πρωτεία στην «εκδίωξη» νέων (εννιά φορές
περισσότεροι από όσους έφευγαν από τη γει-

τονική Σενεγάλη και τη Νιγηρία), καθώς η κυ-
βέρνησή της ήταν ιδιαιτέρως καταπιεστική
και διεφθαρμένη: ύστερα από ελεύθερες εκλογές,
πολλοί νέοι που σχεδίαζαν να φύγουν περιμέ-
νουν να δουν αν η νέα κυβέρνηση θα βελτιώσει
την κατάσταση. Ενδιαφέρον παρουσιάζει και
το γεγονός ότι οι νέοι Αφρικανοί που φεύγουν
από τις χώρες τους δεν είναι όλοι αγράμματοι,
όπως πολλοί πιστεύουν. Μελέτη του ΔΟΜ το
2016 βρήκε ότι απ’ όσους φτάνουν στην Ιταλία
από χώρες της Δυτικής Αφρικής, το 6% είναι
πανεπιστημιακής εκπαίδευσης, το 44% συμ-
μετείχε σε δευτεροβάθμια εκπαίδευση, ενώ
το 11% ήταν αγράμματο. Οταν και μορφωμένοι
άνθρωποι δεν βρίσκουν δουλειά στη χώρα
τους, είναι ένδειξη ότι τα προβλήματα είναι
πιο πολύπλοκα από την απλή έλλειψη θέσεων
εργασίας. Αυτό το παρατηρήσαμε στην Ελλάδα,
όπου υπολογίζεται ότι περίπου 500.000 άν-
θρωποι έφυγαν για το εξωτερικό την περίοδο
2008 - 2016. Σύμφωνα με πρόσφατη έρευνα
της ICAP μεταξύ νέων που έφυγαν, 41% των
ερωτηθέντων (όπως σημείωσε η στήλη πριν
από δύο εβδομάδες) είπαν ότι η διαφθορά και
η έλλειψη αξιοκρατίας οδήγησαν σε αυτή την
επιλογή. Αυτό δεν συμβαίνει μόνο στην Ελλάδα.
Ερευνα του 2006 για τους λόγους που νέοι
Ιταλοί επιστήμονες φεύγουν από τη χώρα τους,
καταλόγισε μεταξύ των αιτιών την αξιοκρατία
και τα πιο δίκαια συστήματα προσλήψεων που
βρίσκουν σε άλλες χώρες.

Από τις φτωχές χώρες της Αφρικής έως
μία από τις πιο ανεπτυγμένες οικονομίες του
κόσμου, λοιπόν, οι πληγές της αναξιοκρατίας
και της διαφθοράς υπονομεύουν το μέλλον,
ωθώντας νέους να αναζητήσουν την τύχη
τους αλλού. Το γεγονός ότι αυτό δεν είναι
μόνο ελληνικό φαινόμενο οφείλει όχι να μας

καθησυχάσει, αλλά να μας κάνει να συνει-
δητοποιήσουμε τον κίνδυνο. Στην καταιγίδα
της κρίσης μάς απασχολεί άμεσα η επιβίωση
και ίσως δεν μπορούμε να θέσουμε τις προ-
τεραιότητες, να αναλάβουμε τις πρωτοβουλίες
που θα μας βοηθούσαν να σταθούμε σε στέρεο
έδαφος. Είναι προφανές ότι ένας από τους
κύριους λόγους που η χώρα δεν μπόρεσε να
αποφύγει το αδιέξοδο ήταν η έλλειψη αξιο-
κρατίας και η γενικευμένη αίσθηση διαφθοράς
που λειτουργούσαν σαν παγίδα: όσο δεν υπήρ-
χε εμπιστοσύνη στην ύπαρξη δίκαιων διαδι-
κασιών, κάποιοι εκμεταλλεύονταν όποιο μέσο
διέθεταν για να προωθήσουν τα δικά τους
συμφέροντα, ενώ οι υπόλοιποι είτε έμεναν
με το παράπονο είτε έφευγαν στο εξωτερικό.
Η έλλειψη αξιολόγησης και ευθύνης, η ατι-
μωρησία, οδήγησαν σε μια κοινωνία όπου
είναι διάχυτη η αίσθηση ότι οι τίμιοι τιμω-
ρούνται, ενώ οι καταφερτζήδες δικαιώνονται.
Στα χρόνια της δανεικής ευημερίας υπήρχε
ελπίδα ότι όλοι θα βρουν τη θέση τους κάπου
και το πρόβλημα δεν φαινόταν στον βαθμό
που το βλέπουμε τώρα. Τότε η αποχώρηση
από ένα διεφθαρμένο περιβάλλον έμοιαζε
επιλογή, τώρα είναι ανάγκη. Η έλλειψη εμ-
πιστοσύνης είναι εξίσου καταστροφική με
την έλλειψη θέσεων εργασίας. Οταν, όμως,
αποκτηθεί εμπιστοσύνη στις διαδικασίες,
όταν η εφαρμογή των νόμων καταστεί δεδο-
μένη και αυτονόητη, όταν υπάρξει σταθερό-
τητα στους φόρους και ανταποδοτικότητα
στο τι πληρώνουμε και τι λαμβάνουμε, όταν
δεν θα έχει σημασία το κόμμα το οποίο ψη-
φίζουμε, τότε θα φανεί αν μας απασχολεί το
μέλλον και όχι μόνο η επιβίωση ή η φυγή από
ένα εχθρικό περιβάλλον. Δεν βλέπουμε, όμως,
κινήσεις προς αυτή την κατεύθυνση.

Η

Οταν η πατρίδα γίνεται εχθρός
Του ΝΙΚΟΥ ΚΩΝΣΤΑΝΤΑΡΑ

Τα κοκοράκια 
της χυδαιότητας

Του ΑΛΕΞΗ ΠΑΠΑΧΕΛΑ

  σοι ασχολούνται με την άσκη-
ση πολιτικής, ιδιαίτερα οι αρ-
χηγοί κυβερνήσεων και κομ-

μάτων, σχεδόν πάντα μιλούν ή
ενεργούν με το ένα μάτι στον «απέ-
ναντι» (αντίπαλο συνήθως) και το
άλλο στο εσωτερικό ακροατήριο,
είτε αυτό είναι οι ψηφοφόροι και
οι οπαδοί είτε πρόκειται για τα κομ-
ματικά στελέχη. Αυτό ακριβώς έκα-
νε και μάλιστα πολύ καθαρά ο Κυ-
ριάκος Μητσοτάκης στην τελευταία
του ομιλία στην Πολιτική Επιτροπή
της Νέας Δημοκρατίας την περα-
σμένη Τετάρτη.

Ηταν μία προγραμματισμένη
ομιλία, από εκείνες που πραγματο-
ποιούν σε τακτά χρονικά διαστή-
ματα οι πολιτικοί ηγέτες, κυρίως
για να δώσουν «γραμμή», αλλά και
για να μη χάνουν την επαφή με τον
κομματικό μηχανισμό. Ωστόσο, εί-
ναι σαφές ότι το περιεχόμενο της
ομιλίας του αρχηγού της Νέας Δη-
μοκρατίας καθορίστηκε αποφασι-
στικά από την πρωτοβουλία 20 πε-
ρίπου βουλευτών του κόμματος να
επιτεθούν ξαφνικά, συλλογικά και
σφόδρα κατά του ΠΑΣΟΚ και της
Δημοκρατικής Συμπαράταξης, με
αναφορές στο απώτερο παρελθόν.
Οταν έχει ήδη μεσολαβήσει το 2012
- 2014 συγκυβέρνηση Ν.Δ. - ΠΑΣΟΚ,
όταν ο Κυριάκος Μητσοτάκης είχε
παραστεί και χειροκροτηθεί στο
συνέδριο της Δημοκρατικής Συμ-
παράταξης μερικές ημέρες πριν και
όταν είναι πολύ πιθανό να τεθεί
πάλι θέμα συνεργασίας με τη
ΔΗ.ΣΥ., αν η Ν.Δ. δεν πάρει αυτο-
δυναμία.

Πολύ σωστά λοιπόν ο Κυριάκος
Μητσοτάκης εξέλαβε ως «προβο-
κάτσια» την επιθετική πρωτοβουλία
των βουλευτών του και αποφάσισε
στην ομιλία του αφενός να επιτεθεί
στην κυβέρνηση χρησιμοποιώντας
σκληρή και πολωτική γλώσσα, φυ-
σιολογικό όπως εξελίσσονται τα
πράγματα και να απευθυνθεί με έν-
τονο και αρχηγικό ύφος στο εσω-
τερικό του κόμματος, δηλαδή στους

«προβοκάτορες», αφετέρου. Μίλησε
για επιβεβλημένη ανανέωση του
κόμματος και ταυτόχρονα υπογράμ-
μισε ότι όταν ο ίδιος ανοίγει τις πόρ-
τες του κόμματος, κανείς δεν μπορεί
να τις κλείσει. Και για όσους δεν
κατάλαβαν, διακήρυξε με την έννοια
συνθήματος «ανανέωση, διεύρυνση,
ισχυροποίηση της παράταξης».

Δεν είναι η πρώτη φορά που ο
αρχηγός της Ν.Δ. προσπαθεί να «μα-
ζέψει» τους παλαιοκομματικούς βου-
λευτές που θεωρούν ότι εκπροσω-
πούν τη λεγόμενη «λαϊκή δεξιά» και
τους «αντιρρησίες», οι οποίοι δεν
συμφωνούν με τη γραμμή της σκλη-
ρής αντιπολίτευσης προς την κυ-
βέρνηση. Στο σχετικά πρόσφατο
παρελθόν οι πρώτοι έσπευσαν να
καταθέσουν ερώτηση ζητώντας την
ανέγερση του Ναού του Σωτήρος
ως Τάματος του Εθνους και τους
ανάγκασε να αποσύρουν την υπο-
γραφή τους, οι δεύτεροι δεν χάνουν
ευκαιρία να ασκήσουν υπόγεια ή
φανερή εσωκομματική αντιπολίτευ-
ση ενεργώντας ως πέμπτη φάλαγγα
του τρίτου εταίρου της τρικομματι-
κής σημερινής κυβέρνησης. Αυτούς
τους γνωρίζει πολύ καλά και ξέρει
τι να περιμένει.

Στη συγκεκριμένη άκαιρη επί-
θεση όμως κατά του ΠΑΣΟΚ και της
ΔΗ.ΣΥ. συμμετείχαν βουλευτές που
όχι μόνο δεν είχαν δώσει τέτοια
δείγματα, αλλά και κατέχουν υπεύ-
θυνες θέσεις στο κόμμα και στην
κοινοβουλευτική ομάδα. Γεγονός
που δικαιολογημένα προκάλεσε έκ-
πληξη και θυμό στον Κυριάκο Μη-
τσοτάκη και γι’ αυτό έσπευσε να
βάλει τις φωνές και να ξεκαθαρίσει
τα πράγματα, αγνοώντας τις δικαιο-
λογίες περί «παγίδευσης» και άλλες
τέτοιες γελοιότητες. Γιατί αν ακόμη
και οι στενοί συνεργάτες του δεν
μπορούν να αποφύγουν τέτοιες
οφθαλμοφανείς παγίδες, ή συμμε-
τέχουν, έστω άθελα, σε στημένες
«προβοκάτσιες», τότε το πρόβλημα
είναι μεγαλύτερο από αυτό που φαί-
νεται.

Ο
Του ΑΓΓΕΛΟΥ ΣΤΑΓΚΟΥ

Σ τημένη απάτη ή δικός μας αυτευνουχισμός
να μιλάμε, ακόμα σήμερα, για «δημοκρατία»;
Στον τόπο μας, φυσικά, στο άμεσο πεδίο

όπου πραγματώνουμε τη (μία και μοναδική) ζωή
μας. Tα κόμματα εμπαίζουν στην πράξη κάθε
προϋπόθεση δημοκρατίας: Δεν διαφοροποιούνται
πολιτικά, εξομοιώνονται αδιάντροπα από μόνη
την εξουσιολαγνεία τους, δεν πιστεύουν σε τί-
ποτα. «Συντηρητικοί» συγκυβερνούν ανετότατα
με φανατισμένα αντίπαλους «σοσιαλιστές», «ρι-
ζοσπάστες» αριστεροί με ακραίους «εθνικιστές».
Oλοι ασκούν την ίδια (έξωθεν υπαγορευόμενη
«μέχρι σημείων στίξεως») πολιτική, κανένας
δεν διερωτάται ούτε καν για περιθώρια αυτε-
νέργειας – έστω στην αποκομιδή των σκουπιδιών.
Eτσι κι αλλιώς, η λαϊκή ψήφος ήταν και είναι
κατά πλειονότητα άκριτη – παρορμητική ή πα-
νεύκολα εξαγοραζόμενη. Παγιδευμένη στην
παντοδυναμία του «πελατειακού κράτους» ή
στους μηχανισμούς (ακαταμάχητους) πλύσης
εγκεφάλου των μαζών.

Aν κριθεί η ελλαδική κοινωνία από το επίπεδο
των ιδιωτικών (που θα πει: εμπορικού συμφέ-
ροντος) MME, το συναγόμενο είναι ντροπή και
απελπισμός: Aντιπολιτευτικός φανατισμός, ίσως
πιο μανιασμένος και από τη μικρονοϊκή κυβερ-
νητική προπαγάνδα. Kαι σαφώς ευτελέστερη
αγλωσσία, αισθητικός πρωτογονισμός, προτε-
ραιότητα του εντυπωσιασμού (για κάφρους) –
κυριολεκτικός εφιάλτης. Aντί για δημοκρατική
κατάκτηση πολυφωνίας, η παραχώρηση συ-
χνοτήτων σε ιδιώτες αποδείχτηκε καταλύτης
για τη ραγδαία απομώρανση του πληθυσμού,
που εγγίζει τα όρια μεθοδικής γενοκτονίας. Kα-
θόλου τυχαία, το σύνολο σχεδόν των ιδιωτικών
καναλιών λειτουργούν ολημερίς ως πωλητήρια
– τα πάντα στην τηλεοπτική προοπτική υπη-
ρετούν μόνο τη λογική της αγοράς, την προτε-
ραιότητα να κερδηθούν οι εντυπώσεις για το
όποιο εμπόρευμα.

Tρίτο παράδειγμα, από τα απειράριθμα, ολο-
κληρωτικής απόσβεσης των γνωρισμάτων της
δημοκρατίας στην ελλαδική κοινωνία: ο συν-
δικαλισμός. Mέγιστη, στο ξεκίνημά του, κοινωνική
κατάκτηση, διεστραμμένος σήμερα σε μάστιγα
κοινωνική. Στεγανά απρόσιτος στους φιμωμένους
είλωτες του ιδιωτικού τομέα και αποκλειστικό-
τητα, ο συνδικαλισμός, μόνο των ευνοημένων
του «πελατειακού κράτους». Mε τον πρωτογο-
νισμό της λογικής του «κοινωνικού κόστους»
εκβιάζει τους ανήμπορους, για να εξασφαλίζει
ακόρεστες προνομίες στους παρασιτικά διορι-
σμένους.

Eίναι τελικά έντεχνη εξαπάτηση ή βολικός
αυτευνουχισμός να μιλάμε ακόμα για «δημο-
κρατία» στον τόπο μας; Kάθε δημόσιος θεσμός
έχει μεταποιηθεί σε πρόσχημα για τερατώδεις
αυθαιρεσίες, σε καμουφλάρισμα τυφλής εγω-
πάθειας, σε οχύρωμα αδίσταχτης ιδιοτέλειας.
Kαι η «παρηγόρια» που μας αντιτάσσουν οι κα-
θεστωτικοί του νέου απολυταρχισμού είναι η
ελευθερία του λόγου: «Πώς τολμάτε να καταγ-
γέλλετε έλλειμμα δημοκρατίας σήμερα, αφού
μπορούμε όλοι να γράφουμε και να μιλάμε ελεύ-
θερα;».

Σίγουρα, πιο αποκοιμιστική ψευδαίσθηση
ελευθερίας από την επανάπαυση στη μη-αστυ-
νόμευση της έκφρασης δεν υπάρχει. Tο κάποτε

δαιμονικό ταλέντο του Γκαίμπελς ή του Mπέρια
στη λογοκρισία μοιάζει σήμερα παιδαριώδης
πολιτική πρακτική, αν συγκριθεί με την αδάπανη
και «ευπρεπή» αποτελεσματικότητα της απόλυτης
(στην πράξη) σχετικοποίησης του αληθούς – η
αλήθεια, από κοινωνικός στόχος και κοινωνού-
μενη εμπειρία, μετασκευάζεται σε ατομική
γνώμη - άποψη - πεποίθηση.

Σήμερα ο άνθρωπος - άτομο της εγωλαγνείας
του «Διαφωτισμού» έχει κατοχυρωμένο («εξα-
ναγκαστό κατά πάντων») δικαίωμα να επιλέγει
την «αλήθεια» που προτιμάει, την «αλήθεια»
κατά το γούστο του – όπως επιλέγει οδοντόκρεμα
ή απορρυπαντικό στο σούπερ μάρκετ, κόμμα
ή ποδοσφαιρική ομάδα της αρεσκείας του, την
εφημερίδα που εμπιστεύεται. Oταν και η αλήθεια
γίνεται ατομικό δικαίωμα επιλογής πεποιθήσεων,
γνώμης, απόψεων, τότε (αναπότρεπτα και λο-
γικότατα) κάθε «κριτήριο» διάκρισης της ορθό-
τητας από την πλάνη, της εγκυρότητας από την
πλαστότητα, της πληροφόρησης από την πα-
ραπληροφόρηση, λειτουργεί περιοριστικά για
τις επιλογές του ατόμου, δεσμεύει την αυτεξου-
σιότητά του, το δικαίωμά του στην προτίμηση.
H αναζήτηση «κριτηρίου» αλήθειας «μυρίζει»
αυταρχισμό, αστυνόμευση, πατρωνία.

Oμως, αν εμπορευματοποιηθεί και η αλήθεια
στο παζάρι των ατομικών επιλογών, δεν μπορεί
πια να υπάρξει κοινός και κοινωνούμενος στόχος
ζωής, μέτρο γνησιότητας, που να μπορεί να
απειλήσει το θωρακισμένο με ατσάλι ψεύδος
του Γκαίμπελς ή του Mπέρια, ούτε καν τη ρου-
τινιασμένη φτηνιάρικη μικροκατεργαριά του
καθ’ ημάς κ. Tζανακόπουλου ή του θλιβερά ανε-
πιτήδειου κ. Kικίλια.

Aναφλόγιστη επομένως και η ρετσινιά που
καιροφυλαχτεί στις παρόδους της εμπαθούς μι-
κρόνοιας: Oτι τάχα αυτή η επιφυλλίδα προπα-
γανδίζει την υποταγή σε αυθεντίες, σε αλάθητες
καθέδρες, σε δόγματα μεταφυσικής εγκυρότητας!
H επιφυλλίδα απλώς μαθητεύει, όσο μπορεί,
στον ανυπέρβλητο των Eφεσίων Hράκλειτο:
Kριτήριο αλήθειας είναι η εμπειρικά κοινωνού-

μενη γνώση – όταν η κάθε ατομική εμπειρία
βεβαιώνει την κοινή πιστοποίηση. Tο κοινωνείν
εξασφαλίζει το αληθεύειν – το άθλημα της ανι-
διοτέλειας (η υπέρβαση του ιδιάζειν) γεννάει
την αλήθεια, και την πρακτική του αθλήματος
την είπαν οι Eλληνες «δημοκρατία». Kαμιά σχέση
με τη βαρβαρική προτεραιότητα των «ατομικών
δικαιωμάτων» – (περισσότερα στο βιβλίο «H
απανθρωπία του δικαιώματος». «Δόμος» 2006,
τερπνό εύχομαι θερινό ανάγνωσμα).

Tο κατεπείγον σήμερα είναι να σωθούν έστω
ψήγματα (της βαρβαρικής έστω) «δημοκρατίας»,
στην ελληνώνυμη (ακόμα) ψυχορραγούσα κρα-
τική μας οντότητα. Eχουμε δοκιμάσει απειρά-
ριθμες συνταγές «ανάκαμψης»: Δεξιούς, Aρι-
στερούς, Kεντρώους κυβερνήτες (αυτοδύναμους
ή «στο μίξερ»), ποικιλότατα εκλογικά συστήματα,
«υπηρεσιακές» κυβερνήσεις, δημοψηφίσματα,
πραξικοπήματα, μεταπολιτεύσεις, αλλά και δια-
δηλώσεις, συλλαλητήρια, «καταλήψεις». Mένει
και κάτι αδοκίμαστο (οπωσδήποτε με ρίσκο):

Kάποιες εκατοντάδες χιλιάδες πολιτών (όχι
λιγότεροι) να μαζευτούν στην Πλατεία Συντάγ-
ματος αποφασισμένοι να μείνουν εκεί για εβδο-
μάδες και μήνες. H κρίσιμη διαφορά: Mε αιτήματα
όχι οικονομικά, αλλά μεταρρυθμίσεων. Π.χ.: Oι
πρόεδροι όλων των ανώτατων δικαστηρίων να
εκλέγονται από τα μέλη των δικαστηρίων. Oι
αρχηγοί των Eνόπλων Δυνάμεων και της Aστυ-
νομίας να προέρχονται από τον απόλυτο σεβασμό
της «επετηρίδας». Nα απομακρυνθούν οι κομ-
ματικές νεολαίες από τα πανεπιστήμια. Nα επα-
νασυνταχθεί από Aνεξάρτητη Aρχή ο νόμος
περί ευθύνης υπουργών. Tα μέλη του Eθνικού
Συμβουλίου Pαδιοτηλεόρασης να εκλέγονται
από την ολομέλεια του Συμβουλίου Eπικρατείας.
Nα επανακριθούν από ένα διευρυμένο AΣEΠ
όλοι οι χωρίς προσωπική αξιολόγηση μόνιμοι
μισθοδοτούμενοι του Δημοσίου. Nα καταργηθεί
αναδρομικά κάθε μορφή «παραγραφής» οικο-
νομικών και πολιτικών εγκλημάτων σε βάρος
του Δημοσίου.

Kαι άλλα από σοφότερους σοφότερα.

ΕΠΙΦΥΛΛΙΔΑ

Tου  ΧΡΗΣΤΟΥ ΓΙΑΝΝΑΡΑ

Tο τελευταίο «χαρτί»

  νας φίλος βρέθηκε πρόσφατα
σε συνέδριο επιχειρηματιών.
Ηταν εκεί άνθρωποι της πιά-

τσας, οι οποίοι αγωνιούν κάθε μέρα
για το πώς θα πληρώσουν τους φό-
ρους τους και το προσωπικό τους.
Για να συμμετέχουν σε τέτοιο συ-
νέδριο, ανήκουν προφανώς στην
κατηγορία των ηρωικών Ελλήνων
επιχειρηματιών που επιβίωσαν τα
χρόνια της κρίσης. Νομίζω πως
τους ταιριάζει εκείνο το τραγούδι
του Σινάτρα, που λέει, «αν τα κα-
τάφερες εδώ, μπορείς να τα κατα-
φέρεις οπουδήποτε».

Στο συνέδριο υπήρχε και πάνελ
με πολιτικούς. Οι οποίοι κατάφεραν
να εξοργίσουν τους πάντες. Ο αν-
τιπολιτευόμενος αποκάλεσε «ρα-

γιάδες» τον πρωθυπουργό και την
κυβέρνηση, ο κυβερνητικός βου-
λευτής είπε πως «έχετε κάνει εγκλή-
ματα όλα αυτά τα χρόνια, είστε κοινοί
εγκληματίες». Ηταν βασικά μία από
αυτές τις συζητήσεις που μπορεί να
απολαύσει κάθε πρωί όποιος είναι
εξαρτημένος θεατής τηλεκαφενείων.
Μόνο που αυτό δεν βγάζει πουθενά.
Οι άνθρωποι του μόχθου απελπί-
ζονται, γιατί θέλουν να ακούσουν
πρακτικές λύσεις στα πολλά πραγ-
ματικά προβλήματα που έχουν. Τους
προκαλεί απέχθεια να τσακώνονται
σαν κοκοράκια οι πολιτικοί μας και
να αλλάζουν ρόλους, κατηγορώντας
ο ένας τον άλλον για μνημονιακό.
Η σημερινή κυβέρνηση έχει τερά-

στια ευθύνη για τη χυδαιότητα που
χαρακτηρίζει τον δημόσιο διάλογο.
Μπέρδεψε τον εκχυδαϊσμό με τη
ριζοσπαστικοποίηση. Νομιμοποίησε
χρυσαυγίτικες ορολογίες περί βο-
θροκάναλων, εξέθρεψε την ακραία
παλαβομάρα που τώρα στοχοποιεί
τον ίδιο τον κ. Τσίπρα. Η κυβέρνηση
κάνει, δε, ένα μεγάλο λάθος. Θεωρεί
ότι εξιλεώνεται για τους μεγάλους
συμβιβασμούς που έχει κάνει όταν
αμολά τα «ντόπερμαν». Δεν είναι
έτσι. Οι ψηφοφόροι που έμαθαν στη
χυδαία ακρότητα ξέρουν να διακρί-
νουν τον ιμιτασιόν αντισυστημικό
λόγο από τον αυθεντικό. Ο κίνδυνος
για τον κ. Τσίπρα είναι να τον ανα-
ζητήσουν αλλού στις επόμενες εκλο-
γές. Το έχουμε ξαναπεί, όποιος ταΐζει
το αχόρταγο κτήνος του λαϊκισμού
βρίσκεται στο τέλος αμήχανος να
κοιτάει τα δόντια του. Οσο για τη
Νέα Δημοκρατία, πρέπει να ξεφορ-
τωθεί τους εκφραστές του ξύλινου
λόγου, τα φθαρμένα υλικά που μοι-
άζουν με παλιομοδίτες ηθοποιούς
που ξαναπαίζουν για εικοστή χρονιά
την ίδια επιθεώρηση. Δεν αρκούν ο
αρχηγός και 5 - 6 ακόμη σοβαροί για
να δοθεί νέο στίγμα. Ξέρω πόσο δύ-
σκολο είναι να βρεθούν νέοι ή άφθαρ-
τοι άνθρωποι για να μπουν στην πο-
λιτική στις μέρες μας. Πληρώνουμε,
ως κοινωνία και ως δημοκρατία, με-
γάλο τίμημα, γιατί έχουμε κάνει ό,τι
μπορούμε για να αφήσουμε την πο-
λιτική στους επαγγελματίες των κομ-
μάτων, τους θρασείς ανεπάγγελτους
και τους τηλεμαϊντανούς.

Οταν σοβαροί και υγιείς άνθρωποι
αρχίζουν να νιώθουν ότι στο παιχνίδι
εξουσίας παίζουν πια και συμμορίες,
απαιτείται πολύ θάρρος για να μπλέ-
ξουν. Αλλος τρόπος, όμως, πλην της
ριζικής ανανέωσης λόγου και προ-
σώπων, δεν υπάρχει. Ο ΣΥΡΙΖΑ έπαι-
ξε έξοχα το χαρτί του καινούργιου
απέναντι στο παλιό. Τώρα που πα-
λιώνει ραγδαία, χρειάζεται κάτι πει-
στικά νέο απέναντί του.

Ε

Απάντηση 
στην «προβοκάτσια»

Kυριακή 16 Ιουλίου 2017

<<<<<<<<

Τώρα που ο ΣΥΡΙΖΑ πα-
λιώνει ραγδαία, χρειάζε-
ται κάτι πειστικά νέο
απέναντί του. Αλλος τρό-
πος, πλην της ριζικής
ανανέωσης λόγου και
προσώπων, δεν υπάρχει.

ΣΚΙΤΣΟ ΤΟΥ ΑΝΔΡΕΑ ΠΕΤΡΟΥΛΑΚΗ. apetroulakis@kathimerini. gr
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Του Κ. Π. ΠΑΠΑΔΙΟΧΟΥ

Στήριξη στον υπουργό Αμυνας Π.
Καμμένο μέχρι τέλους είναι η γραμ-
μή του Μεγάρου Μαξίμου, ενώ ο
χρόνος μετράει αντίστροφα για τη
συζήτηση, την προσεχή Παρα-
σκευή, στη Βουλή επί της πρότασης
της Ν.Δ. για τη συγκρότηση εξε-
ταστικής επιτροπής, η οποία ανα-
μένεται να διεξαχθεί σε εκρηκτικό
κλίμα. Η κάλυψη του πρωθυπουρ-
γού Αλ. Τσίπρα προς τον κ. Καμμένο
και η απόρριψη της πρότασης της
Ν.Δ. για Εξεταστική δεν οφείλεται
μόνον στην επίσημη κυβερνητική
επιχειρηματολογία ότι ο υπουργός
Αμυνας λειτούργησε υποβοηθητικά
προς τη Δικαιοσύνη. Ούτε στο γε-
γονός πως ΣΥΡΙΖΑ και ΑΝΕΛ έχουν
παρά τις βαθιές ιδεολογικές τους
διαφορές, διαμορφώσει ένα «μόν-
τους βιβέντι» διαχείρισης της εξου-
σίας, με τους βουλευτές του κόμ-
ματος του κ. Καμμένου να υπερ-
ψηφίζουν χωρίς «διαρροές» όλα τα

επώδυνα μέτρα της τελευταίας διε-
τίας. Οφείλεται κατά κύριο λόγο
στη διαπίστωση πως χωρίς τη συ-
νεργασία με τους ΑΝΕΛ η κυβέρ-
νηση του κ. Τσίπρα αυτόματα θα
τερματίσει τον βίο της: Η κ. Φώφη
Γεννηματά έχει πλέον μετακινηθεί
στη θέση ότι η κυβέρνηση είναι
επιζήμια για τη χώρα και μόνη λύση
είναι η προσφυγή στις κάλπες, ενώ
στη Βουλή δεν υπάρχουν άλλες
δυνάμεις με τις οποίες θα μπορούσε
να συνεργαστεί ο ΣΥΡΙΖΑ, διαμορ-
φώνοντας μια νέα κυβερνητική
πλειοψηφία. Ετσι, όπως χαρακτη-
ριστικά αναφέρει κορυφαίο στέ-
λεχος του κυβερνώντος κόμματος
που βρίσκεται σε ανοικτή γραμμή
με τον πρωθυπουργό, «μέχρι τις
επόμενες εκλογές όποτε και εάν
τελικώς διεξαχθούν, θα πάμε με
τον Καμμένο. Μετά βλέπουμε».

Η κάλυψη προς τον κ. Καμμένο
προεξοφλείται ότι θα οδηγήσει σε
μια συζήτηση στη Βουλή γεμάτη
εντάσεις. Εξέλιξη που όμως ευνοεί

τον κ. Τσίπρα στην κατεύθυνση
της συσπείρωσης του ΣΥΡΙΖΑ ενό-
ψει της συνεδρίασης της Κεντρικής
Επιτροπής του κόμματος, που θα
ακολουθήσει την ίδια ημέρα το
απόγευμα και την επομένη.

Η συνεδρίαση της Κ.Ε. δεν θα
είναι ανέφελη, καθώς θα πραγμα-
τοποιηθεί υπό τη σκιά της πρό-
σφατης συμφωνίας με τους εταί-
ρους, όπου η κυβέρνηση πέρασε
κάτω από τον πήχυ που η ίδια είχε
θέσει, καθώς δεν έλαβε ούτε απτά
μέτρα για το χρέος, ούτε τη συμ-
μετοχή της χώρας στο πρόγραμμα
ποσοτικής χαλάρωσης της Ευρω-
παϊκής Κεντρικής Τράπεζας.

Παράλληλα, «αγκάθι» στη συνε-
δρίαση της Κ.Ε. θα αποτελέσει η
στρατηγική του ΣΥΡΙΖΑ για τις
υποψηφιότητες στις προσεχείς αυ-
τοδιοικητικές εκλογές. Σύμφωνα
με πληροφορίες, πολλά στελέχη
ΣΥΡΙΖΑ κινούνται ήδη προκειμένου
να εξασφαλίσουν το «χρίσμα», αλλά
η λογική της Κουμουνδούρου είναι

πλέον εντελώς διαφορετική απ’
ό,τι στις προηγούμενες δημοτικές
και περιφερειακές εκλογές, όταν
ενθάρρυνε τη διαμόρφωση κομ-
ματικών ψηφοδελτίων σε όλους
τους δήμους και τις περιφέρειες
της χώρας, όντας σε μεγάλη δη-
μοσκοπική άνοδο. Πλέον, αντίθετα,
προκρίνεται μια στρατηγική συ-
νεργασιών και συμμαχιών, που θα
διασφαλίζει την παρουσία στελεχών
του ΣΥΡΙΖΑ σε θέσεις-κλειδιά στην
Τοπική Αυτοδιοίκηση, ακόμη και
χωρίς να κατέχουν παντού τον
πρώτο ρόλο, του δημάρχου ή του
περιφερειάρχη.

Σε κάθε περίπτωση, με την ολο-
κλήρωση της μάχης στη Βουλή για
την υπόθεση Καμμένου και τη σύγ-
κληση της Κ.Ε., η κυβέρνηση εκ
των πραγμάτων θα «κατεβάσει στρο-
φές», δίνοντας ραντεβού σε ένα
σκληρό πολιτικά φθινόπωρο. Παρότι
συνεργάτες του κ. Τσίπρα σημει-
ώνουν πως «τα πιο δύσκολα πέρα-
σαν με την ψήφιση των περικοπών

στις συντάξεις και τη μείωση του
αφορολογήτου», αναγνωρίζουν πως
και πάλι η πορεία της κυβέρνησης
θα είναι ανηφορική.

Η κυβέρνηση θα πρέπει να δια-
χειριστεί:

Πρώτον, τη δυσφορία για το μπα-
ράζ φόρων που για πολλούς πολίτες
είναι ιδιαίτερα αυξημένοι σε σχέση
με τον περασμένο χρόνο. Δεύτερον,
την υλοποίηση της δέσμευσης προς
το ΔΝΤ, ότι οι συμβασιούχοι το
2017 και 2018 δεν θα είναι περισ-
σότεροι από τον μέσο όρο του 2016.
Τρίτον, την αλλαγή του νόμου για
τις απεργίες, ώστε την απόφαση
για κινητοποιήσεις να λαμβάνει το
50% συν ένα των εργαζομένων. Τέ-
ταρτον, την υλοποίηση των δε-
σμεύσεων για τη ΔΕΗ.

Βεβαίως, όπως έχει αποδειχθεί
κατ’ επανάληψη, η κυβερνητική
πλειοψηφία δεν απειλείται από την
ψήφιση μέτρων, ακόμη και εάν αυ-
τά βρίσκονται σε ευθεία αντίθεση
με τις προεκλογικές δεσμεύσεις

των ΣΥΡΙΖΑ και ΑΝΕΛ. Ομως, υπάρ-
χει ο κίνδυνος περαιτέρω πτώσης
των κυβερνητικών εταίρων στις
δημοσκοπήσεις, ενώ, μάλιστα, κατά
πολλούς το 2018 δύσκολα δεν θα
είναι εκλογική χρονιά.

Ως αντεπιχείρημα, το Μέγαρο
Μαξίμου αντιτείνει πως έχει ήδη
«εισπραχθεί» όλο το πολιτικό κό-
στος από τα τελευταία επώδυνα
μέτρα, και ως εκ τούτου, ο ΣΥΡΙΖΑ
μόνον ανοδικά μπορεί να κινηθεί
τους επόμενους μήνες. Στη συγ-
κεκριμένη κατεύθυνση μπορούν,
όπως λέγεται, να συμβάλουν η επι-
στροφή της οικονομίας στην ανά-
πτυξη, η καταβολή ληξιπρόθεσμων
οφειλών του Δημοσίου, η προσέλ-
κυση επενδύσεων και, τέλος, η επι-
στροφή της χώρας στις αγορές αρ-
χής γενομένης από την τρέχουσα
εβδομάδα, που θα σηματοδοτήσει
την έξοδο της χώρας από το καθε-
στώς των μνημονίων και την επα-
ναφορά της «κανονικότητας» τον
Αύγουστο του 2018.

Στήριξη Μαξίμου μέχρι τέλους σε Καμμένο
Το σκεπτικό του κ. Αλ. Τσίπρα και η εκρηκτική συζήτηση στη Βουλή επί της πρότασης της Ν.Δ. για σύσταση εξεταστικής επιτροπής

Μόλις πέντε εργάσιμες άντεξε ο αλλαγμένος Κανονισμός της Βουλής
Του ΓΙΩΡΓΟΥ Σ. ΜΠΟΥΡΔΑΡΑ

Μόλις πέντε εργάσιμες και μόνο επτά
ημερολογιακές ημέρες χρειάστηκαν
προκειμένου ο Κανονισμός της Βου-
λής, μετά τις πρόσφατες ψηφισθείσες
αλλαγές, να παραβιαστεί από την
κυβέρνηση, με την ανοχή του προ-
εδρείου: Την Πέμπτη 22 Ιουνίου, η
Ολομέλεια ψήφιζε διάταξη σύμφωνα
με την οποία ως «κώλυμα» υπουργού
για τη μη παρουσία του στη Βουλή
προκειμένου να απαντήσει σε ερω-
τήσεις κατά τη διαδικασία κοινο-
βουλευτικού ελέγχου, θα θεωρείται
πλέον μόνο η συμμετοχή του σε
αποστολές στο εξωτερικό ή στο εσω-
τερικό, καθώς και σε συνεδριάσεις
κυβερνητικών οργάνων.

Μία εβδομάδα μετά (Πέμπτη 29/6),
αλλά και αργότερα (Δευτέρα 10/7),
η ψηφισθείσα διάταξη παραβιαζόταν.
Ερωτήσεις με αποδέκτες τους υπουρ-
γούς Εσωτερικών, Παιδείας, Εθνικής

Αμυνας και Οικονομικών, ανακοι-
νώθηκε ότι αν και είχαν προγραμ-
ματιστεί δεν επρόκειτο να συζητη-
θούν, απλώς «λόγω κωλύματος», χω-
ρίς δηλαδή να προκύπτει απουσία
τους στο εξωτερικό ή η συμμετοχή
τους σε κάποια συνεδρίαση.

Τα περιστατικά αυτά δεν αποτε-
λούν μόνο δείγματα «μόνιμης περι-
φρόνησης» της διαδικασίας εκ μέ-
ρους των υπουργών, όπως έχει ήδη
σχολιάσει ο εκ των αντιπροέδρων
Σπ. Λυκούδης. Αλλά και ένα από τα
πολλά και συνεχή παραδείγματα –
άνευ επιπτώσεων για τα πρόσωπα
που πρωταγωνιστούν– παραβίασης
του κανονισμού λειτουργίας του
Κοινοβουλίου.

Ο κ. Ι. Τραγάκης πρόσφατα υπο-
γράμμιζε πως αν χρειάζεται κάτι ο
Κανονισμός αυτός, δεν είναι παρά
η προσθήκη μιας διάταξης: «Πρέπει
να προστεθεί ένα και μόνο άρθρο.
Να εφαρμόζεται αποκλειστικά από

το προεδρείο και από τους συνα-
δέλφους βουλευτάς ο Κανονισμός
της Βουλής. Αυτό και μόνο το άρθρο
θα έφτανε για να ολοκληρωθεί μια
διαδικασία αλλαγής του Κανονισμού
σε ό,τι αφορά το κοινοβουλευτικό
μέρος, γιατί όλοι μας έχουμε διαπι-
στώσει τι παραβιάσεις του Κανονι-
σμού γίνονται απ’ όλους μας», ση-
μείωσε χαρακτηριστικά ο έμπειρος
κοινοβουλευτικός.

Οι αλλαγές που προωθήθηκαν
από τον πρόεδρο Ν. Βούτση, με τη
στήριξη της δικομματικής πλειοψη-
φίας και εγκρίθηκαν με ενστάσεις
από πλευράς αντιπολίτευσης, χα-
ρακτηρίστηκαν από «κατώτερες
των περιστάσεων» (συγκριτικώς με
τις ανάγκες), έως και ευνοϊκές για
την κυβέρνηση. «Δεν τόλμησαν να
κάνουν τομές, να δρομολογήσουν
αλλαγές ουσίας, από εκείνες που
καιρό συζητάμε», σχολιάστηκε στο
Περιστύλιο, με την υπενθύμιση πως

οι «αλλαγές» αυτές, έχουν τεθεί σε
συζήτηση για περισσότερο από ένα
έτος.

Ενα από τα κρίσιμα θέματα που
έχει επισημανθεί, από βουλευτές
όλων των παρατάξεων, είναι η διαρ-
κής παραβίαση των χρονικών πε-
ριθωρίων που τίθενται κατά τις αγο-
ρεύσεις. Οι δρομολογηθείσες αλλαγές
δεν «άγγιξαν» ριζικές λύσεις, όπως
είναι εκείνη που έχει παρουσιαστεί
κατά καιρούς, και η οποία προβλέπει
διακοπή της λειτουργίας του μικρο-
φώνου και μη καταγραφή στα πρα-
κτικά, όσων λέγονται πέραν του
προβλεπόμενου χρόνου. Αντί αυτού
ή οποιασδήποτε άλλης επιλογής,
αποφασίστηκε να... δοθεί περισσό-
τερος χρόνος σε εκείνους που γενι-
κώς αρέσκονται σε παραβιάσεις.

Ενδεικτικά αναφέρεται η περί-
πτωση της λεγόμενης «Ωρας του
πρωθυπουργού»: Ο κ. Αλ. Τσίπρας
κατά την παρούσα περίοδο, μεταξύ

άλλων, διακρίθηκε και από την τάση
του να παραβιάζει κατά πολύ τον
προβλεπόμενο από τον προηγούμενο
Κανονισμό χρόνο ομιλίας του – πα-
ρασύροντας το προεδρείο στο να
δείξει «ανοχή» και στους αρχηγούς
που έθεταν ερωτήσεις στον πρω-
θυπουργό. Τώρα με τις τελευταίες
αλλαγές, επιλέχθηκε να δοθεί πε-
ρισσότερος χρόνος σε ερωτώντες
και ερωτώμενο.

Για ένα άλλο σοβαρό πρόβλημα
που προκαλεί η κακή λειτουργία της
εκτελεστικής εξουσίας και υποβαθ-
μίζει το νομοθετικό έργο της Βουλής,
δηλαδή για το ζήτημα είτε των εκ-
πρόθεσμων και άσχετων τροπολο-
γιών, είτε εκείνων που ουσιαστικά
δεν συνοδεύονται από τεκμηριωμένη
Εκθεση του Γενικού Λογιστηρίου
του Κράτους, ουδεμία πρόβλεψη
υπήρξε στις προταθείσες αλλαγές.

Αντιθέτως, συμπεριελήφθη διά-
ταξη για... διόρθωση ψήφου από

βουλευτή ο οποίος σε ψηφοφορία
ενδεχομένως διαπιστώσει πως έκανε
λάθος επιλογή! Ακόμα και σε αυτή
την περίπτωση δημιουργήθηκαν
απορίες. Οι κυριότερες; Πρώτον, ότι
δίνεται χρόνος για μια τέτοια διόρ-
θωση πολύς, έως και το τέλος της
ψηφοφορίας – κάτι το οποίο δημι-
ούργησε σκιές, για το κατά πόσον
ο χρόνος αυτός «προσφέρεται» ώστε
να ασκηθούν κομματικές πιέσεις σε
βουλευτή που διαφοροποιήθηκε
από την κομματική γραμμή, ώστε
να «συμμορφωθεί». Δεύτερον, ότι
όπως αιτιολογήθηκε «αρμοδίως», η
αλλαγή αυτή προβλέφθηκε επειδή
είναι οι αυξημένες οι πιθανότητες
ενός λάθους στην ηλεκτρονική ψη-
φοφορία. Λεπτομέρεια: Τέτοιου εί-
δους ψηφοφορία, μέσω «ειδικού ηλε-
κτρονικού συστήματος» δεν προ-
βλέπεται τουλάχιστον έως το τέλος
του έτους, σύμφωνα με την πιο αι-
σιόδοξη εκδοχή.

Της ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΙΑΣ ΠΕΛΩΝΗ

«Οταν εγώ ανοίγω τις πόρτες του
κόμματος, κανένας δεν μπορεί να
τις κλείνει». Εμοιαζε σχεδόν απει-
λητική η αποστροφή του λόγου του
Κυριάκου Μητσοτάκη στην Πολι-
τική Επιτροπή της περασμένης Τε-
τάρτης. Μάλλον επειδή ήταν η πιο
αποφασιστική μέχρι σήμερα τοπο-
θέτησή του για το ζητούμενο της
ανανέωσης. Το μήνυμα ήταν σαφές.
Η ανανέωση και η διεύρυνση της
Ν.Δ. είναι ειλημμένη απόφασή του,
η οποία θα προχωρήσει. Οπως το
έθεσε ο ίδιος από στρατηγική άπο-
ψη, είναι όρος για την πολιτική ανα-
σύνταξη της παράταξης.

Ετερο μήνυμα, εμμέσως πλην
σαφώς, απηύθυνε ο κ. Μητσοτάκης
σε κάποια στελέχη της «παλαιάς
φρουράς», ότι τα εκτιμά και τα σέ-
βεται, αλλά το μέλλον ανήκει στην
ανανέωση. Κάποιοι το εξέλαβαν ως
προτροπή σε αποστρατεία. Κάποιοι
άλλοι – όπως, για παράδειγμα, ο
Ανδρέας Λυκουρέντζος, ο οποίος
ανακοίνωσε ότι δεν θα κατέβει ξανά
υποψήφιος, αποστρατεύονται ήδη
με δική τους πρωτοβουλία. Μαζί με
αυτά, ο κ. Μητσοτάκης δεν θύμισε
τυχαία ενώπιον των στελεχών του
ότι ο ίδιος εξελέγη αρχηγός της Ν.Δ.
τον Ιανουάριο του 2016 με εντολή
ανανέωσης, διεύρυνσης και ισχυ-
ροποίησης της παράταξης.

Κι αυτό διότι, σύμφωνα με πλη-
ροφορίες, μετά το καλοκαίρι ανα-
μένονται κι άλλες αλλαγές, ενώ θα

γίνουν συγκεκριμένες κινήσεις στο
μέτωπο της ανανέωσης. Ούτως ή
άλλως, μαζί με την ολοκλήρωση
της αξιολόγησης, κλείνει ένας αν-
τιπολιτευτικός πολιτικός κύκλος.
Κλείνει, όμως και ένας κύκλος στον
οποίο ο πρόεδρος της Ν.Δ. προ-
ώθησε αλλαγές στο κόμμα, άλλαξε
τη φυσιογνωμία του, αξιολόγησε
πρόσωπα, καταστάσεις και ισορ-
ροπίες και προχωρά στην επόμενη
φάση που, εκτός από τη σκληρή
αντιπολίτευση, θα εστιάσει εξίσου
και στο θετικό αφήγημα και στις
προτάσεις της Ν.Δ. – το «εθνικό
σχέδιο ανασυγκρότησης της χώ-
ρας». Ο ίδιος έθεσε την ανανέωση
και τη διεύρυνση ως όρους ανα-
σύνταξης, καθώς γνωρίζει ότι στο
σκηνικό σκληρού διπολισμού που
διαμορφώνεται, τα μη παραδοσιακά
ή «κλειδωμένα» εκλογικά ακροα-
τήρια είναι αυτά που μπορούν να
δώσουν την πολιτική κυριαρχία
(πολύ περισσότερο, την αυτοδυ-
ναμία). Και αυτά περνούν μέσα από
το άνοιγμα στην κοινωνία.

Απευθείας με τους πολίτες
Δεν είναι τυχαία η νέα στρατη-

γική που εφαρμόζεται και θα συ-
νεχιστεί όλο το επόμενο διάστημα
για «απευθείας και αδιαμεσολάβη-
τη», όπως είπε ο ίδιος, επαφή με
τους πολίτες. Ο κ. Μητσοτάκης θα
«σαρώσει» περιοχές και κοινωνικές
και επαγγελματικές ομάδες εγκαι-
νιάζοντας ένα νέο στυλ πολιτικής
επικοινωνίας. Θα συνομιλήσει απευ-

θείας με ανθρώπους, φορείς, ορ-
γανώσεις και ειδικούς για συγκε-
κριμένες θεματικές ενότητες –το
έκανε για το περιβάλλον στο Ιλιον
την περασμένη Πέμπτη– διαδικασία
στην οποία αποδίδει ιδιαίτερο βά-
ρος, καθώς επιδιώκει να ακούσει
απόψεις και προτάσεις και να προ-
σαρμόσει τις προτάσεις του κόμ-
ματος. Οπως το έθετε στενός συ-

νεργάτης του, «από την κοινωνία
αντλεί για τη διεύρυνση και το Μη-
τρώο Στελεχών. Είναι αμοιβαία σχέ-
ση που είναι win win». Γι’ αυτό και
ο κ. Μητσοτάκης μίλησε για «συν-
διαμόρφωση» των θέσεων ενόψει
του τακτικού συνεδρίου της Ν.Δ.
στα τέλη Νοεμβρίου. Το συνέδριο
δεν θα έχει προσυνεδριακές, ούτε
εκλογικές διαδικασίες. Θα λειτουρ-

γήσει, όμως, ως επιστέγασμα της
μέχρι σήμερα πορείας και των προ-
τάσεων που έχει καταθέσει όλο το
προηγούμενο διάστημα για σειρά
θεμάτων ο κ. Μητσοτάκης. Στην
ίδια λογική προέκυψε το εγχειρίδιο
«για όσα έχουμε δεσμευθεί μέχρι
σήμερα» που περιέχει το περίγραμ-
μα των θέσεων της Ν.Δ. για σειρά
θεμάτων.

Σήμα διεύρυνσης 
και άνοιγμα Ν.Δ.
στην κοινωνία 
Το μήνυμα Μητσοτάκη για την επόμενη μέρα

Η ανανέωση της Ν.Δ. είναι ειλημμένη απόφαση του Κυριάκου Μητσοτάκη και το επανέλαβε την Τετάρτη κατά την
ομιλία του στο ξεκίνημα συνεδρίασης της Πολιτικής Επιτροπής του κόμματος.

Μήνυμα 
στα στελέχη

Ο επιθετικός τρόπος με τον
οποίο εξέπεμψε τα μηνύ-
ματα περί διεύρυνσης δεν
ήταν ανεξάρτητος και από
δημοσίευμα που προκάλε-
σε ενόχληση στον τρίτο
όροφο της Πειραιώς. Σε αυ-
τό φιλοξενούνταν οι από-
ψεις 20 βουλευτών της Ν.Δ.
και προέκυπτε απρόκλητη
σπουδή κάποιων να καταδι-
κάσουν ενδεχόμενη μετε-
κλογική συνεργασία με το
«αμαρτωλό» κατά την αφή-
γησή τους, ΠΑΣΟΚ. Το θέμα
κρατήθηκε χαμηλά, παρότι
αξιολογήθηκε ιδιαίτερα αρ-
νητικά. Οχι μόνο γιατί οι
σχετικές τοποθετήσεις θα
μπορούσαν να χαρακτηρι-
στούν ακόμη και «προβοκα-
τόρικες», αλλά και επειδή
δεν αφορούσαν μόνο βου-
λευτές που φέρονται ως
«συνήθεις ύποπτοι».
Πόσο μάλλον, την ώρα που
ο κ. Μητσοτάκης έκανε
υπέρβαση χαιρετίζοντας το
συνέδριο της ΔΗΣΥ, όπου
διεμήνυσε ότι διαχωριστι-
κές γραμμές δεν υπάρχουν
και τόνισε ότι παρά τις δια-
φορές τους, τα δύο κόμμα-
τα στάθηκαν στο ύψος των
περιστάσεων όταν το απαι-
τούσαν οι συνθήκες και
μπορούν να συγκλίνουν στα
μεγάλα εθνικά συμφέρον-
τα. Τα μηνύματα του προ-
έδρου της Ν.Δ. περί «ανοι-
κτών θυρών», αλλά, κυρίως
οι επισημάνσεις για «λογι-
κές ρεβανσισμού» και «πα-
ρωχημένη αλαζονεία» που
δεν θα γίνουν αποδεκτές
ήταν σαφή και είχαν πολλα-
πλούς αποδέκτες.
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Της ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΙΑΣ ΠΕΛΩΝΗ

Ηταν ένα ηλιόλουστο μεσημέρι
Οκτωβρίου. Ο Ελληνας υπουργός
Οικονομικών είχε μόλις απαντή-
σει σε ερώτηση στη Βουλή και
επέστρεφε στο γραφείο του στην
οδό Νίκης όταν έλαβε επείγον
τηλεφώνημα από τη γραμματέα
του: «Σε ψάχνει ο Σόιμπλε!». Ο
Γερμανός υπουργός Οικονομικών
αναζητούσε τον Ελληνα ομόλογό
του σε πραγματικό χρόνο στο κι-
νητό του, αλλά δεν τον έβρισκε
και άφησε μήνυμα στο γραφείο
του. Τον είχε ακούσει σχεδόν σε
πραγματικό χρόνο να μιλάει για
την επικείμενη συμφωνία με τους
δανειστές και να αναφέρεται σε
έμμεσο «κούρεμα» και ελάφρυνση
του χρέους με τη μορφή επιμή-
κυνσης αποπληρωμών.

Ο Βόλφγκανγκ Σόιμπλε ήταν
κοφτός και απότομος: «Yannis, i
am not goint to five you a scent».
Είχε θυμώσει γιατί ήθελε εκείνος
να ανακοινώσει τα προαναφερ-
θέντα στην Μπούντεσταγκ και
όχι να προηγηθεί ο Γιάννης
Στουρνάρας. Η ορμήνια του Σόιμ-
πλε απέκτησε διαστάσεις μύθου
στα ενδότερα της κυβέρνησης
Σαμαρά. Ηταν πολύ πριν το πε-
ρίφημο «ξέχασέ το, Γιάννη» διαρ-
ρεύσει στους Financial Times και
προκαλέσει την on camera μήνιν
του τότε αντιπολιτευόμενου ΣΥ-
ΡΙΖΑ. Και ήταν απλά ενδεικτικό
της ισορροπίας τρόμου που έπρε-
πε να κρατήσουν οι εκάστοτε
υπουργοί Οικονομικών των μνη-
μονίων –και δεν ήταν λίγοι– έναν-
τι του Σόιμπλε.

Η ειρωνεία είναι ότι ο Στουρ-
νάρας είχε καταφέρει να οικοδο-
μήσει μια καλή σχέση συνεργα-
σίας με τον Γερμανό ΥΠΟΙΚ –
σχέση, η οποία έγινε και προσω-
πική, κάτι που δεν κατάφερε ο
διάδοχός του Γκίκας Χαρδούβε-
λης. Η πραγματικότητα είναι,
όμως, ότι ο Σόιμπλε δεν άλλαξε
απόψεις. Ούτε τότε, ούτε σήμερα.
Ποτέ δεν έτρεφε ιδιαίτερο σεβα-
σμό για το ελληνικό πολιτικό προ-
σωπικό. Από την άλλη, βετεράνος
πολιτικός ο ίδιος, πάντα αναλάμ-
βανε τη «βρώμικη» δουλειά της
συσπείρωσης του πιο συντηρη-
τικού και δύσκολου ακροατηρίου
του CDU, σε αντίθεση με τη «θε-
σμική» Μέρκελ που δεν μπορούσε
πάντα να λέει τα πράγματα με το
όνομά τους.

Kαι ερχόμαστε στο σήμερα:
Τις εβδομάδες που προηγήθηκαν
της συμφωνίας του Eurogroup
της 15ης Ιουνίου όλοι οι εμπλε-
κόμενοι «παίκτες» γνώριζαν ότι
στο τέλος της ημέρας θα υπήρχε
συμφωνία. Αυτή, όμως, θα έπρεπε
να συνίστατο σε διατύπωση για
το χρέος που δεν θα χρειαζόταν
να περάσει από την Μπούντε-
σταγκ. Το μόνο που θα δεχόταν
ο Σόιμπλε ήταν να συζητηθεί
στην Επιτροπή Προϋπολογισμού.
Οπως και έγινε, επιβεβαιώνοντας
τους προφήτες.

Λίγα 24ωρα πριν από τη συμ-

φωνία, ο Σόιμπλε δήλωσε ότι ο
Ελληνας πρωθυπουργός δεν εμ-
πιστεύεται τον υπουργό Οικονο-
μικών του, κάτι που «δεν αξίζει
στον κ. Τσακαλώτο – είναι ένας
εξαιρετικός υπουργός Οικονομι-
κών, ο οποίος έχει μεταδοτικό-
τητα προς τους διαπραγματευτι-
κούς του εταίρους». Εξέφρασε
ακόμη τη δυσφορία του για το
γεγονός ότι ο Αλέξης Τσίπρας
«τηλεφωνεί όλη την ώρα στην
Αγκελα Μέρκελ» κι ότι εκείνη
τον παραπέμπει στους υπουργούς
Οικονομικών της Ευρωζώνης.

Ο Γερμανός ΥΠΟΙΚ δεν λέει πο-
τέ τίποτε στην τύχη. Στο Μαξίμου
κάποιοι εξέλαβαν τους χρησμούς
του ως «τρολάρισμα» του κ. Τσί-
πρα – τακτική που ούτως η άλλως
«πουλάει» στο συντηρητικό ακρο-
ατήριο του CDU, ειδικά ενόψει
των εκλογών. Ομολογουμένως, ο
Σόιμπλε «συμπαθεί» τον Τσακα-
λώτο – ή, μάλλον, τον αντι-Βα-
ρουφάκη που συνάντησε στο πρό-
σωπο του χαμηλών τόνων νέου
υπουργού Οικονομικών. Η έλευσή
του στο προσκήνιο το κρίσιμο
καλοκαίρι του 2015 λειτούργησε
ως ανακούφιση για τον Γερμανό
υπουργό Οικονομικών, παραδέ-
χονται στην «Κ» αρμόδιες πηγές.

Οι ίδιες πηγές περιέγραφαν
τον Τσακαλώτο ως «ευγενή» και
«συνεννοήσιμο συνομιλητή»,
παρά το χάσμα ανάμεσα στον
ίδιο και στον Σόιμπλε. Αυτό δεν
είναι τίποτα μπροστά στην άβυσ-
σο που χώριζε τον κ. Σόιμπλε
από τον Γιάνη Βαρουφάκη. Και
δεν ήταν ο μόνος, καθώς το ύφος
και η υπερβολική αυτοπεποίθηση
του «minister of awesome», προ-
κάλεσαν εντάσεις, αντιπάθειες
και δυσφορία στους κύκλους του
Eurogroup. Αλλά και αμφιβολίες
για τις πραγματικές προθέσεις
της κυβέρνησης. Πηγές με γνώση
του δραματικού παρασκηνίου
που προηγήθηκε και ακολούθησε
την ανακοίνωση του δημοψηφί-
σματος το καλοκαίρι του 2015,
επιμένουν ότι για τον Γερμανό
ΥΠΟΙΚ το δημοψήφισμα ήταν η
σταγόνα που ξεχείλισε το ποτήρι.
«Δεν μπορούσε να καταλάβει τι
ακριβώς προσπαθούσε να κάνει
ο Τσίπρας. Δεν το χωρούσε το
μυαλό του...», έλεγε πηγή με γνώ-
ση του παρασκηνίου.

Δεν ήταν το μόνο. Τον Ιούλιο
του 2015 λίγοι στο Βερολίνο πί-
στευαν ότι η κυβέρνηση θα κα-
τάφερνε να ψηφίσει τα πρώτα
προαπαιτούμενα και το τρίτο
μνημόνιο και αναζητούσαν τρό-
πους για χρηματοδότηση-γέφυρα.
Σύμφωνα με πληροφορίες της
«Κ», ήδη από τον Αύγουστο του
2015, λίγο μετά τη συνθηκολό-
γηση του Αλέξη Τσίπρα και την
ψήφιση από τα κόμματα του ευ-
ρωπαϊκού τόξου του τρίτου μνη-
μονίου, ο Γερμανός ΥΠΟΙΚ εξέ-
φραζε σε συνομιλητές του την
πεποίθηση ότι το πρόγραμμα
«δεν βγαίνει» και ότι κάτι θα έπρε-
πε να γίνει στο μέτωπο της ανά-
πτυξης.

Από τον Στουρνάρα
στον Τσακαλώτο
μέσω Βαρουφάκη

Κάπως έτσι οικοδομήθηκε η «σχέση εργασίας» του κ. Σόιμπλε με τον
κ. Τσακαλώτο – σχέση που το περιβάλλον του δεύτερου περιγράφει
αυστηρώς ως τέτοια. Στο πλαίσιο μιας τέτοιας σχέσης –και για τεχνικά
ζητήματα– εντάσσονται, σύμφωνα με την πλευρά Τσακαλώτου, και τα
τηλεφωνήματα του Ελληνα ΥΠΟΙΚ προς τον Γερμανό ομόλογό του, ο
οποίος δήλωσε πρόσφατα ότι «όποτε έχει πρόβλημα, μου τηλεφω-
νεί». Και προφανώς ο κ. Σόιμπλε μιλάει πάντα με τη γνωστή ευθύτητα
που τον χαρακτηρίζει. Σε μια τέτοια στιγμή, εξάλλου, και παραδεχόμε-
νος τις δυσκολίες του προγράμματος, είχε, σύμφωνα με πληροφορίες,
εκμυστηρευθεί στον κ. Τσακαλώτο περίπου ότι ήταν δυστυχές που
«έκλεισε η συζήτηση για το Grexit». Ο Σόιμπλε εννοούσε εμμέσως
πλην σαφώς ότι εναλλακτική για την Ελλάδα πλην του να πιει το πικρό
χάπι του προγράμματος και της επιτροπείας για αρκετά χρόνια ακόμη
δεν υπάρχει. Οσο για τη δυσφορία του σχετικά με όσους προστρέ-
χουν στην καγκελάριο για βοήθεια, επιβεβαιώνεται και από την ιστο-
ρία. Οταν ο Αντώνης Σαμαράς συνάντησε την Αγκελα Μέρκελ στο Βε-
ρολίνο, τον Σεπτέμβριο του 2014, της έθεσε το ζήτημα της μείωσης
των φόρων. Εχοντας ήδη ξοδέψει μεγάλο πολιτικό κεφάλαιο για την
Ελλάδα, όπως η ίδια σημείωσε, η καγκελάριος δεν ήταν πρόθυμη να
το συζητήσει και παρέπεμψε στο γερμανικό υπουργείο Οικονομι-
κών. Εκεί μια μεγαλύτερη ψυχρολουσία περίμενε τον Γκίκα Χαρδού-
βελη, ο οποίος συνάντησε τον κ. Σόιμπλε στο Βερολίνο στο τέλος
Οκτωβρίου του 2014. Ούτε λίγο ούτε πολύ, το μήνυμα ήταν ότι βρι-
σκόταν στον «ναό» της λειτουργίας της Ευρωζώνης. Και ο αρχιερέας
τού διαμήνυσε ότι μείωση φόρων για την Ελλάδα δεν προβλεπόταν...

Και οι εκμυστηρεύσεις για το Grexit...

Της ανταποκρίτριάς μας στις ΒΡΥΞEΛΛΕΣ
ΕΛΕΝΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗ

Iσως ελάχιστοι άνθρωποι να έχουν
ταυτιστεί με το ελληνικό πρόγραμμα
και να το γνωρίζουν σε κάθε του λε-
πτομέρεια όσο ο επικεφαλής του
Eurogroup, Γ. Ντάισελμπλουμ, ο
πρόεδρος του Euroworking group,
Τ. Βίζερ και ο επικεφαλής της Κομι-
σιόν για την Ελλάδα Ν. Κοστέλο.
Και οι τρεις αυτοί πρωταγωνιστές
της ελληνικής οικονομικής σκηνής
αναμένεται να αποχωρήσουν πριν
από τη λήξη του προγράμματος,
αφήνοντας ένα κενό που ίσως να
είναι αναντικατάστατο.

Ο άνθρωπος που γνωρίζει την ελ-
ληνική πραγματικότητα και οικο-
νομία καλύτερα από οποιονδήποτε
άλλο στις Βρυξέλλες δεν είναι άλλος
από τον Αυστριακό Τόμας Βίζερ,
που βρίσκεται στη θέση του επικε-
φαλής του Ewg από το 2009 και
αναμένεται να συνταξιοδοτηθεί τον
Ιανουάριο του 2018. Εχοντας συ-
νεργαστεί με εννιά υπουργούς Οι-
κονομικών που έχουν αλλάξει από
το 2010, έχει γνωρίσει όλο το φάσμα
του νεότερου ελληνικού πολιτικού
συστήματος. Οπως λέει, τα τελευταία
εφτά χρόνια της επαγγελματικής
του ζωής ασχολείται σχεδόν απο-
κλειστικά με τη χώρα μας. Δουλεύον-
τας πάντα στο παρασκήνιο και κρα-
τώντας ιδιαίτερα χαμηλούς τόνους,
θεωρείται ο βασικός αρχιτέκτονας
των τριών προγραμμάτων διάσωσης
της χώρας. «Είναι βασικός διαπραγ-
ματευτής μεταξύ όλων των πλευρών
καταφέρνοντας συμβιβασμούς την
τελευταία στιγμή, όταν όλοι είχαν
χάσει την υπομονή ή την πίστη
τους», λέει Ελληνας αξιωματούχος
στην «Κ».

Πρωτοβουλία
Ανθρωπος με ιδιαίτερα καυστικό

χιούμορ περιγράφει τη δουλειά του

«σαν ένα σύμβουλο γάμου μεταξύ
δύο ή περισσότερων εταίρων –αν
κάποιος αποδέχεται την πολυγα-
μία– που προσπαθεί να πετύχει μια
κοινή κατανόηση των πραγμάτων
και να διασφαλίσει τη συνέχεια της
καθημερινότητας». Τον Φεβρουάριο
του 2015 βλέποντας ότι η χώρα κιν-
δύνευε με χρεοκοπία, λίγο πριν λήξει
το πρόγραμμα, είχε πάρει το αερο-
πλάνο για Αθήνα, υπό απόλυτη μυ-
στικότητα και με δική του πρωτο-
βουλία, για να προειδοποιήσει το
τότε οικονομικό επιτελείο για τους
κινδύνους που θα αντιμετώπιζαν
αν το πρόγραμμα έληγε στο τέλος

του μήνα. «Είχε πάντα μία πολύ ισορ-
ροπημένη στάση, μιλούσε με όλες
τις πλευρές και ήταν από τους πολύ
λίγους που δεν έδινε λάθος εντυπώ-
σεις ή προσδοκίες», λέει Eλληνας
αξιωματούχος που είχε συνεργαστεί
μαζί του.

Δεύτερη αποχώρηση που συζη-
τείται το τελευταίο διάστημα, χωρίς
όμως να είναι επιβεβαιωμένη, είναι
αυτή του επικεφαλής του ελληνικού
προγράμματος για την Κομισιόν, Ν.
Κοστέλο, κάποια στιγμή το φθινό-
πωρο. Ο 49χρoνος ιρλανδικής κα-
ταγωγής Κοστέλο ανέλαβε το καλο-
καίρι του 2014 τη θέση του επικε-
φαλής της Ε.Ε. στο ελληνικό πρό-
γραμμα όταν τα πράγματα με την
Ελλάδα φαίνονταν «ήρεμα», η χώρα
είχε βγει στις αγορές και κανένας
δεν μπορούσε να προβλέψει την

«τρικυμία» που ακολουθούσε. Οι Ελ-
ληνες συνομιλητές του τον θυμούν-
ται τους πρώτους μήνες ως έναν
«ιδιαίτερα ενθουσιώδη αλλά και φι-
λόδοξο αξιωματούχο». Μετά έμπλεξε
με τη μεγάλη περιπέτεια, που οδή-
γησε στο τρίτο πρόγραμμα. Παρόλο
που θεωρείται ο πιο στενός σύμμα-
χος της χώρας από τους εκπροσώ-
πους των θεσμών, έχοντας εντυ-
πωσιακά λεπτομερή γνώση της ελ-
ληνικής πραγματικότητας, είναι πα-
ράλληλα ιδιαίτερα αυστηρός με την
ελληνική κυβέρνηση, για έναν λόγο:
δεν μπορούν να τον ξεγελάσουν οι
συνομιλητές του, εκνευρίζοντάς
τον. «Είναι ταυτόχρονα ο άρχοντας
της λεπτομέρειας αλλά και της με-
γάλης εικόνας» λέει Ευρωπαίος αξιω-
ματούχος στην «Κ», προσθέτοντας
ότι ο κ. Κοστέλο «συνδυάζει την ιρ-
λανδική πειθαρχία με τον ευρωπαϊ-
σμό των Βρυξελλών».

Το στρες
Είναι πλέον τόσο συναισθηματικά

δεμένος με το πρόγραμμα, που κά-
ποιος μπορούσε να καταλάβει την
πορεία των διαπραγματεύσεων από
την ίδια του την εμφάνιση. Δεν ήταν
λίγες οι φορές που η εξάντληση και
το στρες δεν κρύβονταν στο πρό-
σωπό του, ενώ όταν η διαπραγμά-
τευση ομαλοποιείτο φαινόταν πολύ
πιο ξεκούραστος και ήρεμος.

Μία από τις βασικές του εμμονές
ήταν να βγάλει τα πολιτικά κριτήρια
από τις προσλήψεις της δημόσιας
διοίκησης. Δεν είχε διστάσει να
στείλει επιστολή προς τον υπουργό
Παιδείας, Νίκο Φίλη, εκφράζοντας
την αντίθεσή του για τροπολογία
που άνοιγε τον δρόμο σε αξιολο-
γήσεις διευθυντών πρωτοβάθμιας
και δευτεροβάθμιας εκπαίδευσης
με τρόπο μη αξιοκρατικό, προκα-
λώντας έντονες αντιδράσεις της
κυβέρνησης.

Τέλος Αυγούστου μεγάλες είναι

οι πιθανότητες να έχει σχηματιστεί
η νέα κυβέρνηση στην Ολλανδία,
με αποτέλεσμα ο επικεφαλής του
Eurogroup Γ. Ντάισελμπλουμ να
μην είναι πλέον υπουργός Οικονο-
μικών και να αποχωρήσει και από
τη θέση του προέδρου του Euro-
group. Οταν ανέλαβε τον Ιανουάριο
του 2013, πολλοί τον είχαν κατη-
γορήσει ως «δορυφόρο» του Σόιμπλε.
Είχε μία μάλλον αποστασιοποιημένη,
απρόσωπη και δυσκοίλια στάση.
«Ο Ντάισελμπλουμ επηρεάστηκε
από την ελληνική κρίση πιο πολύ
από κάθε Ευρωπαίο αξιωματούχο»
λέει στην «Κ» Ελληνας που συμμε-
τείχε στις διαπραγματεύσεις, προ-
σθέτοντας ότι ο Ολλανδός πολιτικός
κατέληξε κυρίως τα τελευταία δύο
χρόνια να είναι συναισθηματικός,
και ιδιαίτερα αναμεμειγμένος.

Από τον Φεβρουάριο του 2015,
που είχε βάλει σε δύο διαφορετικά
δωμάτια τους Σόιμπλε και Βαρου-
φάκη για να μην επιβαρυνθεί πε-
ραιτέρω το ήδη αρνητικό κλίμα,
είχε καταλάβει ότι μόνο με ανοικτή
επικοινωνία με τον Α. Τσίπρα θα
κατάφερνε να κλείσει τη συμφωνία
της επέκτασης του προγράμματος.

Ευρωπαίοι αξιωματούχοι τού ανα-
γνωρίζουν ότι, αν δεν είχε λήξει το
δραματικό Eurogroup στις 11 Ιουλίου
εκεί που το σχέδιο για προσωρινή
έξοδο της χώρας υπήρχε πλέον σε
χαρτί και οι συμμετέχοντες του Eu-
rogroup είχαν παράλογα αιτήματα,
τότε η τροπή των γεγονότων μπορεί
να ήταν και πολύ διαφορετική. «Χω-
ρίς αυτόν δεν θα υπήρχε τρίτο πρό-
γραμμα και η Ελλάδα θα είχε βγει
από το ευρώ», λέει Ευρωπαίος αξιω-
ματούχος. Τότε είχε κλείσει τη συ-
νεδρίαση και με τον Βίζερ είχαν κα-
θίσει μέχρι τα ξημερώματα για να
γράψουν την πρόταση-προσχέδιο,
στην οποία βασίστηκε τελικά η συμ-
φωνία στις 13 Ιουλίου και η Ελλάδα
έμεινε στο ευρώ.

Τρεις κρίσιμες αποχωρήσεις προσεχώς

<<<<<<<

Γ. Ντάισελμπλουμ, 
Τ. Βίζερ και Ντ. Κοστέ-
λο, ενδεχομένως με 
διαφορά μερικών εβδο-
μάδων, «αφήνουν» τα
ελληνικά προγράμματα.

Του ΓΙΑΝΝΗ ΠΑΛΑΙΟΛΟΓΟΥ

Δύο χρόνια έχουν περάσει από τον
καυτό Ιούλιο του 2015, του δημοψη-
φίσματος, της τραπεζικής αργίας και
της συμφωνίας στις Βρυξέλλες που
απέτρεψε μία ιστορικών διαστάσεων
εθνική καταστροφή. Είναι εντυπω-
σιακό πόσο μακρινός φαντάζει. Τότε,
και στους χαώδεις μήνες που είχαν
προηγηθεί, κορυφαία στελέχη της
κυβέρνησης κατέστρωναν σχέδια
για παράλληλα νομίσματα, επισκέ-
πτονταν εταιρείες που ειδικεύονταν
στην παρασκευή νομισμάτων στο
εξωτερικό, αναζητούσαν εναλλακτικές
πηγές προμήθειας βασικών αγαθών
στη Λατινική Αμερική και το Ιράν,
φαντασιώνονταν τη γεωπολιτική
στροφή προς τη Ρωσία, συζητούσαν
ακόμα και την κατάληψη και «απαλ-
λοτρίωση» του Νομισματοκοπείου.

Φέτος τον Ιούλιο, έχοντας πετύχει
πρωτογενές πλεόνασμα-ρεκόρ και
έχοντας κλείσει τη δεύτερη αξιολό-
γηση του τρίτου προγράμματος προ-
σαρμογής, ο ίδιος κυβερνητικός συ-
νασπισμός αγωνιά κυρίως για το ποια
είναι η ιδανική στιγμή για έξοδο στις
αγορές. Η Σαμαροποίηση της κυβέρ-
νησης Τσίπρα έχει πλέον ολοκληρω-
θεί. Δεν είναι απλώς ότι ο νυν πρω-
θυπουργός αντιμετωπίζει τα ίδια βα-
σικά προβλήματα με τον προκάτοχό
του (συμβιβασμοί του ΔΝΤ και της
Γερμανίας που αποβαίνουν εις βάρος
της Ελλάδας, αμφιθυμία του υπουρ-
γικού συμβουλίου απέναντι στις με-
ταρρυθμίσεις, ανάκαμψη που δεν
επαρκεί για να γυρίσει το πολιτικό
κλίμα). Είναι αξιοσημείωτος ο βαθμός
στον οποίο ο κ. Τσίπρας και οι βασικοί
του συνεργάτες έχουν υιοθετήσει τη
ρητορική της κυβέρνησης Σαμαρά,
την οποία στηλίτευαν με τα πιο με-
λανά χρώματα όταν βρίσκονταν ακό-
μα στην αντιπολίτευση.

Ισως το πιο χαρακτηριστικό πα-
ράδειγμα είναι το πρωτογενές πλεό-
νασμα. Στο συνέδριο του Economist
στα τέλη Ιουνίου, ο πρωθυπουργός
χαιρέτισε τη «σταθερή υπεραπόδοση
έναντι των δημοσιονομικών στόχων»,

η οποία «υπήρξε κλειδί για την ανά-
κτηση της αξιοπιστίας της χώρας».
Σε συνέντευξή του στα τέλη του 2013,
ο Αντώνης Σαμαράς δήλωνε αντί-
στοιχα, ενόψει του νέου έτους, ότι
«ξεκινάμε με ένα πρωτογενές πλεό-
νασμα, δηλαδή με νοικοκυρεμένα τα
οικονομικά μας και έχοντας ανακτήσει
την αξιοπιστία μας». Σχολιάζοντας
τις δημοσιονομικές επιδόσεις της κυ-
βέρνησης τον Μάρτιο του 2014, ο κ.
Τσίπρας μιλούσε για «σεσημασμένο»
πλεόνασμα, πίσω από το οποίο «κρύ-
βονται το δράμα εκατομμυρίων αν-
θρώπων, η καταστροφή νοικοκυριών
και επιχειρήσεων, οι λιποθυμίες παι-
διών από ασιτία στα σχολεία, τα εκα-
τομμύρια των ανέργων, η ζωή εν
τάφω στα νοσοκομεία, τα ψυχιατρεία
και τα άσυλα ανιάτων, οι παγωμένες
νύχτες και μέρες χιλιάδων και χιλιάδων
συνταξιούχων. Πρόκειται για πλεό-
νασμα δυστυχίας, τραγωδίας ακόμη

και αίματος αλλά και για πλεόνασμα
θράσους και απάτης».

Ο τότε αρχηγός της αντιπολίτευσης
μάλιστα, που δυόμισι χρόνια αργότερα
θα μοίραζε, χωρίς εισοδηματικά κρι-
τήρια, πλέον των 600 εκατ. ευρώ
στους συνταξιούχους ως «13η σύν-
ταξη», στην ίδια εκείνη ομιλία του
2014 χαρακτήριζε το κοινωνικό μέ-
ρισμα Σαμαρά, που δόθηκε μετά την
επιβεβαίωση του πλεονάσματος και
με εισοδηματικά κριτήρια, ως «πράξη
ντροπής, πράξη καταισχύνης και πρά-
ξη ταπείνωσης του κάθε πολίτη της
χώρας».

Εξίσου ιλιγγιώδης είναι η μετα-
στροφή του κ. Τσίπρα στο θέμα του
χρέους. Στην εποχή της μείζονος αν-
τιπολίτευσης, ο ΣΥΡΙΖΑ είχε ταχθεί
υπέρ της διαγραφής του μεγαλύτερου
μέρους του χρέους, έπειτα από δια-
πραγμάτευση και λογιστικό έλεγχο.
Τα όνειρα αυτά συνοδεύονταν από

άγριες επιθέσεις στους προσκυνη-
μένους Σαμαροβενιζέλους, με το «for-
get it Yannis» που φέρεται να είπε ο
Β. Σόιμπλε στον Γ. Στουρνάρα σχετικά
με τις πιέσεις του ΔΝΤ για βαθύτερη
αναδιάρθρωση του χρέους να θεω-
ρείται εμβληματικό της ενδοτικότητας
της προηγούμενης κυβέρνησης.

Το ανέφικτο
Ωστόσο ο κ. Τσίπρας ήταν που, με

την υπογραφή της συμφωνίας της
13ης Ιουλίου του 2015, συναίνεσε
στο να καταστεί νομικά ανέφικτο το
«κούρεμα» του χρέους εντός της Ευ-
ρωζώνης. Πιο πρόσφατα, αφού οι εξε-
λίξεις δεν του επέτρεψαν να φορέσει
γραβάτα, κατέληξε να πανηγυρίζει
για την αναφορά στην πιθανή επι-
μήκυνση των δανείων του EFSF, που
εντάσσεται απολύτως στη λογική της
ελάφρυνσης που επεδίωκε η κυβέρ-
νηση Σαμαρά, τη δέσμευση για την
οποία είχε λάβει τον Νοέμβριο του
2012.

Το τρίτο πεδίο απόλυτης σύγκλισης
με τον κ. Σαμαρά αφορά το νέο Αγιο
Δισκοπότηρο των ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ, την
έξοδο στις αγορές (αυτές που θα χό-
ρευαν υπό των ήχο των νταουλιών).
Τον Απρίλιο του 2014, όταν η Ελλάδα
δανείστηκε από τις αγορές πρώτη
φορά έπειτα από τέσσερα χρόνια, ο
κ. Τσίπρας εκτιμούσε ότι πρόκειται
για «έγκλημα» κατά του ελληνικού
λαού (!), τονίζοντας ότι «πυροβολούμε
τα πόδια μας». Ο εκπρόσωπος του
ΣΥΡΙΖΑ Π. Σκουρλέτης μιλούσε για
«στημένη και ακριβή» διαδικασία.

Σήμερα, καθώς πυκνώνουν οι φή-
μες για νέο ομόλογο, ο πρωθυπουργός
μιλά για το «καθημερινό ράλι» των
ελληνικών ομολόγων και επικαλείται
την πορεία του Χρηματιστηρίου ως
ενδεικτική της αποκατάστασης της
εμπιστοσύνης στην οικονομία (Βουλή,
3.7). Στο διάγγελμα μετά την επιτυ-
χημένη έκδοση του Απριλίου του
2014, ο κ.Σαμαράς είχε πει κι αυτός
ότι «οι διεθνείς αγορές πλέον εκφρά-
ζουν με τον πιο αδιαμφισβήτητο
τρόπο την εμπιστοσύνη τους στην
ελληνική οικονομία».

Η κυβέρνηση αντιγράφει
τη στρατηγική του Σαμαρά
Η πανομοιότυπη ρητορική για το χρέος, τα πλεονάσματα και την έξοδο στις αγορές

Ο κ. Τσίπρας σχολιάζοντας τις επιδόσεις της κυβέρνησης τον Μάρτιο του
2014 μιλούσε για «σεσημασμένο» πλεόνασμα.Φέτος τον Ιούλιο, έχοντας πε-
τύχει πρωτογενές πλεόνασμα-ρεκόρ, αγωνιά για έξοδο στις αγορές.
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Του ΤΑΣΟΥ ΤΕΛΛΟΓΛΟΥ

Η εταιρεία του Ντίσελντορφ «Ρεϊν-
μετάλ» απέρριψε προφορικά απαι-
τήσεις του ελληνικού Δημοσίου,
που ξεπερνούσαν κατά πολύ την
αξία των συμβάσεων που υπέγραψε
και για τις οποίες κατηγορείται από
τις Εισαγγελίες Αθηνών και Βρέμης
ότι δωροδόκησε αξιωματούχους του
ελληνικού στρατού.

Σύμφωνα με πληροφορίες της
«Κ», το ελληνικό υπουργείο Εθνικής
Αμύνης απέστειλε γραπτώς τις απαι-
τήσεις του, ζητώντας μαζί με τους
τόκους υπερημερίας και την απο-
ζημίωση λόγω ηθικής βλάβης, ένα
ποσό που σύμφωνα με τις γερμα-

νικές πηγές ξεπερνούσε 3 φορές τη
σύμβαση για τα συστήματα Asrad,
το ύψος της οποίας προσέγγισε τα
160 εκατ. Η γερμανική πλευρά που
είχε ήδη καταβάλει ως ποσοστό των
υπερκερδών της 40 εκατ. στο γερ-
μανικό δημόσιο, δεν μπήκε καν στη
συζήτηση για να αποζημιώσει το
ελληνικό Δημόσιο, θεωρώντας πα-
ρόμοιες απαιτήσεις υπερβολικές.

Εισαγγελικές πηγές ανέφεραν
στην «Κ» ότι ο χειρισμός της υπό-
θεσης από την ανάκριση δεν ήταν
και ο καλύτερος για τα ελληνικά

συμφέροντα. Ο λόγος; «Δεν διαχω-
ρίσθηκαν με σαφήνεια συμβάσεις
στις οποίες συμμετείχε Ελληνας
αντιπρόσωπος της γερμανικής εται-
ρείας, με αποτέλεσμα μέρος των
παράνομων πληρωμών, στις οποίες
ενέχονται 5 πρώην υπάλληλοι της
Ρεϊνμετάλ, να έχουν συμπεριληφθεί
στο κατηγορητήριο της υπόθεσης
των υποβρυχίων της Ferrostaal, το
ηλεκτρονικό μέρος των οποίων είχε
αναλάβει επίσης να παραδώσει στο
ελληνικό Δημόσιο η γερμανική
εταιρεία».

Η υπόθεση γίνεται ακόμα πιο
πολύπλοκη, αν σκεφτεί κανείς ότι
η επισπεύδουσα Εισαγγελία της
Βρέμης έχει απαγγείλει κατηγορία
για τη σύμβαση των συστημάτων
Asrad, που είναι πιθανό να προ-
χωρήσει πολύ πιο γρήγορα από
την ελληνική ποινική διαδικασία
–αυτή στην κυριολεξία «σέρνε-
ται»–, με αποτέλεσμα τουλάχιστον
για τους Γερμανούς, αλλά όχι μόνο,
κατηγορούμενους να προκύψει
θέμα διπλού αξιόποινου: Πρακτικά
αυτό σημαίνει ότι αν έχουν δικα-

σθεί μια φορά και καταδικασθεί
σε μικρές μετατρέψιμες ποινές
στη Βρέμη για τις ίδιες πράξεις,
δεν θα είναι δυνατόν να δικα-
σθούν και δεύτερη φορά στην
Αθήνα.

Παρά το γεγονός ότι οι δικαστές
στην υπόθεση Siemens δεν μοιάζει
να λαμβάνουν υπ’ όψιν τους τον
κανόνα ότι δεν δικάζεται κάποιος
κατηγορούμενος δύο φορές για την
ίδια πράξη, η υπόθεση της σύμβασης
Asrad δεν αφήνει τέτοια περιθώρια
ερμηνειών όπως συμβαίνει σε κά-

ποιους από τους κατηγορούμενους
της Siemens.

Τα πράγματα περιπλέκονται ακό-
μα περισσότερο από το γεγονός ότι
η «Ρεϊνμετάλ» είναι ενεργός προ-
μηθευτής του ελληνικού υπουργείου
Αμύνης σε κρίσιμα συστήματα, όπως
τα πυρομαχικά των αρμάτων μάχης
Λέοπαρντ-2. Τα ελληνικά άρματα
μάχης είχαν μείνει χωρίς πυρομα-
χικά μέχρις ότου ο πρ. υπουργός
Αμύνης Ευ. Βενιζέλος προχώρησε
σύμβαση, ώστε να καλυφθούν οι
άμεσες επιχειρησιακές ανάγκες των

εμπλεκόμενων μονάδων. Η γερμα-
νική εταιρεία διεμήνυσε στις ελλη-
νικές αρχές αμέσως μετά την έγερση
απαιτήσεων αποζημίωσης, την από-
φασή της να μην πουλάει πλέον στο
ελληνικό Δημόσιο, αλλά μέσω του
γερμανικού δημοσίου, το οποίο βε-
βαίως θα πρέπει να πληρώνει το ελ-
ληνικό υπουργείο Aμύνης για κάθε
παραγγελία του.

Κρίσιμο ζήτημα παραμένει και
το αν τελικά η γερμανική δικαιο-
σύνη, εφόσον επιβληθούν ποινές
στην Ελλάδα, θα δεχθεί να τις εκτε-
λέσει, καθώς στην περίπτωση ερή-
μην καταδικών η ελληνική πλευρά
θα ζητήσει να εκτελεσθούν στη Γερ-
μανία. Αν οι ποινές σύμφωνα με τα
όσα έχει αποφασίσει το συνταγμα-
τικό δικαστήριο είναι δρακόντειες,
με βάση τον νόμο 1608/50 ή προϊόν
της παράκαμψης της Αρχής ότι ου-
δείς δικάζεται δύο φορές για το ίδιο
αδίκημα, είναι περισσότερο από βέ-
βαιο ότι τα γερμανικά εφετεία θα
αρνηθούν να εκτελέσουν τις ποινές,
κρίνοντας ότι δεν τηρήθηκαν στοι-
χειώδη δικαιώματα των κατηγορου-
μένων.

Στην εκτίμηση αυτή συγκλίνουν
συνήγοροι των κατηγορουμένων
αλλά και δικαστικοί και εισαγγε-
λικοί λειτουργοί που ασχολήθηκαν
τους τελευταίους μήνες με τις υπο-
θέσεις αυτές και δεν είχαν εμπλοκή
στις σχετικές ανακριτικές διαδι-
κασίες.

Τέλος να σημειωθεί ότι προβλή-
ματα στη συνεργασία των ελληνι-
κών και των γερμανικών εισαγγε-
λικών αρχών σε υποθέσεις της «Ρεϊν-
μετάλ» αλλά και της Siemens είχαν
δημιουργηθεί και στη διάρκεια της
διατύπωσης των αιτημάτων δικα-
στικής συνδρομής, όταν οι γερμα-
νικές αρχές θεώρησαν ότι σε αρ-
κετές περιπτώσεις δεν διασφαλί-
ζονταν τα δικαιώματα Γερμανών
κατηγορουμένων.

Η «Ρεϊνμετάλ» είναι ενεργός προμηθευτής σε κρίσιμα συστήματα, όπως τα πυρομαχικά των αρμάτων μάχης Λέοπαρντ-2.

Το κουβάρι με τα εξοπλιστικά και οι απαιτήσεις
Η γερμανική εταιρεία «Ρεϊνμετάλ», οι εισαγγελικές αρχές, το ελληνικό υπουργείο Εθνικής Αμύνης και οι εκτιμήσεις των δικηγόρων

<<<<<<<

Τα πράγματα περιπλέ-
κονται ακόμα περισσότε-
ρο από το γεγονός ότι η
«Ρεϊνμετάλ» είναι ενερ-
γός προμηθευτής του ελ-
ληνικού υπουργείου
Αμύνης σε κρίσιμα συ-
στήματα, όπως τα πυρο-
μαχικά των αρμάτων μά-
χης Λέοπαρντ-2. 
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Του ΒΑΣΙΛΗ ΝΕΔΟΥ

Πριν απόλίγες ημέρες, με αφορμή συζήτηση
στη Βουλή για πραγματικά άσχετο θέμα, ο
υπουργός Εθνικής Αμυνας έφερε στην επι-
φάνεια ένα στιγμιότυπο το οποίο χρονολο-
γείται πλέον ένα τέταρτο του αιώνα πίσω
στον χρόνο. Στις 28 Απριλίου 1992, ο Πρό-
εδρος της Δημοκρατίας Κωνσταντίνος Κα-
ραμανλής, κατεβαίνοντας από το αεροπλάνο
που τον μετέφερε στο αεροδρόμιο της Θεσ-
σαλονίκης, μπροστά στις τηλεοπτικές κάμερες
έλεγε ότι «η Μακεδονία είναι μία και είναι
ελληνική», εκφέροντας δις την πρότασή
του, διότι την πρώτη φορά η φωνή του πνί-
γηκε από έναν λυγμό. Το «δάκρυ του Καρα-
μανλή», όπως περιγράφηκε από τον υπουργό
Αμυνας, είχε ακολουθήσει την ιστορική σύ-
σκεψη των πολιτικών αρχηγών υπό τον
Εθνάρχη, 15 μέρες πριν, όπου ελήφθησαν
(ή κατ’ ορισμένους δεν ελήφθησαν) οι απο-
φάσεις βάσει των οποίων το νέο «Μακεδο-
νικό» εξακολουθεί να αποτελεί ζώσα εκκρε-
μότητα για την Ελληνική Δημοκρατία και
τα Σκόπια. Στις 13 Απριλίου 1992, σε συζή-
τηση που διήρκεσε αρκετές ώρες, ο Κων-
σταντίνος Καραμανλής, ο πρωθυπουργός
Κωνσταντίνος Μητσοτάκης, ο αρχηγός του
ΠΑΣΟΚ Ανδρέας Παπανδρέου, η πρόεδρος
του Συνασπισμού Μαρία Δαμανάκη και η
γενική γραμματέας του ΚΚΕ Αλέκα Παπαρήγα
επιχείρησαν να βρουν κοινή γραμμή επί
ενός θέματος που, όπως ήδη τότε ήταν προ-
φανές στους γνώστες του παρασκηνίου, θα
μπορούσε να μετατραπεί σε «αγκάθι» της
εξωτερικής πολιτικής. Από την αίθουσα του
Προεδρικού Μεγάρου όπου πραγματοποι-
ήθηκε η σύσκεψη, πέρασαν στην αρχή ο
υπουργός Εξωτερικών Αντώνης Σαμαράς,
ο οποίος λίγο αργότερα αποπέμφθηκε από
τον Μητσοτάκη και στο τέλος ο τότε γενικός
γραμματέας της Προεδρίας Πέτρος Μολυ-
βιάτης.

Η πυξίδα
Οι αποφάσεις εκείνης της σύσκεψης των

πολιτικών αρχηγών εξακολουθούν να είναι
η πυξίδα όλων όσων έχει αποφασίσει η Ελ-
ληνική Δημοκρατία για το ζήτημα της ονο-
μασίας των Σκοπίων, παρά τις αποκλίσεις
και την, συχνά αναγκαστική, προσαρμογή
στη διεθνή κατάσταση. Είκοσι πέντε χρόνια
μετά, παραμένει η βασική κατευθυντήρια
γραμμή στο θέμα της ονοματολογικής δια-
φοράς με την ΠΓΔΜ, για όλες τις κυβερνήσεις
που ακολούθησαν μέχρι και σήμερα. Επειτα
από ενδελεχή έρευνα, συζητήσεις με πρω-
ταγωνιστές της εποχής, προσεκτική αναδί-
φηση σε αρχεία της περιόδου, η «Κ» θα προ-
σπαθήσει σήμερα να αναπαραστήσει το
κλίμα και τις συνομιλίες της κρίσιμης εκείνης
σύσκεψης, τα πρακτικά της οποίας χαρα-
κτηρίσθηκαν τότε –και παραμένουν– απόρ-
ρητα, στην Προεδρία της Δημοκρατίας. Οι
συνομιλίες αυτές αποτύπωναν, φυσικά, όχι
μόνο την αγωνία για ένα ζήτημα που κατέβαζε
εκατοντάδες χιλιάδες πολιτών σε συλλαλη-
τήρια στην Αθήνα, τη Θεσσαλονίκη και τις
μεγάλες παροικίες της ομογένειας, αλλά και
την πολιτική πραγματικότητα σε μια περίοδο
κατά την οποία η Ελλάδα έβλεπε στα άμεσα
βόρεια σύνορά της να αλλάζει ένας κόσμος
που επί μισόν αιώνα είχε παραμείνει άγνω-
στος, αλλά και βολικά καθηλωμένος σε μια
παράλληλη πραγματικότητα.

Ο πρόλογος
Η σύσκεψη ξεκίνησε με έναν σύντομο

πρόλογο από τον Καραμανλή και τη σχεδόν
άμεση έναρξη της διαδικασίας ενημέρωσης
από τον Σαμαρά. Ο τότε υπουργός Εξωτερικών
ανέλυσε διεξοδικά τη λύση-πακέτο του τότε
υπουργού Εξωτερικών της Πορτογαλίας
Ζοάο Πινέιρο (ο οποίος πρότεινε το όνομα
«Νέα Μακεδονία» και γενναίο αναπτυξιακό
πακέτο στη νέα χώρα) και τις διαπραγμα-
τεύσεις που εξελίσσονταν στο επίπεδο της
ΕΟΚ των «12». Σταθερό μοτίβο στις συζη-
τήσεις ήταν οι περίφημοι τρεις όροι που είχε
θέσει στα τέλη του 1991 η κυβέρνηση Μη-
τσοτάκη προς τα Σκόπια, βάσει των οποίων
έπρεπε: α) Να απαλειφθεί ο όρος «Μακεδονία»
από την ονομασία της χώρας, β) να αναγνω-
ρίσει το νέο κράτος ότι δεν έχει εδαφικές
βλέψεις εναντίον της Ελλάδας και γ) να ανα-
γνωρίσει ότι στην Ελλάδα δεν υπάρχει «μα-
κεδονική» μειονότητα. Εν συνεχεία ο Σαμαράς
προχώρησε στη διατύπωση επτά προτάσεών
του, ξεκινώντας με τη θέση ότι η σύσκεψη
πρέπει να καταλήξει αποκλείοντας το όνομα
«Μακεδονία» από οποιαδήποτε χρήση, με
απειλή ότι η Αθήνα θα θέσει βέτο στην ανα-
γνώριση της νέας –τότε– χώρας από την
Ε.Ε. Επίσης, πρότεινε ως μέτρο ακόμη και
το κλείσιμο των συνόρων με την ΠΓΔΜ, ως
μοχλό ασφυκτικής πίεσης προς τη χώρα.

Το χάσμα
Εξ όσων προκύπτουν από την έρευνα,

ήδη από εκείνη τη στιγμή διεφάνη το χάσμα
ανάμεσα στον Μητσοτάκη και τον Σαμαρά.
Ο Καραμανλής φέρεται να διερωτήθηκε αν

οι απόψεις αυτές εκφράζουν την κυβέρνηση
ή μόνο τον Σαμαρά, για να λάβει από τον
Κωνσταντίνο Μητσοτάκη σαφώς αρνητική
απάντηση. Στη συγκεκριμένη πτυχή της
συζήτησης έλαβαν, λιγότερο ή περισσότερο,
μέρος όλοι οι αρχηγοί, με τον Κωνσταντίνο
Καραμανλή να δίνει τη λύση, τονίζοντας ότι
η σύσκεψη συντονίζεται από τον ίδιο. Για
να ζητήσει, εν συνεχεία, από τον υπουργό
Εξωτερικών να αποχωρήσει από την αίθουσα
για να συνεχιστεί η συζήτηση σε επίπεδο
πολιτικών αρχηγών. Η αποχώρηση του Αν-
τώνη Σαμαρά από την αίθουσα δεν φαίνεται
να έκανε τα πράγματα ευκολότερα, αν και,
σίγουρα, λειτούργησε κατευναστικά για τα
–γνωστόν τοις πάσι– ευαίσθητα νεύρα του
Καραμανλή. Αντιθέτως, ο Μητσοτάκης φαί-
νεται ότι υπερασπίστηκε τα γεγονότα, όπως
παρουσιάστηκαν από τον Σαμαρά, τονίζοντας
πως η Ελλάδα έχασε πολύτιμη ευκαιρία στην
αρχή διάλυσης της Γιουγκοσλαβίας, όταν
και θα μπορούσε να θέσει ως όρο για την
ανεξαρτητοποίηση των Σκοπίων τον απο-
κλεισμό της λέξης «Μακεδονία» από το όνομα
της νέας χώρας. Ωστόσο, εν συνεχεία ανα-
φέρθηκε στην αδυναμία του τότε υπουργού
Εξωτερικών να περάσει τις ελληνικές θέσεις
στο Συμβούλιο Υπουργών Εξωτερικών της
ΕΟΚ των «12», της 16ης Δεκεμβρίου 1991,
όταν οι Γερμανοί ήθελαν να διαλύσουν τη
Γιουγκοσλαβία, αναγνωρίζοντας ως ανεξάρ-
τητο κράτος την Κροατία και έπειτα τη Σλο-
βενία.

Τα τηλεφωνήματα
Ο Μητσοτάκης παρουσίασε τις κινήσεις

που είχε προσωπικά κάνει τόσο προς τον
πρόεδρο των ΗΠΑ Τζορτζ Μπους, όσο και
προς τον καγκελάριο της Γερμανίας Χέλμουτ
Κολ. Και αποκάλυψε στους υπόλοιπους αρ-
χηγούς ότι τηλεφωνικώς ζήτησε από τον
Μπους έξι μήνες προθεσμία, κάτι που ο πρό-
εδρος των ΗΠΑ ξεκαθάρισε ότι ήταν αδύ-
νατον, λόγω της ροπής που είχαν λάβει τα
γεγονότα έπειτα από τη διάλυση της Γιουγ-
κοσλαβίας. Πρακτικά ο τότε πρωθυπουργός
περιέγραψε όλες τις συνομιλίες του με ηγέτες
ξένων χωρών, άπαντες εκ των οποίων συμ-
μερίζονταν κάθε ανησυχία της Αθήνας, πλην
εκείνης του ονοματολογικού. Σε αυτούς τους
ηγέτες περιλαμβανόταν και ο Ζέλιου Ζέλεφ,
ο οποίος, σύμφωνα με πληροφορίες, φέρεται
να είχε περιγράψει στον Μητσοτάκη τον
όρο για απάλειψη του ονόματος «Μακεδονία»
από την ονομασία της νέας χώρας ως «τα-
πεινωτικό». Η αναφορά του ονόματος του
Βούλγαρου προέδρου Ζέλεφ δεν είναι τυχαία
από το συνολικό πλαίσιο διεξαγωγής της
συζήτησης. Ο Μητσοτάκης είχε εκφράσει
τον φόβο του ήδη από την πρώτη Σύσκεψη
Αρχηγών για το Σκοπιανό, στις 18 Φεβρουα-
ρίου 1992, ότι αν το νέο κράτος δεν αποκτήσει
οντότητα ταχέως, τότε κινδυνεύει να δια-
μοιραστεί ανάμεσα σε γειτονικές χώρες,
υπονοώντας πως η Βουλγαρία είχε βλέψεις
έναντι της ακόμη... αγέννητης Δημοκρατίας.
Ο ψυχρός πόλεμος και η μακραίωνη ιστορική
έχθρα με τη Βουλγαρία ήταν τότε ακόμη
ζωντανά. 

Η τεχνική διάσταση
Ο τότε πρωθυπουργός, σε μια προσπάθεια

να αναδείξει και την τεχνική διάσταση του
ζητήματος, φαίνεται ότι επικαλέστηκε έκθεση
του διπλωμάτη (διατελέσαντα γ.γ. του υπουρ-
γείου Εξωτερικών) Γιάννη Τζούνη, αλλά και

τις απόψεις του πρεσβευτή εμπειρογνώμονα
Ευάγγελου Κωφού, περί κινδύνου παγίδευσης
της Ελλάδας σε μια στείρα, πολυετή αντι-
παράθεση για το ονοματολογικό, που απλώς
θα προσθέσει προβλήματα στην Αθήνα,
δίχως να επιλύσει κανένα. Οι δύο πολιτικές
ηγερίες της προσφάτως διασπασμένης Αρι-
στεράς, η Μαρία Δαμανάκη και η Αλέκα Πα-
παρήγα, φαίνεται ότι συζήτησαν μια πιθανή
επιστροφή στη συζήτηση για το «πακέτο
Πινέιρο», ενώ η γ.γ. του ΚΚΕ πρότεινε ακόμη
και ενεργοποίηση απευθείας διπλωματικών
διαύλων με τα Σκόπια. Ορισμένες πηγές ανα-
φέρουν ότι Παπαρήγα και Δαμανάκη ήταν
αρκετά ψυχρές η μία προς την άλλη καθ’
όλη τη διάρκεια της σύσκεψης, με τη γ.γ.
του ΚΚΕ να επαναλαμβάνει στην πρόεδρο
του Συνασπισμού ότι εκείνη μιλάει για το
δικό της κόμμα και μόνο.

Η πρόβλεψη
Ο Παπανδρέου επέκρινε την κυβέρνηση

για τη στάση της και στο ζήτημα όσων ακο-
λούθησαν, φέρνοντας, μάλιστα, ως παρά-
δειγμα μια συζήτηση που είχε με Σέρβο δι-
πλωμάτη, ο οποίος του είχε μεταφέρει τη
δυσφορία του Βελιγραδίου για την αναγνώ-
ριση της Βοσνίας από την Αθήνα. Σύμφωνα
με ορισμένες πηγές, ο Παπανδρέου είπε κά-
ποια στιγμή ότι το γιουγκοσλαβικό ζήτημα
επρόκειτο να καταλήξει, σύντομα, σε ολο-
κληρωτικό πόλεμο. Ο τότε αρχηγός της αξιω-
ματικής αντιπολίτευσης καθ’ όλη τη διάρκεια
της συζήτησης φάνηκε να συμμερίζεται τη
σκληρή γραμμή, παρότι επαναλάμβανε ότι
διαφωνεί με τους χειρισμούς Σαμαρά σε
σειρά ζητημάτων. Οι ίδιες πηγές τονίζουν
ότι ο Παπανδρέου ανέλυσε διεξοδικά τον
σκοπιανό αλυτρωτισμό, εκφράζοντας φόβους
ύπαρξης σχεδίου για «μακεδονικό» κράτος
με πρόσβαση στο Αιγαίο. Στο τέλος αυτής
της παρέμβασής του ο Παπανδρέου φέρεται
να πρότεινε άμεσο κλείσιμο των συνόρων
με τα Σκόπια, απόσυρση ακόμη και του προ-
ξένου που υπήρχε στη χώρα (από την εποχή
της ενιαίας –ακόμα– Γιουγκοσλαβίας), αλλά
και κλιμάκωση της αντίδρασης της Αθήνας
όσο η θέση της δεν γινόταν αποδεκτή.

Οι αντιρρήσεις
Η ανάλυση Παπανδρέου δεν άρεσε στον

Καραμανλή, ο οποίος είχε επανειλημμένως
και πριν από τη σύσκεψη εκφράσει φόβους
για απομόνωση της Ελλάδας στην ΕΟΚ. Οι
ηγέτες είχαν, βέβαια, πλήρη γνώση των προ-
βλημάτων που υπήρχαν εκείνη την εποχή,
ιδιαίτερα με την Ισπανία και την Πορτογαλία,
λόγω της αρνητικής στάσης που διατηρούσε
η Αθήνα στη μετεξέλιξη των Μεσογειακών
Ολοκληρωμένων Προγραμμάτων. Το τάιμινγκ
δεν ήταν ιδανικό για ελιγμούς. Ο Μητσοτάκης,
ως πρωθυπουργός, ήταν υποχρεωμένος να
αναζητήσει κοινά αποδεκτή απόφαση, την
οποία δυσχέραινε, κυρίως, η σκληρή στάση
Παπανδρέου, που περίπου περιέγραφε την
υποχώρηση στο ζήτημα της ονομασίας ως
απαρχή εθνικής καταστροφής. Ο Μητσο-
τάκης πίστευε ότι η αποτυχία συμβιβασμού
με τα Σκόπια σε εκείνη τη φάση θα διαιώνιζε
το πρόβλημα, καθιστώντας το εφάμιλλο, σε
χρονική διάρκεια μη επίλυσης, με το Κυ-
πριακό.

Ο τότε πρωθυπουργός διαφώνησε με την
άποψη Παπανδρέου περί κλεισίματος των
συνόρων, περιγράφοντάς το ως αρνητικό
και για τα συμφέροντα των ελληνικών εξα-
γωγών. Ο Μητσοτάκης φέρεται να τόνισε
ότι η Ελλάδα πρέπει να διαπραγματευτεί
σκληρά και να διατηρήσει μια αντιπρόταση
η οποία στο τέλος θα λειτουργούσε ως βαλβίδα
εκτόνωσης, ώστε να αποσοβηθούν η κρίση
και η στείρα σύγκρουση με τους υπόλοιπους
11 Ευρωπαίους εταίρους. Διαφορετικές πηγές
αναφέρουν ότι σε εκείνη τη σύσκεψη ο Μη-
τσοτάκης έφερε ως πρόταση το «Βόρεια Μα-

κεδονία» ή το «Μακεδονία του Βαρδάρη».

Τα σύνορα
Σχεδόν όλες οι πηγές με τις οποίες έχει

συνομιλήσει η «Κ» συμφωνούν ως προς τη
στάση που ακολούθησε τότε η κ. Παπαρήγα,
η οποία ευθύς εξαρχής διαχώρισε τη θέση
της από τη σκληρή γραμμή Παπανδρέου.
Κατ’ αρχάς, η γ.γ. του ΚΚΕ κατηγόρησε στε-
λέχη της κυβέρνησης για τα συλλαλητήρια
και στηλίτευσε τον κ. Σαμαρά για τις προ-
τάσεις που κατέθεσε νωρίτερα στο τραπέζι
της σύσκεψης. Η Αλέκα Παπαρήγα υποβάθ-
μισε τη σημασία του ονόματος των Σκοπίων,
τονίζοντας ότι εκείνο που πρέπει πρωταρχικά
να ενδιαφέρει την Ελλάδα είναι η διασφάλιση
των συνόρων στα Βαλκάνια. Μάλιστα, εξέ-
φρασε φόβους περαιτέρω «καντονοποίησης»
των χωρών της Βαλκανικής και επανέλαβε
τις πάγιες απόψεις του ΚΚΕ για τον ρόλο
των ΗΠΑ και της ΕΟΚ στην περιοχή. Η Πα-
παρήγα φέρεται να ζήτησε βαλκανική διά-
σκεψη με πρωτοβουλία της Αθήνας, υπό
την έννοια ότι ήδη τότε οι περισσότερες ευ-
ρωπαϊκές χώρες αντιμετώπιζαν όλα τα κράτη
της περιοχής ως διακριτές οντότητες. Μά-
λιστα, φέρεται να επανέλαβε ουκ ολίγες
φορές ότι δεν μπορεί να συνδέεται η εθνική
ασφάλεια με την ονομασία των Σκοπίων,
κάτι που την έφερε σε αντιπαράθεση με τον
Παπανδρέου ο οποίος είχε διαφορετική άπο-
ψη. Ο Παπανδρέου, αναφέρουν οι ίδιες πηγές,
επαναλάμβανε τακτικά και τη ρητορική που
χρησιμοποιούσαν οι «Μακεδονικές» (Σκο-
πιανές) Ενώσεις στον Καναδά, τις ΗΠΑ και
την Αυστραλία, προκειμένου να αναδείξει
το επιχείρημά του περί ύπαρξης διεθνούς
σχεδίου δημιουργίας «Μεγάλης Μακεδονίας».
Ωστόσο, παρά τις συγκεκριμένες απόψεις,
φαινόταν να συζητά και μια πιο ήπια εκδοχή
αντίδρασης.

Ζητείται «γραμμή»
Στη διάρκεια της αντιπαράθεσης Παπα-

ρήγα - Παπανδρέου, ο Πρόεδρος της Δημο-
κρατίας φέρεται να παρενέβη προκειμένου
να τονίσει ότι δεν είναι δυνατόν να λήξει η
σύσκεψη δίχως κοινή στάση των πολιτικών
αρχηγών. Πηγές αναφέρουν ότι η Δαμανάκη
είχε την άποψη ότι η σύσκεψη έπρεπε να
επαναληφθεί αργότερα, προκειμένου να
γίνει καλύτερη επεξεργασία των θέσεων,
άποψη με την οποία διαφώνησαν οι υπόλοιποι
αρχηγοί. Η Μαρία Δαμανάκη είχε, επίσης,
ταχθεί υπέρ της σαφούς δήλωσης εναντίον
της χρήσης του ονόματος «Μακεδονία» από
τη γειτονική χώρα και παράλληλης σκληρής
διαπραγμάτευσης εντός ΕΟΚ για τη δικαίωση
των ελληνικών θέσεων. Ο Παπανδρέου θε-
ωρούσε ότι δίχως βέτο, κλείσιμο των συνόρων
ή ανάκληση του προξένου, το μήνυμα των
Αθηνών προς τα Σκόπια και τους εταίρους
θα ήταν αδύναμο και ασαφές και ζητούσε
σκληρά μέτρα. Και τούτο παρότι και ο ίδιος
ο Παπανδρέου φαίνεται ότι αναγνώριζε πως
το ονοματολογικό ήταν μάλλον ασαφές, αν
όχι ουσιαστικά αδιάφορο για τους Ευρωπαίους
εταίρους και τους υπόλοιπους συμμάχους
της χώρας. Ο Μητσοτάκης διαφώνησε κά-
θετα. Πληροφόρησε μάλιστα τον Παπανδρέου
ότι σε κλείσιμο των συνόρων ο ίδιος δεν
μπορεί να συμφωνήσει. Ο τότε αρχηγός του
ΠΑΣΟΚ μετακινήθηκε ξανά, αναφέροντας
αυτή τη φορά την ανησυχία του για την
Τουρκία. Ο Μητσοτάκης προσπαθούσε, πάν-
τως, να τον πείσει ότι στη συγκεκριμένη
φάση η Τουρκία δεν ήταν το θέμα. Ο Πα-
πανδρέου αρκετές φορές φέρεται να είχε,
επίσης, αναφερθεί και στη μαζικότητα των
συλλαλητηρίων για το «Μακεδονικό». Ηταν
σαφές στους παρόντες ότι ο αρχηγός του
ΠΑΣΟΚ λάμβανε σοβαρά υπ’ όψιν τις δια-
δηλώσεις ως στοιχείο του πολιτικού παιγνίου
μέσα στην Ελλάδα. Πηγές αναφέρουν ότι
ακόμη και η Αλέκα Παπαρήγα, η οποία εξέ-

φραζε μια κοσμοθεωρία εγγύτερη στην κυ-
ριαρχία των λαϊκών μαζών, είχε σαφώς δια-
χωρίσει τη θέση της από τα συλλαλητήρια
για το «Μακεδονικό» περιγράφοντάς τα ως
οργανωμένα από παράλληλους κομματικούς
κύκλους που είχαν την Τοπική Αυτοδιοίκηση
ως «βιτρίνα».

To δόγμα Χαλστάιν
Ηταν σαφές ότι ο τότε πρωθυπουργός φο-

βόταν τη διεθνή απομόνωση, γι’ αυτό και –
σύμφωνα με πηγές– έθεσε ως παράδειγμα
στη σύσκεψη την τύχη του «δόγματος Χαλ-
στάιν». Ο Γερμανός Βάλτερ Χαλστάιν, πρώτος
πρόεδρος της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, ήταν
ένας εκ των αρχιτεκτόνων του ομώνυμου
δόγματος, βάσει του οποίου μόνος νόμιμος
εκπρόσωπος της Γερμανίας στον κόσμο ήταν
η Ομοσπονδιακή Δημοκρατία (Δυτ. Γερμανία)
και όχι η Λαοκρατική Δημοκρατία (Ανατ.
Γερμανία). Θεωρητικά η αναγνώριση της
Ανατ. Γερμανίας θα διατάρασσε τις σχέσεις
με τη Βόννη, η οποία εθεωρείτο ως ο μοναδικός
νόμιμος εκπρόσωπος μιας –μελλοντικά– ενι-
αίας χώρας. Κάτι που –βεβαίως– δεν συνέβη,
παρά τη σκληρή στάση της Βόννης. Παρότι
άπαντες οι καθήμενοι στο τραπέζι της σύ-
σκεψης ήταν λάτρεις της Ιστορίας, η συζήτηση
επανήλθε ταχέως στο 1992. Ο Μητσοτάκης
γνώριζε ότι αν ο Παπανδρέου εξερχόταν από
το Προεδρικό Μέγαρο και τασσόταν υπέρ
του κλεισίματος των συνόρων, κάτι που υπο-
στήριζε και διεμήνυε και ο Σαμαράς, τότε το
ευρύ κοινό θα αντιλαμβανόταν ότι υφίσταται
σύμπλευση αξιωματικής αντιπολίτευσης και
υπουργού Εξωτερικών, ως εκ τούτου δεν
έμενε παρά η καρατόμηση του τελευταίου,
προς διάσωση των προσχημάτων. Πέρα,
ωστόσο, από το προφανές, ο Μητσοτάκης,
όπως αποδείχθηκε περίτρανα, την αμέσως
επόμενη ημέρα, αποκτούσε ένα σοβαρότατο
πολιτικό πρόβλημα.

Συμφωνία των τριών
Προς το τέλος της σύσκεψης διεφάνη, εξ

όσων είναι σε θέση να γνωρίζει η «Κ», μια
συμφωνία ανάμεσα σε Καραμανλή, Μητσο-
τάκη και Παπανδρέου, περί έκδοσης ενός
ανακοινωθέντος στο οποίο θα δηλώνεται
σαφώς ότι η Ελλάδα δεν μπορεί να δεχθεί
τη συμπερίληψη του όρου «Μακεδονία»
στην ονομασία της νέας χώρας, δίχως, ωστό-
σο, να προσδιορίζεται ποια θα είναι τα μέτρα
αν το ultimatum των Αθηνών απορριπτόταν.
Η Αλέκα Παπαρήγα διαχώρισε τη θέση της,
κάτι το οποίο έγινε κατανοητό από τον Κα-
ραμανλή και τον Μητσοτάκη, καθώς το ΚΚΕ,
πέρα από την υποβάθμιση του ονοματολο-
γικού, διαφωνούσε επί της αρχής και για το
πλαίσιο της συζήτησης, δηλαδή τη συνεν-
νόηση με τους Ευρωπαίους εταίρους.

Η καρατόμηση
Ο Μητσοτάκης εκείνη τη στιγμή είχε ήδη

αποφασίσει –και το ανακοίνωσε στους υπό-
λοιπους αρχηγούς– ότι θα καρατομήσει τον
Αντώνη Σαμαρά από υπουργό Εξωτερικών
και, αναγκαστικά, θα ζητήσει ψήφο εμπι-
στοσύνης από τη Βουλή. Η αποπομπή Σαμαρά
συζητείτο, βέβαια, από την αρχή της σύσκε-
ψης, με τον Μητσοτάκη να αναφέρεται διαρ-
κώς στο ενδεχόμενο.

Καθ’ όλη τη διάρκεια της σύσκεψης, ανα-
φέρουν πηγές που είναι σε θέση να γνωρίζουν
τι διημείφθη στο Προεδρικό Μέγαρο το
βράδυ της 13ης Απριλίου 1992, ο Μητσοτάκης
έμοιαζε να μην αισθάνεται βέβαιος για τις
πραγματικές προθέσεις του Ανδρέα Παπαν-
δρέου και τι επρόκειτο να πράξει μετά το
τέλος της σύσκεψης. Το ζήτημα του κλεισί-
ματος των συνόρων φαινόταν ευθύς εξαρχής
καλή ιδέα στον Παπανδρέου, κάτι που ο Μη-
τσοτάκης θεωρούσε απολύτως λανθασμένο
και δεν ήθελε σε καμία περίπτωση να δια-
τυπωθεί γραπτώς στο χαρτί του ανακοινω-
θέντος. Εκτιμούσε ότι στο επόμενο Συμβούλιο
των Υπουργών Εξωτερικών της ΕΟΚ, στις
αρχές Μαΐου, υπήρχε δυνατότητα για πε-
ραιτέρω συζήτηση με τους Ευρωπαίους,
προκειμένου αυτοί να προσεταιριστούν τις
ελληνικές απόψεις. Βέβαια, ο Μητσοτάκης,
όπως και ο Παπανδρέου, συμφωνούσε ότι
ακόμη και αν η ΕΟΚ δεχόταν τις ελληνικές
θέσεις, αυτό δεν εμπόδιζε καθένα ξεχωριστά
από τα κράτη-μέλη να αναγνωρίσουν το νέο
κράτος με τη συνταγματική ονομασία του.

Η προειδοποίηση
Ο Κωνσταντίνος Καραμανλής, από την

πλευρά του, ανέφερε αρκετές φορές τη
φράση «δεν πρέπει να γελοιοποιηθούμε»,
κίνδυνο τον οποίο θεωρούσε ορατό σε πε-
ρίπτωση που η σύσκεψη έληγε δίχως απο-
λύτως κανένα κοινό σημείο ανάμεσα στις
πολιτικές δυνάμεις του τόπου. Γι’ αυτό και
προσγείωσε άπαντες, όταν είπε ότι οι Ευ-
ρωπαίοι εταίροι αναμένουν κάποια απόφαση
από την Αθήνα, ως εκ τούτου η σύσκεψη
έπρεπε κάπου να καταλήξει. Μάλιστα, ανέ-
φερε ότι ήδη είχε ετοιμαστεί ένα προσχέδιο,
το οποίο είχε επιμεληθεί ο εξ απορρήτων
του Καραμανλή, Πέτρος Μολυβιάτης.

Η ιστορική σύσκεψη του ’92 για τα Σκόπια
Η «Κ» παρουσιάζει το κλίμα, τις θέσεις των πολιτικών αρχηγών, τις συνομιλίες, τις διαφωνίες και τις συγκλίσεις της συνάντησης

<<<<<<

25 χρόνια μετά, εκείνες οι απο-
φάσεις παρα μένουν η βασική
κατευθυ ντήρια γραμμή για
όλες τις κυβερνήσεις που ακο -
λού θησαν μέχρι και σήμερα.

Ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας Κωνσταντίνος Καραμανλής, ο πρωθυπουργός Κωνσταντίνος Μητσοτάκης, ο αρχηγός του ΠΑΣΟΚ Ανδρέ-
ας Παπανδρέου, η πρόεδρος του Συνασπισμού Μαρία Δαμανάκη, η γενική γραμματέας του ΚΚΕ Αλέκα Παπαρήγα και ο υπουργός Εξω-
τερικών Αντώνης Σαμαράς στη σύσκεψη της 13ης Απριλίου 1992 (ιστορική φωτογραφία από το Αρχείο Αρ. Σαρρηκώστα).
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Του ΤΑΣΟΥ ΤΕΛΛΟΓΛΟΥ

Τη βοήθεια της ελληνικής αλλά και
των άλλων κυβερνήσεων της Ευ-
ρωπαϊκής Ενωσης, καθώς και εκ-
δοτών σε όλες τις χώρες της Ε.Ε.,
ζήτησαν οι Γερμανοί εκδότες στη
σύγκρουσή τους με την Google,
που κρίνεται στα γερμανικά δικα-
στήρια. Οι Γερμανοί εκδότες ζητούν
από την Google 1,3 δισεκατομμύρια
ευρώ, για το διάστημα 2013-2017,
για τη χρήση τίτλων και περιεχο-
μένου των γερμανικών εφημερίδων.
Ο αμερικανικός κολοσσός, ωστόσο,
αντιτείνει ότι δεν ισχύει γι’ αυτόν
το γερμανικό δίκαιο αναφορικά με
την προστασία των πνευματικών
δικαιωμάτων. Από την πλευρά της,
η Ε.Ε. παρακολουθεί τη γερμανική
περίπτωση, ώστε να διαμορφώσει
δίκαιο προστασίας των πνευματι-
κών δικαιωμάτων στον Τύπο με
βάση την απόφαση που θα λάβει
το γερμανικό δικαστήριο.

Το δικαστήριο του Βερολίνου
αποφάσισε κατ’ αρχήν ότι η αμε-
ρικανική εταιρεία παραβίασε τον
γερμανικό νόμο για την προστασία
των πνευματικών δικαιωμάτων.
Εκκινώντας όμως από δικόγραφο
της πλευράς της Google, έθεσε το
ερώτημα στο Δικαστήριο της Ευ-
ρωπαϊκής Ενωσης για το κατά πό-
σον ο γερμανικός νόμος που ψήφισε
το Μπούντεσταγκ το 2013 έπρεπε
να είχε ανακοινωθεί νωρίτερα στην
Ευρωπαϊκή Ενωση (notification).
To Δικαστήριο της Ευρωπαϊκής
Ενωσης αποφάσισε να στείλει ερώ-
τημα στις χώρες-μέλη, ζητώντας
να μάθει αν οι εθνικοί νόμοι για
την προστασία των πνευματικών
δικαιωμάτων χρειάζεται προηγου-
μένως να ανακοινωθούν στην Ε.Ε.,
αν, δηλαδή, απαιτείται η λήψη άδει-
ας χρήσης πνευματικών δικαιωμά-
των για τη διάθεση δημοσιευμάτων

των εντύπων ελεύθερα στο Διαδί-
κτυο από τη μηχανή αναζήτησης.

Παράλληλα, το δικαστήριο υιο-
θέτησε μια ερμηνεία των πνευμα-
τικών δικαιωμάτων, ως κανόνων
που θέτουν τεχνικές προδιαγραφές
για την παροχή υπηρεσιών στην
Κοινωνία της Πληροφορίας. Αν η
εν λόγω ερμηνεία επιβεβαιωθεί
από το Δικαστήριο της Ευρωπαϊκής
Ενωσης (ΔΕΕ), το σύνολο των εθνι-
κών νομοθεσιών για τα πνευματικά
δικαιώματα των κρατών-μελών της
Ε.Ε. καθίσταται ανεφάρμοστο σε
εθνικό επίπεδο λόγω της μη προ-

γενέστερης γνωστοποίησής τους
στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή. Το σύ-
νολο σχεδόν των κρατών-μελών
της Ε.Ε. έχει υιοθετήσει νομοθεσία
για τα πνευματικά δικαιώματα, με
την πεποίθηση ότι δεν αποτελούν
κανόνες που θέτουν τεχνικές προ-
διαγραφές για την παροχή υπηρε-
σιών στην Κοινωνία της Πληρο-
φορίας.

Σε περίπτωση που μια τέτοια
ερμηνεία υιοθετηθεί τελικά από
το ΔΕΕ, αυτό θα έχει καταστροφικές
συνέπειες τόσο για την εθνική κυ-
ριαρχία, δηλαδή το δικαίωμα των
κρατών-μελών να ρυθμίζουν ανε-
ξάρτητα τα πνευματικά δικαιώμα-
τα, όσο και για τον έντυπο και ηλε-
κτρονικό Τύπο. Η υιοθέτηση της
υποχρέωσης προγενέστερης γνω-
στοποίησης της εθνικής νομοθε-
σίας στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή
θα οδηγήσει σε σημαντικά εμπόδια
και καθυστερήσεις στη νομοθετική
διαδικασία των κρατών-μελών,

συμβάλλοντας σε μια de facto εκ-
μετάλλευση της πνευματικής ιδιο-
κτησίας, χωρίς καμία υποχρέωση
αποζημίωσης όχι μόνο από την
Google αλλά και από τις άλλες μη-
χανές διαδικτυακής αναζήτησης.

Οι απαντήσεις των κυβερνήσεων
των κρατών-μελών θα παίξουν ση-
μαντικό ρόλο στην εξέλιξη της γερ-
μανικής περίπτωσης. «Η περίπτω-
σή μας», είπε στην «Κ» ο Μάρκους
Ρούντε, γενικός διευθυντής της
VG Media, του φορέα της διανομής
και εκμετάλλευσης των πνευμα-
τικών δικαιωμάτων των Γερμανών
εκδοτών, «θα αποτελέσει το πρό-
τυπο πάνω στο οποίο η Ε.Ε. θα δια-
μορφώσει το πλαίσιο προστασίας
των πνευματικών δικαιωμάτων για
τον Τύπο. Η Google δεν έδειξε εν-
διαφέρον για έναν συμβιβασμό,
υποστηρίζοντας ότι για εκείνη δεν
ισχύει το γερμανικό δίκαιο...».

O γερμανικός νόμος του 2013
προβλέπει ότι για τη διάδοση έργων
του Τύπου θα έπρεπε να δώσουν
τη συγκατάθεσή τους οι παραγωγοί
τους, εκτός και αν πρόκειται για
μεμονωμένες λέξεις ή φράσεις που
θα μπορούσαν να εκμεταλλευθούν
οι εμπορικές πλατφόρμες ή οι μη-
χανές αναζήτησης.

Πάντως, για αρκετούς εκδότες
–όχι μόνο στη Γερμανία– η αντι-
παράθεση με την Google μπορεί
να έχει και μειονεκτήματα, καθώς
αν οι εφημερίδες τους δεν συμπε-
ριληφθούν στις μηχανές αναζήτη-
σης κινδυνεύει η διαδικτυακή ανα-
γνωρισιμότητά τους. Στο Βερολίνο
έχουν συνείδηση του διλήμματος,
τονίζοντας ότι οι εφημερίδες χρει-
άζονται «αναγνώστες και όχι traf-
fic». Οι μηχανές αναζήτησης θε-
ωρείται ότι έχουν δημιουργήσει
ένα είδος διοδίων μεταξύ παραγω-
γού και αναγνώστη «που βλάπτει
και τους δύο».

Της ΛΙΝΑΣ ΓΙΑΝΝΑΡΟΥ

Είναι ένας σύγχρονος χώρος, στα
πρότυπα των workplaces των εται-
ρειών υψηλής τεχνολογίας της Si-
licon Valley, με τους τοίχους να κα-
λύπτουν γκράφιτι, τον ενικό να επι-
βάλλεται και τον καφέ να ρέει άφθο-
νος. Ωστόσο η περιήγηση στα γρα-
φεία της Encode θα σταματήσει
μπροστά από μια κλειστή πόρτα.
«Εδώ δεν μπαίνουμε». Ηταν η αί-
θουσα S.O.C., εκεί όπου γίνεται η
24ωρη παρακολούθηση των συ-
στημάτων των πελατών σε διεθνή
κλίμακα. Ακόμα και υψηλόβαθμα
στελέχη δεν έχουν πρόσβαση σε
αυτή.

Μπορεί απέξω να μην ακούγεται
απολύτως τίποτα, αλλά πρόκειται
για κανονικό πεδίο μάχης, εκεί όπου
ειδικά εκπαιδευμένοι προγραμμα-
τιστές προσπαθούν να προστατεύ-
σουν τις εταιρείες και τους οργα-
νισμούς που βρίσκονται στην ευ-
θύνη τους, αποκρούοντας τις κα-
κόβουλες επιθέσεις που εξαπολύουν
χάκερ – oι οποίες είναι καθημερινές.
«Αυτό που δεν έχουν καταλάβει
πολλοί είναι ότι για την ασφάλεια
δεν πρέπει να επενδύουμε μόνο σε
κουτιά, μηχανισμούς ασφαλείας
δηλαδή, αλλά σε ανθρώπους», εξηγεί
στην «Κ» ο Δημήτρης Δόριζας, επι-
κεφαλής της υπηρεσίας 24ωρου
monitoring. «Ο επιτιθέμενος είναι
άνθρωπος που προσπαθεί να πα-
ραβιάσει ένα σύστημα και κάποια
στιγμή θα τα καταφέρει. Δεν μπορεί
απέναντί του να έχουμε ένα μηχά-
νημα. Αυτό είναι το λάθος που κά-
νουμε».

Αν κάτι έγινε σαφές μετά τα δύο
μεγάλα ransomware attacks του
2017 (επιθέσεις με ιό που «παραλύει»
τα συστήματα κρυπτογραφώντας
κρίσιμα δεδομένα για λύτρα), που
έπληξαν ακόμα και εταιρείες-κο-

λοσσούς σε όλο τον κόσμο, αλλά
και εταιρείες και μεμονωμένους
επαγγελματίες στην Ελλάδα, ήταν
αυτό.

«Ολα αυτά τα χρόνια οι εταιρείες
επένδυαν μόνο σε λύσεις περιμε-
τρικής ασφαλείας, όπως στο σπίτι
βάζουμε συναγερμό ή υψώνουμε
φράχτη. Αυτές οι επιθέσεις όμως
ανήκουν στο παρελθόν. Ο επιτιθέ-
μενος σήμερα βρήκε εναλλακτικό
τρόπο να εισβάλει. Μολύνει έναν
υπολογιστή μέσα στην εταιρεία και
από εκεί εξαπλώνει την επίθεση».

Οπως εξηγεί, οι «χάκερ» εντοπίζουν

τον αδύναμο κρίκο του οργανισμού,
«που πάντα είναι ο ανθρώπινος πα-
ράγοντας», ο εργαζόμενος. Συγκεν-
τρώνουν πληροφορίες, μέσω των
επαφών του που βρίσκονται διαθέ-
σιμες ονλάιν, και του αποστέλλουν
ένα μολυσμένο αρχείο, αρκετά προ-
σωποποιημένο ωστόσο, για να το
ανοίξει. Εχοντας πλέον πλήρη πρό-
σβαση στον υπολογιστή του, εξα-
πλώνουν την επίθεση προς τα μέσα.
«Εχουν πια μπει στο φρούριο, με
έναν δούρειο ίππο, όπου τα μέτρα
είναι συνήθως πιο χαλαρά, καθώς
πολλοί δεν οχυρώνονται και εσωτε-
ρικά».

Σύμφωνα με τον κ. Δόριζα, εννέα
στις δέκα φορές ο εργαζόμενος ανοί-
γει το μολυσμένο αρχείο. Είναι σε
θέση να το γνωρίζει, καθώς εκτός
από άμυνα η Encode «παίζει» και
επίθεση. Μπαίνοντας στη θέση του
ηθικού «χάκερ» προσομοιώνει στο-
χευμένες επιθέσεις στα συστήματα
των πελατών, ώστε να εντοπίσει

τις αδυναμίες τους. «Προσπαθούμε
να εγκαταστήσουμε έναν ιό (trojan)
στο τερματικό ενός χρήστη, ξεγε-
λώντας τον. Κατά 90% θα πατήσει
να το ανοίξει. Εννέα φορές στις
δέκα έχουμε καταφέρει να μπούμε
στον οργανισμό και να κάνουμε
επίθεση στην καρδιά του. Ο στόχος
είναι να εντοπίσουμε τις λάθος πρα-
κτικές ασφαλείας στο εσωτερικό
και να εκπαιδεύσουμε τον οργανι-
σμό για το πώς μπορεί να τις αντι-
μετωπίσει».

Στην Ελλάδα τα ransomware at-
tacks είναι προς το παρόν μεμονω-
μένα, δεν έχει «χτυπηθεί» μεγάλος
οργανισμός. «Το οποίο είναι με έναν
τρόπο αρνητικό, γιατί ακόμα θεω-
ρούμε ότι είναι κάτι που συμβαίνει
“έξω”». Οι περισσότερες επιθέσεις
στη χώρα μας σε μεγάλους οργανι-
σμούς ανήκουν στην κατηγορία de-
nial of service, την παράλυση μιας
υπηρεσίας, όπως για παράδειγμα η
υπηρεσία e-banking μιας τράπεζας.

Οι επιτιθέμενοι διοχετεύουν με-
γάλο όγκο δεδομένων στη γραμμή,
κλείνοντας έτσι τη λειτουργία της
υπηρεσίας, είτε για οικονομικό όφε-
λος είτε στο πλαίσιο κυβερνοτρο-
μοκρατίας. «Επιθέσεις στην Ελλάδα
συμβαίνουν καθημερινά. Ομως, οι
περισσότερες είναι απόπειρες πα-
ραβίασης της περιμετρικής ασφά-
λειας, αμελητέες, μικρής κλίμακας.
Σοβαρές επιθέσεις έχουμε κατά μέ-
σον όρο δύο με τρεις φορές τον
μήνα για κάθε οργανισμό. Αν είναι
περισσότερες, σημαίνει ότι υπάρχει
κάποιο σοβαρό πρόβλημα».

Ελάχιστες από αυτές τις υποθέσεις
φτάνουν στη Δικαιοσύνη. Το έγ-
κλημα είναι πολύ δύσκολο να στοι-
χειοθετηθεί, καθώς σπάνια οι έμ-
πειροι χάκερ αφήνουν ίχνη. Ωστόσο
και οι ίδιες οι εταιρείες δεν επιθυ-
μούν να δημοσιοποιήσουν το πρό-
βλημα.

Πεδίο ηλεκτρονικής μάχηςΓερμανοί εκδότες κατά Google

<<<<<<<

Ζητούν τη βοήθεια κυ-
βερνήσεων και εκδοτών
από τις χώρες της Ε.Ε.

<<<<<<<

Η ελληνική εταιρεία 
Encode αντιμετωπίζει
καθημερινά χάκερ.

Του ΓΙΑΝΝΗ ΠΑΛΑΙΟΛΟΓΟΥ

«Είμαστε ενθουσιασμένοι που θα
δοκιμαστεί η τεχνολογία σε τέτοια
τεράστια κλίμακα». Ο Αιμίλιος Χα-
λαμανδάρης, ερευνητής του κέν-
τρου «Αθηνά» και CEO της Innoetics,
είναι περιχαρής. Eχουμε καταφέρει
να βρεθούμε τηλεφωνικά έπειτα
από αρκετές προσπάθειες – στον
απόηχο της ανακοίνωσης της εξα-
γοράς της εταιρείας του από τη
Samsung Electronics, για ένα ποσό
κοντά στα 50 εκατ. δολάρια, είναι
από τους πιο περιζήτητους ανθρώ-
πους στην Ελλάδα.

Oπως εξηγεί στην «Κ» (είναι πε-
ριορισμένα αυτά που μπορεί να
αποκαλύψει), ο σκοπός της Samsung
είναι να χρησιμοποιήσει την τε-
χνολογία μετατροπής κειμένου σε
φωνή της Innoetics ανά το εύρος
του οικοσυστήματος ηλεκτρικών
και ηλεκτρονικών συσκευών που
κατασκευάζει.

Oλο και περισσότερες από τις
συσκευές αυτές θα είναι έξυπνες
και ικανές να συνομιλήσουν με
τους χρήστες τους καθώς εισερ-
χόμαστε στην εποχή του Διαδι-
κτύου των Πραγμάτων (Internet
of Things). Oπως το θέτει ο Γιάννης
Ιωαννίδης, πρόεδρος του ερευνη-
τικού κέντρου «Αθηνά», «ό,τι φωνή
ακούγεται στα επόμενα χρόνια
από συσκευές της Samsung θα εί-
ναι “ελληνική”, προϊόν ελληνικής
τεχνολογίας».

Η έδρα μένει εδώ
Είναι χωρίς αμφιβολία η μεγαλύ-

τερη επιτυχία ελληνικής εταιρείας
που αποτελεί τεχνοβλαστό (spin-
off) από ερευνητικό κέντρο. Η εξα-
γορά, που συμφωνήθηκε σε διά-
στημα λίγων μηνών, προβλέπει τη
μετατροπή της Innoetics σε 100%
θυγατρική του κορεατικού κολοσ-
σού, αλλά, κατόπιν διαπραγμάτευ-
σης, συμφωνήθηκε να παραμείνει
η έδρα της εταιρείας στην Ελλάδα.

Τα στελέχη της Samsung είχαν
προτείνει τη μεταφορά της έδρας
στις ΗΠΑ, «αναγνώρισαν όμως τη
δεξαμενή ταλέντου που υπάρχει
στην Ελλάδα», σημειώνει σχετικά
ο Ιωαννίδης. Στην Innoetics ερ-
γάζονται σήμερα επτά άτομα, αλλά

ο Χαλαμανδάρης αναφέρει ότι ανα-
μένεται «σημαντική ενδυνάμωση»
του προσωπικού, καθώς η εταιρεία
ενσωματώνεται πλήρως στον σχε-
διασμό και τις λειτουργίες της
Samsung.

Τι είναι αυτό που κάνει την τε-
χνολογία της Innoetics να ξεχω-
ρίζει; Κατ’ αρχάς, έχει τη δυνατό-
τητα κατανόησης 19 γλωσσών,

αριθμός που αναμένεται να αυξη-
θεί. Επιπλέον, το λογισμικό της In-
noetics μαθαίνει να μιλάει ακού-
γοντας τον ομιλητή μιας συγκε-
κριμένης γλώσσας, και στη συνέ-
χεια μπορεί να μιμείται με ακρίβεια
τη φωνή του. Αυτό δημιουργεί το
ενδεχόμενο –ίσως ελαφρώς ανα-
τριχιαστικό για κάποιους– στο μέλ-
λον τα πάντα γύρω μας, από τον
ψηφιακό βοηθό του κινητού μας
έως το ψυγείο μας, να μας μιλούν
με τη δική μας φωνή!

Μία παρέα
Ο Αιμίλιος Χαλαμανδάρης, 40

ετών σήμερα, ίδρυσε την Innoetics
το 2006 μαζί με τους Πύρρο Τσια-
κούλη, Σπύρο Ράπτη και Σωτήρη
Καραμπέτσο – όλοι τους ηλεκτρο-
λόγοι μηχανικοί με πτυχία από το
Εθνικό Μετσόβιο Πολυτεχνείο.

Οι τρεις εκ των τεσσάρων συνέ-
χισαν τις σπουδές τους στην Αγγλία

(ο Χαλαμανδάρης στο Imperial, ο
Τσιακούλης στο Cambridge, ο Κα-
ραμπέτσος στο Brunel). Εχοντας
το ίδιο αντικείμενο εξειδίκευσης,
έγιναν ομάδα το 2006 στο «Αθηνά»,
που εστιάζει (μεταξύ άλλων) στην
επεξεργασία του λόγου.

«Η σοβαρή προσπάθεια εμπορι-
κής αξιοποίησης ξεκινάει το 2012»,
λέει ο Χαλαμανδάρης. Τότε είναι
που γίνονται σημαντικές βελτιώσεις
στην τεχνολογία σχετικά με τη «φυ-
σικότητα και την κατανοητότητα
της συνθετικής ομιλίας» και στη
δυνατότητα μίμησης των χαρακτη-
ριστικών του ομιλητή (μελωδία,
προσωδία κ.ο.κ.). Με τις συνεχείς
βελτιώσεις στην τεχνολογία τους,
οι τέσσερις ιδρυτές κέρδισαν τρεις
φορές μέσα σε μία τετραετία (μία
χρονιά δεν συμμετείχαν) το πρώτο
βραβείο στο Blizzard Challenge του
Πανεπιστημίου του Εδιμβούργου,
τον κορυφαίο διαγωνισμό στον κλά-

δο της συνθετικής ομιλίας. Δεν άρ-
γησε η ώρα της μεγάλης ανταμοιβής,
για έρευνες και κόπους που είχαν
διαρκέσει πάνω από μία δεκαετία.

Ο ρόλος του «Αθηνά», στην πο-
ρεία από τις ακαδημαϊκές επιθεω-
ρήσεις και τους διαγωνισμούς στις
τάξεις της Samsung, ήταν κομβικός.
«Πίστεψαν την επιχειρηματική διά-
σταση της εταιρείας και τη στήριξαν
εξαρχής, μας έδωσαν ό,τι χρειαζό-
μασταν», λέει ο Χαλαμανδάρης. «Το
πιο σημαντικό εμπόδιο για έναν
ερευνητή που θέλει να αξιοποιήσει
επιχειρηματικά τις ιδέες του είναι
να αλλάξει λογική.

Σε επίπεδο ερευνητικό, αυτό που
έχεις σκεφθεί πρέπει απλά να λει-
τουργεί στον υπολογιστή. Για να
γίνει προϊόν όμως, πρέπει να είναι
ικανό να καλύψει διαφορετικές
ανάγκες, να λειτουργεί σε διαφο-
ρετικά λειτουργικά συστήματα κ.ο.κ.
Χρειαστήκαμε βοήθεια για να μπού-
με στη λογική αυτή, και το “Αθηνά”
μάς την παρείχε».

«Αριστα το παιδί μας»
«Είναι σαν να γεννήσαμε ένα

παιδί και να αποφοίτησε με “Αρι-
στα”», λέει στην «Κ» ο καθηγητής
Ιωαννίδης. «Θέλαμε με το παρά-
δειγμα της Innoetics να δείξουμε
στην ελληνική ερευνητική επεν-
δυτική κοινότητα ότι είναι εφικτό
να πετύχουν κάτι τόσο σπουδαίο
δουλεύοντας στην Ελλάδα», δηλώνει
ο επικεφαλής του «Αθηνά».

«Υπάρχουν κι άλλα spin-offs» στα
σκαριά, αποκαλύπτει στην «Κ» ο
επικεφαλής του «Αθηνά». «Είχαμε
και πριν μηχανισμούς για τον εντο-
πισμό επιχειρηματικών που θα μπο-
ρούσαν να προκύψουν από την έρευ-
να που κάνουμε στο κέντρο, αλλά
δεν ήταν τόσο συστηματικοί. Ο σκο-
πός τώρα είναι να τους ενισχύσουμε
σημαντικά».

To «Αθηνά» έχει δείξει έμπρακτα
το επιχειρηματικό του πνεύμα με-
ταξύ άλλων με τη μονάδα ανάπτυ-
ξης τεχνολογικών συνεργατικών
σχηματισμών, ευρύτερα γνωστής
ως πρωτοβουλία Corallia, με απο-
στολή την ανάπτυξη συστάδων
καινοτομίας (innovation clusters),
σε τομείς όπου η χώρα διαθέτει
ανταγωνιστικά πλεονεκτήματα.

«Eίναι σαν να πήρε το παιδί μας άριστα»
Ο Αιμίλιος Χαλαμανδάρης και ο Γιάννης Ιωαννίδης μιλούν στην «Κ» για την εξαγορά της Innoetics από την κορεατική Samsung

<<<<<<<

«Πίστεψαν την επιχειρη-
ματική διάσταση της
εταιρείας και τη στήριξαν
εξαρχής, μας έδωσαν 
ό,τι χρειαζόμασταν», 
λέει ο κ. Χαλαμανδάρης
για τον ρόλο του ερευνη-
τικού κέντρου «Αθηνά».

Ο επικεφαλής του «Αθηνά»
αναφέρει ότι, «με τις νομοθετι-
κές παρεμβάσεις των τελευταί-
ων 3-4 ετών», το θεσμικό πλαί-
σιο δίνει τη δυνατότητα σε
ερευνητές να δραστηριοποι-
ηθούν επιχειρηματικά. Το μεγά-
λο πρόβλημα, τονίζει, είναι η
επιβολή των ισοπεδωτικών κα-
νόνων του Δημοσίου στα κέντρα
έρευνας.
«Είναι τρομερό εμπόδιο η γρα-
φειοκρατία για την έρευνα», το-
νίζει. «Ως ΝΠΙΔ, υπαγόμαστε
στη γενική κυβέρνηση, κι αυτό
δημιουργεί υποχρεώσεις για να
συμμορφωθούμε με τις οποίες
φτύνουμε αίμα». Αναδεικνύει
ιδιαίτερα το θέμα της υπαγωγής
στην Ενιαία Αρχή Πληρωμών και
στο νέο καθεστώς των εισφο-
ρών με τον ΕΦΚΑ. «Εχουμε στο
κέντρο 35-40 μόνιμους ερευνη-
τές και περίπου 300 συνεργα-
ζόμενους, που δουλεύουν ανά-
λογα με τα projects που υπάρ-
χουν, με συμβάσεις ορισμένου
χρόνου. Ολοι αυτοί πρέπει να
πληρώνονται και να καταβάλ-
λονται οι εισφορές τους με βά-
ση τούς νέους κανόνες, που ται-
ριάζουν μόνο σε μόνιμους ερ-
γαζόμενους. Είχαμε καταφέρει
στο παρελθόν να εξαιρεθούμε,
αλλά πλέον δεν είναι εφικτό».
Οπως και η ομάδα της Innoetics,
ο Ιωαννίδης είναι και αυτός παι-
δί της «κυκλοφορίας εγκεφά-
λων» (brain circulation). Από-
φοιτος και αυτός του ΕΜΠ, έκα-
νε μεταπτυχιακό στο Harvard
και διδακτορικό στο Berkeley,
και διορίστηκε καθηγητής στο
Τμήμα Επιστήμης Ηλεκτρονικών
Υπολογιστών του Πανεπιστημί-
ου του Ουισκόνσιν, ένα από τα
κορυφαία στον τομέα στις Ηνω-
μένες Πολιτείες. Το 1999 επέ-
στρεψε στην Ελλάδα, «για να
μεγαλώσουν τα παιδιά μου Ελ-
ληνες, και όχι να λένε ότι ο πα-
τέρας τους είναι Ελληνας», λέει.

Γραφειοκρατία
και αιμορραγία

«Σε επίπεδο ερευνητικό, αυτό που έχεις σκεφθεί πρέπει απλά να λειτουργεί στον υπολογιστή. Για να γίνει προϊόν,
όμως, πρέπει να είναι ικανό να καλύψει διαφορετικές ανάγκες», λέει στην «Κ» ο Αιμίλιος Χαλαμανδάρης.
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Ο πρωθυπουργός του Ιράκ Χάιντερ
αλ Αμπάντι ανακοίνωσε και επι-
σήμως τη νίκη των ιρακινών δυ-
νάμεων επί «της βαρβαρότητας
και της τρομοκρατίας» στη Μο-
σούλη, τη δεύτερη μεγαλύτερη
πόλη της χώρας που κατείχαν οι
τζιχαντιστές της οργάνωσης Ισ-
λαμικό Κράτος (Ι.Κ.), εκτιμώντας
ότι σηματοδοτεί την «κατάρρευση»
του υποτιθέμενου χαλιφάτου του.

«Η νίκη μας σήμερα είναι μια
νίκη επί της βαρβαρότητας και
της τρομοκρατίας και ανακοινώνω
σε ολόκληρο τον κόσμο το τέλος,
την αποτυχία και την κατάρρευση
του πλασματικού τρομοκρατικού
κράτους του Ντάες», είπε ο Αμ-
πάντι από τη δυτική Μοσούλη,
χρησιμοποιώντας ένα ακρωνύμιο
του Ισλαμικού Κράτους στα αρα-
βικά.

Εξάλλου, μετά την ανακατάλη-
ψη της δεύτερης μεγαλύτερης πό-
λης του Ιράκ, τρία χρόνια αφότου
έπεσε στα χέρια των τζιχαντιστών
κι έπειτα από μήνες καταστροφι-
κών μαχών οι οποίες οδήγησαν
στην έξοδο πάνω από ένα εκα-
τομμύριο ανθρώπους, ο Αμπάντι
διαβεβαίωσε ότι οι προτεραιότητες
της κυβέρνησής του είναι πλέον
η «σταθερότητα» και η «ανοικο-
δόμηση» της Μοσούλης.

Οι ιρακινές δυνάμεις προσπα-
θούσαν νωρίτερα να εξαλείψουν
τον ύστατο θύλακα αντίστασης
των τζιχαντιστών στη σχεδόν ολο-
σχερώς κατεστραμμένη παλιά πό-
λη της Μοσούλης, όπου είχε πάει
ο Αμπάντι ήδη από την περασμένη
Κυριακή για να συγχαρεί τις ιρα-
κινές ένοπλες δυνάμεις για τη νίκη
τους. Μια συμμαχία μονάδων του
ιρακινού στρατού, των Κούρδων
Πεσμεργκά και σιιτικών παρα-
στρατιωτικών οργανώσεων άρχι-
σαν την επιχείρηση για την ανά-
κτηση της Μοσούλης τον Οκτώ-
βριο, με την κρίσιμη αεροπορική
αλλά και χερσαία υποστήριξη του
διεθνούς συνασπισμού υπό την
ηγεσία των ΗΠΑ, ο οποίος πολε-
μάει εναντίον του Ι.Κ. στο έδαφος
του Ιράκ και της Συρίας.

Νέες προκλήσεις
Ο Αμπάντι, φορώντας μαύρη

στρατιωτική στολή και περιστοι-
χισμένος από αξιωματικούς του
στρατού και των υπηρεσιών ασφα-
λείας, ευχαρίστησε τόσο τις ιρα-
κινές δυνάμεις όσο και τον συνα-
σπισμό, αλλά επισήμανε ότι υπάρ-
χουν πλέον νέες, μεγάλες προ-
κλήσεις. Ο συνασπισμός, επίσης,
προειδοποίησε στην ανακοίνωσή
του, με την οποία χαιρέτισε τη
νίκη επί του Ι.Κ. στη Μοσούλη,
ότι δεν έχει τελειώσει ο αγώνας
για την αντιμετώπιση της διεθνούς
απειλής, καλώντας τους Ιρακινούς
να ενωθούν για να νικήσουν τους
τζιχαντιστές.

Επίσης η Κίνα συνεχάρη το Ιράκ
για την απελευθέρωση της Μο-
σούλης, αναφέροντας ότι πρόκειται
για μία σημαντική νίκη στον πό-
λεμο της χώρας κατά της τρομο-
κρατίας. Ο εκπρόσωπος του υπουρ-
γείου Εξωτερικών Γκενγκ Σουάνγκ
έκανε τη δήλωση αυτή στο πλαίσιο
της καθημερινής ενημέρωσης των

δημοσιογράφων. Την ίδια στιγμή,
η Διεθνής Αμνηστία δήλωσε ότι
έχει εντοπίσει σειρά πολεμικών
επιθετικών ενεργειών και επιθέ-
σεων των στρατιωτικών δυνάμεων
του Ιράκ, αλλά και της διεθνούς
συμμαχίας –υπό τις ΗΠΑ– στη
μάχη της Μοσούλης, που παρα-
βίασαν τον διεθνή ανθρωπιστικό
νόμο και μπορεί να χαρακτηρι-
στούν εγκλήματα πολέμου.

Η οργάνωση στιγματίζει επίσης
την κατάφωρη παραβίαση του ίδι-
ου νόμου από το Ισλαμικό Κράτος,
μέσω της δημιουργίας ανθρώπινων
ασπίδων από τους αμάχους, προ-
κειμένου να προστατευτούν οι
μαχητές του, αλλά και να εμποδι-
στεί η προέλαση των στρατιωτικών
δυνάμεων του Ιράκ και της διε-
θνούς συμμαχίας.

Ο πρωθυπουργός του Ιράκ Χάιν-
τερ αλ Αμπάντι ανακοίνωσε επι-
σήμως τη νίκη των στρατιωτικών
δυνάμεων του Ιράκ κατά του Ισ-

λαμικού Κράτους στη Μοσούλη,
τρία χρόνια μετά την κατάληψη
της πόλης από τους τζιχαντιστές.

Στην πολεμική επιχείρηση για
την ανακατάληψη της πόλης, που
άρχισε τον περασμένο Οκτώβριο,
συμμετείχαν 100.000 μαχητές.
Μεταξύ αυτών, Ιρακινοί στρατιώ-
τες, Κούρδοι μαχητές, αλλά και
σιίτες παραστρατιωτικοί. Η διεθνής
συμμαχία παρείχε ουσιαστικής
σημασίας αεροπορική υποστήριξη,
αλλά και πυρά πυροβολικού στις
πολεμικές επιχειρήσεις.

Οι ημέρες του Ισλαμικού Κρά-
τους «είναι μετρημένες», δήλωσε
ο πρόεδρος των ΗΠΑ Ντόναλντ
Τραμπ συγχαίροντας τον πρωθυ-
πουργό του Ιράκ Χάιντερ αλ Αμ-
πάντι για τη «νίκη» του, την ανα-
κατάληψη της Μοσούλης από τις
ιρακινές δυνάμεις και την εκδίωξη
των τζιχαντιστών.

Λίγο νωρίτερα, ο υπουργός
Εξωτερικών των ΗΠΑ Ρεξ Τίλερ-
σον υπογράμμισε ότι η «απελευ-
θέρωση» της δεύτερης μεγαλύ-
τερης πόλης του Ιράκ αποτελεί
«κρίσιμο βήμα» στην παγκόσμια
μάχη εναντίον του Ι.Κ., αλλά προ-
σέθεσε ότι ο αγώνας εναντίον
των τζιχαντιστών δεν έχει τελει-
ώσει.

ΑΠΕ, REUTERS

Τι σηματοδοτεί
η απελευθέρωση
της Μοσούλης
Μετά την τριετή κατοχή της από το Ι.Κ.

Πέθανε την Πέμπτη σε ηλικία
61 ετών ο Κινέζος αντιφρονών
Λιου Σιαομπό, τιμημένος με το
Νομπέλ Ειρήνης για τον ρόλο
του στις διαδηλώσεις υπέρ της
δημοκρατίας στην Τιενανμέν το
1989. Ο Λιου έπασχε από καρκίνο
στο ήπαρ, αλλά οι κινεζικές αρ-
χές δεν του έδωσαν άδεια για
να εγκαταλείψει τη χώρα και να
νοσηλευτεί κάπου στο εξωτερικό
σε ειδικευμένο νοσοκομείο. Είχε
καταδικαστεί το 2009 σε 11 χρό-
νια κάθειρξη με την κατηγορία
ότι βοήθησε στη σύνταξη έκ-
κλησης γνωστής ως «Χάρτας

08», που ζητούσε εκτεταμένες
πολιτικές μεταρρυθμίσεις. Εκ-
φράζοντας τη θλίψη της για τον
θάνατό του, η Γερμανίδα καγ-
κελάριος Αγκελα Μέρκελ τον
αποκάλεσε γενναίο υποστηρικτή
των ατομικών δικαιωμάτων και
της ελευθερίας της έκφρασης.
Γαλλία και ΗΠΑ ζήτησαν από
την Κίνα να επιτρέψει στην οι-
κογένεια του νομπελίστα ελεύ-
θερη μετακίνηση. Ο θάνατος
του Λιου δείχνει τη «βαρβαρό-
τητα» της Κίνας, είπε από την
πλευρά του ο Κινέζος καλλιτέ-
χνης Αϊ Ουέι Ουέι.

Πέθανε ο νομπελίστας Κινέζος
αντιφρονών Λιου Σιαομπό

Ιρακινός στρατιώτης αφήνει στον
αέρα ένα μπαλόνι με ένα κερί
αναμμένο μετά την ανακοίνωση
από τον πρωθυπουργό Χάιντερ αλ
Αμπάντι της νίκης στη Μοσούλη.

Γερμανία και Γαλλία σκοπεύουν να
αναπτύξουν από κοινού ένα ευρω-
παϊκό μαχητικό αεροσκάφος, το
οποίο θα αντικαταστήσει μακρο-
πρόθεσμα τον στόλο των δύο χω-
ρών. Αυτό ανακοινώθηκε στο Πα-
ρίσι ύστερα από κοινή γαλλογερ-
μανική συνεδρίαση. Ο Γάλλος πρό-
εδρος Εμανουέλ Μακρόν έκανε
λόγο για τη δημιουργία νέας γενιάς
μαχητικών. Η καγκελάριος Αγκελα
Μέρκελ προσέθεσε ότι μέχρι τα μέ-
σα του 2018 θα πρέπει να αναπτυχ-
θεί ένα χρονοδιάγραμμα και πως
πρόκειται για ένα από τα πολλά
σχέδια που είναι σημαντικά, όπως
π.χ. η δημιουργία ενός ευρωπαϊκού
μη επανδρωμένου αεροσκάφους.

Αυτήν τη στιγμή, η Μπούντεσβερ
χρησιμοποιεί Γιουροφάιτερ, ενώ
η Γαλλία, μεταξύ άλλων, έχει Ραφάλ
ως μαχητικά αεροσκάφη. Με το
πρώτο υπήρξαν κατά το παρελθόν
προβλήματα και οι εφημερίδες
είναι γεμάτες αρνητικά πρωτοσέ-
λιδα, εξαιτίας ακριβώς αυτών των
τεχνικών ελαττωμάτων. Η Μέρκελ
είπε πως μετά την εκλογή της κυ-
βέρνησης Μακρόν η Γερμανία είναι
έτοιμη να δώσει νέα ώθηση στη
διμερή συνεργασία. Βασικό σημείο
συνεννόησης είναι επίσης η ενί-

σχυση της Ε.Ε., ώστε να θωρακι-
στούν η ασφάλεια και η οικονομική
πρόοδος. Η καγκελάριος ανέφερε
σχέδια όπως η ψηφιακή οικονομία
και η υποστήριξη της Αφρικής.
Στα υπό συζήτηση θέματα είναι
επίσης μια κοινή φορολογική με-

ταρρύθμιση για τις επιχειρήσεις.
Ο Μακρόν κατέληξε ότι και οι

δύο χώρες θέλουν να δραστηριο-
ποιηθούν στον τομέα του ελεύθερου
και δίκαιου εμπορίου, εναντίον
κάθε μορφής προστατευτισμού και
οιουδήποτε ντάμπινγκ. Εξίσου απο-

φασισμένος δήλωσε στο θέμα της
μετανάστευσης, προτάσσοντας
την ανάγκη μιας Ευρώπης, που
προστατεύει. Εξέφρασε την ευχή
να εμφανιστεί η Γαλλία πολύ πιο
ανθρώπινη και πρόθυμη στον τομέα
της υποδοχής μεταναστών.

Το ζήτημα της μεταρρύθμισης
της Ευρωζώνης εθίγη από αμφό-
τερους τους ηγέτες την Πέμπτη
στο Παρίσι. Στόχος τους, η εμβά-
θυνση της συνεργασίας στο εσω-
τερικό της νομισματικής ένωσης.
Η καγκελάριος όμως επιφυλάχθηκε
να αναλάβει ευρύτερες πρωτοβου-
λίες μετά τις εκλογές της 24ης Σε-
πτεμβρίου, όταν θα έχει εξασφαλίσει
την εντολή της νέας Βουλής. «Αυτό
δεν μπορώ να το κάνω σε ένα δω-
μάτιο χωρίς αέρα», είπε για να δι-
καιολογήσει την απουσία κοινών
προτάσεων από τις δύο χώρες.

Τέλος, ο Μακρόν φάνηκε να ανα-
καλεί δηλώσεις που είχαν προκα-
λέσει αντιδράσεις παλιότερα, όπως
π.χ. ότι η Γερμανία ευεργετήθηκε
από την κρίση. Ζήτησε μεν μεγα-
λύτερες επενδύσεις εκ μέρους του
Βερολίνου, έσπευσε ωστόσο να
προσθέσει ότι «δεν έχουμε σκοπό
να κάνουμε μάθημα σε κανέναν».

REUTERS, SPIEGEL

Η μεταρρύθμιση της Ευρωζώνης ήταν ένα από τα θέματα που συζήτησαν
Μακρόν και Μέρκελ στο Παρίσι.

Γαλλογερμανική σύμπραξη στους αιθέρες
Μέρκελ και Μακρόν ανακοίνωσαν την κατασκευή μαχητικού αεροσκάφους νέας γενιάς

Της ΞΕΝΙΑΣ ΚΟΥΝΑΛΑΚΗ

Την ώρα που ο Ντόναλντ Τραμπ
βρισκόταν στο Παρίσι και προ-
σπαθούσε να διασκεδάσει τις ανη-
συχίες για την ατμόσφαιρα στον
Λευκό Οίκο, αποκαλώντας τη «φαν-
ταστική», η Ουάσιγκτον έβραζε
από τις νέες αποκαλύψεις για τη
συνάντηση του υιού Τραμπ με Ρω-
σίδα δικηγόρο το 2016, με στόχο
να εξασφαλίσει το επιτελείο του
ενοχοποιητικό υλικό εις βάρος της
Δημοκρατικής αντιπάλου του Χί-
λαρι Κλίντον.

Μπορεί το CNN να καταπιανόταν
στη γαλλική πρωτεύουσα με την
αδέξια χειραψία του προς την Πρώ-

τη Κυρία της Γαλλίας Μπριζίτ Μα-
κρόν, πίσω στις ΗΠΑ όμως ηγετικά
στελέχη του Κογκρέσου, συμπε-
ριλαμβανομένου του προέδρου
της Βουλής των Αντιπροσώπων
Πολ Ράιαν, έθεταν ζήτημα κατά-
θεσης του γιου του στην επιτροπή
του σώματος που ερευνά τη ρωσική
ανάμειξη στις εκλογές των ΗΠΑ
πέρυσι. Οι φιλοφρονήσεις του
Τραμπ προς τον Μακρόν περί κοι-
νής κληρονομιάς επαναστάσεων
και αμερικανογαλλικής φιλίας που
είναι αήττητη δεν κατάφεραν να
επισκιάσουν τον ρωσικό ελέφαντα
στο δωμάτιο.

Καθ’ όλη τη διάρκεια της εβδο-
μάδας, οι «Τάιμς της Νέας Υόρκης»
έπαιξαν το μαρτύριο της σταγόνας
με την οικογένεια του Αμερικανού
προέδρου, αφήνοντας να εννοηθεί
ότι διαθέτουν τα επίμαχα emails
μεταξύ Τραμπ τζούνιορ και Ρωσί-

δας δικηγόρου και εξωθώντας τον
γιο του Τραμπ να τα δώσει στη
δημοσιότητα λίγη ώρα πριν το κά-
νουν οι ίδιοι. Τα βασικά σημεία
της αλληλογραφίας που είναι ιδι-
αίτερα επιβαρυντικά για τον γόνο
Τραμπ είναι η αναφορά περί στή-
ριξης της ρωσικής κυβέρνησης
αλλά και η δική του απάντηση
«Γουστάρω» (Love it) στην προ-
οπτική εξόρυξης «λάσπης» εις βά-
ρος της Κλίντον. Υπεραμυνόμενος
του Τραμπ τζούνιορ, ο ίδιος ο Αμε-
ρικανός πρόεδρος είπε ότι «η πο-
λιτική δεν είναι το καθαρότερο
πεδίο στον κόσμο». Ο ίδιος ο
Τραμπ τζούνιορ είχε άλλωστε πα-
ραδεχθεί πως εκ των υστέρων σκέ-
φτεται πως ίσως θα έπρεπε να έχει
χειριστεί κάπως διαφορετικά την
υπόθεση.

Νομικοί κύκλοι αμφισβητούν
κατά πόσον η συνάντηση στοιχει-
οθετεί κατηγορίες εις βάρος του
Αμερικανού προέδρου, είναι βέβαιο
όμως ότι ο γιος του θα κληθεί να
λογοδοτήσει ενώπιον της νομο-
θετικής εξουσίας, ενδεχομένως
και της δικαιοσύνης. Η πολιτική
παράλυση όμως που προκαλεί η
διαιώνιση της ρωσικής σαπουνό-
περας υπονομεύει κάθε προσπά-
θεια του Λευκού Οίκου να επιδείξει
κυβερνητικό έργο.

Συγκεχυμένες αποκρίσεις
Την ίδια στιγμή, πέντε μήνες

αφότου αποκαλύφθηκαν οι πρώτες
επαφές μεταξύ μελών του επιτε-
λείου Τραμπ και Ρώσων αξιωμα-
τούχων, ουδείς στον Λευκό Οίκο
μπορεί να απαντήσει κατηγορη-
ματικά «Οχι» στην ερώτηση
«Υπήρξαν άλλες συναντήσεις;».
Τόσο εκπρόσωπος του αντιπρο-
έδρου Μάικ Πένς όσο και η Σάρα
Χάκαμπι Σάντερς δίνουν συγκε-
χυμένες αποκρίσεις, σαν να απο-
φεύγουν μια δεσμευτική θέση.

Από την πλευρά του, ο Τραμπ
εμφανίζεται εξαγριωμένος που ο
Τύπος εμπλέκει μέλη της οικογέ-
νειάς του στην υπόθεση, ταυτό-
χρονα όμως και ανακουφισμένος

που προς το παρόν τα χειρότερα
μοιάζουν να έχουν περάσει. Το γε-
γονός ότι καλείται να παρακολου-
θήσει τα δημοσιεύματα του Τύπου
να κατηγορούν μέλη του στενού
οικογενειακού του κύκλου συνιστά
μια σύνθετη τροπή για τη δική
του αμφιλεγόμενη σχέση με τη
Μόσχα, που ανέκαθεν απασχο-
λούσε τα διεθνή ΜΜΕ.

«Είναι ένας υπέροχος νέος άν-
δρας», «υψηλής ποιότητας»,
«αθώος» ήταν μερικές από τις φρά-
σεις που χρησιμοποίησε για να
απαλλάξει από τις κατηγορίες τον
γιο του. Είχε προηγηθεί άλλωστε
ανάρτησή στο Twitter με την οποία
υποστήριζε την κόρη του Ιβάνκα,
όταν εκείνη κάθισε στη θέση του
στη σύνοδο του G20. Αν ήταν η
κόρη της Χίλαρι, Τσέλσι, ουδείς
θα διαμαρτυρόταν και όλοι θα την
έχριζαν υποψήφια για την προεδρία
των ΗΠΑ, ήταν η επιχειρηματο-
λογία του.

Αν και η σχέση του Τραμπ με

τον Μακρόν έχει σημαδευτεί από
πολιτικές συγκρούσεις, χειραψίες
- μπρα ντε φερ και αναμέτρηση
ανδρισμών, η τελευταία τους συ-
νάντηση έδειξε μάλλον διάθεση
γεφύρωσης των διαφορών. Από
τη μία, ο Μακρόν τον κάλεσε την
Ημέρα της Βαστίλλης στο Παρίσι
και, από την άλλη, ο Αμερικανός
πρόεδρος άφησε ανοικτό το ενδε-
χόμενο «να γίνει κάτι» όσον αφορά
τη συμφωνία του Παρισιού για την
κλιματική αλλαγή.

Σύμπνοια επέδειξαν οι δύο πλευ-
ρές σε αρκετούς τομείς της εξω-
τερικής πολιτικής, από το βορει-
οκορεατικό μέχρι το πυρηνικό
πρόγραμμα του Ιράν. Στο τελευταίο
αυτό θέμα η κυβέρνηση Τραμπ
επίσης φαίνεται να βάζει νερό στο
κρασί της, αφού «είναι πολύ πιθα-
νό» να επαναβεβαιώσει τη συμ-
μόρφωση της Τεχεράνης με την
πυρηνική συμφωνία που είχε συ-
νάψει η κυβέρνηση του Μπαράκ
Ομπάμα.

<<<<<<

Θεωρείται βέβαιο 
ότι ο γιος του προέδρου
θα κληθεί να
λογοδοτήσει ενώπιον
της νομοθετικής
εξουσίας, ενδεχομένως
και της Δικαιοσύνης.

Ρωσικός
ελέφαντας
στον οίκο
των Τραμπ
Οι αποκαλύψεις για τον Τραμπ τζούνιορ 
επισκίασαν το ταξίδι στην Ευρώπη

H τελευταία συνάντηση Τραμπ - Μακρόν έδειξε μάλλον διάθεση γεφύρω-
σης των διαφορών, από τη συμφωνία του Παρισιού για την κλιματική αλλα-
γή έως και αρκετούς τομείς της εξωτερικής πολιτικής.
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Της ΜΑΡΙΑΝΝΑΣ ΚΑΚΑΟΥΝΑΚΗ

«16 Ιουλίου 2016. Στις 11.15 φτάσαμε
στο αεροδρόμιο της Αλεξανδρού-
πολης. Η αστυνομία μάς έκανε έλεγ-
χο και στη συνέχεια μας μετέφεραν
στο αστυνομικό τμήμα». Ετσι ξε-
κινάει η πρώτη καταχώριση στο
ημερολόγιο των 8 Τούρκων αξιω-
ματικών. Σε ένα μεγάλο μπλε τε-
τράδιο, έναν χρόνο τώρα, γράφουν
καθημερινά το τι τους συμβαίνει.
Από τα δικαστήρια και τις συνεν-
τεύξεις για το άσυλο μέχρι τα πιο
προσωπικά. Τα καθημερινά, όπως
την ημέρα που τρεις αποφάσισαν
μαζί να κόψουν το τσιγάρο ή την
τούρτα-έκπληξη για τα 38α γενέθλια
ενός από τους οκτώ που έφεραν
στο κελί οι φρουροί τους, τα χαρ-
μόσυνα, όπως τη γέννηση πίσω
στην Τουρκία ενός γιου, αλλά και
τα δύσκολα, όπως τον πρόσφατο
θάνατο της μητέρας τού ενός.

Στο ημερολόγιο αυτό έχουν επι-
λέξει να γράφουν μόνο τα γεγονότα.
Δεν αναφέρονται στα συναισθήματά
τους, δεν σχολιάζουν. Για παράδειγ-
μα, την ημέρα που βγήκε η απόφαση
του Αρείου Πάγου να μην εκδοθούν
πίσω στην Τουρκία, το μόνο που
δείχνει πως ήταν μια ξεχωριστή
ημέρα ήταν μια πρόταση γραμμένη
κάτω από το κείμενο με το σκεπτικό
της απόφασης: «ΔΕΝ ΘΑ ΕΚΔΟΘΟΥ-
ΜΕ!!!» έγραψαν με κόκκινο στυλό.

Ηταν ίσως η πρώτη ημέρα που
ένιωσαν πως η τύχη τους αλλάζει.
Οι αστυνομικοί που τους συνόδευαν
τους έκαναν δώρο φύλλα ελιάς και
από ένα ξύλινο τετράφυλλο για καλή
τύχη στο νέο τους ξεκίνημα. Ολοι

θεωρούσαν πως ήταν θέμα ημερών
να αποφυλακιστούν. Και όμως έχουν
περάσει επτά μήνες από τότε. Το
δεύτερο αίτημα των Τούρκων για
έκδοση απορρίφθηκε εκ νέου, έχει
ολοκληρωθεί η διαδικασία των συ-

νεντεύξεων για το άσυλο και ακόμα
κανείς δεν μπορεί να τους δώσει
μια απάντηση για το πόσο ακόμα
θα βρίσκονται υπό κράτηση.

Το βράδυ του πραξικοπήματος
δύο μόνο από τους οκτώ βρίσκονταν
στη στρατιωτική βάση που υπηρε-
τούσαν. Οι υπόλοιποι ήταν στα σπί-
τια τους, αλλά σε επιφυλακή. Ηταν
λίγο πριν από τις 9 όταν τηλεφώ-
νησαν στον πρώτο και του είπαν
πως τον χρειάζονταν επειγόντως.
Η τηλεόραση ήταν ανοικτή στο σα-
λόνι του και μέχρι εκείνη την ώρα
δεν είχε ακουστεί κάποια είδηση
για τρομοκρατικό χτύπημα –κάτι

που φοβούνταν εκείνο το διάστη-
μα–, οπότε ήλπιζε πως επρόκειτο
για κάποια άσκηση. Πήρε τα κλειδιά
του αυτοκινήτου και το kindle του
– στα κενά της βάρδιας συνήθιζε
να διαβάζει. Εκείνο το διάστημα
διάβαζε μετεωρολογία για τις εξε-
τάσεις που θα περνούσε σε λίγες
εβδομάδες. Μετά σχεδόν 20 χρόνια
ως πιλότος του στρατού στην ομάδα
έρευνας και διάσωσης είχε αποφα-
σίσει να υποβάλει παραίτηση για
να δουλέψει ως πιλότος σε ιδιωτική
εταιρεία. Αγαπούσε τη δουλειά του
και δεν ήταν μια εύκολη απόφαση,
αλλά εκεί οι αποδοχές του θα ήταν
πολλαπλάσιες και ήθελε να προ-
σφέρει ό,τι καλύτερο στα παιδιά
του που μεγάλωναν.

Μπήκε στο αυτοκίνητο και σε 20
λεπτά ήταν στη βάση του. Την ίδια
ώρα έφτασαν και οι υπόλοιποι και
στις 9.35 βρίσκονταν στον αέρα. Το
πρώτο ελικόπτερο προσγειώθηκε
κανονικά και πήρε δύο τραυματίες.
Το δεύτερο ελικόπτερο όμως άρχισε
να βάλλεται από σφαίρες. Χωρίς να
καταλαβαίνουν τι συμβαίνει επέ-
στρεψαν στη βάση που τους είχαν
υποδείξει. Εκεί κατάλαβαν πως το
πραξικόπημα ήταν σε εξέλιξη.

Την απόφαση να έρθουν στην
Ελλάδα την πήραν αφού είδαν στο
Ιντερνετ εικόνες στρατιωτικών να
έχουν περικυκλωθεί από εξαγριω-
μένους άνδρες και για αντίποινα να
τους μαστιγώνουν, να τους αποκε-
φαλίζουν και να τους πετάνε από
τη γέφυρα του Βοσπόρου. Εκείνη
τη στιγμή ένιωσαν πως δεν θα μπο-
ρούσαν να πείσουν κανέναν για την
αθωότητά τους.

<<<<<<

Το ημερολόγιο που
κρατούν από την πρώτη
μέρα που πήγαν στην
Ελλάδα, τι γράφουν 
και τι υπογραμμίζουν.

Η ελληνική περιπέτεια των οκτώ Τούρκων
Η αντίσταση εναντίον του αυταρ-
χικού Ταγίπ Ερντογάν, εντείνεται
τον τελευταίο μήνα με αντικυ-
βερνητικές διαδηλώσεις, όπως
αυτή του προηγούμενου Σαββα-
τοκύριακου στην Κωνσταντινού-
πολη, η οποία συγκέντρωσε πε-
ρισσότερους από ένα εκατομμύριο
Τούρκους. Η δύναμη της αντί-
στασης ανάγκασε την κυβέρνηση
σε μία αμήχανη σιωπή. Για την
επέτειο του περυσινού πραξικο-
πήματος της 15ης Ιουλίου είχαν
προγραμματισθεί πολλές επίσημες
εκδηλώσεις την εβδομάδα που
πέρασε, με αποκορύφωμα την
ομιλία του Ερντογάν στην τουρ-
κική βουλή τις ώρες που θα συμ-
πληρωνόταν ακριβώς ένας χρόνος
από την απόπειρα. Ο Ερντογάν
θα υπογράμμιζε τους κινδύνους
που έχει αντιμετωπίσει η χώρα
και τις προσωπικές του ηρωικές
πράξεις για να την προστατέψει,
δικαιολογώντας με αυτόν τον τρό-
πο τις απότομες και ακραίες αλ-
λαγές. Το μεγαλύτερο γεγονός,
όμως, της επετείου φαίνεται πως
ήταν ο λόγος του ηγέτη της κεν-
τρώας αντιπολίτευσης, Κεμάλ Κι-
λιτσντάρογλου. Σκοπός του είναι,
έχει δηλώσει, να αγωνιστεί κατά
της «μοναρχίας» του Ερντογάν
και του «δεύτερου πραξικοπήμα-
τος». Μπροστά σε 1,5 εκατομμύριο
Τούρκους, ο Κιλιτσντάρογλου τό-
νισε την περασμένη Κυριακή πως
η Τουρκία ετοιμάζεται για «μία
νέα αρχή», ύστερα από μία δε-
καετία σκότους. «Υπάρχει ένα
νέο κλίμα, μια καινούργια ιστορία,
μία αναγέννηση». Ο Κιλιτσντά-
ρογλου έχει χαρακτηριστεί πολλές

φορές χαμηλών τόνων πολιτικός.
Η δυναμικότητα που έδειξε την
Κυριακή, όμως, άλλαξε την εικόνα
τη δική του και του κόμματός του,
του CHP, δίνοντας ελπίδα σε πολ-
λούς καταπιεσμένους Τούρκους.

«Η Τουρκία έχει αλλάξει σημαν-
τικά τις τελευταίες 25 ημέρες»,
γράφει ο Μουράτ Γετκίν, δημοσιο-
γράφος της εφημερίδας «Χουριέτ».
«Υπάρχουν σημάδια πως η ειρηνική
αλλά μεγάλη αντικυβερνητική πο-
ρεία για τη δικαιοσύνη έχει αρχίσει
να αλλάζει τη στάση του κυβερ-
νητικού κόμματος AKP. Μπορεί
επίσης να έχει αλλάξει και τη γε-
νικότερη πολιτική κουλτούρα της
Τουρκίας». Λόγω του περυσινού
πραξικοπήματος 190.000 πολίτες
έχουν χάσει τις δουλειές τους με
μόνη εξήγηση την κρίση του Ερν-
τογάν – ανάμεσά τους πολλοί δι-
καστές, στρατιωτικοί, αστυνομικοί,
δικηγόροι, ακαδημαϊκοί, πολιτικοί
και δημοσιογράφοι. Ο Κιλιτσντά-
ρογλου έχει, επίσης, απειληθεί από
μέλη και υποστηρικτές του AKP
που τον χαρακτηρίζουν προδότη.

Ο Ερντογάν προσπάθησε να κα-
τηγορήσει τους ειρηνικούς δια-
δηλωτές ως τρομοκράτες με τη
λογική ότι το κίνημα υποστηρίχ-
θηκε από το κουρδικό κόμμα, του
οποίου ο ηγέτης είχε φυλακιστεί
ως τρομοκράτης. Ο κόσμος, όμως,
που συμμετείχε προερχόταν από
πολλές και διαφορετικές πολιτικές
σκηνές, αναγκάζοντας τον Ερν-
τογάν να μην επιμείνει. Σύμφωνα
με τον Γετκίν, ακόμη και υποστη-
ρικτές του AKP δήλωσαν δυσαρέ-
σκεια με τη στάση του ηγέτη τους.

THE GUARDIAN

Μια πορεία άλλαξε το κλίμα

Τις πρώτες ημέρες στην Ελλάδα είχαν την αίσθηση πως θα βρισκόταν γρή-
γορα μια λύση, όταν άρχισαν όμως οι σκληρές δηλώσεις από την τουρκική
πλευρά κατάλαβαν πως η περιπέτειά τους δεν θα τέλειωνε γρήγορα. Οι
περισσότεροι συγγενείς τους έχασαν τις δουλειές τους –ορισμένοι από
τον ιδιωτικό τομέα–, ενώ κάποια από τα παιδιά τους δεν τα δέχτηκαν καν
στο προηγούμενο σχολείο. Βλέπουν πως οι οικογένειές τους είναι τελείως
απομονωμένες – κανείς από τους φίλους δεν τολμάει να έρθει σε επαφή
μαζί τους. Εδώ και έναν χρόνο ακολουθούν «στρατιωτικό» πρόγραμμα: ξυ-
πνάνε νωρίς, προαυλίζονται, μετά πάλι πίσω στον χώρο κράτησης – δύο
δωμάτια, με χτιστά κρεβάτια και παράθυρα-φεγγίτες που βλέπουν πίσω
από κάγκελα το Ολυμπιακό Χωριό. Γυμνάζονται, διαβάζουν, παίζουν σκάκι
και μουσική (ένας μπαγλαμά και ένας άλλος βιολί). Τελευταία έχουν αρχί-
σει να κάνουν και μαστορέματα – από το περιπολικό που είχε χαλάσει μέ-
χρι τον θερμοσίφωνα. «Καινούργια καριέρα», λένε μεταξύ τους και γελά-
νε. «Υπομονή», λένε στα ελληνικά – με τη βοήθεια των αστυνομικών και
ενός λεξικού έχουν πλέον μάθει πολλές λέξεις. Κάποιες ημέρες είναι κα-
λύτερες από άλλες, και τότε κάνουν όνειρα για το μέλλον. Πως σύντομα θα
κάνουν ένα νέο ξεκίνημα έχοντας στο πλευρό τους δικούς τους. «Εχω μια
εικόνα στο μυαλό μου», εξομολογήθηκε πρόσφατα ένας από τους οκτώ,
«πως μια ημέρα θα πετάω πάνω από την Ελλάδα και θα πω στους επιβάτες
την ιστορία μου. Το πώς αυτή η χώρα μού χάρισε την ελευθερία μου».

Κάνουν «υπομονή» και ελπίζουν

Σκηνικό Οργουελ στην Τουρκία του Ερντογάν
Εναν χρόνο μετά το αποτυχημένο στρατιωτικό κίνημα, το αντι-πραξικόπημα ισλαμιστών και εθνικιστών βρίσκεται σε πλήρη εξέλιξη

Του ΠΕΤΡΟΥ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ

Κωνσταντινούπολη, 17 Ιουλίου 2016.
Με νωπό ακόμη το αίμα των 250
ανθρώπων που έχασαν τη ζωή τους
τη δραματική νύχτα της 15ης προς
16η Ιουλίου, ο Ταγίπ Ερντογάν χα-
ρακτηρίζει, ενώπιον τεράστιου
πλήθους οπαδών του, το αποτυ-
χημένο πραξικόπημα «θεόπεμπτο
δώρο», που θα ανοίξει τον δρόμο
για μια «νέα Τουρκία». Οι καχύπο-
πτοι σμίγουν τα φρύδια, αλλά σιω-
πούν. Οι αισιόδοξοι θέλουν να ελ-
πίζουν ότι ο Ερντογάν θα βγει σο-
φότερος από τη σκληρή δοκιμασία,
θα πάρει αποστάσεις από τους
σκληρούς ισλαμιστές –μήπως ο
παλιός του σύμμαχος Φετουλάχ
Γκιουλέν δεν ενοχοποιήθηκε για
το πραξικόπημα;– και θα αναζη-
τήσει στοιχειώδη συναίνεση με
την κοσμική και κουρδική αντι-
πολίτευση. Η συμμετοχή του κυ-
βερνώντος, ισλαμικού κόμματος
ΑΚΡ στο συλλαλητήριο υπέρ της
δημοκρατίας που οργάνωσε το κε-
μαλικό κόμμα CHP στις 24 Ιουλίου
ενίσχυσε αυτές τις προσδοκίες.

Εναν χρόνο αργότερα, οι ελπίδες
αποδείχθηκαν φρούδες. Οι καται-
γιστικές εξελίξεις τη χρονιά που
πέρασε, με αποκορύφωμα το άκρως
αμφιλεγόμενο δημοψήφισμα της
16ης Απριλίου, έδειξαν ότι ο Ερν-
τογάν εννοούσε να αξιοποιήσει το
«ουρανόπεμπτο δώρο» για να οι-
κοδομήσει ενός ανδρός αρχή. Το
πόσο έχει «ξεφύγει» ο Τούρκος
πρόεδρος φάνηκε από όσα είπε
την περασμένη Πέμπτη σε επίσημη
τελετή για την πρώτη επέτειο του
στρατιωτικού κινήματος, στο προ-
εδρικό του μέγαρο. Εκεί, παραλ-
λήλισε τη νύχτα της 15ης Ιουλίου
2016 με τη μάχη της Καλλίπολης
του 1915, παραπέμποντας σε μια
νέα εκστρατεία των μεγάλων δυ-
νάμεων της Δύσης εναντίον της
χώρας του και παρομοιάζοντας τον
εαυτό του με τον Κεμάλ Ατατούρκ,
έτοιμο να ηγηθεί ενός νέου «Πο-
λέμου της Ανεξαρτησίας». Παρά-
ξενο το πολιτικό υβρίδιο αυτού
του ηγέτη, που εμφανίζεται Ατα-
τούρκ Νο 2 κατά το ήμισυ και αν-
τι-Ατατούρκ κατά τα λοιπά. Από
τον ιδρυτή του σύγχρονου τουρ-
κικού κράτους παίρνει τις μεθό-
δους, δηλαδή τα χειρότερα: τον
ωμό αυταρχισμό, τον υπερσυγκεν-
τρωτισμό, τον μακιαβελισμό και
την προσωπολατρία.

Με αυτά τα εργαλεία επιδιώκει
να αποδομήσει την κοσμική, δυ-

τικότροπη κληρονομιά του κεμα-
λισμού για να οικοδομήσει μια «νέα
Τουρκία» ισλαμική, εθνικιστική
και υπερσυντηρητική, όπως υπο-
δηλώνει και η κυβερνώσα συμμαχία
του ισλαμικού ΑΚΡ με τους Γκρίζους
Λύκους του ΜΗΡ. Ηδη, ο Δαρβίνος
αφαιρέθηκε από τη διδακτέα ύλη,
ενώ κάθε δημόσιο εκπαιδευτικό
ίδρυμα υποχρεώθηκε να διαθέτει
το δικό του τζαμί.

Πέρυσι τέτοιο καιρό και για λίγες
μέρες μετά το αποτυχημένο πρα-
ξικόπημα ο εχθρός εντοπιζόταν

αποκλειστικά στην «τρομοκρατική
οργάνωση» του Φετουλάχ Γκιουλέν
(FETO), άντε και στους ενδεχόμε-
νους ξένους υποστηρικτές της.
Σήμερα, ο Ερντογάν και οι επιτελείς
του μιλούν συλλήβδην για «τους
τρομοκράτες του FETO, του Ισλα-
μικού Κράτους και του (κουρδικού)
ΡΚΚ», παρότι τζιχαντιστές και
Κούρδοι χωρίζονται από ποτάμια
αίματος. Αλλά ο χορός των δαιμό-
νων δεν τελειώνει εδώ. Το συρο-
κουρδικό PYD, που μάχεται τους
τζιχαντιστές στην απέναντι πλευρά
των συνόρων, είναι «παρακλάδι
του ΡΚΚ» και βομβαρδίζεται ανη-
λεώς. Το αριστερό, φιλοκουρδικό
κόμμα HDP, τρίτη δύναμη στην
τουρκική Βουλή, είναι «πολιτική
ομπρέλα των τρομοκρατών» και
οι ηγέτες του βρίσκονται στη φυ-
λακή.

Αλλά και το CHP, το κόμμα της
αξιωματικής αντιπολίτευσης, εμ-
φανίζεται ως «σύμμαχος των τρο-
μοκρατών» γιατί καταγγέλλει ότι

ο Ερντογάν ήξερε για το πραξικό-
πημα, αλλά το άφησε να εξελιχθεί
για να εξαπολύσει το δικό του αν-
τι-πραξικόπημα. Ο βουλευτής του,
Ενίς Μπερμπέρογλου, βρίσκεται
κι αυτός στη φυλακή, με ποινή κά-
θειρξης 25 χρόνων, επειδή έδωσε
στον Τύπο ντοκουμέντα για τις
βρώμικες δουλειές της μυστικής
υπηρεσίας ΜΙΤ με την ισλαμική
αντιπολίτευση της Συρίας. Κι όταν
ο Κεμάλ Κιλιτσντάρογλου οργανώ-
νει, στις 9 Ιουλίου, τεράστια δια-
δήλωση της αντιπολίτευσης στην
Κωνσταντινούπολη, αποκορύφωμα
της μεγάλης και καθόλα ειρηνικής
πορείας 25 ημερών από την Αγκυρα,
ο Ερντογάν τον προειδοποιεί προ-
σωπικά: «Θα βρεθείς σε μια κατά-
σταση απ’ όπου δεν θα μπορείς να
ξεμπερδέψεις»!

«Ολοι» στη φυλακή
Οπως δημοσιοποίησε πρόσφατα

το τουρκικό υπουργείο Δικαιοσύ-
νης, αυτήν τη στιγμή βρίσκονται

στη φυλακή περίπου 50.600 άν-
θρωποι, κατηγορούμενοι ότι εμ-
πλέκονταν με τους επίδοξους πρα-
ξικοπηματίες. Ο Τύπος βρίσκεται
στον γύψο και η Δικαιοσύνη τελεί
υπό ωμή χειραγώγηση. Τούρκοι
ακτιβιστές παραθέτουν σωρεία
μικρών, καθημερινών περιστατι-
κών, ενδεικτικών μιας ζοφερής
ατμόσφαιρας, που θυμίζει μυθι-
στόρημα του Οργουελ. Ενδεικτικά,
όπως ανέφερε η εφημερίδα Cu-
mhuriyet, φοιτήτρια συνελήφθη
στη Σαμψούντα ύστερα από κα-
ταγγελία γείτονά της ότι πέταξε
βιβλία του Γκιουλέν στα σκουπίδια.
Η Σήμανση βρήκε αποτυπώματα
της άτυχης κοπέλας σε κάποια
από τα βιβλία του ιμάμη – τον
οποίο, ας σημειωθεί, είχαν επι-
σκεφθεί στην Πενσιλβάνια των
ΗΠΑ ο πρώην πρόεδρος Αμπντου-
λάχ Γκιουλ και ο πρώην πρωθυ-
πουργός Αχμέτ Νταβούτογλου.
Αυτό ήταν αρκετό για να βρεθεί
στη φυλακή.

<<<<<<

Η χώρα αποξενώνεται
από τους παραδοσιακούς
συμμάχους της στη Δύση
και τον αραβικό κόσμο,
ενώ η συνεννόηση 
με τη Ρωσία παραμένει
εύθραυστη.

Ο Ερντογάν επιδιώκει να αποδομήσει την κοσμική κληρονομιά του κεμαλισμού για να οικοδομήσει μια «νέα Τουρκία» ισλαμική, εθνικιστική, υπερσυντηρητική.

Στον διεθνή στίβο, η «νέα Τουρ-
κία» του Ερντογάν εμφανίζεται
ως απρόβλεπτος «παίκτης»,
αποξενωμένη από τους παραδο-
σιακούς συμμάχους της. Η ού-
τως ή άλλως δύσκολη προοπτική
ένταξης στην Ε.Ε. έχει εξοστρα-
κιστεί πλέον στις ελληνικές κα-
λένδες, καθώς οι σχέσεις της
Τουρκίας με σημαντικές χώρες
της Ενωσης, όπως η Γερμανία, η
Ολλανδία και η Αυστρία, βρί-
σκονται στο ναδίρ ύστερα από
τις γνωστές περιπέτειες την πε-
ρίοδο του δημοψηφίσματος.
Οσο για τις ΗΠΑ, αν ο Ερντογάν
προσδοκούσε ότι θα βρει κατα-
νόηση από τον Ντόναλντ Τραμπ –
ο οποίος, ως επιχειρηματίας, εί-
χε δουλειές και με την Τουρκία–,
η ελπίδα μετατράπηκε σε οργή
όταν ο νέος Αμερικανός πρό-
εδρος όχι μόνο συνέχισε, αλλά
κλιμάκωσε την πολιτική Ομπά-
μα, εξοπλίζοντας με πιο βαριά
όπλα τους Κούρδους της Συρίας.
Αλλά και στον αραβικό κόσμο, η
Τουρκία ήρθε σε σύγκρουση με
παραδοσιακά φιλικές της χώ-
ρες, όπως η Αίγυπτος και η Σα-
ουδική Αραβία, όταν αποφάσισε
να στηρίξει το Κατάρ – μια κίνη-
ση μεγάλου πολιτικού ρίσκου.
Αναζητώντας αντίβαρο στην
αποξένωσή του από τη Δύση, ο
Ταγίπ Ερντογάν έριξε γέφυρες,
αμέσως μετά το αποτυχημένο
πραξικόπημα, προς τον Βλαντι-
μίρ Πούτιν, από τον οποίο ζήτη-
σε συγγνώμη για την προγενέ-
στερη κατάρρευση ρωσικού μα-
χητικού αεροσκάφους. Καρποί
αυτής της προσέγγισης υπήρξαν
η δρομολόγηση του αγωγού Tur-
kish Stream, η επιτάχυνση της
κατασκευής του πυρηνικού ερ-
γοστασίου στο Ακούγιου και η
αγορά ρωσικών πυραύλων S-
400. Ωστόσο, μόνον αφελείς θα
πίστευαν –και ο Ερντογάν ασφα-
λώς δεν είναι αφελής– ότι η Μό-
σχα μπορεί να εμπιστευθεί την
Αγκυρα. Αλλωστε, η υποστήριξη
των Κούρδων από τη Ρωσία –ιδι-
αίτερα με την αποστολή ρωσι-
κών στρατευμάτων στον απει-
λούμενο από την Τουρκία κουρ-
δικό θύλακο του Αφρίν, στη βό-
ρεια Συρία– μιλάει από μόνη της.

Απρόβλεπτος
«παίκτης»
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Του ΓΙΩΡΓΟΥ ΠΑΤΤΙΧΗ

Καλή, υπό τις περιστάσεις, είναι για τους
τέσσερεις εκπροσώπους μας στις ευρω-
παϊκές διοργανώσεις, η κλήρωση του Γ΄
Προκριματικού Γύρου του Τσάμπιονς Λιγκ
και του Γ΄ Προκριματικού Γύρου του Γι-
ουρόπα Λιγκ, που πραγματοποιήθηκε την
Παρασκευή (14/7).

ΑΠΟΕΛ: Με «τα παιδιά του Χάτζι»
Αν ο ΑΠΟΕΛ προκριθεί από τις διπλές

αναμετρήσεις με την Ντούντελανζ, στον
τεράστιας σημασίας του Γ΄ Προκριματικό
Γύρο του Τσάμπιονς Λιγκ, θ’ αναμετρηθεί
με τη πρωταθλήτρια Ρουμανίας Βιιτόρουλ.
Η Βιιτόρουλ κατέκτησε τη σεζόν 2016-17
το πρώτο πρωτάθλημα της ιστορίας της,
καθώς η ομάδα ιδρύθηκε μόλις το 2009
από τον θρύλο του ρουμανικού ποδοσφαί-
ρου Γκεόργκι Χάτζι, ο οποίος είναι εκ των
ιδιοκτητών, αλλά και ο προπονητής της

ομάδας. Έχει στις τάξεις της μόνο τρεις
ξένους παίκτες και διαθέτει επίσης το νε-
αρότερο ρόστερ από τις πρωταθλήτριες
της Ευρώπης της λήξασας σεζόν, με μέσο
όρο ηλικίας τα 22,2 έτη. Ο αγώνας της με
τον ΑΠΟΕΛ θα είναι ο πρώτος της αγώνας
στο Τσάμπιονς Λιγκ, και μόλις ο τρίτος
της στην Ευρώπη.

AEK: Καλύτερα δεν γινόταν!
Απέφυγε τα «μεγαθήρια» η ΑΕΚ η οποία

για να πάρει την πρόκριση απέναντι στην
Κορκ Σίτι την ερχόμενη Πέμπτη (1-0 επι-
κράτησαν οι κιτρινοπράσινοι στην Ιρλαν-
δία), θα αντιμετωπίσει τη νικήτρια του
ζευγαριού Ραμποτνίτσκι (Σκόπια) – Ντιναμό
Μινσκ (Λευκορωσία). Στο πρώτο παιχνίδι
εξήλθαν ισόπαλες οι δύο ομάδες στα Σκόπια
(1-1) και πλέον όλα θα κριθούν την ερχό-
μενη Πέμπτη στη Λευκορωσία.

Ραμποτνίτσκι: Η Ραμποντνίσκι είναι
ομάδα από το πρωτάθλημα των Σκοπιών

και αγωνίζεται στο «Arena Filip II Make-
donski» χωρητικότητας σχεδόν 33.000 φι-
λάθλων. Την προηγούμενη σεζόν τερμάτισε
3η στον βαθμολογικό πίνακα, 29 βαθμούς
πίσω από τους πρωταθλητές, ενώ συνολικά
στην ιστορία της κατέκτησε το πρωτά-
θλημα τέσσερεις φορές και άλλες τόσες
το κύπελλο. 

Ντιναμό Μινσκ: Η Ντιναμό Μινσκ προ-
έρχεται από το πρωτάθλημα της Λευκο-
ρωσίας και την περασμένη σεζόν τερμάτισε
3η στον βαθμολογικό πίνακα, πέντε βαθ-
μούς πίσω από τον πρωταθλητή και έδρα
της είναι το «Stadyen Traktar» χωρητικό-
τητας 18.000 περίπου φιλάθλων. Κατέκτησε
σύνολο οκτώ πρωταθλήματα και τρία κύ-
πελλα σε όλη την διάρκεια της ιστορίας
της. 

AΠΟΛΛΩΝΑΣ: «Eχει» και τις δύο
Ο Απόλλωνας ο οποίος απέκτησε τε-

ράστιο προβάδισμα πρόκρισης στον Γ΄

Προκριματικό του Γιουρόπα Λιγκ (νίκησε
με 3-0 στην Κύπρο τη Μολδαβική Ζάρια),
θ’ αντιμετωπίσει τον νικητή του ζευγα-
ριού Αμπερντίν (Σκωτία) – Σιρόκι (Βοσ-
νία). Η πρώτη αναμέτρηση ανάμεσα στις
δύο ομάδες διεξήχθη στο γήπεδο «Πί-
τοτρι» της Αμπερντίν και έληξε με σκορ
1-1 (17΄ Κρίστι – 69΄ Μάρκοβιτς), με τον
επαναληπτικό να είναι προγραμματι-
σμένος την ερχόμενη Πέμπτη (20/7) στη
Βοσνία. 

Η ιστορική Αμπερντίν τελείωσε δεύ-
τερη τη σεζόν 2016-17 στο σκωτσέζικο
πρωτάθλημα, με τεράστια διαφορά όμως
(30 βαθμών) από την πρωταθλήτρια Σέλτικ.
Το ρόστερ της αποτελείται από Βρετανούς
και Ιρλανδούς ποδοσφαιριστές. 

Η Σιρόκι, αν και τερμάτισε έβδομη στο
πρωτάθλημα, πήρε την πρόκριση για τις
ευρωπαϊκές διοργανώσεις λόγω της κα-
τάκτησης του Κυπέλλου απέναντι στην
Σαράγεβο, ενώ δεν έχει αγωνιστεί πέραν

του Γ΄ Προκριματικού Γύρου στις ευρω-
παϊκές διοργανώσεις. 

ΑΕΛ: Με την Αούστρια του Φινκ
Στην Αυστρία θα ταξιδέψει η ΑΕΛ εάν

περάσει το εμπόδιο της Πρόγκρες. Μετά
το 1-0 του πρώτου αγώνα στο Λουξεμ-
βούργο η ομάδα της Λεμεσού έχει το προ-
βάδισμα. Η Αούστρια είναι από τις ιστορικές
ομάδες της Αυστρίας, με 24 πρωταθλήματα
(τελευταίο το 2013), 27 κύπελλα (τελευταίο
2009). Έχει 6 σούπερ καπ Αυστρίας, ενώ
ήταν φιναλίστ του κυπέλλου κυπελλούχων
το 1978. Προπονητής της είναι ένα γνώ-
ριμος μας, ο Τόρστεν Φινκ που πέρασε
από τον πάγκο του ΑΠΟΕΛ. Η αυστριακή
ομάδα την περασμένη σεζόν τερμάτισε
στη δεύτερη θέση του πρωταθλήματος,
πίσω από τη Σάλτσμπουργκ. Αγωνίζεται
στο γήπεδο «Φραντς Χορ» χωρητικότητας
13.400 θέσεων, ενώ χρώματα της είναι το
βιολετί και το άσπρο.

Κλήρωση με... προοπτική για τους τέσσερεις Ευρωπαίους μας

Του ΚΥΡΙΑΚΟΥ ΤΟΦΗ

Η αλλαγή στην προεδρία της εταιρίας
της Ανόρθωσης έφερε αυτόματα και
νέα τάξη πραγμάτων ως προς τον
τρόπο λειτουργίας του σωματείου.
Ο Ανδρέας Παντελή επανήλθε στα
διοικητικά δρώμενα μετά την επει-
σοδιακή αποχώρησή του το 2008
και ενώ η «Μεγάλη Κυρία» διάνυσε
τις λαμπρότερες σελίδες της ιστορίας,
παίρνοντας τη σκυτάλη από τον
Χρίστο Πουλλαΐδη. Ο τελευταίος
είχε την πρόθεση και το όραμα να
δει μία Ανόρθωση να μεγαλουργεί,
ωστόσο, όπως ο ίδιος ανέφερε, ο
κυριότερος λόγος αποχώρησής του
ήταν η αδυναμία να προσφέρει στην
ομάδα με συνέπεια. Τα συχνά του
ταξίδια στο εξωτερικό για επαγγελ-
ματικούς λόγους, παγοποιούσαν τις
εξελίξεις στο σωματείο και αναμφί-
βολα αυτή η κατάσταση δεν άρμοζε
σε μια ομάδα που ήθελε να έχει πρω-
ταγωνιστικές τάσεις.

Η νέα τάξη πραγμάτων
Μεταξύ άλλων, ο Ανδρέας Παν-

τελή στις δηλώσεις του μετά την
ανάληψη των καθηκόντων του, ανα-
φέρθηκε σε αλλαγή στον τρόπο λει-
τουργίας του σωματείου. Το γεγονός
αυτό αποτυπώνεται μεταξύ άλλων
και στον τρόπο υλοποίησης του προ-
γραμματισμού κατά την τρέχουσα
μεταγραφική περίοδο, η οποία ξε-
κίνησε δειλά-δειλά και πλέον κορυ-
φώνεται με τις τελευταίες πινελιές
με εντεκαδάτες μονάδες. Η αμεσό-
τητα με την οποία λειτούργησε και
λειτουργεί η «Μεγάλη Κυρία» στην
διεκπεραίωση των μεταγραφικών
στόχων που έχουν τεθεί, αλλά και
η ευελιξία όταν τα πράγματα δεν
πήραν θετική τροπή, φανερώνει
του λόγου το αληθές.

Η εγκατάλειψη του μοντέλου του
τεχνικού διευθυντή αποτελεί ου-
σιαστικά τη μεγαλύτερη διαφορά
στον τρόπο λειτουργίας του ποδο-
σφαιρικού τμήματος. Με αφετηρία
το 2014, η τότε διοίκηση Χρίστου
Πουλλαΐδη επέλεξε να πορευτεί πρώ-
τα με τον Τεντ Φαν Λέουβεν, έπειτα
με τον επίσης Ολλανδό Σταν Φαλξ
και εν τέλει με τον Ισπανό Αλμπέρτο
Μπενίτο.

Κάθε περίπτωση και συνάμα κάθε
χρονιά ήταν διαφορετική με τον Λέ-
ουβεν να ενισχύει την Ανόρθωση
με ελπιδοφόρους νεαρούς ποδο-
σφαιριστές με μεταπωλητική αξία
(Αμπουρτζάνια) επιλέγοντας παράλ-
ληλα τον Άντρε Πάους για το τιμόνι
της ομάδας. Ο Φαλξ περιορίστηκε
περισσότερο σε ρόλο έγκρισης ή
απόρριψης ποδοσφαιριστών που
προτείνονταν, μιας και οι περιπτώ-
σεις που είχε ο ίδιος στα υπόψη, κρί-
νονταν ασύμφορες για τον προϋπο-
λογισμό της «Μεγάλης Κυρίας». Τε-
λευταίο αλλά όχι έσχατο ο Ισπανός
Μπενίτο ο οποίος μάλλον αποδυ-
νάμωσε παρά ενδυνάμωσε την Ανόρ-
θωση, κυρίως με επιλογές αμφιβόλου

αξίας από την πατρίδα του. Είναι
άλλωστε χαρακτηριστικό ότι οι Σά-
βιτς και Κρέσπο, αν και ανακοινώ-
θηκαν, δεν έπαιξαν ποτέ σε επίσημο
αγώνα, ενώ ο Ρέινα παρέμεινε στο
νησί μόνο ένα εξάμηνο.

Τη δεδομένη στιγμή, στην Ανόρ-
θωση ο Ανδρέας Παντελή θα μπο-
ρούσε να χαρακτηριστεί τόσο σαν
πρόεδρος όσο και σαν τεχνικός δι-
ευθυντής της ομάδας, μιας και είναι
αυτός (και οι άμεσοι συνεργάτες
του) που κρατούν και το μαχαίρι και
το καρπούζι στο κεφάλαιο προγραμ-
ματισμός.

Ιδιαίτερα στο κέντρο της άμυνας,
τουλάχιστον τρεις περιπτώσεις έφτα-
σαν μια ανάσα από το να φορέσουν
τη φανέλα με τον φοίνικα, αλλά την
υστάτη κάτι πήγε στραβά. Σε μια
θέση που οι αποχωρήσεις των Αγ-
κιλάρ, Καλδερόν και Ερέρο ουσια-
στικά εκμηδένισαν τις διαθέσιμες
λύσεις, υπήρξε η νηφαλιότητα δια-
χείρισης των ναυαγίων με Φαμπρί-
τσιο, Ρόδας και Σάαντ με τα... κα-
λύτερα να έρχονται μιας και οι Σίλν-
τεφελντ και Ντουγκλάο θεωρούνται
και αυτοί παίκτες γραμμής και με
παραστάσεις από μεγάλα ευρωπαϊκά
πρωταθλήματα.

Μια «Κυρία» έρχεται από το χθες
Το μοντέλο του τεχνικού διευθυντή εγκαταλείφθηκε με τον Ανδρέα Παντελή να έχει το γενικό πρόσταγμα στον προγραμματισμό

Αυτό που δεν δίστασε να κάνει του-
λάχιστον δύο φορές ο διοικητικός
ηγέτης της «Μεγάλης Κυρίας» ήταν
να μπει στο αεροπλάνο και να επι-
στρέψει στην Κύπρο και με υπο-
γραφές αλλά και με ποδοσφαιριστή.
Χρονικά η πρώτη περίπτωση αφο-
ρούσε την επίσκεψή του στη Βουλ-
γαρία μιας και οι συζητήσεις με το
δίδυμο Μανόλεφ-Μπουντόροφ μα-
κρηγόρησαν υπερβολικά και εν
τέλει οι επιδέξιοι χειρισμοί του Αν-
δρέα Παντελή, τον ήθελαν να επι-
στρέφει στην Κύπρο αν μη τι άλλο
όχι με άδεια χέρια, μιας και έκλεισε
το κεφάλαιο Ιβάν Μπανταλόφσκι.

Εν συνεχεία ήταν το ταξίδι-
αστραπή στην Κροατία, απ’ όπου
ήρθε και το μεγαλύτερο όνομα του
καλοκαιριού όχι μόνο για την Ανόρ-
θωση, αλλά ίσως και για το κυπριακό
πρωτάθλημα. Ο Γκόρντον Σίλντε-
φελντ άξιζε και με το παραπάνω
την απόφαση του προέδρου της
εταιρίας να επισκεφτεί τη χώρα
του και να κλείσει οριστικά και αμε-
τάκλητα το ζήτημα, επιστρέφοντας

μάλιστα στο νησί, συνοδεύοντας
τον ίδιο τον ποδοσφαιριστή.

Η διαδικασία διεκδίκησης πο-
δοσφαιριστών για τους οποίους

υπήρχε ενδιαφέρον και από άλλες
ομάδες, έφερε την Ανόρθωση σε
δυσχερή θέση. Ο περιορισμένος
προϋπολογισμός δεν επέτρεπε την

οικονομική υπέρβαση τουλάχιστον
για περιπτώσεις που μελετήθηκαν
τον μήνα Ιούνιο και τουλάχιστον
όσον αφορά το δίδυμο Χατζηβασίλη
και Ζελάγια, ο Απόλλωνας ήταν αυ-
τός που έκοψε πρώτος το νήμα.

Παρ’ όλα αυτά η ανασύνταξη
δεν άργησε και σε δύο άλλες πε-
ριπτώσεις υποσχόμενων Κύπριων
ποδοσφαιριστών, η Ανόρθωση κα-
τάφερε να πετύχει τις πρώτες τις
νίκες σε... ντέρμπι. Αρχικά ήταν η
προσπάθεια απόσπασης υπογρα-
φής του Παναγιώτη Αρτυματά,
αδελφού του Κωστάκη Αρτυματά,
ο οποίος εκδήλωσε επιθυμία για
επαναπατρισμό. Η ΑΕΚ ήταν η
ομάδα που έδειξε ενδιαφέρον για
τον νεαρό Παραλιμνίτη κεντρικό
αμυντικό, ωστόσο η «Μεγάλη Κυ-
ρία» αυτή που κατάφερε να τον
εντάξει στο δυναμικό της. Αργότερα
ήταν η διεκδίκηση του Νικόλα Ματ-
θαίου με τον ΑΠΟΕΛ, με τον πο-
δοσφαιριστή του ΠΑΟΚ να κατα-
λήγει ως δανεικός για ένα χρόνο
στο «Αντώνης Παπαδόπουλος».

Στο αεροπλάνο για παίκτες και υπογραφές

Απόλυτος άρχοντας στο στρατόπεδο της Ανόρθωσης ο Ανδρέας Παντελή.

O φετινός προγραμματισμός στην Ανόρθωση ξεκίνησε δειλά-δειλά και πλέον κορυφώνεται με τις τελευταίες πινελιές με εντεκαδάτες μονάδες.

Γνώριμες αγορές
Ιδιαίτερα οι πρώτες κινήσεις
στον μεταγραφικό σχεδιασμό,
ήταν φανερό ότι έγιναν μέσα
στα πλαίσια του πεδίου γνώσης
των Ανδρέα Παντελή και Ρόνι
Λέβι. Ο πρόεδρος της Ανόρθω-
σης επέλεξε τον Ιβάν Μπαντα-
λόφσκι από τη βουλγαρική αγο-
ρά, ενώ φλέρταρε με τους
Μποντούροφ και Μανόλεφ, σε
μια χώρα που έχει διασυνδέ-
σεις λόγω των επαγγελματικών
του δραστηριοτήτων.
Ο Ισραηλινός τεχνικός έθεσε
ευθύς εξ αρχής ως νούμερο
ένα στόχο για αντικαταστάτη
του Γιαν Κόπριβετς τον συμπα-
τριώτη του Αριέλ Αρούς, με τον
οποίο συνεργάστηκε στο πα-
ρελθόν στη χώρα του. Ακόμα
και το όνομα του Φαμπρίτσιο ο
οποίος αποτέλεσε και αυτός
επιλογή από τις πρώτες για τον
Ρόνι Λέβι, προερχόταν από το
ρουμανικό πρωτάθλημα, στο
οποίο ο τεχνικός της Ανόρθω-
σης, θήτευσε δις.
Η απομάκρυνση του Αλμπέρτο
Μπενίτο από τη θέση του τεχνι-
κού διευθυντή, όπως και αρκε-
τών Ισπανών ποδοσφαιριστών
δεν αποτέλεσε αυτόματα και το
τέλος με την εν λόγω αγορά.
Από το δυτικό άκρο της Ευρώ-
πης η Ανόρθωση ψώνισε τον
Μιγκέλ Παλάνκα και βολιδοσκό-
πησε τον Έκτορ Ρόδας με μόνο
όμως μια από τις δύο περιπτώ-
σεις να έχουν αίσιο τέλος.
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Σανγκόι… 
Σούπερ ορεξάτος εμφανίζεται ο Γκαστόν
Σανγκόι στις προπονήσεις της Νέας Σα-
λαμίνας. Ο επαγγελματισμός και η αφο-
σίωση που επιδεικνύει ξάφνιασε ευχάρι-
στα τους ανθρώπους του βαρωσιώτικου
σωματείου που πλέον αισιοδοξούν ότι ο
Αργεντινός θα κάνει παπάδες μέσα στα
γήπεδα. Πέραν των Σαλαμιναίων και οι
Απολλωνίστες χαίρονται αφού κατά βά-
θος πιστεύουν ότι ο αγαπημένος Αργεν-
τινός θα επιστρέψει στην ομάδα που
υπηρέτησε λίαν συντόμως.

* * * * *

Θρύλος εναντίον... θρύλου! 
Την πρωταθλήτρια Ρουμανίας Βιτορούλ
Κοστάντζα θα βρει στο δρόμο του ο ΑΠΟ-
ΕΛ, σε περίπτωση πάντα που ξεπεράσει
το εμπόδιο της Ντουντελάνζ και εξασφα-
λίσει το εισιτήριο για τον τρίτο προκριμα-
τικό στο Τσάμπιονς Λιγκ. Πρόκειται για
μια σχετικά «άσημη» ομάδα και χωρίς
ιδιαίτερες παραστάσεις στην Ευρώπη,
αφού η  φετινή θα είναι μόλις η δεύτερη
της παρουσία στα ευρωπαϊκά κύπελλα
(πέρσι έκανε την παρθενική της παρου-
σία και αποκλείστηκε από την Γκενκ).
Στον πάγκο της όμως βρίσκεται ένα άν-
θρωπος – θρύλος, o Γκεόργκι Χάτζι, ο με-
γαλύτερος ποδοσφαιριστής που έβγαλε
η Ρουμανία (στην χώρα του τον αποκα-
λούν μέχρι σήμερα «Βασιλιά» και ένας
από τους σπουδαιότερους μεσοεπιθετι-
κούς της εποχής του στον πλανήτη! Δεν
είναι καθόλου τυχαίο το γεγονός άλλω-
στε ότι ήταν γνωστός με το παρατσούκλι
ο «Μαραντόνα των Καρπαθίων». Ο Χάτζι
είναι ο ιδρυτής της Βιτορούλ και εκ των
ιδιοκτητών της!

* * * * *

Ζητούμενο η προοπτική
Η ουσία και φυσικά η πρόκριση, είναι το
ζητούμενο για τον ΑΠΟΕΛ την ερχόμενη

Τετάρτη. Απ’ εκεί και εκεί, αυτό που έχει
σημασία, είναι η προοπτική να μπορέσει
ο ΑΠΟΕΛ να βελτιωθεί κατά πολύ μεγά-
λο ποσοστό, γιατί ο στόχος δεν περιορί-
ζεται μέχρι τον επόμενο προκριματικό
γύρο. Υπάρχει, λοιπόν, και σε ποιο βαθ-
μό η προοπτική αυτή; Με δεδομένη τη
προσθήκη Γιώργου Εφραίμ, των Καρλάο

και Ρουέδα στην άμυνα, την ενσωμάτω-
ση Λούκας Σόουζα και ενός ακόμη μεσο-
επιθετικού, με λογική την προσδοκία για
την παρουσία του Ποτέ και το… φορμά-
ρισμα παικτών με σταθερή αξία τα τε-
λευταία χρόνια, σαφώς και μπορεί να
υποστηρίξει κάποιος πως υπάρχει προ-
οπτική. 

Τώρα και στα αγγλικά 
Πλάκα έχουν οι ανακοινώσεις της Πάφος
F.C. αφού πέραν της ελληνικής γλώσσας
χρησιμοποιείται και η αγγλική. Μάλλον
για να κατανοεί και ο Ουκρανός «ιδιοκτή-
της» ο οποίος είναι ο βασικός επενδυτής
της φετινής Πάφου. Μεγαλεία στην Πά-
φο… άντε και στην ουκρανική!

* * * * *

Σαν… παλιόφιλος
Δεν ξεχνιούνται εύκολα τα πέντε χρόνια
που φόρεσε τη φανέλα του Απόλλωνα ο
Γκαστόν Σανγκόι ούτε από τον ίδιο αλλά
ούτε και από τον κόσμο της ομάδας.
Μπορεί να μην επέστρεψε για την ομά-
δα τους, αλλά όταν τον πέτυχαν στην ΑΕΚ
Αρένα έτρεξαν να φωτογραφηθούν μαζί
του. Αρκετοί τον θέλουν να τον ξανα-
δούν με τα «κυανόλευκα» ξανά, κάτι που
θα το φανερώσει ο χρόνος. 

* * * * *

Είναι στο πρόγραμμα
Όταν παίζεις ομάδες υποδεέστερες από
σένα, είναι στο πρόγραμμα να σκαρφι-
στούν όποιο τρόπο μπορούν για να σε
δυσκολέψουν. Είτε μικρότερο γήπεδο,
είτε… τάκλιν στους αστραγάλους όλα μέ-
σα στο πρόγραμμα είναι. Τα αντιμετώπι-
σαν οι κυπριακές ομάδες στην εβδομάδα
που πέρασε και δεν αποτελεί έκπληξη.
Μέρος του ποδοσφαίρου είναι όλα.

* * * * *

Άναψε το παζάρι
Σας είχαμε προϊδεάσει πως θα όσο πλη-
σιάζουμε προς το τέλος του καλοκαιριού
το παζάρι σε Κύπρο και Ευρώπη θα γίνε-
ται ολοένα και πιο καυτό. Ήδη άρχισαν τα
πρώτα μεγάλα μπαμ και ακόμα περιμέ-
νουμε και μεγαλύτερα. Σε οικονομικό
επίπεδο, θα ξοδευτεί πανευρωπαϊκά πο-
σό ρεκόρ όλων των εποχών!

Η ιστορία με τους Ομονοιάτες
και τον τύπο που την είδε «Λεω-
νίδας» ή «Κολοκοτρώνης» πάνω
στις Πλάτρες δεν είναι και τόσο
αθώα. Είναι μεν μια από τις πολ-
λές κόντρες που εκτυλίσσονται
μεταξύ των δύο μερών, δεξιών
και αριστερών, τούτη όμως τη
φορά το περιστατικό είχε και ως
γαρνιτούρα αυτό που λέμε fake
news.  Οι ψευδείς δηλαδή ειδή-

σεις που ταλαιπωρούν ολόκληρο τον πλανήτη και
πλέον τον μικρόκοσμο του κυπριακού ποδοσφαί-
ρου. Το γεγονός ότι ένα ατυχές περιστατικό μεταξύ
ενός «σούπερ ελληνάρα» και μιας παρέας κόντεψε
να εκτυλιχθεί στο γεγονός των ημερών δεν είναι
καθόλου τυχαίο. Λίγο οι δημοσιογράφοι που «ξεχεί-
λωσαν» την ιστορία, πολύ περισσότερο οι χρήστες
των μέσων κοινωνικής δικτύωσης κατέστησαν ένα
περιστατικό σχεδόν ασήμαντο, σε τεράστιο κεφά-
λαιο που θυμίζει σ’ όλους μας τη διχόνοια που επι-
κρατεί ανάμεσα στον λαό. 
Είναι πλέον πασιφανές ότι η παρουσία των διάφο-
ρων μέσων κοινωνικής δικτύωσης δίνει δημόσιο
βήμα στον καθένα που μπορεί να παρουσιάζει γε-
γονότα με τη δική του σκωπτική γωνιά, χωρίς ίχνος
αντικειμενικότητας ή επαγγελματικής κατάρτισης. 
Τα fake news ταλαιπωρούν πια δημοσιογραφικά
μέσα με εγκυρότητα πόσο μάλλον δε, τα διάφορα
κυπριακά site που ξεφυτρώνουν σαν μανιτάρια στο
αχανές λιβάδι του κυβερνοχώρου. Και το χειρότε-
ρο, δεν υπάρχει και κάποια συνταγή για να προστα-
τευτεί το κοινό από τια διάφορες αρλούμπες που
διαδίδει ο κάθε ανισσόροπος. Πρέπει δηλαδή σιγά-
σιγά να εκπαιδευτούμε σ’ αυτό φιλτράροντας τις
ειδήσεις που μας πλασάρουν.  Επί τούτου θα μπο-
ρούσε κανείς να κοιτάζει την εγκυρότητα του μέ-
σου, την υπογραφή του αρθρογράφου ή να κοιτά-
ζει και άλλα μέσα στο πως καταγράφουν την εν λό-
γω είδηση. Τα fake news, οι ψευδείς δηλαδή ειδή-
σεις, αποτελούν πια όπλο στον καθένα που προτί-
θεται να διαμορφώσει την κοινή γνώμη. Εάν οι
χρήστες ή αναγνώστες δεν το αντιληφθούν τότε
εύκολα μπορεί κανείς να ολοκληρώσει το στόχο
του. Και για θέματα εννοείται πολύ πιο σοβαρά απ’
ό,τι η ιστορία των Πλατρών και την πρώτη προπό-
νηση της Ομόνοιας. Άμα δηλαδή δεν το αντιλη-
φθούμε τότε η συνείδησή μας βρίσκεται ενώπιον
του κάθε «καλοθελητή» και τα κίνητρα που βρί-
σκονται από πίσω.  Τα fake news, λοιπόν, βρίσκον-
ται πια στην καθημερινότητά μας. Ας είμαστε λίγο
πιο προσεχτικοί…     

Τα fake news
είναι εδώ 

Κατά τ’ άλλα, προκάλεσαν θό-
ρυβο οι αριθμοί και γενικότερα
τα στοιχεία που δημοσιοποίησε
η ΚΟΠ, προ λίγων ημερών, για
την προσέλευση του κόσμου
στα γήπεδα. Κατ’ άλλα, έγιναν
πολλές αναλύσεις και εκτιμή-
σεις για το τι προκαλεί την ολο-
ένα και αυξανόμενη κάθε χρό-
νο μείωση των εισιτηρίων και
περισσότερο τι μπορεί να συμ-
βάλει στο να διαφοροποιηθεί

προς το καλύτερο η κατάσταση. Κάποιοι μάλιστα,
εκ των αρμοδίων και υπευθύνων των κυπριακών
σωματείων, δήλωσαν βαθιά προβληματισμένοι για
το ανησυχητικό φαινόμενο, κατέθεσαν εισηγήσεις
για την αντιμετώπισή του και ζήτησαν τη βοήθεια
όλων όσοι μπορούν να συμβάλουν. 
Και αφού τα τόσα σοβαρά προβλήματα, τα οποία
αξιολογήθηκαν ως οι κύριες αιτίες της αποστρο-
φής του κύπριου φιλάθλου από το γήπεδο, δεν λύ-
θηκαν, αφού τίποτα για την ώρα δεν προδικάζει μια
καλύτερη κατάσταση στα θέματα αξιοπιστίας, προ-
κατάληψης αλλά και ποιότητας του κυπριακού
πρωταθλήματος, ήρθε η κοστολόγηση των εισιτη-
ρίων του νέου πρωταθλήματος να δώσει (ίσως) το
τελειωτικό κτύπημα.
Κοστολόγηση εκ διαμέτρου αντίθετη με το… μοιρο-
λόι κάποιων για την προσέλευση του κόσμου στο γή-
πεδο. Κοστολόγηση η οποία κάθε άλλο παρά συνά-
δει με τις εκκλήσεις και την προσπάθεια να πειστεί η
πλατιά μάζα του κύπριου φίλαθλου να επιλέξει (ξα-
νά) την κερκίδα από την πολυθρόνα ή τον καναπέ
του σπιτιού, το καφέ, την μπυραρία ή το εστιατόριο.
Ομάδες με πενιχρούς αριθμούς εισιτηρίων καθόρι-
σαν τιμές στα είκοσι ή τα δεκαεφτά ευρώ. Σε μια
μόνο ομάδα προκύπτει τιμή κάτω των δεκαπέντε
ευρώ (ΑΠΟΕΛ) και αυτή σε κερκίδα – πέταλο. Μα-
θητικά εισιτήρια που φθάνουν μέχρι τα δεκαπέντε
ευρώ, αγνοώντας πως ένας μαθητής δεν διαθέτει
δικές του πηγές εσόδων, ξεχωριστές από την οικο-
γένειά του. Αγνοούν ή δεν αντιλαμβάνονται κάποι-
οι τα μηνύματα; Αντιλαμβάνονται μήπως πως και ο
οικονομικός παράγοντας αποτελεί μια σημαντική
αιτία στη μείωση των εισιτηρίων; Μελέτησε κάποι-
ος, αξιολόγησε και σύγκρινε κάποια δεδομένα;
Προβληματίστηκε κάποιος από το γεγονός πως σε
εντός έδρας αγώνες μεγάλων ομάδων της Ευρώ-
πης, μπορεί κάποιος να παρακολουθήσει αγώνα με
εισιτήριο κάτω από δεκαπέντε ευρώ;
Για την Κύπρο όμως μιλάμε και το ποδόσφαιρο μας.
Εδώ κάποια πράγματα και κάποια μυαλά ποτέ δεν
αλλάζουν…

Στου κουφού 
την πόρτα... 

ΑΠΟΨΕΙΣ

Του
ΓΙΩΡΓΟΥ 
ΛΟΓΙΔΗ

ΠΑΡΑΣΚΗΝΙΑ

Του
ΧΡΙΣΤΟΥ
ΖΑΒΟΥ

Σοκ προκαλεί το νέο συμβόλαιο του
Τζιανλουίτζι Ντοναρούμα, του –έφηβου
ακόμη– τερματοφύλακα της Μίλαν
και της εθνικής Ιταλίας, λόγω των εξαι-
ρετικά υψηλών απολαβών και κυρίως
της ρήτρας-μαμούθ για λύση του συμ-
βολαίου και μεταγραφή σε άλλη ομάδα.
Κι όμως, δεν είναι παρά η κορυφή του
παγόβουνου, που αφορά την τεράστια
αύξηση της αγοραίας αξίας των τερ-
ματοφυλάκων ανά τον κόσμο, στον
βαθμό που φθάνουν πλέον στις τιμές
των επιθετικών, για πρώτη φορά στην
ιστορία του ποδοσφαίρου.

Μετά περιπέτεια πολλών εβδομάδων,
η Μίλαν τελικά έπεισε τον Ντοναρούμα
να μείνει στην ομάδα με νέο συμβόλαιο,

μετά και την πίεση στον Ιταλό πορτιέρε
από τους φανατικούς των «ροσονέρι»:
Κάποιοι μάλιστα βλέποντας ότι παρά
τους όρκους αιώνιας πίστης στη Μίλαν
ο Ντοναρούμα νοιαζόταν πιο πολύ για
το χρήμα και ήθελε να φύγει, τον απο-
κάλεσαν «Ντολαρούμα», κάνοντας λο-
γοπαίγνιο με το δολάριο. Το νέο του
συμβόλαιο προβλέπει ετήσιο μισθό 6
εκατ. ευρώ (λέγεται πως υπήρξε και
προσφορά της Παρί Σεν Ζερμέν για 13
εκατ. τον χρόνο), ενώ σε περίπτωση
που δεν βγει στο Τσάμπιονς Λιγκ η ομά-
δα, ο Ντοναρούμα ζητήσει να φύγει, η
ρήτρα πώλησής του ορίστηκε στα 50
εκατ. ευρώ. Αν περάσει στο Τσάμπιονς
Λιγκ η Μίλαν, η ρήτρα διπλασιάζεται
στα 100 εκατ. ευρώ, ποσό αστρονομικό
για τερματοφύλακα. Σημειώνεται ότι
στη συμφωνία της Μίλαν με τον Ντο-

ναρούμα προβλέπεται και η απόκτηση
του μεγάλου του αδελφού, Αντόνιο Ντο-
ναρούμα, που μέχρι τον Μάιο έπαιζε
τερματοφύλακας στον Αστέρα Τρίπο-
λης...

Παρόμοια είναι και η ρήτρα στο συμ-
βόλαιο του Γιαν Ομπλακ με την Ατλέτικο
Μαδρίτης, αφού όποιος θέλει να πάρει
τον Σλοβένο κίπερ των «κολτσονέρος»
πρέπει να τους καταβάλει 100 εκατ. ευ-
ρώ.

Μα καλά, τόσα λεφτά για γκολκίπερ,
θα πει κανείς. Τα πράγματα έχουν αλ-
λάξει πια. Οι σύλλογοι, όχι μόνο στην
Ιταλία αλλά και γενικά στην Ευρώπη,
επενδύουν σημαντικά ποσά σε τερμα-
τοφύλακες που κάνουν τη διαφορά.

«Σε κάθε ομάδα υπάρχουν δύο απο-
φασιστικής σημασίας παίκτες, ο σκόρερ
και ο τερματοφύλακας» λέει ο παλιός
γκολκίπερ της Ρεάλ Μαδρίτης Φρανθί-
σκο Μπούγιο. «Είναι θησαυρός να έχεις
καλό τερματοφύλακα, οι επιτυχίες χτί-
ζονται από την άμυνα» προσθέτει.

«Τους αγώνες τους κερδίζει κανείς
στις μεγάλες περιοχές, τόσο στην άμυνα
όσο και στην επίθεση. Υπάρχει αλλαγή
στην αποτίμηση των τερματοφυλάκων
και οφείλουμε να το συνηθίσουμε. Οσο
σημαντικός είναι [για την Ατλέτικο] ο
Γκριεσμάν άλλο τόσο είναι και ο Ομ-
πλακ» είπε στην ισπανική εφημερίδα
«Ελ Παΐς» ένας ποδοσφαιρικός ατζέντης.
«Ενας καλός διεθνής τερματοφύλακας
μπορεί να κοστίσει 20-30 εκατομμύρια.
Αν μάλιστα μιλάμε για έναν εκ των
πέντε κορυφαίων του κόσμου, τότε η
τιμή πάει από 50 εκατ. και άνω» επισή-
μανε.

Φαίνεται, λοιπόν, ότι το ρεκόρ της
μεταγραφής τερματοφύλακα, που κρατά
από το 2001 ένας άλλος Τζανλουίτζι, ο
Μπουφόν, θα πέσει σχετικά γρήγορα.
Τότε ο πορτιέρε της εθνικής Ιταλίας,
αναπληρωματικός του οποίου είναι ο
Ντοναρούμα, είχε μετακινηθεί από την
Πάρμα στη Γιουβέντους (όπου και πα-
ραμένει στα 39 του σήμερα) έναντι 54
εκατ. ευρώ. Ηδη, πέρυσι είχε συμφω-

νήσει η Ρεάλ με τη Μάντσεστερ Γιου-
νάιτεντ για την επιστροφή στη Μαδρίτη
του Νταβίντ Ντε Χέα προς 55 εκατ.
ευρώ, μέχρι που μια παρεξήγηση χάλασε
τη μετακίνηση αυτή. Φέτος, όμως, κα-
ταγράφηκαν η δεύτερη και η τρίτη ακρι-
βότερη μεταγραφή τερματοφύλακα
στην ιστορία: Πρόκειται για τη μετα-
κίνηση του Εντερσον από την Μπενφίκα
στη Μάντσεστερ Σίτι προς 40 εκατ.
ευρώ και η αγορά του τερματοφύλακα
της Σάντερλαντ, Τζόρνταν Πίκφορντ
από την Εβερτον προς 30 εκατ. ευρώ.
Σημείο-κλειδί που φανερώνει τη νέα
τάση: Αμφότεροι είναι 23 ετών.

Πλέον έχει περάσει στο παρελθόν η
νοοτροπία ότι ο τερματοφύλακας πρέπει
να έχει περάσει τα 25 του χρόνια ώστε
να έχει ικανή πείρα και αξία για να είναι
κάτω από τα δοκάρια μεγάλης ομάδας.

Οι προοπτικές και οι ικανότητες ενός
γκολκίπερ αποτιμώνται πλέον κατά τον
ίδιο σχεδόν τρόπο που αποτιμώνται
εκείνες ενός επιθετικού.

«Και πόσο ετών είναι αυτός ο Μ’μπα-
πέ, που λένε ότι μπορεί κάποιος να
δώσει ακόμη και 140 εκατ. ευρώ για
εκείνον; Αν υπάρχει και καλή σημερινή
απόδοση ενός τερματοφύλακα και με-
γάλη προοπτική για το μέλλον, γιατί
να μην πληρώσει κάποιος αντίστοιχα
χρήματα και για έναν τερματοφύλακα»
διερωτάται ο Μπούγιο, ενώ ο κάποτε
αντίπαλός του ως τερματοφύλακας της
Μπαρτσελόνα, Αντονι Θουπιθαρέτα,
συμφωνεί: «Πλέον, οι τερματοφύλακες
είναι οι τελευταίοι που μπήκαν στον
χορό των πολλών εκατομμυρίων», δη-
λώνει.

ΓΙΩΡΓΟΣ ΓΕΩΡΓΑΚΟΠΟΥΛΟΣ

Ο νέος… περσινός ΑΠΟΕΛ
Γιατί τόσο μεγάλη έκπληξη για την εμφάνιση του ΑΠΟΕΛ το βράδυ της περα-
σμένης Τετάρτης; Μάλλον φυσιολογική η εικόνα και αναμενόμενη θα έπρεπε
να ήταν. Στο πρώτο επίσημο παιχνίδι της φετινής περιόδου, αγωνίστηκε ο ΑΠΟ-
ΕΛ του τελευταίου διαστήματος της περσινής περιόδου. Η περσινή ομάδα για
την οποία πολλές φορές εκφράστηκε η εκτίμηση πως υστερεί, κυρίως σε θέ-
μα οργάνωσης και δημιουργίας ευκαιριών, μια ομάδα από την οποία απουσία-
ζαν ή δεν μπορούσαν να αγωνιστούν ποδοσφαιριστές – ηγέτες, παίκτες που θα
μπορούσαν να κάνουν τη διαφορά. Για διάφορους λόγους και με εξαίρεση την
παρουσία του Αυστραλού Οάρ, η ίδια περίπου ομάδα αγωνίστηκε και στη φετι-
νή πρεμιέρα...

Οι γκολκίπερ
αποκτούν αξία
σε μικρή ηλικία
Χορός εκατομμυρίων στα... χέρια τους

Ο Μπουφόν (αριστ.) πήγε στη Γιουβέντους από την Πάρμα το 2001 για 54 εκατ. ευρώ,
ενώ ο Εντερσον από την Μπενφίκα στη Μάντσεστερ Σίτι φέτος για 40 εκατ. ευρώ.

<<<<<<<

Οι προοπτικές και 
οι ικανότητες ενός 
τερματοφύλακα αποτιμώνται 
πλέον κατά τον ίδιο σχεδόν
τρόπο που αποτιμώνται 
εκείνες ενός επιθετικού.
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Του ΕΦΡΑΙΜ ΓΕΩΡΓΙΟΥ

Πάνε λίγα χρόνια από τότε που η
καριέρα του Ρούνεϊ έχει πάρει την
κάτω βόλτα. Οι κακές στιγμές για
τον ίδιο είναι πολλές και συνεχώς
αυξάνονται. Το ποτό και τα ξενύχτια
του προσελκύουν τις σκανδαλοθη-
ρικές εφημερίδες, όμως όλα τα πιο
πάνω δεν διαγράφουν το ποιος είναι
ο Ρούνεϊ. Δεν μπορούν να διαγρά-
ψουν τη σύνδεση του ιδίου με τους
«Μπέμπηδες». Σαφώς και δεν είναι
ένας άλλος Καντονά, σαφώς και
δεν θα συγκριθεί ποτέ με τον
Μπεστ, όμως ο Ρούνεϊ παραμένει
ξεχωριστός. Βέβαια, όλα τα ωραία
κάποτε φθάνουν στο τέλος τους

και έτσι η σχέση Ρούνεϊ - Γιουνάι-
τεντ (αγωνιστικά). Από τη νέα σεζόν
ο Ρούνεϊ θα φορά τη φανέλα της
Έβερτον, ομάδα στην οποία αν-
δρώθηκε και έκανε τα πρώτα του
ποδοσφαιρικά βήματα. Όμως, τα
τελευταία 12 χρόνια ο Άγγλος επι-
θετικός κατάφερε να γράψει ιστορία
και να γίνει ένας από τους «Θρύ-
λους» των «Κόκκινων Διαβόλων». 

Φανταστικό ξεκίνημα
Ας πάρουμε όμως τα πράγματα

από την αρχή. Το ημερολόγιο έγρα-
φε 2004 και η Μάντσεστερ Γιου-
νάιτεντ έβγαλε από τα ταμεία της
25,6 εκατομμύρια λίρες (!) για τον
18χρονο τότε Ρούνεϊ. Ένα ποσό
τεράστιο, το οποίο ήταν το υψη-
λότερο ποσό για αγορά παίκτη κάτω
των 20 ετών. Δεν τα λες και λίγα
λεφτά για μεταγραφή ενός μικρού.

Όμως το ξεκίνημα του «άστατου»
Ρούνεϊ ήταν πέρα για πέρα εξω-
πραγματικό. Στις 28 Σεπτεμβρίου
2004 ο Σερ Άλεξ Φέργκιουσον έδω-
σε φανέλα βασικού στον Ρούνεϊ,
σε έναν αγώνα κόντρα στη Φε-
νερμπαχτσέ για το Τσάμπιονς Λιγκ.
Ο μικρός τότε Ρούνεϊ χρειάστηκε
μόλις 17 λεπτά για να δείξει το τι
θα ακολουθούσε τα επόμενα χρό-
νια. Το πρώτο του τέρμα ήταν γε-
γονός και η ιστορία άρχισε να γρά-
φεται. Δεν ήταν το μόνο όμως σε

εκείνο το παιχνίδι. Μέχρι το τελικό
σφύριγμα του διαιτητή ο Ρούνεϊ
πέτυχε ακόμη δύο τέρματα, έκανε
δηλαδή χατ-τρικ στο ντεμπούτο
του(!), και έδωσε και μια ασίστ. 

Ο άστατος όμως χαρακτήρας
του φάνηκε επίσης από νωρίς. Τα
νυχτοπερπατήματα του ήταν πάντα
σημείο αναφοράς. Στο γήπεδο μπο-
ρούσε να σβήσει τον αντίπαλο
αμυντικό, να σηκώσει την ομάδα
στην πλάτη του, να αναγκάσει τους
αντιπάλους να παραμιλούν αλλά

και να τους... κτυπήσει. Οι αντια-
θλητικές ενέργειες του Ρούνεϊ είναι
επίσης αναρίθμητες. Έχανε εύκολα
την ψυχραιμία του και τότε τα «γαλ-
λικά» έπεφταν βροχή. Παρά όμως
τα πολλά του νεύρα ο Ρούνεϊ αν-
τίκρισε μόλις τρεις φορές την κόκ-
κινη κάρτα με ό,τι και αν σημαίνει
αυτό (σίγουρα οι αντίπαλοι του
έχουν παράπονο σε αυτό).

Ο Ρούνεϊ πάντως, για πολύ καιρό
ήταν ένας μαχητής για τη Γιουνάι-
τεντ. Η αγάπη του για τους «Μπέμ-

πηδες» ήταν τεράστια. Μάλιστα,
ο ίδιος δεχόταν να θυσιάζει τον
εαυτό του, ώστε η ομάδα να πετύχει
τους στόχους της. Και τι εννοούμε
με το «θυσιάζει» τον εαυτό του;
Πολύ απλά αγωνίστηκε πολλές φο-
ρές σε θέσεις πέραν της φυσικής
του (επιθετικός) ώστε ο Φαν Νί-
στελροϊ ή ακόμη και ο Κριστιάνο
Ρονάλντο να μπορούν να κάνουν
τη διαφορά. Αυτό λέει πολλά για
τον ίδιο και τον ίδιο αλλά και την
αγάπη του προς την ομάδα. 

Ο άστατος «Διάβολος» που έγραψε ιστορία 
Σαφώς και δεν είναι ένας άλλος Καντονά, σαφώς και δεν θα συγκριθεί ποτέ με τον Μπεστ, όμως ο Ρούνεϊ παραμένει ξεχωριστός

ΟΛΕΣ ΟΙ ΟΜΑΔΕΣ 
ΠΑΙΖΟΥΝ ΕΔΩ

ΟΛΕΣ ΟΙ ΟΜΑΔΕΣ 
ΠΑΙΖΟΥΝ ΕΔΩ

ΣΤΕΙΛΕ ΜΗΝΥΜΑ ΣΤΟ 2950
ΟΜΑΔΑ, ΟΝΟΜΑΤΕΠΩΝΥΜΟ ΚΑΙ ΗΛΙΚΙΑ.

KΕΡΔΙΣΕ ΕΙΣΙΤΗΡΙΑ ΔΙΑΡΚΕΙΑΣ ΤΗΣ ΑΓΑΠΗΜΕΝΗΣ ΣΟΥ ΟΜΑΔΑ

<<<<<<<

Με ένα χατ-τρικ 
και μια ασίστ ο Ρούνεϊ
έκανε το πλέον 
ονειρικό ντεμπούτο.

Γράφοντας όμως για τον Ρούνεϊ
θα ήταν τεράστια παράληψη αν
αφήναμε έξω το τέρμα - «ποίημα»
κόντρα στη μισητή αντίπαλο την
Μάντσεστερ Σίτι τον Φεβρουάριο
του 2011. Δεν ήταν τέρμα τίτλου,
δεν είχε κάποια ιδιαίτερη βαθμο-
λογική αξία, όμως, ήταν μια τερ-
ματάρα απέναντι στη Σίτι. Το χρο-
νόμετρο έγραφε 77΄ και οι δύο
ομάδες ήταν στο 1-1. Ο Νάνι από
δεξιά επιχείρησε μια μπαλιά. Καλή
σε ύψος όμως λίγο πιο πίσω από
τον Ρούνεϊ. Αυτό βέβαια, δεν τον
πείραξε καθόλου. Με ένα βήμα
προς τα πίσω και ένα ανάποδο ψα-
λίδι έστειλε την μπάλα στα δίχτυα
της μισητής αντιπάλου. Αυτό και
αν ήταν τέρμα! Το γήπεδο παρα-
λήρησε και κανείς δεν το πίστευε
πως όντως μπήκε τέτοιο τέρμα.
Το γεγονός πως ψηφίστηκε ως το
καλύτερο τέρμα στην Πρέμιερ
Λιγκ για τα 20 χρόνια της διοργά-
νωσης δεν αποτελούσε έκπληξη.
Ήταν ένα τέρμα από αυτά που
μπαίνουν μια στο τόσο και ήταν
κόντρα στη μισητή αντίπαλο, τι

άλλο να ζητήσουν οι φίλοι της
Μάντσεστερ Γιουνάιτεντ. 

Βέβαια, σ’ ένα αφιέρωμα για τον
Ρούνεϊ δεν θα μπορούσαμε να μην
αναφερθούμε στα ρεκόρ του. Πρώ-
τος σκόρερ στην ιστορία της Μάν-
τσεστερ Γιουνάιτεντ. Πέτυχε 251
τέρματα σε 557 συμμετοχές. Απί-
στευτος αριθμός  και μάλιστα ήρθε
πολύ γρήγορα αν υπολογίσουμε
πως ο δεύτερος Σερ Μπόμπι Τσάρλ-
τον σκόραρε 249 τέρματα σε 758
αγώνες. Κατέκτησε 15 τίτλους με
τα χρώματα της Γιουνάιτεντ σε 12
χρόνια, με το Τσάμπιονς Λιγκ του
2008 να ξεχωρίζει. Μετρά 119 εμ-
φανίσεις με την Εθνική Αγγλίας και
είναι δεύτερος στη σχετική λίστα,
πίσω μόνο από τον Πίτερ Σίλτον
που κατέγραψε 125 συμμετοχές.
Παράλληλα, είναι και ο πρώτος σκό-
ρερ των «τριών λιονταριών» με 53
τέρματα. Έχει πετύχει 198 τέρματα
στην Πρέμιερ Λιγκ πίσω μόνο από
τον εμβληματικό Άλαν Σίρερ που
έχει 260. Σκόραρε τα περισσότερα
εκτός έδρας τέρματα, 88 στον αριθ-
μό και η λίστα δεν έχει τελειωμό. 

Aπό τη νέα σεζόν ο Ρούνεϊ επιστρέφει στην Εβερτον, στην οποία έκανε τα πρώτα του βήματα. Όμως, τα τελευταία 12 χρό-
νια ο Άγγλος επιθετικός κατάφερε να γράψει ιστορία και να γίνει ένας από τους «Θρύλους» της Μάντσεστερ Γιουνάιτεντ.

H αντίστροφη 
μέτρηση
Ο άστατος χαρακτήρας του δεν
θα μπορούσε να μη φανεί και
στην καριέρα του. Εδώ και με-
ρικά χρόνια το γυαλί μεταξύ
Μάντσεστερ Γιουνάιτεντ και
Γουέιν Ρούνεϊ ράγισε. Το καλο-
καίρι του 2010 ο Ρούνεϊ ζήτησε
μεταγραφή. Δεν ένιωθε πλέον
άνετα, δεν είχε τη θέση που
ίδιος πίστευε πως εδικαιούτο
στην ομάδα. Έτσι, η Γιουνάι-
τεντ ξηλώθηκε κυριολεκτικά
ώστε να μην τον δει να φορά τα
χρώματα της μισητού αντιπά-
λου, της Μάντσεστερ Σίτι. Αυτό
το συμβάν πυροδότησε τη σχέ-
ση μεταξύ του ιδίου και των
οπαδών της Γιουνάιτεντ. Κατά-
φερε μέσα σε λίγο χρόνο να
καταστρέψει 5 χρόνια που λα-
τρεύτηκε ως θεός. Από τότε, η
κριτική για  τον 31χρονο πλέον
Ρούνεϊ είναι πολύ σκληρή. Οι
φίλοι της ομάδας θεωρούσαν
τα 19 εκατ. ευρώ που έπαιρνε
κάθε χρόνο υπερβολικά. Πα-
ράλληλα, οι αριθμοί του ειδικά
τα τρία τελευταία χρόνια είναι
επιεικώς κακοί. Από την άλλη
όμως, η κριτική ίσως και να εί-
ναι λίγο άδικη. Η κατηφόρα
ήταν μια φυσιολογική εξέλιξη.
Έτσι γίνεται με όλους τους παί-
κτες. Ούτε ο Μπέκαμ (που ση-
μαίνει πολλά για τη Γιουνάι-
τεντ) έπαιζε για μια ζωή στο
ίδιο επίπεδο ούτε κανείς άλ-
λος. Αυτό όμως δεν ξεγράφει
το ποιος είναι ο Ρούνεϊ. Ηταν,
είναι και θα είναι ένας ποδο-
σφαιριστής παγκόσμιας κλά-
σης που πρόσφερε όσα λίγοι
στη Γιουνάιτεντ. 

Το γκολ-ποίημα και τα μεγάλα ρεκόρ

Ο Ρούνεϊ είναι ο πρώτος σκόρερ της
Εθνικής Αγγλίας, με 53 τέρματα και
δεύτερος σε συμμετοχές.

Το γκολ του κόντρα στη Σίτι με ανάποδο ψαλίδι ψηφίστηκε ως το καλύτερο τέρμα στην ιστορία της Πρέμιερ Λιγκ.
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ΔΙΑΒΑΣΤΕ

Πλήγμα 2 τρισ. ευρώ
στην αγορά ακινήτων
Σε δύο τρισ. ευρώ υπολογίζεται το πλήγ-
μα στις αξίες των ακινήτων από το 2009
έως το 2017, σύμφωνα με εκτιμήσεις
εταιρείας συμβούλων ακίνητης περιου-
σίας. Η αξία της κτηματαγοράς συρρικνώ-
θηκε κατά 65%. Σ’ αυτό συνέβαλε το ότι η
πλειονότητα των ακινήτων είναι μη ποιοτι-
κά και οι υψηλοί φόροι. Σελ. 16

ΛΙΑΝΙΚΟ ΕΜΠΟΡΙΟ

Αλαλούμ στην αγορά
λόγω ξεπουλημάτων
Οι ιδιοκτήτες καταστημάτων ένδυσης και
υπόδησης είναι ελεύθεροι να κάνουν εκ-
πτώσεις όποτε επιθυμούν, αφού από το
2012 το άρθρο της νομοθεσίας για την πε-
ρίοδο των εκπτώσεων κρίθηκε αντισυνταγ-
ματικό. Επικρατεί ένα αλαλούμ στην αγορά.
Υπάρχουν όμως και υποχρεώσεις. Σελ. 4

ΕΛΛΑΔΑ

Λουκέτο και πρόστιμα 
για μη έκδοση απόδειξης
Με λουκέτο έως ένα μήνα και πρόστιμα που
μπορεί να φτάσουν τα 5.000 ευρώ απει-
λούνται οι επιχειρήσεις που δεν εκδίδουν
αποδείξεις. Με οδηγίες της Ανεξάρτητης Αρ-
χής Δημοσίων Εσόδων, θα επιβάλλεται δια-
κοπή λειτουργίας από 48 ώρες έως και ένα
μήνα, ανάλογα με τις παραβάσεις. Σελ. 8

ΔΙΕΘΝΗ

Φθηνα εργατικά χέρια
ενισχύουν τη Γερμανία
Η υπεροχή της γερμανικής οικονομίας δεν
οφείλεται μόνο στις εργασιακές μεταρρυθ-
μίσεις τη δεκαετία του 2000 και στη μεγάλη
ζήτηση για προϊόντα «Μade in Germany»
από τις αναδυόμενες αγορές αλλά και στην
προσφορά φθηνής εργασίας από κράτη της
κεντρικής και ανατολικής Ευρώπης. Σελ. 11
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Οσο η Ευρωπαϊκή Ενωση δοκιμάζεται, είναι
απαραίτητο να σκύψει με προσοχή σε τομείς
που επηρεάζουν την καθημερινότητα των
πολιτών της. Μέχρι σήμερα, οι πρωτοβουλίες
που έχουν ληφθεί από τις Βρυξέλλες στον
τομέα της ενέργειας, παρότι είναι αξιόλογες,
δεν επαρκούν για να ικανοποιήσει η Ε.Ε.
τους στόχους που συμφωνήθηκαν στη Συμ-
φωνία του Παρισιού για την κλιματική αλ-
λαγή. Με το πακέτο «καθαρή ενέργεια», η
Κομισιόν κατέθεσε τις προτάσεις της για
τη δημιουργία μιας Ευρωπαϊκής Ενεργειακής
Ενωσης, αλλά δεν κατάφερε να αντεπεξέλθει
στις προσδοκίες που είχαν καλλιεργηθεί.

Ο πρόεδρος της Ευρωπαϊκής Επιτροπής
Ζαν-Κλοντ Γιούνκερ είχε ανακοινώσει το
2015 το πρόγραμμα της Ενεργειακής Ενω-
σης, το οποίο είχε πέντε προεκτάσεις. Πρώ-
τον, είχε άμεση σχέση με την ενεργειακή
ασφάλεια, την αλληλεγγύη και την εμπι-
στοσύνη. Δεύτερον, εστίαζε στην πλήρη
σύγκλιση της ευρωπαϊκής ενεργειακής αγο-
ράς. Τρίτον, επεκτεινόταν στο θέμα της
αποτελεσματικότερης αξιοποίησης της

ενέργειας και, τέταρτον, στην απεξάρτηση
των οικονομιών από τον άνθρακα. Πέμπτον,
το πρόγραμμα της Ενεργειακής Ενωσης
ενθάρρυνε την έρευνα, την καινοτομία και
την ανταγωνιστικότητα.

Οι νομοθετικές προτάσεις, που ονομά-
στηκαν πακέτο «καθαρής ενέργειας», δη-
μοσιοποιήθηκαν από την Ε.Ε. τον Νοέμβριο
του 2016. Απώτερος στόχος έως το 2030
είναι να υπάρξει πρόοδος στην αποτελε-
σματική χρήση ενέργειας, στην ανάπτυξη
ανανεώσιμων πηγών ενέργειας και στην
περαιτέρω ανάπτυξη της αγοράς ηλεκτρικού
ρεύματος. Πλεονέκτημα του πακέτου ήταν
ότι τέθηκαν συγκεκριμένοι στόχοι από την
Κομισιόν με προθεσμία το 2020. 

Εν τούτοις, η Ευρωπαϊκή Επιτροπή
πρέπει να είναι πιο φιλόδοξη στους στόχους
της για να καταφέρει να αντεπεξέλθει στη
Συμφωνία του Παρισιού για την κλιματική
αλλαγή.

Ενα από τα βασικά μειονεκτήματα ως
προς την υλοποίηση των στόχων είναι η
έλλειψη συγκεκριμένου πλαισίου διακυ-

βέρνησης που να ισχύει για τους τομείς
ενέργειας όλων των κρατών-μελών. Αν και
τα ευρωπαϊκά δίκτυα ηλεκτρικού ρεύματος
και φυσικού αερίου είναι στενά συνδεδε-
μένα, επικρατεί χάσμα ανάμεσα στο ρυθ-
μιστικό και νομοθετικό πλαίσιο των κρα-
τών-μελών. Προέχει να αλλάξουν αυτές οι
διαδικασίες, ιδιαίτερα όταν ο ενεργειακός
κλάδος κατευθύνεται σε ένα ρυθμιστικό
πλαίσιο όπου η ελεύθερη αγορά δεν παίζει
αποκλειστικό ρόλο, αλλά υπάρχει και κεν-
τρικός σχεδιασμός, μέσω επιδοτήσεων για
«πράσινη ενέργεια» σε ευρωπαϊκό και εθνικό
επίπεδο. Με άλλα λόγια, είναι απαραίτητο
να τεθούν οι βάσεις για μια κοινοβουλευτική
συζήτηση σε ευρωπαϊκό επίπεδο για τους
στόχους μιας ενιαίας ενεργειακής πολιτικής.
Επίσης, το πακέτο «καθαρή ενέργεια» της
Ε.Ε. δεν καλύπτει την κοινωνική διάσταση
μιας ενιαίας ενεργειακής πολιτικής. Σε ποιο
βαθμό, δηλαδή, η εξέλιξη του ευρωπαϊκού
ενεργειακού συστήματος θα οδηγήσει σε
διαρθρωτικές αλλαγές, θα επηρεάσει τις
υφιστάμενες θέσεις εργασίας στον κλάδο,

τις συνθήκες διαβίωσης και το ευρύτερο
οικονομικό περιβάλλον. Η Κομισιόν πρέπει
να αναγνωρίσει ότι δεν μπορεί να συντε-
λεστεί η εξέλιξη του ευρωπαϊκού ενεργει-
ακού συστήματος χωρίς δημόσια στήριξη.
Η έλλειψη γενικής στρατηγικής δείχνει ότι
η Κομισιόν δεν έχει αποσαφηνίσει την πρα-
κτική εφαρμογή των στόχων της για το πα-
κέτο «καθαρή ενέργεια».

* O Philipp Fink είναι αξιωματούχος στο Τμήμα
Οικονομικής και Κοινωνικής Πολιτικής στο
βρετανογερμανικό κέντρο ερευνών Friedrich-
Ebert-Stiftung, με έδρα το Βερολίνο.
** Ο Antoine Guillou είναι συντονιστής επί
κλιματικών και ενεργειακών θεμάτων στο κέντρο
ερευνών Terra Nova της Γαλλίας.
*** Ο Robert Schachtschneider εργάζεται στον
τομέα της ενεργειακής πολιτικής. Υπήρξε
εκπρόσωπος των Σοσιαλδημοκρατών σε
ενεργειακά και οικονομικά θέματα.

Το άρθρο αναρτήθηκε στον ιστότοπο
SocialEurope.

Ευρωπαϊκή ενεργειακή ένωση

ΓΕΡΜΑΝΙΑ

Φρένο στις
εξαγορές
εταιρειών
από Κινέζους

Σελ. 14

Φθηνό πετρέλαιο «βλέπει» η Goldman Sachs

Θετική αναφορά στο μοντέλο που
επέλεξε η Ελληνική Τράπεζα για
τη μείωση του χαρτοφυλακίου
των Μη Εξυπηρετούμενων Δανεί-
ων της, με τη δημιουργία της APS
Cyprus, κάνουν η Ευρωπαϊκή Κεν-
τρική Τράπεζα και η Ευρωπαϊκή

Επιτροπή. Ταυτόχρονα, στο δελτίο
Τύπου του Διεθνούς Νομισματικού
Ταμείου σχετικά με την πορεία
της κυπριακής οικονομίας έπειτα
από το πρόγραμμα δημοσιονομι-
κής στήριξης, επισημαίνεται ότι
το μοντέλο APS είναι ένα από τα

ενδεδειγμένα για μείωση των ΜΕΔ.
Σύμφωνα με τον οδηγό που συ-
νέταξαν από κοινού ΕΚΤ και Ευ-
ρωπαϊκή Αρχή Τραπεζών (EBA),
σκιαγραφείται ως ενδεδειγμένος
τρόπος για αντιμετώπιση των
ΜΕΔ, μοντέλο όπως αυτό της Ελ-

ληνικής Τράπεζας. Συγκεκριμένα
αναφέρει: «Η Κομισιόν θέλει οι
τράπεζες να αναπτύξουν μέχρι το
καλοκαίρι του 2018 μια ευρωπαϊκή
γραμμή, ώστε να προωθηθεί η
ανάπτυξη δευτερογενών αγορών
για τα μη εξυπηρετούμενα. Αυτό

θα περιλαμβάνει όπως αναφέρει,
την άρση των εμποδίων στη με-
ταβίβαση των μη εξυπηρετούμε-
νων δανείων από τις τράπεζες σε
μη τραπεζικά ιδρύματα και στην
ιδιοκτησία τους από μη τραπεζικές
επιχειρήσεις». Σελ. 3

Οι θεσμοί επικροτούν το μοντέλο APS
ΕΚΤ, ΔΝΤ και Κομισιόν ενθαρρύνουν τις τράπεζες να εφαρμόσουν το σύστημα για μείωση των ΜΕΔ

Στην Κύπρο
εστιάζει 
η Eurobank
Διατηρεί ισχυρή παρουσία

Η πώληση της ρουμανικής θυγατρικής
της Eurobank, Βancpost, θα πραγματο-
ποιηθεί μέχρι τα τέλη του έτους, ολο-
κληρώνοντας την αναδιάρθρωση των
δραστηριοτήτων στο εξωτερικό. Η τρά-
πεζα θα διατηρήσει ισχυρή παρουσία
σε Κύπρο, Βουλγαρία, Σερβία, Λουξεμ-
βούργο. Τόσο στην Κύπρο, η Eurobank
Cyprus, όσο και στη Βουλγαρία, η Po-
stbank, περιλαμβάνονται μεταξύ των
10 μεγαλύτερων της κάθε χώρας. Σελ. 7

Η καθυστέρηση
πτήσης παρέχει
αποζημιώσεις
Τα δικαιώματα επιβατών

Οι επιβάτες έχουν δικαιώματα και μπορούν
να τύχουν αποζημιώσεων εκατοντάδων
ευρώ σε περίπτωση κατά την οποία η
πτήση τους έχει καθυστέρηση ή ακυρωθεί.
Μπορούν να διεκδικήσεων έως και 600
ευρώ ανάλογα με την απόσταση και τη
διάρκεια της καθυστέρησης. Οι ευρωπαϊκοί
κανονισμοί στο θέμα αυτό είναι αυστηροί
και πρέπει να τηρούνται. Σελ. 6

Η τιμή του βαρελιού θα υποχωρήσει κάτω από τα 40 δολ. αν ο ΟΠΕΚ δεν «σοκάρει» τις αγορές με μια αναπάντεχη αλλά και εκτεταμένη
μείωση της ημερήσιας παραγωγής, προειδοποιεί η Goldman Sachs. Σύμφωνα με την αμερικανική τράπεζα, η μείωση της παραγωγής
αποτελεί τη μόνη επιλογή του ΟΠΕΚ για τη στήριξη της τιμής του βαρελιού, καθώς στο μέτωπο της ζήτησης η κατάσταση είναι δύσκολο να
αναστραφεί άμεσα. Σελ. 12

01-OIKONOMIA NEW_Master_cy  14/07/17  20:09  Page 1



2 l     Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η Π Α Ρ Α Σ Κ Η Ν Ι Ο Kυριακή 16 Ιουλίου 2017

Cyber Security Breach?
Ctrl-Alt-Deloitte

To report a cyber incident, contact our CIRT Hotline:
    + 357 22 360850
    deloitte.com/cy/cirt-hotline

© Deloitte Limited

ΔΗΚΤΗΣ
diktis@kathimerini.com.cy

Η φούσκα που προκάλεσαν οι τρά-
πεζες στις τιμές των ακινήτων την
πενταετία που προηγήθηκε της
κρίσης έπληξε καίρια τους ισολο-
γισμούς τους, προκαλώντας το με-
γαλύτερο πρόβλημα μη εξυπηρε-
τούμενων δανείων σε ολόκληρο
των κόσμο. Τώρα τα ακίνητα άρ-
χισαν να κινούνται και πάλι στην
αγορά, δημιουργώντας προσδοκίες
όχι μόνο για άνοδο των τιμών τους
αλλά και μια ευκαιρία για τις τρά-
πεζες να «καθαρίσουν» τους ισο-
λογισμούς τους από προβληματικά
δάνεια που έχουν ως υποθήκη ακί-
νητα. Το πρόβλημα βέβαια δεν
είναι τόσο απλό καθώς πολλά ακί-
νητα που είναι υποθηκευμένα σε
τράπεζες δεν είναι εμπορεύσιμα
και σε πολλές περιπτώσεις οι προ-
βλέψεις που έχουν γίνει έναντι του
δανείου δεν ανταποκρίνονται στις
πραγματικότητες της αγοράς. Αν
μια τράπεζα πωλήσει ακίνητο χα-
μηλότερα από την τιμή που είναι
στα βιβλία της προκαλεί αυτομάτως
δύο σοβαρά προβλήματα. Το πρώτο
είναι ότι θα πρέπει να αναγνωρίσει
άμεσα ζημιές και το δεύτερο είναι
ότι είναι δυνατό να επηρεαστούν

αρνητικά οι αξίες αντίστοιχων ακι-
νήτων που είναι επίσης υποθήκη
στην τράπεζα. Στην πραγματικό-
τητα οι τράπεζες αν είχαν προχω-
ρήσει σε αρκετές προβλέψεις θα
είχαν και μεγαλύτερη ευχέρεια να
ξεφορτωθούν ακίνητα σε τρέχου-
σες τιμές παρά να τα κρατούν στους
ισολογισμούς τους. Ωστόσο, τα
στοιχεία είναι θετικά και οι τρά-
πεζες μπορούν να ελπίζουν σε κα-
λύτερες μέρες. Ο κατασκευαστικός
τομέας έχει πάρει μπροστά. Τους
πρώτους τέσσερις μήνες του έτους
έχουν εκδοθεί πέραν των 1860
αδειών οικοδομής που αντιστοιχεί
σε αύξηση 8% σε σχέση με τον
προηγούμενο χρόνο. Ιδιαίτερα εν-
θαρρυντικό όμως είναι το γεγονός
ότι η αξία των αδειών που εκδό-
θηκαν την περίοδο αυτή είναι κατά
36% ψηλότερη από το 2016. Τα με-
γάλα ακίνητα που προσφέρονται
κυρίως για τουριστική ανάπτυξη
παραμένουν στο στόχαστρο ξένων
επενδυτών που διατηρούν ζωηρό
ενδιαφέρον για να προχωρήσουν
σε ανέγερση μεγάλων πολυτελών
ξενοδοχειακών μονάδων. Διαβου-
λεύσεις μεταξύ ξένων επενδυτών

με γνωστούς εγχώριους ξενοδο-
χειακούς και άλλους ομίλους είναι
συχνό φαινόμενο, ωστόσο, άρχισε
να διαφαίνεται μια διστακτικότητα
για να προχωρήσουν μεγάλες πρά-
ξεις, καθώς οι μεγάλες προοπτικές
αποθαρρύνουν τους κύπριους επι-

χειρηματίες να πωλήσουν ακόμα
και σε «γεμάτες» τιμές. Αν και η
άνοδος που παρατηρείται στις τιμές
δεν είναι ομοιόμορφη η γενική ει-
κόνα είναι ενθαρρυντική και δη-
μιουργεί προσδοκίες για επιτάχυν-
ση από πλευράς των τραπεζών της
διάθεσης ακινήτων, ειδικότερα αυ-
τών που έχουν περιέλθει στην κυ-
ριότητά της διά της μεθόδου της
ανταλλαγής έναντι δανείου. Αν και
θα χρειαστούν τουλάχιστον ακόμα
3-4 χρόνια για να ξεπεράσουν οι
τράπεζες την τεράστια αυτή πρό-
κληση και υπό την προϋπόθεση
ότι η ανάπτυξη της κυπριακής οι-
κονομίας θα συνεχιστεί ανεμπό-
διστη στα τρέχοντα επίπεδα ώστε
περισσότεροι ιδιώτες να μπορέ-
σουν να βρουν μια βιώσιμη ρύθ-
μιση των δανείων τους, θεωρούμε
ότι κλειδί για την περαιτέρω βελ-
τίωση της αγοράς των ακινήτων
εξακολουθεί να παραμένει η ξένη
ζήτηση τόσο σε εμπορικά όσο και
σε εξοχικά ακίνητα. Γι’ αυτό και η
διατήρηση της πολιτικής σταθε-
ρότητας αποτελεί σήμερα απαραί-
τητη προϋπόθεση για τη συνέχιση
της οικονομικής ανάπτυξης.

Με τη σέσουλα
Λεφτά με τη σέσουλα έρχονται στην Κύπρο, κα-
θώς η μέση δαπάνη ανά περιηγητή για τον μήνα
Απρίλιο, συγκριτικά με τον αντίστοιχο μήνα του
2016, αυξήθηκαν κατά 8,3%, από 611 ευρώ, σε
662 ευρώ. Μονακό θα γίνει η Κύπρος και θα στα-
ματήσουν τα 5 shots 5 euros στην Αγία Νάπα.

••••
Καραδοκεί ο ΦΠΑ
Θετικές επιπτώσεις στην ποιότητα των δανειακών
χαρτοφυλακίων των κυπριακών τραπεζών, δια-
βλέπει ο οίκος αξιολόγησης Moody’s λόγω της
ανάκαμψης του τομέα των ακινήτων. Ο οίκος επι-
σημαίνει ότι ο αριθμός των αδειών οικοδομής στο
πρώτο τετράμηνο του έτους έφτασε στο ψηλότε-
ρο σημείο από την τραπεζική κρίση του 2013. Από
Σεπτέμβριο να δούμε, που θα αρχίσουν οι συζη-
τήσεις για τον ΦΠΑ στη γη, τι άποψη θα έχει ο Οί-
κος και πώς θα επηρεαστεί η κτηματαγορά.

••••
Και ο μπαμπάς έχει ψυχή
Επιτέλους έγινε και κάτι για τους μπαμπάδες.
Από την πρώτη Αυγούστου θα ξεκινήσει να
εφαρμόζεται η άδεια πατρότητας. Με την ψήφι-
ση του νομοσχεδίου, για πρώτη φορά ο πατέρας
θα έχει τη δυνατότητα πληρωμένης άδειας, η
οποία ωστόσο θα πρέπει να συμπίπτει χρονικά
με την άδεια μητρότητας. Λίγο καθυστερημένα
ήρθε και αυτό, σαν τη γιορτή του πατέρα.

••••

Εκλογές και μεταρρυθμίσεις
Επιβεβαιώνονται οι φωνές που ήθελαν οι προ-
εδρικές εκλογές να βάζουν φρένο στις μεταρ-
ρυθμίσεις, καθώς μιλώντας στο Bloomberg ο
υπουργός Οικονομικών Χάρης Γεωργιάδης εί-
πε ότι αναμένεται να δοθεί νέα ώθηση στις με-
ταρρυθμίσεις μετά τις εκλογές. Εγώ το μετα-

φράζω αλλιώς. Μηδέν μεταρρυθμίσεις τώρα,
μετά τις προεδρικές βλέπουμε.

••••
Eχω αντίλογο
Είδα τι έγραψε ο από πάνω. Το ΓεΣΥ τι είναι;
Δεν είναι μεταρρύθμιση; Το Υφυπουργείο
Ναυτιλίας που πέρασε την Παρασκευή τι είναι;
Δεν είναι μεταρρύθμιση; Η κατάργηση της Μο-
νάδας Αποκρατικοποιήσεων τι είναι; Δεν είναι
μεταρρύθμιση; Ουπς, βιάστηκα.

••••
Καλά τα λέει η ΣΚΤ
Ζητούν αυξήσεις 5% οι συντεχνίες από τον Συ-
νεργατισμό για τους υπαλλήλους. Δίκιο έχει ο
Συνεργατισμός, δίκιο έχουν και οι συντεχνίες.
Άντρα θέλω, τώρα τον θέλω, λέει η μία πλευ-
ρά. Δεν γίνεται με το ζόρι παντρειά απαντά η
άλλη. Το φλερτ με τους τσακωμούς, τις απερ-
γίες και τις διαφωνίες θα συνεχίσει για πολύ
ακόμα.

••••
Θίχτηκε η ΚτΚ
Η Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου θίχτηκε ανα-
φορικά με δημοσιεύματα για την έκθεση της
Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας για τα μη
εξυπηρετούμενα δάνεια, λέγοντας ότι το πε-
ριεχόμενο της υπό αναφορά έκθεσης δεν έγι-
νε κατανοητό. Τόσο πολύ, που έπεσε το site
της για μία - δύο μέρες.

Τα ακίνητα κινούν την αγορά

A N A Λ Υ Σ Η  Της ANNA GELPERN*

Κρίσιμος ο ρόλος 
του ΔΝΤ σε Ελλάδα 
αλλά και Ευρώπη

A Π Ο Ψ Η  Του ΜΙΧΑΛΗ ΟΛΥΜΠΙΟΥ

Τα οικονομικά προβλήματα της
Ελλάδας απέχουν πολύ από την
επίλυσή τους, ωστόσο το ΔΝΤ
αξίζει μέρος των ευσήμων για
την μικρή πρόοδο που επιτεύχ-
θηκε στο θέμα της ελάφρυνσης
του ελληνικού χρέους μέσω
των βραχυπρόθεσμων μέτρων.
Το Ταμείο αναμένεται πως θα
εγκρίνει «επί της αρχής» το ελ-
ληνικό πρόγραμμα οικονομικής
πολιτικής στο πλαίσιο του ESM,
ωστόσο δεν θα το χρηματοδο-
τήσει μέχρι να λάβει περισσό-
τερες διαβεβαιώσεις από τις
ευρωπαϊκές κυβερνήσεις σχε-
τικά με την ελάφρυνση του
χρέους. 

Με αυτόν τον τρόπο, το ΔΝΤ
μπορεί να έχει θετική επίδραση
στην Ελλάδα και στην Ευρώπη

και η σκληρή γραμμή του ίσως
να αποτελεί προσπάθεια να
εξιλεωθεί για προηγούμενα λά-
θη του. Η Ευρώπη επιθυμεί
την εμπλοκή του ΔΝΤ στο ελ-
ληνικό πρόγραμμα κυρίως για
πολιτικούς λόγους. 

Η παρουσία του προσδίδει
κύρος στην πολιτική που ακο-
λουθείται και δικαιολογεί τη
χρηματοδοτική βοήθεια, ενώ
παροτρύνει και τις δύο πλευρές
να εμφανίζουν αποτελέσματα.
Το ΔΝΤ έπληξε το κύρος του
όταν είχε συμφωνήσει το 2010
να πάρει μέρος στο πρώτο ελ-
ληνικό πρόγραμμα και όταν
είχε υιοθετήσει μη ρεαλιστικές
προβλέψεις για την ανάπτυξη,
την ανεργία και τις δημοσιο-
νομικές περικοπές, ενώ είχε
εγκαταλείψει την απαίτηση
για αναδιάρθρωση του ελλη-
νικού χρέους. 

Οι μεταρρυθμίσεις που εφαρ-
μόστηκαν το 2012 και η στάση
που τηρεί εσχάτως στο ελλη-
νικό θέμα έχουν συμβάλει στην
αποκατάσταση του κύρους του.
Το ελληνικό χρέος έχει κολλή-
σει στο 180% του ΑΕΠ και, πα-
ρότι έχει πολύ χαμηλό κόστος
εξυπηρέτησης, το μέγεθος του

αποθαρρύνει επενδύσεις που
είναι ζωτικής σημασίας για την
ανάκαμψη της ελληνικής οι-
κονομίας. To χρέος προς άλλες
κυβερνήσεις είναι όμως τοξικό
και από πολιτικής απόψεως.
Σύμφωνα με ανάλυση τόσο του
ΔΝΤ όσο και ανεξάρτητων πη-
γών, το ελληνικό χρέος παρα-
μένει μη βιώσιμο ακόμη και
μετά το νέο μείγμα μεταρρυθ-
μίσεων και ελάφρυνσης του
χρέους που ανακοινώθηκε στις
15 Ιουνίου, εκτός και αν επι-
τευχθεί ένα δίχως προηγούμε-
νο και εξαιρετικά απίθανο πρω-
τογενές πλεόνασμα και ισχυρή
ανάπτυξη για πολλά χρόνια.
Το ΔΝΤ πρέπει να διατηρήσει
τη δύσκολα κερδισμένη ανε-
ξαρτησία του και να κάνει τη
δουλειά του στην Ευρώπη. 

Δεν μπορεί να το πετύχει δί-
χως την υποστήριξη του με-
γαλύτερου μετόχου του, δηλα-
δή των ΗΠΑ, παρόλο που έχει
δεχθεί επικρίσεις από το αμε-
ρικανικό Κογκρέσο. Τα αμερι-
κανικά συμφέροντα δεν θα εξυ-
πηρετηθούν αν εγκαταλείψει
το ΔΝΤ την Ευρώπη και αν
απορρίψει τη συγχρηματοδό-
τηση προγραμμάτων στην Ευ-
ρώπη. 

Η αποχώρηση θα έπληττε
την Ευρώπη και θα μετέτρεπε
το ΔΝΤ σε κλαμπ πλουσίων
χωρών που υπαγορεύουν πο-
λιτική σε φτωχές χώρες. Θα
ήταν ιδιαίτερα ατυχής απόφα-
ση ιδίως τώρα που το ελληνικό
χρέος μοιάζει τόσο πολύ με αυ-
τό μιας φτωχής υπερχρεωμένης
χώρας, δηλαδή είναι υπερβο-
λικά υψηλό, εξαρτάται από πα-
ραχωρήσεις και είναι χρέος
προς ξένες κυβερνήσεις. 

Το κίνητρο για αποπληρωμή
του ελληνικού χρέους θα εξα-
σθενούσε ύστερα από ενδεχό-
μενη αποχώρηση του ΔΝΤ. Χω-
ρίς το Ταμείο η ευρωπαϊκή
πλευρά θα ανέβαλλε συνεχώς
τη λύση, το ελληνικό χρέος θα
αυξανόταν και οι πολιτικές αν-
τιπαραθέσεις θα δηλητηρίαζαν
εκ των έσω το ευρωπαϊκό εγ-
χείρημα. Οι πιθανότητες για
έξοδο της Ελλάδας ή της Ιτα-
λίας ή της Γαλλίας από την Ευ-
ρωζώνη θα αυξάνονταν, όπως
και ο κίνδυνος οικονομικής και
πολιτικής αστάθειας.

* Η Anna Gelpern είναι καθηγήτρια
Νομικής στο Georgetown Universi-
ty. Το άρθρο δημοσιεύθηκε πρώτη
φορά στο Peterson Institute for In-
ternational Economics.

H  Λ E Ξ H
Τ Η Σ  Ε Β Δ Ο Μ Α Δ Α Σ

Τιμή Ασφαλείας
Στις περιπτώσεις που το κράτος θεωρεί
πως η τιμή που έχει διαμορφωθεί στην

αγορά για συγκεκριμένο
αγαθό ή υπηρεσία είναι
υπερβολικά χαμηλή και
«άδικη» για τους προμη-
θευτές, τότε μπορεί να πα-
ρέμβει και να καθορίσει
κατώτατο όριο τιμής, το
οποίο φυσικά θα είναι ψη-

λότερο από την τιμή ισορροπίας (αγοραία
τιμή). Το κατώτατο αυτό όριο τιμής ονομά-
ζεται επίσης και τιμή ασφαλείας και αποτε-
λεί την ελάχιστη τιμή πώλησης του συγκε-
κριμένου αγαθού ή υπηρεσίας στην αγορά.

Μάριος Χαραλαμπίδης
Καθηγητής Διοίκησης και Οικονομικών 

Cyprus Institute of Marketing / The Cyprus
Business School

Μονάδα Αποκρατικοποιήσεων: Λάκισε η νύφη, σχόλασε ο γάμος!

<<<<<<

Η αποχώρηση 
του ΔΝΤ από 
το ελληνικό 
πρόγραμμα δεν
θα έπληττε μόνο
την Ευρώπη,
αλλά και το ίδιο 
το Ταμείο.

<<<<<<

Θεωρούμε ότι κλειδί
για την περαιτέρω 
βελτίωση της αγοράς
των ακινήτων εξακο-
λουθεί να παραμένει 
η ξένη ζήτηση τόσο 
σε εμπορικά όσο 
και σε εξοχικά ακίνητα.
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Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Με τις ευλογίες της Ευρωπαϊκής Κεν-
τρικής Τράπεζας, καθώς και της Ευ-
ρωπαϊκήςΕπιτροπής φαίνεται να εί-
ναι η δημιουργία της APS Cyprus,
καθώς σε έγγραφα που αφορούν τις
οδηγίες των τραπεζών για την αν-
τιμετώπιση των Μη Εξυπηρετούμε-
νων Δανείων και στην εαρινή έκθεση
της Κομισιόν, κάνουν θετική ανα-
φορά στο μοντέλο που επέλεξε η Ελ-
ληνική για τη μείωση του χαρτοφυ-
λακίου των ΜΕΔ της. Ταυτόχρονα,
στο δελτίο Τύπου του Διεθνούς Νο-
μισματικού Ταμείου σχετικά με την
πορεία της κυπριακής οικονομίας
έπειτα από το πρόγραμμα δημοσιο-
νομικής στήριξης, επισημαίνει ότι
το μοντέλο APS είναι ένα από τα εν-
δεδειγμένα για μείωση των ΜΕΔ.
Σύμφωνα με τον οδηγό που συνέ-
ταξαναπό κοινού ΕΚΤ και Ευρωπαϊκή
Αρχή Τραπεζών (EBA), σκιαγραφείται
ως ενδεδειγμένος τρόπος για αντι-
μετώπιση των ΜΕΔ, μοντέλο όπως
αυτό της Ελληνικής Τράπεζας. Συγ-
κεκριμένα αναφέρει: «Η Κομισιόν
θέλει οι τράπεζες να αναπτύξουνμέ-
χρι το καλοκαίρι του 2018 μια ευρω-
παϊκή γραμμή, ώστε να προωθηθεί
η ανάπτυξη δευτερογενών αγορών
για τα μη εξυπηρετούμενα. Αυτό θα
περιλαμβάνει όπως αναφέρει, την
άρση των εμποδίων στη μεταβίβαση
των μη εξυπηρετούμενων δανείων
από τις τράπεζες σε μη τραπεζικά
ιδρύματα και στην ιδιοκτησία τους
από μη τραπεζικές επιχειρήσεις».
Σε κάτι δηλαδή, που προχώρησε ήδη
η Ελληνική. Πρόσθετα, σύμφωνα με
το κείμενοηΕΚΤ θέλει να θέσει σχέ-
δια, για απλοποίηση των απαιτήσεων
για έκδοση των αδειών που χρει-
άζονται για τη δημιουργία εταιρειών
διαχείρισης ΜΕΔ.

Ταυτόχρονα, η Κομισιόν, αν και
κρούει τον κώδωνα του κινδύνου
για την πορεία των αναδιαρθρώσεων

των δανείων στις κυπριακές τράπεζες,
τονίζει στην εαρινή της έκθεση ότι
η κίνηση της Ελληνικής να δημι-
ουργήσει την τρίτη εταιρεία διαχεί-
ρισης κόκκινων δανείων (APS Cy-
prus), ναι μεν δεν θα αφήσει έξω
από τους ισολογισμούς της τα κόκ-
κινα δάνεια που ανέρχονται σε 2,3
δισ., αλλά θα επιτρέψει στην τράπεζα
να επικεντρώσει τους πόρους της
σε άλλες διεργασίες που χρειάζεται
για να αναπτυχθεί. Στο κομμάτι για
τη μείωση των κόκκινων δανείων,
σημειώνει ότι είναι σημαντική, αλλά

άνιση η βελτίωση της ποιότητας των
στοιχείων ενεργητικού μεταξύ των
τριών μεγάλων τραπεζών του νησιού.
Αναφορικά με την καλύτερη επίδοση,
τονίζει ότι την πέτυχε η Τράπεζα
Κύπρου με μείωση 21%, η Ελληνική
τα μείωσε κατά 12%, ενώ η Συνερ-
γατική Κεντρική Τράπεζα μόλις κατά
5%. Πρόσθετα, υπογραμμίζει ότι και
η Συνεργατική Κεντρική Τράπεζα
ψάχνει να ενεργήσει με τον ίδιο τρό-
πο, όπως έπραξε η Ελληνική. Τέλος,
στη σκιαγράφηση του μοντέλου της
Ελληνικής ως ενδεδειγμένο παρά-
δειγμα αντιμετώπισης των ΜΕΔ, λέει
ότι η παρουσία εξωτερικών οίκων
εξυπηρέτησης δανείων, θα μπορούσε
εν γένει να διευκολύνει την πώλησή
τους σε επενδυτές που τα αναζητούν
και τα απορροφούν.

Το κερασάκι στην τούρτα έρχεται
από το Διεθνές Νομισματικό Ταμείο,

καθώς στο δελτίο Τύπου αναφορικά
με την πορεία της κυπριακής οικο-
νομίας και της πορείας των τραπε-
ζών, ενθαρρύνει με τη σειρά της να
δημιουργηθούν εργαλεία από τις
τράπεζες που να προσφέρουν χρη-
ματοδότηση σε βιώσιμους δανει-
ολήπτες και να αυξάνουν την εξάρ-
τησήτους (οι τράπεζες) από εταιρείες
διαχείρισης μη εξυπηρετούμενων
δανείων. Τέτοιοι κανονισμοί, διευ-
κολύνουν όποιες διαδικασίες έχουν
σχέση με τα δάνεια, καταλήγει.

Επιτάχυνση επί επτά
Η Ελληνική Τράπεζα έχει λάβει

θετική αποτίμηση από τους διεθνείς
θεσμούς για την πορεία, τη δημι-
ουργία και λειτουργία της APS Cyprus,
αλλά παράλληλα έχει θέσει και τον
δικό της πήχη ψηλά για την αποτε-
λεσματική αντιμετώπιση των δανεί-
ων αυτών που θα κληθεί να πράξει
η «με άρωμα Τσεχίας» εταιρεία. Και
ο πήχης είναι ήδη ψηλά, διότι οι τρά-
πεζες σε Ισπανία, Ιταλία και ανατο-
λική Ευρώπη που ακολούθησαν το
συγκεκριμένο μοντέλο, είδαν 5 με
7 φορές βελτίωση στην απόδοσή
τους. Όπως αναφέρει ίδια η τράπεζα,
η συμφωνία με την APS ενώ είναι
απόλυτα συνυφασμένη και με τις
κατευθυντήριες γραμμές της ΕΚΤ
και του ΔΝΤ προς τις τράπεζες για
τη διαχείριση των ΜΕΔ, αλλά χαρα-
κτηριστικά προσθέτει ότι η απόφαση
χαίρει της πλήρους υποστήριξης του
Υπουργείου Οικονομικών, των επο-
πτικών αρχών και της EBRD.

Ταυτόχρονα, με την κίνηση της
APS και αφήνοντας στην άκρη την
αναταραχή που έχει δημιουργηθεί
με την Ένωση Τραπεζικών Υπαλ-
λήλων Κύπρου με τις απεργίες, η
Ελληνική τονίζει ότι θα βρίσκεται
σε πολύ καλύτερη θέση να διαθέσει
τη ρευστότητά της στην αγορά και
να βοηθήσει στην ανάπτυξη της οι-
κονομίας.

Μοντέλο APS με ευχές ΕΚΤ, ΔΝΤ, Κομισιόν
Αναφορά σε έγγραφα των θεσμών, σχετικά με την κίνηση της Ελληνικής για τη δημιουργία του εξωτερικού οίκου διαχείρισης ΜΕΔ

<<<<<<<

Ζητείται απλοποίηση
των απαιτήσεων για έκ-
δοση των αδειών που
χρειάζονται για τη δημι-
ουργία εταιρειών δια-
χείρισης ΜΕΔ.

Οι τράπεζες σε Ισπανία, Ιταλία και ανατολική Ευρώπη που ακολούθησαν το συγκεκριμένο μοντέλο, είδαν 5 με 7
φορές βελτίωση στην απόδοσή τους, αναφέρει ίδια η Ελληνική.

Η Ελληνική Τράπεζα έχει πωλή-
σει την επιχείρηση διαχείρισης
των μη-εξυπηρετούμενων δανεί-
ων και των ακίνητων της στη νεο-
σύστατη εταιρεία, APS Debt Ser-
vicing Cyprus Ltd. Η APS Cyprus
θα διαχειρίζεται το χαρτοφυλά-
κιο των μη εξυπηρετούμενων δα-
νείων και των ακινήτων της τρά-
πεζας. Η μεταφορά της επιχείρη-
σης πραγματοποιήθηκε από την
1η Ιουλίου, ενώ η APS Cyprus άρ-
χισε τις δραστηριότητές στις 3
Ιουλίου. Η τιμή πώλησης της επι-
χείρησης ανέρχεται σε περίπου
20,6 εκατ. Το λογιστικό κέρδος
πριν από τη φορολογία από τη

συναλλαγή ανέρχεται σε περί-
που 19,9 εκατ. με προκαταρτική
θετική επίδραση περίπου 30 μο-
νάδων βάσης στον Δείκτη Κεφα-
λαίου Κοινών Μετοχών της Κατη-
γορίας 1.
Η APS Cyprus θα διαχειρίζεται μη
εξυπηρετούμενα δάνεια ύψους
περίπου 2,3 δισ. και ακίνητα που
ανέρχονται σε περίπου €150
εκατ. έναντι προμήθειας διαχεί-
ρισης από την τράπεζα. Η προμή-
θεια διαχείρισης προς την APS
Cyprus θα αποτελείται από συν-
δυασμό σταθερού και μεταβλη-
τού σκέλους. Το ύψος της προμή-
θειας προς την APS Cyprus θα

εξαρτάται από την πρόοδο ανά-
κτησης των χρεών, με την πλει-
οψηφία των προμηθειών να βα-
σίζεται στην αποτελεσματική
διαχείριση του χαρτοφυλακίου.
Η APS Cyprus ανήκει κατά 51%
στην APS Holding και κατά 49%
στην Τράπεζα. Η APS Cyprus θα
αναλάβει όλα τα λειτουργικά
έξοδα που σχετίζονται με τη δια-
χείριση του χαρτοφυλακίου συμ-
περιλαμβανομένων του κόστους
μισθοδοσίας, αδειών τεχνολο-
γίας πληροφοριών, διαδικασιών,
προϊόντων, υπηρεσιών και άλ-
λων σχετικών λειτουργικών εξό-
δων.

Το προφίλ της APS Debt Servicing Cyprus Ltd
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Στου τουρισμού την εποχή
A N A Λ Υ Σ Η  Του ΠΑΝΤΕΛΗ ΜΠΟΥΚΑΛΑ

Της ΑΡΙΑΝΑΣ ΧΑΡΙΛΑΟΥ 

Λίγο πριν μπει ο Ιούνιος, οι κατα-
στηματάρχες ένδυσης και υπόδησης
έσπευσαν να ενημερώσουν τους
καταναλωτές για την έναρξη των
εκπτώσεων, στολίζοντας τις βιτρίνες
τους με τα σήματα των εκπτώσεων.
Μεγάλες και μικρές επιχειρήσεις
ανακοινώνουν, μέσω του διαδι-
κτύου, αλλά και με μηνύματα τους
πελάτες τους, την ημερομηνία έναρ-
ξης των καλοκαιρινών τους εκπτώ-
σεων, αλλά και σε ποιο ποσοστό
θα κινηθούν. Πλέον, οι ιδιοκτήτες
καταστημάτων ένδυσης και υπό-
δησης είναι ελεύθεροι να προχω-
ρούν σε εκπτώσεις οποιαδήποτε
μέρα επιθυμούν, αφού από το 2012
το άρθρο της νομοθεσίας για την
περίοδο των εκπτώσεων εγκρίθηκε
ως αντισυνταγματικό. Επομένως,
οι καταστηματάρχες έχουν την ευ-
χέρεια να προχωρούν σε εκπτώσεις
καθ’ όλη τη διάρκεια του χρόνου,
ωστόσο είναι υπόχρεοι να αναγρά-
φουν στα προϊόντα τη διπλή τιμή
και το ποσοστό έκπτωσης.

Σε δηλώσεις του στην «Κ», ο
πρόεδρος του Συνδέσμου του Λια-
νικού Εμπορίου Μάριος Αντωνίου
τόνισε ότι εκτός από την αναγραφή
της διπλής τιμής, οι ιδιοκτήτες κα-
ταστημάτων οφείλουν να ενημε-
ρώνουν τους καταναλωτές για την
εσωτερική πολιτική της επιχείρη-
σής τους, ενώ επίσης στις σημαν-
τικές παραμέτρους των εκπτώσεων
εμπίπτει και η αποφυγή της παρα-
πλανητικής διαφήμισης.

Από την πλευρά του ο εκτελε-
στικός γραμματέας της Παγκύπριας
Οργάνωσης Βιοτεχνών Επαγγελ-
ματιών Καταστηματαρχών (ΠΟΒΕΚ)
Στέφανος Κουρσάρης ανέφερε στην
«Κ», ότι η αναρχία στη λειτουργία
των ωραρίων των καταστημάτων,
σε συνδυασμό με την ελευθερία
του επιχειρηματία να προχωράει
σε ξεπουλήματα όποτε επιθυμεί
δεν ωφελούν, ούτε προσφέρουν
τη δυνατότητα στον καταναλωτή
να προβαίνει σε σωστές αγορές.
Παράλληλα, εξέφρασε την άποψη
ότι το 75%  του τζίρου του λιανικού
εμπορίου το κατέχουν κάποιοι με-
γαλοεπιχειρηματίες, ενώ το υπό-
λοιπο 25% κατανέμεται σε πέραν
από 25.000 μικρές επιχειρήσεις,

φέροντας σε δυσχερή θέση τη ρα-
χοκοκαλιά της οικονομίας. 

Υποχρεώσεις
Ερωτηθείς για τις υποχρεώσεις

των καταστηματαρχών ειδικά τις
ημέρες που ανακοινώνουν εκπτώ-
σεις, ο κ. Κουρσάρης ανέφερε πως
σύμφωνα με τον περί εμπορικών
περιγραφών νόμο, οι επιχειρηματίες
δεν έχουν τη δυνατότητα να πω-
λήσουν εμπόρευμα σε τιμή έκπτω-
σης που να εισήγαγαν εκείνη τη
χρονική περίοδο. Επίσης, εκτός
από τη διπλή αναγραφή τιμής, οι
ιδιοκτήτες καταστημάτων οφείλουν
να πωλούν τουλάχιστον το 50%
των ειδών τους στο ποσοστό που
αναρτούν στη βιτρίνα του κατα-

στήματός τους, ενώ είναι υποχρε-
ωμένοι να ενημερώνουν τους πε-
λάτες τους για το εάν μπορούν να
αλλάξουν ένα προϊόν που αγόρασαν
κατά τη διάρκεια έκπτωσης. Από
εκεί και πέρα, πρέπει να υπάρχει
έλεγχος στην αγορά από τις αρμό-
διες υπηρεσίες του κράτους για την
προστασία του ανταγωνισμού και
των καταναλωτών, τόνισε ο κ. Κουρ-
σάρης, προσθέτοντας ότι η καταγ-
γελία των οποιωνδήποτε αθέμιτων
εμπορικών πρακτικών που εφαρ-
μόζουν είτε οι μεγάλες είτε οι μικρές
επιχειρήσεις ωφελούν πρώτιστα
τον καταναλωτή, ο οποίος μπορεί
να κάνει ελεύθερα τις αγορές του,
χωρίς παραπλανητικές διαφημίσεις,
γνωρίζοντας ταυτόχρονα εκ των
προτέρων τις συνθήκες επιστροφής
του οποιουδήποτε προϊόντος θα
αγοράσει. Παράλληλα, σημείωσε
ότι χρειάζεται μεγάλη προσοχή στις

αγορές του διαδικτύου, καθώς υπάρ-
χουν αρκετοί επιτήδειοι που δια-
κινούν προϊόντα απομίμησης σε
εξαιρετικά χαμηλές τιμές. 

Αθέμιτες πρακτικές 
Κληθείς να αναφέρει εάν το τε-

λευταίο διάστημα και συγκεκριμένα
την τελευταία εβδομάδα έγιναν
κάποιες καταγγελίες από τους κα-
ταναλωτές ή εάν εντοπίστηκε αθέ-
μιτη πρακτική, ο κ. Κουρσάρης
απάντησε αρνητικά, σχολιάζοντας
ωστόσο πως κατά καιρούς υπάρ-
χουν μεμονωμένες καταγγελίες
που αφορούν την πώληση ελάχι-
στων ειδών σε έκπτωση, την ώρα
που το κατάστημα διαφημίζει εκ-
πτώσεις στη βιτρίνα του. Επιπρό-
σθετα, σε ορισμένες περιπτώσεις,
κάποια καταστήματα βάζουν στον
πρώτο όροφο προϊόντα σε τιμή ξε-
πουλήματος, ενώ στον δεύτερο
όροφο ειδή νέας κολεξιόν. «Οι πρα-
κτικές των επιχειρήσεων αυτών
είναι λανθασμένες και θα πρέπει
να καταγγέλλονται», τόνισε, ση-
μειώνοντας παράλληλα ότι ο σω-
στός επαγγελματίας πρέπει να σέ-
βεται τον πελάτη του, ώστε και αυ-
τός με τη σειρά του να του δείχνει
ότι τον εμπιστεύεται. Εκτός αυτού,
θα πρέπει να εμπεδωθεί στους ιδιο-
κτήτες καταστημάτων η νοοτροπία
που επικρατεί στο εξωτερικό στις
συνθήκες εκπτώσεων. «Η ουσία
είναι να πωληθεί όλο το εμπόρευμα
έστω και σε κάποια μειωμένη τιμή,
ωστόσο να μπορέσει ο επιχειρη-
ματίας να εξασφαλίσει τα κεφάλαια
τα οποία του είναι αναγκαία για
να προχωρήσει σε νέες αγορές. Αυ-
τή είναι η γενικότερη φιλοσοφία
που επικρατεί στο εξωτερικό και
αυτή θα πρέπει να επικρατήσει και
στην κυπριακή πραγματικότητα
και όχι το πώς κατά κάποιο τρόπο
να ξεγελαστεί ο καταναλωτής»,
είπε. 

Ερωτηθείς εάν το ελεύθερο ωρά-
ριο καταστημάτων επηρέασε τις
μικρές επιχειρήσεις, ο κ. Κουρσάρης
επανέλαβε ότι το συγκεκριμένο
θέμα αποτελεί την κύρια αιτία της
άνισης διανομής του λιανικού εμ-
πορίου, διότι ένα εμπορικό κέντρο
ή μια μεγάλη επιχείρηση ή μια αλυ-
σίδα καταστημάτων έχουν μεγα-
λύτερη δυνατότητα προβολής και

διαφήμισης των προϊόντων τους
από ότι μια μικρή επιχείρηση. Με
αυτό τον τρόπο, σημείωσε, δημι-
ουργείται ένας μη υγιής ανταγω-
νισμός, ενώ την ίδια ώρα οδηγού-
μαστε προς τον αφανισμό της ρα-
χοκοκαλιάς της οικονομίας. «Εμείς
ως οργάνωση και ως μικρές επι-
χειρήσεις επαναλαμβάνουμε ότι
στηριζόμαστε στο γεγονός ότι έχου-
με προσωπική επαφή με τον κα-
ταναλωτή, προσφέροντάς του και
καλή εξυπηρέτηση και ποιότητα»,
είπε.

Σημαντικός ρυθμός ανάπτυξης 
Από την πλευρά του ο συντονι-

στής του Παγκύπριου Συνδέσμου
Καταναλωτών Γιώργος Στυλιανού
δήλωσε στην «Κ» ότι οι κατανα-
λωτές πρέπει να γνωρίζουν ποια
είναι τα δικαιώματά τους εν καιρώ
εκπτώσεων και να καταγγέλλουν
στην Υπηρεσία Προστασίας Κατα-
ναλωτή, όπου εντοπίζουν ατασθα-
λίες ή παραπλανητικές διαφημίσεις
για να εκλείψουν αυτές οι συμπε-
ριφορές. Η συγκεκριμένη Υπηρεσία,
ανέφερε, έχει το δικαίωμα μέσα
από την υφιστάμενη νομοθεσία
να ελέγξει όσον αφορά τη σωστή
αναγραφή τιμής, αλλά και όλες τις
αθέμιτες πρακτικές που παρουσιά-
ζονται κατά καιρούς. Παράλληλα
τόνισε πως οι καταναλωτές δεν
χρειάζεται να βγαίνουν στην αγορά,
ακόμα κι αν κάποιοι διαφημίζουν
εκπτώσεις, εκτός κι αν έχουν ανάγ-
κη, σημειώνοντας ότι πρέπει να
βεβαιώνονται για την ένδειξη της
προηγούμενης τιμής αλλά και το
ποσοστό της έκπτωσης του προ-
ϊόντος. 

Εκπτώσεις κατά 
το δοκούν αλλά 
και υποχρεώσεις
Το ελεύθερο ωράριο λειτουργίας των καταστημάτων και 
των ξεπουλημάτων δημιουργεί μη υγιή ανταγωνισμό

<<<<<<<

Το 75%  του τζίρου 
του λιανικού εμπορίου
το κατέχουν κάποιοι 
μεγαλοεπιχειρηματίες,
ενώ το υπόλοιπο 25%
κατανέμεται σε πέραν
από 25.000 μικρές 
επιχειρήσεις, ανέφερε
ο κ. Κουρσάρης.

Οι καταστηματάρχες έχουν την ευχέρεια να προχωρούν σε εκπτώσεις καθ’ όλη τη διάρκεια του χρόνου, ωστόσο είναι
υπόχρεοι να αναγράφουν στα προϊόντα τη διπλή τιμή και το ποσοστό έκπτωσης

Αυξήθηκε ο όγκος 
του λιανικού εμπορίου
Παρά το γεγονός ότι οι επιχειρη-
ματίες προσαρμόζονται στην
ελευθερία του ωραρίου και των
εκπτώσεων, τα τελευταία χρόνια
μετά την περίοδο της οικονομικής
κρίσης που δημιούργησε σωρεία
προβλημάτων στην αγορά, η χώ-
ρα μπαίνει σε ένα σημαντικό
ρυθμό ανάπτυξης, με τους αρ-
μόδιους φορείς του λιανικού εμ-
πορίου να αναφέρουν στην «Κ»
πως ο όγκος και η αξία του λια-
νικού τζίρου έχει αυξηθεί. Η καλή
ψυχολογία των καταναλωτών
επιβεβαιώνεται και από τα στοι-
χεία της JCC Payments. Συγκε-
κριμένα, οι συνολικές αγορές
που σημειώθηκαν μέσω πλαστι-
κού χρήματος για τον μήνα Ιούνιο
ανήλθαν στις 4.950. 942 με την
αξία τους να ανέρχεται στα

329.357.075,33 ευρώ, παρουσιά-
ζοντας αύξηση σε σχέση με τον
Ιούνιο του προηγούμενου έτους,
καθώς η συνολική αξία ανήλθε
στις 286.051.571,57. Αξίζει να
αναφερθεί πως οι κατηγορίες του
ρουχισμού, των υποδημάτων αλ-
λά και των καταστημάτων αξε-
σουάρ επίσης παρουσίασαν άνο-
δο τον περασμένο μήνα, ενι-
σχύοντας ακόμα περισσότερο
την αγορά. Πιο αναλυτικά ο το-
μέας αυτός κινήθηκε στις 500.349
αγορές μέσω πιστωτικής κάρτας
για τον μήνα Ιούνιο, 94.745 πε-
ρισσότερες από τον αντίστοιχο
μήνα του προηγούμενου έτους.
Η αξία ανέβηκε στις 30.362.130,81
ευρώ, ενώ ποσό του Ιουνίου του
2016 ανήλθε στις 27.471.067,35
ευρώ. 

Πληρωμές με κάρτα
Ιούνιος 2017 Ιούνιος 2016

Σύνολο πράξεων 4.950.942 4.150.290

Αξία αγορών 329.357.075,33 286.051.571,57

Eνδυση/Υπόδηση/Αξεσουάρ
Ιούνιος 2017 Ιούνιος 2016

Σύνολο πράξεων 500.349 405.604

Αξία αγορών 30.362.130,81 27.471.067,35

Με την πινακίδα «Ανοίξαμε και σας
περιμένουμε» που κρεμάμε κάθε
χρόνο, στο πλαίσιο των διαφημι-
στικών εκστρατειών μας, δεν προ-
σκαλούμε τους τουρίστες να έρ-
θουν στα μέρη μας απλώς για να
μας βοηθήσουν να σπάσουμε τα
ρεκόρ και να καμαρώνουνε. Ούτε
μόνο «για να τους τα πάρουμε»,
σαν πιο ξύπνιοι. Τους καλούμε στο
σπίτι μας. Εχουμε λοιπόν ευθύνες
απέναντί τους, πολιτεία και κοι-
νωνία. Ευθύνες σοβαρές και πραγ-

ματικές, όχι αστείες ή ψεύτικες.
Περίπου οι μισοί Ελληνες, άλλωστε,
σχετίζονται με το λεγόμενο του-
ριστικό προϊόν.

Δεν τους χρωστάμε λοιπόν μο-
νάχα καθαρές θάλασσες, καθαρά
ποτάμια, καθαρές λίμνες, καθαρό
τόπο γενικά. Αυτά τα χρωστάμε
πρώτα πρώτα στον εαυτό μας, ή
μάλλον τα οφείλουμε στο ίδιο το
μέγα δώρο που μας έλαχε· και δεν
ξοφλάμε απέναντί του με επαίνους
του είδους «ζούμε στον ομορφό-

τερο τόπο του κόσμου». Χρωστάμε
στους επισκέπτες μας, εφόσον
τους προσκαλούμε (αν δεν τους
παρακαλούμε, μια και δυσκολευό-
μαστε να φανταστούμε άλλη μέ-
θοδο θεραπείας της οικονομίας
μας), και καθαρούς λογαριασμούς:
Με τους ταξιτζήδες, ορισμένοι εκ
των οποίων αποσπούν αγύρτικα
ένα κατοστάρικο για τη διαδρομή
αεροδρόμιο - Σύνταγμα. Με όσους
εστιάτορες συνεχίζουν να παρέ-
χουν τις διαβόητες «μερίδες ξου»,

βέβαιοι ότι έτσι δρουν πατριωτικά,
εκδικούμενοι τους Γερμανούς και
τους Ιταλούς τουρίστες για την
Κατοχή, τους Τούρκους για την
Τουρκοκρατία, τους Γάλλους για
τη Φραγκοκρατία, τους Αγγλους
για την Κύπρο, τους Ρώσους επει-
δή ακόμα δεν ήρθε ο Μόσκοβος
να φέρει το σεφέρι, τους Βαρκε-
λωνέζους για την Καταλανοκρατία
κ.ο.κ. Και με όσους μαγαζάτορες
το ’χουν αμαρτία να κόψουν από-
δειξη, και μάλιστα στη σωστή

τιμή. Καθαρός τόπος, καθαροί λο-
γαριασμοί, αλλά και καθαρά ποτά.
Οχι σαν κι αυτά τα φτηνά, τα επι-
κίνδυνα δηλαδή, αφού η φτήνια
τους συναρτάται με τη νόθευσή
τους, που σερβίρονται στους ανά
την Ελλάδα Λαγανάδες, Κάμπους,
Φαληράκια ή Μάλλια. 

Τέτοια «σημεία αποχαλίνωσης»
δεν προέκυψαν κατά τύχη, δεν
μακροημέρευσαν εκ συμπτώσεως
και όσα άκρως λυπηρά γίνονται
εκεί, των φονικών συμπεριλαμβα-

νομένων, δεν οφείλονται στην
«κακιά ώρα». Κάποιοι, χρηστοί Ελ-
ληνες κατά τα λοιπά, πόνταραν σ’
αυτό το μοντέλο τουρισμού, με τις
μπόμπες, τους μπράβους και το
«no limits» στυλ που διαφημίζουν.
Ταυτόχρονα, πόνταραν στην ανο-
χή της κοινωνίας και στην εθελο-
τυφλία της πολιτείας σε όλες τις
υποστάσεις της. Οσο εύκολα απο-
γειώνεται όμως ο τουρισμός και
σπάνε τα ρεκόρ, τόσο εύκολα προ-
σεδαφίζεται άσχημα.
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Συνέντευξη στην
ΑΡΙΑΝΑ ΧΑΡΙΛΑΟΥ

Στην περαιτέρω ανάπτυξή της στην
κυπριακή αγορά επενδύει η Laiko
Cosmos μέσω των στρατηγικών
της συνεργασιών με διεθνούς φή-
μης προϊόντα που βρίσκονται ήδη
στην εγχώρια βιομηχανία και είναι
γνωστά στο καταναλωτικό κοινό.
Ταυτόχρονα, με ύψιστη προτεραι-
ότητα στην εξυπηρέτηση του Κύ-
πριου καταναλωτή στοχεύει στην
προώθηση περισσότερων τοπικών
προϊόντων, στηρίζοντας την ντόπια
βιομηχανία και δη την οικονομία
της χώρας. Σε συνέντευξή του στην
«Κ», ο γενικός διευθυντής της Laiko
Cosmos Γιώργος Τσακιστός εξέ-

φρασε την ικανοποίησή του, μετά
από τη συνεργασία της εταιρείας
με την Bacardi Limited και William
Grant & Sons, ενώ παράλληλα μί-
λησε και για την συνεργασία με
την εταιρεία Χαραλαμπίδης Κρί-
στης, προωθώντας τον κυπριακό
έτοιμο καφέ ELCAFE στην αγορά.
Αναφέρθηκε δε στις νέες τάσεις
της αγοράς, τονίζοντας πως ο Κύ-
πριος καταναλωτής πλέον είναι
πιο προσεκτικός και γνωρίζει ακρι-
βώς τι προϊόν θα εμπιστευθεί. Ταυ-
τόχρονα, εξέφρασε την άποψη ότι
τα τελευταία χρόνια το καλάθι της
νοικοκυράς βελτιώνεται αργά αλλά
σταθερά, ενώ ανέφερε πως η εται-
ρεία κατάφερε να ξεπεράσει τις
δυσκολίες της οικονομικής κρίσης,
λόγω του ότι έχει στο χαρτοφυλάκιό
της μεγάλη γκάμα προϊόντων, τα
οποία κυριαρχούν στις κατηγορίες
τους. Παράλληλα αναφέρθηκε και
στο προσωπικό αλλά και στα διευ-
θυντικά στελέχη που βοήθησαν
στο μέγιστο τις προσπάθειες της
εταιρίας. 

–Η εταιρεία παρέχεικαι προωθεί
μερικές από τις πιο δημοφιλείς
διεθνείς μάρκες φαγητών και
ποτών, δίνοντας πλεονεκτήματα
τόσο στον τομέα των σχέσεων
με τους πελάτες, όσο και με τους
καταναλωτές. Με αυτά τα δε-
δομένα, τα νέα προϊόντα που

εντάσσονται στο χαρτοφυλάκιο
της Laiko Cosmos είναι πιο εύ-
κολο να εδραιωθούν στην αγο-
ρά;

–Η Laiko Cosmos από την ημέρα
που ιδρύθηκε στοχεύει στην εξυ-
πηρέτηση της κυπριακής αγοράς,
με τον καλύτερο δυνατό τρόπο,
προωθώντας ποιοτικά προϊόντα.
Από την πρώτη ημέρα λειτουργίας
της εταιρείας, προσπαθούμε να
βελτιωνόμαστε και μέσα σε αυτό
το πλαίσιο προσπαθούμε συνεχώς
να κτίζουμε νέες στρατηγικές συ-
νεργασίες είτε με παγκοσμίου φή-
μης προϊόντα είτε με τοπικά προ-
ϊόντα. Τους τελευταίους μήνες εί-
χαμε τη χαρά να συνάψουμε συ-
νεργασία με τις παγκοσμίου φήμης
εταιρείες Bacardi Limited και Wil-
liam Grant & Sons, προσθέτοντας
στο χαρτοφυλάκιό μας, προϊόντα
που βρίσκονται ήδη στη διεθνή
βιομηχανία εδώ και χρόνια και είναι
γνωστά στο καταναλωτικό κοινό.
Η συνεργασία με αυτές τις δύο
εταιρείες εμπλουτίζουν τη δυναμική
της εταιρείας, αφού έχουν ήδη αρ-
κετές πωλήσεις στον τομέα των
αλκοολούχων ποτών, ενώ παράλ-
ληλα επενδύουμε στην περαιτέρω
ανάπτυξή τους. Αυτή η συνεργασία
προέκυψε μετά από προσέγγιση
των δύο αυτών εταιρειών με τη
Laiko Cosmos, καθώς αναγνώρισαν
ότι η εταιρεία μας έχει την εμπειρία

και την τεχνογνωσία να αναλάβει
με τον καλύτερο δυνατό τρόπο την
προώθησή τους στην αγορά. Πραγ-
ματικά νιώθουμε πολύ χαρούμενοι
που έχουμε στο χαρτοφυλάκιό μας
τέτοιου είδους προϊόντα και η αγο-
ρά μας αγκαλιάζει με την ίδια ζέση
όπως και προηγουμένως. Γενικά η
φιλοσοφία της Laiko Cosmos στη-
ρίζεται στη μεγαλύτερη ανάπτυξη
των προϊόντων που διαθέτει, αξιο-
λογώντας βεβαίως οποιαδήποτε
ευκαιρία βρεθεί για τη σύναψη
νέων συνεργασιών, βαδίζοντας με
σταθερά βήματα. Τα προϊόντα που
προωθούμε και οι συνεργασίες που
συνάπτουμε είναι υψίστης σημα-
σίας για εμάς, για αυτό έχουμε πάν-
τα τα μάτια μας ανοικτά και παρα-
κολουθούμε ανελλιπώς τα νέα δε-
δομένα, αξιολογώντας όλες τις πα-
ραμέτρους. Οι κινήσεις που κάνου-
με είναι μετρημένες και η γκάμα
προϊόντων που διαθέτουμε, εξυ-
πηρετώντας σχεδόν όλα τα κανάλια
της αγοράς, μας δίνει τη δυνατό-
τητα να συνάψουμε συνεργασίες
με οποιοδήποτε καταναλωτικό προ-
ϊόν, που αφορά γνωστές μάρκες
φαγητών και ποτών της διεθνούς
και της ντόπιας αγοράς. 
–Η προώθηση των τοπικών προ-
ϊόντων θα φέρει ανάπτυξη τόσο
στην εταιρεία όσο και στην κυ-
πριακή οικονομία;

–Στη φιλοσοφία της εταιρείας

εμπίπτει και η στρατηγική της προ-
ώθησης τοπικών ποιοτικών προ-
ϊόντων, διότι θεωρούμε ότι η στή-
ριξη της ντόπιας βιομηχανίας θα
επιφέρει ανάπτυξη στην οικονομία
της χώρας. Στο χαρτοφυλάκιο της
εταιρείας βρίσκονται αρκετά κυ-
πριακά προϊόντα που κυριαρχούν
στις κατηγορίες τους. Παραδείγ-
ματος χάριν, ο Καφές του Λαϊκού
, τα Πατατάκια GOLDIES, η Zιβανία
της ΛΟΕΛ, τα Κρασιά ΛΟΕΛ αλλά
και το Μέλι «Όρος Μαχαιρά» είναι
εξαιρετικής ποιότητας προϊόντα
που φέρνουν έσοδά στην εγχώρια
βιομηχανία, εξυπηρετώντας ταυ-
τόχρονα τους καταναλωτές. 
–Ποια είναι τα μελλοντικά στρα-
τηγικά σχέδια της εταιρείας; 

–Έχουμε πολλά πλάνα μπροστά
μας, αλλά το πιο σημαντικό για
εμάς είναι συνεχώς να βελτιωνό-
μαστε σαν εταιρεία, δηλαδή να
εξυπηρετούμε σωστά την αγορά
μέσω του καλά εκπαιδευμένου προ-
σωπικού μας, το οποίο να έχει τη
δυνατότητα να εμπορεύεται, να
πωλεί και να διανέμει αποτελεσμα-
τικά τα προϊόντα μας. Εξυπηρε-
τούμε πάνω από 4000 διαφορετι-
κούς πελάτες σε όλα τα σχετικά
κανάλια σε όλη την Κύπρο, ενώ η
κάθε συνεργασία που συνάπτεται
γίνεται μετά από εκτεταμένες αξιο-
λογήσεις όλης της ομάδας. 
–Ποιες είναι οι νέες τάσεις στην

κυπριακή αγορά και πώς προ-
σαρμόζεται η Laiko Cosmos,
ώστε να εξυπηρετήσει περισ-
σότερο τους Κύπριους κατανα-
λωτές;

–Το γεγονός ότι υπάρχουν νέες
τάσεις στην αγορά δεν μπορεί κα-
νείς να το αμφισβητήσει. Αυτό κα-
ταδεικνύεται και μέσα από τις έρευ-
νες που γίνονται ανά το παγκόσμιο
αλλά και πιο συγκεκριμένα για την
εγχώρια αγορά. Υπάρχει επίσης το
φαινόμενο της αλλαγής αντιπρο-
σωπιών σε παγκόσμιο επίπεδο και
δη στην Κύπρο. Οι συνήθειες του
καταναλωτή αλλάζουν και ακριβώς
σε αυτό το πλαίσιο δουλεύουμε πο-
λύ μεθοδικά για να καλύψουμε τις
όποιες ανάγκες. Το τελευταίο διά-
στημα, οι Κύπριοι στράφηκαν στα
premium ποτά, στο ακριβό ουίσκι,
στο τζίν, στο ρούμι και στα κοκτέιλ.
Είμαστε πραγματικά πολύ χαρού-
μενοι που έχουμε στο χαρτοφυλά-
κιό μας προϊόντα που ανταποκρί-
νονται σε αυτές τις τάσεις και κυ-
ριαρχούν στις κατηγορίες τους. Για
παράδειγμα διαθέτουμε το ουίσκι
GLENFIDDICH, το τζιν HENDRICKS,
την βότκα GREY GOOSE, το ρούμι
BACARDI, καθώς και αρκετά άλλα
με τα οποία ο καταναλωτής μπορεί
να δημιουργήσει κοκτέιλ. Πιστεύω
ότι θα υπάρξουν αλλαγές στην αγο-
ρά και οι αντιπροσωπείες θα συγ-
κεντρώνονται σε πολύ λίγα χέρια
λόγω του ότι η Κύπρος είναι μια
μικρή αγορά. Επίσης, στην κατη-
γορία των τροφίμων, οι νέες τάσεις
δείχνουν τη στροφή των κατανα-
λωτών προς την υγιεινή διατροφή
και δη προς τα υγιεινά προϊόντα.
Αυτό επιβεβαιώνεται και από τα
στοιχεία που έχουμε ενώπιον μας
από τις πωλήσεις της μαύρης σο-
κολάτας ΙΟΝ και της ΙΟΝ με στέβια,
αλλά και από τις μπάρες NATURE
VALLEY. Επιπρόσθετα, βλέπουμε
μια στροφή προς το ανθρακούχο
νερό και είμαστε πολύ χαρούμενοι
που διαθέτουμε στην κυπριακή
αγορά το PERRIER. Ταυτόχρονα
δεν μπορούμε να παραβλέψουμε
το γεγονός ότι ο Κύπριος κατανα-
λωτής, μετά την οικονομική κρίση,
άρχισε να κάνει την έρευνά του
και να μελετά τα προϊόντα που αγο-
ράζει. Οι τάσεις αυτές μελετώνται
από όλη την ομάδα της εταιρείας
και με προσεκτικές ενέργειες επεν-
δύει σε προϊόντα που θα εξυπηρε-
τήσουν το εγχώριο καταναλωτικό
κοινό. 
–Θεωρείτε ότι το καλάθι της νοι-
κοκυράς έχει ενδυναμωθεί και
μετά την άμβλυνση της οικονο-
μικής κρίσης, ανακάμπτειη αγο-
ραστική δύναμη του κοινού;

–Σίγουρα δεν υπάρχει επιχεί-
ρηση ή νοικοκυριό που δεν έχει
επηρεαστεί από την οικονομική
κρίση, η οποία έφερε αρκετές αρ-
νητικές συνέπειες σε όλα τα επί-
πεδα. Η Laiko Cosmos δημιουργή-

θηκε λίγους μήνες πριν καταρρεύ-
σει το χρηματοοικονομικό μας σύ-
στημα, ωστόσο καταφέραμε με
συγκροτημένες και συγκεκριμένες
προσπάθειες να ξεπεράσουμε την
κρίση. Αξίζει να αναφερθεί πως τό-
σο το προσωπικό όσο και τα διευ-
θυντικά μας στελέχη έχουν συμ-
βάλει στο μέγιστο, ώστε να αντι-
μετωπίσουμε με σύνεση την κρίση.
Επιπρόσθετα, καταφέραμε να ξε-
περάσουμε τις δυσκολίες, λόγω
του ότι έχουμε στο χαρτοφυλάκιό
μας μεγάλη γκάμα προϊόντων, τα
οποία κυριαρχούν στις κατηγορίες
τους. Τα τελευταία χρόνια το καλάθι
της νοικοκυράς βελτιώθηκε, ωστό-
σο αυτό γίνεται με αργά βήματα.
Ο καταναλωτής για αρκετούς λό-
γους είναι πιο προσεκτικός και πλέ-
ον γνωρίζει πολύ καλά πώς θα κι-
νηθεί στην αγορά. Κοιτάζει και την
ποιότητα αλλά και την τιμή του
προϊόντος που θα αγοράσει. Από
τα στοιχεία που έχουμε ενώπιόν
μας, είμαστε αισιόδοξοι ότι μελ-
λοντικά η αγορά θα βελτιώνεται. 
–Μιλήστε μας για τον έτοιμο
καφέ EL CAFE και για τη συνερ-
γασία σας με την εταιρεία Χα-
ραλαμπίδης Κρίστης. Η αγορά
του καφέ στην Κύπρο έχει με-
γαλώσει με την αγορά έτοιμου
καφέ. Πώς βλέπετε το μέλλον;

–Το EL CAFE είναι ένας έτοιμος
παγωμένος καφές, που έχει αγα-
πηθεί και αποκτήσει το δικό του
μοναδικό κοινό. Είναι ένα δημι-
ούργημα του Ομίλου Λαϊκού, ο
οποίος έχει την εμπειρία και την
τεχνογνωσία για την εξαιρετική
ποιότητα καφέ που προσφέρει και
σε συνεργασία με την εταιρεία Χα-
ραλαμπίδης Κρίστης, η οποία έχει
την απαραίτητη γνώση στο γάλα,
μας δίνει τη δυνατότητα να το
εδραιώσουμε στην αγορά. Η συ-
νεργασία μας με αυτές τις δύο εται-
ρείες είναι άψογη και είμαστε πολύ
ευχαριστημένοι που αναπτύσσουμε
το συγκεκριμένο προϊόν στην αγο-
ρά. Πολύ πρόσφατα έχουμε ανα-
πτύξει ακόμα δύο γεύσεις, την γεύ-
ση Kαπουτσίνο και καφέ με ζάχαρη
χωρίς γάλα και είμαστε σίγουροι
ότι οι γεύσεις αυτές θα αγαπηθούν
από τους Κύπριους καταναλωτές.
Η πρωτοβουλία αυτή πηγάζει μετά
από πολλές μελέτες και διάφορες
μετρήσεις, δοκιμές και αξιολογήσεις
που διήρκησαν ενάμιση χρόνο. 
–Τι συμβουλή θα δίνατε σε
όσους επιχειρούν να αναπτυχ-
θούν σε αυτούς τους τομείς;

–Αυτό που θα συμβούλευα κά-
ποιον που θέλει να δοκιμάσει τη
τύχη του σε αυτόν τον τομέα είναι
πρώτιστα να έχει πίστη στον εαυτό
του και να αγαπά αυτό που κάνει.
Ωστόσο, θα πρέπει πάντα να έχει
υπόψη του ότι ο καταναλωτής είναι
το κριτήριο που θα τον απογειώσει.
Για εμάς, ο καταναλωτής, παίζει
κυρίαρχο ρόλο.

Επενδύει δυναμικά στις νέες τάσεις αγοράς 
Ο γενικός διευθυντής της Laiko Cosmos Γ. Τσακιστός μιλάει για τις στρατηγικές συνεργασίες και τα μελλοντικά σχέδια

<<<<<<<

«Στη φιλοσοφία της
εταιρείας εμπίπτει και 
η στρατηγική της 
προώθησης τοπικών
ποιοτικών προϊόντων,
διότι θεωρούμε ότι η
στήριξη της ντόπιας βιο-
μηχανίας θα επιφέρει
ανάπτυξη στην οικονο-
μία της χώρας». «Οι συνήθειες του καταναλωτή αλλάζουν και ακριβώς σε αυτό το πλαίσιο δουλεύουμε πολύ μεθοδικά για να καλύ-

ψουμε τις όποιες ανάγκες».

Παρόλο που ο βαθμός εμπιστοσύνης
προς τους διάφορους θεσμούς κυ-
μαίνεται σε σχετικά χαμηλά επί-
πεδα (κοντά στο μέτριο), το ευρύ
κοινό φαίνεται να εμπιστεύεται
ελαφρώς περισσότερο τους θεσμούς
της Εκκλησίας, του στρατού και
της δημόσιας εκπαίδευσης. Αυτό
προκύπτει από την έρευνα της
CMRC Cypronetwork Ltd, αναφο-
ρικά με την έρευνα αγοράς, μεταξύ
των επιχειρήσεων και του κοινού
για την εμπιστοσύνη στους θε-
σμούς της Κύπρου. Σημειώνεται
ότι η τάση δεν διαφοροποιείται
σημαντικά σε σχέση με τον επι-
χειρηματικό κόσμο, ο οποίος εμ-
πιστεύεται επιπρόσθετα και την
Αστυνομία. Οι δύο θεσμοί που κοινό
και επιχειρήσεις δεν εμπιστεύονται
είναι τα πολιτικά κόμματα και η
Βουλή των Αντιπροσώπων. Σε σχέ-
ση με το νομοθετικό σύστημα και
τη δικαιοσύνη, οι απόψεις συγκλί-
νουν μεταξύ επιχειρήσεων και κοι-
νού με τον μέσο όρο να έχει προσ-
διοριστεί σύμφωνα με τα αποτε-
λέσματα της έρευνας στις 2,6 μο-
νάδες.

Σε σχέση με την αποδοτικότητα

και αποτελεσματικότητα των δια-
φόρων θεσμών, οι απόψεις των δύο
υπό διερεύνηση πληθυσμών εξα-
κολουθούν να παραμένουν σταθε-
ρές με Εκκλησία, στρατό, δημόσια
εκπαίδευση και Αστυνομία και τα

οποία να σημειώνουν τις πιο θετικές
εκτιμήσεις. Από την άλλη εξετά-
ζοντας τον βαθμό που η διαφθορά
έχει αγγίξει τους θεσμούς, σύμφωνα
με την έρευνα, εντοπίζονται στην
πρώτη θέση τα πολιτικά κόμματα,

ακολουθούμενα από τη Βουλή των
Αντιπροσώπων και την Αστυνομία.
Σχετικά με τον βαθμό στον οποίο
η διαφθορά έχει αγγίξει διάφορους
θεσμούς, λαμβάνοντας την άποψη
των επιχειρήσεων, ο στρατός και

η δημόσια εκπαίδευση είναι οι δύο
λιγότερα επηρεασμένοι θεσμοί. Τα
ηνία κατέχουν η αστυνομία, οι κρα-
τικές κοινωνικές υπηρεσίες, οι κρα-
τικές υπηρεσίες υγείας, τα ΜΜΕ,
τα πολιτικά κόμματα και η Βουλή
των Αντιπροσώπων. Όσον αφορά
το νομοθετικό σύστημα και τη δι-
καιοσύνη, η άποψη του κοινού φαί-
νεται να είναι ελαφρώς πιο αρνη-
τική αφού κατατάσσει τη δικαιο-
σύνη στην τέταρτη θέση με μέσο
όσο 3,5 μονάδες, σε αντίθεση με
τις επιχειρήσεις που το νομοθετικό
σύστημα εντοπίζεται στην έκτη
θέση. Σημειώνεται πως ο μέσος
όρος αντιστοιχεί σε 2,8 μονάδες. 

Γενικότερα οι επιχειρήσεις της

Κύπρου έχουν συγκριτικά πιο θε-
τική εκτίμηση για τη δικαστική
εξουσία σε σχέση με το ευρύ κοινό.
Παρόλα αυτά οι μέσοι όροι αξιο-
λόγησης δεν ξεπερνούν το 3,2 στην
περίπτωση του επιχειρηματικού
κόσμου και το 2,8 στην περίπτωση
του κοινού. Πιο συγκεκριμένα ο
ψηλότερος μέσος όρος που έχει
καταγραφεί αφορά τη γενική εικό-
να, με την απονομή δικαιοσύνης
και την αντικειμενικότητα των δι-
καστών να έπονται με οριακές δια-
φορές. Σε αυτό που φαίνεται να
υστερεί η δικαστική εξουσία είναι
η ταχύτητα εκδίκασης υποθέσεων
και η γραφειοκρατία όπου ο μέσος
όρος αξιολόγησης περιορίστηκε
σε πολύ χαμηλά επίπεδα. Συγκε-
κριμένα για την αξιολόγηση της
δικαστικής εξουσίας στην Κύπρο
σε διάφορες παραμέτρους για τη
σύνοψη των επιχειρήσεων, η τα-
χύτητα εκδίκασης υποθέσεων έλα-
βε 2,3 μονάδες ανά μέσο όρο, η
γραφειοκρατία 2,1, η αντικειμενι-
κότητα των δικαστών έλαβε 3 μο-
νάδες, ενώ όσον αφορά στην απο-
νομή δικαιοσύνης, σύμφωνα με
την έρευνα έλαβε 3,1 μονάδες.

Δείχνουν εμπιστοσύνη σε Εκκλησία, στρατό και δημόσια εκπαίδευση
Οι δύο θεσμοί που πολίτες και επιχειρήσεις δεν εμπιστεύονται είναι τα πολιτικά κόμματα και η Βουλή

Την έρευνα διεξήγαγε η εταιρεία CMRC CYPRONETWORK LTD, μέλος του ομίλου CYPRONETWORK αναφορικά με τους
θεσμούς στην Κύπρο.

<<<<<<<

Γενικότερα οι επιχειρή-
σεις της Κύπρου έχουν
συγκριτικά πιο θετική
εκτίμηση για τη δικαστι-
κή εξουσία σε σχέση με
το ευρύ κοινό.
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Της ΑΡΙΑΝΑΣ ΧΑΡΙΛΑΟΥ

Την ώρα που ανυπομονείτε να φτά-
σετε στον προορισμό σας και έχετε
κανονίσει αρκετά πιο νωρίς το τα-
ξίδι που επιθυμείτε, διευθετώντας
εισιτήρια, διαμονή, άδεια από τη
δουλειά, ξαφνικά σας ανακοινώ-
νουν ότι δεν πρόκειται να επιβι-
βαστείτε. Τι θα κάνατε λοιπόν αν
χάνατε το αεροπλάνο σας ή όταν
σας ενημερώνουν ότι θα καθυστε-
ρήσει η πτήση σας; Ή ακόμα χει-
ρότερα, όταν δεν σας επιτρέπει η
αεροπορική εταιρεία να επιβιβα-
στείτε λόγω του ότι η πτήση είναι
πλήρης και δεν μπορείτε να ταξι-
δέψετε; Στα παραπάνω ερωτήματα
οι απαντήσεις βρίσκονται στους

κανονισμούς για τα δικαιώματα
των επιβατών αεροπορικών μετα-
φορών στο Τμήμα Πολιτικής Αε-
ροπορίας. Σύμφωνα με τους κανο-
νισμούς, ο επιβάτης έχει το δικαίω-
μα να διεκδικήσει μέχρι και 600
ευρώ αποζημίωση, ανάλογα με την
απόσταση του προορισμού και τη
διάρκεια καθυστέρησης της πτήσης
ή ακύρωσης ή αν ήταν υπεράριθ-
μός. 

Οι ευρωπαϊκοί κανονισμοί αφο-
ρούν τη θέσπιση κανόνων αποζη-
μίωσης των επιβατών αεροπορικών
μεταφορών και παροχής βοήθειας
σε αυτούς σε περίπτωση άρνησης
επιβίβασης και ματαίωσης ή μεγά-
λης καθυστέρησης της πτήσης.
Τον κανονισμό σχετικά με τα δι-
καιώματα των ατόμων με αναπηρία
και των ατόμων με μειωμένη κι-

νητικότητα όταν ταξιδεύουν αε-
ροπορικώς και τον κανονισμό για
τη σύσταση κοινοτικού καταλόγου
αερομεταφορέων, των οποίων απα-
γορεύεται η λειτουργία στην κοι-
νότητα και ενημέρωση των επιβα-
τών αεροπορικών μεταφορών, σχε-
τικά με την ταυτότητα του πραγ-
ματικού αερομεταφορέα. 

Αξίζει να αναφερθεί ότι οι αερο-
πορικές εταιρείες έχουν την υπο-
χρέωση να έχουν ευδιάκριτα αναρ-
τημένη στον χώρο ελέγχου εισι-
τηρίων (check in) γνωστοποίηση
που να αναφέρει ότι σε περίπτωση
οποιονδήποτε προβλημάτων, οι
επιβάτες έχουν το δυνατότητα να
ζητήσουν να τους δοθεί το κείμενο
με τα δικαιώματά τους. Επίσης, οι
εταιρείες πρέπει να παρέχουν σε
κάθε επηρεαζόμενο επιβάτη γρα-
πτή γνωστοποίηση των δικαιωμά-
των του και τη δυνατότητα υπο-
βολής καταγγελίας. 

Δικαιώματα
Στις περιπτώσεις που η προγραμ-

ματισμένη πτήση έχει καθυστε-
ρήσει πέραν των τριών ωρών και
άνω, ο επιβάτης δικαιούται απο-
ζημίωση μεταξύ €125-€600, εάν
αποδειχτεί ότι η καθυστέρηση οφει-
λόταν στον αερομεταφορέα και όχι
σε κάποια εξαιρετική περίσταση
όπως π.χ. καιρικές συνθήκες, ηφαι-
στειακή τέφρα, τεχνικά προβλή-
ματα που δεν ήταν προβλέψιμα.
Σε αυτή την περίπτωση, η αποζη-
μίωση είναι 250 ευρώ για απόσταση
1.500 χλμ, ή λιγότερο, 400 ευρώ
για απόσταση 1.500-3.500 χλμ. και
600 ευρώ για απόσταση 3.500 χλμ.
ή περισσότερο. Επιπρόσθετα, όταν
η προγραμματισμένη πτήση έχει
καθυστερήσει πέραν των δύο ωρών,
ο επηρεαζόμενος επιβάτης δικαιού-
ται φροντίδα από την αεροπορική
εταιρεία. 

Δικαιούται, δηλαδή, γεύματα και
ροφήματα, αναλόγως του χρόνου
αναμονής, διανυκτέρευση σε ξε-
νοδοχείο, στις περιπτώσεις που εί-
ναι αναγκαία η παραμονή του για
μια ή και περισσότερες νύκτες, με-
ταφορά μεταξύ αερολιμένα και κα-
ταλύματος και δυνατότητα πραγ-
ματοποίησης δύο τηλεφωνημάτων
ή τέλεξ ή φαξ μηνυμάτων ηλεκτρο-
νικού ταχυδρομείου. Όταν μια πτή-

ση ακυρωθεί, ο επιβάτης επίσης
δικαιούται φροντίδα από την αε-
ροπορική εταιρεία, όπως στις πε-
ριπτώσεις καθυστέρησης των πτή-
σεων, ενώ έχει το δικαίωμα απο-
ζημίωσης μεταξύ €125 και €600,
εκτός εάν έχει ενημερωθεί για τη
ματαίωση εγκαίρως (μέχρι δύο
εβδομάδες προηγουμένως) ή εάν
συντρέχουν εξαιρετικές περιστά-
σεις. Παράλληλα, δικαιούται επι-
στροφή της αξίας του εισιτηρίου
εντός 7 ημερών. 

Όσον αφορά την περίπτωση,
στην οποία η αεροπορική εταιρεία
αρνηθεί την επιβίβαση ατόμων
στην πτήση, ο επιβάτης δικαιούται
φροντίδα και την επιστροφή της
αξίας του εισιτηρίου εντός 7 ημερών
για το κομμάτι που δεν χρησιμο-
ποίησε ή πτήση επιστροφής προς
το αρχικό σημείο αναχώρησης ή
μεταφορά στον τελικό προορισμό,
ενώ παράλληλα δικαιούται αποζη-
μίωση μεταξύ €125 και €600, όπως
και στις προηγούμενες περιπτώσεις.
Αντίθετα, εάν υπάρχουν σοβαροί
λόγοι για να μην επιτραπεί στον
επιβάτη η επιβίβαση, όπως λόγοι
υγείας, ασφάλειας, έλλειψη επαρ-
κών αεροπορικών εγγράφων, άφιξη
του επιβάτη στο check-in το λιγό-
τερο 45 λεπτά από την προγραμ-
ματισμένη ώρα αναχώρησης της
πτήσης, ο επιβάτης δεν δικαιούται
καμία αποζημίωση. 

Στο ενδεχόμενο όπου η απο-
σκευή του επιβάτη έχει χαθεί, κα-
ταστραφεί ή καθυστερήσει, ο επι-
βάτης έχει το δικαίωμα να πάρει
αποζημίωση μέχρι και 1200 ευρώ
από την αεροπορική εταιρεία, ενώ
αντίθετα όταν η αεροπορική εται-
ρεία αποδείξει έχει λάβει όλα τα
απαραίτητα μέτρα για να το απο-
φύγει, δεν φέρει καμία ευθύνη.
Εάν η αποσκευή έχει καταστραφεί
ή φθαρεί, ο επιβάτης θα πρέπει να
υποβάλει το παράπονό του μέσα
σε 7 ημέρες από την παραλαβή της
αποσκευής και μέσα σε 21 ημέρες
για την καθυστέρηση των απο-
σκευών.

Για ΑμεΑ
Βάσει του ευρωπαϊκού κανονι-

σμού, σχετικά με τα δικαιώματα
των ατόμων με αναπηρία και των
ατόμων με μειωμένη κινητικότητα,
όταν ταξιδεύουν αεροπορικώς, ο
αερομεταφορέας δεν έχει κανένα
δικαιώματα να αρνηθεί σε επιβάτη
την κράτηση θέσης σε πτήση, εκτός
κι αν υπάρχουν λόγοι ασφαλείας.
Ταυτόχρονα, τα άτομα με αναπηρία
ή μειωμένη κινητικότητα δικαιούν-
ται φροντίδα στους αερολιμένες
και στο αεροσκάφος, ενώ είναι προ-
τιμότερο ο αερομεταφορέας να
ενημερωθεί για την ανάγκη αυτής
της φροντίδας τουλάχιστον 48 ώρες
πριν από την καθορισμένη ώρα

αναχώρησης. Σύμφωνα με τον κα-
νονισμό, η φροντίδα αυτή θα προ-
σφέρεται από τον διαχειριστή του
αερολιμένα στον αερολιμένα και
από τον αερομεταφορέα πάνω στο
αεροσκάφος, ενώ σε περίπτωση
άρνησης κράτησης ή επιβίβασης
είτε του ατόμου με μειωμένη κι-
νητικότητα είτε του συνοδού-φρον-

τιστή του, ο αερομεταφορέας υπο-
χρεούται εντός πέντε ημερών να
ενημερώσει γραπτώς τον επιβάτη
για τους λόγους που έγινε αυτό.
Από την πλευρά του, ο επιβάτης
υποχρεούται να βρίσκεται στον
χώρο επιβίβασης εγκαίρως και να
έχει μαζί του όλα τα ταξιδιωτικά
του έγγραφα. 

Οι βιομηχανικές περιοχές αποτελούν
βασικό εργαλείο ανάπτυξης και
αναγκαίο συστατικό της βιομηχα-
νικής πολιτικής του κράτους. Σε
αυτά τα πλαίσια το ΚΕΒΕ συνερ-
γάζεται στενά με το Υπουργείο
Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας
και Τουρισμού με σκοπό τη σωστή
λειτουργία των βιομηχανικών πε-
ριοχών με τρόπο που να εξυπηρε-
τούνται καλύτερα οι βιομηχανίες
και ταυτόχρονα να διασφαλίζεται
η συμμόρφωση με τους κανονι-
σμούς και τη νομοθεσία. Το τελευ-
ταίο διάστημα γίνεται αρκετή συ-
ζήτηση γύρω από τα θέματα δια-
χείρισης των βιομηχανικών περιο-
χών και με αφορμή αυτές τις συ-
ζητήσεις το ΚΕΒΕ, ως η μεγαλύτερη
οργάνωση των κυπριακών επιχει-
ρήσεων, με ιδιαίτερη ευαισθησία
στα θέματα των βιομηχανιών, επι-
θυμεί να σημειώσει τα πιο κάτω
ώστε να υπάρχει ολοκληρωμένη
εικόνα όλων των δεδομένων. Όλες
οι συζητήσεις περιορίζονται δυ-
στυχώς σε μια λογιστική προσέγ-
γιση παραγνωρίζοντας πλήρως
τους στόχους και τους λόγους που

οδήγησαν στη δημιουργία των βιο-
μηχανικών περιοχών, ιδιαίτερα με-
τά το 1974, καθώς και των δυσκο-
λιών που προσφάτως αντιμετώπι-
σαν οι βιομηχανίες ως αποτέλεσμα
της οικονομικής κρίσης.

Οι συμβάσεις μίσθωσης που υπο-
γράφει το κράτος (ο εκμισθωτής)
με τις επιχειρήσεις (οι μισθωτές)
αφορούν την παραχώρηση γης
στους μισθωτές, έναντι ενοικίου,
στην όποια μπορούν να ανεγείρουν
βιομηχανικά και αποθηκευτικά
υποστατικά για χρήσεις που επι-
τρέπονται με βάση τους σχετικούς
κανονισμούς. Σημειώνουμε ότι όλα
τα συμβόλαια στις βιομηχανικές
περιοχές αφορούν μακροχρόνιες
μισθώσεις οι οποίες νόμιμα δίνουν
τη δυνατότητα στους μισθωτές να
πουλήσουν το εμπράγματο δικαίω-
μα ή να υπενοικιάσουν το τεμάχιό
τους στο οποίο έχουν ανεγείρει
υποστατικά με την έγκριση του
αρμόδιου Υπουργείου, όπως προ-
βλέπεται από τον Περί Ακίνητης
Ιδιοκτησίας Νόμο. Οποιαδήποτε
νέα χρήση του βιομηχανικού τε-
μαχίου θα πρέπει να συμπεριλαμ-

βάνεται στις επιτρεπόμενες χρήσεις
εντός των βιομηχανικών περιοχών
και αφού βέβαια δοθεί η απαραί-
τητη έγκριση από το Υπουργείο
Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας
και Τουρισμού.

Είναι τουλάχιστον ατυχής και
παραπλανητική η σύγκριση των
ενοικίων που αναφέρονται στα διά-
φορα δημοσιεύματα, καθώς το ένα
αφορά το μίσθωμα μόνο για τη χρή-
ση γης που καταβάλει ο αρχικός
μισθωτής προς το κράτος ενώ το
άλλο αφορά το ενοίκιο για τη χρήση
των υποστατικών που έχει ανεγείρει
ο επιχειρηματίας με δικά του έξοδα
στο ενοικιαζόμενο τεμάχιο. Στην
πρώτη περίπτωση το κράτος πλη-
ρώνεται για το ενοίκιο του οικο-
πέδου και στη δεύτερη ο επιχει-
ρηματίας πληρώνεται και για το
ενοίκιο του οικοδομήματος (επέν-
δυση) εντός του τεμαχίου. Θεω-
ρούμε ότι στο θέμα αυτό δεν μπορεί
να υπάρξει σύγκριση, αφού το κό-
στος του ενοικίου της οικοδομής
δεν μπορεί και δεν είναι λογικό να
ισούται με το κόστος του ενοικίου
του οικοπέδου.

Επιπρόσθετα, δεν θα πρέπει να
υποβαθμίζεται το γεγονός ότι η
ύπαρξη των βιομηχανικών περιο-
χών δεν οφείλεται μόνο στην πο-
λιτική του κράτους αλλά και στη
διάθεση των βιομηχάνων να πά-
ρουν επιχειρηματικά ρίσκα και να
επενδύσουν τη δεδομένη στιγμή
στα συγκεκριμένα βιομηχανικά τε-
μάχια. Σημειώνεται ότι οι επενδύ-
σεις και αναβαθμίσεις σε εγκατα-
στάσεις και εξοπλισμό είναι συνε-
χείς. Γι’ αυτό και οποιαδήποτε αξία
με την πάροδο του χρόνου έχει δη-
μιουργηθεί, οφείλεται σε μεγάλο
βαθμό στους μισθωτές οι οποίοι
επένδυσαν πολλαπλάσια σε σχέση
με το κράτος.

Τέλος, αναφορικά με τα απλή-
ρωτα ενοίκια, το ΚΕΒΕ έχει κατ’
επανάληψη τονίσει ότι προασπί-
ζεται το επιχειρείν στο πλαίσιο της
νομιμότητας. Αποτελεί, λοιπόν,
πάγια θέση του ΚΕΒΕ ότι δεν μπορεί
να δοθεί κάλυψη σε καμιά επιχεί-
ρηση η οποία εσκεμμένα δεν τηρεί
τις συμβατικές τις υποχρεώσεις
προς το κράτος. Και αυτό γιατί τα
βιομηχανικά τεμάχια είναι πολύ

λίγα και η οποιαδήποτε ανοχή στο
θέμα αυτό στερεί το δικαίωμα σε
άλλες επιχειρήσεις που επιθυμούν
και μπορούν να δραστηριοποι-
ηθούν στις βιομηχανικές περιοχές.
Προς την κατεύθυνση της καλύ-
τερης και εύρυθμης λειτουργίας
του θεσμού των βιομηχανικών πε-
ριοχών το Υπουργείο Ενέργειας,
Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρι-
σμού έχει καταλήξει σε συνεργασία
και με το ΚΕΒΕ σε μια συγκροτη-
μένη και ολοκληρωμένη πολική
που εξορθολογίζει και εκσυγχρο-
νίζει το όλο πλαίσιο για τις βιομη-
χανικές περιοχές. 

Οι κυπριακές βιομηχανίες απο-
τελούν βασικότατο συστατικό της
κυπριακής οικονομίας με επενδύ-
σεις δισεκατομμυρίων ευρώ σε θέ-
ματα υποδομών, κτηριακών εγκα-
ταστάσεων και εξοπλισμού που
έχουν συμβάλει και συνεχίζουν να
συμβάλλουν στην πρόοδο της χώ-
ρας. Αποτελούν σημαντική πηγή
εισροής ξένου συναλλάγματος για
το κράτος, μέσω των εξαγωγών
που πραγματοποιούν ανά το παγ-
κόσμιο, ενώ ακόμη μεγαλύτερη εί-

ναι η συνεισφορά τους στην οικο-
νομία από τα προϊόντα που παρά-
γονται και διατίθενται στην εγχώρια
αγορά για κατανάλωση. Απορρο-
φούν και επεξεργάζονται εγχώριες
πρώτες ύλες και προϊόντα του γε-
ωργοκτηνοτροφικού τομέα ενώ
ιδιαίτερα σημαντική είναι και η
συνεισφορά τους στη δημιουργία
θέσεων εργασίας, αφού στη μετα-
ποιητική βιομηχανία απασχολούν-
ται πέραν των 30.000 ατόμων που
αντιπροσωπεύουν σχεδόν το 8%
του εργατικού δυναμικού της χώ-
ρας.

Με όλα αυτά τα δεδομένα τα ΚΕ-
ΒΕ συνεργάζεται στενά με όλους
τους φορείς του κράτους που εμ-
πλέκονται σε θέματα βιομηχανικής
παραγωγής με στόχο τη μεγαλύτερη
δυνατή διευκόλυνση και απλοποί-
ηση του περιβάλλοντος στο οποίο
δραστηριοποιούνται, πάντοτε μέσα
στα πλαίσια της νομιμότητας και
της τήρησης των σχετικών νομο-
θεσιών. 

Ο κ. Μάριος Τσιακκής, είναι γενικός
γραμματέας του ΚΕΒΕ.

Η σημασία των βιομηχανικών περιοχών
A N A Λ Υ Σ Η  Του ΜΑΡΙΟΥ ΤΣΙΑΚΚΗ

Αποζημιώσεις
καθυστέρησης
πτήσης έως
και 600 ευρώ
Τα δικαιώματα επιβατών διαμορφώνονται
ανάλογα με την απόσταση και τη διάρκεια 

Οι αεροπορικές εταιρείες πρέπει να παρέχουν σε κάθε επηρεαζόμενο επιβάτη γραπτή γνωστοποίηση των δικαιωμάτων του και τη δυνατότητα υποβολής κα-
ταγγελίας. 

<<<<<<<

Για καθυστέρηση 
τριών ωρών και άνω 
η αποζημίωση είναι 
250 ευρώ για απόσταση
1.500 χλμ., ή λιγότερο,
400 ευρώ για απόσταση
1.500-3.500 χλμ. 
και 600 ευρώ για από-
σταση 3.500 χλμ. 
ή περισσότερο.

Οι επιβάτες για οποιοδήποτε πρό-
βλημα πρόκειται να αντιμετωπί-
σουν μπορούν να επικοινωνήσουν
αμέσως με τον εκπρόσωπο της
αεροπορικής εταιρείας, ενώ στην
περίπτωση που η αεροπορική
εταιρεία εξακολουθεί να μην εκ-
πληρώνει τις υποχρεώσεις της, τό-
τε οι επιβάτες μπορούν να αποτα-
θούν είτε στον Κυπριακό Σύνδε-
σμο Καταναλωτή είτε στην Υπηρε-
σία της Πολιτικής Αεροπορίας, εάν
πιστεύουν βεβαίως ότι δεν τηρή-
θηκε η νομοθεσία. Στις περιπτώ-
σεις δε, όπου οι επιβάτες έχουν
επιβαρυνθεί από άρνηση επιβίβα-
σης, ακύρωση ή μεγάλη καθυστέ-
ρηση και η αεροπορική εταιρεία
δεν σέβεται τα δικαιώματά τους,
τότε επίσης μπορούν να παραπο-
νεθούν στο Τμήμα Πολιτικής Αε-
ροπορίας. Επιπρόσθετα, οι επιβά-

τες έχουν το δικαίωμα να εξετά-
σουν το ενδεχόμενο άσκησης
ιδιωτικής αγωγής στο δικαστήριο
όταν υποστούν ζημία από την μη
τήρηση της κοινοτικής νομοθε-
σίας. 
Ταυτόχρονα, σύμφωνα με τους κα-
νονισμούς, οι επιβάτες έχουν το
δικαίωμα να πληροφορούνται για
την αλλαγή στην ταυτότητα του
αερομεταφορέα και αυτό πρέπει
να γίνεται το αργότερο, κατά τον
έλεγχο των εισιτηρίων ή κατά την
επιβίβαση, ενώ σε περίπτωση
όπου η κράτηση του επιβάτη έχει
γίνει σε πτήση με αερομεταφο-
ρέα που έχει εκ παραδρομής πε-
ριληφθεί στη μαύρη λίστα, με
αποτέλεσμα την ακύρωση της
πτήσης, ο επιβάτης έχει το δικαίω-
μα να ζητήσει αποζημίωση ή να
μεταφερθεί με άλλη πτήση. 

Αίτηση αποζημίωσης  από επιβάτες
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Tου ΓΙΑΝΝΗ ΠΑΠΑΔΟΓΙΑΝΝΗ

Μέχρι το τέλος του έτους θα πραγ-
ματοποιηθεί η πώληση της θυ-
γατρικής του oμίλου Eurobank
στη Ρουμανία, Bancpost, με την
οποία ολοκληρώνεται το πρό-
γραμμα αναδιάρθρωσης των δρα-
στηριοτήτων του ομίλου στο εξω-
τερικό.

Η Eurobank θα διατηρήσει ισχυ-
ρή παρουσία σε Βουλγαρία, Κύ-
προ, Σερβία, Λουξεμβούργο, με
τις αγορές της Κύπρου και της
Βουλγαρίας να αποτελούν την
αιχμή. Συνολικά το ενεργητικό
του ομίλου στο εξωτερικό (χωρίς
τη Ρουμανία) ανέρχεται στα 10,2
δισ. ευρώ, τα δάνεια στα 4,4 δισ.
ευρώ, οι καταθέσεις στα 7,9 εκατ.
ευρώ, ενώ το δίκτυο καταστημά-
των φτάνει τα 235 σημεία. 

Σε ό,τι αφορά τη Ρουμανία, η
Bancpost διαθέτει ενεργητικό 3,4
δισ. ευρώ και 174 καταστήματα,
στόχος της διοίκησης της Euro-
bank είναι η πώληση να ολοκλη-
ρωθεί μέχρι το τέλος του έτους,
ενώ μεταξύ των εναλλακτικών
που εξετάζονται είναι η διατήρηση
ενός σημαντικού πακέτου μετο-
χών 10% με 15% της ρουμανικής
τράπεζας.

Τόσο στην Κύπρο, η Eurobank
Cyprus, όσο και στη Βουλγαρία,
η Postbank είναι συστημικές τρά-
πεζες και περιλαμβάνονται μεταξύ
των 10 μεγαλύτερων κάθε χώρας.
Ειδικά στην περίπτωση της Βουλ-
γαρίας, η Eurobank θα είναι η μό-

νη εγχώρια τράπεζα με παρουσία
στη χώρα, ενώ στο πλαίσιο της
ενίσχυσης της παρουσίας της
προχώρησε στη δημιουργία ειδι-
κού γραφείου –International Gre-
ek Desk– προκειμένου να καλύ-
πτει όλες τις επιχειρηματικές
ανάγκες. Σε ό,τι αφορά την Κύπρο,
η Eurobank διαθέτει οκτώ κατα-
στήματα και δραστηριοποιείται

κυρίως στον τομέα των επιχειρή-
σεων καθώς και στη διαχείριση
περιουσιακών στοιχείων μεγάλων
ιδιωτών. Το 2016 έκλεισε για την
κυπριακή τράπεζα με κέρδη μετά
από φόρους 38,1 εκατ. ευρώ, ο
δείκτης κεφαλαιακής επάρκειας
(CET1) διαμορφώθηκε στο 28,3%,
ενώ ο δείκτης των μη εξυπηρε-
τούμενων δανείων ανήλθε στο
6,9%. Στη Σερβία, η θυγατρική
είναι πιο μικρή (1,3 δισ. ενεργη-
τικό, 800 εκατ. καταθέσεις και 80
καταστήματα) και σε δεύτερο χρό-
νο θα επανεξεταστεί η στρατηγική
στη χώρα.

Το 2014 ήταν η πιο κρίσιμη

χρονιά στην υλοποίηση του προ-
γράμματος αναδιάρθρωσης των
διεθνών δραστηριοτήτων του ομί-
λου: προχώρησε σε μεγάλες προ-
βλέψεις, αντιμετωπίζοντας τα
«κόκκινα» δάνεια, σε μείωση του
αριθμού των καταστημάτων με
αύξηση των ηλεκτρονικών υπη-
ρεσιών, σε μείωση του προσωπι-
κού μέσω προγραμμάτων εθελου-
σίας εξόδου και γενικότερα πε-
ριστολή δαπανών σε όλα τα επί-
πεδα. 

Οι ενέργειες αυτές είχαν ση-
μαντικά αποτελέσματα και το
2015, μια εξαιρετικά δύσκολη χρο-
νιά για την ελληνική οικονομία,
οι διεθνείς δραστηριότητες συ-
νέβαλαν με 68 εκατ. ευρώ στην
κερδοφορία του ομίλου. Το 2016
προχώρησε στην πώληση της θυ-
γατρικής Universal Bank στην
Ουκρανία και στην περαιτέρω
ενίσχυση της παρουσίας του ομί-
λου στη Βουλγαρία.

Ο κ. Σταύρος Ιωάννου, ανα-
πληρωτής διευθύνων σύμβουλος
της Eurobank, μιλώντας στην
«Κ» σημειώνει ότι η Eurobank
όπως και οι άλλες μεγάλες ελλη-
νικές τράπεζες είχαν μια ιδιαίτερα
επιτυχημένη διεθνή δραστηριό-
τητα τα προηγούμενα χρόνια, η
οποία ωστόσο επηρεάστηκε από
τη βαθιά κρίση που υπέστη η χώ-
ρα και το τραπεζικό σύστημα.
«Ως αποτέλεσμα, είναι γνωστό
ότι οι συστημικές τράπεζες της
χώρας μας έχουν δεσμευθεί να
υλοποιήσουν πλάνα αναδιάρ-

θρωσης που περιλαμβάνουν και
τις διεθνείς τους δραστηριότητες
και επηρεάζουν την παρουσία
τους στις αγορές του εξωτερικού,
δυστυχώς σε μια συγκυρία που
οι αγορές αυτές και οικονομίες
των χωρών ανακάμπτουν». Η Eu-
robank», σημειώνει ο κ. Ιωάννου,
«έχει υλοποιήσει το μεγαλύτερο
μέρος των απαιτούμενων ενερ-
γειών του προγράμματος ανα-
διάρθρωσης σύμφωνα με τις δε-
σμεύσεις που είχαμε αναλάβει.
Πλέον οι αγορές στις οποίες δί-
νουμε έμφαση είναι της Βουλγα-

ρίας και της Κύπρου και η καλή
πορεία των τραπεζών μας εκεί
δημιουργεί σημαντικό πλεονέ-
κτημα για τον όμιλό μας και τη
μετέπειτα εξέλιξη και πορεία του.
Είναι ιδιαίτερα σημαντικό το γε-
γονός πως το 2016 η τράπεζα
επέστρεψε στην κερδοφορία για
πρώτη φορά μετά το 2011 και οι
διεθνείς μας δραστηριότητες
απέδωσαν τα μισά περίπου από
τα συνολικά κέρδη της προηγού-
μενης χρονιάς».

Jpapadogiannis@gmail.com

Κύπρος, Βουλγαρία
βασικές αγορές για τη
Eurobank στο εξωτερικό
Εως τέλος του 2017 θα ολοκληρωθεί η πώληση 
της θυγατρικής του ομίλου στη Ρουμανία, Bancpost

<<<<<<

Συνολικά το 
ενεργητικό του 
ομίλου στο εξωτερικό 
(χωρίς τη Ρουμανία)
ανέρχεται στα 
10,2 δισ.

Στο ράφι 
το αίτημα για
Συμβούλους
Εσβησε η Μονάδα
Αποκρατικοποιήσεων
Μέχρι τέλος Σεπτεμβρίου θα συνε-
χίσουν να ασκούν τα καθήκοντά τους
οι τρεις εναπομείναντες εμπειρογνώ-
μονες που στελεχώνουν τη Μονάδα
Αποκρατικοποιήσεων, το έργο μιας
Μονάδας η οποία έχει να επιδείξει
ως επιτυχές έργο μόνο τη μακροχρό-
νια μίσθωση του σήματος των Κυ-
πριακών Αερογραμμών από τη δη-
μιουργία της, το 2014. 

Την Παρασκευή, στην τελευταία
Ολομέλεια της Βουλής των Αντιπρο-
σώπων πριν από
το κλείσιμό της για
τις θερινές διακο-
πές, λήφθηκε η
απόφαση και
«έκλεισαν οι βου-
λευτές τους διακό-
πτες της, έπειτα
από πρόταση του
ΑΚΕΛ. 

Με 26 ψήφους
υπέρ και 24 εναν-
τίον, η Ολομέλεια της Βουλής κα-
τήργησε τη μονάδα αποκρατικοποι-
ήσεων, ενώ η κοινή πρόταση νόμου
του ΔΗΣΥ - ΔΗΚΟ για μετονομασία
της Μονάδας Αποκρατικοποιήσεων
σε Μονάδα Αξιοποίησης της Κρατι-
κής Περιουσίας, μπήκε στο περιθώ-
ριο.

Με αυτή την εξέλιξη, παράλληλα,
μπαίνει στο ράφι και το αίτημα για
αποδέσμευση του κονδυλίου ύψους
53,5 χιλιάδων ευρώ, για την πληρωμή
των τριών συμβούλων, εάν και εφό-
σον παρείχαν τις υπηρεσίες τους για
το τελευταίο τρίμηνο του έτους. 

Νομικό πρόβλημα δεν θα υπάρξει,
διότι τα συμβόλαιά τους λήγουν στις
30 Σεπτεμβρίου και το κράτος δεν
θα χρειαστεί να καταβάλει χρήματα
για «σπάσιμο» συμβολαίων.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΡΟΥΓΚΑΛΑΣ

<<<<<<<

Μέχρι 30
Σεπτεμ-
βρίου θα
ασκεί τα
καθήκον-
τά της.
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Λουκέτο σε 140 καταστήματα για
μη έκδοση αποδείξεων έχουν επι-
βληθεί μέχρι σήμερα. Μεταξύ των
επιχειρήσεων που κατέβασαν ρο-
λά, είναι οι ακόλουθες:
• Σε φούρνο στη Νάξο, ελεγκτές
«μεταμφιεσμένοι σε τουρίστες δια-
πίστωσαν ότι οι αποδείξεις ήταν
άγνωστη λέξη. Επιβλήθηκε η ποινή
του κλεισίματος για 48 ώρες.
• Σε μπαρ στο Πόρτο Χέλι δια-
πιστώθηκε η μη έκδοση 60 απο-
δείξεων.

• Στην Ιο σε ταβέρνα διαπιστώ-
θηκε η μη έκδοση 13 αποδείξεων.
• Σε επιχείρηση ενοικιαζόμενων
αυτοκινήτων στη Νάξο διαπιστώ-
θηκε η μη έκδοση 120 αποδείξεων
και σε αντίστοιχη επιχείρηση στη
Μύκονο βρέθηκαν 38 αποδείξεις
που δεν εκδόθηκαν.

Πρόστιμα
• Σε μπαρ-ρεστοράν στις Σπέτσες,
διαπιστώθηκε ότι δεν είχαν κοπεί
136 αποδείξεις, αξίας 9.000 ευρώ.

Το κατάστημα  θα κλείσει από την
Πέμπτη έως το Σάββατο.
• Μπιτς-μπαρ στη Σαντορίνη, δια-
πιστώθηκε ότι δεν είχε κόψει 37
αποδείξεις.
• Ταβέρνα στον Αγ. Προκόπιο
Νάξου δεν είχε κόψει 14 απο-
δείξεις.
• Σε εστιατόριο στη Μύκονο, σε
15 τραπέζια που ελέγχθηκαν, όπου
οι ελεγκτές της ΑΑΔΕ παρουσιά-
σθηκαν ως πελάτες, δεν είχε κοπεί
ούτε μία απόδειξη.

Κατέβασαν ρολά 140 καταστήματα

Του ΠΡΟΚΟΠΗ ΧΑΤΖΗΝΙΚΟΛΑΟΥ

«Λουκέτα» ακόμα και για ένα μήνα
θα επιβάλλονται στις επιχειρήσεις
που εντοπίζονται με φορολογικές πα-
ραβάσεις, ενώ τα πρόστιμα μη έκδοσης
αποδείξεων θα φτάνουν ακόμα και
τις 5.000 ευρώ.

Η αυξημένη παραβατικότητα κυ-
ρίως στους τουριστικούς προορισμούς,
που όπως φαίνεται η έκδοση αποδεί-
ξεων αποτελεί ζητούμενο, αναγκάζει
τον επικεφαλής της Αρχής Δημοσίων
Εσόδων να λάβει σκληρά μέτρα για
τους παραβάτες, με στόχο να διασφα-
λιστούν τα έσοδα από τον Φόρο Προ-
στιθέμενης Αξίας. Μέχρι στιγμής, έχει
επιβληθεί το μέτρο σε 140 επιχειρήσεις,
νούμερο το οποίο υπολογίζεται να δε-
καπλασιαστεί μέχρι το τέλος της του-
ριστικής σεζόν.

Μάλιστα, τις επόμενες μέρες ανα-
μένεται να μπει και το πρώτο λουκέτο
διάρκειας ενός μήνα σε επιχείρηση
οι ιδιοκτήτες της οποίας παρεμπόδισαν
τον έλεγχο.

Σύμφωνα με τις οδηγίες που απε-
στάλησαν σε όλες τις ελεγκτικές μο-
νάδες, οι ελεγκτές μπορούν να βάλουν
λουκέτο από 48 ώρες έως και για έναν
μήνα στις επιχειρήσεις που δεν κόβουν
αποδείξεις ή παρεμποδίζουν τον έλεγ-
χο.

Στις περιπτώσεις που δεν προβλέ-
πεται αναστολή λειτουργίας, όπως
για παράδειγμα στις περιπτώσεις ια-
τρείων, κλινικών, γηροκομείων, οι
ελεγκτές επιβάλλουν χρηματικά πρό-
στιμα από 1.000-5.000 ευρώ.

Ειδικότερα μπαίνει λουκέτο:
1. Αμεσα για 48 ώρες, εφόσον δια-

πιστώνεται η μη έκδοση ή η ανακριβής
έκδοση πλέον των 10 προβλεπόμενων
παραστατικών πώλησης, από τον ίδιο
έλεγχο, ή, ανεξαρτήτως του πλήθους,
η καθαρή αξία των αγαθών ή υπηρε-
σιών για τα οποία δεν εκδόθηκαν πα-
ραστατικά πώλησης ή αυτά εκδόθηκαν
ανακριβώς υπερβαίνει τα 500 ευρώ.

2. Για 96 ώρες, εφόσον, εντός του
ίδιου ή του επόμενου φορολογικού
έτους διαπιστωθεί για δεύτερη (μετά
δηλαδή την επιβολή λουκέτου 48
ωρών) στην ίδια ή σε άλλη επαγγελ-
ματική εγκατάσταση του υπόχρεου
η μη έκδοση ή η ανακριβής έκδοση
τουλάχιστον 3 παραστατικών πώλησης
ανεξαρτήτως αξίας αυτών.

3.  Για 10 ημέρες, κάθε φορά που
εντός 2 φορολογικών ετών διαπιστώ-
νεται η μη έκδοση ή η ανακριβής έκ-
δοση τουλάχιστον 3 παραστατικών
πώλησης, από τον ίδιο έλεγχο, ανε-
ξαρτήτως αξίας αυτών.

4. Σε περίπτωση που παρεμποδί-
ζεται η διενέργεια κάθε είδους επιτό-
πιου φορολογικού ελέγχου με χρησι-
μοποίηση βίας ή απειλών κατά των
ελεγκτικών οργάνων της Ανεξάρτητης
Αρχής Δημοσίων Εσόδων αναστέλ-
λεται μέχρι 1 μήνα η λειτουργία της

σχετικής επιχείρησης.
5. Σε κάθε περίπτωση παραβίασης

της αναστολής λειτουργίας της επαγ-
γελματικής εγκατάστασης, δηλαδή
σπάσιμο της σφράγισης που έχει επι-
βληθεί, επιβάλλεται κάθε φορά επι-
πλέον αναστολή λειτουργίας για 10
ημέρες.

6. Τυχόν αλλαγή στη νομική μορφή
ή στο πρόσωπο του φορέα της επι-
χείρησης ή η διακοπή της επιχείρησης
από τον χρόνο διαπίστωσης μέχρι
τον χρόνο της εκτέλεσης της από-
φασης ή της πράξης αναστολής λει-
τουργίας, δεν εμποδίζει την επιβολή
και την εκτέλεσή τους, εφόσον στον
ίδιο χώρο δραστηριοποιείται επιχεί-
ρηση με ίδιο ή παραπλήσιο αντικεί-
μενο εργασιών ή σε αυτήν συμμετέ-
χουν άμεσα ή έμμεσα στη διοίκηση,
στον έλεγχο ή στο κεφάλαιο ένα ή
περισσότερα από τα αρχικά μέλη του
φορέα ή συνδεόμενα με αυτούς πρό-
σωπα.

7. Στις περιπτώσεις που δεν προ-
βλέπεται αναστολή λειτουργίας, όπως
για παράδειγμα στις περιπτώσεις ια-
τρείων, κλινικών, γηροκομείων αλλά
μόνο χρηματικό πρόστιμο:
• Από 1.000 έως 1.500 ευρώ για τους
υπόχρεους που εφαρμόζουν απλο-
γραφικό σύστημα και από 2.000 έως
δύο 2.500 ευρώ για τους υπόχρεους
που εφαρμόζουν διπλογραφικό λογι-
στικό σύστημα.
• Από 2.501 έως 3.500 ευρώ για τους
υπόχρεους που εφαρμόζουν απλο-
γραφικό σύστημα και από 3.501 έως
5.000 ευρώ για τους υπόχρεους που
εφαρμόζουν διπλογραφικό λογιστικό
σύστημα.

«Λουκέτο» έως ένα μήνα για φορολογικές παραβάσεις
Σε όσους δεν κόβουν αποδείξεις ή παρεμποδίζουν έλεγχο – Πρόστιμο έως 5.000 ευρώ αν είναι αδύνατη η αναστολή λειτουργίας

<<<<<<

Τις επόμενες μέρες 
θα κλείσει για ένα μήνα
επιχείρηση, οι ιδιοκτή-
τες της οποίας παρεμπό -
δισαν τον έλεγχο.

Της ΕΥΑΣ ΚΑΡΑΜΑΝΩΛΗ

Η χρονιά με τις λιγότερες αποχω-
ρήσεις και τις περισσότερες προσ-
λήψεις στο Δημόσιο την τελευταία
τετραετία ήταν το 2016, σύμφωνα
με μελέτη του υπουργείου Διοικη-
τικής Ανασυγκρότησης την οποία
παρουσιάζει κατ’ αποκλειστικότητα
η «Κ».

Τα συμπεράσματα της μελέτης
προκύπτουν από την ποιοτική και
ποσοτική ανάλυση των στοιχείων
που αναρτήθηκαν στο Μητρώο Αν-
θρώπινου Δυναμικού του ελληνικού
Δημοσίου και η επεξεργασία τους
έγινε από τα αρμόδια τμήματα του
υπουργείου.

Σύμφωνα με τα επίσημα στοιχεία,
το 2016 καταγράφηκαν 9.810 απο-
χωρήσεις, έναντι 15.925 αποχω-
ρήσεων το 2015, 28.469 αποχωρή-
σεων το 2014, 32.072 το 2013 και
29.982 αποχωρήσεων το 2012.

Αντίστοιχα, το 2016 έγιναν 8.211
προσλήψεις έναντι 4.437 προσλή-
ψεων το 2015, 5.349 το 2014 και
2.170 προσλήψεων το 2013.

Ως προς τις προσλήψεις του 2016,
στη μελέτη του υπουργείου Διοι-
κητικής Ανασυγκρότησης, διευ-
κρινίζεται ότι από τις 8.211, οι 1.927
προσλήψεις εξαιρούνται από τον
περιορισμό των προσλήψεων για
το 2016 (1 πρόσληψη για κάθε πέντε
αποχωρήσεις), καθώς αφορούν αμε-
τάκλητες δικαστικές αποφάσεις,
προσλήψεις σε υπηρεσίες ανταπο-
δοτικού χαρακτήρα στους ΟΤΑ και
προσλήψεις δικηγόρων με σχέση
έμμισθης εντολής αορίστου χρό-
νου.

Ποιοτικά χαρακτηριστικά
Ως προς τα ποιοτικά χαρακτηρι-

στικά των προσληφθέντων και των
αποχωρησάντων, οι περισσότερες
αποχωρήσεις για το 2016 σημει-
ώθηκαν τον Σεπτέμβριο (1.424).
Οπως διευκρινίζεται στη μελέτη,
σημαντικός αριθμός αποχωρήσεων
σημειώθηκε επίσης τον Απρίλιο
του 2014 λόγω διαθεσιμότητας και
τον Ιούνιο του ίδιου έτους λόγω
των αποχωρήσεων των εκπαιδευ-
τικών (είχε γίνει αλλαγή θεσμικού
πλαισίου και οι αποχωρήσεις των
εκπαιδευτικών γίνονταν με τη λήξη
του σχολικού έτους).

Για το 2016, το 38,6% των υπαλ-

λήλων που αποχώρησαν ήταν πα-
νεπιστημιακής εκπαίδευσης. Οι πε-
ρισσότερες αποχωρήσεις, το 24%,
αφορούσαν υπαλλήλους μεταξύ 55
και 60 ετών και το 21% υπαλλήλους
ηλικίας μεταξύ 60 και 65 ετών.

Οπως προκύπτει από τα συγκρι-
τικά στοιχεία, τα τελευταία χρόνια
καταγράφεται αύξηση της μέσης
ηλικίας αποχώρησης από το Δη-
μόσιο. Για το 2016 η μέση ηλικία
αποχώρησης διαμορφώθηκε στα
56 έτη. Το 2015, η μέση ηλικία απο-
χώρησης ήταν τα 54,8 έτη και το
2014 τα 55,3 έτη.

Από τις 9.810 αποχωρήσεις, οι
7.709 οφείλονται σε παραίτηση και
παραίτηση λόγω συνταξιοδότησης,
ενώ 1.001 οφείλονται σε απόλυση
και απόταξη.

«Απόλυση-απόταξη»
Οπως διευκρινίζεται, η κατηγορία

«απόλυση-απόταξη» αφορά τις εξής
περιπτώσεις: απόλυση για σωματική
ή πνευματική ανικανότητα, από-
λυση λόγω ακαταλληλότητας, από-
λυση λόγω ανάκλησης διορισμού,
απόλυση λόγω της επιβολής της
ποινής της οριστικής παύσης, από-
λυση λόγω καταγγελίας σύμβασης
εργασίας, απόταξη, αυτεπάγγελτη
αποστρατεία με πρωτοβουλία της
υπηρεσίας, αυτοδίκαιη έκπτωση
λόγω ποινικής καταδίκης και από-
λυση λόγω απορριπτικής δικαστικής
απόφασης.

Σύμφωνα με τα στοιχεία της με-
λέτης, οι περισσότερες αποχωρήσεις
για το 2016 έγιναν στο υπουργείο
Παιδείας (25,10% επί συνόλου) και
τους ΟΤΑ (20,19%).

Ως προς τις προσλήψεις, το 2016,
οι περισσότερες σημειώθηκαν τον
Νοέμβριο (1.347 από τις συνολικά
8.211). Από τον συνολικό αριθμό
προσλήψεων, το 24,9% των προσ-
ληφθέντων ήταν πανεπιστημιακής
εκπαίδευσης, ενώ το 25,8% ήταν
προσωπικό ειδικών θέσεων, δη-
λαδή υπηρετούντες στα σώματα
ασφαλείας και ένστολοι. Ως προς
τα ηλικιακά τους χαρακτηριστικά,
η πλειονότητα των νεοπροσλη-
φθέντων ήταν κάτω των 25 ετών
(1.606) και μεταξύ 35 και 40 ετών
(1.387). Το 28,44% των προσλή-
ψεων έγινε στους ΟΤΑ και το
22,35% αφορούσε προσλήψεις στο
υπουργείο Υγείας.

Σε τέσσερα υπουργεία, Εσωτερικών
(Αστυνομία), Αμυνας, Παιδείας και
Υγείας απασχολείται το 70% του προ-
σωπικού του δημοσίου τομέα σύμ-
φωνα με τη μελέτη του υπουργείου
Διοικητικής Ανασυγκρότησης, ενώ
ακόμα ένα 15% απασχολείται στους
ΟΤΑ. Στις 31.12.2016 το σύνολο του
τακτικού προσωπικού στο Δημόσιο
ήταν 565.671 υπάλληλοι, έναντι
566.913 υπαλλήλων στις 31.12.2015,
ενώ στην αντίστοιχη ημερομηνία
του 2009 το Δημόσιο απασχολούσε
692.907 υπαλλήλους. Συνολικά, την
τελευταία εξαετία (2009-2016) ο αριθ-
μός των δημοσίων υπαλλήλων μει-
ώθηκε κατά 127.236 άτομα, αριθμός
που αντιστοιχεί σε ποσοστό 18%.

Οπως προκύπτει από τη συγκριτική
ανάλυση των στοιχείων, τα τελευταία
τέσσερα χρόνια οι μεγαλύτερες μει-
ώσεις σε προσωπικό καταγράφονται

στη Γενική Γραμματεία Ενημέρωσης
και Επικοινωνίας (-21%) και στο
υπουργείο Μεταφορών και Υποδομών
(-18%), ενώ συνολική αύξηση 22%
στην τελευταία 4ετία σημειώνει το
προσωπικό που εργάζεται σε κυβερ-
νητικούς και πολιτειακούς φορείς.
Απο 98 άτομα που απασχολούντο το
2012, αυξήθηκαν σε 120 το 2016.

Από τους συνολικά 565.671 δημο-
σίους υπαλλήλους το πολιτικό προ-
σωπικό είναι 195.575 άτομα. Το 62,4%
του συνόλου του προσωπικού της
Δημόσιας Διοίκησης (352.969 άτομα)
είναι ιατροί και νοσηλευτές, εκπαι-
δευτικοί, μέλη ΔΕΠ, ένστολοι και
κληρικοί. Σε ειδικότερη ανάλυση,
78.506 είναι στρατιωτικοί και 67.784
είναι στελέχη Σωμάτων Ασφαλείας.
Σε αντίστοιχη μελέτη που είχε εκ-
πονήσει το υπουργείο Διοικητικής
Ανασυγκρότησης για την περίοδο

2012-2015, το πολιτικό προσωπικό
ήταν 194.430 άτομα. Ομοίως, όπως
και για το παρόν έτος, η πλειονότητα
των δημοσίων υπαλλήλων (61%) απα-
σχολούντο σε τομείς των υπουργείων
Παιδείας, Υγείας, ήταν ένστολοι και
κληρικοί. Η πλειονότητα του προ-
σωπικού είναι πανεπιστημιακής εκ-
παίδευσης και συνεπώς κατέχουν
τουλάχιστον ένα πτυχίο (225.086
υπάλληλοι), ενώ σε ειδικές θέσεις
(σώματα ασφαλείας και στρατιωτικοί)
υπηρετούν 145.048 άτομα. Για τα έτη
2012-2015, το 39,86% των απασχο-
λουμένων ήταν επίσης απόφοιτοι
πανεπιστημίου, ενώ υψηλό ήταν και
τότε το ποσοστό των υπαλλήλων ει-
δικών θέσεων που ανερχόταν στο
24,27%. Ως προς τα ηλικιακά χαρα-
κτηριστικά, ο μέσος όρος ηλικίας των
δημοσίων υπαλλήλων διαμορφώνεται
στα 45,3 έτη έναντι 43,1 ετών που

ήταν τα τελευταία τέσσερα χρόνια.
Η αύξηση, δεδομένου του χρονικού
διαστήματος που χρησιμοποιείται
συγκριτικά, είναι μεγάλη και κατα-
δεικνύει εν ολίγοις ότι το προσωπικό
που εργάζεται στον δημόσιο τομέα
«γερνάει». Από το σύνολο του τακτι-
κού προσωπικού, το 53% είναι γυ-
ναίκες και το 47% είναι άνδρες. Το
38,7% του προσωπικού απασχολείται
στην Αττική και συγκεκριμένα στην
Αθήνα, ενώ 14,1% του προσωπικού
εργάζεται σε υπηρεσίες της Κεντρικής
Μακεδονίας. Ως προς την εκπαιδευ-
τική τους κατάρτιση, το μεγαλύτερο
ποσοστό πτυχιούχων καταγράφεται
στο υπουργείο Παιδείας (91,52% των
υπαλλήλων είναι κάτοχοι τουλάχιστον
ενός πτυχίου), στο υπουργείο Αγρο-
τικής Ανάπτυξης (78,29%) και στις
Ανεξάρτητες Αρχές (74,79%).

ΕΥΑ ΚΑΡΑΜΑΝΩΛΗ

Ρεκόρ προσλήψεων 
έναντι αποχωρήσεων 
στο Δημόσιο το 2016

Μείωση προσωπικού κατά 18% σε έξι χρόνια
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Του ΗΛΙΑ Γ. ΜΠΕΛΛΟΥ

Τη μετεγκατάσταση των λειτουρ-
γιών διαχείρισης πλοίων εκτός
Ελλάδος θα εξέταζε μία στις
δύο ελληνικές ναυτιλιακές επι-
χειρήσεις. Αυτό προκύπτει από
μεγάλη έρευνα της Ernst &
Young (ΕΥ) μεταξύ των επιχει-
ρηματιών του κλάδου με θέμα
«Επανατοποθετώντας την Ελ-
λάδα ως διεθνές ναυτιλιακό
κέντρο», καθώς το 56% των
ερωτηθέντων έδωσε αυτή την
απάντηση.

Τα ευρήματα κρούουν των

κώδωνα του κινδύνου για την
προοπτική αφελληνισμού της
ελληνικής ναυτιλίας, καθώς ξέ-
να ναυτιλιακά κέντρα ερίζουν
για την προσέλκυση Ελλήνων
εφοπλιστών και Υπηρεσίες της
Γενικής Διεύθυνσης Ανταγω-
νισμού της Ευρωπαϊκής Επι-
τροπής προκαλούν αβεβαιότητα
με την παρατεταμένη διερεύ-
νηση του ελληνικού θεσμικού
πλαισίου για την ποντοπόρο.

«Εάν το εγχώριο πλαίσιο λει-
τουργίας της ναυτιλίας γίνει μη
ανταγωνιστικό ή εάν υπάρξουν
πολύ ελκυστικότερες προτάσεις
από άλλες χώρες είναι πιθανόν

να σημειωθεί σημαντική έξοδος
ελληνόκτητων ναυτιλιακών»,
σημειώνει στην «Κ» επιχειρη-
ματίας του κλάδου. 

Η θέση του αντηχεί αυτή της
Ενώσεως Ελλήνων Εφοπλιστών
που στην ετήσια έκθεσή της
ανέφερε πριν από λίγες μέρες
πως η αβεβαιότητα που κυριαρ-
χεί θέτει σε κίνδυνο τη μισή
ναυτιλία της Ευρώπης (σ.σ.: δη-
λαδή την ελληνική) και το εν-
δεχόμενο μετεγκατάστασης σε
φιλόξενες ναυτιλιακές χώρες
εκτός Ευρώπης, ή ίσως και εντός
Ευρώπης αλλά εκτός Ευρωπαϊ-
κής Ενωσης, φαίνεται να μην

αποτελεί πια υποθετικό σενά-
ριο».

Το φορολογικό πλαίσιο (84%)
και το ρυθμιστικό περιβάλλον
(64%) είναι οι βασικοί παράγον-
τες που θα οδηγούσαν σε μια
τέτοια απόφαση, σύμφωνα με
την έρευνα της Ε&Υ, με τη Σιγ-
καπούρη (52%) και το Λονδίνο
(48%) να επιλέγονται ως οι δη-
μοφιλέστεροι εναλλακτικοί προ-
ορισμοί. Ωστόσο, ένα 88% των
ερωτηθέντων ανέφερε ότι μια
πιθανή ανάπτυξη του ελληνικού
ναυτιλιακού κέντρου θα δημι-
ουργούσε ευκαιρίες για την επι-
χείρησή του, σημειώνει η E&Y.

Για την ώρα πάντως η Ελλάδα
εξακολουθεί να συγκαταλέγεται
μεταξύ των κέντρων που προ-
σφέρουν ελκυστικό και ολοκλη-
ρωμένο ναυτιλιακό περιβάλλον
για την εγκατάσταση και λει-
τουργία των ναυτιλιακών τους
γραφείων. «Ομως κανείς δεν ξέ-
ρει τι θα ξημερώσει», σχολιάζουν
ναυτιλιακοί κύκλοι. Η αστάθεια
και η αβεβαιότητα στο νομικό,
ρυθμιστικό και φορολογικό πε-
ριβάλλον αναφέρονται ως οι
πλέον σημαντικοί ανασταλτικοί
παράγοντες για την εγκατά-
σταση ναυτιλιακών γραφείων
και συναφών δραστηριοτήτων

στην Ελλάδα. Αντιθέτως, ανα-
φορικά με το ποιοι είναι οι βα-
σικοί πυλώνες δημιουργίας ενός
κορυφαίου παγκόσμιου ναυτι-
λιακού κέντρου οι ερωτηθέντες
από τη συμβουλευτική εταιρεία
ανέφεραν την παρουσία ισχυρής
πλοιοκτησίας και γραφείων δια-
χείρισης (91%), χρηματοοικο-
νομικών, ασφαλιστικών και νο-
μικών υπηρεσιών (82%), υπο-
δομών (70%), εκπαίδευσης,
έρευνας και τεχνολογίας (79%)
και τη συνολική ελκυστικότητα
και ανταγωνιστικότητα του επι-
χειρηματικού περιβάλλοντος
(98%).

Το 72% των ερωτηθέντων
δηλώνει ότι θα συμμετείχε ενερ-
γά σε μια επίσημη εκστρατεία
για τη διεθνή προβολή της Ελ-
λάδας και την περαιτέρω ανά-
πτυξή της ως παγκόσμιου ναυ-
τιλιακού κέντρου.

«Με δεδομένο τον εντεινό-
μενο διεθνή ανταγωνισμό, ιδι-
αίτερα από τις αναδυόμενες οι-
κονομίες της Ασίας, τα συγκρι-
τικά πλεονεκτήματα δεν είναι
ικανά από μόνα τους να δια-
σφαλίσουν τον ρόλο της Ελλά-
δας ως παγκόσμιου ναυτιλιακού
κέντρου. 

Πρόκειται για έναν εθνικό
στόχο άμεσης προτεραιότητας,
καθώς τα πολλαπλασιαστικά
οφέλη για την ελληνική οικο-
νομία είναι εξαιρετικά σημαν-
τικά», σημειώνουν οι κ. Γιάννης
Πιέρρος και Θάνος Μαύρος, οι
επικεφαλής του Τομέα Μετα-
φορών και του Τμήματος Εφο-
διαστικής Αλυσίδας και Λει-
τουργιών αντίστοιχα της Ε.Υ.
για την Κεντρική και Νοτιοα-
νατολική Ευρώπη.

Μία στις δύο ναυτιλιακές θα εξέταζε 
τη μεταφορά έδρας εκτός Ελλάδος
Η αστάθεια σε φορολογικό, νομικό και ρυθμιστικό πλαίσιο ο βασικός παράγοντας

<<<<<<

Σιγκαπούρη και Λον-
δίνο επιλέγονται ως
οι δημοφιλέστεροι
εναλλακτικοί προορι-
σμοί, σύμφωνα με
έρευνα της ΕΥ.

Μειωμένες 
οι δαπάνες Υγείας
στην Ελλάδα
H φαρμακευτική δαπάνη στην Ελλάδα βρέθηκε στο
άλλο άκρο του σημείου που είχε βρεθεί προ κρίσης.
Συγκεκριμένα οι φαρμακευτικές δαπάνες υποχώ-
ρησαν κάτω από το όριο των 2 δισ. ευρώ, ποσό
που δεν είναι πλέον αρκετό για την κάλυψη του
πληθυσμού της χώρας. Ως συνέπεια, πρέπει να
αναζητηθούν οι τρόποι –σε συνεννόηση πάντοτε
με τους θεσμούς– ώστε αυτή να ανέλθει τουλάχιστον
στα 2,3 δισ. ευρώ, που είναι το θεμιτό για την Ελ
Αυτό είναι ένα συμπέρασμα που προέκυψε από
την παρουσίαση μελέτης του καθηγητή Διεθνούς
Πολιτικής Υγείας του Οικονομικού Πανεπιστημίου
του Λονδίνου (LSE), Πάνου Καναβού. Ο καθηγητής
του LSE σημείωσε ότι οι δαπάνες υγείας στην
Ελλάδα υστερούν σε σχέση με την Ευρώπη. «Στην
περίπτωση της Υγείας», είπε χαρακτηριστικά, «η
Ελλάδα ξοδεύει κοντά στο 5% του ΑΕΠ, ενώ οι
άλλες χώρες από 7% έως 9%. 

Πλέον οι δαπάνες στην Ελλάδα είναι κάτω του
ευρωπαϊκού μέσου όρου». Σημείωσε επίσης ότι
οι ανάγκες για επενδύσεις στον χώρο της Υγείας
θα συνεχίσουν να μεγαλώνουν, καθώς ο πληθυσμός
της χώρας γηράσκει. Μεγάλο μέρος της έκθεσης
του κ. Καναβού καταλαμβάνει το πεδίο της κοι-
νωνικής ασφάλισης, όπως συντάξεις, πρόνοια και
κοινωνικά επιδόματα. Στο πεδίο αυτό η Ελλάδα
καταβάλλει αναλογικά το μεγαλύτερο ποσοστό
συντάξεων (περίπου στο 15% του ΑΕΠ) χωρίς να
επενδύει σε επιπλέον κοινωνικό κράτος, όπως
είναι τα κοινωνικά και οικογενειακά επιδόματα.
Αντίθετα, η Δανία διαθέτει ποσοστό περίπου 25%
του ΑΕΠ για κοινωνική ασφάλιση, αλλά με το
μείγμα συντάξεων, πρόνοιας και επιδομάτων να
είναι πολύ διαφορετικό από αυτό της Ελλάδας. Η
Ελλάδα, για παράδειγμα, είναι τελευταία χώρα σε
επενδύσεις κοινωνικής στέγασης, ενώ όλες οι
υπόλοιπες χώρες επενδύουν έως και 2% του ΑΕΠ
τους. Η έκθεση με τίτλο «Κοινωνικές δαπάνες
στην Ελλάδα: Υπάρχει περιθώριο δίκαιης ανακα-
τανομής» συγκρίνει τις κοινωνικές δαπάνες της
Ελλάδας (Αμυνα, Παιδεία, Ερευνα, Υγεία, Μετα-
φορές, Τοπική Αυτοδιοίκηση κ.ά.) με εκείνες
χωρών του ευρωπαϊκού Βορρά και Νότου και πα-
ρουσιάζει τον τρόπο με τον οποίο επιλέγει να κα-
τανείμει κάθε χώρα τους κοινωνικούς της πόρους.
Σύμφωνα με τον κ. Καναβό, σε τομείς-κλειδιά
άσκησης κοινωνικής πολιτικής, όπως είναι η Υγεία,
απαιτείται να επιτευχθεί από σήμερα μία, έστω
ελάχιστη, συναίνεση.

OIK_09-ΕΛΛΑΔΑ_Master_cy  14/07/17  19:12  Page 9



10 l     Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η Ε Λ Λ Α Δ Α Kυριακή 16 Iουλίου 2017

Της ΕΥΓΕΝΙΑΣ ΤΖΩΡΤΖΗ

Οφελος 7 δισ. ευρώ θα μπορούσε
να προκύψει για τις τράπεζες από
την επιτάχυνση κατά τρία χρόνια
των δικαστικών διαδικασιών και
την επίσπευση του χρόνου ρευστο-
ποίησης των ακινήτων που διαθέ-
τουν ως εγγυήσεις για τα «κόκκινα»
δάνεια.

Αυτό διαπιστώνει η ΤτΕ στην έκ-
θεση επισκόπησης του ελληνικού
χρηματοπιστωτικού συστήματος,
στην οποία αναλύεται το κόστος
των καθυστερήσεων από τη λει-
τουργία του δικαστικού συστήματος
στον καθορισμό της τιμής πώλησης
των «κόκκινων» δανείων.

Βασική παραδοχή στην ανάλυση
της ΤτΕ είναι ότι η αξία των εξα-
σφαλίσεων απομειώνεται όσο αυ-
ξάνονται ο χρόνος ρευστοποίησης
και ο εσωτερικός βαθμός απόδοσης,
δηλαδή το κέρδος των επενδυτών
που ενδιαφέρονται να δραστηριο-
ποιηθούν στην αγορά της διαχεί-
ρισης «κόκκινων» δανείων.

Σημειώνεται ότι στη χώρα μας ο
χρόνος εκκαθάρισης ενός μη εξυ-
πηρετούμενου δανείου διαμορφώ-
νεται στα 3,5 χρόνια (στην πράξη
μπορεί να ξεπεράσει και τα πέντε)
και είναι ο δεύτερος υψηλότερος
χρόνος (μετά τη Σλοβακία) στην
Ευρωπαϊκή Ενωση, στην οποία ο
μέσος όρος είναι 2 χρόνια.

Στην έκθεση υπογραμμίζεται η
σημασία της επίσπευσης των δι-
καστικών ενεργειών που θα πρέπει
να αποτελέσουν βασική προτεραι-
ότητα στο πεδίο των μεταρρυθμί-
σεων, μετά τη θεσμοθέτηση μιας
σειράς άλλων εργαλείων, όπως ο
εξωδικαστικός μηχανισμός, η προ-
στασία των τραπεζικών στελεχών,
οι ηλεκτρονικοί πλειστηριασμοί
κ.ά. Να σημειωθεί ότι το ποσοστό
των μη εξυπηρετούμενων ανοιγ-
μάτων αυξήθηκε το πρώτο τρίμηνο
του 2017, εξαιτίας όπως σημειώνει
η ΤτΕ της μείωσης του συνολικού
υπολοίπου των δανείων, αλλά και
της αυξημένης αβεβαιότητας από
την παράταση των διαπραγματεύ-
σεων για τη δεύτερη αξιολόγηση.

Επίσπευση
Η ανάγκη συντόμευσης του χρό-

νου που απαιτεί το δικαστικό σύ-
στημα στη χώρα μας για την εκδί-
καση των υποθέσεων, αποκτά πρό-

σθετη σημασία, λόγω του ότι το
ύψος των ανοιγμάτων που βρί-
σκονται σε καθεστώς νομικής προ-
στασίας (κυρίως μέσω του νόμου
Κατσέλη) και εκκρεμεί πρακτικά
η δικαστική τους επίλυση ήταν
στα τέλη του 2016 στα 15,3 δισ.
ευρώ, αντιπροσωπεύοντας το 14,6%
των συνολικών μη εξυπηρετούμε-
νων ανοιγμάτων.

Σύμφωνα με τα στοιχεία της ΤτΕ,
στην κατηγορία των δανείων με
καθυστέρηση άνω των 90 ημερών
όσο και στις καταγγελμένες απαι-
τήσεις που αποτελούν το 45% των
συνολικών μη εξυπηρετούμενων
ανοιγμάτων, δηλαδή περί τα 47 δισ.
ευρώ, οι τράπεζες έχουν κάνει υψη-
λές προβλέψεις, ύψους 29 δισ. ευρώ,

ενώ οι εξασφαλίσεις διαμορφώνον-
ται σε 21 δισ. ευρώ, ανεβάζοντας
τα ποσοστά κάλυψης άνω του 100%.
Από τη διάρθρωση των εξασφαλί-
σεων προκύπτει ότι το 88% αυτών
αφορά στοιχεία ακίνητης περιου-
σίας, με το 50% αυτών να αφορά
αμιγώς στεγαστικά δάνεια και το
34% εμπορικά και βιομηχανικά ακί-
νητα. Αν ως αφετηρία για την εξέλιξη
της τιμής των εξασφαλίσεων θεω-
ρηθεί η λογιστική τιμή τους και με
δεδομένο χρόνο ρευστοποίησης τα
5 έτη που αποτελεί σύμφωνα με
την ΤτΕ μια ρεαλιστική παραδοχή
με βάση τα σημερινά δεδομένα του
δικαστικού συστήματος, η αξία αυ-
τών των εξασφαλίσεων απομειώνε-
ται από 50% έως 73% με βάση τρία

σενάρια (συντηρητικό, βασικό και
ακραίο), που μεταβάλλουν ανάλογα
και την τιμή που μπορεί να εξα-
σφαλίσουν οι υποψήφιοι επενδυτές
που ενδιαφέρονται να αγοράσουν
ή να διαχειριστούν «κόκκινα» δά-
νεια.

Σε περίπτωση που οι τράπεζες
επιθυμούσαν την πώληση των εν
λόγω ανοιγμάτων, η απομείωση
και συνεπώς η ενδεχόμενη ζημία
που θα προέκυπτε εξαιτίας της
χρονοβόρας δικαστικής διαδικασίας
θα διαμορφωνόταν από 6 δισ. ευρώ
έως 13 δισ. ευρώ, δηλαδή από 12%
έως 27% της αρχικής τους αξίας,
ανάλογα βέβαια με τον εκτιμώμενο
χρόνο ρευστοποίησης, ήτοι από 2
σε 5 χρόνια.

Οι καθυστερήσεις στα δικαστήρια 
«κοστίζουν» 7 δισ. στις τράπεζες
Ξεπερνάει τα τρία χρόνια η ρευστοποίηση των υποθηκευμένων ακινήτων

Ετήσιο ρυθμό ανάπτυξης για φέτος
στα επίπεδα του 1,5%, μείωση της
ανεργίας κατά μία ποσοστιαία μο-
νάδα στο 22,2% και πληθωρισμό
1,5% (λόγω αυξήσεων έμμεσων
φόρων και επιβολή νέων, αλλά
και υψηλότερη τιμή πετρελαίου)
προβλέπει το ΙΟΒΕ στην τριμηνι-
αία μελέτη του για την ελληνική
οικονομία. Μάλιστα, οι αναλυτές
του ΙΟΒΕ εκτιμούν ότι το δύσκολο
δεύτερο εξάμηνο για τους φορο-
λογούμενους δεν θα αποτελέσει
κίνδυνο για την ιδιωτική κατανά-
λωση και κατ’ επέκταση για την
ανάπτυξη της ελληνικής οικονο-
μίας. Σε κάθε περίπτωση, όμως,
εκτιμούν ότι οι αδυναμίες κατα-
βολής των φορολογικών υποχρε-
ώσεων είναι στα ίδια επίπεδα με
το προηγούμενο έτος. Με βάση
τα στοιχεία που παρέθεσαν, εκτός
από την αυξημένη κατανάλωση
(1,7% στο πρώτο τρίμηνο του
έτους) που αύξησε και τις εισα-
γωγές, οι επενδύσεις παγίου κε-
φαλαίου και ο τουρισμός αναμέ-
νεται να δώσουν ώθηση στην ανά-
καμψη της ελληνικής οικονομίας.

Σύμφωνα με τον γενικό διευ-
θυντή του ΙΟΒΕ Ν. Βέττα, η ολο-
κλήρωση της δεύτερης αξιολό-
γησης του ελληνικού προγράμ-
ματος διάσωσης κάμπτει την αβε-
βαιότητα της περιόδου που προ-
ηγήθηκε, ενώ σε συνδυασμό με
τον επαναπροσδιορισμό των
όρων εξυπηρέτησης του δανείου
του EFSF και με ενδεχόμενη έγ-
κριση της χρηματοδότησης της
Ελλάδας από το ΔΝΤ, αναμένεται
ότι θα ενισχύσει σταδιακά τη διε-
θνή εμπιστοσύνη στη βιωσιμό-
τητα των δημόσιων οικονομικών
της Ελλάδας. 

Ωστόσο, οι αναλυτές υποστη-
ρίζουν ότι καθώς πλησιάζει χρο-

νικά η ολοκλήρωση του προγράμ-
ματος θα πρέπει να δοθεί έμφαση
στην επιτάχυνση της συστημα-
τικής βελτίωσης της παραγωγικής
βάσης μέσω προσέλκυσης επεν-
δύσεων και συνέχισης των δομι-
κών μεταρρυθμίσεων, αλλά και
στην υιοθέτηση αναπτυξιακής
πολιτικής που θα συμπεριλαμβάνει
την –χωρίς χρονοτριβή– ολοκλή-
ρωση της τρίτης αξιολόγησης και
θα έχει ευεργετικά αποτελέσματα
ακόμα και αν γίνει σε μικρή κλί-
μακα. Σημειώνουν δε, πως  αν  η
έξοδος στις αγορές για άντληση

ρευστότητας γίνει ως υποκατά-
στατο στην υπόλοιπη αναπτυξιακή
πολιτική, θα έχει μεσοπρόθεσμα
αρνητικά αποτελέσματα.

Τέλος, στην έκθεση τονίζεται
ότι «οι δυσχέρειες των επιχει-
ρήσεων στην άντληση κεφαλαί-
ων από το τραπεζικό σύστημα
μετριάστηκαν στην αρχή του
2017 από τη σημαντική επιτά-
χυνση των πληρωμών ληξιπρό-
θεσμων οφειλών του Δημοσίου
προς τους προμηθευτές του στο
δεύτερο εξάμηνο της περασμέ-
νης χρονιάς, χάρη στη διάθεση
3,5 δισ. ευρώ γι’ αυτόν τον σκοπό
από τις δύο δανειακές υποδόσεις,
οι οποίες συνδέονταν με την
πρώτη αξιολόγηση του τρέχοντος
προγράμματος.

Η «πραγματική» ανεργία στη χώρα
μας ανέρχεται στο 31,3% σύμφωνα
με τη μέτρηση της ΕΚΤ, ενώ με
τις μετρήσεις της Ελληνικής Στα-
τιστικής Αρχής η ανεργία στην
Ελλάδα διαμορφώνεται στο 21,7%
(Απρίλιος 2017).

Την ίδια στιγμή, η ανεργία στις
χώρες της Ευρωζώνης από 9,5%
που την υπολογίζει η Eurostat ανε-
βαίνει στο 18,5% από τον διαφο-
ρετικό τρόπο μέτρησης της ΕΚΤ.

Σε απάντηση που έδωσε ο πρό-
εδρος της ΕΚΤ, Μάριο Ντράγκι,
στον ευρωβουλευτή Ν. Χουντή, η
υποαξιοποίηση του εργατικού δυ-
ναμικού της χώρας μας έφθασε
στο 31,3% στο δ  ́τρίμηνο του 2016,
δηλαδή είναι κατά σχεδόν οκτώ
μονάδες δυσμενέστερη σε σύγ-
κριση με το επίσημο ποσοστό ανερ-
γίας, το οποίο στο συγκεκριμένο
διάστημα είχε αγγίξει το 23,4%.

Η ΕΚΤ συμπεριέλαβε στη μέ-
τρηση όχι μόνο τους τυπικούς
ανέργους αλλά και τρεις επιπλέον
κατηγορίες: Οσους έχουν μερική
απασχόληση αλλά θα ήθελαν να
έχουν πλήρες ωράριο, όσους θέ-
λουν να εργαστούν αλλά έχουν
απογοητευθεί και δεν αναζητούν
ενεργά εργασία και τους «σιωπη-
λούς» ανέργους που ψάχνουν μεν
δουλειά αλλά δεν καταγράφονται
διότι δεν είναι σε ετοιμότητα να
αναλάβουν καθήκοντα εντός δύο
εβδομάδων, όπως συνήθως απαι-
τείται στατιστικά.

Σύμφωνα με την ΕΚΤ, το πρό-
βλημα της υποαξιοποίησης εμφα-
νίζεται σε ολόκληρη την Ευρωζώνη.
Ενώ στα τέλη του περασμένου

έτους η Eurostat υπολόγιζε την
ανεργία κοντά στο 9,5%, τα στοιχεία
της ΕΚΤ δείχνουν πως το πραγμα-
τικό ποσοστό είναι αισθητά υψη-
λότερο και φθάνει στο 18,5%.

Πάντως, με τον «παραδοσιακό»
τρόπο μέτρησης της ΕΛΣΤΑΤ, το

ποσοστό ανεργίας διαμορφώθηκε
τον Απρίλιο στο 21,7% έναντι 23,6%
τον Απρίλιο του 2016 και 22% τον
Μάρτιο του 2017. Συγκεκριμένα,
σύμφωνα με τα διαθέσιμα στοιχεία
της ΕΛΣΤΑΤ, ο αριθμός των απα-
σχολουμένων ανήλθε σε 3.749.975
άτομα, ενώ ο αριθμός των ανέργων
διαμορφώθηκε σε 1.040.909 και
του οικονομικά μη ενεργού πλη-
θυσμού σε 3.228.062. Η μικρή πτώ-
ση της ανεργίας οφείλεται κυρίως
στην έναρξη της τουριστικής σεζόν
που είχε ως αποτέλεσμα να απορ-
ροφηθούν άνεργοι στον τουριστικό
κλάδο. Η τάση αυτή αναμένεται
να συνεχιστεί, καθώς από τον Ιού-
νιο ξεκίνησε το μεγάλο τουριστικό
κύμα στη χώρα. Σε σχέση με τον
Απρίλιο του 2016, οι απασχολού-

μενοι αυξήθηκαν κατά 79.833 άτο-
μα (2,2%), οι άνεργοι μειώθηκαν
κατά 92.657 άτομα (8,2%) και οι
οικονομικά μη ενεργοί συρρικνώ-
θηκαν κατά 22.850 άτομα.

Σε σχέση με τον Μάρτιο του
2017, οι απασχολούμενoι σημεί-
ωσαν αύξηση κατά 23.943 άτομα
(0,6%), οι άνεργοι μειώθηκαν κατά
12.927 άτομα (1,2%) και οι οικονο-
μικά μη ενεργοί περιορίστηκαν
κατά 14.181 άτομα (0,4%).

Το ποσοστό ανεργίας μεταξύ
των ανδρών διαμορφώθηκε στο
18,2% και των γυναικών στο 26,2%.
Σε ηλικιακό επίπεδο, η υψηλότερη
ανεργία παρατηρήθηκε στην ομάδα
15-24 ετών (45,5%) και στην ομάδα
25-34 ετών (27,6%).

ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΧΑΤΖΗΝΙΚΟΛΑΟΥ

Ρυθμό ανάπτυξης 1,5%
και ανεργία στο 22,2%
αναμένει φέτος το ΙΟΒΕ

<<<<<<

Σύμφωνα, πάντως, 
με τα στοιχεία της 
ΕΛΣΤΑΤ, τον Απρίλιο 
το ποσοστό ανεργίας
μειώθηκε στο 21,7%
έναντι 23,6% τον 
Απρίλιο του 2016.

31,3% η «πραγματική» ανεργία στην Ελλάδα εκτιμά η ΕΚΤ

<<<<<<

Επενδύσεις παγίου
κεφαλαίου και
τουρισμός πρόκειται
να δώσουν ώθηση
στην ανάκαμψη της
ελληνικής οικονομίας.

Η μέτρηση της ΕΚΤ περιλαμβάνει, πέραν των τυπικών ανέργων, τρεις επιπλέον κατηγορίες: Οσους έχουν μερική
απασχόληση αλλά θα ήθελαν να έχουν πλήρες ωράριο, όσους θέλουν να εργαστούν αλλά έχουν απογοητευθεί και
δεν αναζητούν ενεργά εργασία και τους «σιωπηλούς» ανέργους, που ψάχνουν μεν δουλειά αλλά δεν καταγράφονται.

Μετ’ εμποδίων η ανάκαμψη
της ελληνικής οικονομίας,
εκτιμά έκθεση του ΣΕΒ
Η ελληνική βιομηχανία, και ειδι-
κότερα η μεταποίηση, αναδει-
κνύεται σε βασικό μοχλό της ανά-
καμψης της ελληνικής οικονομίας,
υποστηρίζει το εβδομαδιαίο δελτίο
του ΣΕΒ για την ελληνική οικο-
νομία που δημοσιεύθηκε χθες.
Αντιθέτως, οι υπηρεσίες, με εξαί-
ρεση τον τουρισμό, εξακολουθούν
να συρρικνώνονται, σύμφωνα με
τα στοιχεία του ΣΕΒ. Δεδομένου
ωστόσο ότι η βιομηχανία είναι
σχετικά μικρή ως μέγεθος στην
ελληνική οικονομία, η οποία κυ-
ριαρχείται από τον κλάδο των
υπηρεσιών, η ανάκαμψή της δεν
επαρκεί για να οδηγήσει τη χώρα
σε δυναμική ανοδική πορεία.

Στο δελτίο του ΣΕΒ σημειώνεται
ότι οι μόνες υπηρεσίες που γνω-
ρίζουν επενδυτική άνθηση είναι
οι «επισκευές συσκευών ατομικής
ή οικιακής χρήσης» (καθώς οι κα-
ταναλωτές καταφεύγουν λόγω
κρίσης στις επισκευές αντί της
αγοράς νέων συσκευών), οι «δρα-
στηριότητες παροχής προσωπι-
κών υπηρεσιών» (στεγνοκαθαρι-
στήρια, κομμωτήρια, γυμναστή-
ρια, είδη αισθητικής κ.λπ.) και
«οι δραστηριότητες οργανώσεων»
(επιχειρηματικών, επαγγελματι-
κών κ.λπ.). Το δελτίο επισημαίνει
ότι οι συνολικές επενδύσεις στους
κλάδους αυτούς των υπηρεσιών
είναι σχεδόν ίδιες με τις επενδύ-

σεις στη μεταποίηση, εξαιρουμέ-
νων των πετρελαιοειδών (1,2-1,3
δισ.), κάτι το οποίο, κατά την άπο-
ψή των συγγραφέων, αποκαλύπτει
το στρεβλό αναπτυξιακό ελληνικό
πρότυπο. Ενα πρότυπο το οποίο
κατευθύνει επενδυτικά κεφάλαια
σε χαμηλής προστιθέμενης αξίας
δραστηριότητες.

Σύμφωνα με την ανάλυση του
δελτίου του ΣΕΒ, του οποίου επι-
κεφαλής οικονομολόγος είναι ο
Μιχάλης Μασουράκης, υπάρχουν
σήμερα καλές προοπτικές για
ισχυρούς ρυθμούς ανάπτυξης.
Συγκεκριμένα εκτιμάται ότι θα
ξεπεράσει το 1,5% το 2017 και το
2,5% το 2018.

Αυτά ισχύουν βεβαίως υπό
την προϋπόθεση ότι δεν θα
υπάρξει πολιτική αστάθεια και
δημοσιονομικός εκτροχιασμός
λόγω παροχών, εάν γίνουν πρό-
ωρες εκλογές.

Ο ΣΕΒ μιλάει στο δελτίο του
για ανάκαμψη μετ’εμποδίων που
ξεκίνησε σταδιακά από το 2014
και φαίνεται να εισέρχεται σήμερα
σε φάση ομαλοποίησης.

Η παραγωγή σε σειρά από κλά-
δους (ηλεκτρισμός, πετρελαιοειδή,
βασικά μέταλλα, φάρμακα, πλα-
στικά) έχει ανοδική πορεία, ενώ
ταυτόχρονα σημειώνεται ανά-
καμψη της ιδιωτικής επενδυτικής
δραστηριότητας.

Αν και το δεύτερο εξάμηνο είναι βαρύ για τους φορολογουμένους, το ΙΟ-
ΒΕ εκτιμά ότι η πληρωμή φόρων δεν θα πλήξει την κατανάλωση.
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Τα εργατικά συνδικάτα διαφόρων
χωρών της Ευρωζώνης ετοιμάζονται
να διεκδικήσουν αυξήσεις, δοκι-
μάζοντας στην πράξη κατά πόσον
η ευρεία οικονομική ανάκαμψη
των τελευταίων χρόνων θα μπο-
ρούσε να αποφέρει, επιτέλους, αξιο-
πρεπή αύξηση μισθών.

Μέσω συνεντεύξεων στο Bloom-
berg, τα εργατικά συνδικάτα των
μεγαλύτερων χωρών της Ευρωζώ-
νης αποδίδουν, τις μικρές αυξήσεις
μισθών των τελευταίων χρόνων
στις μικρές προσδοκίες που κυ-
ριαρχούν μεταξύ των εργαζομένων
μετά το ξέσπασμα της κρίσης της
Ευρωζώνης, αλλά και στις μεταρ-
ρυθμίσεις που περιόρισαν τη δύ-
ναμη των συνδικάτων. Σήμερα,
όμως, οι εκπρόσωποι των εργαζο-
μένων μπορούν πλέον να υποστη-
ρίξουν ότι η ανάκαμψη της Ευρω-
ζώνης διανύει τον τέταρτο χρόνο
και ότι ο πληθωρισμός έχει αυξηθεί
ώστε να δικαιολογήσουν την απαί-
τηση για μεγαλύτερες αυξήσεις
στο πλαίσιο των συλλογικών δια-
πραγματεύσεων.

Η άνοδος των μισθών είναι ση-
μαντική όχι μόνον για τους εργα-
ζομένους. Κυβερνήσεις ανησυχούν
για την άνοδο του λαϊκισμού και
η ΕΚΤ, επίσης, θα ήθελε να δει τον
πληθωρισμό να αυξάνεται, καθώς
δυσκολεύεται να πιάσει τον στόχο
του 2%. Ο πρόεδρος της ΕΚΤ Μάριο

Ντράγκι έχει δηλώσει ανοικτά ότι
τον ανησυχεί το γεγονός ότι οι μι-
κρές αυξήσεις μισθών «φρενάρουν»
την οικονομία. «Συμφωνούμε με
τον κ. Ντράγκι», λέει ο κ. Κάρλος
Μαρτίν, επικεφαλής του οικονο-
μικού τμήματος του εργατικού σω-
ματείου Comisiones Obreras, του
μεγαλύτερου στην Ισπανία. «Ποιος
έχει δει πραγματική αύξηση μισθών
στην Ισπανία; Σίγουρα όχι η ερ-
γατική τάξη».

Στην Ισπανία υπάρχουν κάποια

δειλά σημάδια ότι τα εργατικά συν-
δικάτα ίσως καταφέρουν να πετύ-
χουν αύξηση μισθών. Η Ισπανία
αποτελεί παράδειγμα των δεινών
που έφερε η κρίση στους εργαζο-
μένους. Η ανεργία τετραπλασιά-
στηκε στη διάρκεια της κρίσης
και έφτασε στο 26%, ενώ ακόμη
και σήμερα, με την ανεργία να
έχει υποχωρήσει κάτω από το 19%,
οι Ισπανοί άνεργοι αποτελούν το
ένα τέταρτο των ανέργων στην

Ευρωζώνη. Κατά τον Μαρτίν, η
υψηλή ανεργία και η μεταρρύθμιση
της εργατικής νομοθεσίας από τον
πρωθυπουργό Μαριάνο Ραχόι
έχουν φέρει τους εργοδότες σε θέ-
ση ισχύος. Από το 2013, οπότε και
η Ευρωζώνη βγήκε από την ύφεση,
ο ετήσιος ρυθμός αύξησης των μι-
σθών είναι στην Ισπανία μόλις
0,8%. Ωστόσο, η ισπανική οικο-
νομία προβλέπεται ότι θα ανα-
πτυχθεί με ρυθμό 3% το 2017, και
ο πληθωρισμός αυξάνεται και πάλι
έπειτα από δύο χρόνια αποπλη-
θωρισμού. Η κυβέρνηση Ραχόι, η
οποία δεν διαθέτει πλειοψηφία
στη Βουλή, υποστηρίζει την αύ-
ξηση των μισθών.

Δυσοίωνες προοπτικές
Οι Ιταλοί εργαζόμενοι βρίσκονται

σε δύσκολη θέση. Κυβέρνηση και
συνδικάτα διαπραγματεύονται,
προς το παρόν, μικρές αυξήσεις
για τους δημοσίους υπαλλήλους,
έπειτα από χρόνια στασιμότητας
των μισθών, ενώ οι προοπτικές για
υψηλότερες αυξήσεις, είτε στον
δημόσιο είτε στον ιδιωτικό τομέα,
είναι χαμηλές.

Ο ετήσιος ρυθμός αύξησης στην
Ιταλία είναι μόλις 0,3%, μετά το
2013. Ο κ. Ρικάρντο Σάνα, επικε-
φαλής οικονομολόγος του CGIL,
του μεγαλύτερου εργατικού συν-
δικάτου της Ιταλίας, λέει ότι η κυ-
βέρνηση πρέπει να θέσει τέλος στο
«πάγωμα» των μισθών και να αυ-
ξήσει τις επενδύσεις.

<<<<<<

Οι υψηλότεροι μισθοί
θα λειτουργήσουν 
και ως ανάχωμα 
στην ενίσχυση 
των λαϊκιστικών
δυνάμεων στις χώρες
της Ευρώπης.

Αυξήσεις μισθών 
διεκδικούν τα συνδικάτα 
σε χώρες της Ευρωζώνης
Η ανάκαμψη της οικονομίας τα τελευταία χρόνια 
και η αύξηση του πληθωρισμού, τα βασικά επιχειρήματα

«Made in Germany» και φθηνά εργατικά 
χέρια έφεραν στην κορυφή τη Γερμανία
Η υπεροχήτης γερμανικής οικονομίας
δεν οφείλεται τόσο πολύ στις εργα-
σιακές μεταρρυθμίσεις κατά τη δε-
καετία του 2000, όσο στη μεγάλη
ζήτηση για προϊόντα «Μade in Ger-
many» από τις αναδυόμενες αγορές
από το 2004 αλλά και την προσφορά
φθηνής εργασίας από κράτη της
Κεντρικής και Ανατολικής Ευρώπης,
που έπεισαν τα συνδικάτα να μη
διεκδικήσουν αυξήσεις στους μι-

σθούς. Οι «μεταρρυθμίσεις Χαρτζ»
(ο Πέτερ Χαρτζ ήταν πρόεδρος της
Επιτροπής Μεταρρυθμίσεων στη
δεύτερη κυβέρνηση Σρέντερ) πραγ-
ματοποιήθηκαν στη Γερμανία σε
μια ευνοϊκή συγκυρία και απέδωσαν.
Θα μπορούσαν, όμως, να οδηγήσουν
σε παρενέργειες, καταλήγει μελέτη
«Ο μύθος Χαρτζ: Μια ματιά στις με-
ταρρυθμίσεις στην αγορά εργασίας
στη Γερμανία», του Κέντρου Ευρω-
παϊκών Μεταρρυθμίσεων. Σε αυτή
τη μελέτη, ο οικονομολόγος Κρίστιαν
Οντεναλ υποστηρίζει ότι η οικονο-
μική ευρωστία της Γερμανίας δεν

οφείλεται αποκλειστικά και μόνο
στην «Ατζέντα 2010» του πρώην
καγκελαρίου Γκέρχαρντ Στρέντερ.
Βοήθησε η ραγδαία ανάπτυξη των
αναδυόμενων αγορών στην Ασία
και κατ’ επέκτασιν η αύξηση της
εξωτερικής ζήτησης για προϊόντα
και εξοπλισμό από τη Γερμανία. Πα-
ράλληλα, η ένταξη χωρών όπως η
Τσεχία, η Ουγγαρία και η Πολωνία
στην Ευρωπαϊκή Ενωση θορύβησαν
τα γερμανικά συνδικάτα, τα οποία
αποδέχθηκαν τη συγκράτηση των
ημερομισθίων για να μη μεταφερ-
θούν μαζικά θέσεις εργασίας στην
Κεντρική και στην Ανατολική Ευ-
ρώπη. Επίσης, τονίζει ο κ. Οντεναλ,
οι γερμανικές εταιρείες προχώρησαν
στην αναδιάρθρωση των δραστη-

ριοτήτων τους, με την ανάθεση ερ-
γασιών σε τρίτους, γεγονός που βοή-
θησε στο να παραμείνουν ανταγω-
νιστικές οι τιμές των εξαγωγών. Μά-
λιστα, η Γερμανία στάθηκε τυχερή,
διότι, για παράδειγμα, η μείωση πα-
ροχών προτού επενδύσει το κράτος
στη μετεκπαίδευση είναι βήματα
που θα μπορούσαν εύκολα να προ-
καλέσουν συνέπειες. Τα θετικά στοι-
χεία από τις μεταρρυθμίσεις Χαρτζ,
χάριν των οποίων θεωρείται ότι η
Γερμανία αναδείχθηκε από τον
«ασθενή της Ευρώπης» στην ισχυ-
ρότερη οικονομία της Ευρωζώνης,
επανέρχονται στην πολιτική επι-
καιρότητα. Αφορμές αποτελούν οι
εκλογές στη Γερμανία τον Σεπτέμ-
βριο αλλά και οι δεσμεύσεις του Γάλ-

λου προέδρου Εμανουέλ Μακρόν
ότι θα ακολουθήσει το πρόγραμμα
της κυβέρνησης Σρέντερ το 2003,
συμπεριλαμβανομένων των μεταρ-
ρυθμίσεων Χαρτζ. Σε αυτές αποδό-
θηκε η μεγάλη μείωση της ανεργίας
και η εντυπωσιακή αύξηση των γερ-
μανικών εξαγωγών. Στιγμάτισαν,
όμως, το Σοσιαλδημοκρατικό Κόμμα
(SPD), διότι περιορίστηκαν οι κοι-
νωνικές παροχές, όπως η μείωση
της διάρκειας των επιδομάτων ανερ-
γίας από 32 σε 12 μήνες. Οδήγησαν,
ταυτόχρονα, στη μεγάλη αύξηση
της μερικής απασχόλησης και της
χαμηλόμισθης εργασίας. Το 2002,
αναφέρει η μελέτη, οι εργαζόμενοι
με μισθούς από 400 έως 450 ευρώ
ανέρχονταν σε 4,1 εκατ. και το 2005
είχαν αυξηθεί σε 5,1 εκατ., υποκα-
θιστώντας την πλήρη απασχόληση.
Ενόψει των γενικών εκλογών στη
Γερμανία, ο υποψήφιος του SPD
Μάρτιν Σουλτς κάνει λόγο για αλ-
λαγές στις μεταρρυθμίσεις Χαρτζ,
όπως η επιμήκυνση στην καταβολή
επιδόματος ανεργίας για όσο διά-
στημα παρακολουθούν προγράμ-
ματα επαγγελματικής κατάρτισης
και μετεκπαίδευσης. Ο κ. Οντεναλ
τονίζει ότι, αν και οι συνδικαλιστικές
ενώσεις και τα συμβούλια εργασίας
προσαρμόστηκαν στις τάσεις της
παγκοσμιοποίησης, η διαπραγμα-
τευτική θέση τους δεν έπρεπε να
είναι τόσο αποδυναμωμένη, ώστε
να μην μπορούν να διεκδικήσουν
αύξηση μισθών.

Στην οικονομική ευρωστία της Γερμανίας βοήθησε και η ραγδαία ανάπτυ-
ξη των αναδυόμενων αγορών στην Ασία και, κατ’ επέκτασιν, η αύξηση της
εξωτερικής ζήτησης για προϊόντα και εξοπλισμό με το όνομα της χώρας.

Προτίμησαν επιπλέον άδεια αντί αύξησης
Στη Γαλλία, τη δεύτερη μεγαλύτερη
οικονομία της Ευρωζώνης, τα συν-
δικάτα ετοιμάζονται να αντιπα-
ρατεθούν με έναν νεοεκλεγέντα
πρόεδρο που έχει ήδη ακυρώσει
την αύξηση μισθών για τους δη-
μοσίους υπαλλήλους. Παράλληλα,
ο Εμανουέλ Μακρόν ετοιμάζεται
να μεταρρυθμίσει το εργασιακό
δίκαιο, με στόχο να περιορίσει τις
συλλογικές διαπραγματεύσεις
προς όφελος των επιχειρησιακών
συμβάσεων. Οι δημόσιοι υπάλλη-
λοι αποτελούν περίπου το ένα πέμ-
πτο του εργατικού δυναμικού και
οι κρατικές δαπάνες απορροφούν
περισσότερο από το 56% του ΑΕΠ,
γεγονός που σημαίνει ότι η μι-
σθολογική πολιτική Μακρόν επη-
ρεάζει και τον ιδιωτικό τομέα. Ο
ετήσιος ρυθμός αύξησης των μι-
σθών στη Γαλλία είναι 1,6% τα τε-
λευταία έξι χρόνια.

Αν υπάρχει μία χώρα που να απο-
δεικνύει πόσο δύσκολο είναι να
αυξηθούν οι μισθοί μετά την κρίση,
αυτή είναι η μεγαλύτερη και ισχυ-
ρότερη: η Γερμανία. Οι Γερμανοί
εργαζόμενοι διαθέτουν μεγαλύτερη
διαπραγματευτική ισχύ από τους
υπολοίπους, χάρη στο πολύ χαμηλό
ποσοστό ανεργίας και στην άνθηση
των γερμανικών εξαγωγών. Ωστό-
σο, ο ετήσιος ρυθμός αύξησης των
μισθών είναι 2,1% από το 2013 και
μετά, ενώ ο πληθωρισμός διαμορ-
φώθηκε στο 1,6% τον Ιούνιο. Το
συνδικάτο της βιομηχανίας μεταλ-
λουργίας και ηλεκτρονικών, με 3,8
εκατ. μέλη, θα δοκιμάσει τη διά-
θεση των εργοδοτών τον Σεπτέμ-
βριο. «Οι καρποί των εξαγωγών
μας δεν φθάνουν στον βαθμό που
θα έπρεπε στους εργαζομένους»,
λέει ο Γκούσταβ Χορν, διευθυντής
ερευνητικού ινστιτούτου που συν-

δέεται με τη γερμανική συνομο-
σπονδία εργατικών συνδικάτων.
«Η αύξηση των μισθών θα βοη-
θούσε στη δημιουργία αγοραστικής
δύναμης, που στη συνέχεια θα με-
τατρεπόταν σε υψηλότερη κατα-
νάλωση», προσθέτει. Η γερμανική
κεντρική τράπεζα προβλέπει ότι
θα ενισχυθεί ο ρυθμός αύξησης
των μισθών το 2018, ωστόσο ο κ.
Χορν επισημαίνει ότι θα ασκηθεί
πίεση για περιορισμό, εξαιτίας του
μεγάλου αριθμού εργαζομένων με
καθεστώς μερικής απασχόλησης
που θα ήθελαν να εργαστούν πε-
ρισσότερο. Επίσης, η περίπτωση
της Γερμανίας δείχνει ότι τα χρή-
ματα δεν είναι το παν. Περισσότερα
από τα μισά μέλη του σωματείου
σιδηροδρόμων και μεταφορών απο-
φάσισαν να μην πάρουν αύξηση
μισθού 2,6%, με αντάλλαγμα έξι
επιπλέον ημέρες άδειας.

<<<<<<

Οι εργασιακές μεταρ-
ρυθμίσεις είναι στην
ατζέντα των υποψη-
φίων για τις προσεχείς
γενικές γερμανικές
εκλογές.

Οι νέοι ευρωπαϊκοί 
κανόνες προσθέτουν 
βάρη στις τράπεζες
Οι νέοι κανόνες για τα ευρωπαϊκά
χρηματοπιστωτικά ιδρύματα που
θα ισχύσουν ενδεχομένως από το
2018 αναμένεται να αυξήσουν κατά
περίπου 20% τις προβλέψεις που
θα λάβουν έναντι των «κόκκινων»
δανείων και να διασφαλίσουν τα
κεφάλαιά τους, σύμφωνα με έρευνα
που δημοσίευσε η Ευρωπαϊκή Τρα-
πεζική Αρχή (ΕΒΑ). Τα νέα Διεθνή
Πρότυπα Χρηματοοικονομικής Ανα-
φοράς (ΙFRS 9) που θα ακολουθήσουν
οι τράπεζες έχουν ως στόχο να κα-
ταστήσουν τα χρηματοπιστωτικά
ιδρύματα πιο ασφαλή και να απο-
τρέψουν το ενδεχόμενο νέας οικο-
νομικής κρίσης, όπως αυτή που ξέ-
σπασε το 2007-2009.

Αυτοί οι κανόνες έρχονται να
προσθέσουν επιπλέον υποχρεώσεις
στις τράπεζες που ήδη ταλανίζονται
από το βάρος των «κόκκινων» δα-
νείων και δυσκολεύονται να αυξή-
σουν την ρευστότητά τους.

Ως αποτέλεσμα των νέων κανό-
νων, τα δύο τρίτα των τραπεζών
που συμμετείχαν στην έρευνα της
ΕΒΑ αναμένουν αύξηση άνω του
18% στις προβλέψεις τους, με τον
μέσο όρο των τραπεζών να αναμένει
αύξηση κατά 13%. Η αναμενόμενη
επίπτωση στις προβλέψεις των τρα-
πεζών εμφανίζεται χαμηλότερη σε
σχέση με την επίπτωση που είχε
καταδείξει η ΕΒΑ σε προηγούμενη
έρευνα. Σύμφωνα με την ίδια, αυτό
ίσως να οφείλεται στην πρόοδο που

έχουν σημειώσει οι τράπεζες, στην
προσπάθειά τους να προσαρμοστούν
στα νέα πρότυπα αναφοράς και στις
οικονομικές συνθήκες. Η ΕΒΑ επε-
σήμανε χαρακτηριστικά: «Οι τρά-
πεζες έχουν σημειώσει πρόοδο ως
προς την εφαρμογή των IFRS 9 σε
σχέση με την προηγούμενη εξέταση.

Ωστόσο, οι μικρότερες τράπεζες
ακόμη δυσκολεύονται να τα εφαρ-
μόσουν επαρκώς». Τα χρηματοπι-
στωτικά ιδρύματα που συμμετείχαν
στην εν λόγω έρευνα αναμένουν
ότι τα νέα ΙFRS 9, δηλαδή οι νέοι
κανόνες που θα ισχύσουν για τις
τράπεζες, θα τα υποχρεώσουν να
αναγνωρίσουν ζημίες σε δάνεια τα
οποία, εάν και δεν θεωρούνται προς
το παρόν μη εξυπηρετούμενα, ο
κίνδυνος μη αποπληρωμής τους εί-
ναι αυξημένος.

Οι νέοι κανονισμοί είναι προ-
γραμματισμένο να ισχύσουν από
την 1η Ιανουαρίου του 2018, ωστό-
σο, εξαιτίας καθυστερήσεων σε
χώρες όπως η Ιταλία, οι ευρωπαϊκές
αρχές εξετάζουν το ενδεχόμενο
τριετούς μεταβατικής περιόδου.

<<<<<<

Τα χρηματοπιστωτικά
ιδρύματα πρέπει να αυ-
ξήσουν τις προβλέψεις
τους κατά περίπου 20%. 
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Η τιμή του πετρελαίου θα μπορούσε
να υποχωρήσει κάτω από τα 40
δολάρια το βαρέλι, αν ο ΟΠΕΚ δεν
καταφέρει να προκαλέσει «σοκ και
δέος» στην αγορά, μέσω μιας με-
γάλης και απροειδοποίητης μεί-
ωσης της παραγωγής, προειδοποί-
ησε  η Goldman Sachs. Ωστόσο, η
πετρελαϊκή βιομηχανία, αν και σα-
φώς δεν αδιαφορεί για την τρέ-
χουσα τιμή του πετρελαίου, προ-
σπαθεί να απαντήσει σε ένα ακόμα
σοβαρότερο πρόβλημα: πότε θα
κορυφωθεί η ζήτηση για πετρέλαιο.
Η πιο απαισιόδοξη πρόβλεψη είναι
ότι η ζήτηση θα κορυφωθεί σε μό-
λις 15 χρόνια, χρονικό διάστημα
πολύ μικρό για μια βιομηχανία που
πρέπει να εντοπίσει και να ανα-
πτύξει νέα κοιτάσματα. Σημάδι
των τεκτονικών αλλαγών που συν-
τελούνται στη βιομηχανία παρα-
γωγής ενέργειας είναι ότι το 2016
η χρηματοδότηση για παραγωγή
ηλεκτρικής ενέργειας ήταν υψη-
λότερη, για πρώτη φορά, από τη
χρηματοδότηση για παραγωγή
ενέργειας από ορυκτά καύσιμα.

Ο ΟΠΕΚ πρέπει να πάρει την από-
φαση να μειώσει ακόμα περισσό-
τερο την παραγωγή του και μάλιστα
να το κάνει χωρίς να προετοιμάσει
την αγορά, σύμφωνα με ανάλυση
της Goldman Sachs. Αν δεν κατα-
φέρει να προκαλέσει «σοκ και δέος»
στους επενδυτές και αν δεν μειωθεί
το ύψος των αποθεμάτων, τότε είναι
πιθανόν η τιμή του πετρελαίου να
υποχωρήσει κάτω από τα 40 δολάρια
το βαρέλι, προειδοποιούν οι ανα-
λυτές της αμερικανικής επενδυτικής
τράπεζας. 

Τον Μάιο, ο ΟΠΕΚ είχε αποφα-
σίσει να επεκτείνει τη συμφωνία
μείωσης της παραγωγής κατά εννέα
μήνες έως τον Μάρτιο του 2018.
Ωστόσο, η απόφαση είχε προεξο-
φληθεί από την αγορά, με αποτέ-
λεσμα να μη σταθεί ικανή να ανα-
τρέψει την πτώση των τιμών του
πετρελαίου. Η τιμή του αμερικανι-
κού αργού (WTI) και του Brent ήταν
σχεδόν αμετάβλητη στα 44,39 δο-
λάρια το βαρέλι και στα 46,86 δο-
λάρια το βαρέλι αντίστοιχα. Από
την αρχή του 2017, η τιμή του WTI
έχει υποχωρήσει κατά σχεδόν 15%.

Απειλές
Ομως, η πετρελαϊκή βιομηχανία

αντιμετωπίζει μερικές ίσως μεγα-
λύτερες απειλές από την πτώση του
πετρελαίου κάτω από τα 40 δολάρια
το βαρέλι. Η ταχεία εξάπλωση των
ηλεκτροκίνητων αυτοκινήτων, ο
περιορισμός της ζήτησης πετρελαίου
από την Κίνα και η προσπάθεια κα-
ταπολέμησης της κλιματικής αλλα-
γής είναι πιθανόν να οδηγήσουν
σε κορύφωση της ζήτησης για πε-

τρέλαιο πολύ πιο σύντομα απ’ όσο
προβλέπουν οι αναλυτές. Τον πε-
ρασμένο μήνα, ο διευθύνων σύμ-
βουλος της BP Μπομπ Ντάντλεϊ είχε
δηλώσει ότι η κορύφωση της ζήτη-
σης θα έρθει σε 25 χρόνια από σή-
μερα. 

Με την πρόβλεψη συμφωνεί και
ο ομόλογός του της Total Πατρίκ
Πουάν, που προβλέπει κορύφωση
της ζήτησης κάποια στιγμή στη δε-
καετία του 2040. Ωστόσο, ο Μπεν
βαν Μπέρντεν, διευθύνων σύμβου-
λος της Shell, προειδοποιεί ότι η

ζήτηση θα μπορούσε να φτάσει στο
ζενίθ πολύ νωρίτερα, σε μόλις 15
χρόνια, αν αποδειχθούν δημοφιλή
τα ηλεκτρικά αυτοκίνητα. «Σύμφωνα
με το πλέον επιθετικό σενάριο, η
ζήτηση για πετρέλαιο θα κορυφωθεί
στα τέλη της δεκαετίας του 2020 ή
στις αρχές της επόμενης δεκαετίας»,
δήλωσε ο επικεφαλής της Shell.
Αυτό το χρονικό διάστημα είναι
πολύ μικρό για μια βιομηχανία όπου
έργα πολλών δισ. δολαρίων αρχίζουν
να αποδίδουν έπειτα από μία δε-
καετία. Αν επαληθευθούν παρόμοιες
προβλέψεις, τότε είναι πολύ πιθανόν
οι τιμές του πετρελαίου να παρα-
μείνουν σε χαμηλά επίπεδα για πολύ
μεγαλύτερο χρονικό διάστημα. Επί-
σης αυξάνεται η πιθανότητα ορι-
σμένα δύσκολα προσβάσιμα κοιτά-
σματα, π.χ. στην Αρκτική, να πα-
ραμείνουν ανεκμετάλλευτα, ενώ
σήμερα θεωρούνται πολύτιμα. Κάτι
τέτοιο θα αποτελούσε πρόβλημα
για τις πετρελαϊκές εταιρείες, ωστό-
σο έχουν τη δυνατότητα να το πα-
ρακάμψουν, στρεφόμενες στην πα-

ραγωγή πετροχημικών, στην πα-
ραγωγή φυσικού αερίου και στις
ανανεώσιμες πηγές ενέργειας.

Ηλεκτρική ενέργεια
Σημάδι των αλλαγών που συντε-

λούνται στην παγκόσμια βιομηχανία
παραγωγής ενέργειας είναι ότι το
2016 η χρηματοδότηση, παγκο-
σμίως, για έργα παραγωγής ηλε-
κτρικής ενέργειας και για την ανά-
πτυξη του δικτύου ήταν υψηλότερη
από αυτήν για παραγωγή ενέργειας
από ορυκτά καύσιμα, για πρώτη
φορά στην Ιστορία. 

Σύμφωνα με έκθεση της Διεθνούς
Υπηρεσίας Ενέργειας (ΙΕΑ), η πα-
ραγωγή ηλεκτρικής ενέργειας και
το ηλεκτρικό δίκτυο προσείλκυσαν
επενδύσεις ύψους 718 δισ. δολα-
ρίων, ή το 42% του συνόλου, ενώ
τα ορυκτά καύσιμα 708 δισ. δολάρια.
Το 80% της χρηματοδότησης για
ηλεκτρική ενέργεια κατευθύνθηκε
σε ανανεώσιμες πηγές ενέργειας
και στην επέκταση του ηλεκτρικού
δικτύου.

Κάτω από τα 40 δολ. το πετρέλαιο,
προειδοποιεί η Goldman Sachs
Εκτός κι αν ο ΟΠΕΚ προκαλέσει σοκ και δέος στις αγορές με μείωση παραγωγής

<<<<<<

Το 2016 η χρηματοδό-
τηση για παραγωγή
ηλεκτρικής ενέργειας
ήταν υψηλότερη 
από αυτήν για παραγω-
γή ενέργειας 
από ορυκτά καύσιμα.

Οι «ελεύθεροι καβαλάρηδες» με-
γαλώνουν, κρεμούν δερμάτινα
μπουφάν και γάντια και κλειδώ-
νουν μια και καλή τη Harley, την
Kawasaki και τη Honda στο γκα-
ράζ. Οπότε, οι εταιρείες για να
επιβιώσουν, στρέφονται –μάλλον
με καθυστέρηση– σε νεότερους
καταναλωτές, οι οποίοι θέλουν
να αποκτήσουν μηχανή πρώτη
φορά στη ζωή τους. Επί χρόνια,
η Harley, η Honda και η ΒΜW
παρήγαγαν μοντέλα μεγάλου κυ-
βισμού, άνω των 600 κυβικών,
που υπόσχονταν ταξίδια και απο-
λαύσεις ανάλογες εκείνων που
βίωσαν όσοι γεννήθηκαν μεταξύ
1945-1964.

Αυτοί είχαν οικονομική άνεση
να αγοράζουν μοτοσικλέτες με-
γάλου κυβισμού, αλλά τώρα μπαί-
νουν στη σύνταξη. Σήμερα, όσοι
μπορούν να αγοράσουν μια Hon-
da Gold Wing F6B με 20.000 δο-
λάρια είναι λιγότεροι από όσους
μπορούν να αγοράσουν μια Hon-
da Rebel με 6.000 δολάρια. Οι
νεότεροι ενδιαφέρονται για μι-
κρότερα μοντέλα, ευέλικτα και
προσαρμοσμένα στο αστικό πε-
ριβάλλον. Αυτή η ανάγκη άρχισε
να γίνεται ορατή το 2010. «Ξαφ-
νικά, όλοι στον κλάδο μας άρχι-
σαν να κάνουν το ίδιο πράγμα»,
λέει ο Λι Εντμουντς, διευθυντής
μάρκετινγκ των μοτοσικλετών
της Honda. «Αντιλήφθηκαν ότι
τους ενδιαφέρει το νεότερο σε
ηλικία καταναλωτικό κοινό». Το
κοινό, δηλαδή, που δεν ενδια-
φέρεται να αγοράσει μια χιλιάρα
Ηarley. Σημειωτέον, ότι το 2016
στις ΗΠΑ πουλήθηκαν 371.403
μοτοσικλέτες, έναντι 716.268 το
2006. Η Ηarley-Davidson άλλαξε
προσανατολισμό. Οντας η ισχυ-
ρότερη εταιρεία στην κατηγορία
της στην αμερικανική αγορά,
ήταν εκείνη που είχε και τα πιο
πολλά να χάσει. 

Την τετραετία 2006-2010 ο
αριθμός των Harley που πουλή-
θηκε στις ΗΠΑ μειώθηκε σχεδόν

κατά το ήμισυ. Οπότε άλλαξε
πολιτική: ζήτησε από τους μη-
χανικούς της να σχεδιάσουν μια
μοτοσικλέτα που θα απευθύνεται
σε καινούργιους οδηγούς.

Το 2013 εμφανίστηκε η
500άρα Street 500, η οποία δεν
θυμίζει τις κλασικές Harley. Δη-
λαδή, όποιος την οδηγεί δεν θα
κάνει τους περαστικούς να γυρ-
νούν για να τη δουν, ούτε θα ση-
κώνει στο πόδι τη γειτονιά. Εχει
χαμηλά το κάθισμά της και κο-
στίζει περίπου 7.000 δολάρια –
όσοι την αγοράζουν δεν θέλουν
να «μπουν στον μυθικό κόσμο

της Harley», αλλά να αγοράσουν
την πρώτη τους μηχανή, επιση-
μαίνουν αναλυτές. «Υπάρχει το
αίτημα για μηχανές που να αν-
ταποκρίνονται στα δεδομένα των
μεγάλων πόλεων», επισημαίνει
ο Ανούπ Πράκας, διευθυντής μάρ-
κετινγκ της Harley Davidson στις
ΗΠΑ. «Πριν βγάλουμε τη Street
500, ξέραμε ότι οι πρωτάρηδες
δεν θα έρχονταν σε μας για την
πρώτη τους μηχανή». Την ίδια
περίοδο με τη Street 500 και η
Kawasaki λάνσαρε τη Ninja 300,
η οποία κοστίζει 5.000 δολάρια
και ακολούθησε η BMW με την
G310 R, η οποία κοστίζει 4.750
δολάρια και διαθέτει σύστημα
φρένων ΑBS. To διάστημα 2011-
2016 oι πωλήσεις σε μηχανές κά-
τω των 600 κυβικών αυξήθηκαν
στις ΗΠΑ κατά 11,8%, ενώ εκείνες
για τις μεγαλύτερου κυβισμού εί-
χαν μία αύξηση μόνον της τάξεως
του 7,4%.

BLOOMBERG

Η βιομηχανία παραγωγής
μοτοσικλετών αλλάζει
για να επιβιώσει

<<<<<<

Τα νέα μοντέλα είναι
μικρότερου κυβισμού
και απευθύνονται σε
καινούργιους οδη-
γούς.

Η Honda Rebel 500 κοστίζει 6.000 δολάρια και αποτελεί χαρακτηριστικό
εκπρόσωπο των νέας γενιάς μηχανών κάτω των 600 κυβικών.

Τα τελευταία χρόνια η κυβέρνηση
της Βενεζουέλας μέσα από κατα-
σχέσεις περιουσιακών στοιχείων,
που ανήκαν σε ξένους ομίλους, έχει
προχωρήσει σε εθνικοποιήσεις.

Η διαδικασία αυτή ακολουθείται
από τον νυν αμφιλεγόμενο πρόεδρο
της χώρας, Νικολάς Μαδούρο, όπως
συνέβαινε και με τον προκάτοχό
του αποβιώσαντα πλέον Ούγκο Τσά-
βες. Τα πράγματα, όμως, είναι δια-
φορετικά στην περίπτωση της κα-
τάσχεσης του εργοστασίου της αμε-
ρικανικής General Motors αξίας 100
εκατ. δολαρίων τον Απρίλιο. Πίσω
από την κίνηση αυτή φαίνεται πως
κρύβεται ένας άνθρωπος με αμφι-
λεγόμενα κίνητρα, ο Καλέντ Κανσάο,
πρώην ιδιοκτήτης δύο αντιπροσω-
πειών της General Motors, και η
συνεργάτριά του Ελενα Ροντρίγκες.
Σύμφωνα με δημοσίευμα του ειδη-
σεογραφικού πρακτορείου Reuters,
ο Κανσάο έπεισε το δικαστήριο να
προβεί σε κατάσχεση των εγκατα-
στάσεων, ώστε να δοθεί τέλος σε

μία μακρόχρονη δικαστική του δια-
μάχη με την GM. Είχε ξεκινήσει ως
ελάσσων διαφορά μεταξύ του Καν-
σάο, της Ροντρίγκες και της αμερι-
κανικής αυτοκινητοβιομηχανίας
και αφορούσε τη λήξη της σύμβασης
για την ισχύ της αντιπροσωπείας.
Ωστόσο, διήρκεσε 17 χρόνια. Κατά

το Reuters, η συγκεκριμένη κατά-
σχεση ξεχωρίζει από τις υπόλοιπες,
γιατί υπάρχει ανάμειξη ιδιώτη και
όχι της κυβέρνησης.

Κι αυτό φανερώνει έναν ακόμα
κίνδυνο για το επιχειρείν στη Βε-
νεζουέλα, ο οποίος σχετίζεται με

το εξασθενημένο σύστημα δικαιο-
σύνης. Η ιστορία έχει ως εξής: η
General Motors το 2000 δεν ανα-
νέωσε την άδεια στον Καλέντ Καν-
σάο, επειδή οι αντιπροσωπείες του
δεν πληρούσαν τις ελάχιστες προ-
διαγραφές, δηλαδή το να πουλάνε
τουλάχιστον 25 αυτοκίνητα σε μη-
νιαία βάση. Ο πρώην ιδιοκτήτης
τους ισχυρίζεται σήμερα ότι η από-
φαση της General Motors είχε τρα-
γικές συνέπειες για εκείνον και την
οικογένειά του και προσέφυγε στη
Δικαιοσύνη.

Εν τω μεταξύ, η παραγωγή αυ-
τοκινήτων της General Motors στη
Βενεζουέλα διεκόπη το 2015 εξαιτίας
της αδυναμίας της να εξασφαλίσει
πρόσβαση στις αναγκαίες προμή-
θειες και εξαρτήματα. Οι 2.700 ερ-
γάτες απολύθηκαν. Εκπρόσωπος
των εργαζομένων επιβεβαίωσε πως
η GM συμφώνησε να τους πληρώνει
και μετά το κλείσιμο του εργοστα-
σίου. Το 2016 η αμερικανική αυτο-
κινητοβιομηχανία τούς αντιπρότεινε

πακέτο 3.500 δολαρίων σε ατομική
βάση, για να σταματήσει τη μηνιαία
πληρωμή τους. Εκείνοι αρνήθηκαν,
διότι δεν τους συνέφερε και σήμερα
αιτούνται πακέτων αποζημίωσης.

Φέτος τον Απρίλιο το δικαστήριο
απεφάνθη ότι ως αποζημίωση ο Κα-
λέντ Κανσάο θα λάβει το εργοστάσιο
και συνολικά τα περιουσιακά στοι-
χεία της GM στη Βενεζουέλα. Πρώ-
τα, όμως, θα ικανοποιηθούν οι οι-
κονομικές απαιτήσεις των εργατών.
Σύμφωνα με τη νομοθεσία της Βε-
νεζουέλας, το δικαστήριο οφείλει
να δημοπρατήσει τα περιουσιακά
στοιχεία της GM για να εκτελεστεί
η απόφασή του. Εν τω μεταξύ, έδω-
σε εντολή στην αμερικανική εται-
ρεία να καταβάλει ένα είδος ενοικίου
στον Kαλέντ Κανσάο, το οποίο κυ-
μαινόταν στα 36.000 δολάρια το
μήνα. Σε ερωτήσεις του Reuters,
προς την General Motors, εάν προ-
τίθεται να καταβάλει το ποσόν, δεν
δόθηκε απάντηση.

REUTERS

Απέδωσε καρπούς η απόφαση της
μεξικανικής κυβέρνησης να απε-
λευθερώσει τον ενεργειακό κλάδο
της χώρας και δώσει το «πράσινο
φως» σε ιδιώτες για την ανακάλυψη
κοιτασμάτων πετρελαίου και φυ-
σικού αερίου.

Υπεράκτιο κοίτασμα πετρελαίου
με τη δυνατότητα άντλησης, του-
λάχιστον, 1 δισ. βαρελιών εντοπί-
στηκε από την κοινοπραξία των
Premier Oil, Sierra Oil & Gas και
Talos Energy μετά την πάροδο μό-
λις μιας διετίας αφού απέκτησαν
την άδεια. Είναι η πρώτη ανακά-
λυψη από ιδιωτική εταιρεία στο
διάστημα της τελευταίας 80ετίας,
σύμφωνα με τη συμβουλευτική
εταιρεία Wood Mackenzie και δεν
θα ήταν δυνατή εάν η μεξικανική
κυβέρνηση δεν τερμάτιζε το μο-
νοπώλιο της Petroleos Mexicanos.

Οι μετοχές της Premier Oil αναρ-
ριχήθηκαν 38% μετά την ανακά-
λυψη του κοιτάσματος Zama-1 στο
νότιο μέρος του Κόλπου του Με-
ξικού. «Είναι το μεγαλύτερο επί-
τευγμα μετά τη μεταρρύθμιση του
ενεργειακού κλάδου», σχολίασε ο
Πάμπλο Μεντίνα, αναλυτής στο
τμήμα Λατινικής Αμερικής της Wo-

od Mackenzie. «Είναι ένα από 15
μεγαλύτερα κοιτάσματα που έχουν
ανακαλυφθεί σε ρηχά νερά, παγ-
κοσμίως, την τελευταία 20ετία.
Οταν ανακαλύφθηκε πρώτη φορά
αυτό το κοίτασμα, προ δύο μηνών,
υπολογιζόταν ότι θα μπορούσαν
να αντληθούν έως και 500 εκατ.
βαρέλια «μαύρου χρυσού». Σε συ-
νέντευξη που έδωσε ο διευθύνων
σύμβουλος της Premier Oil Τόνι
Ντουράντ, μίλησε για ένα με 1,5
δισ. βαρέλια πετρελαίου. Η Premier
Oil είναι βρετανική πετρελαϊκή
εταιρεία με δραστηριότητες στη
Βρετανία, την Ασία και την Αφρική.
Η απόφαση για την απελευθέρωση
του ενεργειακού κλάδου του Με-
ξικού ήταν δύσκολη για την κυ-
βέρνηση της χώρας, ιδιαίτερα έπει-
τα από την πάροδο ενός αιώνα κατά
τον οποίο κατείχε τον απόλυτο
έλεγχο της Petroleos Mexicanos.
«Και η απόφαση αυτή εφαρμόστηκε
σε μια περίοδο που οι τιμές του πε-
τρελαίου είχαν υποστεί μεγάλη
πτώση. Προς τιμήν τους, όμως, θα
πρέπει να αναγνωρίσει κανείς πως
δεν πτοηθήκαν», σχολίασε ο επι-
κεφαλής της Premier Oil.

BLOOMBERG

Κοίτασμα 1 δισ. βαρελιών
ανακαλύφθηκε στο Μεξικό

Οι περιπέτειες της αμερικανικής
General Motors στη Βενεζουέλα 
Πώς ο τοπικός αντιπρόσωπός της έγινε ιδιοκτήτης του εργοστασίου

<<<<<<

Επειτα από 17 χρόνια
διαμάχης, το δικαστή-
ριο προχώρησε σε κα-
τάσχεση των εγκατα-
στάσεων της GM.
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Η αμερικανική οικονομία είναι αρ-
κετά ισχυρή ώστε η Ομοσπονδιακή
Τράπεζα (Fed) να συνεχίσει να αυ-
ξάνει σταδιακά τα επιτόκια δανει-
σμού και να περιορίσει το ύψος
των περιουσιακών στοιχείων που
αγοράζει από την εποχή της κρίσης,
κατέθεσε χθες στο Κογκρέσο η
Τζάνετ Γέλεν, πρόεδρος της Fed.
Ωστόσο αυτή ίσως να αποδειχθεί
μία από τις τελευταίες εμφανίσεις
της κ. Γέλεν στο Κογκρέσο, αν επα-
ληθευθούν οι πληροφορίες, σύμ-
φωνα με τις οποίες ο Αμερικανός
πρόεδρος Ντόναλντ Τραμπ σκο-
πεύει να μην ανανεώσει τη θητεία
της κ. Γέλεν, που λήγει τον Φε-
βρουάριο, και να την αντικαταστή-
σει με τον Γκάρι Κον, νυν επικε-
φαλής του Εθνικού Οικονομικού
Συμβουλίου και πρώην πρόεδρο
της Goldman Sachs.

Η κ. Γέλεν είπε χθες πως η αμε-
ρικανική οικονομία, παρόλο που
συνεχίζει να αναπτύσσεται με αργό
ρυθμό, εξακολουθεί να προσθέτει
θέσεις εργασίας, καθώς ευνοείται

από τη σταθερή κατανάλωση και
την πρόσφατη αύξηση των επεν-
δύσεων. Η Fed «εξακολουθεί να
θεωρεί πως η εξέλιξη της οικονο-
μίας καθιστά αναγκαία τη σταδιακή
αύξηση των επιτοκίων δανεισμού»,
είπε η κ. Γέλεν. Προσέθεσε, δε, ότι
η κεντρική τράπεζα είναι πιθανόν
να αρχίσει να μειώνει τον ισολο-
γισμό της «αυτόν τον χρόνο». 

Ωστόσο, η κ. Γέλεν αιφνιδίασε
ευχάριστα τους επενδυτές, αφή-

νοντας να εννοηθεί πως μάλλον
θα υπάρξει μία ακόμη αύξηση των
επιτοκίων δανεισμού εντός του
2017 και όχι δύο. Ακόμα σημαντι-
κότερη είναι η παρατήρηση της κ.
Γέλεν ότι τα επιτόκια δανεισμού
«δεν θα χρειαστεί να αυξηθούν τό-
σο πολύ ακόμη», διότι βρίσκονται
αρκετά κοντά στο λεγόμενο «ου-
δέτερο επίπεδο», δηλαδή σε ένα
ύψος όπου ούτε θα ευνοούν ούτε
θα αποθαρρύνουν την οικονομική

δραστηριότητα. Η πλειονότητα
των Αμερικανών κεντρικών τρα-
πεζιτών θεωρεί πως η αμερικανική
οικονομία εξακολουθεί να έχει
ανάγκη από επεκτατική νομισμα-
τική πολιτική και αν βρίσκεται κον-
τά το ουδέτερο επίπεδο του επι-
τοκίου δανεισμού, αυτό σημαίνει
πως η Fed ίσως αναγκαστεί να επι-
βραδύνει τον ρυθμό αύξησης των
επιτοκίων. Προς το παρόν, είπε η
κ. Γέλεν, ενημερώνοντας του Αμε-

ρικανούς βουλευτές, η Fed θα συ-
νεχίσει να εφαρμόζει το σχέδιό
της περί σταδιακής ανόδου των
επιτοκίων δανεισμού. Μέχρι σή-
μερα, η Fed προβλέπει ότι το ύψος
του ουδέτερου επιτοκίου δανεισμού
θα αυξάνεται με την πάροδο του
χρόνου, καθώς θα ενισχύεται η οι-
κονομική δραστηριότητα. Ωστόσο,
ο πληθωρισμός δεν αυξάνεται προς
τον στόχο του 2% που έχει θέσει
η Fed, και αρκετοί οικονομικοί ανα-

λυτές έχουν αρχίσει να υπολογίζουν
ότι το ουδέτερο επίπεδο των επι-
τοκίων δανεισμού μάλλον υποχωρεί
και ενδεχομένως να βρίσκεται κον-
τά στο 0%. Χθες η κ. Γέλεν απέδωσε
σε παροδικούς παράγοντες την
πρόσφατη υποχώρηση του πλη-
θωρισμού. Τον Ιούνιο, η Fed είχε
αυξήσει, τρίτη φορά από τον πε-
ρασμένο Δεκέμβριο, το βασικό επι-
τόκιο δανεισμού στο 1% - 1,25%.

Αυξάνονται οι πιθανότητες ο
Ντόναλντ Τραμπ να μην ανανεώσει
τη θητεία της Γέλεν και να την αν-
τικαταστήσει με τον Γκάρι Κον,
νυν επικεφαλής του Εθνικού Οι-
κονομικού Συμβουλίου (NEC), σύμ-
φωνα με πληροφορίες του αμερι-
κανικού μέσου Politico. 

Σύμφωνα με τέσσερις αξιωμα-
τούχους που εργάζονται στον Λευ-
κό Οίκο, στο υπουργείο Οικονο-
μικών και στο Κογκρέσο, αν απο-
φασίσει ο Κον ότι θέλει τη θέση
του κεντρικού τραπεζίτη, τότε
είναι δική του. «Είναι θέμα του
Γκάρι αν τη θέλει, και νομίζω πως
τη θέλει», δήλωσε αξιόπιστη πηγή
στο Politico. Ορισμένοι Ρεπουμ-
πλικανοί στη Γερουσία ίσως εκ-
φράσουν επιφυλάξεις για τον Κον,
ωστόσο το πιθανότερο είναι ότι
θα τύχει ευρείας υποστήριξης, είπε
βοηθός υψηλόβαθμου Ρεπουμπλι-
κανού πολιτικού. Ο Γκάρι Κον ανή-
κει πολιτικά στους Δημοκρατικούς
και έχει διατελέσει πρόεδρος της
επενδυτικής τράπεζας Goldman
Sachs. Δεν είχε εμπλακεί στην προ-
εκλογική καμπάνια του κ. Τραμπ,
τον οποίον γνώρισε μετά τις εκλο-
γές του Νοεμβρίου. Η κ. Γέλεν είχε
διαδεχθεί το 2014 τον Μπεν Μπερ-
νάνκι και, όπως έχει δηλώσει επα-
νειλημμένως, προτεραιότητά της
είναι η αύξηση της απασχόλησης,
των μισθών και η ευρύτερη δυνατή
αύξηση του πλούτου των αμερι-
κανικών νοικοκυριών.

REUTERS

Αυξήσεις των επιτοκίων, αλλά 
με μέτρο, προανήγγειλε η Γέλεν
Εδωσε το σήμα για μία μόνο αναπροσαρμογή του κόστους χρήματος μέσα στο τρέχον έτος

<<<<<<

Χθες, η κ. Γέλεν απέ-
δωσε σε παροδικούς
παράγοντες την πρό-
σφατη υποχώρηση 
του πληθωρισμού.

Η κ. Γέλεν είπε χθες πως η αμερικανική οικονομία, παρόλο που συνεχίζει να αναπτύσσεται με αργό ρυθ-
μό, εξακολουθεί να προσθέτει θέσεις εργασίας, καθώς ευνοείται από τη σταθερή κατανάλωση και την
πρόσφατη αύξηση των επενδύσεων.

Προς την υιοθέτηση ταχύτερων δια-
δικασιών για την απαλλαγή των
τραπεζών από μη εξυπηρετούμενα
δάνεια κινούνται οι υπουργοί Οι-
κονομικών των κρατών-μελών της
Ευρωπαϊκής Ενωσης (Ecofin). Πρό-
θεση του Ecofin είναι να μειώνεται
άμεσα ο όγκος των μη εξυπηρε-
τούμενων δανείων και να συγκεν-
τρώνουν οι τράπεζες περισσότερα
κεφάλαια για να θωρακίζονται από
τυχόν απώλειες σε περιόδους κρί-
σεων. Τα μη εξυπηρετούμενα δά-
νεια των ευρωπαϊκών τραπεζών
φθάνουν σήμερα σχεδόν το 1 τρισ.
ευρώ, εξαιτίας της χρηματοπιστω-
τικής κρίσης της περιόδου 2007-
2009 και της συνακόλουθης κρίσης
χρέους στην Ευρωζώνη, δυσχε-
ραίνοντας τη δανειοδοτική ικανό-
τητά τους και επιβραδύνοντας την
ανάκαμψη των οικονομιών. Πέρυσι
πουλήθηκαν «κόκκινα» δάνεια μό-
νον 80 δισ. ευρώ.

Μετά τη χθεσινή συνάντηση
του Ecofin, o αντιπρόεδρος της
Ευρωπαϊκής Επιτροπής Βάλντις
Ντομπρόβσκις ανακοίνωσε ότι μει-
ώθηκε ο όγκος των μη εξυπηρε-
τούμενων δανείων στη διάρκεια
των τελευταίων μηνών, αλλά με
πολύ αργούς ρυθμούς. «Πράγματι,
πρέπει να επιταχύνουμε τις δια-
δικασίες», είπε στη συνέντευξη
Τύπου, καλωσορίζοντας το σχέδιο
του Ecofin.

Tα κράτη-μέλη της Ε.Ε. ζήτησαν
από την Κομισιόν να προσαρμόσει

τους υφιστάμενους τραπεζικούς
κανόνες, ώστε οι αρμόδιες εποπτι-
κές αρχές να μπορούν νομικά να
«ενθαρρύνουν τις τράπεζες» για
να αντιμετωπίσουν το πρόβλημα
των συσσωρευμένων «κόκκινων»
δανείων, όπως αναφέρεται σε δη-
μοσίευμα του Reuters. Aυτό που
επιδιώκει το Ecofin είναι να απο-
κτήσει η Ευρωπαϊκή Κεντρική Τρά-
πεζα (ΕΚΤ) μεγαλύτερη ισχύ για
να αναγκάζει τις τράπεζες να συγ-
κεντρώνουν περισσότερα κεφά-
λαια, προκειμένου να είναι πιο

προστατευμένες έναντι των μη
εξυπηρετούμενων δανείων.

Μία ημέρα πριν από τη συνάν-
τηση του Ecofin, ο υπουργός Οι-
κονομικών της Γερμανίας Βόλφγ-
κανγκ Σόιμπλε είχε κάνει λόγο για
τη μεταρρύθμιση των τραπεζικών
κανόνων στην Ευρωζώνη μετά
την κριτική που ασκήθηκε σε ό,τι
αφορά τα πρόσφατα πακέτα διά-
σωσης των ιταλικών τραπεζών
Monte dei Paschi, Veneto Banca
και Banca Popolare di Vicenza με

τη συμμετοχή του κράτους. Σκοπός
της τραπεζικής ένωσης ήταν το
αντίθετο, δηλαδή να αποφευχθεί
η διοχέτευση κρατικών κεφαλαίων
για τραπεζικές διασώσεις και αντ’
αυτού να αντλούνται τα απαραί-
τητα κεφάλαια με «κούρεμα» των
μετόχων, των ομολογιούχων και
των ανασφάλιστων καταθέσεων.
Τελικά, όμως, το ιταλικό κράτος
δεσμεύει σήμερα πάνω από 20 δισ.
ευρώ σε τρεις τραπεζικές διασώ-
σεις, προχωρώντας στη στήριξή
τους χάριν του νομικού παραθυ-
ριού της «προληπτικής ανακεφα-
λαιοποίησης».

Οι υπουργοί Οικονομικών της
Ε.Ε. συζήτησαν, επίσης, την ανα-
γκαιότητα της ανάπτυξης των δευ-
τερογενών αγορών για την πώλη-
ση χαρτοφυλακίων από μη εξυ-
πηρετούμενα δάνεια. Τα μη εξυ-
πηρετούμενα δάνεια πωλούνται
σε τιμή χαμηλότερη της ονομα-
στικής σε επενδυτές που αργότερα
επιδιώκουν την ανάκτηση όσο
περισσότερων περιουσιακών στοι-
χείων που συνδέονται με αυτά.
Θεωρούν ότι η εξέλιξη της δευτε-
ρογενούς αγοράς θα αυξήσει τις
τιμές των «κόκκινων» δανείων,
τα οποία σήμερα πωλούνται σε
αρκετά χαμηλότερα επίπεδα από
την ονομαστική αξία τους. Συζη-
τείται, μάλιστα, η θεσμοθέτηση
κοινών κριτηρίων για την ίδρυση
«εταιρειών διαχείρισης περιου-
σιακών στοιχείων».

<<<<<<

Τα μη εξυπηρετούμενα
δάνεια των ευρωπαϊ-
κών τραπεζών φθά-
νουν σήμερα σχεδόν 
το 1 τρισ. ευρώ.

Πιέσεις Ecofin σε τράπεζες
για αύξηση προβλέψεων
έναντι «κόκκινων» δανείων
Ζητεί επίσης την ανάπτυξη της δευτερογενούς αγοράς 
για ταχύτερη πώληση χαρτοφυλακίων σε καλύτερες τιμές

Δεν υποβάλλονται μόνον οι τρά-
πεζες σε stress test, αλλά και οι
εταιρείες εκκαθάρισης συναλλα-
γών επί παραγώγων. 

Oι εταιρείες πέρασαν με επι-
τυχία τις ασκήσεις προσομοίωσης
που έγιναν τον Απρίλιο και αφο-
ρούσαν την αναπαραγωγή των
συνθηκών μιας τραπεζικής χρε-
οκοπίας, όπως της Lehman Bro-
thers. Οι ρυθμιστικές αρχές στο
Σικάγο, στη Φρανκφούρτη και
στο Λονδίνο αποφάσισαν να δο-
κιμάσουν τις αντοχές των εται-
ρειών εκκαθάρισης συναλλαγών,
ενόψει ενός πολύ σημαντικού γε-
γονότος, όπως η κατάρρευση της
Lehman Brothers, θορυβημένες
από το δημοψήφισμα για το Brexit
και τις διαφαινόμενες συνέπειές
του. 

Υπενθυμίζουμε ότι η χρεοκοπία
της Lehman Brothers αποτέλεσε
την απαρχή της χρηματοπιστω-
τικής κρίσης της περιόδου 2007-
2009. Οι οίκοι εκκαθάρισης που
πήραν μέρος στα τεστ ήταν ο LCH
στο Λονδίνο, ο CME στο Σικάγο
και ο Eurex Clearing στην ηπει-
ρωτική Ευρώπη. Στη δοκιμασία
αυτή περιλαμβάνονταν διάφορες
ασκήσεις προσομοίωσης, όπως η
δημοπράτηση χαρτοφυλακίου με
ομολογιακά και μετοχικά παρά-
γωγα, το οποίο καλυπτόταν με
ενέχυρα δισ. δολ. 

Αυτές οι δημοπρασίες υποτί-
θεται ότι πραγματοποιούνταν έναν
χρόνο πριν, δηλαδή όταν οι Βρε-
τανοί ψήφισαν υπέρ της αποχώ-
ρησής τους από την Ε.Ε. 

Συμμετείχαν αρκετοί εκατον-
τάδες χρηματιστές, οι οποίοι ερ-
γάζονται σε περισσότερες από 50
τράπεζες ή επενδυτικές εταιρείες.
«Είναι σημαντικό να γίνονται αυτά
τα τεστ και, μάλιστα, να είναι πολύ
αυστηρά», δήλωσε η Ερικα Ελιοτ-
Ρίτσαρντσον, εκπρόσωπος του
οίκου CFTC, η οποία εποπτεύει
τις αγορές δικαιωμάτων προαίρε-
σης και συμβολαίων μελλοντικής
εκπλήρωσης στις ΗΠΑ.

BLOOMBERG

Πέρασαν 
τα stress tests 
οι εταιρείες
εκκαθάρισης 

Aυτό που επιδιώκει το Ecofin είναι να αποκτήσει η Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα μεγαλύτερη ισχύ για να
αναγκάζει τις τράπεζες να συγκεντρώνουν περισσότερα κεφάλαια, προκειμένου να είναι πιο προστατευμένες
έναντι των μη εξυπηρετούμενων δανείων.

Το Παρίσι διεκδικεί τράπεζες λόγω Brexit
Για μεταφορά περισσότερων θέσεων
εργασίας από το Σίτι του Λονδίνου
έκανε λόγο η JPMorgan, αν οι Βρυ-
ξέλλες απαιτήσουν την εκτέλεση
περισσότερων δραστηριοτήτων
εκτός Σίτι του Λονδίνου και εντός
Ευρωπαϊκής Ενωσης στη μετα-Βre-
xit εποχή. Από το Παρίσι, ο πρω-
θυπουργός της Γαλλίας, Εντουάρ
Φιλίπ, δήλωσε χθες ότι στα σχέδια
της κυβέρνησης είναι να εξελιχθεί
η πρωτεύουσα της χώρας σε νέο
χρηματοοικονομικό κέντρο της Ευ-
ρώπης. «Το μήνυμα που θέλω να
μεταφέρω είναι πολύ απλό: η γαλ-
λική κυβέρνηση δεσμεύεται να ενι-

σχύσει με κάθε μέσο το οικονομικό
προφίλ του Παρισιού».

Οι Βρυξέλλες προτίθενται να με-
ταφέρουν την εκκαθάριση συναλ-
λαγών παραγώγων σε ευρώ από το
Σίτι του Λονδίνου, ξεκαθαρίζοντας
ότι δεν θα συμβιβαστούν σε αυτό
το θέμα, ιδιαίτερα όταν το Λονδίνο
δεν αλλάξει στάση στο μετανα-
στευτικό. Λόγω Brexit, οι τράπεζες
στη Βρετανία δεν θα έχουν, επίσης,
ελεύθερη πρόσβαση στις αγορές
κεφαλαίου της Ε.Ε. 

Αν και δεν έχουν ακόμη συμφω-
νηθεί οι όροι του διαζυγίου της Ε.Ε.
με τη Βρετανία, οι υπόλοιπες κυ-

βερνήσεις σπεύδουν να αποκτή-
σουν έστω και ένα μέρος από τις
κερδοφόρες δραστηριότητες του
Σίτι του Λονδίνου. Ο διευθύνων
σύμβουλος της JPMorgan Τζέιμι
Ντίμον δήλωσε ότι η Ε.Ε. έχει τη
δυνατότητα να αναγκάσει τις εται-
ρείες στο Σίτι να μεταφέρουν ακόμη
περισσότερους υπαλλήλους στο
εξωτερικό, αν απαιτήσουν την
πραγματοποίηση ακόμα περισσό-
τερων δραστηριοτήτων στις αγορές
των κρατών-μελών και όχι σε χώρα
που θα είναι εκτός ενιαίας ευρω-
παϊκής αγοράς.

BLOOMBERG, REUTERS
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Κανόνες που θα εμποδίζουν τις εξα-
γορές εταιρειών με στρατηγικό ρόλο
από ξένους επενδυτές υιοθετούν οι
Γερμανοί, για να συγκρατήσουν τη
διείσδυση των Κινέζων σε κρίσιμους
κλάδους της οικονομίας τους. Η Γερ-
μανία είναι η πρώτη χώρα-μέλος
της Ευρωπαϊκής Ενωσης που ακο-
λουθεί αυτήν την πολιτική, παρά
την επιφυλακτική στάση που τηρούν
επιχειρήσεις, τράπεζες και μέλη της
κυβέρνησης. Το Βερολίνο, μάλιστα,
προωθεί την άμεση εφαρμογή των
νέων κανόνων, χωρίς, μάλιστα, να
έχει λάβει κοινοβουλευτική έγκριση.
Αφενός οι ευρωπαϊκές χώρες έχουν
ασκήσει έντονη κριτική στις τάσεις
προστατευτισμού που καλλιεργούν-
ται στις μέρες μας. Αφετέρου υπάρ-
χει απογοήτευση για τα εμπόδια
που ορθώνει το Πεκίνο στις εξαγορές
κινεζικών εταιρειών από ξένους
επενδυτές, και τονίζουν την ανάγκη
να υπάρχει ισότιμη πρόσβαση σε
όλες τις αγορές. 

Αυτό που ανησυχεί τους Ευρω-
παίους είναι ότι σε αρκετές περι-
πτώσεις οι κινεζικές εταιρείες που
αναζητούν επενδυτικές ευκαιρίες
στην Ευρώπη είναι κρατικές. Χα-
ρακτηριστική περίπτωση είναι η
εξαγορά της Syngenta, της ελβε-
τικής εταιρείας παραγωγής σπόρων
και γεωργικών φαρμάκων, από την
ChemChina, η οποία ελέγχεται από
το κινεζικό κράτος, έναντι 43 δισ.
δολαρίων. Η εξαγορά που προβλη-
μάτισε το Βερολίνο ήταν η από-
κτηση της εταιρείας ρομποτικής
Kuka από τον κινεζικό όμιλο Midea.
Οι άμεσες ξένες επενδύσεις από
την Κίνα στην Ε.Ε. αυξήθηκαν κατά
77%, στα 35 δισ. ευρώ, πέρυσι.

Βάσει των νέων κανόνων που
θα εφαρμοστούν στη Γερμανία,
παρέχεται μεγαλύτερη προστασία

στις εταιρείες υποδομών από ξέ-
νους επενδυτές, δηλαδή εκτός Ε.Ε.
Θα απαιτείται, επίσης, το διπλάσιο
χρονικό διάστημα, τέσσερις αντί
για δύο μήνες, για να αξιολογούν
οι γερμανικές αρχές. Οι κυβερνή-
σεις και άλλων ευρωπαϊκών κρα-
τών, όπως η Βρετανία και η Ολ-

λανδία, σκοπεύουν να υιοθετήσουν
ανάλογα μέτρα σε μια περίοδο που
τίθενται θέματα εθνικής ασφάλειας.
Στην πρώτη σύνοδο όπου συμμε-
τείχε ο Γάλλος πρόεδρος Μανουέλ
Μακρόν, τάχθηκε με την Ιταλία
και τη Γερμανία, οι οποίες προ-
ωθούν τη δημιουργία ενός ευρω-
παϊκού μηχανισμού που θα μπλο-
κάρει ανεπιθύμητες εξαγορές από
επιχειρηματικά συμφέροντα εκτός
Ε.Ε. Για να υπάρξει μεγαλύτερος
έλεγχος στη σύναψη τέτοιων συμ-
φωνιών, οι ηγέτες των 28 κρατών-
μελών της Ε.Ε. ζήτησαν από την
Κομισιόν να εξετάσει με πολλή
προσοχή τις εξαγορές από ξένες
εταιρείες στον ενεργειακό, τραπε-
ζικό και τεχνολογικό κλάδο, όπου

η Κίνα επιδιώκει να αποκτήσει την
τεχνογνωσία της Ευρώπης.

Η Ενωση Βιομηχάνων Γερμανίας
διαφώνησε με την πρωτοβουλία
του Βερολίνου και ανακοίνωσε ότι
«αντιδρούμε στην ύπαρξη εμπο-
δίων που δυσχεραίνουν τη διεξα-
γωγή επενδύσεων». Ευρωπαίοι
αξιωματούχοι, όμως, επισημαίνουν
ότι η Κίνα δεν επιτρέπει την ελεύ-
θερη πρόσβαση των ξένων επεν-
δυτών στην εγχώρια οικονομία,
εφαρμόζοντας αντιμονοπωλιακές
πολιτικές και ένα εξαιρετικά πε-
ρίπλοκο σύστημα όσον αφορά την
παροχή ιδιοκτησιακού καθεστώτος
σε ξένες εταιρείες που επενδύουν
στα εδάφη της.

REUTERS

«Φρένο» από Βερολίνο στις εξαγορές
γερμανικών εταιρειών από Κινέζους
Υιοθετεί αυστηρότερους κανόνες στη διείσδυση ομίλων από χώρες εκτός Ε.Ε.

Οι Βρετανοί αρχίζουν να εκνευρίζουν τις Βρυξέλλες
Προειδοποιητικές βολές δεύτερη
φορά από τις αρχές Ιουλίου από τον
επικεφαλής διαπραγματευτή της
Ε.Ε. για το Brexit, Μισέλ Μπαρνιέ,
κατά της Βρετανίας, ο οποίος ζητεί
από την πρωθυπουργό Τερέζα Μέι
να καταστήσει σαφή τη θέση της
σχετικά με την έξοδο της χώρας
από την Ε.Ε. για τη συνέχιση των
διαπραγματεύσεων. Τρεις μήνες με-
τά την επίσημη έναρξη των δια-
πραγματεύσεων, η Ε.Ε. δεν έχει ακό-
μα καταλάβει ποια ακριβώς είναι
τα σημεία σύγκλισης και ποιες είναι
οι «κόκκινες γραμμές» που θέτει η
βρετανική πλευρά. Μάλιστα, οι αμ-
φιβολίες της Ε.Ε. εδράζονται σε δύο
βασικά θέματα, στα οποία οι Ευρω-
παίοι διαπραγματευτές θέλουν να
δώσουν έμφαση. Πρόκειται για τις
οικονομικές υποχρεώσεις της Βρε-
τανίας προς την Ε.Ε. και τη διασφά-
λιση των δικαιωμάτων των Ευρω-
παίων πολιτών με διαμονή στη Βρε-
τανία μετά το Brexit. Επίσης, η δια-
μόρφωση της μελλοντικής σχέσης
μεταξύ Ε.Ε. και Βρετανίας εξαρτάται

και από το ζήτημα των συνόρων
της Βόρειας Ιρλανδίας. O κ. Μπαρνιέ
σε χθεσινή συνέντευξη Τύπου στις
Βρυξέλλες επέκρινε τη στάση της

Βρετανίας, τονίζοντας ότι είναι αδια-
νόητο να ξεκινήσουν οι συζητήσεις
όταν η Βρετανία δεν έχει ξεκαθα-
ρίσει τις θέσεις της. Ο λεγόμενος
«λογαριασμός» που θα προκύψει
από το διαζύγιο αποτελεί μείζον
θέμα διαφωνίας μεταξύ των δύο
πλευρών. Η Ε.Ε. είχε κάνει λόγο για
100 δισ. ευρώ, τα οποία η Βρετανία
καλείται να πληρώσει για να καλύψει
τις υποχρεώσεις της στον ευρωπαϊκό
προϋπολογισμό. Ο υπουργός Εξω-
τερικών της Βρετανίας Μπόρις Τζόν-
σον, με το χαρακτηριστικά ειρωνικό
του ύφος, σε ομιλία του στη Βουλή
των Κοινοτήτων, δήλωσε ότι τα πο-
σά που ζητεί η Ε.Ε. από τη Βρετανία
είναι «εκβιαστικά». Ο κ. Μπαρνιέ,
με τη σειρά του, έσπευσε να απαν-
τήσει ότι το ρολόι του Brexit έχει
αρχίσει να χτυπάει αντίστροφα.

Εν τω μεταξύ, ο οίκος Moody’s
τονίζει ότι είναι αβέβαιο αν η βρε-
τανική κυβέρνηση θα είναι ικανή
να καταλήξει σε μια καλή συμφωνία
για τη χώρα κατά τη διάρκεια των
συζητήσεων για το Brexit. Ο οίκος

αξιολόγησης επισημαίνει ότι οι πι-
θανότητες να μην υπάρξει συμφωνία
το 2019 έχουν αρχίσει να αυξάνονται
τους τελευταίους δώδεκα μήνες.
Υπενθυμίζεται ότι σε περίπτωση
που δεν υπάρξει εμπορική συμφωνία
με την Ε.Ε., η Βρετανία θα υποχρε-
ωθεί να υιοθετήσει τους κανόνες
του ΠΟΕ. Παρότι η ανεργία έχει κι-
νηθεί στα χαμηλότερα επίπεδα των
τελευταίων 42 χρόνων, η αγοραστι-
κή δύναμη των Βρετανών έχει αρ-
χίζει να περιορίζεται, κυρίως λόγω
του μειωμένου ρυθμού αύξησης
των μισθών και της ανόδου του κό-
στους διαβίωσης. 

Σύμφωνα με στοιχεία της Εθνικής
Στατιστικής Υπηρεσίας, η τιμή του
πραγματικού μισθού (περιλαμβάνε-
ται και η τιμή του πληθωρισμού)
υποχώρησε κατά 0,5% το τελευταίο
τρίμηνο. Αυτή η τιμή μπορεί να επη-
ρεαστεί ακόμη περισσότερο, καθώς
ο πληθωρισμός ανέρχεται στο 3%
κυρίως λόγω της υποτίμησης της
βρετανικής λίρας. Η ανεργία, ωστό-
σο, διαμορφώθηκε στο 4,5%.

Πρόστιμο 5,5 δισ. δολ. επιβλήθηκε
στην τράπεζα RBS από την αμε-
ρικανική ρυθμιστική αρχή (FHFA)
λόγω πώλησης «τοξικών» τιτλο-
ποιημένων στεγαστικών δανείων
ύψους 32 δισ. δολ., συμβάλλοντας
με αυτόν τον τρόπο στο ξέσπασμα
της χρηματοπιστωτικής κρίσης
του 2008. Επίσης, δεύτερο πρό-
στιμο που ανέρχεται στο δυσθε-
ώρητο ποσό των 9 δισ. δολ. ανα-
μένεται να επιβληθεί στη RBS για
την ίδια υπόθεση και από το
υπουργείο Δικαιοσύνης των ΗΠΑ
(DoJ), χωρίς, ωστόσο, να έχει επέλ-
θει μέχρι στιγμής διακανονισμός
μεταξύ των δύο πλευρών. Ο δια-
κανονισμός με τις αμερικανικές
αρχές έπρεπε απαραιτήτως να
ολοκληρωθεί, καθώς η κυβέρνηση
της Βρετανίας σχεδιάζει την πώ-
ληση των μετοχών που διαθέτει
στην τράπεζα. Η Ροζ Μακ Εγουεϊν,
επικεφαλής της RBS, έχει προσπα-
θήσει να «καθαρίσει» τον ισολο-

γισμό της τράπεζας, με στόχο η
κυβέρνηση να πουλήσει το μερίδιό
της, που φθάνει το 72%. Επιση-
μαίνεται ότι η βρετανική κυβέρ-
νηση είχε διαθέσει στην RBS πε-
ρίπου 46 δισ. στερλίνες για τη διά-
σωσή της στη διάρκεια της χρη-
ματοπιστωτικής κρίσης.

Οι αναλυτές είχαν εκτιμήσει ότι
η RBS θα πρέπει να πληρώσει από
3,5 δισ. έως 5 δισ. δολ. για να ολο-
κληρώσει τις διαδικασίες διακα-
νονισμού με τη FHFA. Σύμφωνα
με την κ. Μακ Εγουεϊν, «η σημε-
ρινή ανακοίνωση αποτελεί ση-
μαντικό βήμα για την επίλυση
ενός πολύ σημαντικού ζητήματος
με νομικές προεκτάσεις». Το πρό-
στιμο θα καλυφθεί από τις προ-
βλέψεις που έχει λάβει η τράπεζα,
ωστόσο θα επηρεάσει τον ισολο-
γισμό της, καθώς ανακοίνωσε ότι
θα σημειώσει ζημία 151 εκατ. στερ-
λινών στα οικονομικά αποτελέ-
σματα του επόμενου μήνα.

5,5 δισ. δολ. θα κοστίσουν 
σε RBS τα τοξικά δάνεια

Η εξαγορά που προβλημάτισε το Βερολίνο ήταν η απόκτηση της εταιρείας ρομποτικής Kuka από τον κινεζικό όμιλο
Midea. Οι άμεσες ξένες επενδύσεις από την Κίνα στην Ε.Ε. αυξήθηκαν κατά 77%, στα 35 δισ. ευρώ, πέρυσι.

Ο Μισέλ Μπαρνιέ ζητεί από την
πρωθυπουργό Τερέζα Μέι να απο-
σαφηνίσει τη θέση της σχετικά με
την έξοδο της χώρας από την Ε.Ε.

Πέρασαν από τη Γερουσία
της Βραζιλίας οι αλλαγές
στις εργασιακές σχέσεις
H Γερουσία στη Βραζιλία υπερψή-
φισε αμφιλεγόμενο νομοσχέδιο
για την αλλαγή της εργατικής νο-
μοθεσίας. Πρόκειται για την πρώ-
τη μεγάλη αναθεώρησή της τα
τελευταία 70 χρόνια, όπως ανα-
φέρει το BBC. Στόχος του νομο-
σχεδίου, που θα υπογραφεί από
τον πρόεδρο της χώρας Μισέλ Τέ-
μερ, είναι να μειωθεί δραστικά
το εργατικό κόστος για τις επι-
χειρήσεις που προσλαμβάνουν
υπαλλήλους, προσφέροντάς τους,
παράλληλα, τη δυνατότητα να
διαπραγματεύονται με τους τε-
λευταίους ατομικές συμβάσεις.

Γι’ αυτό και έχει προκαλέσει
την έντονη δυσαρέσκεια των συν-
δικαλιστικών ενώσεων, οι οποίες
έσπευσαν να οργανώσουν δύο
μεγάλες γενικές απεργίες ως έν-
δειξη διαμαρτυρίας. Το γεγονός
ότι το επίμαχο νομοσχέδιο έλαβε
το «πράσινο φως» από τη Γερου-
σία, προσφέρει στον πρόεδρο της
Βραζιλίας Μισέλ Τέμερ πλεονέ-
κτημα απέναντι στην Κάτω Βου-
λή. Αυτό το Σώμα θα αποφασίσει
αν, τελικά, θα ανασταλεί η εκτέ-
λεση των καθηκόντων του προ-
έδρου και θα παραπεμφθεί να δι-
καστεί από το Ανώτατο Δικαστή-
ριο της Βραζιλίας ως ύποπτος για
διαφθορά. Το «πράσινο φως» της
Γερουσίας, σύμφωνα με πολιτι-
κούς αναλυτές, αυξάνει τις πιθα-
νότητες του κ. Τέμερ να παρα-
μείνει ένα διάστημα στην προ-
εδρία της χώρας.

Από τη στιγμή που ο κ. Τέμερ
υπογράψει το νομοσχέδιο, αυτό
γίνεται αμέσως νόμος του κρά-
τους. Σύμφωνα με τα προβλεπό-
μενα, αποδυναμώνεται η διαδι-
κασία των συλλογικών διαπραγ-
ματεύσεων και περιορίζονται τα
περιθώρια για παραπομπή στη
Δικαιοσύνη σε περιπτώσεις διε-
νέξεων μεταξύ εργοδοσίας και

εργαζομένων, σύμφωνα με το
BBC. Οι συνδρομές στα εργατικά
συνδικάτα γίνονται εθελοντικές,
ενώ με τα μέχρι σήμερα ισχύοντα
θεωρούνταν υποχρεωτικές. Επι-
πλέον, με το νέο νομοσχέδιο δι-
ευκολύνονται η ημιαπασχόληση
και οι συμβάσεις εργασίας επο-
χικού χαρακτήρα.

Οπως ήταν αναμενόμενο, οι
βραζιλιάνικοι όμιλοι σχολίασαν
θετικά τις εξελίξεις. Οπως εκτιμούν
πολλοί διευθύνοντες σύμβουλοι,
το νέο νομοθετικό πλαίσιο θα κα-
ταστήσει πολύ πιο ευέλικτη την
αγορά εργασίας. Ο Βραζιλιανός
πρόεδρος θέλει να προωθήσει μια
νομοθεσία ευνοϊκή προς το επι-

χειρείν, όπως μεταξύ άλλων τη
δημοπρασία των δικαιωμάτων
άδειας εκμετάλλευσης πετρελαι-
οφόρων κοιτασμάτων. Το πιο
ακανθώδες θέμα, μετά την ψήφιση
του νομοσχεδίου για τα εργασιακά,
είναι η εκ βάθρων αναθεώρηση
του συστήματος κοινωνικής ασφά-
λισης. Σύμφωνα με πολιτικούς
αναλυτές, από τη στιγμή που ο
Μισέλ Τέμερ εξασφάλισε τη συγ-
κατάθεση της Γερουσίας για τη
μεταρρύθμιση των εργασιακών
σχέσεων, μπορεί να ισχυριστεί
ότι κατάφερε σημαντική νίκη.
Τον Ιούνιο είχε κατηγορηθεί για
δωροδοκία, κάτι το οποίο επανει-
λημμένως αρνείται, διακηρύσ-
σοντας την αθωότητά του.

Κινεζικά κεφάλαια αναμένουν 15 πρώην κομμουνιστικές χώρες στην Ευρώπη
Με το βλέμμα στραμμένο στην Κίνα,
οι πρώην κομμουνιστικές χώρες της
Κεντρικής και Ανατολικής Ευρώπης
αναζητούν εκεί νέες επενδύσεις για
μεγάλα έργα ανάπτυξης και υποδο-
μών, την ώρα που οι Ηνωμένες Πο-
λιτείες αρχίζουν να περιορίζουν την
έκθεσή τους στο πάλαι ποτέ Σιδη-
ρούν Παραπέτασμα. Χαρακτηριστικό
παράδειγμα είναι ο 64χρονος Ιβάν
Μρκιτς, πρώην υπουργός Εξωτερι-
κών της Σερβίας, ο οποίος ευελπιστεί
σε ροές εκατομμυρίων ευρώ από το
Χονγκ Κονγκ και την Κίνα. Ο ίδιος
προετοιμάζει έναν κόμβο επενδύ-
σεων και εμπορίου μιας στάσης, μέ-
σω του οποίου οι ενδιαφερόμενοι
θα διατηρούν έναν ανοιχτό δίαυλο
επικοινωνίας μεταξύ Σερβίας-Κίνας.
Για πολλά χρόνια μετά τη διάλυση
των καθεστώτων του υπαρκτού σο-
σιαλισμού, η πηγή των επενδύσεων
για τις αντίστοιχες χώρες ήταν οι
ΗΠΑ. Αυτά τα κεφάλαια χρηματο-

δότησαν την κατασκευή εργοστα-
σίων σε διάφορους κλάδους, όπως
οι χαλυβουργίες, τα χημικά και τα
αυτοκίνητα. Στις μέρες μας, ο Αμε-
ρικανός πρόεδρος Ντόναλντ Τραμπ
επιλέγει την πολιτική του οικονο-
μικού απομονωτισμού.

«Οι Κινέζοι χρειάζονται χρόνο,
αλλά από τη στιγμή που λάβουν απο-
φάσεις, προχωρούν άμεσα στην υλο-
ποίησή τους», επισημαίνει ο κ.
Μρκιτς. Ο Σι Τζινπίνγκ, ο Κινέζος
πρόεδρος, διακηρύττει πλέον προς

πάσα κατεύθυνση την πίστη του
στην παγκοσμιοποίηση και στο ελεύ-
θερο εμπόριο. Κατά την άποψή του,
οι 15 χώρες της Κεντρικής και Ανα-
τολικής Ευρώπης, που διψούν για
νέες επενδύσεις, αποτελούν τον
προπομπό για την είσοδο των κινε-
ζικών κεφαλαίων στην Ε.Ε. Πέρυσι
τον Νοέμβριο, το Πεκίνο δεσμεύθηκε
να διοχετεύσει 10 δισ. ευρώ σε αυτές
τις χώρες, οι οποίες ανήκουν στις
60 από τις οποίες θα περάσει ο νέος
Δρόμος του Μεταξιού. Φέτος, υψη-
λόβαθμοι αξιωματούχοι από την Πο-
λωνία, την Τσεχία, την Ουγγαρία
και τη Σλοβακία επισκέφθηκαν το
Πεκίνο για να ανταποδώσουν την
περυσινή επίσκεψη του Σι Τζινπίνγκ.

«Εύχομαι οι Κινέζοι να μας βοη-
θήσουν και να προσφέρουν δουλειά
σε όσο το δυνατόν περισσότερους
ανθρώπους», επισημαίνει ο Τζούλι-
ους Μπελουσάκ, δήμαρχος του χω-
ριού Βέλκα Ιντα στην ανατολική

Σλοβακία. Εκεί, οι Αμερικανοί της
United States Steel Corp. διατηρού-
σαν μία χαλυβουργική μονάδα για
17 χρόνια και τώρα συζητούν για
την πώλησή της στη Hesteel, που
εδρεύει στο Χονγκ Κονγκ. Η Hesteel
έχει ήδη αγοράσει σερβικό εργο-
στάσιο στην περιοχή Σμεντέρεβο,
πληρώνοντας 46 εκατ. ευρώ. Ο συ-
νεργασία, πάντως, Ανατολικοευρω-
παίων και Κινέζων δημιουργεί ερω-
τήματα στις Βρυξέλλες. Η Ευρωπαϊκή
Ενωση ασκεί πιέσεις στον Κινέζο
πρόεδρο να παράσχει την ίδια ελεύ-
θερη πρόσβαση που απολαμβάνουν
οι κινεζικές εταιρείες στη Γηραιά
Ηπειρο και στις ευρωπαϊκές επιχει-
ρήσεις που θέλουν να δραστηριο-
ποιηθούν στη χώρα του. Επιπλέον,
αρκετοί σχολιαστές διαβλέπουν ότι
το Πεκίνο θέλει να αποκτήσει ισχυ-
ρότερο πολιτικό ρόλο στην Ευρω-
παϊκή Ενωση.

BLOOMBERG

<<<<<<

Οι ΗΠΑ αρχίζουν 
να αποσύρονται 
από την περιοχή, ακο-
λουθώντας την πολιτι-
κή του οικονομικού
απομονωτισμού.

<<<<<<

Σε αρκετές περιπτώ-
σεις, οι κινεζικές εται-
ρείες που αναζητούν
επενδυτικές ευκαιρίες
στην Ευρώπη 
είναι κρατικές.

<<<<<<

Μεταξύ άλλων, 
παρέχεται στις επιχει-
ρήσεις η δυνατότητα
υπογραφής 
ατομικών συμβάσεων 
με τους εργαζομένους.
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Στροφή 180 μοιρών κάνει ο υπουρ-
γός Οικονομικών της Γαλλίας Μπρι-
νό Λε Μερ, ο οποίος επιμένει ότι
θα προχωρήσουν οι φοροαπαλλα-
γές, ώστε να εκπληρωθούν οι προ-
εκλογικές υποσχέσεις του Εμα-
νουέλ Μακρόν. Επιπλέον εκτιμάται
ότι θα βελτιωθεί το επιχειρηματικό
κλίμα, παρότι δεν έχει οριστικο-
ποιηθεί πότε ακριβώς θα εφαρμο-
στούν οι μειώσεις φόρων. Κι αυτό
θα συμβεί ενώ παράλληλα θα λαμ-
βάνονται μέτρα για την περικοπή
των δαπανών και τον περιορισμό
του δημοσιονομικού ελλείμματος
στο 3% του ΑΕΠ. 

Εν τω μεταξύ, την προηγούμενη
εβδομάδα ο πρωθυπουργός της
Γαλλίας Εντουάρ Φιλίπ είχε ανα-
κοινώσει ότι θα καθυστερήσει ένα
ή περισσότερα χρόνια η μείωση
της φορολογίας επενδύσεων, η
μεταρρύθμιση στη φορολογία του
πλούτου και η κατάργηση του φό-
ρου ακίνητης περιουσίας για τα
περισσότερα νοικοκυριά.

Αυτές οι αλλαγές μετατίθενται
για το 2019 ή και για αργότερα,
για να αντισταθμιστεί η απροσ-
δόκητη αύξηση κατά 5 δισ. ευρώ
του δημοσιονομικού ελλείμματος.
Οι δηλώσεις Φιλίπ προξένησαν
έντονη δυσαρέσκεια μεταξύ επι-
χειρηματικών και επενδυτικών
κύκλων. Σε συνδυασμό με τις σχε-
διαζόμενες αυξήσεις στους φόρους
στα τσιγάρα και το πετρέλαιο, δό-
θηκε η εντύπωση ότι τίποτα δεν

άλλαξε και ότι η Γαλλία πάντα θα
στηρίζεται στην επιβολή υψηλό-
τατων φόρων.

Σύμφωνα με το Reuters, η κυ-
βέρνηση Φρανσουά Ολάντ «κλη-
ροδότησε» στη Γαλλία έλλειμμα
3,2% του ΑΕΠ για το 2016. Η αρ-
χική πρόβλεψη ήταν για έλλειμμα
2,8% του ΑΕΠ. Ο νέος Γάλλος πρό-
εδρος, πάντως, υποσχέθηκε ότι ο
στόχος του 3% αυτή τη χρονιά θα
επιτευχθεί. Ωστόσο, η προώθηση
των φορολογικών περικοπών θα

οδηγήσει σε μείωση των δημοσίων
εσόδων και θα κάνει πιο δύσκολη
την προσπάθεια ελέγχου του ελ-
λείμματος.

Σύμφωνα με τον υπουργό Οικο-
νομικών Μπρινό Λε Μερ, «μπο-
ρούμε να μειώσουμε δραστικά τις
δαπάνες για να εκπληρώσουμε τις
δεσμεύσεις μας απέναντι στην
Ε.Ε., αλλά και να περιστείλουμε
τους φόρους στα νοικοκυριά και

στις επιχειρήσεις». Βέβαια, αυτό
έρχεται σε αντίθεση με τις δηλώ-
σεις του Γάλλου πρωθυπουργού
Εντουάρ Φιλίπ, ο οποίος μίλησε
για αναβολή μεταρρυθμίσεων. Με-
ταξύ αυτών συγκαταλέγεται ο ενι-
αίος συντελεστής επενδυτικών
εσόδων στο 30%, η μεταρρύθμιση
της φορολογίας του πλούτου και
η μείωση του φόρου ακινήτων για
το 80% όσων είναι συνεπείς και
τον πληρώνουν. Επιπλέον, προ-
ανήγειλε αύξηση φορολογίας στον
καπνό, η οποία θα οδηγήσει σε
αύξηση της τιμής των τσιγάρων
κατά 43%. Ο υπουργός Περιβάλ-
λοντος Νικολά Ιλό δεσμεύθηκε για
αύξηση φορολογίας στο πετρέλαιο,
όπως αναφέρουν οι Financial Ti-
mes. «Δεν πρέπει να καθυστερήσει
η φορολογική μεταρρύθμιση. Οι
Γάλλοι επιχειρηματίες είχαν τις
ελπίδες τους στον κ. Μακρόν»,
επισημαίνει ο Φρανσουά Λομπάρ,
πρόεδρος των ιδιωτικών επενδυ-
τικών κεφαλαίων Τurenne Capital.
Υπενθυμίζεται ότι ο Εμανουέλ Μα-
κρόν κέρδισε τις εκλογές υποσχό-
μενος την υλοποίηση φιλικών προς
το επιχειρείν πολιτικών, καθώς
και την εφαρμογή μεταρρυθμίσεων
όσον αφορά την εργατική νομο-
θεσία. Μεταξύ άλλων είχε κάνει
λόγο για ανώτατο όριο φορολογίας
στο 30% για μερίσματα, από το
50% σήμερα, και για μείωση της
φορολογίας των εταιρικών κερδών
από το 33% στο 25%.

<<<<<<

Η κυβέρνηση 
Ολάντ 
«κληροδότησε» 
στην κυβέρνηση
Μακρόν έλλειμμα 
3,2% του ΑΕΠ 
για το 2016.

Ο Γάλλος υπουργός 
Οικονομικών επιμένει 
ότι θα μειωθούν οι φόροι
Θα ενισχυθεί το επιχειρείν και θα περικοπούν δαπάνες, 
ώστε να πέσει το έλλειμμα κάτω από το 3% του ΑΕΠ

Χαμηλότερο δημοσιονομικό έλλειμμα ζητεί ο Ρέντσι
Να χαμηλώσουν τον πήχυ όσον αφο-
ρά το ύψος του δημοσιονομικού ελ-
λείμματος, με αντάλλαγμα τη μείωση
του χρέους ως προς το ΑΕΠ, θα ζη-
τήσει ο Ματέο Ρέντσι από τις Βρυ-
ξέλλες, αν αναλάβει ξανά τα ηνία
της Ιταλίας. Επισήμως, η κυβέρνηση
Τζεντιλόνι έχει υποσχεθεί μείωση
του δημοσιονομικού ελλείμματος
στο 2,1% ως προς το ΑΕΠ έως τα
τέλη του 2017 από το 2,4% το 2016.
Ο κ. Ρέντσι αναφέρει ότι θα δια-
πραγματευθεί δημοσιονομικό έλ-
λειμμα 2,9%, δηλαδή λίγο χαμηλό-
τερα από το πλαφόν του 3% που
ισχύει για τα κράτη-μέλη της Ευ-
ρωζώνης, σε αποσπάσματα του νέου
βιβλίου του που δημοσιεύτηκαν
στην κυριακάτικη έκδοση της εφη-
μερίδας Il Sole 24. Ετσι, θα αποκτή-
σει το δημοσιονομικό περιθώριο 30
δισ. ευρώ για τη μείωση των φόρων
και την ενίσχυση της ανάπτυξης.

Οπως επισημαίνει ο κ. Ρέντσι, η
Ιταλία θα καταφέρει να «δαμάσει»
το υψηλό χρέος της ως ποσοστό
του ΑΕΠ μέσω της ενίσχυσης της
οικονομικής δραστηριότητας που
θα επιτευχθεί με τα προαναφερό-

μενα δημοσιονομικά μέτρα των 30
δισ. ευρώ σε ορίζοντα πενταετίας.
Χρειάζεται, όπως αναφέρεται στα
προαναφερόμενα αποσπάσματα,
«ισχυρή δέσμευση, σύμφωνα με

την οποία η Ιταλία θα στοχεύσει
στη μείωση του χρέους ως προς το
ΑΕΠ, μέσω ενίσχυσης της ανάπτυ-
ξης», με αντάλλαγμα την αποδοχή
των Βρυξελλών για δημοσιονομικό
έλλειμμα 2,9%, τουλάχιστον, την
επόμενη πενταετία. Η Κομισιόν
ασκεί πιέσεις για ακόμη πιο αυ-
στηρούς στόχους σε ό,τι αφορά τη
μείωση του δημοσιονομικού ελ-
λείμματος, διότι, όπως τονίζουν οι
αξιωματούχοι στην Ε.Ε., μόνον με
το «μάζεμα» των δαπανών του κρά-
τους θα αρχίσει να μειώνεται το
υπέρογκο χρέος της χώρας. Το δη-
μόσιο χρέος της Ιταλίας βρίσκεται
στο 133% του ΑΕΠ και είναι το δεύ-
τερο υψηλότερο στην Ευρωζώνη
μετά την Ελλάδα.

Ο κ. Ρέντσι παραιτήθηκε τον πε-
ρασμένο Δεκέμβριο από την πρω-
θυπουργία της Ιταλίας, μετά το
αποτέλεσμα του δημοψηφίσματος
για τη συνταγματική αναθεώρηση
της χώρας. Το 60% των Ιταλών τάχ-
θηκε κατά της συνταγματικής ανα-
θεώρησης. Εν συνεχεία ο κ. Ρέντσι
απομακρύνθηκε από την πρωθυ-
πουργία και τη διακυβέρνηση της

χώρας ανέλαβε υπηρεσιακή κυβέρ-
νηση με επικεφαλής τον Πάολο
Τζεντιλόνι. Εκτοτε, ο κ. Ρέντσι πα-
ρέμεινε επικεφαλής του Δημοκρα-
τικού Κόμματος και πριν από έναν
μήνα πρότεινε οι εκλογές στην Ιτα-
λία να διεξαχθούν παράλληλα με
τις γερμανικές εκλογές, οι οποίες
πρόκειται να διεξαχθούν τον Σε-
πτέμβριο.

«Δεν δέχομαι να μεταχειρίζονται
την Ιταλία σαν μαθητή και κάθε
να του λένε πώς ακριβώς να συμ-
περιφέρεται. Αυτή η στάση δημι-
ουργεί μια αρνητική εικόνα για τον
ρόλο της Ε.Ε».

Η Ιταλία, πάντως, παρουσιάζει
τους πλέον υποτονικούς ρυθμούς
ανάπτυξης σε σχέση με την υπό-
λοιπη Ευρωζώνη εδώ και μία δε-
καετία. Οι προβλέψεις της κυβέρ-
νησης για αύξηση κατά 1,1% το
2017 κυμαίνονται στο ήμισυ του
μέσου όρου που αναμένεται για
την Ευρωζώνη. Tέλος, η ανεργία
έφθασε στο 11,3% τον Μάιο του
2017, εν σχέσει με το 11,1% που
αναμενόταν.

REUTERS

Μεγαλύτερη του αναμενομένου
ήταν η αύξηση των εξαγωγών στη
Γερμανία, δημιουργώντας πρό-
σφορο έδαφος για άσκηση νέων
εξωτερικών πιέσεων στο Βερολίνο
για αλλαγή του προσανατολισμού
της οικονομίας της. Το εμπορικό
πλεόνασμα στη Γερμανία διαμορ-
φώθηκε στα 20,3 δισ. ευρώ τον
Μάιο από τα 19,7 δισ. ευρώ τον
Απρίλιο. Οι εξαγωγές ενισχύθηκαν
κατά 1,4% προ διμήνου και όχι
κατά 0,3% που είχε προβλεφθεί
από αναλυτές της αγοράς, αντα-
νακλώντας άνοδο για πέμπτο συ-
ναπτό μήνα. Παράλληλα, οι εισα-
γωγές αυξήθηκαν 1,2% αντί 0,5%
που αναμενόταν από αναλυτές
της αγοράς, δηλαδή κινήθηκαν
χαμηλότερα από τις εξαγωγές.
Μεγαλύτερη ζήτηση για γερμα-
νικά προϊόντα καταγράφηκε σε
χώρες εκτός Ε.Ε., όπως η Κίνα, η
Ιαπωνία και οι ΗΠΑ. Καταγράφη-
κε, ειδικότερα, άνοδος 17,3%, με
βάση τα εποχιακά προσαρμοσμέ-
να στοιχεία της στατιστικής υπη-

ρεσίας της χώρας. «Βελτιώνονται
οι συνθήκες στην παγκόσμια οι-
κονομία, γεγονός που έχει θετική
επίδραση στη Γερμανία», δήλωσε
ο Τόμας Γκίζελ, οικονομολόγος
της VT Bank. «Ενώ αυξάνεται η
ιδιωτική κατανάλωση, οι καθαρές
εξαγωγές προσδίδουν πρόσθετη
σταθερότητα στην οικονομία»,
προσθέτει ο ίδιος.

Η Γερμανία έχει δεχθεί αυστηρή
κριτική από διεθνείς οργανισμούς
και τους εταίρους της στην Ε.Ε.
ότι η οικονομία της, η ισχυρότερη
στην Ευρωζώνη, στηρίζεται ως
επί το πλείστον στις εξαγωγές,
χωρίς να υιοθετηθεί μέτρα για
την ενθάρρυνση της κατανάλω-
σης και των επενδύσεων στο εσω-
τερικό της χώρας. Ανάμεσα σε
αυτούς που παροτρύνουν τη Γερ-
μανία να αυξήσει τις κρατικές και
τις ιδιωτικές δαπάνες στην εγχώ-
ρια οικονομία για να μειώσει αυτή
την «ανισορροπία» είναι και το
Διεθνές Νομισματικό Ταμείο.

REUTERS

Αυξήθηκε το εμπορικό 
πλεόνασμα της Γερμανίας

Ο Γάλλος υπουργός Οικονομικών Μπρινό Λε Μερ επισήμανε ότι «μπορούμε να μειώσουμε δραστικά τις δαπάνες
για να εκπληρώσουμε τις δεσμεύσεις μας απέναντι στην Ε.Ε., αλλά και για να περιστείλουμε τους φόρους στα νοι-
κοκυριά και στις επιχειρήσεις».

Ο πρώην Ιταλός πρωθυπουργός στο
τελευταίο βιβλίο του παρουσιάζει στοι-
χεία της οικονομικής του ατζέντας.

Γαλλογερμανική συνεργασία
Στη δημιουργία γαλλογερμανικού άξο-
να για τη στήριξη της οικονομίας
της Ευρωζώνης αναφέρθηκε ο διοι-
κητής της Τράπεζας της Γαλλίας Βι-
λερουά ντε Γκαλό, σε συνέντευξή
του στους Financial Times. Κάνοντας
έκκληση στο Βερολίνο για αναθεώ-
ρηση της πολιτικής δημοσιονομικής
πειθαρχίας, τόνισε τα εξής: «Είναι
αναγκαίο η Γαλλία να προχωρήσει
σε μεταρρυθμίσεις και η Γερμανία
να προωθήσει μέτρα στήριξης της
εγχώριας ζήτησης, ώστε να ενισχυθεί
η ανάκαμψη στην Ευρωζώνη». Ου-
σιαστικά, όπως παρατηρούν αναλυ-
τές, ο Γάλλος κεντρικός τραπεζίτης

κάνει λόγο για συμφωνία Γαλλίας -
Γερμανίας. Παράλληλα, ο κ. Ντε Γκα-
λό αναφέρθηκε και στον ρόλο της
νομισματικής πολιτικής της ΕΚΤ για
την αναθέρμανση της ανάπτυξης
στην Ευρωζώνη.

«Ολοι νομίζω ότι συμφωνούμε πως
η νομισματική πολιτική δεν είναι το
μοναδικό εργαλείο ανάπτυξης», προ-
σέθεσε. «Η απόφασή μας στη συνε-
δρίαση της ΕΚΤ μετά τις θερινές δια-
κοπές θα αφορά τα επόμενα βήματα.
Θεωρώ ότι μέχρι τώρα έχουμε ορθώς
περιορίσει τις αγορές τίτλων. Ανήκω
στους πραγματιστές της ΕΚΤ και πι-
στεύω ότι εκείνοι θα δώσουν και τον

τόνο στη μελλοντική πολιτική της».
Οι επισημάνσεις του, σε συνδυασμό
και με άλλες ενδείξεις, υποδηλώνουν
ότι η ΕΚΤ στοχεύει να αναδιπλωθεί
ως προς το πρόγραμμα αγοράς τίτ-
λων, αλλά με τέτοιον τρόπο, ώστε
να μην περιοριστεί η ρευστότητα
στην αγορά. Στο ίδιο μήκος κύματος
κινήθηκε και ο Μπενουά Κερέ, επίσης
μέλος του Δ.Σ. της ΕΚΤ, όπως και ο
κ. Ντε Γκαλό. «Μειώσαμε τις αγορές
τίτλων, χωρίς να κλονιστεί η στήριξη
προς την οικονομία», υπογράμμισε.
Από τον Απρίλιο, οι μηνιαίες αγορές
από τα 80 δισ. ευρώ μειώθηκαν στα
60 δισ. ευρώ.

Η προοπτική του Brexit καταρρακώνει την εμπιστοσύνη των Βρετανών επιχειρηματιών
Οι ελπίδες ότι η βρετανική οικονομία
θα ανακάμψει από τα άσχημα δύο
πρώτα τρίμηνα του 2017 διαψεύ-
στηκαν, με τη δημοσίευση δύο εκ-
θέσεων που δείχνουν ότι οι μεγάλες
βρετανικές επιχειρήσεις έχουν πε-
ρικόψει τα επενδυτικά τους σχέδια
και οι καταναλωτές ξοδεύουν λιγό-
τερα χρήματα με τη χρήση πιστω-
τικών καρτών. 

Την Παρασκευή ανακοινώθηκε
ότι η μεταποίηση είχε συρρικνωθεί
τον Μάιο κατά 0,2%, οι κατασκευές
κατά 1,2%, ενώ το think tank NIESR
είχε προβλέψει ότι η οικονομία θα
επεκταθεί μόλις κατά 0,3% το δεύ-
τερο τρίμηνο, από 0,2% το πρώτο
τρίμηνο και από 0,6% το τέταρτο
τρίμηνο του 2016. Ωστόσο, χθες η
Deloitte ανακοίνωσε ότι το επιχει-
ρηματικό κλίμα έχει επιδεινωθεί
πολύ το δεύτερο τρίμηνο, ιδίως
μετά τις εκλογές του Μαΐου. Σύμ-
φωνα με την έρευνα, το 72% των
οικονομικών διευθυντών που πή-

ραν μέρος σε αυτήν θεωρεί ότι το
γενικότερο επιχειρηματικό περι-
βάλλον θα είναι δυσμενέστερο όταν
εγκαταλείψει η Βρετανία την Ευ-
ρωπαϊκή Ενωση. 

Πρόκειται για το υψηλότερο πο-
σοστό που έχει καταγραφεί από
πέρυσι, οπότε και η Deloitte άρχισε
να κάνει τη σχετική ερώτηση. Μόλις
το 8% των ερωτηθέντων είπε ότι
το κλίμα θα βελτιωθεί μετά το Bre-
xit. 

Ακόμη χειρότερο είναι το γεγο-
νός ότι οι οικονομικοί διευθυντές
προβλέπουν πως η εταιρεία για
την οποία εργάζονται θα μειώσει
τις επενδύσεις μέχρι να αποσαφη-

νιστεί το καθεστώς των εμπορικών
σχέσεων Βρετανίας - Ε.Ε. μετά το
Brexit. «Αυτό δείχνει πόσο σημαν-
τικό είναι οι διαπραγματεύσεις για
το Brexit να έχουν ως αποτέλεσμα
ένα θετικό περιβάλλον για τις βρε-
τανικές επιχειρήσεις, με πρόσβαση
στους εργαζομένους και στις αγο-
ρές που έχουν ανάγκη για τη μελ-
λοντική τους επιτυχία», λέει ο Ντέι-
βιντ Σπράουλ, διευθύνων σύμβου-
λος της Deloitte North West Eu-
rope. 

Ο επιχειρηματικός κόσμος της
Βρετανίας έχει αρχίσει να πιέζει
την πρωθυπουργό Τερέζα Μέι να
επιδιώξει την επίτευξη ενός μετα-
βατικού οικονομικού καθεστώτος
για την περίοδο μετά τον Μάρτιο
του 2019, ώστε να έχουν οι βρε-
τανικές επιχειρήσεις τον χρόνο να
προσαρμοστούν στα νέα δεδομένα.
Παράλληλα, η προειδοποίηση ότι
οι βρετανικές επιχειρήσεις περιο-
ρίζουν ή ακυρώνουν τα επενδυτικά

τους σχέδια ίσως θορυβήσει την
Τράπεζα της Αγγλίας, η οποία φαί-
νεται ότι κινείται προς αύξηση των
επιτοκίων δανεισμού μέχρι τα τέλη
του έτους, σύμφωνα με σχόλια του
διοικητή της Μαρκ Κάρνεϊ, πριν
από δέκα μέρες. 

Οι Βρετανοί κεντρικοί τραπεζίτες
ανησυχούν για την άνοδο του πλη-
θωρισμού και γι’ αυτό ήλπιζαν ότι
οι επενδύσεις των επιχειρήσεων
θα έδιναν ώθηση στην οικονομία
και θα αντιστάθμιζαν την άνοδο
των επιτοκίων δανεισμού, ωστόσο
αυτό το σενάριο διαψεύδεται. 

Ακόμα χειρότερα είναι τα νέα
από το μέτωπο της κατανάλωσης,
με την εταιρεία έκδοσης πιστωτι-
κών καρτών Visa να ανακοινώνει
ότι η κατανάλωση μειώθηκε το δεύ-
τερο τρίμηνο του 2017 κατά 0,3%
σε ετήσια βάση και ήταν η χαμη-
λότερη των τελευταίων τεσσάρων
ετών.

REUTERS

Η προειδοποίηση ότι οι βρετανικές επιχειρήσεις περιορίζουν ή ακυρώνουν τα
επενδυτικά τους σχέδια ίσως θορυβήσει την Τράπεζα της Αγγλίας, η οποία φαί-
νεται ότι κινείται προς αύξηση των επιτοκίων δανεισμού μέχρι τα τέλη του έτους.

<<<<<<

Η κατανάλωση έχει
υποχωρήσει σε χαμηλό
τετραετίας, σύμφωνα
με στοιχεία της Visa.
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Γκλαμουράτο κάμπινγκ 

A N A Λ Υ Σ Η  Του ΑΝΔΡΕΑ Α. ΑΝΔΡΕΟΥ

Καλά δεν έχετε ακούσει για το…
Glamping Experience; Όχι ε; Ούτε
κι εγώ μέχρι πρόσφατα. Όχι κι
άσχημα αν αναλογιστεί κανείς πως
η λέξη δεν υπήρχε καν μέχρι πριν
από καμιά δεκαριά χρόνια. Σύνθετη
λεξούλα που προκύπτει από το
«Glamorous» και το «Camping».
Το κάμπινγκ στην Κύπρο είναι κατά
κύριο λόγο συνυφασμένο με το
«κουλλουφκιόν» (γυφταριό για τους
εξ Ελλάδος φίλτατους αναγνώστες).
Και όχι εντελώς αδίκως αφού μπορώ
να σας αναφέρω δεκάδες παρα-
δείγματα ατόμων που με το «έτσι
θέλω» στήνουν το τσαντίρι ή το
τροχόσπιτό τους πάνω στη γη άλ-
λου, για να παραθερίζουν δωρεάν.
Αυτοί οι «μουχτιτζίδες» είναι και
«κούλλουφοι» επειδή αφενός τουα-
λέτα τους είναι η θάλασσα ή ο φρά-
κτης του γείτονα και αφετέρου δεν
έχουν την ελάχιστη συνείδηση
όταν ρυπαίνουν με σκουπίδια και
άλλως πως τον περιβάλλοντα χώρο.

Αυτή η κατηγορία τυπάκων ανθεί
στην περιοχή των Περβολιών στη
Λάρνακα, χωρίς να σημαίνει ότι
δεν ευδοκιμεί και αλλού (για όνομα
του Θεού).

Οι οργανωμένοι κατασκηνωτικοί
χώροι στο νησί θεωρητικά είναι
ελεγχόμενοι. Πρακτικά, εκφράζω
δημόσια την αμφιβολία αν έστω
κι ένας είναι αδειοδοτημένος. Εγώ
δεν μπορώ να σας περιγράψω πώς
είναι μια τέτοια εμπειρία σε κυ-
πριακό κατασκηνωτικό χώρο επει-
δή ομολογουμένως δεν την έχω
ζήσει. Κάποιοι όμως που την έζησαν
εκφράζονται με ανάμικτα συναι-
σθήματα σε ό,τι αφορά στο βαθμό
οργάνωσης, όχι στην εμπειρία του
να ζήσεις σε σκηνή, η οποία προ-
φανώς και τους αρέσει. Λίγο η κα-
θαριότητα, λίγο οι δημόσιοι χώροι
υγιεινής… κάτι θα βρεθεί να χα-
λάσει το σκηνικό. Οι παιδικοί κα-
τασκηνωτικοί χώροι είναι σαφώς
καλύτεροι, χωρίς να σημαίνει πως

δεν υπάρχουν περιθώρια βελτίω-
σης. Οι δικές μου εμπειρίες σε σκη-
νή είχαν στρατιωτικό άρωμα. Σκε-
φτείτε διαβίωση τον Νοέμβριο στα
βουνά της Κρήτης με το θερμόμε-
τρο να κατεβαίνει στους μηδέν
βαθμούς τα μεσάνυχτα. Γίνεται να
μην πιούμε κανένα κονιακκούδιν
να ζεσταθούμε; Όχι βέβαια! Και
ομολογουμένως τόσο ο σουτζιούκ-
κος όσο και η τσαμαρέλλα ήταν
τέλεια συνοδευτικά στη διαδρομή
ονείρων – ύπνου… Βλέπετε εκεί
ήταν λίγο αντίστροφα τα πράγματα:
πρώτα αναλύαμε τα μελλοντικά
μας σχέδια ο ένας σύσκηνος στον
άλλο και μετά πέφταμε ξεροί μέχρι
το πρωινό σάλπισμα. Σωστά τα λέω
Τάσο;

Θαυμάζω αυτούς που παίρνουν
την απόφαση να πάνε για ένα βρά-
δυ κάπου έξω στη φύση να την
αράξουν. Χωρίς κινητά, χωρίς ta-
blet, χωρίς Wi-Fi… τίποτα! Αυτοί
και η φύση. Τέλεια ευκαιρία για

τον παππού και τη γιαγιά να πε-
ράσουν λίγο χρόνο με τα εγγονάκια
τους, να παίξουν κανένα επιτρα-
πέζιο, να λύσουν κανένα σταυρό-
λεξο, να τραγουδήσουν παρεΐστικα
αγκαλιά με μια κιθάρα. Τον μπαμπά
να μοιραστεί μοναδικές εμπειρίες
διαβίωσης με τα παιδιά του και το
ζευγάρι να ρομαντζάρει υπό το φως
του φεγγαριού και των αστεριών
με φόντο μια καλμαρισμένη θά-
λασσα ενόσω κοιμάται ο Ποσειδώ-
νας.

Το γυναικείο στοιχείο είναι ου-
σιώδες για να πετύχει μια κατα-
σκηνωτική εξόρμηση. Επειδή αν
λειτουργήσουμε αφαιρετικά και
βγάλουμε από την εικόνα, τα ενο-
χλητικά κουνουπάκια, την πιθα-
νότητα να πεταχτεί καμιά σαύρα
(όπου σαύρα ίσον ανακόντα στη
γυναικεία κλίμακα), να υπάρχουν
βασικές μόνο ανέσεις, να υπάρχει
μια εξωτερική διαδρομή προς την
τουαλέτα κ.λπ., γίνεται αμέσως αν-

τιληπτό πως κάμπινγκ στην φύση
δεν γίνεται, οπόταν υπάρχει κα-
τάληξη σε ξενοδοχείο… Αυτό το
κενό λοιπόν ήρθε να καλύψει το
Glamping. Δύσκολο να πείσετε
την/τον σύντροφό σας να μείνετε
σε σκηνή χωρίς ανέσεις παρόλο
που (θεωρητικά) αρέσει και στους
δύο σας η φύση; 

Κανένα πρόβλημα. Σκεφτείτε
ένα πολυτελές Yurt, ή ένα άνετο
και επιτηδευμένο Ιγκλού, ή ένα ξύ-
λινο δωμάτιο υπερυψωμένο σε πασ-
σάλους με τρεις πλευρές από γυαλί
και θέα την Κοιλάδα των Κέδρων
ή την θάλασσα. Έχετε στη διάθεσή
σας ένα υπερμέγεθες κρεβάτι, ένα
τζακούζι και όλα τα κομφόρ που
θα κάνουν τη σύντροφό σας να
νιώθει βασίλισσα… Και αν ανησυ-
χείτε μη σας δουν σε … περιπτύ-
ξεις, πατάτε ένα κουμπάκι και το
γυαλί σας γίνεται frosted εκεί που
πρέπει αφήνοντας διάδρομους επι-
κοινωνίας μόνο με τη φύση και όχι

με τα αδιάκριτα βλέμματα! Το Glam-
ping είναι ένα τουριστικό προϊόν
το οποίο πρέπει να προωθηθεί στη
χώρα μας. Να μπουν κάτω 2-3 αρχές
που πρέπει να τηρούνται πολεο-
δομικώς και μια τάχιστη αδειοδό-
τηση από τον ΚΟΤ. Μετά τυπικοί
έλεγχοι. 

Στο κάτω-κάτω ο μέγιστος και
καλύτερος έλεγχος γίνεται από
τους ίδιους τους χρήστες μέσω των
ηλεκτρονικών πλατφορμών. Πλέον
it’s all about ratings... Τα νέα Υφυ-
πουργεία Ανάπτυξης και Τουρισμού
θα πρέπει να ασχοληθούν σοβαρά
με το κεφάλαιο κατασκήνωση. Το
δε Glamping θα μπορούσαν να το
παρέχουν ακόμα και τα ίδια τα ξε-
νοδοχεία πολυτελείας σαν εναλ-
λακτική και συμπληρωματική εμ-
πειρία.

Ο κ. Ανδρέας Α. Ανδρέου, MRICS, είναι
CEO της APS Andreou Property Strate-

gy - Chartered Surveyors.

Του ΝΙΚΟΥ Χ. ΡΟΥΣΑΝΟΓΛΟΥ

Σε δύο τρισ. ευρώ υπολογίζεται το
οικονομικό κόστος της κρίσης στην
αγορά ακινήτων της χώρας (2009-
2017), καθώς, σύμφωνα με υπολο-
γισμούς της εταιρείας παροχής
συμβουλών στην αγορά ακινήτων
CBRE - Atria, η αξία της κτηματα-
γοράς έχει υποχωρήσει κατά 65%
μέχρι σήμερα, από περίπου 3 τρισ.
ευρώ που υπολογιζόταν η αξία των
ακινήτων πριν από την κρίση σε
περίπου 1 τρισ. ευρώ σήμερα. Οπως
αναφέρει ο επικεφαλής της CBRE
Atria, Γιάννης Περρωτής, το πρό-
βλημα είναι ότι η πλειονότητα των
ακινήτων της χώρας είναι μη ποι-
οτικά, με αποτέλεσμα να επηρεά-
ζονται ακόμα περισσότερο λόγω
της οικονομικής κρίσης, μεγεθύ-
νοντας τις απώλειες.

«Το ζήτημα είναι ότι η πλειονό-
τητα των ακινήτων της χώρας είναι
μη ποιοτικά, είτε πρόκειται για πα-
λιά διαμερίσματα σε δευτερεύουσες

περιοχές, είτε για χωράφια σε μη
τουριστικά σημεία, είτε για κατα-
στήματα ή γραφεία χαμηλών προ-
διαγραφών σε μη εμπορικά σημεία»,
τονίζει ο κ. Περρωτής. Αυτά είναι
και τα ακίνητα που έχουν υποστεί
τις μεγαλύτερες απώλειες, με την
υψηλή φορολογία που έχει επιβλη-
θεί στο μεσοδιάστημα να προκαλεί
περαιτέρω υποβάθμιση της αξίας
των εν λόγω περιουσιών.

Το βέβαιο είναι ότι παραδείγματα

απώλειας αξίας της τάξεως του 60-
65%, ή και ακόμα περισσότερο, εί-
ναι εύκολο να βρεθούν στην αγορά
ακινήτων. Σύμφωνα με στοιχεία
μεσιτικών γραφείων επί πραγμα-
τικών συναλλαγών στην αγορά ακι-
νήτων, ένα νεόδμητο διαμέρισμα
πέμπτου ορόφου και επιφανείας
60 τ.μ. στην Ανω Κυψέλη που πω-
λήθηκε 150.00 ευρώ το 2008, στο
τέλος του 2016 πωλήθηκε εκ νέου
αντί μόλις 60.000 ευρώ, πτώση της

τάξεως του 60%. Αντίστοιχα, ένα
νεόδμητο διαμέρισμα στους Αμπε-
λοκήπους που πωλήθηκε 270.000
ευρώ πριν από την οικονομική κρί-
ση, σήμερα πωλείται αντί μόλις
120.000 ευρώ, με την υποχώρηση
της αξίας να αγγίζει το 125%. Αν-
τίστοιχα, τρεις φορές χαμηλότερα
πωλείται σήμερα κτίριο γραφείων
στην πλ. Βάθης, από 600.000 ευρώ
το 2009 σε 200.000 ευρώ.

Ασφαλώς δεν λείπουν και οι

«ακραίες» περιπτώσεις, δηλαδή ακί-
νητα που να πωλούνται σε σχεδόν
«συμβολικές» τιμές της τάξεως των
3.000 - 4.000 ευρώ. Πρόκειται κυρίως
για παλαιές κατασκευές σε υπο-
βαθμισμένα σημεία του κέντρου,
τα οποία οι ιδιοκτήτες τους προ-
σπαθούν να ξεφορτωθούν «όσο
όσο», προκειμένου να εξυπηρετή-
σουν άλλες ληξιπρόθεσμες οφειλές
τους. Ωστόσο, σύμφωνα με φορείς
της αγοράς ακινήτων, τέτοιου είδους
πωλήσεις είναι λιγοστές και αφο-
ρούν ακίνητα που ακόμη και αν η
αγορά λειτουργούσε φυσιολογικά,
δύσκολα θα έβρισκαν αγοραστές.

Υπενθυμίζεται πως με βάση τα
στοιχεία της ΤτΕ, η πτώση τιμών
στην αγορά κατοικίας πανελλαδικά
από τις αρχές της κρίσης έως σή-
μερα αγγίζει το 42% (44% στην
Αθήνα και 46% στη Θεσσαλονίκη),
ενώ το φετινό πρώτο τρίμηνο υπο-
χώρησαν κατά 1,7% σε ετήσια βά-
ση. Για το σύνολο του 2016, με
βάση τα αναθεωρημένα στοιχεία,
οι τιμές των διαμερισμάτων μει-
ώθηκαν με ετήσιο ρυθμό 2,4%.
Πάντως, σύμφωνα με τον υποδι-
οικητή της ΤτΕ, Θεόδωρο Μητράκο,
ο κύκλος της αποκλιμάκωσης των
αξιών στην αγορά κατοικίας φαί-
νεται πως οδεύει προς την ολο-
κλήρωσή του.

Αξίζει βέβαια να σημειωθεί ότι
εκτός από την πτώση της αξίας
των ακινήτων, ο κλάδος έχει κα-
ταγράψει και άλλες απώλειες. Για
παράδειγμα, έχουν καταρρεύσει
οι επενδύσεις σε κατοικίες, με τις
σωρευτικές απώλειες της περιόδου
2008-2016 να αγγίζουν τα 23,6 δισ.
ευρώ. Είναι χαρακτηριστικό ότι
στο τέλος του προηγούμενου έτους,
οι επενδύσεις σε κατοικίες δεν ξε-
πέρασαν το 0,7% του ΑΕΠ (περίπου
1,3 δισ. ευρώ), έναντι 9,9% του ΑΕΠ
το 2007 (25 δισ. ευρώ).

Χάθηκαν 2 τρισ. από την ελληνική
κτηματαγορά μεταξύ 2009-2017
Χαμηλή ποιότητα ακινήτων και υψηλοί φόροι ενέτειναν τις πιέσεις στις αξίες

Νεόδμητο διαμέρισμα στους Αμπελοκήπους που πωλήθηκε 270.000 ευρώ
πριν από την οικονομική κρίση, σήμερα πωλείται αντί μόλις 120.000 ευρώ,
με την υποχώρηση της αξίας να αγγίζει το 125%. Αντίστοιχα, τρεις φορές χα-
μηλότερα πωλείται σήμερα κτίριο γραφείων στην πλ. Βάθης, από 600.000
ευρώ το 2009 σε 200.000 ευρώ.

<<<<<<

Η αξία της κτηματαγο-
ράς έχει υποχωρήσει
κατά 65% τα τελευταία
οκτώ χρόνια.

Του ΝΙΚΟΥ Χ. ΡΟΥΣΑΝΟΓΛΟΥ

Επιβεβαιώνονται οι ανοδικές τά-
σεις σε ό,τι αφορά τις τιμές ενοι-
κίασης γραφειακών χώρων, εξέ-
λιξη που έκανε την εμφάνισή της
προς το δεύτερο μισό του 2016.
Σύμφωνα με πρόσφατη ανάλυση
της εταιρείας παροχής υπηρεσιών
ακινήτων Savills για την ευρω-
παϊκή αγορά γραφείων, η εικόνα
της αγοράς γραφείων της Αθήνας
συνεχίζει τη θετική αυτή πορεία
και κατά τη διάρκεια του 2017. 

Ειδικότερα, όπως τονίζουν οι
αναλυτές, τα ενοίκια κυμαίνονται
μεταξύ 10 ευρώ/τ.μ. και 14

ευρώ/τ.μ. σε μηνιαία βάση. Ωστό-
σο, κατά τη διάρκεια των τελευ-
ταίων εβδομάδων, πρόσφατες
συμφωνίες ενοικίασης γραφείων
υψηλών προδιαγραφών πραγμα-
τοποιήθηκαν σε υψηλότερες τι-
μές, της τάξεως των 15-16
ευρώ/τ.μ., εξέλιξη που πιστοποιεί
την ανοδική πορεία των ενοικίων
γραφείων, τουλάχιστον για τα
ποιοτικότερα ακίνητα, τα οποία
άλλωστε είναι και αυτά που είναι
περισσότερο δυσεύρετα.

Είναι χαρακτηριστικό ότι ο δεί-
κτης διαθεσιμότητας τέτοιων
ακινήτων έχει πλέον περιοριστεί
σε μόλις 3%-5% ανάλογα με την
περιοχή, τη στιγμή που τα γρα-
φεία της αμέσως επόμενης κα-

τηγορίας (Β΄) εμφανίζουν διαθε-
σιμότητα της τάξεως του 12%-
14%. Αν μάλιστα προστεθούν και
οι οριζόντιες ιδιοκτησίες που βρί-
σκονται σε πολλά κτίρια του κέν-
τρου ή ακίνητα μεγάλης ηλικίας,
τότε το ποσοστό διαθεσιμότητας
εκτινάσσεται σε περίπου 20%.
Πρόκειται για επιβεβαίωση όσων
ισχυρίζονται ότι πλέον η αγορά
γραφείων είναι πολλών ταχυτή-
των, με τα ποιοτικότερα ακίνητα
να ξεχωρίζουν αισθητά.

Η μεγαλύτερη ζήτηση παρα-
τηρείται σήμερα στα βόρεια της
Αττικής και δη στον άξονα της
λεωφόρου Κηφισίας. Οι περισ-
σότερες επιχειρήσεις στρέφονται
στην ενοικίαση ποιοτικών γρα-
φείων, καθώς κρίνουν ότι οι τιμές
ενοικίασης βρίσκονται πλέον σε
ελκυστικό επίπεδο. Επίσης, όπως
τονίζει η ανάλυση της Savills, η
ζήτηση τροφοδοτείται και από
την επιθυμία των επιχειρήσεων
να περιορίσουν το κόστος στέ-
γασής τους, μέσω της συγκέν-
τρωσης των δραστηριοτήτων
που μέχρι πρότινος ήταν διά-
σπαρτες σε πολλά σημεία σε ένα
ακίνητο.

Η βελτίωση αυτή των συνθη-
κών στην αγορά γραφείων έχει
αναζωπυρώσει και το επενδυτικό
ενδιαφέρον τόσο για νέες ανα-
πτύξεις όσο και για την απόκτηση
ακινήτων εισοδήματος από την
πλευρά των θεσμικών επενδυτών,
όπως π.χ. οι ΑΕΕΑΠ (Ανώνυμες
Εταιρείες Επενδύσεων σε Ακί-
νητη Περιουσία). Οπως ανέφερε
πρόσφατα η γενική διευθύντρια
οικονομικών και εργασιών της
Εθνικής Πανγαίας ΑΕΕΑΠ, «η
παρούσα συγκυρία είναι ιδιαίτερα
ευνοϊκή, καθώς βρισκόμαστε στο
κάτω μέρος του κύκλου και οι
επενδυτές προεξοφλούν ότι η
αγορά θα γυρίσει».

Σε άνοδο οι τιμές 
ενοικίασης γραφείων
στα βόρεια προάστια

<<<<<<<

Η μεγαλύτερη ζήτηση
παρατηρείται σήμερα
στα βόρεια της 
Αττικής και δη στον
άξονα της λεωφόρου
Κηφισίας.

Σε ποιοτικά ακίνητα το ενδιαφέρον των επενδυτών
Σε κινήσεις αναβάθμισης του υφι-
στάμενου αποθέματος κτιρίων γρα-
φείων προσανατολίζονται όλο και
περισσότεροι θεσμικοί επενδυτές,
προκειμένου να καλύψουν την αυ-
ξημένη ζήτηση για ακίνητα υψη-
λών προδιαγραφών. 

Χαρακτηριστικό παράδειγμα, η
Grivalia Properties ΑΕΕΑΠ, η οποία
εκπόνησε και εφαρμόζει ένα εκτε-
ταμένο πρόγραμμα ενεργειακής
αναβάθμισης ενός σημαντικού μέ-
ρους του υφιστάμενου χαρτοφυ-
λακίου κτιρίων γραφείων της. Η

πιο πρόσφατη κίνηση αφορά την
αναβάθμιση του ακινήτου στη Λ.
Βασ. Σοφίας 68, το οποίο έλαβε
πριν από λίγες ημέρες και πιστο-
ποίηση BREEAM, με επίδοση Ex-
cellent, όντας το πρώτο κτίριο στην
Ελλάδα, που επιτυγχάνει κάτι τέ-
τοιο. 

Μεταξύ των παρεμβάσεων που
πραγματοποιήθηκαν στο ακίνητο
περιλαμβάνονται η κατασκευή
πράσινου δώματος, η τοποθέτηση
εσωτερικών σκιάστρων, η έκδοση
πιστοποιητικών ενεργειακής από-

δοσης και η συλλογή των ομβρίων
υδάτων και χρησιμοποίησή τους
για την άρδευση του πράσινου δώ-
ματος. Ανάλογες κινήσεις έχουν
γίνει και με άλλα ακίνητα της ει-
σηγμένης.

Πλέον, όμως, όπως ανέφερε πρό-
σφατα η κ. Ναταλία Στράφτη, γε-
νική διευθύντρια εργασιών της
εταιρείας, η Grivalia θα στοχεύσει
και στην απόκτηση κτιρίων που
κατασκευάστηκαν τα προηγούμενα
χρόνια χωρίς ιδιαίτερη μέριμνα για
το οικολογικό τους αποτύπωμα, με

στόχο την ενεργειακή αναβάθμισή
τους και την προώθησή τους στην
αγορά ως ποιοτικά κτίρια γραφείων.
Η απουσία νέων κτιρίων γραφείων
από την αγορά, λόγω της κρίσης

που κυριάρχησε τα τελευταία χρό-
νια, αλλά και η απουσία καλής συν-
τήρησης του υφιστάμενου αποθέ-
ματος κτιρίων γραφείων έχουν δη-
μιουργήσει μια καλή επενδυτική
ευκαιρία στην αγορά. 

Σημειωτέον ότι στις αρχές του
έτους, η Grivalia εξασφάλισε πρό-
σθετη ρευστότητα ύψους 50 εκατ.
ευρώ μέσω σύναψης μακροπρό-
θεσμου δανείου με το IFC, μέλος
του ομίλου της Παγκόσμιας Τρά-
πεζας. Σύμφωνα με τον κ. Γιώργο
Χρυσικό, διευθύνοντα σύμβουλο

της εταιρείας, η συγκεκριμένη συμ-
φωνία χρηματοδότησης θα επι-
τρέψει την απόκτηση κι άλλων ακι-
νήτων εντός Ελλάδας, ακόμα και
χαμηλότερων ποιοτικών προδια-
γραφών (τα οποία αποτελούν τη
συντριπτική πλειονότητα όσων
βρίσκονται στους ισολογισμούς
των τραπεζών), τα οποία εν συνε-
χεία θα μπορέσουν να αναβαθμι-
στούν ενεργειακά και να κατα-
στούν έτσι ελκυστικότερα για τις
επιχειρήσεις-χρήστες τους.

Ν.Χ.Ρ.

<<<<<<

Οι εταιρείες τα αναβαθ-
μίζουν προκειμένου 
να καλύψουν 
την αυξημένη ζήτηση.
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ΦΕΣΤΙΒΑΛ
Τζαζ πρότζεκτ στην Αξιοθέα
Επιστρέφει το «Corfu Music Days»
Οι Γαβριήλ Καραπατάκης, Ζαχαρίας Σπυριδάκης και
Hub Hub Hildenbrand παρουσιάζουν το διαπολιτι-
σμικό τζαζ πρότζεκτ «Dance to Ιnfinity». Στην Κέρ-
κυρα ο Μ. Σισκ αναβιώνει μετά από 40 χρόνια το
«Corfu Music Days». Σελ. 4

ΘΕΑΤΡΟ
Ο Χ. Χαραλάμπους μιλάει για
τον ρόλο του στους «Πέρσες»
«Είναι ευλογία για τον ηθοποιό η ενασχόλη-
ση με κείμενα όπως αυτά των τραγικών», λέ-
ει στην «Κ» ο Χάρης Χαραλάμπους που υπο-
δύεται τον Αγγελιαφόρο στους «Πέρσες»
του Αισχύλου, που ανεβάζει ο ΘΟΚ. Σελ. 5

ΧΟΡΟΣ

Η Λία Χαράκη
χορογραφεί

τους «Πέρσες»
Σελ. 3

ΜΟΔΑ

Ενας Ελληνας
σχεδιαστής
στο Παρίσι

Σελ. 8

Του ΑΙΜΙΛΙΟΥ ΧΑΡΜΠΗ

Στα τέλη της δεκαετίας του 1980, ο
τηλεοπτικός –κατά κύριο λόγο– σε-
ναριογράφος Τζορτζ Ρ. Ρ. Μάρτιν
είχε την ιδέα για μια ιστορία φαν-
τασίας, βασισμένη στον Πόλεμο
των Ρόδων, διανθισμένη όμως με
πολύ περισσότερα μυθολογικά στοι-
χεία: μάγους, τεράστιους λύκους,
αιμοσταγείς νεκροζώντανους και
βέβαια... δράκους. Προβληματισμέ-
νος από τους πρακτικούς περιορι-
σμούς του μέσου του, ο Μάρτιν απο-
φάσισε να περικλείσει τον κόσμο
του σε μία σειρά μυθιστορημάτων,
τα οποία θα περιείχαν όλα αυτά τα
απίθανα όντα κι επιπλέον τις ίντριγ-
κες και τους δεκάδες περίπλοκους
χαρακτήρες που θα αγωνίζονταν
για την κυριαρχία. Παραδεχόταν
βέβαια πως μια τέτοια ιστορία δεν
θα μπορούσε ποτέ να γυριστεί σε
φιλμ, είτε στην τηλεόραση είτε στον
κινηματογράφο. Εκανε τελικά πολύ
μεγάλο λάθος...

Οπως συνέβη και με άλλα λογο-
τεχνικά έργα, που προηγουμένως
θεωρούνταν «μη κινηματογραφίσι-
μα» (π.χ. «Η Ζωή του Πι»), την τε-
λευταία δεκαετία η πρόοδος της τε-
χνολογίας έχει αλλάξει τα δεδομένα.
Στο ένατο επεισόδιο της περασμένης
σεζόν του «Game of Thrones», βλέ-
πουμε τη βασίλισσα Ντενέρις να
σκαρφαλώνει στην πλάτη ενός ρε-
αλιστικότατου (και τρομακτικού)
δράκου, με τη βοήθεια του οποίου
στη συνέχεια θα κατακάψει τον στό-
λο των εχθρών της. Στόλοι, δράκοι,
στρατιές, ακόμα και ολόκληρες πό-
λεις ζωντανεύουν χάρη στους «μά-
γους» των ειδικών εφέ, δίνοντάς
μας εικόνες, κυριολεκτικά, βγαλμένες
από τα παραμύθια. Αυτή, ωστόσο,
είναι μόνο μία πτυχή του φαινομένου
«Game of Thrones».

Αλλωστε, τα πράγματα δεν ήταν
πάντα τόσο εντυπωσιακά. Θυμάμαι
χαρακτηριστικά μια μεγάλη μάχη,
κάπου στα μέσα της πρώτης σεζόν,
την οποία δεν είδαμε ποτέ· οι πα-
ραγωγοί αντιθέτως μας έδειξαν το
πεδίο αφού εκείνη είχε τελειώσει,
αφήνοντάς μας να καταλάβουμε
απλώς την έκβαση. Προφανώς και
τα χρήματα δεν τους έφταναν για
όλο το... «πακέτο».

Κυνισμός και ίντριγκα
Παρ’ όλα αυτά, το τηλεοπτικό κοι-

νό ήταν από την αρχή σαγηνευμένο.
Είχε άλλωστε μπροστά του έναν

ολόκληρο κόσμο. Εναν νέο «Αρχοντα
των Δαχτυλιδιών» της εποχής των
social media, όπου οι ήρωες δομούν-
ται και αποδομούνται με την ίδια
ευκολία και ταχύτητα, ο κυνισμός
κυριαρχεί και η ίντριγκα είναι πολλές
φορές περισσότερο συναρπαστική
από την ίδια τη δράση. Με μια κά-
ποια ειρωνική διάθεση μάλιστα, οι
εμπνευστές της σειράς διάλεξαν τον
πιο αμφιλεγόμενο χαρακτήρα του
«Αρχοντα» (Σον Μπιν-Μπόρομιρ)
για πρώτο μεγάλο πρωταγωνιστή
της δικής τους επικής ιστορίας. Από
την άλλη, η αιφνίδια εξολόθρευση
του τελευταίου προς το τέλος του
πρώτου κύκλου, μας έδωσε για τα
καλά να καταλάβουμε τι εστί «Game
of Thrones».

O έβδομος και προτελευταίος κύ-
κλος της σειράς ξεκινά απόψε και
θα μεταδοθεί από τη συνδρομητική
πλατφόρμα της Nova, ταυτόχρονα
με τις ΗΠΑ. Το κοινό αδημονεί. Οχι
μόνο για να δει πού τελικά θα κα-
ταλήξει το παιχνίδι του στέμματος
ή αν ο κόσμος θα σωθεί από τους
παγωμένους νεκροζώντανους του
Βορρά· αλλά και για να πάρει ξανά
μέρος στη συλλογική μανία, να συ-
ζητήσει τις εξελίξεις στη δουλειά

και στο σχολείο και να μαντέψει τι
μπορεί να γίνει στη συνέχεια.

Κάπως έτσι, τα 7 επεισόδια αυτής
της σεζόν θα μεταδοθούν, ούτε
λίγο ούτε πολύ, σε 170 χώρες, αριθ-
μός ρεκόρ για οποιαδήποτε τηλε-
οπτική σειρά, ενώ η ιστορία θα
κλείσει με άλλα 6 επεισόδια σε έναν
τελευταίο 8ο κύκλο. Περιττό να
εξηγήσουμε τους λόγους για το
συγκεκριμένο «σπάσιμο» της ιστο-

ρίας, τη στιγμή που όλοι οι προ-
ηγούμενοι κύκλοι αποτελούνταν
από 10 υποενότητες.

Τι ξέρουμε όμως μέχρι στιγμής και
τι περιμένουμε σχετικά με τις εξελίξεις
από εδώ και πέρα; Αρχικά, υπάρχουν
δύο κυρίως μέτωπα, με τις αντίστοιχες
αφηγήσεις τους. Το πρώτο στον Βορ-
ρά, με τον περίφημο Τζον Σνόου, ο
οποίος ύστερα από μεγάλες περιπέ-
τειες (και μια σεμνή... ανάσταση) κα-

τάφερε επιτέλους να επανακτήσει
τον έλεγχο της πατρικής εστίας και
να υψώσει ξανά εκεί το ταλαιπωρη-
μένο λάβαρο των Σταρκ. Τα δύσκολα,
ωστόσο, για τον αγαπημένο ήρωα
τώρα έρχονται, καθώς η μεγάλη απει-
λή του «Βασιλιά της Νύχτας» και του
απέθαντου στρατού του πλησιάζει.
Οσο για τις λιγότερο παγωμένες πε-
ριοχές του χάρτη, εκεί όλοι είναι αφο-
σιωμένοι στη μάχη για τον Σιδερένιο
Θρόνο, όπου προς το παρόν στρογ-
γυλοκάθεται η πανούργα Σέρσεϊ Λά-
νιστερ. Η κυριαρχία της, ωστόσο,
αναμένεται να αμφισβητηθεί άμεσα
από τη «Μητέρα των Δράκων» Ντε-
νέρις, η οποία ταξιδεύει ήδη με τον
στόλο της προς την πρωτεύουσα για
να την εκδιώξει.

Σύμφωνα με δηλώσεις των πρω-
ταγωνιστών, οι οποίες συμπεριλή-
φθηκαν στο πρόσφατο εκτενές δη-
μοσίευμα του περιοδικού Time για
τη σειρά, η επερχόμενη σεζόν θα
είναι η εντυπωσιακότερη μέχρι στιγ-
μής. Ολα της τα επεισόδια περιλαμ-
βάνουν μεγάλης κλίμακας σετ και
«σπουδαία γεγονότα», από αυτά που
συνέβαιναν μόνο σε δύο ή τρία κε-
φάλαια των προηγούμενων κύκλων.
Για να μας κάνουν μάλιστα ακόμα

πιο ανυπόμονους, λένε πως ένα από
αυτά τα «γεγονότα» αφορά μια μάχη,
της οποίας μόνο τα σκηνικά έκαναν
έξι μήνες να στηθούν. Επιπλέον,
μάθαμε πως όλα σχεδόν τα φετινά
γυρίσματα της Ντενέρις έγιναν στην
Ιρλανδία, γεγονός που σημαίνει πως
η Καλίσι είναι πια για τα καλά στην
περιοχή της πρωτεύουσας κι αυτό
βέβαια σημαίνει μεγάλες συγκρού-
σεις για τον Θρόνο.

Οι τοποθεσίες
Μιας και μιλήσαμε για Ιρλανδία,

έχει ενδιαφέρον να δούμε τις τοπο-
θεσίες στις οποίες έχει ταξιδέψει
μέχρι τώρα η παραγωγή του «Game
of Thrones». Κροατία, Ισπανία, Ισ-
λανδία, Μάλτα, Μαρόκο και Καναδάς
είναι τα υπόλοιπα μέρη στα οποία
έχουν γίνει γυρίσματα, ενώ πριν
από περίπου δύο χρόνια είχε γίνει
λόγος και για την Ελλάδα, με το σχέ-
διο όμως να ματαιώνεται λόγω αν-
τικειμενικών δυσκολιών. Το ακόμα
πιο ενδιαφέρον είναι πως πολλά από
αυτά τα, ανά τον κόσμο, γυρίσματα
πραγματοποιούνται ταυτόχρονα με
τους βασικούς δημιουργούς Γουάις
και Μπένιοφ να πετούν από το ένα
μέρος στο άλλο για να δώσουν κα-
τευθυντήριες γραμμές.

Οι δύο προαναφερθέντες είναι,
άλλωστε, για όσους παρακολουθούν
τις λεπτομέρειες και οι δύο μεγαλύ-
τεροι «ήρωες» της σειράς. Σχετικά
άγνωστοι πριν από τη συνεργασία
τους με το HBO, οι Μπένιοφ και
Γουάις παρουσίασαν το φιλόδοξο
πρότζεκτ τους στο σπουδαίο αμε-
ρικανικό καλωδιακό δίκτυο ακριβώς
την κατάλληλη στιγμή: την περίοδο
δηλαδή που το κοινό στράφηκε ορι-
στικά και μαζικά προς τη σύγχρονη
τηλεόραση, ψάχνοντας ένα θέαμα
που θα το καθηλώσει συνολικά.

Κι αυτό ακριβώς έγινε. Γιατί μπορεί
το «Game of Thrones» να μην έχει
το ψυχογραφικό βάθος ενός «Brea-
king Bad», τις πολιτικές μηχανορ-
ραφίες επιπέδου «House of Cards»
ή τον φρενήρη ρυθμό του «Sherlock»,
τα διαθέτει ωστόσο όλα αυτά μαζί,
σε βαθμό παραπάνω από ικανοποι-
ητικό. Είναι δηλαδή ένα σόου που
τους αγκαλιάζει όλους, ανεβάζοντας
ταυτόχρονα σε δυσθεώρητα, για
την τηλεόραση, ύψη το μέγεθος της
παραγωγής. Κι εκτός αυτού, όπως
είχε επισημάνει και ο Μπένιοφ σε
μια παλιότερη συνέντευξή του «σε
σχέση με τους άλλους, εμείς έχουμε
και δράκους».

Ο Τζον και η Σάνσα είναι δύο από τα αδέρφια Σταρκ που, αφού διασκορπίστηκαν στην αρχή της σειράς, επέστρεψαν για να διεκδικήσουν ξανά την πατρική εστία. Η περίφημη «Μάχη των Μπάσταρδων» (κέντρο) έκρινε το αποτέλεσμα.

Η «Μητέρα των Δράκων» Ντενέρις (Εμίλια Κλαρκ) πάνω στον αγαπημένο της Ντρόγκον. Το ακαταμάχητο δίδυμο για το κοινό του «Game of Thrones».

Τα... παιδιά της Ντενέρις κατακαίνε μέρος από τον στόλο των δουλεμπόρων,
σε μια επίδειξη εκπληκτικών (και πανάκριβων) οπτικών εφέ.

«Εμείς έχουμε και δράκους...»
Ξεκινάει ο έβδομος και προτελευταίος κύκλος της σειράς «Game of Thrones», που θα μεταδοθεί σε 170 χώρες
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Κάθε πόλη και μια τραγωδία… όχι, μη νο-
μίσετε ότι οι πόλεις μας έχουν τα χάλια
τους, και ότι σε αυτές μόνο στιγμές κα-
θημερινής τρέλας συναντά κανείς. Πάφος,
αρχαίο ωδείο της πόλης, Λεμεσός, αρχαίο
θέατρο Κουρίου, Λευκωσία, αμφιθέατρο
Σχολής Τυφλών, τρεις τόποι, τρεις πα-
ραστάσεις τρεις διαφορετικές σκηνοθε-
τικές προσεγγίσεις. Στην Πάφο ο Θεό-
δωρος Τερζόπουλος με τις «Τρωάδες» του
Ευριπίδη μάγεψε το κοινό, έδωσε στους
ηθοποιούς του μια εκστατική ένταση,
τους μεταμόρφωσε. Έχτισε μια Κασσάν-
δρα που μιλούσε όλες τις γλώσσες, γλώσ-
σες που τα συρματοπλέγματα είχαν μα-
τώσει. Οι «Τρωάδες» του Ευριπίδη ανέ-
βηκαν για πρώτη φορά στα Διονύσια το
415, μεσούντος του Πελοποννησιακού
Πολέμου, και μιλάει για τα δεινά των γυ-
ναικών της Τροίας που σκληρή τις περι-
μένει μοίρα. Θρηνεί η Εκάβη και η Αν-
δρομάχη, η Κασσάνδρα σε πέντε γλώσ-
σες… ευρηματικός ο Τερζόπουλος, θρη-
νούν οι Τρωάδες εν χορώ, περικυκλωμένες
από τον πόλεμο και τον φόβο του. Οι
Αθηναίοι που παρακολούθησαν τη διδα-
σκαλία της τραγωδίας του Ευριπίδη εκείνο
το έτος πώς να ένιωσαν άραγε; Δεν θα
το μάθουμε ποτέ ίσως, αλλά έχει σημασία

ότι οι Αθηναίοι δέχτηκαν να ακούσουν
τα λόγια της Εκάβης, της Ανδρομάχης,
και της Κασσάνδρας. Να κοιτάξουν κα-
τάματα τον φόβο και την αλαζονεία.

Στο Κούριο, πολύ κοντά στον ναό του
Υλάτη Απόλλωνα, του θεού που αντιδί-
κησε με την Αθηνά και έφερε πόνο στις
Τρωάδες το Κρατικό Θέατρο Βορείου Ελ-
λάδος σε σκηνοθεσία Τσέζαρις Γκραου-
ζίνις ανέβασε τον αισχύλειο έργο «Επτά
επί Θήβας». Ο σκηνοθέτης έδωσε έναν
ιδιαίτερο τόνο στο δράμα του Αισχύλου,
σχεδόν καταβίβασε τους αυστηρούς βα-
σιλείς και στρατηγούς σε ένα επίπεδο
περισσότερο ανθρώπινο. Ο Αισχύλος
έδωσε στο κοινό μία ιστορία αδελφοκτο-

νίας, μία ιστορία βασιλική τάξης και
ηθικής που συνεχίζει να διασαλεύεται.
Οι Θήβες κινδυνεύουν, οι βασιλιάδες αλα-
ζόνες σκέφτονται μόνο την εξουσία και
πώς να τη νέμονται; Παρακολουθώντας
την παράσταση, είναι φορές που έχανα
τον ειρμό των γεγονότων, με παράσερνε
ο βόμβος της θάλασσας που ένα-δυο χι-
λιόμετρα παρακάτω τάραζε την ησυχία
του κοίλου, και σκέφτομαι πώς ο αρχαίος
θεατής θα προσλάμβανε την αδελφοκτο-
νία και πολύ περισσότερο την αιμομιξία.
Επιστρέφει η σκέψη μου στον ναό του
Απόλλωνα και σκέφτομαι ότι ο χρησμός
αυτού του θεού δεν εισακούστηκε και ο
Λάιος τεκνοποίησε και από τη γενιά του
η Θήβα υποφέρει. Και αυτό είναι το χει-
ρότερο, αν στις «Τρωάδες» η πόλη, το
βασίλειο, οι γυναίκες υποφέρουν, αυτό
είναι αποτέλεσμα πολέμου εξωτερικού.
Στη Θήβα του Ετεοκλή ο αφανισμός ενός
οίκου και η δυστυχία μιας πόλης είναι
αποτέλεσμα αδελφοκτόνου πολέμου… 

Στη Λευκωσία από τον ΘΟΚ ανέβηκαν
σε σκηνοθεσία Άρη Μπινιάρη οι «Πέρσες»
του Αισχύλου. Η πρώτη τραγωδία που
έχει ιστορικό υπόβαθρο, τους περσικούς
πολέμους. Η αλαζονεία του Ξέρξη και
της αυτοκρατορίας του τον φτάνουν στο

σημείο να διαπράξει ύβριν και η άτη δεν
αργεί να έρθει. Οι Πέρσεες μιλούν για
τον όλεθρο μιας ολόκληρης αυτοκρατο-
ρίας, για την ήττα των Περσών στην Ελ-
λάδα. Μία αλλιώτικη προσέγγιση του
σκηνοθέτη, μουσική και μελωδίες υπο-
βλητικές που σε κάνουν να σκέφτεσαι
ξυλοκέρατα να καλούν στη μάχη Βάρβα-
ρους και Έλληνες, αλλά το πρόσταγμα
να το έχουν οι θεοί. Ο αρχαίος θεατής
θα ένιωθε, σκέφτομαι, δέος ακούγοντας
τη συντριβή των Περσών στη Σαλαμίνα,
στον Ελλήσποντο, και διά τον φόβο του
Απόλλωνα θα έσπευδε στο Σούνιο ή σε
άλλο ιερό του για να του δείξει την ευ-
λάβειά του. Η αλαζονεία του Ξέρξη που
στο τέλος τον αφάνισε, που ο Δαρείος
από τον τάφο μέμφεται, η γενιά του έφερε
το τέλος της αυτοκρατορίας των Περσών. 

Τρεις διαφορετικές τραγωδίες, τρεις
διαφορετικές υποθέσεις, τρεις χοροί,
τρεις σκηνοθέτες, μα στο δικό μου μυαλό
αυτό που έμεινε είναι το αχόρταγο του
ανθρώπου για βασίλεια, για δόξα και δύ-
ναμη, για ισχύ, παραβλέποντας νόμους
ανθρώπων και θεών και… «εμνήσθην
του Προφήτου […] και είπον, άρα τις
εστί, βασιλεύς η στρατιώτης, ή πλούσιος
ή πένης, ή δίκαιος ή αμαρτωλός;». 

ΕΠΙΣΗΜΑΝΣΕΙΣ | Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Του ανθρώπου η μοίρα

ΕΙΚΑΣΤΙΚΑ
Πάφος: Μύθος, Ιστορία, Τοπίο
Η έκθεση συνιστά ένα εικαστικό αφιέρωμα στην πόλη για την ευ-
ρωπαϊκή τιμή που της αποδόθηκε. Πρώτη επιδίωξη ήταν να παρου-
σιαστεί ο τόπος. Από το τοπίο η έκθεση οδηγεί στους μύθους με την

Αφροδίτη, ως σύμβολο, να κυριαρχεί. Οι αναφο-
ρές στην ιστορία πάνε παράλληλα με τον μύθο.
Συμμετέχει πλειάδα καλλιτεχνών με αντιπρο-
σωπευτικό δείγμα της δουλειάς τους. Παράλλη-
λα, θα λειτουργήσουν στην περιοχή της Πέτρας
του Ρωμιού, με σεβασμό στο περιβάλλον, τα
«Δέκα Σημεία Όρασης» του Κώστα Τσόκλη, ο
οποίος έχει να επιδείξει και άλλης μορφής εικα-
στικές παρεμβάσεις σε εξωτερικούς χώρους

στην Ελλάδα και την Ευρώπη. Εισηγητής του διπλού αυτού εικαστι-
κού γεγονότος και επιμελητής της έκθεσης είναι ο Κώστας Σερέ-
ζης. Διάρκεια Έκθεσης έως 30 Ιουλίου. Εν Πλω, πλατεία Κάστρου,
Πάφος. Πληροφορίες τηλέφωνο 26932014. Είσοδος ελεύθερη.

Το Θέατρο Δέντρο συμμετέχει για πρώτη
φορά στο Φεστιβάλ και παρουσιάζει τον Οι-
δίποδα Τύραννο του Σοφοκλή, το εμβλημα-
τικότερο ίσως δράμα της αρχαίας ελληνικής
γραμματείας, στο επίκεντρο του οποίου τί-
θεται το άτομο σε σχέση με την προσωπική
του ελευθερία, την εξουσία, την κοινωνία
και τη θεϊκή βούληση. Ο χρησμός του Απόλ-
λωνα προβλέπει πως η πόλη των Θηβών θα
σωθεί από το λοιμό, μόλις βρεθεί ο υπαίτιος
για το θάνατο του βασιλιά Λάιου και απο-
βληθεί από αυτήν. Έτσι, ο Οιδίποδας ξεκινά
την έρευνα, που όσο πιο βαθιά πηγαίνει τό-
σο πιο κοντά τον φέρνει στην αλήθεια. Τρία
στάδια, τρεις Οιδίποδες μέσα στο χρόνο,
που φθείρονται από αυτόν και την ίδια στιγ-
μή τους υπενθυμίζει την ύπαρξη του θανά-
του. Ο ίδιος που έσωσε τη Θήβα από τη μά-
στιγα της Σφίγγας, ο ίδιος τώρα τη μολύνει
με τις πράξεις του. Η αλήθεια γίνεται δια-
χρονική, ξεπερνάει το χρόνο μιας ανθρώπι-
νης ζωής, ξεπερνάει το θάνατο. Ο Οιδίπο-
δας γίνεται ένας από μας, κι εμείς γινόμα-

στε αυτός. Σκηνοθεσία Άντυ Παπαδημητρί-
ου. Διανομή Γέρος Οιδίποδας, Ιερέας, Τει-
ρεσίας: Σταύρος Λούρας, mεσήλικας Οιδί-
ποδας, Κρέοντας, Θεράποντας: Κούλλης Νι-
κολάου, nέος Οιδίποδας, Κρέοντας, Αγγε-
λιαφόρος Α΄, Αγγελιαφόρος Β΄: Γιώργος

Κυριάκου, Ιοκάστη: Στέλα Φυρογένη, Α΄
Κορυφαίος: Αστέριος Πελτέκης,Β΄ Κορυ-
φαίος: Τάσος Τζιβίσκος. Παρασκευή, 21 Ιου-
λίου, Αρχαίο Ωδείο Πάφου. Έναρξη παρά-
στασης 9:00 μ.μ. Πληροφορίες τηλέφωνο
70002414, www.greekdramafest.com.

ΓΛΩΣΣΟ-ΣΥΝΑΝΤHΣΕΙΣ
Του ΓΙΩΡΓΟΥ ΓΕΩΡΓΙΟΥ

Μιλώ χωρίς
να μιλώ:

η «ξύλινη»
γλώσσα

ΚΙΝΗΜΑΤΟΓΡΑΦΟΣ
«Pretty Woman»
Το θρυλικό soundtrack με το ομώνυ-
μο τραγούδι, οι γοητευτικοί πρωτα-
γωνιστές και το σκηνοθετικό βλέμμα
του Γκάρι Μάρσαλ είναι μόνο μερικά
απ’ τα στοιχεία της ταινίας που θα
προβληθεί την ερχόμενη βδομάδα
στη Λευκωσία. Πρωταγωνιστούν
Τζούλια Ρόμπερτς και Ρίτσαρντ Γκιρ.
Τετάρτη, 19 Ιουλίου, ώρα 9:00 μ.μ.
Αυλή Πολιτιστικού Ιδρύματος Τρ. Κύ-
πρου, Φανερωμένης 86-90, παλιά
Λευκωσία. Πληροφορίες τηλέφωνο
22128157, info@cultural.bankofcy-
prus.com.  Είσοδος ελεύθερη. 

Ένα πειραματικό project του Γιάννη Αναστα-
σάκη με μοναδικούς καλεσμένους τη Σαβίνα
Γιαννάτου (φωνή) και τον Χάρη Λαμπράκη
(πλήκτρα, νέυ). Ο Γιάννης
Αναστασάκης χαρακτηρί-
ζεται για την ιδιαίτερή
του προσέγγιση στην κι-
θάρα, ως γεννήτρια πρω-
τότυπων και ατμοσφαιρι-
κών ήχων, καθώς και για
την ενασχόλησή του σε
βάθος με τα εφέ (είναι
επίσης o σχεδιαστής και κατασκευαστής των
JAM pedals). Η μουσική του είναι ένα κράμα
ambient και ψυχεδέλειας που ισορροπεί με-
ταξύ μελωδίας και θορύβου, ξεπερνώντας
πολλές φορές τα «επιτρεπτά» όρια. Στο πει-

ραματικό αυτό project συνεργάζεται με τη
μοναδική Σαβίνα Γιαννάτου, η οποία από το
1991 ασχολείται (και) με τον ελεύθερο αυτο-

σχεδιασμό στον χώρο της
free τζαζ , και τον εξαιρε-
τικό μουσικό και δεξιοτέ-
χνη στο νέυ Χάρη Λαμ-
πράκη για μια βραδιά
ανοιχτή σε όλα τα ενδε-
χόμενα και τις προκλή-
σεις του αυτοσχεδια-
σμού. Τετάρτη 19 Ιουλίου,

8:30 μ.μ. Πολιτιστικό Κέντρο Πανεπιστημίου
Κύπρου, Αρχοντικό Οδού Αξιοθέας, Παλιά
Λευκωσία. Πληροφορίες τηλέφωνο
22894531, culture@ucy.ac.cy, 
www.jannisanastasakis.com.

Η παράφορη και γοητευτική ζωή της κορυ-
φαίας Γαλλίδας ερμηνεύτριας ξετυλίγεται σε
ένα οπτικοακουστικό θέαμα, που έχει ανα-
δειχθεί σε μια από τις μεγαλύτερες διεθνείς
επιτυχίες των τελευταίων ετών: το Piaf! The
Show, που συμπλήρωσε περισσότερες από
200 παραστάσεις σε πέντε ηπείρους και χει-
ροκροτήθηκε ήδη από ένα εκατομμύριο θεα-
τές. Αφηγείται τον πολυκύμαντο βίο του θρυ-
λικού «Σπουργιτιού», της μοναδικής Edith
Piaf, μέσα από τα τραγούδια της που έγραψαν
ιστορία. Η παράσταση έκανε την πρεμιέρα της
στις αρχές του 2015, τιμώντας την επέτειο των
εκατό χρόνων από τη γέννηση της Piaf. Έκτοτε
έχει περιοδεύσει σε τριάντα χώρες συναντών-
τας ενθουσιώδη υποδοχή από κοινό και κριτι-
κούς, ενώ έχει θριαμβεύσει με sold out εμφα-
νίσεις στις μεγαλύτερες αίθουσες του κόσμου
– μεταξύ άλλων δύο sold out αποθεωτικές πα-
ραστάσεις στο Ηρώδειο το 2016, στο Sympho-
ny Space του Broadway, στο Barbican του
Λονδίνου και στην Όπερα της Νίκαιας. Δευτέ-
ρα, 17 Ιουλίου, ώρα 9:00 μ.μ. Σκαλί Αγλαν-
τζιάς, Αγίου Γεωργίου 15, Αγλαντζιά, Λευκω-
σία. Πληροφορίες τηλέφωνο 22462233.

ΜΟΥΣΙΚΗ

«Piaf! The Show» στο Σκαλί Αγλαντζιάς

ΘΕΑΤΡΟ

«Οιδίποδας Τύραννος» του Σοφοκλή

ΟΓιώργοςΓεωργίουείναιΥποψήφιος, Διδάκτορας
Τμήματος Επιστημών Αγωγής (ειδ. Εκπαίδευση/Γλωσ-
σολογία), Πανεπιστήμιο Κύπρου.
georgiou.georgos@ucy.ac.cy
Facebook: Γλωσσο-Συναντήσεις

ΜΟΥΣΙΚΗ
featuring Savina Yannatou & Harris Lambrakis

Η γλώσσα αποτελεί προνόμιο για τους αν-
θρώπους, οι οποίοι μπορούν να μεταβι-
βάσουν άμεσα τις απόψεις, τις σκέψεις
και τα συναισθήματά τους. Ωστόσο, δεν
είναι λίγες οι περιπτώσεις που η γλώσσα
καθίσταται «ξύλινη» χωρίς να εκφράζει
κάτι εύληπτο ή ουσιαστικό. Συχνά, χρήστες
της «ξύλινης» γλώσσας είναι πολιτικά πρό-
σωπα, τα οποία προσπαθούν να εντυπω-
σιάσουν με φράσεις «κλισέ», αοριστολογίες
και ανεπιχειρηματόγητα εκφωνήματα,
που εν τέλει δεν εκφράζουν κάτι συγκε-
κριμένο και, επομένως, αποτελούν δυσ-
νόητα γλωσσικά παραληρήματα. Ο Γ.
Μπαμπινιώτης αιτιολογεί τον χαρακτη-
ρισμό «ξύλινη» λόγω της «ακαμψίας» και
«ξηρότητας» του λόγου, που συνιστούν
γνωρίσματα του ξύλου. 

Ακολουθεί παράδειγμα «ξύλινης» γλώσ-
σας: «Δεν πρέπει να μας διαφεύγει ότι η
παρούσα δομή του συστήματος αυτού μας
βοηθάει να αφομοιώσουμε και να προ-
ετοιμάσουμε τις νέες τάσεις και κατευ-
θύνσεις απέναντι στην πρόκληση των
καιρών[…]. Κατά τον τρόπο αυτόν, το νέο
μοντέλο πολύπλευρης δράσης εγγυάται
την ευρύτερη δυνατή απήχηση, ώστε να
επεξεργαστούμε τις νέες συνιστώσες και
συντεταγμένες». 

Μέσα από το παραπάνω παράδειγμα,
σε έναν πνευματικά ώριμο άνθρωπο, που
δεν παρασύρεται από γλωσσο-φλυαρίες,
γεννώνται τα εξής ερωτήματα: Ποια είναι
τα χαρακτηριστικά του παρόντος συστή-
ματος και ποια δομή έχει; Ποιες είναι οι
νέες τάσεις και ποια η πρόκληση των και-
ρών; Τι εννοούμε με τον όρο «μοντέλο πο-
λύπλευρης δράσης» και γιατί αυτό εγγυάται
απήχηση; Τι σημαίνουν οι όροι «συνιστώ-
σες» και «συντεταγμένες»; 

Πολύ πιθανόν οι χρήστες της «ξύλινης»
γλώσσας να μην είναι σε θέση να απαν-
τήσουν τα παραπάνω ερωτήματα. Όχι
γιατί δεν είναι μορφωμένοι ή έχουν έλλειψη
παιδείας, αλλά γιατί χρησιμοποιούν συγ-
κεκριμένη «αναμασημένη» φρασεολογία
που έχουν αφομοιώσει από λόγους άλλων
προσώπων. Το πλέον παράδοξο είναι ότι
οι γενικόλογες αυτές φράσεις σε πολλές
περιπτώσεις δεν γίνονται κατανοητές όχι
μόνο από μία μεγάλη μερίδα ακροατών
αλλά και από τον ίδιο τον πομπό. Εύλογα,
έτσι, δεν μπορούν να δώσουν απαντήσεις
και ουσιαστικά επιχειρήματα για τα λε-
γόμενά τους.

Οι χρήστες της «ξύλινης» γλώσσας μπο-
ρούν να μιλούν με τις ώρες χωρίς ουσια-
στικά να λένε οτιδήποτε. Αν οι πολιτικοί
μιας χώρας δεν δύνανται να αρθρώσουν
ορθό λόγο, τότε πώς μπορεί το ποίμνιό
τους να εμπιστευτεί σε αυτούς τις τύχες
του κράτους ή να προσμένει σε λύσεις
κοινωνικών και πολιτικών προβλημάτων;

Στις μέρες μας, ο ουσιώδης και εύστοχος
λόγος και ο επιχειρηματολογημένος ρη-
τορισμός είναι προσόντα. Οφείλουμε να
μαθαίνουμε στους μαθητές ή φοιτητές
μας να χρησιμοποιούν περιεχόμενο λόγου
με ουσία, με σκοπό την πειθώ και όχι το
προπαγανδιστικό μανιφέστο που είναι
συνυφασμένο με «υποταγμένο» λόγο και
κωδικοποιημένη γλώσσα. Οι χρήστες του
«ξύλινου» λόγου είτε θεωρούνται αδαείς
περί του λόγου που εκφωνούν λόγω πνευ-
ματικής ένδειας είτε έχουν συγκεκριμένο
σκοπό που είναι η απορρόφηση αφελούς
ακροατηρίου το οποίο τέρπεται από ανυ-
πόστατες γλωσσικές εξάρσεις. 

ΧΟΡΟΣ
Performance
«In Situ»
Η dance και performance artist
Έλενα Αντωνίου παρουσιάζει την
performance μακράς διάρκειας
«In Situ». Για 6 μέρες, 34 ώρες,
θα βρίσκεται στο χώρο του Αρ-
χαιολογικού Μουσείου Λεμεσού.
Η καλλιτέχνης αρχίζει τη δράση
της με μια περιήγηση στα εκθέ-
ματα ως επισκέπτης/παρατηρη-
τής. Η διάρκεια παραμονής της
στο χώρο προκαλεί μετάλλαξη
ρόλων και σχέσεων καθώς το
πλαίσιο και το περιεχόμενο της
δράσης επαναπροσδιορίζεται.
Το έργο εντάσσεται στο πλαίσιο
του Καλοκαιρινού Φεστιβάλ Χο-
ρού 2017 της Νέας Κίνησης. Από
Δευτέρα 17 Ιουλίου μέχρι Σάβ-
βατο 22 Ιουλίου. Τις καθημερι-
νές 9:30 - 3:30 μ.μ. και το Σάβ-
βατο 10:00 - 2:00 μ.μ. Αρχαιολο-
γικό Μουσείο Λεμεσού, γωνία
Βύρωνος και Αναστάση Σιούκρη,
Λεμεσός.

Xρήστες της «ξύλινης» γλώσσας είναι πολιτι-
κά πρόσωπα, τα οποία προσπαθούν να εντυ-
πωσιάσουν με φράσεις «κλισέ», αοριστολο-
γίες και ανεπιχειρηματόγητα εκφωνήματα.
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Kυριακή 16 Ιουλίου 2017

Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Η χορογράφος Λία Χαράκη περιγράφει στην
«Κ» την εμπειρία της στους «Πέρσες» του
Αισχύλου σε σκηνοθεσία Άρη Μπινιάρη,
που ανεβαίνει από τον ΘΟΚ από τις 13 Ιου-
λίου. Η συνάντησή της με τον σκηνοθέτη
της παράστασης, ξεκινάει τη συζήτησή μας
η Λία Χαράκη, λέει ότι ήταν πολύ πετυχη-
μένη, μιας και οι έρευνες και τα ενδιαφέροντά
μας στην τέχνη συνέκλιναν. Συνεννοήθηκαν
πολύ εύκολα για το πώς και οι δύο αντιλαμ-
βάνονται τα πράγματα. Αυτό που έκανε ιδι-
αίτερη εντύπωση στη Λία ήταν ο ήχος και
ο ρυθμός που φέρνει στην τραγωδία ο Άρης
Μπινιάρης, δύο στοιχεία που τα προτάσσει
στην παράσταση «Πέρσες», αλλά και γενι-
κότερα στις δουλειές του.

Σε αυτά τα δομικά στοιχεία της παράστα-
σης η Λία προσέθεσε τη δική της μου έρευνα
στην επανάληψη, τη σωματική δόνηση και
τη ροή της κίνησης. Τι ακριβώς διέκρινε
στο συγκεκριμένο έργο του Αισχύλου και
πώς τελικά το προσέγγισε; «Η προσέγγιση
στη κίνηση στη συγκεκριμένη τραγωδία
έχει να κάνει με την ενέργεια της κίνησης
και όχι τη φόρμα της. Αυτό που ονομάσαμε
με την ομάδα κινησιολογικές καταστάσεις
(movement states)». Συζήτησαν αρκετά,
λέει η Λία, με τον σκηνοθέτη, και αποτέλεσμα
ήταν να ακούσουν τα σώματα και τις κινη-
σιολογικές τους ανάγκες και τελικά να επεν-
δύσουν σε αυτές. «Αφουγκράστηκα την ορ-
γανική κίνηση των σωμάτων των ηθοποιών,
όταν απάγγελλαν ή τραγουδούσαν αυτά τα
κείμενα, και απλώς την υπογράμμισα. Δεν

θεώρησα ότι πρέπει να υπάρξει μία χορο-
γραφία έξω από αυτήν που φυσικά γεννιέται
στον χώρο και στα σώματα, όταν δονούνται
στους συγκεκριμένους ρυθμούς.

Ποια είναι η όμως η συμβολή της Λίας
Χαράκη στους «Πέρσες» του Άρη Μπινιάρη,
κομίζει κάτι καινούργιο; «Το έργο είναι ηχη-
τικό και κινησιολογικό από τη αρχή μέχρι
το τέλος άρα η συμβολή μου ήταν σημαντική»
και τονίζει ότι η δημιουργική διαδικασία
ήταν πολύ ενδιαφέρουσα, με τον σκηνοθέτη
να έχει υποστηρίξει πολύ τη διαδικασία προ-
ετοιμασίας των σωμάτων επί καθημερινής
βάσης, «έπρεπε να δημιουργήσουμε εκείνη
την ησυχία που θα μας επέτρεπε να ακού-
σουμε τις πραγματικές κινησιολογικές ανάγ-
κες. Το στοιχείο που μας οδηγούσε στο ζέ-
σταμα ήταν ο εσωτερικός μας παλμός και
άρα η καρδιά», σε αυτό το ζωτικό όργανο
του ανθρώπου η χορογράφος δίνει ιδιαίτερη
βαρύτητα «Πιστεύω ότι η μεγάλη μας προ-
σοχή και ενασχόληση με το όργανο της καρ-
διάς ίσως δημιουργήσει μία γέφυρα συντο-
νισμού στο έργο από τις καρδιές των ηθο-
ποιών στις καρδιές του κοινού και ίσως τις
συν-κινήσει. 

Χορός, η τέχνη της ύπαρξης
Στο κομμάτι της επίκλησης στο έργο όπου

γίνεται επί τούτου ειδική τελετή όπου κα-
λείται ο βασιλιάς Δαρείος να ανέβει στον
πάνω κόσμο, κοιτάξαμε ανατολίτικες ιερο-
τελεστίες από φυλές όπως οι σούφι και οι
ζικρ. Αυτές είναι άλλωστε αναφορές που
έφερα στο έργο από τη δική μου χορογραφική
έρευνα αφού το 2013 δημιούργησα το έργο

«Tune In» που μεταξύ άλλων ταξίδεψε στην
Μπιενάλε Βενετίας και στο Φεστιβάλ Αθηνών.
Στο σόλο η επανάληψη της κίνησης επί 40
λεπτά φέρνει την εκ-σταση δηλαδή τη με-
ταμόρφωση μέσα από πολλές εναλλαγές
ενέργειας. Στην επίκληση των Περσών η
Άτοσσα (Καρυοφυλλιά Καραμπέτη) μένει
επιτόπου και επαναλαμβάνει κινήσεις του
κεφαλιού από τη μία και την άλλη πλευρά.
Αντιλαμβάνεστε, λοιπόν, τον συντονισμό
όλων των στοιχείων μεταξύ τους. Η ενέργεια,
η κίνηση, ο παλμός και η δόνηση περνάνε
στον θεατή, λέει η Λία Χαράκη μέσα από
την ενσυναίσθηση που έτσι κι αλλιώς γίνεται
στην πράξη κάθε ζωντανής παράστασης,
αν το έργο καταφέρει να συνεπάρει τον
θεατή στο ταξίδι που προτείνει και συμπλη-
ρώνει «Το ηχητικό και κηνησιολογικό σύμπαν
που προτείνουμε είναι σίγουρα έντονο και
υπάρχει μεγάλη πιθανότητα παράλληλης
δόνησης των σωμάτων των θεατών που μαρ-
τυρούν τη δόνηση των ηθοποιών». Η κίνηση
είναι ζωή που μετουσιώνεται σε χορό και
μετά σε τέχνη. Τι είναι τελικά αυτή η τέχνη;
«Η ζωή δεν μπορεί να υπάρξει χωρίς κίνηση
άρα μιλάμε για την τέχνη της ύπαρξης».

Το κοινό μας 
μουσικό όργανο 
είναι η καρδιά
Η χορογράφος Λία Χαράκη επένδυσε
στη σωματική ενέργεια των ηθοποιών

Ενα μεγάλο
μάθημα
Η Λία Χαράκη λέει στην «Κ» ότι η
εμπειρία δημιουργίας αυτής της
παράστασης ήταν ένα μεγάλο μά-
θημα για πολλούς από τους συν-
τελεστές και βασικό στοιχείο ήταν
η ανταλλαγή πληροφοριών και
ενέργειας μεταξύ τους. Ο σκηνο-
θέτης Άρης Μπινιάρης, με τη γνώ-
ση του στον ήχο και το πάθος του
για ένα έργο που πιστεύει, δημι-
ούργησε μία κατάσταση εργασίας
που έκανε τους πάντες να εξελιχ-
θούν. Η Λία Χαράκη χαρακτηρίζει
«σχολείο» την Καρυοφυλλιά Κα-
ραμπέτη, «είναι απλώς ακούρα-
στη και δοσμένη υπηρέτης του θε-
άτρου». Ο κάθε συντελεστής προ-
σθέτει η Λία Χαράκη είχε να δώ-
σει και να πάρει κάτι από τη διαδι-
κασία των δοκιμών, μέχρι να βγει
το τελικό αποτέλεσμα «Ο αντρικός
χορός κάθε μέρα εξελισσόταν χω-
ρίς εκπτώσεις στην ενέργεια και
με ανοιχτό μόνιμα το μυαλό και
την καρδιά για νέους δρόμους. Ο
Αντώνης Μυριαγκός με την τόσο
ιδιαίτερή του ερμηνεία, ο Νίκος
Ψαράς με τη γενναιοδωρία του
στη γνώση του θεάτρου, Ο Χάρης
Χαραλάμπους με τη συνέπεια του
προς τον ρόλο, ζωντανό παρά-
δειγμα για όλους», η ίδια όμως τι
αποκόμισε απ’ όλη αυτή τη διαδι-
κασία; «έμαθα κάτι παραπάνω σε
σχέση με τη λέξη φροντίδα και
υποστήριξη και σίγουρα κάτι σε
σχέση με το πώς λειτουργούν 15
άντρες μαζί». Ιδανικά τι θα ήθελε
η Λία Χαράκη να συμβεί μετά από
αυτή την παράσταση; «Εύχομαι να
συναντηθούμε μέσα από αυτό το
όργανο που όλοι διαθέτουμε και
όλοι πρέπει να ακούμε. Το κοινό
μας μουσικό όργανο. Στη σκηνή
του θρήνου δουλέψαμε με το τι
μπορεί να σημαίνει πληγή στην
καρδιά σωματικά και πώς ο βασι-
λιάς Ξέρξης που τελικά έρχεται
στη σκηνή έχει την ενέργεια της
ανοικτής πληγής. Με άλλα λόγια
της ύπαρξης που έχει διαλυθεί και
έχει χάσει κάθε είδους παλμό. 

Αφουγκράστηκα την οργανική κίνηση των σωμάτων των ηθοποιών, όταν απάγγελλαν ή τραγου-
δούσαν αυτά τα κείμενα, και απλώς την υπογράμμισα, λέει η χορογράφος Λία Χαράκη.
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Του ΣΑΚΗ ΙΩΑΝΝΙΔΗ

«Δεν θέλουμε χίπηδες εδώ». Κάτι τέ-
τοιο θυμάται να του λένε στα ελλη-
νικά σύνορα ο Αμερικανός Μάικλ
Σισκ, όταν επιχείρησε να περάσει
οδικώς από την πρώην Γιουγκοσ-
λαβία στη Βόρεια Ελλάδα τον Ιούλιο
του 1967. H χούντα είχε επιβληθεί
πριν από λίγους μήνες στη χώρα και
τα «πρότυπα» εμφάνισης φαίνεται
πως απαιτούσαν στρατιωτική κόμη.
«Μου ζήτησαν να ξυρίσω το μούσι
μου και σκέφτηκα ότι δεν ήταν με-
γάλος κόπος, κάτι σαν κίνηση καλής
θέλησης, και μετά με άφησαν να
περάσω. Τώρα και πάλι έχω μούσι,
αλλά τώρα δεν προβληματίζει κα-
νέναν», μας λέει γελώντας ο κ. Σισκ
από την Κέρκυρα, όπου βρίσκεται
τους τελευταίους μήνες για να προ-
ετοιμάσει την αναβίωση του φεστι-
βάλ «Corfu Music Days» που είχε
δημιουργήσει ο ίδιος τη δεκαετία
του ’70.

Φέτος, λοιπόν, έπειτα από ένα με-
γάλο διάλειμμα τεσσάρων δεκαετιών,
ο Μάικλ Σισκ επέστρεψε στο αγα-
πημένο του νησί και θα παρουσιάσει
την εμβληματική κωμική όπερα του
Μότσαρτ «Ο γάμος του Φίγκαρο»
με τη βρετανική «Γκάρσινγκτον Οπε-
ρα» στις 21 και 22 Ιουλίου. Μάλιστα,
η παράσταση της 21ης Ιουλίου θα
διακόψει στο τέλος της Γ΄ πράξης,
στη γνωστή σκηνή του γάμου, ώστε
οι θεατές να έχουν ένα μικρό δείπνο
και ποτό, όπως συνηθιζόταν στην
αγγλική εξοχή. «Θέλουμε να ανα-
βιώσουμε την αίσθηση του πικ νικ

που είναι και μια πρακτική της Γκάρ-
σινγκτον. Μετά θα επιστρέψουμε
στην όπερα για το φινάλε», μας λέει
ο κ. Σισκ. Η παράσταση θα δοθεί
στο υπαίθριο θέατρο του Γαστουρίου,
το οποίο μπορεί να είναι άγνωστο
ακόμη και στους ντόπιους, καθώς
συνδέεται με τις ταξιδιωτικές περι-
πέτειες του Μάικλ Σισκ το μακρινό
1967.

Ο τότε νεαρός Αμερικανός ταξι-
διώτης πραγματοποίησε ένα οδοι-
πορικό στο Παρίσι και την τότε Γι-
ουγκοσλαβία προτού καταλήξει στην
Ελλάδα. «Τότε, διοργάνωνα περίπου
οκτώ παραστάσεις τον χρόνο, επί
πέντε χρόνια, στην Αμερική και είχα
εξαντληθεί», μας λέει. Πέρασε όλο
το καλοκαίρι του ’67 τριγυρνώντας
στην Ελλάδα της εποχής, κατασκη-
νώνοντας σε ερημικές παραλίες της
Κρήτης, επισκεπτόμενος τους Δελ-
φούς, τις Μυκήνες και τη Φαιστό.
«Ηταν ένας κόσμος με τον οποίο
εξοικειώθηκα αμέσως, σαν να πε-
ρίμενα 32 χρόνια από τη ζωή μου
για να φτάσω εκεί», τονίζει.

Καταφύγιο
Το νησί της Κέρκυρας έγινε το κα-

ταφύγιό του για τα επόμενα καλο-
καίρια. Οι φίλοι του και ιδρυτές του
γνωστού φεστιβάλ του Σπολέτο στην
Ιταλία, ο Κάρλο Μενότι, ο Τσαρλς
Ουάντσουορθ και ο Τόμας Σίπερς,
είχαν «ανακαλύψει» την Κέρκυρα
και ο Σίπερς κατασκεύαζε την εξοχική
του κατοικία στο νησί. «Επισκέφθηκα
τότε την Κέρκυρα με τον Τομ και
μας ήρθε η ιδέα να κάνουμε ένα φε-

στιβάλ εκεί, παρόμοιο με του Σπο-
λέτο», σημειώνει. Με βάση το κτήμα
Κοπάνου, στην οικογενειακή κατοι-
κία της οικογένειας Βούλγαρη στο
Γαστούρι, ο 32χρονος σκηνοθέτης
και παραγωγός ξεκίνησε τις προ-
ετοιμασίες του πρώτου φεστιβάλ.
Αν και το μεσαιωνικό κάστρο της
Κέρκυρας φάνταζε το κατάλληλο
σημείο για τις εκδηλώσεις του φε-
στιβάλ, η τότε αρχαιολογική υπηρε-
σία έβαλε φρένο στα σχέδια της διορ-

γάνωσης. Ωστόσο, ο πρακτικός Μάικλ
Σισκ, αφού δεν μπορούσε να βρει
θέατρο για το φεστιβάλ του, αποφά-
σισε να φτιάξει το δικό του.

«Κάλεσα τον φίλο και συνάδελφό
μου Βίνσεντ Πιατσεντίνι που είχε
σχεδιάσει το θέατρό μου στην Αμε-
ρική και μαζί σχεδιάσαμε ένα υπαί-
θριο θέατρο 250 θέσεων στην Κέρ-
κυρα, ανάμεσα σε ελιές και κυπα-
ρίσσια, με εξαιρετική ακουστική»,
σημειώνει ο κ. Σισκ. Το υπαίθριο
«Θέατρο Γαστούρι», όπως ονομά-
στηκε, κατασκευάστηκε μέσα στο
κτήμα Κοπάνου. Με τη βοήθεια άλ-
λων συναδέλφων του από τον χώρο
της μουσικής έδωσαν διεθνή χαρα-
κτήρα στο καλλιτεχνικό φεστιβάλ.
«Νομίζω ότι οι συνταγματάρχες δεν
ενδιαφέρονταν τι συνέβαινε καλλι-

τεχνικά στην Κέρκυρα», μας λέει,
και η πρώτη διοργάνωση περιελάμ-
βανε θέατρο μίμων από την Πολωνία,
παραγωγές όπερας από την Αμερική,
τοπικές ορχήστρες, μουσικούς και
καλλιτέχνες από το εξωτερικό. «Είχαν
έρθει πολλοί νέοι άνθρωποι από όλη
την Ελλάδα τότε και οι παραστάσεις
ήταν πλήρεις. Ημασταν μια διεθνής
φωνή καλλιτεχνικής ελευθερίας»,
λέει ο Μάικλ Σισκ. Ωστόσο, τα πράγ-
ματα δεν πήγαν το ίδιο καλά την
επόμενη χρονιά. Η προσπάθεια για
τη δεύτερη διοργάνωση συνάντησε
την αδιαφορία του τότε υπουργείου
Πολιτισμού, ακολούθησε η τουρκική
εισβολή στην Κύπρο και φούντωσε
το κίνημα του αντιαμερικανισμού.
«Αν και δεν αναγκάστηκα να απο-
χωρήσω, το φεστιβάλ δεν φαινόταν
να έχει μέλλον. Ημουν εξαντλημένος
από την προσπάθεια και έχοντας
χάσει κάθε καλλιτεχνική δυναμική
έφυγα από την Ελλάδα».

Επιστροφή στην Ελλάδα
Τα χρόνια πέρασαν και ο Μάικλ

Σισκ επισκέφθηκε ξανά την Κέρκυρα
στα μέσα της δεκαετίας του ’80, αλλά
οι προτεραιότητές του είχαν αλλάξει.

Παραγωγές του, ωστόσο, ταξίδευαν
στην Ευρώπη και ορισμένες είχαν
φτάσει στο Ηρώδειο, στο πλαίσιο
του Φεστιβάλ Αθηνών. Πριν από δύο
χρόνια γύρισε ξανά στην Κέρκυρα
και επισκέφθηκε το υπαίθριο θέατρο
στο Γαστούρι, που παρέμεινε άθικτο
από το 1973. Ο χρόνος και η φύση
είχαν φερθεί με ευγένεια στο θέατρο.
«Χάρηκα όταν είδα ότι το θέατρο
είχε επιβιώσει και πήρε την όψη του
πεπαλαιωμένου χώρου, έγινε κομμάτι
του περιβάλλοντος, όπως το ελπίζαμε.
Για να το επαναφέρουμε προς χρήση
χρειάστηκε μόνο να φτιάξουμε τη
σκηνή και τους μεταλλικούς φωτι-
στικούς πύργους που είχαν σκου-
ριάσει από τον καιρό», σημειώνει ο
κ. Σισκ. Στόχος του «Corfu Music
Days» είναι να καθιερωθεί το φεστι-
βάλ στην καλλιτεχνική ζωή της Κέρ-
κυρας, να ολοκληρωθεί η αποκατά-
σταση του θεάτρου και να επεκταθεί
στο μέλλον σε όλη την πόλη. Τα
φώτα στο «Θέατρο Γαστούρι» ετοι-
μάζονται να ανάψουν ύστερα από
40 χρόνια.

 Corfu Music Days, 21-22 Ιουλίου, Γα-
στούρι Κέρκυρας

Ξανανάβουν
τα φώτα
στο Γαστούρι
Ο Μάικλ Σισκ και το «Corfu Music Days»
επιστρέφουν στην Κέρκυρα 40 χρόνια μετά

Το υπαίθριο θέατρο του Γαστουρίου θα αναβιώσει για το φεστιβάλ «Corfu Music Days», πρώτη φορά ύστερα από 40 χρόνια, χάρη στον Μάικλ Σισκ (κάτω).

<<<<<<

Στο υπαίθριο θέατρο θα
παρουσιαστεί «Ο γάμος
του Φίγκαρο» με την
«Γκάρσινγκτον Οπερα»
στις 21 και 22 Ιουλίου.

Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Την Κυριακή, στο πλαίσιο του Πο-
λιτιστικού Φεστιβάλ του Πανεπι-
στημίου Κύπρου τρεις μουσικοί, ο
Γαβριήλ Καραπατάκης, ο Hub Hil-
denbrand και ο Ζαχαρίας Σπυριδά-
κης θα παρουσιάσουν στην Αξιοθέα
το τζαζ πρότζεκτ «Dance to Ιnfinity».
Οι τρεις μουσικοί θα παρουσιάσουν
δικές τους συνθέσεις, κομμάτια τα
όποια ηχογράφησαν ήδη τον Αύ-
γουστο του 2016 στο Βερολίνο, για
τον πρώτο τους ψηφιακό δίσκο.
Συναντήσαμε τον Γαβριήλ Καρα-
πατάκη για να μας μιλήσει για τη
μουσική συνάντηση των τριών, οι
οποίοι εδώ και καιρό συγχρονίζουν
τις νότες και τους ήχους τους και
προσπαθούν να βγάλουν από τη
φαρέτρα τους ό,τι πιο δυνατό έχουν
συγκεντρώσει από την όλη τους
πορεία. Το πρότζεκτ έγινε δεκτό
στο εξωτερικό με πολύ καλά λόγια,
αλλά τι θα δει ο κόσμος την Κυριακή
το βράδυ, ρωτάμε τον Γαβριήλ: «Ο
κόσμος που θα έρθει στην Αξιοθέα
θα ακούσει νέες, πρωτότυπες συν-
θέσεις που παίξαμε για πρώτη φορά
και ηχογραφήσαμε πέρυσι τον Αύ-
γουστο στο Βερολίνο και που θα
βάλουμε στον νέο μας δίσκο» λέει
στην «Κ» ο Γαβριήλ Καραπατάκης.
Ο δίσκος του σχήματος βρίσκεται
στην του, τονίζει ο Γαβριήλ, και
συμπληρώνει «δεν βιαζόμαστε,
ωστόσο, να τον βγάλουμε, θέλουμε
ό,τι γίνει να γίνει σωστά. Αυτό που
μας ενδιαφέρει κυρίως είναι να απο-
τυπώσουμε τη μουσική μας και
αυτό κάναμε».

Ο Γαβριήλ εξηγεί τι ακριβώς είναι
το «Dance to Ιnfinity» που είναι βα-
σισμένο σε μία πρωτότυπη ηχητική
ιδέα των τριών μουσικών,«πρόκειται
για ένα διαπολιτισμικό τζαζ πρότζεκτ
μέσω του οποίου εμείς οι τρεις θα
δείξουμε ό,τι έχουμε αποκομίσει
μουσικά όλα αυτά τα χρόνια. Ακού-
γοντας τον καθένα ξεχωριστά αμέ-

σως καταλαβαίνει ο ακροατής ότι
και οι τρεις εδώ και πολλά χρόνια
έχουν διαγράψει μία δημιουργική
πορεία και έχουν «συνθέσει» το
δικό τους μοναδικό ύφος που βα-
σίζεται σε πληθώρα αισθητικών
στυλ. Όλα αυτά τα χρόνια οι Καρα-
πατάκης, Hildenbrand και Σπυρι-
δάκης έχουν αποκομίσει όχι μόνο
γνώσεις, αλλά το κυριότερο εμπειρίες

που τους επιτρέπουν να κινούνται
αλληλοεπιδρώντας ο ένας με τον
άλλο. Το μουσικό ύφος τους είναι
αναμφισβήτητα λυρικό, προσιτό
και μοναδικά μελωδικό. Η μουσική
τους τελικά είναι εμπλουτισμένη
από παραδοσιακά στοιχεία και επι-
κεντρώνεται στην ατμόσφαιρα και
τη διάθεση των ακροατών και των
μουσικών. Ο Γαβριήλ σημειώνει ότι

από την πρώτη φορά που έπαιξαν
μαζί στο Βερολίνο οι τρεις του, από
εκείνη την πρώτη τους απόπειρα
κατάλαβαν ότι έχουν πολλά κοινά.
«Μπορεί ο Ζαχαρίας Σπυριδάκης
να είναι ένας παραδοσιακός μου-
σικός, είναι όμως ανοικτός σε νέες
ιδέες και προτάσεις, και είναι πολύ
δεκτικός. Ο Hub Hildenbrand ο κι-
θαρίστας εμβάθυνε πάρα πολύ σε

διαφορετικά μουσικά υπόβαθρα,
μελέτησε για παράδειγμα την ινδική
μουσική, τους ανατολίτικους ήχους
και επειδή ακριβώς έχει ένα ιδιαίτερο
παίξιμο τον ενδιέφερε να κάνε μία
νέα συνεργασία που να εμπεριέχει
τα στοιχεία της παράδοσης της δική
μας», λέει ο Γαβριήλ και συνεχίζει
«Κι εγώ φυσικά το ήθελα όλο αυτό.
Μου άρεσε η ιδέα να δημιουργήσω
μία καινούργια, φρέσκια μουσική
που να πηγάζει και από τη δική μας
μουσική την τοπική μουσική μας
παράδοση, να έχει αναφορές σε αυ-
τή. Να ξεφεύγει από την κλασική
αμερικάνικη τζαζ». 

Tζαζ και παράδοση
Ο Γαβριήλ Καραπατάκης και ο

Hub Hildenbrand έχουν περάσει
από πολλά μουσικά πεδία, γύρω από
την τζαζ μουσική, ο Ζαχαρίας είναι
περισσότερο παραδοσιακός, είναι
λυράρης και το όργανο κατά κάποιον
τρόπο τον ορίζει. Πώς θα παντρευτεί
η μουσική τους; «Δεν παντρεύουμε

την τζαζ με την παραδοσιακή μου-
σική, διότι δεν θέλουμε να κινού-
μαστε σε δύο μουσικούς πόλους.
Παντρεύουμε ουσιαστικά τις εμπει-
ρίες μας, ό,τι ο καθένας μας έχει
‘‘χωνέψει’’, οτιδήποτε έχει απορ-
ροφήσει» σημειώνει ο Γαβριήλ.

Ο Γαβριήλ και ο Ζαχαρίας ανέ-
καθεν είχαν παραδοσιακά ακού-
σματα, μπορούν εύκολα να δουλέ-
ψουν πάνω σε αυτούς τους ήχους
και όποια πρόσμιξη με κάποιο άλλο
είδος τους βγαίνει σχεδόν φυσικά,
για τον Γερμανό κιθαρίστα αυτή η
διαδικασία ήταν μία πρόκληση, την
οποία αντιμετώπισε με τη μελέτη
της ελληνικής παραδοσιακής μου-
σικής, αλλά και πειραματιζόμενος
με τους ήχους. Ο σκοπός αυτού του
πρότζεκτ, αλλά και γενικότερα αυ-
τής της αντίληψης που μοιράζονται
ο Γαβριήλ, ο Ζαχαρίας και συμμε-
ρίζεται φυσικά ο Hub είναι το να
φτιάξεις κάτι φρέσκο, με γνήσιες
και αυθεντικές συνθέσεις, και όλο
αυτό να γίνει ενστικτωδώς, εκεί εί-
ναι το κλειδί, επισημαίνει ο Γαβριήλ
και συμπληρώνει, «από ένα πρό-
τζεκτ αυτό που θέλω είναι να εν-
θουσιαστώ, να νιώσω ότι κάνω κάτι
που με ξεπερνά, και νομίζω ότι αυτή
τη φορά το έχουμε καταφέρει, άλ-
λωστε αυτό που ενώνει τις μουσικές
μας είναι ότι αγαπάμε και οι τρεις
πάρα πολύ τον πειραματισμό, για
φρέσκα πράγματα και για την ποι-
ότητα του αποτελέσματος». 

Πειραματισμός, φρέσκια μουσική, ποιότητα
Οι μουσικοί Γαβριήλ Καραπατάκης, Ζαχαρίας Σπυριδάκης και Hub Hildenbrand παρουσιάζουν το τζαζ πρότζεκτ «Dance to Ιnfinity»

Ο καθένας από τους τρεις μουσικούς του πρότζεκτ φέρνει τα δικά του στοιχεία και η πρόσμιξή τους δίνει ένα φρέσκο μουσικό αποτέλεσμα.

“«Δεν παντρεύουμε την
τζαζ με την παραδοσιακή
μουσική, διότι δεν
θέλουμε να κινούμαστε
σε δύο μουσικούς πό-
λους. Παντρεύουμε ου-
σιαστικά τις εμπειρίες
μας, ό,τι ο καθένας
μας έχει ‘‘χωνέψει’’».

i n f o

«Dance to Ιnfinity». Ο Γαβριήλ Κα-
ραπατάκης στο άταστο μπάσο, ο Hub
Hildenbrand στην κιθάρα και ο Ζαχα-
ρίας Σπυριδάκης στην κρητική λύρα.
Κυριακή 16 Ιουλίου, ώρα 8:30 μ.μ.
Πολιτιστικό Κέντρο Πανεπιστημίου
Κύπρου, Αρχοντικό Οδού Αξιοθέας,
Παλιά Λευκωσία. Πληροφορίες τηλέ-
φωνο 22894531, culture@ucy.ac.cy. 
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Ευλογία αυτά τα κείμενα για τον ηθοποιό
Ο Χάρης Χαραλάμπους, ο αγγελιαφόρος των Περσών, στην παράσταση του ΘΟΚ, μιλάει στην «Κ» γα τον ρόλο του

Συνέντευξη στον
ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Ο Χάρης Χαραλάμπους υποδύεται
τον αγγελιαφόρο, στην παράσταση
«Πέρσες» που ανεβάζει ο ΘΟΚ σε
σκηνοθεσία του Άρη Μπινιάρη. Ο
Χάρης Χαραλάμπους, ένας νεαρός
ηθοποιός στέκεται επάξια απέναντι
από την Καρυοφυλλιά Καραμπέτη
και της φέρνει τα άσχημα νέα για
την καταστροφή του στρατού της,
αλλά γι’ αυτόν τα νέα είναι καλά,
αφού, όπως λέει, είναι μία πολύτιμη
συνεργασία. Από τον ρόλο του αγ-
γελιαφόρου κρατάει την αφοσίωση,
την πίστη και το τάξιμο ενός αν-

θρώπου στον στόχο του και θεωρεί
ευλογία για τον ηθοποιό να ασχο-
λείται εις βάθος με αυτά τα τεράστια
κείμενα.
–Τι σημαίνει να παίζεις σε μία τρα-
γωδία, Χάρη; 

–Το να παίζεις σε μια τραγωδία
είναι σαν να συμμετέχεις σε υπερ-
μαραθώνιο αγώνα δρόμου. Υπερμα-
ραθώνιο ψυχικό, πνευματικό, σω-
ματικό και φωνητικό. Η ενασχόληση
με τα ποιητικά κείμενα της αρχαίας
γραμματείας όπου οι ρόλοι είναι πλέ-

ον ιδέες και σύμβολα και κάθε κώ-
δικας του ψυχολογικού θεάτρου κα-
ταργείται, απαιτεί από τον ηθοποιό
να ξεπεράσει τα όρια του (σωματικά,
φωνητικά, ψυχικά) σε μια προσπά-
θεια να έρθει σε επαφή με κάτι πέρα
από αυτόν είτε αυτό ονομάζεται διο-
νυσιακό στοιχείο είτε όπως θέλει
κανείς να το ονομάσει. Ειδικά στα
έργα του Αισχύλου τα οποία έχουν
ένα ιδιαίτερο μυστηριακό και θρη-
σκευτικό χαρακτήρα. Πέρα από όλα
αυτά όμως, που ίσως τα περισσότερα
ακούγονται πολύ θεωρητικά, στην
πράξη είναι ευλογία για τον ηθοποιό
η ενασχόληση με αυτά τα τεράστια
κείμενα. 
–Φέρνεις κακά νέα στην Καρυο-
φυλλιά Καραμπέτη, σπουδαία εμ-
πειρία να παίζεις με μία κορυφαία
τραγική ηθοποιό, έτσι δεν είναι; 

–Τα καλά νέα είναι ότι φέρνω τα
κακά νέα στην κυρία Καρυοφυλλιά
Καραμπέτη! Είναι πολύτιμη εμπειρία
και μεγάλο σχολείο η συνύπαρξη
στην πρόβα, στην παράσταση με
μια τόσο σπουδαία και τόσο αφο-
σιωμένη στην τέχνη της ηθοποιό.
Η μεθοδικότητά της, το ήθος της
και η γενναιοδωρία της επί σκηνής
είναι παράδειγμα προς μίμηση για
κάθε ηθοποιό.
–Ο σκηνοθέτης η μουσικότητα εί-
ναι το όχημα για την αναπαρά-
σταση και τη μεταμόρφωση, θες
να μου το εξηγήσεις; 

–Ο σκηνοθέτης της παράστασης
μας Άρης Μπινιάρης έχει κάνει πο-
λύμηνη έρευνα, με τη βοήθεια πα-
νεπιστημιακών, πάνω στους ρυθ-
μούς και τα μέτρα στα οποία είναι
γραμμένο το αρχαίο κείμενο, βάσει
της αρχαίας ελληνικής μετρικής. Ο
Αισχύλος χρησιμοποιεί για κάθε
στάσιμο, για κάθε ρόλο και άλλο μέ-
τρο. Όλο αυτό δημιουργεί τη μου-
σική δραματουργία της παράστασης
η οποία είναι επίσης έργο του σκη-

νοθέτη μας. Τις εναλλαγές αυτές
στους ρυθμούς και τα μέτρα καλείται
ο κάθε ερμηνευτής να τις χρησιμο-
ποιήσει για να χειριστεί το κείμενο
του σαν εφαλτήριο για την προσέγ-
γιση του ρόλου του. Η καλύτερη
εξήγηση φυσικά θα δοθεί μέσα από
την ίδια την παράσταση.
–Πώς αντιμετώπισες τον ρόλο του
αγγελιαφόρου και τι κρατάς από
αυτόν;

–Ο αγγελιαφόρος των Περσών
θεωρείται ένας από τους πιο συν-
ταρακτικούς αγγελιαφόρους στο
αρχαίο δράμα. Στην πράξη έχω στα
χέρια μου μια από τις συγκλονιστι-
κότερες αφηγήσεις και γεμάτη από
δονήσεις που έχουν γραφτεί ποτέ!
Νοιώθω πολύ τυχερός, ευλογημένος
και ευγνώμων γι’ αυτό. Μην ξεχνάμε
ότι έχουμε να κάνουμε με ένα πραγ-
ματικό ιστορικό γεγονός. Ξεκινή-
σαμε να αντιμετωπίζουμε με τον
Άρη το κείμενο αρχικά με βάση τον
ρυθμό και το μέτρο που όρισε ο ίδιος
ο Αισχύλος. Όταν αυτό κατακτήθηκε
περάσαμε στο κτίσιμο της αφήγησης
της ολοκληρωτικής καταστροφής
από έναν αυτόπτη και ενεργό μά-
λιστα μάρτυρα. Αυτό χρειάστηκε
από εμένα έντονη πνευματική, σω-
ματική και φωνητική άσκηση. Κρα-
τώ από τον αγγελιαφόρο την αφο-
σίωση, την πίστη και το τάξιμο ενός
ανθρώπου στον στόχο του. Είτε αυ-
τός είναι μια ιδέα είτε είναι η πατρίδα
του, ή ένας έρωτας ή η τέχνη του,
η οικογένεια του κ.λπ.
–Ξέρξης και Αγγελιαφόρος ουσια-
στικά είναι οι μόνοι αυτόπτες μάρ-
τυρες των γεγονότων, και ο καθέ-
νας τα δίνει από τη σκοπιά του.
Θα το δούμε αυτό και επί σκηνής
κινησιολογικά και σωματικά;

–Θα το δούμε ναι με δύο διαφο-
ρετικούς κινησιολογικούς κώδικες.
Ο Αγγελιαφόρος ήταν και παρών
και συμμετείχε στα γεγονότα. Ο

Ξέρξης τα παρακολουθούσε από
απέναντι, από το όρος Αιγάλεω.
Αυτό σαφώς και τους διαφοροποιεί
όπως και η κοινωνική τους θέση.
–Ανθρώπινη αλαζονεία και ύβρις,
σήμερα τα έχουμε σε ισχυρές δό-
σεις, οι άνθρωποι δεν μαθαίνουν…
Πώς σχολιάζεις;

–Αυτά είναι αποτελέσματα της
ολοένα και αυξανόμενης έλλειψης
πνευματικότητας αλλά και πάλι κάθε
σχόλιο ίσως φαντάζει αλαζονικό!
Είναι πολύ πιο ασφαλές και ανώδυνο
να ασχολείται κανείς με το «survivor»
ή οποιοδήποτε άλλο προϊόν πνευ-
ματικής ακινησίας. 
–Ποια είναι τα μηνύματα των «Περ-
σών» του Αισχύλου;

–Η νίκη του ελεύθερου ανθρώπου
απέναντι στο δόγμα και τη μονο-
μανία είναι ένα βασικό μήνυμα που
θέλει ο Αισχύλος να περάσει βάζον-
τας απέναντι Αθηναίους και Πέρσες.
Επίσης αναδεικνύεται η σημασία
που έχει για τον καθένα η εμβίωση
και η συνειδητοποίηση του πένθους
για να μπορέσει να θεραπεύσει την
πληγή της απώλειας και της συν-
τριβής και να προχωρήσει.

“«Είναι πολύτιμη εμπειρία
και μεγάλο σχολείο η συ-
νύπαρξη στην πρόβα,
στην παράσταση με μια
τόσο σπουδαία και τόσο
αφοσιωμένη στην τέχνη
της ηθοποιό, όπως η Κα-
ρυοφυλλιά Καραμπέτη» info

«Πέρσες» του Αισχύλου σε σκηνοθε-
σία/μουσική Άρη Μπινιάρη από τον
ΘΟΚ. Παραστάσεις από 13 Ιουλίου
2017. Ερμηνεύουν: Καρυοφυλλιά Κα-
ραμπέτη (Άτοσσα), Νίκος Ψαρράς
(Δαρείος), Αντώνης Μυριαγκός (Ξέρ-
ξης), Χάρης Χαραλάμπους (Αγγελια-
φόρος). Χορός: Ηλίας Ανδρέου, Πέ-
τρος Γιωρκάτζης, Γιώργος Ευαγόρου,
Νεκτάριος Θεοδώρου, Μάριος Κων-
σταντίνου, Παναγιώτης Λάρκου,
Δαυίδ Μαλτέζε, Γιάννης Μίνως, Άρης
Μπινιάρης, Ονησίφορος Ονησιφόρου,
Μάνος Πετράκης, Στέφανος Πίττας,
Κωνσταντίνος Σεβδαλής.

Είναι πολύ πιο ασφαλές και ανώδυνο να ασχολείται κανείς με το «survivor» ή
οποιοδήποτε άλλο προϊόν πνευματικής ακινησίας, τονίζει ο Χάρης Χαραλάμπους.
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ΙΣΤΟΡΙΑ
ANTONY BEEVOR
Αρδέννες 1944, Το τελευταίο
στοίχημα του Χίτλερ
μτφρ.: Πέτρος Τσαλπατούρος,
Βαγγέλης Στεργιόπουλος, εκδ. Γκοβόστη

Ο γνωστός ιστορικός πε-
ριγράφει και αναλύει την
απόφαση του Χίτλερ να
επιτεθεί στις δυνάμεις
των Συμμάχων, στις Αρ-
δέννες, για να τις δια-
σπάσει και να αναγκάσει
τους Βρετανούς και τους

Καναδούς να εγκαταλείψουν τον πόλεμο.
Οι Σύμμαχοι αιφνιδιάστηκαν, οι Βέλγοι πο-
λίτες εγκατέλειψαν τα σπίτια τους και οι
Γάλλοι πανικοβλήθηκαν. Πολλοί Αμερικα-
νοί στρατιώτες υποχώρησαν ή παραδόθη-
καν, ενώ δεν ήταν λίγοι εκείνοι που αντι-
στάθηκαν. Εντέλει, η μάχη των Αρδεννών
κρίνει την πολεμική αναμέτρηση και την
καταστροφή της Βέρμαχτ.

ΧΡΥΣΑ ΣΠΥΡΟΠΟΥΛΟΥ

ΑΣΤΥΝΟΜΙΚΟ
ΕΝΤΚΓΑΡ ΟΥΑΛΑΣ
Το μυστήριο του Λόουν Χάουζ
μτφρ.: Γιώργος Μπαρουξής
εκδ. Ποικίλη Στοά, σελ. 156

Ηταν ένας από τους «άρ-
χοντες του τρόμου». Τον
κατακεραυνώνει ο Τρότσκι
στις ημερολογιακές κατα-
γραφές του, αλλά ήταν δη-
μοφιλής στη μεταπολεμική
Γερμανία, χάρις στις κινη-
ματογραφικές μεταφορές

των έργων του. Στη νουβέλα αναδεικνύονται
οι πάγιες αρετές ενός ογκώδους έργου, που
περιλαμβάνει πάνω από 120 «αστυνομικά»:
παραδοσιακή προπολεμική, αποικιοκρατική
Αγγλία, ένας αστυνομικός που ανατρέχει στο
σημειωματάριό του, ένας πρώην κατάδικος,
ένα πτώμα με καρφωμένο στην πλάτη του ένα
αφρικανικό σπαθί, ύποπτοι με στέρεο άλλοθι
σε μία κλασική whodunit υπόθεση, με εναλ-
λασσόμενο ρυθμό και σασπένς.

ΚΩΣΤΑΣ Θ. KAΛΦΟΠΟΥΛΟΣ

ΞΕΝΗ ΠΕΖΟΓΡΑΦΙΑ
WOLFGANG HERRNDORF
Εικόνες της μεγάλης σου αγάπης
μτφρ.-επίμετρο: Απόστολος Στραγαλινός
εκδ. Κριτική, σελ. 150

Ο Wolfgang Herrndorf
έφυγε από τη ζωή σε ηλι-
κία μόλις 48 ετών. Γνωρί-
ζοντας ότι θα πεθάνει κρα-
τούσε προσωπικό ιστολό-
γιο με τεράστια επισκεψι-
μότητα και μοιραζόταν τις
σκέψεις του. Πρόσφατα

βγήκε στους κινηματογράφους η ιστορία δύο
εφήβων με τον τίτλο «Βερολίνο, αντίο», που
σκηνοθέτησε ο γνωστός και ταλαντούχος Φα-
τίχ Ακίν. Η νουβέλα «Εικόνες της μεγάλης σου
αγάπης» συνδέεται με την ιστορία των Τσικ
και Μάικ. Αφηγείται την ιστορία του εγκατα-
λελειμμένου κοριτσιού που γνώρισαν οι δύο
έφηβοι κατά τη διάρκεια του περίεργου οδοι-
πορικού τους. Επίσης γράφτηκε υπό αντίξοες
συνθήκες, τις τελευταίες ημέρες ζωής του
συγγραφέα. ΜΑΡΙΑΛEΝΑ ΣΠΥΡΟΠΟΥΛΟΥ

ΞΕΝΗ ΠΕΖΟΓΡΑΦΙΑ
ΑΝΤΡΕΪ ΜΠΕΛΥ
Πετρούπολη
μτφρ.: Σταυρούλα Αργυροπούλου
επίμετρο: Αλεξάνδρα Ιωαννίδου
εκδ. Κίχλη, σελ. 752

Πρώτη φορά μεταφράζε-
ται και κυκλοφορεί στα ελ-
ληνικά ένα από τα σπου-
δαία μυθιστορήματα του
20ού αι. που αποτελεί ιδι-
αίτερο δείγμα του ρωσικού
μοντερνισμού και της ποι-
ητικής του συμβολισμού.

Στο επίκεντρό του βρίσκονται η πόλη της
Αγίας Πετρούπολης και η Επανάσταση του
1905, με τον κεντρικό ήρωα να αποδέχεται να
σκοτώσει τον πατέρα του, υψηλόβαθμο αξιω-
ματούχο στην υπηρεσία του τσάρου. Οι ανα-
φορές στην ιστορία της πόλης, στην εικόνα
της όπως αυτή παρουσιάζεται στα λογοτεχνι-
κά έργα είναι πολλές. Από τον Β. Ναμπόκοφ
χαρακτηρίστηκε αριστούργημα.

ΧΡΥΣΑ ΣΠΥΡΟΠΟΥΛΟΥ

ΠΑΙΔΙΚΟ
ΑΡΓΥΡΩ ΠΙΠΙΝΗ
Μελάκ, μόνος
εικονογράφηση: Αχιλλέας Ραζής
εκδ. Καλειδοσκόπιο

Η ατυχία και
η τύχη πάνε
αντάμα. Αυ-
τό μαθαίνει
ο μικρός Με-
λάκ, που ορ-
φανός, πει-

νασμένος, διψασμένος και τρομαγμένος
θα φύγει κυνηγημένος μαζί με την αδελφή
του Νουρ από την εμπόλεμη πατρίδα του.
Για να φτάσει ύστερα από ασύλληπτες πε-
ριπέτειες σ’ ένα νησί που του προσφέρει
φαγητό, γράμματα, παιχνίδι και παραμύθια,
έτσι ώστε να αισθανθεί και πάλι ασφάλεια,
δύναμη κι ελπίδα. 

ΕΛΙΣΑΒΕΤ ΚΟΤΖΙΑ

ΕΚΔΟΣΕΙΣ

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ
Καινούργια πόλη
εκδ. Πατάκη, σελ. 302

Η καινούργια πόλη του μυθιστορήματος
είναι μια πόλη παλιά, χαμένη μαζί με τα
μεγαλεία της. Πρόκειται για την Αθήνα
της δεκαετίας του ’90, ματαιόδοξη και
αλλοπαρμένη, ζαλισμένη από τον παρο-
ξυσμό κέρδους και αλλαγής. Ο ήρωας
φτάνει μαζί με τη μητέρα του σε αυτήν
την αμέριμνη, φιλήδονη πόλη αναζη-
τώντας καταφύγιο, ένα μέρος να περι-
θάλψει το παρελθόν και τις ανοιχτές
ιστορίες του. Φιλόλογος, με γνώσεις φι-
λοσοφίας, κουβαλά στις αποσκευές του
καλλιτεχνικές προσδοκίες, έναν τυραν-
νικό νεκρό, σκιώδεις φοιτητικές βραδιές
στο Βαρδάρι και έναν ημιτελή σουηδικό
έρωτα. Η μετακίνησή του από τον Βορρά
της Ευρώπης στις νότιες εσχατιές της
δεν τον γλιτώνει από όσα λαχταρά να
εγκαταλείψει. Μπορεί για λίγο να παρα-
σύρεται από την έξαλλη υπερκινησία
της πόλης, αλλά τα βήματά του ακινητούν
σε άλλα μέρη, του νου και της μνήμης.

Στο μυθιστόρημα του Θεόδωρου Γρη-
γοριάδη γοητεύει η εξεικόνιση της αθη-
ναϊκής υστερίας. Ο συγγραφέας μεταφέρει
πολύ ζωηρά την ηδονοθηρία εκείνης της
εποχής, την «αφύσικη αισιοδοξία» της,
την «ανεξέλεγκτη μέθη» της, τον πάνδημο

σχεδόν ενθουσιασμό για τη θεόσταλτη,
θαρρείς, ευημερία, την ανάδυση μιας
πολύφερνης «αγοράς», τη «χρηματική
αναστάτωση την οποία όλοι εκλάμβαναν
ως αναβάθμιση», την αδημονία της πόλης
να προβάλει «ένα καινούργιο ή πιο εναλ-
λακτικό πρόσωπο».

Ο ήρωας του βιβλίου,
ο Μανόλης, τριγυρίζει
με το βλέμμα τού αλλο-
φερμένου σε αυτή την
υπό ανακαίνιση πρω-
τεύουσα, λαχταρώντας
άλλα τοπία, απαλές
γραμμές στον ορίζοντα
και ήσυχα ρυάκια να αρ-
δεύουν φιλοσοφικές φι-
λονικίες. Ομως, τα τοπία
εκείνα των διαβασμά-
των σκεπάζονταν από
τον κονιορτό των εργο-
λαβιών, τα λόγχιζαν «θε-
ριεμένες σιδεριές και
τσιμεντένιες επιστρώ-
σεις», πνίγονταν στην αποφορά της πό-
λης, «μια περίεργη μυρωδιά», «αστική,
μεταβιομηχανική, εργολαβική». Καθώς
περιπλανιόταν στους δρόμους, ο Μανόλης
πάλευε να ανακαλέσει τη γεωγραφία των
πλατωνικών διαλόγων, αλλά κυρίως πά-
λευε να φύγει όσο το δυνατόν μακρύτερα
από έναν νεκρό που καταδίωκε εκείνον

και τη μητέρα του. «Παντού ερείπια,
μνήμες παλιές και νεότερες, θαμμένες
στο χώμα και στο μυαλό».

Η σχέση γιου και μητέρας είναι ένα
από τα πιο ενδιαφέροντα στοιχεία του
βιβλίου. Οι υπόκωφες εντάσεις μεταξύ
τους, η αλληλεξάρτησή τους, η αφοσίωση

του ενός στην άλλη,
υποθάλπουν ένα αίσθη-
μα συνενοχής. Μοιρά-
ζονταν «έναν τραγικό
άνθρωπο», έναν νεκρό.
Η μητέρα, προφυλαγ-
μένη από την απεγνω-
σμένη της φιλαρέσκεια,
κατάφερνε να του ξε-
φεύγει, αλλά ο γιος της
δεν γλίτωνε από τη μορ-
φή του που τον επισκε-
πτόταν τις νύχτες σαν
Ερινύα.

Συχνά ερχόταν και
ξάπλωνε δίπλα του ο
πνιγμένος που παρέμε-

νε αβύθιστος στη μνήμη. Αλλά και όταν
ακόμη ο νεκρός επισκέπτης απουσίαζε
από το κρεβάτι, «εκεί δίπλα του, έχασκε
ένα κενό τόσο απότομο, που πολλές
φορές γραπωνόταν από την πλευρά του
κρεβατιού στη δική του μεριά για να μην
κατρακυλήσει στο βάθος του». Αν τις
νύχτες του τυραννούσε ένας νεκρός, τις

μέρες του παρηγορούσε μια άλλη μορφή,
καταυγασμένη από το αττικό φως, μια
μορφή λυρική, υπερχρονική και ρέουσα.
Ανιχνεύοντας πλατωνικές διαδρομές στα
ανασκαμμένα χώματα της πρωτεύουσας,
ο Μανόλης είχε συναντήσει στο άλσος
της Ακαδημίας Πλάτωνος έναν νεαρό
δρομέα, που σαν να περιφρονούσε τη
δική του βραδυπορία στο επείγον παρόν,
τον προσπερνούσε, αφήνοντας τον αέρα
να χαράζει πίσω του «σημάδια στο απέ-
ραντο», ενσαρκώνοντας την ίδια στιγμή
«μια μεταφορά της ιδέας του άλλου». Κα-
θώς ο ήρωας τον έβλεπε να χάνεται σε
ένα αρχαίο τοπίο, φανταζόταν τις κινήσεις
των μελών του βγαλμένες από αττικά
αγγεία.

Οταν στο τέλος του μυθιστορήματος,
σπρωγμένος από το πλάνταγμα των σω-
θικών της πόλης, που τη συντάραζε ο
σεισμός του 1999, ο Μανόλης αρχίζει να
τρέχει στους δρόμους σαν τον δρομέα
της Ακαδημίας Πλάτωνος, έχει την αί-
σθηση πως αυτό που άφηνε πίσω του
έμοιαζε ήδη «με μια άλλη, μια καινούργια
πόλη». Εμείς, βέβαια, ξέρουμε πως αυτή
η καινούργια πόλη που σε μια πενταετία
μετά τον σεισμό έφτασε στο απόγειο
της ματαιοδοξίας της, δεν υπάρχει πια.
Ανήκει στα ερείπια του αγλαούς παρελ-
θόντος που θέλγουν τον ήρωα. Ως μυθική
προσφέρεται για μυθιστορήματα.

500ΛΕΞΕΙΣ
ΜΕ ΤΟΝ ΤΑΚΗ ΚΑΤΣΑΜΠΑΝΗ

Λίθοι μνήμης
Ξεχώριζαν πάνω στο πεζοδρόμιο της
Βασ. Ολγας, μπροστά από το 1ο Γυμνάσιο
της Θεσσαλονίκης, ξεχώριζαν τόσο έν-
τονα φαίνεται αυτοί οι εγκιβωτισμένοι
μπρούντζινοι λίθοι, που το μικρό αγόρι
κοντοστάθηκε ξαφνιασμένο και προ-
σπάθησε να διαβάσει τις χαραγμένες
αφιερώσεις. Ενα σύντομο κείμενο σε
κάθε λίθο, με το όνομα και την ηλικία
τού εβραϊκής καταγωγής μαθητή, που
η φοίτησή του στο Γυμνάσιο διακόπηκε
βίαια, το 1943, για να εκτοπιστεί στο
Αουσβιτς. Μια σειρά πανομοιότυπων λί-
θων, δίπλα στην είσοδο, έτσι που το
μικρό αγόρι αναρωτήθηκε «τι είναι όλα
αυτά» και ο πατέρας του ελαφρώς αμή-
χανος απάντησε: «ένα μίνι νεκροταφείο».
Τον άκουσα καθώς τους προσπερνούσα
και σκέφθηκα πως οι λεγόμενοι «λίθοι
μνήμης», που έκαναν δειλά την εμφάνισή
τους στο Βερολίνο το 1992 –ιδέα ενός
ευαίσθητου καλλιτέχνη– κι έκτοτε εξα-

πλώθηκαν σε ολόκληρη σχεδόν την Ευ-
ρώπη για να καλύψουν ένα κενό, την
ανυπαρξία ενός τάφου για κάθε θύμα
της ναζιστικής θηριωδίας, είναι τελικά
ακριβώς αυτό: «ένα μίνι νεκροταφείο»,
μια σειρά απλών, απέριττων τάφων για
όσους στροβιλίσθηκαν στάχτες στον ου-
ρανό και δεν άφησαν ίχνος πίσω τους,
ούτε καν τη σκιά τους στον τοίχο.

«Από τις απαρχές της ανθρωπότητας,
αποτελεί ανάγκη για κάθε άνθρωπο να

βγάλει από την ανωνυμία τον τόπο όπου
βρίσκονται οι νεκροί του. Η ταφή των
νεκρών αποτελεί όρο της ανθρώπινης
διάστασης των ζωντανών. Η έξοδος από
την ανωνυμία του τόπου του θανάτου
δεν μπορεί παρά να συνδέεται αναπό-
σπαστα με την ουσιώδη έξοδο από την
ανωνυμία των νεκρών...», γράφει ο ψυ-
χαναλυτής και καθηγητής στο Πανεπι-
στήμιο της Λυών, Κώστας Νασίκας, στη
μελέτη του «Εξορίες γλώσσας» (εκδόσεις

Γαβριηλίδη/σειρά «Γραφές της ψυχανά-
λυσης»), προσεγγίζοντας την ποίηση
του Πολ Τσέλαν, αλλά και τις πεζογρα-
φικές καταθέσεις των Πρίμο Λέβι, Ιμρε
Κέρτες και Ααρον Απελφελντ, με τα ερ-
γαλεία της επιστήμης του. Ενα δοκίμιο
για το πώς γράφουμε λογοτεχνία μετά
το Αουσβιτς, πώς γράφουν τα ίδια τα θύ-
ματα, πώς και σε ποια γλώσσα μιλούν οι
επιζώντες της Σοά για το άφατο. Αραγε
διασώζουν την εγγύτητα και την οργή

του μάρτυρα ή ουσιαστικά μουγγοί, άφω-
νοι, αρθρώνουν σπασμένες λέξεις, ασύν-
δετες φράσεις, που μοιάζουν με παιδικό
ψέλλισμα, με επιθανάτιο ρόγχο, όπως οι
τελευταίοι στίχοι του Πολ Τσέλαν;

Ο Νασίκας μοιάζει να συμφωνεί με
τον αφορισμό του Ιμρε Κέρτες «Ο συγ-
γραφέας της Σοά είναι, παντού και σε
όλες τις γλώσσες, κάποιος που ζητάει
πνευματικό άσυλο». Ωστόσο ο επιζών
συγγραφέας, «ακόμη και αυτοεξόριστος
μέσα στη γλώσσα», έχει εξασφαλίσει ένα
γραπτό Σήμα, έχει πίσω του αφήσει ένα
βιβλίο ως τελευταία κατοικία, «έστω μια
υποτυπώδη ταφή φτιαγμένη από λέξεις»,
για τα εκατομμύρια όμως των ομοθρή-
σκων του, που χάθηκαν στα κρεματόρια,
η μόνη δυνατή ταφή είναι η διάσωση
του ονόματός τους σε ένα αρχείο, μια
Ιστορία, έναν κατάλογο του Ερυθρού
Σταυρού. Γράφοντας σήμερα πάνω σε
έναν μικρό μπρούντζινο λίθο το επώνυμο,
το όνομα, τις ημερομηνίες και τους τόπους
γέννησης, ζωής και θανάτου, «προσφέ-
ρουμε μια ανθρώπινη ταφή στους εξα-
φανισμένους και η πράξη αυτή εξαν-
θρωπίζει εμάς τους ζωντανούς», κατα-
λήγει ο Κ. Νασίκας.

Μας «εξανθρωπίζει», θα συμπλήρωνα,
και η μεταχείριση που επιφυλάσσουμε
σε αυτά τα ταφικά σήματα, καθώς πα-
ρατηρούμε στους μνημονιακούς καιρούς
μας, ολοένα και περισσότερα Μνημεία
του Ολοκαυτώματος να βεβηλώνονται,
όχι μονάχα από τους «συνήθεις υπό-
πτους» ακροδεξιάς κοπής, μα κι από νέα
παιδιά, του λεγόμενου «προοδευτικού»
χώρου, που γαλουχημένα τα τελευταία
χρόνια με έναν λόγο βαθιά διχαστικό
και αντισημιτικό, χρεώνουν τα οικονομικά
δεινά μας σε «εβραϊκή συνωμοσία». Ευ-
τυχώς οι διακριτικοί «λίθοι μνήμης»,
αναπόσπαστο πια κομμάτι του δρόμου
και της πόλης –ύστατο ανάχωμα στην
ανωνυμία του θανάτου–, έχουν προς το
παρόν αποφύγει τους βανδαλισμούς, η
προστασία τους, ωστόσο, επαφίεται κι
αυτή στον ανθρωπισμό μας.

Ο Τάκης Κατσαμπάνης γεννήθηκε στην Αθήνα.
Σπούδασε στη Φιλοσοφική Σχολή. Εργάστηκε
για χρόνια ως φιλόλογος. Το 2007 έφυγε για
την Αυστραλία. Κατά την τετραετή παραμονή
του εκεί δούλεψε ως γλωσσολόγος, δημοσιο-
γράφος και ερευνητής στο Πανεπιστήμιο του
Σίδνεϊ. Το «Walkabout» (εκδ. Εξάρχεια) είναι
το πρώτο του βιβλίο και το ημερολογιακό του
μέρος γράφτηκε στην Αυστραλία.

Ποια βιβλία έχετε αυτόν τον καιρό πλάι στο
κρεβάτι σας;
Στην κυριολεξία την «Ανθολογία του Σπουν Ρί-
βερ» του Edgar Lee Masters και τα «Ημερολό-
για χρήσης» του Κωνσταντίνου Ματσούκα, ένα
αδερφό μου βιβλίο.
Ποιος ήρωας/ηρωίδα λογοτεχνίας θα θέλατε
να είστε και γιατί;
Δεν θα ήθελα να είμαι κάποιος ήρωας, ίσως
αφανής. Για να παίξω με τον ανθρωποκεντρι-
σμό, το αγριόγιδο στο «Βάρος της πεταλούδας»
του Ερι Ντε Λούκα.
Με ποιον συγγραφέα θα θέλατε να δειπνήσε-
τε;
Με πολλούς! Αυτήν τη στιγμή με την Αλις Μον-
ρό. Με τον Μπρους Τσάτουιν να περπατήσουμε.
Να πιω με τον Ντίλαν Τόμας, αν άντεχα.
Ποιο ήταν το τελευταίο βιβλίο που σας έκανε
να θυμώσετε;
Δεν θυμώνω με βιβλία, απλά δεν συνεχίζω την
ανάγνωσή τους. Μάλλον υπάρχει ένα είδος
προεπιλογής.
Και το τελευταίο που σας συγκίνησε;
Με συγκίνησε ένα ποίημα του Ουίλιαμ Κάρλος
Ουίλιαμς «Το πορτρέτο μιας προλετάριας».
Ποιο κλασικό βιβλίο δεν έχετε διαβάσει και
ντρέπεστε γι’ αυτό;
Πολλά δεν έχω διαβάσει ή τα έχω μισοδιαβάσει
και τα συναντώ μπροστά μου, π.χ το «Μόμπι
Ντικ». Δεν ντρέπομαι, ελπίζω να τα ξαναβρώ.
Τι σημαίνει «Walkabout»; Είναι ένα τοπίο
αλλού, που σηματοδοτεί μια επανεκκίνηση
εαυτού;
Αρχικά, αναφορά σε τελετή μύησης των Αυ-
στραλιανών αυτοχθόνων, όπου έφηβα αγόρια
από 10 έως 16 έπρεπε να περιπλανηθούν στο
φυσικό τοπίο για περιόδους έως και έξι μηνών
προς χάρη της μετάβασης στον ανδρικό ρόλο.
Αργότερα, στη γλώσσα των λευκών εποίκων
χρησιμοποιείται λίγο υποτιμητικά, για να περι-
γράψει την προβληματική συνήθεια των Αμ-
πορίτζιναλς να μετακινούνται συνεχώς, πράγ-
μα που δυσχέραινε την καταγραφή τους και
τις παροχές κοινωνικών υπηρεσιών υγείας,
στέγασης κ.λπ. Σίγουρα μια περιπλάνηση είναι
ο πιο σύντομος δρόμος αυτογνωσίας, να απο-
δειχθείς σπασμένος, ένα συναρπαστικό παι-
χνίδι παζλ για τον μικρό.
Ελληνας στην Αυστραλία. Πόσο συναρπαστική
και πόσο άχαρη ήταν αυτή η ζωή;
Η ζωή αλλού είναι πάντα συναρπαστική και
δύσκολη. Σου φέρνει δώρα όσο είσαι ανοι-
χτός, ευάλωτος και προσμένεις κάτι. Οταν αυ-
τό εκπληρωθεί μπορεί να γίνει άχαρη ειδικά
εκεί όπου οι τόσο πολλοί κανόνες επηρεά-
ζουν και τις ανθρώπινες σχέσεις.
Μνήμη vs μυθοπλασία ή το ένα συμπληρώνει
το άλλο;
Οπως είπε ο Ουίλιαμ Τζέιμς, όλα τα βιβλία γρά-
φονται σε χρόνο παρελθόντα και με τη γραφή
τους ανοίγουν δρόμο μπροστά. Νομίζω λοιπόν
ότι η γραφή ξεκινάει από το παρελθόν και ανοί-
γεται στο μέλλον.

Ενα μυθικό τοπίο

ΕΞ ΑΦΟΡΜΗΣ / Του ΝΙΚΟΥ ΔΑΒΒΕΤΑ

KΡITIKH / Της ΛΙΝΑΣ ΠΑΝΤΑΛΕΩΝ

“Από τις απαρχές της ανθρω-
πότητας, αποτελεί ανάγκη για
κάθε άνθρωπο να βγάλει από
την ανωνυμία τον τόπο όπου
βρίσκονται οι νεκροί του.

Η είσοδος στο Αουσβιτς.
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ΟΥΑΣΙΓΚΤΟΝ
Mπροστά στις αχανείς «ταπετσαρίες»
του Κινέζου μέγκα-σταρ καλλιτέχνη Ai
Weiwei, ένας επισκέπτης φωτογραφίζει
τους συμβολισμούς για τα κοινωνικά δί-
κτυα. «Πουλιά» του Twitter και κάμερες
παρακολούθησης σε μια αλληγορική

συνύπαρξη. Είναι η μεγαλύτερη έκθεση
για τον Ai Weiwei στην Ανατολική Ακτή
των ΗΠΑ, όπου το Hirshhorn Museum
and Sculpture Garden (που ανήκει στο
Smithsonian) έχει διοργανώσει ένα με-
γάλο αφιέρωμα. Η έκθεση θα παραμεί-
νει ανοικτή ώς τον Ιανουάριο του 2018

και παρουσιάζει, για πρώτη φορά στις
ανατολικές ΗΠΑ, το έργο «Trace», μια
ανάθεση του 2014, που εκτίθεται μαζί
με τις δύο γραφιστικές ταπετσαρίες μή-
κους η κάθε μία 25 μέτρων. Το «Trace»
συντίθεται από 176 πορτρέτα ανθρώ-
πων που ο ίδιος ο Ai Weiwei θεωρεί ότι

είναι ακτιβιστές, κρατούμενοι για λό-
γους συνείδησης ή κήρυκες της ελευ-
θεροστομίας. Αυτή είναι η ακριβής δια-
τύπωση του μουσείου. Κάθε πορτρέτο
αποτελείται από τούβλα Lego. Το ίδιο
μουσείο είχε παρουσιάσει αναδρομική
του Ai Weiwei το 2012.

Επιμέλεια: ΝΙΚΟΣ ΒΑΤΟΠΟΥΛΟΣ

ΛΟΝΔΙΝΟ
Τα 80 του Ντέιβιντ Χόκνεϊ
Η μεγάλη αναδρομική έκθεση του
Ντέιβιντ Χόκνεϊ στην Tate Britain του
Λονδίνου ήταν ένα από τα εικαστικά γε-
γονότα του 2017 και όπως αποδείχθηκε
μία από τις δημοφιλέστερες εκθέσεις,
από πλευράς επισκεψιμότητας και δη-
μοσιότητας, των τελευταίων ετών. Την
επισκέφθηκαν πάνω από μισό εκατομ-
μύριο επισκέπτες. Γεννημένος στις 9
Ιουλίου 1937, ο Ντέιβιντ Χόκνεϊ συμπλή-
ρωσε πριν από λίγες ημέρες τα 80 του
χρόνια και παραμένει πάντα παραγωγι-
κός και επιδραστικός. Η φωτογραφία εί-
ναι του 2015 όταν είχε παρουσιάσει νέα
έργα στην Annely Juda Fine Art Gallery
στο Λονδίνο.

ΦΛΩΡΕΝΤΙΑ
Σύνδεση μνημείων
Ο Ιταλός υπουργός Πολιτισμού, Ντάριο
Φραντσεσκίνι, ήταν παρών στα εγκαίνια
της νέας σύνδεσης ανάμεσα στην Πινακο-
θήκη Uffizzi και στο γειτονικό Palazzo
Vecchio, που είναι το δημαρχείο της Φλω-
ρεντίας. Eίναι το επίκεντρο της τουριστι-
κής κίνησης στην πρωτεύουσα της Τοσκά-
νης με θέα στον ποταμό Αρνο και στο
Πόντε Βέκιο αλλά και η επιτομή της φλω-
ρεντινής Αναγέννησης.

ΡΩΜΗ
Καθαρισμός της Φοντάνα ντι Τρέβι
Συνεργεία εμφανίστηκαν πρόσφατα στην
περίφημη Φοντάνα ντι Τρέβι, στη Ρώμη,
για να ολοκληρώσουν τη συντήρηση και
τον καθαρισμό του μνημείου, που επιβα-
ρύνεται από το πλήθος των τουριστών, τη
ρίψη νομισμάτων και τα περιστέρια. Η
Φοντάνα ντι Τρέβι αποκαταστάθηκε πλή-
ρως την περίοδο 2013-2015 με χορηγία
του οίκου Fendi. Το συνολικό κόστος ήταν
2,2 εκατ. ευρώ.

ΟΥΑΣΙΓΚΤΟΝ
Εγκατάσταση από χαρτί
Το έργο με τίτλο «Hive» (Κυψέλη) είναι το
καλοκαιρινό αξιοθέατο στο National Buil-
ding Museum στην Ουάσιγκτον. Είναι δη-
μιουργία του Studio Gang, αποτελούμενη
εξ ολοκλήρου από 2.700 κυλίνδρους από
χαρτί που όλοι μαζί δημιουργούν μια ψευ-
δαισθητική εντύπωση. Η εγκατάσταση
σχηματίζει δώματα και αποτελεί τμήμα
των καλοκαιρινών εκδηλώσεων του αμε-
ρικανικού μουσείου.

Μου τη συστήνει ο κύριος Γκρι, «επειδή βρισκόμαστε
στην κορύφωση του καλοκαιριού», όπως λέει. Το
όνομα αυτής: Νταϊάν Ουέμπερ (Diane Webber).
Κοιτάζω τη φωτογραφία της. Η καλοκαιρινή Νταϊάν,
με την άμμο να γλιστρά ανάμεσα στα δάχτυλά
της, σε κάποια καλιφορνέζικη παραλία του 1955.
Η Νταϊάν φιγουράρει σε κομβικά σημεία της κλα-
σικής σήμερα, γλαφυρής αφήγησης «Thy Neigh-
bour’s Wife» (1980), πολύχρονο ερευνητικό ρεπορτάζ
του Γκέι Ταλίζι (Gay Talese), όπου ο γίγας του αμε-
ρικανικού non-fiction κατέγραψε τη σεξουαλική
απελευθέρωση της μεταπολεμικής Αμερικής. Δεν
θα μπορούσε να λείψει από αυτό η Νταϊάν, όσο κι
αν, στην πρώτη της συνάντηση με τον συγγραφέα,
τη δεκαετία του ’70, του έδωσε να καταλάβει πως
το μόνο που δεν είχε ποτέ στον νου της ήταν η
πορνογραφία και το erotica.

Γεννημένη στο Χόλιγουντ το 1932, απέκτησε
φήμη όταν με το οικογενειακό της όνομα, Μάργ-
καρετ Εμπεϊ, φωτογραφήθηκε ως playmate του
Playboy, τον Μάιο του 1955 και τον Φεβρουάριο
του 1956. Εκείνη τη χρο-
νιά, το 1955, παντρεύ-
τηκε τον Τομ Ουέμπερ,
με τον οποίο έζησε εί-
κοσι χρόνια κι έκαναν
ένα γιο.

Τη δεκαετία του ’60,
η Νταϊάν ανάπτυξε, μαζί
με τον σύζυγό της, νέες
πρωτοβουλίες: μετέτρε-
ψε τον γυμνισμό σε κοι-
νωνικό κίνημα (τον υπε-
ρασπίστηκε με πάθος σε δικαστήριο της Αϊόβα το
1965), ενώ από το 1969 έως το 1980 εντρύφησε
επαγγελματικά στην ανατολίτικη μουσική και τον
χορό της κοιλιάς, ιδρύοντας και την ομάδα χορού
Perfumes of Araby, στοχεύοντας σε ένα μεγάλο
κοινό που δεν ήταν μόνον ανδρικό.

Ο Ταλίζι τη συναντά εκείνη ακριβώς την περίοδο
και περιγράφει πώς η θηλυκή μορφή που στοίχειωσε
τόσους Αμερικανούς στα ’50s από κοντά μάλλον
θα τους απογοήτευε. Οχι επειδή δεν ήταν ελκυστική
– κάθε άλλο. «Η Νταϊάν Ουέμπερ δεν χαμογέλασε
όταν άνοιξε την πόρτα», γράφει ο Ταλίζι, ο οποίος
θαύμασε την ευφυΐα και την ευφράδειά της, καθώς
και την επιμονή της ότι οι γυμνές φωτογραφίσεις
της νιότης της ήταν καλλιτεχνικές. Ο συγγραφέας
θέλησε να σχολιάσει ότι στα μάτια ενός νεαρού
αρσενικού η «τέχνη» εύκολα μετατρέπεται σε
«πορνό» αλλά προτίμησε να μη μιλήσει και η
Νταϊάν –φανερά πιο μαλακωμένη τώρα– δέχθηκε
να τον δει άλλες δύο φορές για τις ανάγκες της
έρευνάς του.

Σύμφωνα με τον κύριο Γκρι, οι πλέον αξιομνη-
μόνευτες φωτογραφίσεις της Νταϊάν έγιναν για
εξώφυλλα δίσκων τζαζ και lounge: «Jazz For Re-
laxation» (1956: «Σκεφτική μα και αισθησιακή,
πάνω σε έναν τυπικό ’50s καναπέ, κάτω από ένα
αφηρημένο έργο ζωγραφικής»), «Sea of Dreams»
(1958: «Υποβρύχια, ονειρική λήψη μιας ευτυχισμένης
Νταϊάν»), «Chile con Cugie» (1959: «Σπανιόλα χω-
ρική, παρέα με τον Χαβιέ Κουγκάτ»), «Jewels of
the Sea» (1961: «Υποβρύχιο γκρο πλαν του υπέροχου
προσώπου της»), καθώς και στο άλμπουμ «Bedtime
Music» (1965: «Οπου η Νταϊάν τρίβεται σαν παι-
χνιδιάρικη γάτα, γυμνή, σε καπιτονέ καναπέ») του
Ιάπωνα Seiji Hiraoka και του κουαρτέτου του.

Η Νταϊάν Ουέμπερ έκλεισε τις μέρες της τον
Αύγουστο του 2008, άρρωστη από καρκίνο. Τα τε-
λευταία χρόνια εργάστηκε αθόρυβα ως βιβλιοθη-
κάριος και υπεύθυνη αρχείου σε νομική εταιρεία
της Σάντα Μόνικα.

Η Νταϊάν
πάνω στην άμμο

Ο ΚΥΡΙΟΣ ΓΚΡΙ
Γράφει ο ΗΛΙΑΣ ΜΑΓΚΛΙΝΗΣ

ΠΑΛΜΥΡΑ
Επιστροφή γλυπτών
Τέσσερα επιτύμβια γλυπτά, δύο ανδρικά
και δύο γυναικεία, με τους χαρακτηριστι-
κούς χιτώνες της Παλμύρας, επεστρά-
φησαν στη Γενική Διεύθυνση Αρχαιοτή-
των και Μουσείων της Συρίας. Χρονολο-
γημένα στον 2ο και 3ο αιώνα μ.Χ. τα γλυ-
πτά είχαν λεηλατηθεί από τους τρομο-
κράτες του ISIS. Τις φωτογραφίες δημο-
σιοποίησε το πρακτορείο SANA της Συ-
ρίας. Τα γλυπτά, που θα αποκαταστα-
θούν, εντοπίστηκαν σε κέντρο του ISIS
στην Παλμύρα και θεωρείται ότι αποσπά-
στηκαν από το νεκροταφείο, το οποίο
υπέστη καταστροφές.
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Ο Ai Weiwei κατακτά την Ανατολική Ακτή των ΗΠΑ

<<<<<<

Δεν θέλησε να
σχολιάσει ότι
στα μάτια ενός
αρσενικού η
«τέχνη» εύκολα
γίνεται «πορνό».
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XΡΟΝΟΓΡΑΜΜΗ / Του ΑΙΜΙΛΙΟΥ ΧΑΡΜΠΗ

Ενα 24ωρο με την κριτικό λογοτεχνίας Κατερίνα Σχινά
08.00 - 12.00: Ξυπνάω πρωί, φτιάχνω
καφέ ή μάλλον καφέδες, διαβάζω εφη-
μερίδα ή μάλλον εφημερίδες – ανήκω
στη μειοψηφία, δεν ενημερώνομαι από
το Διαδίκτυο. Οταν έχω κέφι και χρόνο,
φτιάχνω και πρωινό – παράξενα παρα-
σκευάσματα που μάλλον απωθούν τους
οικείους μου, πασπαλισμένα με υπερ-
βολικές δόσεις κανέλας (επιβίωση μιας
παιδικής εμμονής). Χρειάζομαι τουλάχι-
στον μία ώρα ολότελα δική μου, όταν το
σπίτι είναι ακόμη σιωπηλό, προτού εφορ-
μήσω στην ασθματική μου καθημερι-
νότητα, κι αυτή την ώρα την περνάω
στην περίκλειστη από φυτά βεράντα,
φυτά που όλο και με αποσπούν, μ’ ένα
ξεραμένο τους κλαδί, ένα μαραμένο λου-
λουδάκι που ζητάει νερό επειγόντως.
Βγάζω βόλτα το σκυλί. Ξαναγυρίζω στο
σπίτι. Πλάθω τον κιμά για τα μπιφτέκια,
τον αφήνω στο ψυγείο (ίσως δεήσει η
κόρη μου να τα βάλει στο φούρνο, αν
και δεν είναι βέβαιο). Μαζεύω χαρτιά,
βιβλία, καμιά φορά βάζω στην τσάντα
μου και τον υπολογιστή μου, όταν η
μέρα μου προβλέπεται μακρά, με κενά
ανάμεσα στις δουλειές, που τα περνάω
στα καφενεία δουλεύοντας. (Παλιά συ-
νήθεια, εφηβική, τα καφενεία. Ισως η

μακρά θητεία στις εφημερίδες να μ’
έμαθε να συγκεντρώνομαι υπό οποιεσ-
δήποτε συνθήκες, κι έτσι ο βόμβος των
θαμώνων, τα παραγγέλματα των γκαρ-
σονιών, οι ήχοι από τα κουταλάκια φτιά-
χνουν ένα κουκούλι μέσα στο οποίο εγ-
καθίσταμαι πανευτυχής και... αποδίδω.)
Κατά τις δέκα και μισή, είμαι στον δρόμο.
Υπάρχουν, βέβαια, και μέρες που τα
πρωινά είναι πιο μακρόσυρτα, οι μέρες
που αγαπώ –Δευτέρα, Παρασκευή, Σάβ-
βατο– οι μέρες που μένω σπίτι, διαβάζω,
μεταφράζω, γράφω για μένα, μαγειρεύω
για φίλους, και... όχι, δεν πλέκω πια.

11.00 - 19.00: Στη δουλειά μου, στον εκδο-
τικό οίκο. Κάνω μια μεγάλη βουτιά στον
ξένο Τύπο, διαβάζω βιβλία ολόκληρα σε
ηλεκτρονική μορφή, γράφω σύντομες
αξιολογήσεις γι’ αυτά που διαβάζω, κατά
κύριο λόγο μυθιστορήματα, σπανιότερα
διηγήματα που στέλνουν στον εκδοτικό
ξένα πρακτορεία ή εκδότες εν είδει πρό-
σκλησης ενδιαφέροντος. Οι αναρίθμητες
σελίδες που καταναλώνω καθημερινά,
συνήθως στα αγγλικά, με κάνουν, καμιά
φορά, να μελαγχολώ: σκέφτομαι πόσο
καλή λογοτεχνία γράφεται στα ελληνικά
–συγκριτικά με όσα, υποχρεωτικά, δια-

βάζω– πόσο πιστά ακολουθεί η πλειονό-
τητα των νέων, γενναία αμειβόμενων
με δυσθεώρητες προκαταβολές, ξένων
συγγραφέων μια πολύ διαδεδομένη συν-
ταγή (ένα οικογενειακό μυστικό, καλά
κρυμμένο επί δεκαετίες, που ξαφνικά
αποκαλύπτεται ανατρέποντας δραματικά
τη ζωή των ηρώων, π.χ.) και πόσο δια-
φορετικά, ευφάνταστα, έξυπνα και
απροσδόκητα βιβλία γράφουν συχνά οι
Ελληνες ομότεχνοί τους, βιβλία που θα
είχαν θαυμάσιες προοπτικές, αν η γλώσσα
μας δεν ήταν τόσο μικρή, αν η προώθηση
του ελληνικού βιβλίου στο εξωτερικό γι-
νόταν συστηματικά και οργανωμένα,
αν... αν... Η ώρα περνάει γρήγορα, σχεδόν
δεν την καταλαβαίνω. Εχοντας δουλέψει
χρόνια ολόκληρα από το σπίτι (τη λη-
σμονημένη πια εποχή της «Βιβλιοθήκης»
της «Ελευθεροτυπίας» ανέβαινα μόνο
μία φορά την εβδομάδα στο κτίριο της
εφημερίδας στον Νέο Κόσμο) την ατμό-
σφαιρα του γραφείου την απολαμβάνω.

19.00 - ...: Επιστροφή στο σπίτι, επιτέλους
συνάντηση με την κόρη μου, μαγειρική,
φίλοι (κυρίως δικοί της), κι όταν το φέρει
η στιγμή, συζητήσεις επί παντός επι-
στητού (αν και η πολιτική έχει την πρω-

τοκαθεδρία) ώς τις μικρές ώρες. Υπήρξα
μαμά πολλών παιδιών όσο μεγάλωνα το
δικό μου, κι αυτές οι ώρες της ισότιμης,
πια, συνομιλίας με νέους που γνωρίζω
απ’ τα μικράτα τους, είναι ένα δώρο που
εξανεμίζει την κούραση της ημέρας.
Είναι έξυπνοι, φλογεροί, έχουν όνειρα
και επιδιώξεις, και πολύ συχνά με αιφνι-
διάζουν με την καθαρότητα της σκέψης,
με την ακρίβεια της ανάλυσης· ακόμη κι
όταν παίρνει το πάνω χέρι η απαισιοδοξία
τους –ένας τραχύς ρεαλισμός που τείνει
ενίοτε προς τον κυνισμό– δεν τους βα-
ραίνει η σκιά της παραίτησης. Είναι βέ-
βαια και φορές που γυρίζω σπίτι πολύ
μετά τα μεσάνυχτα. Και τότε, μπαίνω
αθόρυβα, οσμίζομαι την ατμόσφαιρα, οι
πάντες λείπουν, ευτυχώς και το σκυλί.
Ανοίγω το ψυγείο για ένα ποτήρι νερό
και διαπιστώνω πως εκείνα τα μπι-
φτέκια που ετοιμάστηκαν βιαστικά,
«να έχει κάτι να φάει το παιδί», βρί-
σκονται, άψητα ακόμη, στο πάνω
πάνω ράφι.

  To βιβλίο της Κατερίνας Σχινά «Μυστικά
του συρταριού – Η τέχνη και οι τεχνίτες

της ημερολογιακής γραφής» κυκλοφορεί από
τις εκδόσεις Πατάκη.

Κατερίνα Σχινά: «Υπάρχουν και οι μέρες
που αγαπώ –Δευτέρα, Παρασκευή, Σάββα-
το– οι μέρες που μένω σπίτι, διαβάζω, με-
ταφράζω, γράφω για μένα, μαγειρεύω για
φίλους, και... όχι, δεν πλέκω πια».
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Ο «πρωτάρης» που κατέκτησε το Παρίσι
Ο Ελληνας σχεδιαστής Λάσκαρης παρουσίασε στην Εβδομάδα Υψηλής Ραπτικής τη συλλογή του Φθινόπωρο-Χειμώνας 2017-18

Της ΕΛΕΝΑΣ ΜΑΤΘΑΙΟΠΟΥΛΟΥ

Ο Λάσκαρης, γνωστός μόνο με το μι-
κρό του όνομα και αναγνωρισμένος
από την αφρόκρεμα της κοινωνίας
και του καλλιτεχνικού κόσμου της
Αθήνας, παρουσίασε για πρώτη φορά
στο παγκόσμιο κοινό τη δουλειά
του, τη συλλογή Φθινόπωρο/Χειμώ-
νας 2017-18, στο πλαίσιο τηs Εβδο-
μάδας Υψηλής Ραπτικής στο Παρίσι.
Με επιβλητικό φόντο την Αίθουσα
Faust, ένα τούνελ κάτω από τη Γέ-
φυρα Alexandre III στην αριστερή
όχθη του Σηκουάνα, που έχει μετα-
τραπεί σε δημοφιλές κλαμπ και χώρο
επίδειξης συλλογών διάσημων σχε-
διαστών μόδας.

Την κατάμεστη αίθουσα είχαν κα-
τακλύσει μέλη της γαλλικής αριστο-
κρατίας, Ελληνες φίλοι του δημι-
ουργού (στους οποίους έχω την τιμή
να συμπεριλαμβάνομαι), φασιονί-
στες, μπλόγκερς και 400 δημοσιο-
γράφοι από όλα τα μέρη του κόσμου,
καθώς και ρωσικά, κινεζικά και γερ-
μανικά τηλεοπτικά κανάλια, το Fa-
shion Channel και η βίβλος της μό-
δας, το site Fashion Now που έκανε
live κάλυψη. Ηδη, από το απόγευμα
της ίδιας μέρας, περιοδικά όπως το
Madame Figaro, το ιταλικό Elle, το
Αmica, το Harpers Bazaar παρου-
σίασαν μοντέλα και ζητούσαν πλη-
ροφορίες για τον σχεδιαστή. Εκτoτε,
είναι σχεδόν πανταχού παρών στα
διεθνή μίντια.

Η υπέροχη πρωτότυπη συλλογή
συνδυάζει την πεμπτουσία της υψη-
λής ραπτικής με ένα υπερσύγχρονο
βλέμμα στο σήμερα: την τελειότητα
στη λεπτομέρεια και την αρχιτεκτο-
νική του ρούχου, με μπρίο, χιούμορ
και σουρεαλιστικές πινελιές.

Σημεία αναφοράς
Ο τίτλος της, «Πρίσμα», συμβολίζει

την προσωπική ματιά του σχεδιαστή
(και του καθενός μας) στα πράγματα
και στη ζωή και αντικατοπτρίζεται
στο κόσμημα/σύμβολο της κολεξιόν,
το Κλειδί (του οίκου Anapnoe των
αδελφών Δημοπούλου), πανταχού
παρόν σε διαφορετικά μεγέθη, σαν
κολιέ, βραχιόλι ή κρεμασμένο στον
ώμο ή στην πλάτη, στολισμένο με
πολύτιμους και ημιπολύτιμους λί-
θους. Το Κλειδί ανοίγει τους Δρόμους,
(δεύτερο σημείο αναφοράς της συλ-
λογής), δηλαδή καθαρές γεωμετρικές
φόρμες που συμβολίζουν δρόμους
ζωής και θυμίζουν λεωφόρους και
αυτοκινητοδρόμους. Επάνω τους
κάνουν βόλτες αυτοκίνητα ανάμεσα
σε δέντρα και σπίτια και περιφέρον-
ται ζωάκια. Τρίτο σημείο αναφοράς
είναι τα Σμάλτα, σε τόνους ρουμπινί,
σμαραγδί ή άσπρο συνδυασμένο με
απαλό ροζ, τοποθετημένα μέσα σε
περίτεχνα χειροποίητα καλούπια
που κατασκευάζονται στο ατελιέ
του σχεδιαστή και στολίζουν κόκ-
κινες, μπλε ή χακί κασμιρένιες μα-
κριές ή κοντές κάπες, ζέρσεϊ βραδινές
τουαλέτες ή ολόκληρα εξωτικά βρα-
δινά φορέματα. Τέλος, οι Πέργκολες,

μια πράσινη τουαλέτα και το νυφικό
του Φινάλε, φτιαγμένα και τα δύο
από μπανέλες, κεντημένα στη Θράκη
και μονταρισμένα με οργκάντζα,
γούνινα λουλούδια και πεταλούδες.
(Τα γούνινα λουλούδια, καθώς και
οι υπέρκομψες κόκκινες, άσπρες και
οινοπνευματί-μπλε γούνινες τσάντες
και γαρνιτούρες στα βραδινά φορέ-
ματα είναι δημιουργίες του οίκου
Ιmpiel του Ιορδάνη Μιχαηλίδη από
την Καστοριά).

Η θριαμβευτική αυτή παρουσία
στην παριζιάνικη Εβδομάδα Υψηλής
Ραπτικής αποτελεί τεράστιο άλμα
για τον Λάσκαρη Βαλαβάνη, γεννη-

μένο σε αγροτική οικογένεια στη
μυστηριακή Σαμοθράκη, ο οποίος
όμως δεν αισθανόταν καθόλου προ-
ορισμένος για αγρότης – άποψη με
την οποία συμφωνούσε ευτυχώς και
η μητέρα του! Από μικρός ένιωθε
μεγάλη περιέργεια για τα σπίτια,
που τότε στο χωριό του πάντα είχαν
μια «κάμαρα για ξένους και πάντα
ήθελα ν’ ανακαλύψω, κρυφά ή φα-
νερά, πώς ήταν στολισμένη. Μ’ εν-
διαφέρει τρομερά η διακόσμηση και
ό,τι έχει να κάνει με το σπίτι. Αγοράζω
περιοδικά για σπίτια και αγαπώ ται-
νίες και σίριαλ με εντυπωσιακά ντε-
κόρ...». (Η αλήθεια είναι ότι πρόκειται

για έναν από τους καλύτερους, πιο
γενναιόδωρους οικοδεσπότες της
Αθήνας και εξαιρετικό σεφ!)

Τελειώνοντας το Δημοτικό ήρθε
στην Αθήνα για να μείνει με την
αδελφή του που δούλευε σε ξενο-
δοχείο και αποφάσισε ότι για σπίτι
θα του ταίριαζε το κτίριο του Πολυ-
τεχνείου. «Πάντα ήμουν φαντασμέ-
νος. Μου άρεσε το κάτι παραπάνω,
τα πράγματα που δεν μπορούσα να
έχω! Θα προτιμούσα να είχα γεννηθεί
κάπου σαν τον Πύργο του Ντάουν-
τον! Οταν πρωτοπήγα για μπάνιο
στ’ Αστέρια, μου άρεσαν τόσο πολύ
οι βίλες και οι καμπάνες της Γλυφάδας

που σκεφτόμουν, “γιατί άραγε ο
μπαμπάς μου δεν είχε φτιάξει κι’ αυ-
τός κάτι τόσο ωραίο;” Ετσι σιγά αρ-
χίζεις και καταλαβαίνεις τι αρέσει
και σε ποιο κόσμο θέλεις να ζήσεις».

Οταν ήταν στο Γυμνάσιο, δηλαδή
περίπου 15 ετών, όλες οι φίλες της
αδελφής του τον έπαιρναν μαζί τους
στα μαγαζιά για να τις βοηθήσει να
διαλέγουν ρούχα. «Και πάντα γινόταν
καβγάς γιατί διαφωνούσα με τις πω-
λήτριες που έλεγαν “καλά, ακούτε
αυτό το σκ...ό και όχι εμάς τις έμπει-
ρες;”. Οι φίλες πάντα αγόραζαν αυτό
που έλεγα εγώ. Σιγά σιγά όλες αυτές
άρχισαν να με παροτρύνουν ν’ ασχο-

ληθώ επαγγελματικά με το ρούχο».
Διάλεξε τη Σχολή Βελουδάκη, η

οποία, χάρη στον ιδρυτή της που
ήταν ζωγράφος, ήταν ειδικευμένη
στη χρωματολογία, την ιστορία κο-
στουμιού και το σχέδιο. Το πρώτο
εξάμηνο ανακάλυψε τους διεθνείς
σχεδιαστές όπως τον Μπαλενσιάγκα,
το Ζιβανσί κ.λπ. Προς το τέλος των
δύο ετών των σπουδών του, δύο συμ-
φοιτήτριές του που δούλευαν ήδη
στο ατελιέ του διάσημου σχεδιαστή
Γεράρδου τον προσκάλεσαν στην
επίδειξη της κολεξιόν του. «Ηταν η
πρώτη φορά που έβλεπα ζωντανό
ντεφιλέ σε σαλόνι. Μαγεύτηκα και
μόλις τέλειωσε η επίδειξη πήγα στον
Γεράρδο και του είπα, “εγώ θέλω να
δουλέψω εδώ!”. Ετσι κι έγινε. Εκεί
έμαθα τα πάντα και στο επίπεδο που
ήθελα. Αναζητούσα στα πάντα την
ποιότητα. Στη συνέχεια έκανα βόλτες
σε διάφορα ατελιέ όπως στου Βούρου
που ήταν και σχεδιαστής θεάτρου
και επιθεώρησης, και από τον οποίο
επίσης έμαθα πολλά».

Αμερική και Γαλλία
Αργότερα, πήγε για 6 μήνες στον

αδελφό του που μένει στην Αμερική
και για άλλους 6 μήνες στο Παρίσι,
όπου απέκτησε διεθνή αύρα, αντ-
λώντας έμπνευση όχι μόνο από τους
θρυλικούς μετρ της μόδας αλλά και
την πλούσια καλλιτεχνική ζωή της
γαλλικής πρωτεύουσας και τις εικα-
στικές τέχνες, που από τότε εμπνέουν
και επηρεάζουν καθοριστικά την
αισθητική του. (Η συλλογή Φθινό-
πωρο/Χειμώνας 2015, για παράδειγμα
είχε ως θέμα τον Ελ Γκρέκο).

Στο τέλος της δεκαετίας του ’80,
παρουσίασε την πρώτη προσωπική
του συλλογή, σε συνεργασία με την
Gallery Jade, αρχίζοντας έτσι την
ανοδική του πορεία και τις επαφές
του με την αθηναϊκή κοινωνία. Στη-
ριζόμενος αποκλειστικά στις ικανό-
τητες και στην αυξανόμενη φήμη
του, άνοιξε το δικό του ατελιέ LA-
SKARIS COUTURE. Επόμενο βήμα,
το άνοιγμα προς το εξωτερικό. («Α,
αυτό είναι πραγματικά Υψηλή Ρα-
πτική», μου ψιθύρισε η πλαϊνή μου
Γαλλίδα στο σόου).

Η επιτυχία της εξόρμησης στο Πα-
ρίσι οφείλεται όμως και στον επαγ-
γελματισμό της εταιρείας Mephisto-
pheles Productions (Greg Alexander
στο Παρίσι και Αντί Ηλιοπούλου
στην Αθήνα), υπεύθυνης για την
άψογη ετοιμασία της παρουσίασης
(με ωραία μανεκέν που, σπάνιο στις
μέρες μας, δεν περπατούσαν σαν ιπ-
ποπόταμοι), και της προβολής του
προφίλ του σχεδιαστή στο παγκόσμιο
κοινό. Δεν είναι καθόλου «δεδομένο»
για έναν, έστω και υπερταλαντούχο,
«πρωτάρη» στον διεθνή χώρο να έρ-
θει στο Παρίσι την παραμονή του
ντεφιλέ και να βρει μπροστά του μια
τόσο καλά οργανωμένη παρουσίαση
και υποδοχή. Δείγμα του τι μπορούμε
να καταφέρουμε οι Ελληνες όταν
συνεργαζόμαστε αρμονικά και συν-
τονισμένα.

Μαύρο φόρεμα με πρά-
σινα σμάλτα (επάνω).
Αριστερά: λεπτομέρεια
από τα σμάλτα που χρη-
σιμοποιήθηκαν. Δεξιά: ο
Λάσκαρης Βαλαβάνης και
τα μοντέλα του, στα πα-
ρασκήνια της παριζιάνι-
κης Εβδομάδας Υψηλής
Ραπτικής, την Αίθουσα
Faust, ένα τούνελ κάτω
από τη Γέφυρα Alexan-
dre III, στην αριστερή όχ-
θη του Σηκουάνα.

Πράσινο φόρεμα «πέργκολα» με πε-
ταλούδες, εκκεντρικό και επιβλητικό.

Το λευκό και ροζ βραδινό φόρεμα
από σμάλτο τράβηξε τα βλέμματα.
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Η ψηφιακή τεχνολογία και τα μέσα
κοινωνικής δικτύωσης αποτελούν
θέμα προβληματισμού για αρκετές
σύγχρονες ταινίες και τηλεοπτικές
σειρές, με τη συντριπτική πλει-
ονότητά τους να παράγεται εκτός
των μεγάλων στούντιο. Τα πιο
αξιόλογα εξ αυτών είναι τα πα-
ρακάτω: τo «Δικός της» του Σπάικ
Ζόνζι, ένα δράμα φαντασίας, στο
οποίο ένας μοναχικός συγγραφέας
(Χοακίν Φίνιξ) αναπτύσσει μια
ασυνήθιστη σχέση με το λειτουρ-
γικό σύστημα που ρυθμίζει κάθε
ανάγκη της καθημερινότητάς
του. Ο εφιάλτης της αποξένωσης
και της κυριαρχίας της μηχανής
πάνω στον άνθρωπο αισθητοποι-
είται μέσω μιας εναλλακτικής
ερωτικής ιστορίας, με την (υπέ-
ροχη) φωνή της Σκάρλετ Γιόχαν-
σον να συμπρωταγωνιστεί.

Αρκετά πιο επιθετικό είναι το
θρίλερ του 2012 «Αποσύνδεση»,
το οποίο αποτελείται από αρκετές
σπονδυλωτές ιστορίες ανθρώπων
που βρίσκουν μπροστά τους τις
προκλήσεις της τεχνολογίας. Κα-
θώς οι αφηγήσεις ενώνονται, ο
ρυθμός ανεβαίνει και οι ανατροπές
συνεχίζονται, κρατώντας τον θε-
ατή καθηλωμένο έως το τέλος.
Στο ίδιο πνεύμα, αλλά πολύ πιο
στοχευμένο στα social media, εί-
ναι το πρώτο επεισόδιο-τηλεταινία
του πιο πρόσφατου κύκλου του
«Black Mirror». 

Kυριακή 16 Ιουλίου 2017

NA ΔΩ ΕΠΙΣΗΣ

«Δικός της» του Σπάικ Ζόνζι, ένα
δράμα φαντασίας.

Ενας κόσμος χωρίς ιδιωτικότητα
Η νέα ταινία του Τζέιμς Πόνσολντ θίγει το σοβαρότερο πρόβλημα της εποχής, τη χρήση των social media

Του ΑΙΜΙΛΙΟΥ ΧΑΡΜΠΗ

Λέμε πολλές φορές πως η τέχνη πρέπει να
είναι ανεξάρτητη από πολιτικές σκοπιμό-
τητες και να αποφεύγει τα κοινωνικά και
πολιτικά κηρύγματα. Και ορθώς· αυτό
βέβαια μέχρι το σημείο που το καλλιτεχνικό
έργο «πνίγεται» μέσα στον σκοπό του, χά-
νοντας έτσι οποιαδήποτε έννοια έμπνευσης
και δημιουργικότητας. Τούτο, παρά τις
περί αντιθέτου κριτικές που διαβάζουμε
από το εξωτερικό, δεν συμβαίνει με τον
«Κύκλο» τη νέα ταινία του Τζέιμς Πόνσολντ
(«Τέλος διαδρομής»), βασισμένη στο ομώ-
νυμο μυθιστόρημα του Ντέιβ Εγκερς, που
κυκλοφορεί και στα ελληνικά από τις εκ-
δόσεις Κέδρος.

Στον «Κύκλο», η νεαρή Μέι (Εμα Γουό-
τσον) προσλαμβάνεται για να δουλέψει
στην κορυφαία εταιρεία τεχνολογίας στον
πλανήτη. Η «Κύκλος» είναι κάτι ανάμεσα
στην Google, την Apple και το Facebook,
με γιγαντιαία πελατειακή βάση και εργα-
ζομένους μέλη μιας απέραντης τεχνολο-
γικής παιδικής χαράς, που «πίνουν νερό»
στο όνομα της εταιρείας. Το ίδιο κάνει και
η Μέι, καθώς ανέρχεται στην ιεραρχία και
μαζί με το αφεντικό της Ιμον (Τομ Χανκς)
επινοεί ένα νέο, επαναστατικό πείραμα,
το οποίο καταργεί τα όρια της ιδιωτικό-
τητας, εγείροντας παράλληλα και πολλά
ηθικά ερωτήματα.

Η ταινία του Πόνσολντ, η οποία πρέπει
να σημειωθεί πως δεν χρηματοδοτείται
από κάποιο μεγάλο χολιγουντιανό στούντιο
(βασικός παραγωγός είναι μια εταιρεία των

Ηνωμένων Αραβικών Εμιράτων), δεν απο-
τελεί κανένα αριστούργημα της Εβδομης
Τέχνης. Παρουσιάζει αρκετές αδυναμίες,
τόσο στο σενάριο όσο ανά διαστήματα και
στον ρυθμό της αφήγησης. Ωστόσο, διαθέτει
ξεκάθαρη στόχευση και θέμα το οποίο υπη-
ρετεί ώς το τέλος· θέμα το οποίο τυγχάνει
να είναι ένα από τα σοβαρότερα (αν όχι το
σοβαρότερο) που αντιμετωπίζει ο σύγχρονος
κόσμος. Η συνεχής παρακολούθηση, ο έλεγ-
χος και οι κατευθύνσεις μέσω των social
media, η ηθική καταστροφή-απαξίωση προ-

σωπικοτήτων κ.ο.κ. δεν ανήκουν στη σφαίρα
ενός δυστοπικού εφιάλτη του μέλλοντος.
Συμβαίνουν ήδη σήμερα κι αν σύντομα
δεν τεθούν όρια, μπορεί να οδηγήσουν
ακόμα και στις υπερβολές που ευφάνταστα
περιγράφονται στο φιλμ.

Και καθαρά κινηματογραφικά όμως ο
«Κύκλος» δεν φέρει αρνητικό πρόσημο:
είναι ένα σύγχρονο θρίλερ με αρκετές εν-
τυπωσιακές εικόνες, ανατροπές και έξυπνα
σχόλια που αφορούν πολλούς σημερινούς
«παίκτες» του ψηφιακού κόσμου. Επιπλέον,

έχει την Εμα Γουότσον στην πειστικότερη,
πιθανότατα, ερμηνεία της μέχρι τώρα κα-
ριέρας της, αλλά και τον Τομ Χανκς που
αφήνει τον συνήθη «ηρωικό» κινηματο-
γραφικό εαυτό του, για να υποδυθεί έναν
στυλάτο κακό. Στον αντίποδα, μάλλον
αδύναμος είναι ο χαρακτήρας του Τζον
Μπογιέγκα («Ο Πόλεμος των Αστρων»), ο
οποίος θα μπορούσε να αποτελέσει άλλον
ένα συναρπαστικό πόλο της ιστορίας, κα-
ταλήγει όμως αμήχανος παρατηρητής των
εξελίξεων.

“Ο Τομ Χανκς αφήνει τον συ -
νήθη «ηρωικό» κινηματο γρα -
φικό εαυτό του, για να υποδυ-
θεί έναν στυλάτο κακό.

Η Εμα Γουότσον (αριστερά) της σειράς ταινιών «Χάρι Πότερ» είναι πλέον μια ώριμη ηθοποιός. Αυτή την εβδομάδα, τη βλέπουμε στον «Κύ-
κλο», μπροστά από τις οθόνες της κορυφαίας ψηφιακής τεχνολογίας.
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ΡΙΚ1          ΤHΛ.: 22862000 ΡΙΚ2          ΤHΛ.: 22862000

07.00 Θεία λειτουργία
09.45 KIDS Zone
11.30 Dr Iπποκράτης - (E)

Κυπριακή κωμική σειρά,
με τους Σταύρο Λούρα, 
Δανάη Χρίστου, κ.ά.

12.20 FΑΚΑΤΕτους - (Ε)
Σατιρική εκπομπή. 

14.30 Step Up 3: 
H νέα διάσταση
Μουσικό ρομαντικό
δράμα με τους Ρικ Μά-
λαμπρι, Σάρνι Βίνσον.

16.00 7 θανάσιμες πεθερές-(Ε)
Σειρά κωμωδιών που
αποτελείται από αυτοτε-
λείς ιστορίες. Αφηγήτρια
της σειράς η Βίκυ Σταυ-
ροπούλου 

18.20 MasterChef
ΜasterClass
Εκπομπή μαγειρικής
με τους Πάνο Ιωαννίδη,
Σωτήρη Κοντζιά,
Δημήτρη Σκαρμούτσο.    

19.30 Τροχός της τύχης - (E)  
Tηλεπαιχνίδι με τον 
Πέτρο Πολυχρονίδη
και την Τζούλια Νόβα.    

20.20 EIΔHΣEIΣ
21.20 Ο δικαστής

(The Judge)
Δράμα, με τους Ρόμπερτ
Ντάουνι Τζούνιορ, Ρόμ-
περτ Ντιβάλ, κ.ά. 

23.10 Highlander 5: Η πηγή
Επιστημονικής φαντα-
σίας με τους Άντριαν
Πολ, Θέκλα Ρούτεν, κ.ά.         

00.20 MasterChef
ΜasterClass (E)
Εκπομπή μαγειρικής.

01.00 Την τύχη μου μέσα (E)
02.00 DanSing for you 1 (E)

MEGAONE  ΤHΛ.: 22477777 ANT1         ΤHΛ.: 22200200

06.30 Βουράτε γειτόνοι - (E)
07.40 Παιδική ζώνη
08.30 Kάνε παζάρι - (E)

Τηλεπαιχνίδι με την Ντο-
ρέττα Παπαδημητρίου.

09.15 Masterclass
Eκπομπή μαγειρικής
με τον Βαγγέλη Δράσκα.

10.15 Happy traveller 
Tαξιδιωτική εκπομπή
μαγειρικής, με τον Ευτύ-
χη Μπλέτσα. 

11.00 Προορισμός Ευτυχία - (Ε)
Ταξιδιωτική εκπομπή
με την Ευτυχία Ανδρέου. 

11.45 Στην κουζίνα με τον Άρη
Εκπομπή μαγειρικής 
με τον Άρη Τσανακλίδη.  

12.40 ΣΠΟΡΤέξ
Συνεντεύξεις, με τον
Χρήστο Ανθόπουλο. 

13.30 Παραδοσιακή βραδιά (E)
Εκπομπή, με τη Βασιλική
Χατζηαδάμου.

16.00 Celebrity Travel
Ταξιδιωτική εκπομπή
με τον Νίκο Κοκλώνη.    

16.45 Τhe X Factor 2 - (Ε)
18.00 Γεγονότα σε συντομία
18.10 Τhe X Factor 2

Συνέχεια
20.15 Τομές στα γεγονότα
21.15 Super Music Awards 

2017
00.55 Τίτλοι ειδήσεων
01.00 Πρίγκιπας (E)
01.55 The first 48 hours (Ε)

Σειρά ντοκιμαντέρ.
02.45 Rules of engagement (Ε)

Kωμική σειρά με τους
Μπιάνκα Κάιλιτς,
Ντέιβιντ Σπέιντ, κ.ά.

03.30 Σε φόντο κόκκινο - (Ε)
Κοινωνική σειρά.

ΣΙΓΜΑ       ΤHΛ.: 22580100 MAD          ΤHΛ.: 22472472 MOVIES BEST

06.15 Της ζήλιας τα καμώματα
7.50 Τον Αράπη κι αν τον πλέ-

νεις…
09.20 Ο φίλος μου,

ο Λευτεράκης
11.00 Η κάλπικη λίρα
13.05 Έμπαινε Μανωλιό
14.45 Η βουλευτίνα 
16.30 Αγάπη μου παλιόγρια
18.15 Ένας μεγάλος έρωτας
20.10 Ο τζαναμπέτης
22.00 Μια Ελληνίδα στο χαρέμι
23.55 Το έξυπνο πουλί

07.20 Skyshop
08.00 Miracle Dogs
09.50 Dunston checks inn
11.30 Kατηγορώ τους δυνατούς
13.10 Once in a lifetime
15.00 Imagine that

Δραματική ταινία.    
17.00 Τηλεαγορά
18.35 Skyshop
18.50 Magic of Bell isle

Δραματική ταινία.  
21.00 Ξένη ταινία
23.00 Ξένη ταινία
01.00 Beautiful and twisted
02.30 Ιntersection

19.30 Formula E 21.20 Ο δικαστής 21.20 Σουλεϊμάρκ 21.15 Super Music Awards 

ΑLPHA      ΤHΛ.: 22212400

21.15 Ζητείται γαμπρός 23.00 5 To 7

22.00 Μια Ελληνίδα στο χαρέμι
CAPITAL    ΤHΛ.: 25577577

06.20 Παιδική ζώνη
08.35 Τηλεαγορά
09.40 Επιτέλους Σ/Κ

Με τη Ναταλία Γερμανού
11.30 Τηλεαγορά
13.40 Αποκαλυπτικά
17.10 ΑNNITAgr
19.45 Cookeat
20.30 EIΔHΣEIΣ
21.00 Tο ταξίδι της ζωής
21.50 Ξένη ταινία
23.50 Ξένη σειρά
01.20 Ιατρική & βοτανολογία
02.30 Ξένη σειρά
03.15 Ξένη σειρά

TV PLUS    ΤHΛ.: 22600600

GREEK CINEMA

07.15 Black Beauty
08.45 Knife Fight
10.25 Mother’s Day
12.25 Little Loopers
14.05 Committed
15.40 The Four Warriors
17.20 Born To Race
19.05 Mandie And The Secret

Tunnel
21.00 The Neon Demon
23.00 5 To 7
00.45 Assault On Wall Street
02.30 What We Did On Our Ho-

liday
04.15 Welcome To The Jungle
06.00 Brother’s Keeper

07.30 Θεία λειτουργία
10.15 Στην άκρη του 

παράδεισου, ΙΙ (E)
Σειρά εποχής.

11.30 Πέτρινο ποτάμι, ΙV (E)
Σειρά εποχής.

13.00 Με οδηγό την Ελπίδα (E)
Με την Ελπίδα Ιακωβί-
δου.

13.30 Αμύνεσθαι περί Πάτρης
Εκπομπή με τον 
Πέτρο Κωνσταντίνου.

13.55 1974, Τρίτη 16 Ιουλίου
Μίνι σειρά ντοκιμαντέρ.

14.00 EIΔHΣEIΣ
14.10 Μουσικοχορευτική

παράσταση «Στο τέλος
μιλάει το πανί»
Μουσικοχορευτικό 
πρόγραμμα «Ρύμβος».

16.15 Τετ - Α - Τετ (E)
Talk show.

17.30 Σπίτι στη φύση, ΙΙ (E)
Περιβαλλοντική εκπομπή.

17.55 1974, Τρίτη 16 Ιουλίου
Μίνι σειρά ντοκιμαντέρ. 

18.00 EIΔHΣEIΣ (νοηματική)
18.15 Το μαουλούτζι

Κυπριώτικο σκετς. 
19.20 Χωρίς αποσκευές  - (E)
19.55 1974, Τρίτη 16 Ιουλίου

Μίνι σειρά ντοκιμαντέρ. 
20.00 EIΔHΣEIΣ
21.10 O μικρός κύριος Τέιτ

(Little Man Tate)
Δράμα με τους Τζόντι
Φόστερ, Νταϊάν Γουίστ.

22.45 Χωρίς αποσκευές (E)
23.25 1974, Τρίτη 16 Ιουλίου (E)
23.30 EIΔHΣEIΣ 
00.00 Η Μεγάλη Θεά

της Κύπρου
Ντοκιμαντέρ.

01.30 Επ. προγραμμάτων

07.00 Morning Hits
09.00 Super Mad Hits Intl
10.00 Zone Classix 00s
10.30 Greek Super Heroes
11.00 Greatest Hits 4 Sundays
13.00 Xρονομηχανή 90s
13.30 Brand New Clips
14.00 Alternative Intl
14.30 30 Best Videos
16.30 MAD Top - (E)
17.30 Rock On Mixer
18.30 Super Mad Hits Intl
20.30 Λάικ στα λαϊκά
21.30 Greek Super Heroes
22.00 Zone Classix 00s
23.00 Στη Διαπασών

Kυριακή 16 Ιουλίου 2017

07.30 Στο δρόμο - (Ε) 
Ψυχαγωγική εκπομπή.  

08.15 Τα μαύρα μάθκια - (Ε)
09.30 60΄ Ελλάδα - (Ε)

Οδοιπορικό 
με τον Νίκο Μάνεση.

10.45 Οικογενειακές ιστορίες
Αυτοτελείς ιστορίες με οι-
κογενειακές υποθέσεις.

11.30 Deal - (Ε) - Τηλεπαιχνίδι.
12.15 Αστέρας Ραχούλας - (Ε)
13.00 Θα σε δω στο πλοίο - (Ε)
13.45 Στην υγειά μας ρε παιδιά

Ψυχαγωγική εκπομπή με
τον Σπύρο Παπαδόπουλο.

16.15 Οικογενειακές ιστορίες
17.00 To σόι σου - (Ε)

Κωμική σειρά με τις Μίρ-
κα Παπακωνσταντίνου,
Ρένια Λουιζίδου, κ.ά. 

17.50 ΕΙΔΗΣΕΙΣ
18.00 Μην αρχίζεις 

τη μουρμούρα - (Ε)
19.30 Παραμύθι... αλλιώς - (Ε)

Κωμική σειρά μεσαιωνι-
κής εποχής, με τους Κα-
τερίνα Παπουτσάκη, 
Νίκο Κουρή, κ.ά.

20.15 ΑLPHA NEWS
21.15 Ζητείται γαμπρός

(Leap year)
Ρομαντική κωμωδία
με τους Έιμι Άνταμς, 
Μάθιου Γκουντ, κ.ά. 

23.00 Διπλή ομηρία
(Hostage). Θρίλερ,
με τους Μπρους Γουίλις, 
Κέβιν Πόλακ, κ.ά. 

00.45 World Party - (E)
01.30 Oικογενειακές ιστορίες
02.15 Γ4 - (E)-Κοινωνική σειρά. 
03.45 Οι ιστορίες του 

αστυνόμου Μπέκα - (Ε)
04.30 Άλλαξέ το - (Ε)

06.20 Πρωινή ενημέρωση
07.00 Καραμπόλα - (E)

Ελληνική σειρά. 
07.30 O Tζίτζικας και

ο Μέρμηγκας - (E)
Ελληνική σειρά.

08.20 Λύκε, λύκε είσαι εδώ; (E)
Κυπριακή σειρά.

09.30 40 κύματα - (E)
10.10 Mamma Mia - (E)
11.10 Oι συμμαθητές - (E)

Eλληνική σειρά.
12.50 Save with Jamie 

Εκπομπή μαγειρικής 
με τον Jamie Oliver.

13.40 Πλάκα μου κάνεις - (E)
14.40 Υοur Face Sounds 

Familiar - (E) 
17.40 Lucky Room 

Με τον Γιώργο Λιάγκα.     
18.00 Tα νέα του ANT1 σε 10΄
18.10 Lucky Room

Συνέχεια
18.40 Οι συμμαθητές, ΙΙΙ

Κωμική σειρά, με τους
Κρατερό Κατσούλη,
Μαριάννα Τουμασάτου.  

20.20 Tα νέα του ANT1
21.20 Σουλεϊμάρκ

Θεατρικό με τον Μάρκο 
Σεφερλή, κ.ά.    

00.30 Τίτλοι ειδήσεων
00.40 Prime Suspect

Αστυνομική σειρά
με τους Μαρία Μπέλο,
Μπράιαν Φ. Ο’ Μπάιρν. 

01.40 Γιάννης ο όμορφος (E)
Ελληνική κωμική σειρά, 
με τον Γιάννη Σερβετά.

02.30 Πόσο γλυκά 
με σκοτώνεις (E)

03.20 Tα νέα του ANT1
04.20 Τα μαχαιρώματα - (E)
05.10 Αδελφές ψυχές - (E)

07.25 Παιδική ζώνη
α. Σταγονούλης
β. Mάγια η μέλισσα
γ. Χίθκλιφ ο γάτος
δ. Άρθουρ
ε. Ντετέκτιβ Νόντι
στ. Ντένις ο τρομερός
ζ. Η μικρή εξερευνήτρια
η. Ολίβια
θ. Ο ταχυδρόμος Πατ
ι. Χάιντι
κ. Στη χώρα του Γιατί
λ. Στρουμφάκια
μ. Ο τρελός κόσμος 
ν. Αστυνόμος Σαΐνης
ξ. Τα σούπερ ζωάκια

13.35 Παιδική ζώνη
16.00 Εven Stevens, ΙΙ

Κωμική σειρά με τους
Σία Λεμπέφ, Κρίστι Κάρλ-
σον Ρομάνο, κ.ά.

16.30 Caitlin’s way, I
Οικογενειακή σειρά.

17.00 Εuromaxx
17.30 Ηow do they do it?

Σειρά ντοκιμαντέρ.
18.00 Άλλες μορφές τέχνης

(Art Beats). Σειρά 
ντοκιμαντέρ.

18.30 Πόλεις με χρώμα 
πολιτισμού - (Sites of the 
World’s Cultures)
Σειρά ντοκιμαντέρ.

19.30 Formula E / 
New York ePrix

21.10 EIΔHΣEIΣ (αγγλική)
21.20 EIΔHΣEIΣ (τουρκική) 
21.30 Η Μεγάλη Θεά

της Κύπρου
23.00 Ιστορίες της φύσης, 

αλήθεια ή μύθος;
Σειρά ντοκιμαντέρ.

23.30 EIΔHΣEIΣ
23.50 ΓΙΟΥΡΟΝΙΟΥΣ

21.10 O μικρός κύριος Τέιτ

Προβληματίζει η νέα ταινία του Netflix
«To the bone» με θέμα τη νευρική ανορεξία
Ιδρύματα-οργανι σμοί που ασχολούνται με θέματα υγείας και διατροφικών διαταραχών την έχουν χαρακτη ρίσει «ανεύθυνη»

Της ΜΑΡΙΑΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ

Η 20χρονη Ελεν (Λίλι Κόλινς) πάσχει από
νευρική ανορεξία. Για να την αντιμε-
τωπίσει, εντάσσεται στο πρόγραμμα θε-
ραπείας που διευθύνει ο ανορθόδοξος
γιατρός Γουίλιαμ Μπέκαμ (Κιάνου Ριβς)
και μετακομίζει σε ένα σπίτι με συγκα-
τοίκους άλλους εφήβους με ανάλογα
προβλήματα. Εκεί ξεκινά ένα δύσκολο,
επίπονο, αλλά και κάποιες φορές δια-
σκεδαστικό ταξίδι προς την αυτογνωσία
και την αποκατάσταση της ψυχικής και
σωματικής της υγείας. Η νέα ταινία του
Netflix «To the bone», που πρόκειται
να διατεθεί στην πλατφόρμα στις ΗΠΑ
στις 14 Ιουλίου, έχει προκαλέσει ήδη
συζητήσεις και προβληματισμό στην
κοινότητα των ειδικών που ασχολούνται
με τις διατροφικές διαταραχές και τα
ψυχικά νοσήματα.

Ιδρύματα και οργανισμοί που ασχο-

λούνται με θέματα υγείας την έχουν
χαρακτηρίσει «ανεύθυνη» εκφράζοντας
την ανησυχία τους για το ενδεχόμενο
να μετατραπεί σε «οδηγό ανορεξίας»
για νεαρά άτομα που μπορεί να έχουν
ροπή προς αυτού του είδους τη διατα-
ραχή ή να αναμοχλεύσει οδυνηρά συ-
ναισθήματα και τραυματικές εμπειρίες
σε ανθρώπους που έχουν βαδίσει αυτό
το μονοπάτι. «Ανησυχούμε για τον τρόπο
που παρουσιάζονται οι συμπεριφορές
που σχετίζονται με τις διατροφικές δια-
ταραχές... Δεν θέλουμε παρουσίαση ή
συζήτηση στα μέσα ενημέρωσης, στην
τηλεόραση ή οπουδήποτε αλλού που

θα μπορούσε να θέσει σε κίνδυνο νέους
ανθρώπους», δήλωσε ο Jason Tretho-
wan, διευθύνων σύμβουλος του αυ-
στραλιανού οργανισμού Headspace για
την ψυχική υγεία των νέων. Μιλώντας
στη βρετανική εφημερίδα The Guardian,
η Dasha Nicholls, πρόεδρος του Τμή-
ματος Διατροφικών Διαταραχών του
Royal College of Psychiatrists, επεσή-
μανε ότι «υπάρχει ο κίνδυνος να πα-
ρουσιαστεί η ανορεξία σαν κάτι “γκλα-
μουράτο” ή όχι τόσο σημαντικό. Η αγω-
νία μου είναι πως, επειδή [η ταινία] έχει
καλό τέλος και αφήνει την εντύπωση
μιας ενδιαφέρουσας εμπειρίας, ίσως

μοιάζει σαν ένας καλός τρόπος να αν-
τιμετωπίσει κανείς την εσωτερική του
πάλη. Απευθύνω προειδοποίηση ότι
έχουμε ευθύνη να προστατεύσουμε
τους νέους και τους ευάλωτους ανθρώ-
πους».

«Αφορμή για συζήτηση»
Μέσω Twitter, η δημιουργός της ται-

νίας Marti Noxon, που και η ίδια πάλεψε
στο παρελθόν τόσο με την ανορεξία
όσο και με τη βουλιμία, δήλωσε ωστόσο
ότι ο στόχος της ταινίας «δεν ήταν να
δείξει τις διατροφικές διαταραχές σαν
κάτι “γκλαμουράτο”, αλλά να δώσει την

αφορμή για να ξεκινήσει μια συζήτηση
σχετικά με ένα θέμα που περιβάλλεται
από μυστικοπάθεια και παρανοήσεις».
Αυτή της η δήλωση βρήκε πολλούς υπο-
στηρικτές τόσο στα social media όσο
και μεταξύ των ειδικών.

Να θυμίσουμε ότι πριν από μερικούς
μήνες το Netflix είχε και πάλι βρεθεί
στο επίκεντρο επικρίσεων για τη σειρά
«13 reasons why» με θέμα την αυτο-
κτονία μιας έφηβης. Και τότε ο πάροχος
κατηγορήθηκε για ωραιοποίηση της
αυτοκτονίας, ενώ σε κάποια σχολεία
των ΗΠΑ απαγορεύθηκαν στους μαθητές
οι συζητήσεις γύρω από τη σειρά.

O Κιάνου Ριβς πρωταγωνιστεί στο πλάι της νεαρής Λίλι Κόλινς στο «Τo the Bone», ένα ιδιαίτερο δράμα διά χειρός Netflix.

“Πριν από μερικούς μήνες το Net-
flix είχε και πάλι βρεθεί στο επί-
κεντρο επικρίσεων για τη σειρά
«13 reasons why» με θέμα
την αυτοκτονία μιας έφηβης. 

Στιγμιότυπο από τη σειρά του Netflix «13
reasons why»
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ΠΩΛΟΥΝΤΑΙ ΑΚΙΝΗΤΑ

ΠΩΛΕΙΤΑΙ χωράφι 2 σκάλες στους Αγίους Τριμιθιάς,
οικιστικό, σε περιοχή με πολυτελείς επαύλεις.
Τιμή €145,000. Τηλ.: 99689357.

ΠΩΛΕΙΤΑΙ χωράφι στην Αγία Βάρβαρα, στην Πάφο,
με θέα στη θάλασσα, 3 χιλ. από το κέντρο της
πόλης της Πάφου, 4.683τ.μ., 1.000μ. από τον
κύριο δρόμο Λεμεσού - Πάφου. Εφάπτεται σε δη-
μόσιο δρόμο με ρεύμα, νερό. Συντελεστής δόμησης
10%. Τιμή €200.000. Για περισσότερες πληρο-
φορίες τηλ. 99400224 ή 26732420.

ΠΩΛΕΙΤΑΙ ή ενοικιάζεται σπίτι από ιδιώτη στο
κέντρο του χωριού Κακοπετριάς. Για περισσότερες
πληροφορίες στο τηλέφωνο 99964213.

ΕΝΟΙΚΙΑΖΕΤΑΙ διαμέρισμα 1 υπν. στην Ακρόπολη,
οδός Ευέλθοντος 6, περιοχή Αγίας Παρασκευής.
Βρίσκεται στον 1ον όροφο, πλήρως επιπλωμένο.
Ενοίκιο €320 τον μήνα (συμπεριλαμβάνονται και
τα κοινόχρηστα). Για πληροφορίες στο 99510660.

ΖΗΤΟΥΝΤΑΙ

Η οικογένεια της κ. Μαρίας Στυλιανού από την
Λευκωσία ζητά οικιακή/ό βοηθό που θα αναλάβει
την καθαριότητα της οικίας. Μισθός 400 ευρώ τον
μήνα. Για περισσότερες πληροφορίες αποταθείτε
στο τηλ. 99666789.

ZΗΤΟΥΝΤΑΙ σερβιτόροι/σερβιτόρες για εστιατόριο
στη Λευκωσία. Οι ενδιαφερόμενοι/νες παρακα-
λούνται να αποτείνονται στο τηλ. 22512000.

ΔΙΑΦΟΡΑ

ΠΩΛΕΙΤΑΙ πλήρως εξοπλισμένο γυράδικο - σου-
βλιτζίδικο στη Λεμεσό, σε τιμή ευκαιρίας, με πολ-
λαπλή πελατεία, λόγω συνταξιοδότησης του ιδιο-
κτήτη. Για σύντομη πώληση γίνεται δεκτή και αν-
ταλλαγή με ακίνητη περιουσία. Τηλ. 99060514.

ΕΠΑΡΧΙΑΚΟ ΚΤΗΜΑΤΟΛΟΓΙΚΟ ΓΡΑΦΕΙΟ ΛΕΥΚΩΣΙΑΣ
ΓΝΩΣΤΟΠΟΙΗΣΗ

Γνωστοποιείται σύμφωνα με το άρθρο 25 του Περι Ακινήτου ιδιοκτησίας
(Διακατοχή, Εγγραφή και Εκτίμηση) Νόμου Κεφ. 224, ότι συμφωνήθηκε
να πωληθεί το μερίδιο ή συμφέρον στα ακίνητα που αναφέρονται
πιο κάτω.
Δήλωση Μεταβίβασης: 1/Π/1970/2017
Πωλητής/τές:
ΧΡΥΣΑΝΘΟΥ ΚΩΣΤΑ ΝΙΚΟΣ, ΠΟΛΥΞΕΝΗΣ ΛΟΙΖΙΑΔΟΥ,13, 3090,
ΑΓΙΟΣ ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ, ΔΗΜΟΣ ΛΕΜΕΣΟΥ, ΛΕΜΕΣΟΣ
Αγοραστής:
(1) ΠΕΡΑΤΙΤΗ ΙΟΥΛΙΑ
ΠΟΤΑΜΙΟΥ, 16, 2722, ΑΣΤΡΟΜΕΡΙΤΗΣ, ΛΕΥΚΩΣΙΑ
Αγοραστής:
(2) ΠΕΡΑΤΙΤΗΣ ΓΕΩΡΓΙΟΣ
ΠΟΤΑΜΙΟΥ, 16, 2722, ΑΣΤΡΟΜΕΡΙΤΗΣ, ΛΕΥΚΩΣΙΑ
Ακίνητο:
Αρ. Εγγραφής 9/745
Φύλλο/ Σχεδ./ Τμήμα/ Τεμ./ Κλίμ. 21/62W2/9/743/4
Είδος Ακινήτου Υποϊδιοκτησίες ΟΙΚΟΠΕΔΟ
Υπάρχουν κτίρια που δεν αναφέρονται στην εγγραφή
( 1/ ΕΣ/ 2354/ 1998)
Εμβαδό τ.μ. 530
Γεωγραφική Περιοχή
ΛΕΥΚΩΣΙΑ, ΔΗΜΟΣ ΣΤΡΟΒΟΛΟΥ, ΧΡΥΣΕΛΕΟΥΣΑ
Τοποθεσία ΣΤΑΥΡΟΣ
Μεταβιβ. Μερίδιο στο Ακίν. 1/2
Ποσό Πώλησης €82.000,00

Η επί έτη περιπέτεια της Δικαιοσύνης
Ο πρώτος αρχιτεκτονικός διαγωνισμός προκηρύσσεται μόλις το 1900 και η τελετουργική στιγμή των εγκαινίων το 1981!

Του ΝΙΚΟΥ ΒΑΤΟΠΟΥΛΟΥ

Τα Δικαστήρια στη Λεωφόρο Αλε-
ξάνδρας δεν είναι μόνο η έδρα του
Αρείου Πάγου, αλλά και ευτυχές
σύμβολο μιας τεράστιας δυσκολίας
που αντιμετώπισε το ελληνικό κρά-
τος από την ίδρυσή του: να χτίσει
ένα αξιοπρεπές Δικαστικό Μέγαρο
στην πρωτεύουσα. Είναι ένα από τα
πλέον ενδεικτικά κεφάλαια μιας πε-
ριπέτειας που ξεκίνησε από τότε
που η νεότερη Ελλάς συνέλαβε την
ιδέα του εαυτού της, δείγμα ατελεύ-
τητων κύκλων αναποτελεσματικό-
τητας, τόσο ενδεικτικών για το κρά-
τος και την κοινωνία. Δεν υπήρξε
πρωθυπουργός από τον 19ο ώς τον
20ό αιώνα που να μην αναμείχθηκε,
λίγο ή πολύ, με τη φιλοδοξία να επι-
λύσει το μείζον πρόβλημα της άστε-
γης Δικαιοσύνης. Είναι ένα μυθι-
στόρημα-ποταμός, που αποτυπώνει
πλήθος ατυχών χειρισμών αλλά και
αντικειμενικών δυσκολιών, ένα συ-
ναρπαστικό κεφάλαιο αρχιτεκτονι-
κής, πολεοδομίας, νομικής επιστήμης

και πολιτικής φιλοδοξίας, που ανα-
δεικνύει η αρχιτέκτων Αμαλία Κω-
τσάκη στη μελέτη της «Η στέγαση
της Δικαιοσύνης. Αθήνα 1834-2014»
(εκδόσεις Ανοικτή Βιβλιοθήκη).

Αυτό που καταγράφει διεξοδικά
η Αμαλία Κωτσάκη είναι η «μοναδι-
κότητα» της περιπέτειας της Δικαιο-
σύνης που αντίθετα με άλλους θε-
σμούς και κρατικές οντότητες (Ανά-
κτορα, Κοινοβούλιο, Εθνικό Αρχαι-
ολογικό Μουσείο, Τριλογία, Μητρο-
πολιτικός Ναός, κλπ.) ατύχησε ως
προς την αρχιτεκτονική της έκφραση.
Η ανάγκη είχε εξ αρχής διατυπωθεί
αλλά οι ατυχείς κύκλοι προσέκρουαν
σε αλλαγές κυβερνήσεων, σε δια-
μαρτυρίες για χωροθέτηση και αρ-
χιτεκτονικά σχέδια, σε οικονομικές
δυσκολίες, σε πολέμους και σε δια-
κύμανση πολιτικής βούλησης. Απο-
τέλεσμα ήταν η Αθήνα να στεγάζει
τη λειτουργία της Δικαιοσύνης επί
σχεδόν ενάμιση αιώνα σε «αχούρια»,
σε διάσπαρτους και ακατάλληλους
χώρους και να δυσκολεύει την κα-
θημερινότητα των δικηγόρων επί
σειρά γενεών. Ανέκδοτο είχε γίνει
πλέον η «Σανταρόζα», τα παλιά δι-
καστήρια, με τις πρωτόγονες συν-
θήκες, έγινε τραγούδι, γέννησε τύ-
πους και τροφοδότησε ιστορίες. Ολα

αυτά ενώ διεθνώς και σε ένα κάδρο
αστικής άμιλλας τα νέα δικαστικά
μέγαρα που γεννούσε ο αιώνας της
προόδου, ο 19ος, γίνονταν ορόσημα:
στο Παρίσι (1857-68) επί Ναπολέοντος
Γ΄, στις Βρυξέλλες (1862-63), το πιο
πολυσυζητημένο μέγαρο λόγω της
ατυχούς πομπώδους έκφρασης, στο
Λονδίνο (1866-1872), στη Βιέννη
(1872-1883) στη Λειψία (1887-1895),
στη Ρώμη (1888-1910) και αλλού.

Η Αθήνα είχε μείνει πίσω. Ωστόσο,
θα είχε συμβαδίσει αν είχε προχω-
ρήσει το σχέδιο στο πλαίσιο των τρι-
κουπικών μεταρρυθμίσεων. Αλλά, ο
πρώτος αρχιτεκτονικός διαγωνισμός
προκηρύσσεται μόλις το 1900. Παρότι
ήταν πάγιο αίτημα της δικηγορικής
κοινότητας που ασφυκτιούσε στα
καταγώγια και τα παραπήγματα της
Αθήνας από τον 19ο αιώνα, το δικα-
στικό μέγαρο χωροθετήθηκε εντέλει
από την κυβέρνηση του Κωνσταν-
τίνου Καραμανλή το 1962 στο οικό-
πεδο της Αλεξάνδρας. Η επιλογή του
χώρου προϋπέθετε την κατεδάφιση
των Φυλακών Αβέρωφ, του πυργο-
ειδούς οικοδομήματος που έχει εγερ-
θεί με πρωτοβουλία της βασίλισσας
Ολγας, πράγμα το οποίο και έγινε.
Κατά ειρωνική συγκυρία, το πάγιο
αίτημα της δικηγορικής κοινότητας,
το Θέμιδος Μέλαθρον, η ανώτατη
θεσμική εξουσία απέναντι στην εκτε-
λεστική, αυτό που επεδίωκε η Αθήνα
από τη δεκαετία του 1830, έμελλε
να το θεμελιώσει ως οικοδόμημα η
χούντα, που είχε προκηρύξει τον

διαγωνισμό το 1968 (όπως λέει η
Αμαλία Κωτσάκη, «τα περισσότερα
Δικαστικά Μέγαρα της Ευρώπης χτί-
στηκαν σε εποχή κατάπτωσης της
Θέμιδας»). Είναι από τα παράδοξα
της Ιστορίας. Η δικτατορία προχώ-
ρησε το σχέδιο Καραμανλή και θε-
μελίωσε το δικαστικό μέγαρο. Στα-
διακά άρχισε να χτίζεται σε πρώτη
φάση ο Αρειος Πάγος έως ότου έρθει
η τελετουργική στιγμή των εγκαινίων
το 1981 επί κυβερνήσεως Γ. Ράλλη.
Ο Κων. Καραμανλής ήταν ανώτατος
άρχων εκείνη την περίοδο και συμ-
βολικά ήταν παρών στην παράδοση
ενός αιτήματος της ελληνικής νομικής
κοινότητας από καταβολής ελληνικού
κράτους. Ο Αρειος Πάγος στη Λεω-
φόρο Αλεξάνδρας είναι έργο των
αρχιτεκτόνων Ιάσονα Ρίζου και Δη-
μήτρη Καταρόπουλου (α΄βραβείο
αρχιτεκτονικού διαγωνισμού), αλλά
το συγκρότημα συμπληρώνεται αρ-
γότερα με το Εφετείο, το Πρωτοδικείο
και το Ειρηνοδικείο. Η Αμαλία Κω-
τσάκη επιχειρεί μία συναρπαστική
περιήγηση στην αρχιτεκτονική ιδέα
περί Δικαστηρίων στην Αθήνα επί
δύο αιώνες, στην περιπέτεια της χω-
ροθέτησής τους και στον συμβολισμό
της αρχιτεκτονικής τους έκφρασης.
Κορύφωση όλων των προσπαθειών
ήταν η πρωτοβουλία του Ελευθερίου
Βενιζέλου το 1929-1930 να προωθή-
σει ανέγερση δικαστικού μεγάρου
στου Μακρυγιάννη με ανάθεση της
αρχιτεκτονικής μελέτης στον Αλέ-
ξανδρο Νικολούδη, ο οποίος ήταν

πολιτικός του φίλος (η Αμαλία Κω-
τσάκη έχει μελετήσει εμβριθώς το
έργο του Νικολούδη. Η διατριβή της
έχει κυκλοφορήσει σε εξαιρετική
έκδοση από τις εκδόσεις Ποταμός).
Οι αντιδράσεις για το νεομπαρόκ
σχέδιο του Νικολούδη ήταν τόσο
έντονες (ο τρούλος υψωνόταν στα
66,35 μέτρα), ώστε το σχέδιο τελικά
ματαιώθηκε.

Ενδιαφέρον είναι ότι τόσο ο Αλέ-
ξανδρος Νικολούδης, από τα νεανικά
του χρόνια, όσο και ο Ερνέστος Τσίλ-
λερ, είχαν τη φιλοδοξία να υπογρά-
ψουν το Δικαστικό Μέγαρο της Αθή-
νας και συμμετείχαν σε όλους τους
διαγωνισμούς με παραλλαγές κάθε
φορά της βασικής τους ιδέας, αλλά
ποτέ δεν κατάφεραν να υλοποιήσουν
την ιδέα τους παρότι ήταν οι ονο-
μαστοί αρχιτέκτονες της αστικής
Αθήνας. Τα σχέδιά τους είναι δι-
δάγματα ακαδημαϊκής δημόσιας
αρχιτεκτονικής με πολλές παραμέ-
τρους προς ανάλυση. Πολλά ήταν
τα σημεία που κατά καιρούς είχαν
προταθεί για να στεγάσουν τα Δι-
καστήρια: οι βασιλικοί στάβλοι (εκεί
όπου χτίστηκε το Μέγαρο ΜΤΣ) ή
το οικόπεδο απέναντι από το Εθνικό
Αρχαιολογικό Μουσείο στην οδό
Πατησίων, αλλά το κράτος αδυνα-
τούσε να πετύχει αποτέλεσμα. Σή-
μερα, η περιπέτεια αυτή είναι ελά-
χιστα γνωστή, γι’ αυτό και το βιβλίο
της Αμαλίας Κωτσάκη παρέχει ευερ-
γετική πληροφόρηση και ευπρόσ-
δεκτο αιφνιδιασμό.

“Το βιβλίο-ποταμός της
Αμαλίας Κωτσάκη απο-
τυπώνει πλήθος ατυχών
χειρισμών αρχι -
τεκτονικής, πολεο δομίας,
νομικής επιστήμης και
πολιτικής φιλοδοξίας.

Η θρυλική και διαβόητη «Σανταρόζα» σε λήψη της δεκαετίας του 1950. Στην καρδιά της Αθήνας, οι συνθήκες για τη Δι-
καιοσύνη παρέμειναν επί δεκαετίες άθλιες. Πρόταση του Τσίλλερ για δικαστικό μέγαρο (1895).

Το κτίριο του Αρείου Πάγου, στη λεωφόρο Αλεξάνδρας, υπό κατασκευήν.
Λήψη 1980. Εγκαινιάστηκε τον επόμενο χρόνο.

Το Αρσάκειο μετά τη μετατροπή του σε δικαστήρια.
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έ ά

Αντικειμενική και αξιόπιστη ενημέρωση
κάθε μέρα στον υπολογιστή, το τάμπλετ και το κινητό σας.

kathimerini.com.cykkathimk

Καθημερινή
Μαυρογιάννης - Ναμί 
διαπραγματεύσεις

15:03

Στην επόμενη προγραμματισμένη 
συνάντηση οι δύο ηγέτες

TEXNES-12-AD KATHIMERINI_Master_cy  14/07/17  17:31  Page 4


	20170716_01
	20170716_02
	20170716_03
	20170716_04
	20170716_05
	20170716_06
	20170716_07
	20170716_08
	20170716_09
	20170716_10
	20170716_11
	20170716_12
	20170716_13
	20170716_14
	20170716_15
	20170716_16
	20170716_17
	20170716_18
	20170716_19
	20170716_20
	20170716_21
	20170716_22
	20170716_23
	20170716_24
	20170716_25
	20170716_26
	20170716_27
	20170716_28
	OIK_20170716_01
	OIK_20170716_02
	OIK_20170716_03
	OIK_20170716_04
	OIK_20170716_05
	OIK_20170716_06
	OIK_20170716_07
	OIK_20170716_08
	OIK_20170716_09
	OIK_20170716_10
	OIK_20170716_11
	OIK_20170716_12
	OIK_20170716_13
	OIK_20170716_14
	OIK_20170716_15
	OIK_20170716_16
	TEXN_20170716_01
	TEXN_20170716_02
	TEXN_20170716_03
	TEXN_20170716_04
	TEXN_20170716_05
	TEXN_20170716_06
	TEXN_20170716_07
	TEXN_20170716_08
	TEXN_20170716_09
	TEXN_20170716_10
	TEXN_20170716_11
	TEXN_20170716_12

